
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 5457
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Κ Γκιουλέκα, σελ. 5357
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Ιωαννίνων, το 3ο Γενικό
Λύκειο Χαλανδρίου, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Κορυδαλλού, το
2ο Γυµνάσιο Νεάπολης Θεσσαλονίκης, το 1ο Γενικό Λύκειο
Πύργου Ηλείας, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Λιτοχώρου Πιερίας
και το 2ο Γυµνάσιο Τούµπας Θεσσαλονίκης, σελ. 5350, 5357,
5360, 5365, 5378, 5389, 5405, 5430

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5350, 5354, 5355, 5356,
5360, 5363, 5378, 5383, 5384, 5385, 5386, 5387, 5389, 5389,
5391, 5392, 5394, 5395, 5396, 5399, 5402, 5408, 5409, 5412,
5414, 5431, 5457

5. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή σύµφωνα
µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και του ν.3126/2003 «Ποι-
νική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις 23-2-2017 ποι-
νική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας
κ. Παναγιώτη Καµµένο, σελ. 5457

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 1221 έως 1286,

σελ. 5322 – 5338
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

5339 - 5349
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i. σχετικά µε τις πιστώσεις του Ειδικού Φόρου Κατανάλω-

σης για το πετρέλαιο αγροτικής χρήσης, σελ. 5350
ii. σχετικά µε το τέλος επιτηδεύµατος σε µικρά χωριά, σελ.

5352
β) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. σχετικά µε την «προστασία των εργατικών, ασφαλιστικών,

συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων των ναυτεργατών και τις προ-
κλητικές παρεµβάσεις εφοπλιστών-κυβέρνησης», σελ. 5353

ii. σχετικά µε τα µεγάλα προβλήµατα και τις άδικες χρεώ-
σεις υψηλών ασφαλιστικών εισφορών, σελ. 5354

iii. σχετικά µε την αναδροµική ασφάλιση αγροεργατών µε
εργόσηµα που δεν εκδόθηκαν, σελ. 5356

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. σχετικά µε το εύρος  εφαρµογής της τηλεϊατρικής στην

Ελλάδα, σελ. 5358
ii. σχετικά µε την ολοκλήρωση και αυτονόµηση του Ογκο-

λογικού Τµήµατος του Νοσοκοµείου Ρόδου, σελ. 5359

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Υγείας, Εσωτερικών, Διοικητικής Ανασυγκρό-

τησης, Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Οι-
κονοµικών και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Υγείας και Οικονο-
µικών κατέθεσαν στις 22-02-2017, σχέδιο νόµου: «Μεταρρύθ-
µιση της διοικητικής οργάνωσης των υπηρεσιών ψυχικής
υγείας και άλλες διατάξεις», σελ. 5353

2. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Εσωτερικών: «Συµπληρωµατικά Μέτρα εφαρµογής του
Κανονισµού (ΕΕ, ΕΥΡΑΤΟΜ) 1141/2014 περί ευρωπαϊκών πο-
λιτικών κοµµάτων και ιδρυµάτων, µέτρα επιτάχυνσης του κυ-
βερνητικού έργου αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών
και άλλες διατάξεις», σελ. 5363 - 5440

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 5321 - 5365
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 5365 - 5386
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5386 - 5404
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 5404 - 5426
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 5426 - 5457

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 5378, 5383
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 5385
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 5395
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 5386, 5387
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 5389
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 5378, 5383, 5384, 5391
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5385, 5392
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 5350, 5354, 5355, 5356, 

5360, 5363
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 5354, 5355, 5356, 5378, 

5389, 5394
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 5389, 5391, 5409, 5414
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 5378, 5383, 5384, 5385
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5394
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5386, 5387, 5389, 5391, 

5392, 5394, 5395, 5396, 
5399, 5412

ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 5408, 5412, 5414
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 5395
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 5385, 5386
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 5402, 5408
ΤΟΣΚΑΣ Ν. , σελ. 5396
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 5378, 5383
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 5396
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 5383
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 5386
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 5431, 5457

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 5350, 5351
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 5352, 5353
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 5355, 5356, 5357
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 5359, 5361
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 5358, 5360, 5362
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 5353, 5354
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 5350, 5351, 5352, 5353
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5353, 5354, 5355, 5356, 

5357
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 5358, 5359, 5360, 5361, 

5362

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’

Πέµπτη 23 Φεβρουαρίου 2017



Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 5385
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 5427
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 5402, 5404
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 5425
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 5488, 5421
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 5419
ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 5412
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 5365, 5382, 5405, 5432, 

5434
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 5370, 5381
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 5425, 5427
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 5376, 5377
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 5381, 5384, 5389, 5391, 

5418, 5419
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5392, 5428
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 5398, 5399
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 5373
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 5395, 5396
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 5394
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 5413
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 5377, 5390, 5391, 5408, 

5409, 5411, 5412, 5414, 
5420, 5423

ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 5408, 5409 
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 5375, 5393
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5381, 5404
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 5406
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 5371, 5433, 5435
ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ Α. , σελ. 5412
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ Τ. , σελ. 5392, 5393
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 5390
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 5411
ΠΑΛΛΗΣ Γ. , σελ. 5427, 5428
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 5367
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 5404, 5405
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 5414, 5415
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 5388, 5430
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 5387
ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ Α. , σελ. 5399
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 5374, 5375, 5433
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 5378, 5381, 5382, 5396, 

5402, 5408, 5409, 5415, 
5434, 5435

ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 5415
ΤΖΕΛΕΠΗΣ Μ. , σελ. 5420, 5421
ΤΟΣΚΑΣ Ν. , σελ. 5396
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 5401, 5402
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 5383, 5384, 5388, 5389
ΤΣΟΓΚΑΣ Γ. , σελ. 5363, 5370, 5431
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 5398
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 5404, 5405
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 5400, 5401

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 5353, 5357, 5362
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 5404
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 5389



Αθήνα, σήµερα στις 23 Φεβρουαρίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.51’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής, κ. Ιωάννη Σαρακιώτη, Βουλευτή Φθιώτιδας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’

Πέµπτη 23 Φεβρουάριου 2017



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

5322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5323



5324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5325



5326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5327



5328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5329



5330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5331



5332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5333



5334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5335



5336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5337



5338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5339



5340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5341



5342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5343



5344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5345



5346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5347



5348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5349



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν εισέλθουµε στις επίκαιρες ερωτήσεις, επιτρέψτε µου να
σας ανακοινώσω ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο
από τα όµορφα Γιάννενα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρώτη µε αριθµό 497/20-2-
2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την εκρηκτική ανάγκη σχολι-
κής στέγης στη Δυτική Θεσσαλονίκη και ιδιαίτερα στο Δήµο
Κορδελιού - Ευόσµου, δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας.

Η έκτη µε αριθµό 496/20-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Πειραιά των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δη-
µητρίου Καµµένου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, σχετικά µε το πόρισµα της Ανώνυµης Εταιρείας Πνευµα-
τικής Ιδιοκτησίας (ΑΕΠΙ), λόγω απουσίας της αρµόδιας Υπουρ-
γού κ. Κονιόρδου στο εξωτερικό.

Η τρίτη µε αριθµό 492/17-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, σχετικά µε την κατακράτηση µέρους των επι-
δοτήσεων του ΟΠΕΚΕΠΕ λόγω αδυναµίας καταβολής εισφοράς
στον Γενικό Οργανισµό Εγγείων Βελτιώσεων (ΓΟΕΒ), δεν θα συ-
ζητηθεί, λόγω απουσίας του αρµόδιου Υπουργού κ. Αποστόλου
στο εξωτερικό.

Η πέµπτη µε αριθµό 500/20-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις
καθυστερήσεις στην καταβολή του επιδόµατος ανεργίας των
εποχιακά εργαζοµένων, δεν θα συζητηθεί, λόγω απουσίας της
αρµόδιας Υπουργού κ. Αντωνοπούλου στο εξωτερικό.

Δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των αρµοδίων Υπουργών
και θα επαναπροσδιοριστούν για συζήτηση, οι εξής επίκαιρες
ερωτήσεις:

Η έβδοµη µε αριθµό 498/20-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Γεωργίου Αµυ-
ρά προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την υπόθεση
«SIEMENS», δεν θα συζητηθεί λόγω φόρτου εργασίας του Υ-
πουργού κ. Ευκλείδη Τσακαλώτου.

Η δεύτερη µε αριθµό 493/17-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Παναγιώτη Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Οικο-
νοµικών, σχετικά µε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου
προς τους ιδιώτες, δεν θα συζητηθεί λόγω φόρτου εργασίας του
Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών κ. Γεωργίου Χουλιαράκη.

Η µε αριθµό 175/7-10-2016 ερώτηση του Βουλευτή Λακωνίας
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την αντιπληµµυρική
θωράκιση του Νοµού Λακωνίας, δεν θα συζητηθεί λόγω απου-
σίας εκτός Αθηνών του αρµόδιου Υπουργού κ. Σωκράτη Φάµελ-
λου.

Η τρίτη µε αριθµό 499/20-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουρ-
γό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την προµή-
θεια των φυτοπροστατετικών φαρµάκων, που ακυρώνει το συλ-
λογικό πρόγραµµα δακοκτονίας, δεν θα συζητηθεί, λόγω απου-
σίας εκτός Αθηνών του Υφυπουργού κ. Βασιλείου Κόκκαλη.

Η τέταρτη µε αριθµό 488/16-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τα προβλήµατα στην εφαρ-
µογή του Μέτρου 11 του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης
(ΠΑΑ) 2014-2020 στη Βιολογική Κτηνοτροφία, δεν θα συζητηθεί
λόγω φόρτου εργασίας του Αναπληρωτή Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης κ. Τσιρώνη.

Υπάρχει, επίσης, επιστολή του Γραµµατέα της Κυβέρνησης
προς το Προεδρείο, που επιβεβαιώνει τις αιτίες που ακούσατε,
λόγω των οποίων απουσιάζουν οι αρµόδιοι Υπουργοί, Αναπλη-
ρωτές Υπουργοί και Υφυπουργοί.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 490/17-2-2017 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αττικής της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε τις πιστώσεις του ειδικού φόρου κατανάλωσης για το
πετρέλαιο αγροτικής χρήσης.

Σ’ αυτήν, αλλά και στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση του κ. Γε-
ωργαντά, θα απαντήσει η αρµόδια Υφυπουργός Οικονοµικών κ.
Κατερίνα Παπανάτσιου.

Κύριε Βλάχε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µε την επίκαιρη ερώτηση, την οποία καταθέ-

σαµε θα ήθελα να συζητήσουµε σήµερα το όλο θέµα που έχει
δηµιουργηθεί σχετικά µε την επιστροφή του φόρου για το αγρο-
τικό πετρέλαιο. 

Γνωρίζετε κι εσείς ότι η αναστάτωση και ο σάλος που έχει δη-
µιουργηθεί είναι πάρα πολύ µεγάλος. Δεν είναι µόνο το ότι κρα-
τήθηκαν χρήµατα, που κανείς δεν κατάλαβε γιατί έπρεπε να γίνει
έτσι. Το κυριότερο απ’ όλα, θα έλεγα ότι είναι ότι δεν µπήκε κα-
νείς στον κόπο, από τη µεριά των υπευθύνων, να ενηµερώσει
τους συµπολίτες µας που περίµεναν χρήµατα. 

Γνωρίζετε ότι είχαµε επιστροφή του φόρου για το δεύτερο
εξάµηνο του 2013 και όλο το 2014. Αυτό δεν πιστώθηκε σε λο-
γαριασµούς ακατάσχετου, που είχαν οι συµπολίτες µας. Επίσης,
κρατήθηκαν οι δόσεις του διακανονισµού, που είχαν κάνει αυτοί
οι συµπολίτες. Βεβαίως, η αρµόδια δυο, στην οποία πήγαν τα
χρήµατα, αντί να πάνε στον ακατάσχετο λογαριασµό, δεν ενηµέ-
ρωσε τους πολίτες και κάποιοι έχουν και το θράσος να λένε «αν
έχετε απορία, ελάτε εδώ να σας εξηγήσουµε».

Νοµίζω ότι αυτή η συµπεριφορά απέναντι σ’ αυτούς τους αν-
θρώπους, που µε τόση υποµονή περίµεναν την επιστροφή αυτών
τωνχρηµάτων όλα αυτά τα χρόνια, δεν είναι απλά ανάλγητη,
αλλά αχαρακτήριστη.

Άκουσα και είδα κάποια δηµοσιεύµατα ότι αυτό το ποσό,
αυτός ο ειδικός φόρος δεν ήταν επιδότηση κ.λπ.. Θα έλεγα ότι
αυτά κανείς δεν τα λέει καθαρά και υπεύθυνα και γι’ αυτό θέλω
να τα συζητήσουµε. Αλλά αν δεν είναι επιδότηση επί του αγροτι-
κού πετρελαίου αυτό, τι ακριβώς είναι; Το λέω αυτό, γιατί εδώ
χάνουν και την έννοια τους οι λέξεις. Εγώ θεωρώ ότι ήταν επιδό-
τηση, γι’ αυτό και παίρνουν πίσω τα χρήµατα του ειδικού φόρου.
Αυτό πραγµατικά γίνεται. 

Κυρία Υπουργέ, σήµερα σας δίνεται η ευκαιρία να απαντήσετε.
Έχω εδώ και µια εφηµερίδα, την «Ύπαιθρο Χώρα», που ασχολεί-
ται µε τα αγροτικά θέµατα, όπως θα ξέρετε, η οποία έχει αφιε-
ρώσει ολόκληρες σελίδες για το όλο θέµα. Αυτό σηµαίνει ότι το
θέµα πήρε πολύ µεγάλη έκταση. Η συµπεριφορά από τη µεριά
της Κυβέρνησης και των αρµόδιων ΔΟΥ ήταν απαράδεκτη και
αχαρακτήριστη, όπως είπα νωρίτερα. Σήµερα σας δίνεται η δυ-
νατότητα να δώσετε πραγµατικές εξηγήσεις και, αν µπορείτε, να
διορθώσετε στο σύνολό του ή εν µέρει αυτό το λάθος που έγινε.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Υφυ-

πουργέ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνησή µας, µέσα στην αναµφισβήτητα δύσκολη δηµο-

σιονοµική περίοδο που διανύουµε, καταβάλλει διαρκώς προσπά-
θειες για την τακτοποίηση των υποχρεώσεων του κράτους προς
τους πολίτες.

Σχετικά µε την επιστροφή του οφειλόµενου ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης, όπως καλά είπατε κι εσείς, κύριε Βλάχο, είναι µια
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οφειλή από το 2013-2014. Στο επόµενο διάστηµα έρχεται και το
2015. 

Πραγµατικά, για το πετρέλαιο αγροτικής χρήσης εκδόθηκε
γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του κράτους µε αριθµό
121/2015, σύµφωνα µε την οποία το επιστρεφόµενο ποσό συµ-
ψηφίζεται, όχι µόνο µε τις φορολογικές, τελωνειακές, αλλά και
µε τις ασφαλιστικές οφειλές των δικαιούχων αγροτών. Σε συνέ-
χεια της γνωµοδότησης αυτής υπογράφηκε κοινή υπουργική
απόφαση, µε την οποία καθορίστηκαν όλες οι απαιτούµενες δια-
δικασίες για την υλοποίηση της επιστροφής του ειδικού φόρου
κατανάλωσης, µέσω των απαιτούµενων συµψηφισµών, όπου
απαιτείτο. 

Η υλοποίηση της εφαρµογής ολοκληρώθηκε µε πολύ γρήγο-
ρες διαδικασίες, παρ’ όλες τις τεχνικές δυσκολίες και την πολυ-
πλοκότητα του συστήµατος συµψηφισµού, στοιχεία από ΟΓΑ,
ΟΠΕΚΕΠΕ, ΗΔΙΚΑ, TAXIS και ήδη έχουν αποδοθεί τα οφειλόµενα
ποσά που αφορούν την β’ δόση του 2014 και το έτος 2015, δη-
λαδή χρήσεις 2013 και 2014. Άµεσα, όπως προείπα, θα καταβλη-
θούν και το οφειλόµενα ποσά για το έτος 2016, χρήση 2015.

Σας περιγράφω τη διαδικασία, σε συνδυασµό µε τις προδια-
γραφές, που καταρτίστηκαν και έχουν ως εξής. 

Πρώτον, έγινε αποστολή του αρχείου από τον ΟΠΕΚΕΠΕ προς
την ΔΗΛΕΔ. Είναι η υπηρεσία της ανεξάρτητης αρχής, πλέον.
Δεν είναι στο Υπουργείο Οικονοµικών, αλλά ανεξάρτητη αρχή. 

Δεύτερον, δηµιουργία αρχείου από τη ΔΗΛΕΔ και υπολογι-
σµός του αρχικού ποσού του ειδικού φόρου κατανάλωσης. 

Τρίτον, συµψηφισµοί µε τελωνειακά χρέη, προσδιορισµός του
υπολοίπου. 

Τέταρτον, έλεγχος του αρχείου για οφειλές στις ΔΟΥ. Σ’ αυτή
την περίπτωση, αν το αρχικά προσδιοριζόµενο ποσό επιστροφής
είναι µέχρι 1.500 ευρώ, γίνεται έλεγχος µόνο για βεβαιωµένα
χρέη: ατοµικά, συνυποχρέωσης, συνυπευθυνότητας. Διαφορε-
τικά, γίνεται έλεγχος αντίστοιχος του αποδεικτικού ενηµερότη-
τας. 

Αν δεν υπάρχουν οφειλές, για επιστροφές µέχρι 1.500 ευρώ ή
είναι φορολογικά ενήµερος αποστέλλονται προς έλεγχο για
ασφαλιστικές εισφορές προς ΗΔΙΚΑ. 

Αν υπάρχουν οφειλές και είναι µόνο ατοµικές, γίνεται κεντρικά
συµψηφισµός και τυχόν εναποµείναντα υπόλοιπα αποστέλλονται
προς έλεγχο για ασφαλιστικές εισφορές στην ΗΔΙΚΑ. 

Αν υπάρχουν οφειλές και ο συµψηφισµός δεν γίνεται να γίνει
κεντρικά, λόγω ιδιαίτερης και µεγάλης περιπτωσιολογίας –έχου-
µε περιπτώσεις αποβιώσαντος µε επιστροφή µεγαλύτερη του
χρέους, κατάσταση πτώχευσης, συµψηφισµένα χρέη κ.λπ..- το
ποσό εξ ολοκλήρου αποστέλλεται στη ΔΟΥ, προκειµένου αυτή
να διενεργήσει τυχόν συµψηφισµούς, έλεγχο ασφαλιστικών οφει-
λών και σε περίπτωση υπολοίπου να το αποδώσει στον δικαιού-
χο.

Πέµπτον, το αρχείο που στέλνεται από την ΔΗΛΕΠ στην ΗΔΙΚΑ
επιστρέφει ενηµερωµένο µετά τους συµψηφισµούς, στους ορ-
γανισµούς κοινωνικής ασφάλισης από τη δεύτερη, ώστε τυχόν
υπόλοιπα να αποδοθούν στους δικαιούχους. 

Συνοψίζοντας, η αρµόδια υπηρεσία της ανεξάρτητης αρχής
Δηµοσίων Εσόδων στο αρχείο δικαιούχων του ΟΠΕΚΕΠΕ υπο-
λογίζει τα αρχικά προς επιστροφή ποσά και στη συνέχεια συµ-
ψηφίζει µε τελωνειακές, φορολογικές και ασφαλιστικές οφειλές.
Ό,τι δεν δύναται να γίνει απ’ αυτή, αποστέλλεται στις αρµόδιες
ΔΟΥ ώστε να συνεχίσουν την ως άνω περιγραφόµενη διαδικασία. 

Έχουν σταλεί οδηγίες προς όλες τις εφορίες, προκειµένου να
εξασφαλιστεί η οµοιόµορφη αντιµετώπιση όλων των φορολογου-
µένων και η απρόσκοπτη ολοκλήρωση της διαδικασίας επιστρο-
φής των οφειλόµενων ποσών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βλάχο, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Λέει ένας συµπολίτης µας, κυρία Υπουρ-
γέ: «Περίµενα να πιστωθεί στον λογαριασµό µου η επιστροφή
αγροτικού πετρελαίου. Αντ’ αυτού βρέθηκε στη ΔΟΥ. Από τη
στιγµή που το χρέος µου στην εφορία είναι εδώ και έναν χρόνο
ρυθµισµένο µε τον νόµο των εκατό δόσεων και η µηνιαία οφειλή
µου είναι 35 ευρώ και πληρώνεται πάντα µε συνέπεια, έχει το δι-
καίωµα να µου παρακρατεί το ποσό αυτό που πιστώθηκε; Αν ναι,

τότε παύει να ισχύει ουσιαστικά η ρύθµιση. Πού µπορώ να δια-
µαρτυρηθώ για αυτό; Ποιος έχει δίκιο;». Αυτό είναι το αγωνιώδες
ερώτηµα.

Σας άκουσα να µου λέτε ότι το επόµενο διάστηµα θα δοθούν
και τα χρήµατα του ειδικού φόρου για το 2015 είπατε. Προφανώς
δεν θα τα πάρουν οι αγρότες. Προφανώς αυτά θα πάνε σε συµ-
ψηφισµό. Με αυτήν την διαδικασία που ανοίξατε, επιτρέψτε µου
να σας πω µε αυτό το αλισβερίσι που ξεκινήσατε, προφανώς δεν
έχει να περιµένει κανείς τίποτα, διότι όποιος χρωστάει για όποιο
λόγο χρωστάει θα πάνε για συµψηφισµό.

Βεβαίως, εγώ δεν θα διαφωνήσω εάν πράγµατι υπάρχουν
οφειλές, οι οποίες δεν έχουν ρυθµιστεί. Εκεί βεβαίως, το κράτος
πρέπει να κάνει την δουλειά του. Εγώ σας µιλώ για ρυθµισµένες
οφειλές. Γιατί µε την απάντηση που µου δώσατε, πραγµατικά
αδυνατώ να κατανοήσω τι ακριβώς αξία έχει αυτός ο διακανονι-
σµός και τι αξία είχε και τι έχει στο µέλλον να καλέσετε συµπο-
λίτες µας να πάνε να κάνουν διακανονισµό, αφού όταν έρχονται
επιστροφές, έτσι και αλλιώς είτε υπάρχει διακανονισµός είτε δεν
υπάρχει, εσείς θα παίρνετε τα χρήµατα. 

Αυτή είναι η ουσία και σε αυτό δυστυχώς, δεν µου απαντή-
σατε. Εγώ δεν είπα ανοικτά χρέη. Εκεί θα µπορούσατε να κάνετε
ό,τι νοµίζετε, αλλά καταργήσατε στην πράξη τον διακανονισµό
των εκατό δόσεων και αυθαίρετα κάνετε τον συµψηφισµό.

Εγώ σας είπα ότι και διακανονισµός υπήρχε και ακατάσχετος
λογαριασµός υπήρχε και αυτά τα χρήµατα δεν πήγαν εκεί που
έπρεπε να πάνε, πήγαν στις ΔΟΥ. Και οι δυο, µε περισσή αλαζο-
νεία, ταλαιπωρούν τους πολίτες. Κανείς δεν εξηγεί σε κανέναν.
Τους καλούν να πάνε από εκεί να δώσουν εξηγήσεις. Κανείς δεν
τους ενηµέρωσε. Δεν πήγε ένα χαρτί να τους πει ότι ξέρετε,
έχετε οφειλή, δεν θα πάρετε αυτά τα χρήµατα. Και εκεί που πε-
ρίµεναν τα χρήµατα και είχαν κανονίσει τις υποχρεώσεις τους,
ξαφνικά βρίσκονται και τα χρήµατα να µην έχουν πάρει, αλλά κυ-
ρίως µε ανάλγητη συµπεριφορά από την µεριά της πολιτείας.

Γι’ αυτά τα δύο, δυστυχώς, δεν µου απαντήσατε τίποτα. Μου
είπατε χρέη, χρέη, χρέη που υπήρχαν. Αυτά εγώ δεν τα αµφισβή-
τησα. Εγώ αµφισβήτησα την κατάργηση του διακανονισµού και
τη µη πίστωση του ακατάσχετου λογαριασµού. Σε αυτά τα δυο
δεν µου είπατε κάτι. 

Μακάρι στην δευτερολογία σας να έχετε κάτι περισσότερο να
πείτε, όχι τόσο για εµένα, αλλά για τους αγρότες, για τους συµ-
πολίτες µας, που αυτήν την ώρα µας ακούν.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Βάσει της κείµενης νοµοθεσίας, συµψηφισµός απαιτήσεων κατά
του δηµοσίου έναντι βεβαιωµένων οφειλών προς αυτό δύναται
να αντιταχθεί σε κάθε περίπτωση κατά την οποία ο οφειλέτης
έχει βέβαιη χρηµατική απαίτηση κατά του δηµοσίου. Ο συµψη-
φισµός σε αυτήν την περίπτωση διενεργείται αυτεπαγγέλτως. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 12 του ν.4321/2015 για τις εκατό δό-
σεις, το δηµόσιο µεταξύ άλλων διατηρεί το δικαίωµα και µετά τη
συµµόρφωση του οφειλέτη στη ρύθµιση τµηµατικής καταβολής,
που του χορηγήθηκε, να προβαίνει σε συµψηφισµό των χρηµα-
τικών απαιτήσεων του οφειλέτη κατά του δηµοσίου και µέχρι του
ύψους των οφειλών κατά τις διατάξεις του άρθρου 83 του Κώ-
δικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων και γίνεται για όλες τις οφει-
λές προς το δηµόσιο. Όταν υπάρχει είσπραξη από το δηµόσιο,
γίνεται πάντοτε συµψηφισµός των δόσεων, παρ’ όλο που µπορεί
ο πολίτης να είναι ενήµερος στις δόσεις του.

Από εκεί και πέρα, για την ενηµέρωση των πολιτών έχει διατε-
θεί εφαρµογή στο Κέντρο Εξυπηρέτησης Φορολογουµένων της
Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, ώστε να απαντώνται
ερωτήµατα των ενδιαφεροµένων, σχετικά µε τη διαδικασία που
ακολουθήθηκε κατά περίπτωση απαίτησης και δικαιούχου. Υπάρ-
χει σχετικό έγγραφο, που θα καταθέσω στα Πρακτικά, όπως επί-
σης θα καταθέσω και σχετικό έγγραφο της Διεύθυνσης Εισ-
πράξεων της ΑΑΔΕ για το άρθρο 12 του ν.4321/2015. 

Επίσης, παρ’ όλο που δεν είναι αρµοδιότητας δικής µου, δεν
είναι του δικού µας Υπουργείου, αλλά του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, ο ΟΠΕΚΕΠΕ θα αναρτήσει τα ποσά που είναι για τον
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κάθε αγρότη για επιστροφή -µπορεί να έχει γίνει και ανάρτηση
κιόλας- οπότε θα ενηµερωθούν και θα δουν στην προσωποποι-
ηµένη πλέον πληροφόρηση όλους τους συµψηφισµούς των οφει-
λών τους που έχουν γίνει από τις ΔΟΥ.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου,

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε τώρα
στην πρώτη µε αριθµό 491/17-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου Βουλευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου
Γεωργαντά προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το τέλος
επιτηδεύµατος σε µικρά χωριά. 

Θα απαντήσει και σε αυτή η κ. Παπανάτσιου. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µε το άρθρο 31 του ν.3986/2011 καθορίστηκε

και ορίστηκε τέλος επιτηδεύµατος για όλους τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και επιτηδευµατίες. Υπήρξε µια εξαίρεση. Η εξαί-
ρεση αφορούσε τους ασκούντες ελεύθερο επάγγελµα, τους
επαγγελµατίες, στα χωριά κάτω των πεντακοσίων κατοίκων. 

Πρόκειται για µια πολύ λογική εξαίρεση, ακριβώς επειδή -νο-
µίζω ότι γίνεται εύκολα κατανοητό σε κάποιον- σε τόσο µικρά
χωριά είναι µικρό το αντικείµενο της όποιας δραστηριότητας του
επαγγελµατία ή του εµπόρου και, βεβαίως, πρέπει να εξαιρεθεί
από ένα δυσβάσταχτο ποσό 650 ευρώ, το οποίο είναι το τέλος
επιτηδεύµατος. 

Ενώ, λοιπόν, υπήρξε αυτός ο νόµος, ενώ υπήρξε µια υπουρ-
γική απόφαση το 2011, που καθόριζε τους όρους και εκεί επα-
ναλήφθηκαν τα ίδια κριτήρια, µε µία ερµηνεία που δόθηκε, για
να είµαστε ειλικρινείς -γιατί εδώ πρέπει να λέγονται όλα- το 2013,
τελικώς αντί να υπολογίζεται ο πληθυσµός του κάθε χωριού ως
οικισµός, τελείως αυθαίρετα, κατ’ εµέ, και αντίθετα µε το νόµο,
υπολογίζεται ο αριθµός του συνολικού πληθυσµού µιας κοινότη-
τας, όπως ίσχυαν παλιά οι κοινότητες. 

Αυτό οδηγεί σε κατάφωρες αδικίες, γιατί µια κοινότητα µπορεί
να αποτελείται από τρία, τέσσερα χωριά, που είναι όλα κάτω των
πεντακοσίων κατοίκων, δηλαδή µπορεί να είναι των πενήντα κα-
τοίκων, των εκατό ή των διακοσίων, όλα αυτά όµως θεωρείται ότι
είναι άνω των πεντακοσίων ως κοινότητα. Με αυτό τον τρόπο, σε
ένα µικρό χωριό των πενήντα κατοίκων, που έχει ένα καφενείο,
καλείται ο ιδιοκτήτης του καφενείου να πληρώσει 650 ευρώ
τέλος επιτηδεύµατος, ενώ σε ένα άλλο χωριό, που ήταν µόνο του
µια κοινότητα, και έχει τετρακόσιους ενενήντα εννέα κατοίκους,
ο ιδιοκτήτης του καφενείου δεν καλείται να πληρώσει τίποτα. 

Επειδή είχε γίνει και µια προηγούµενη γραπτή ερώτηση από
τριάντα περίπου Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και ο κ. Αλε-
ξιάδης µάς έδωσε την εντύπωση ότι θα εξέταζε το ζήτηµα, το
οποίο είναι κατάφωρα άδικο, παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, τη θέση
του Υπουργείου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Παπανάτσιου,
έχετε το λόγο. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Πραγµατικά, η θέση του Υπουργείου παραµένει η ίδια, όπως ανα-
φέρθηκε από τον κ. Αλεξιάδη, τον προκάτοχό µου. Δεν έχει αλ-
λάξει κάτι. 

Πολύ σωστά λέτε ότι µε το άρθρο 31, παράγραφος 3, του
ν.3986/2011 εξαιρούνται από την υποχρέωση καταβολής του τέ-
λους επιτηδεύµατος, εκτός αν πρόκειται για τουριστικούς τό-
πους, οι εµπορικές επιχειρήσεις και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες,
που ασκούν τη δραστηριότητά τους σε χωριά µε πληθυσµό ως
πεντακοσίους κατοίκους και σε νησιά κάτω των τριών χιλιάδων
εκατό κατοίκων. 

Πράγµατι, όπως είπατε και εσείς, ο τότε Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Οικονοµικών κ. Παντελής Οικονόµου εξέδωσε την υπ’ αριθµό
1167/2-1-2011 υπουργική απόφαση, µε την οποία ορίστηκε στην
παράγραφο 3 του άρθρου 3 ότι για τον προσδιορισµό του πλη-
θυσµού, προκειµένου να µην επιβληθεί τέλος επιτηδεύµατος, θα
λαµβάνονται υπόψη τα χωριά και τα νησιά, όπως προβλέπονταν
πριν την έναρξη ισχύος του ν.2539/1997 για την εφαρµογή του

σχεδίου «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ». 
Εν συνεχεία, ο τότε Γενικός Γραµµατέας Δηµοσίων Εσόδων κ.

Χάρης Θεοχάρης εξέδωσε την ερµηνευτική εγκύκλιο, την ΠΟΛ
1149 στις 20-6-2013, µε την οποία παρασχέθηκαν διευκρινήσεις
ως προς την επιβολή της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης και του
τέλους επιτηδεύµατος οικονοµικού έτους 2013 και διευκρινί-
στηκε ότι αν κάποιο χωριό δεν αποτελούσε, κατά το εξεταζόµενο
χρονικό διάστηµα, από µόνο του κοινότητα και κατά συνέπεια,
ανήκε διοικητικά σε άλλη κοινότητα ή δήµο, να λαµβάνεται
υπόψη για την απαλλαγή από το τέλος επιτηδεύµατος ο πληθυ-
σµός της κοινότητας ή αντίστοιχα του δήµου που υπάγεται. Επο-
µένως, δεν εξετάζεται ο κάθε οικισµός χωριστά, αλλά η κοινό-
τητα που αυτοί συνιστούσαν όλοι µαζί µε τον «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ». 

Επιπλέον, για την εξεύρεση του πραγµατικού πληθυσµού, αρ-
χικά λαµβανόταν υπόψη η απογραφή του 2001. Κατόπιν, όµως,
µε την απόφαση ΠΟΛ 1051/2014 του Γενικού Γραµµατέα Δηµο-
σίων Εσόδων ορίστηκε ότι για την επιβολή του τέλους επιτηδεύ-
µατος του οικονοµικού έτους 2014 και µετά θα λαµβάνεται
υπόψη η απογραφή του 2011. Αυτή είναι η 11/247/28-10-2012
απόφαση της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής. 

Επειδή µας έχει απασχολήσει το θέµα που θέτετε -έχει γίνει
και επίκαιρη ερώτηση από Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ στον προκά-
τοχό µου, τον κ. Αλεξιάδη- απευθυνθήκαµε στις αρµόδιες υπη-
ρεσίες, προκειµένου να διευκρινιστεί κατά πόσο υφίσταται η έν-
νοια του χωριού πριν την εφαρµογή του σχεδίου «ΚΑΠΟΔΙΣ-
ΤΡΙΑΣ».

Το Υπουργείο Εσωτερικών µάς ενηµέρωσε ότι πριν την εφαρ-
µογή του ν.2539/1997 δεν είχε υπόσταση ο όρος «χωριό», γιατί
δεν αποτελούσε διοικητική οντότητα, δηλαδή δήµο ή κοινότητα.
Ως εκ τούτου, ένα χωριό ή θα αποτελεί το ίδιο κοινότητα, λόγου
χάρη λόγω του πληθυσµού του, δηλαδή θα είναι αυτοτελές νο-
µικό πρόσωπο ή θα συνενώνονται περισσότερα χωριά, προκει-
µένου να αποτελούν µια κοινότητα ή δήµο.   

Σε κάθε περίπτωση, όµως, για την επιβολή ή όχι του τέλους
επιτηδεύµατος, λαµβάνονται υπόψη οι κοινότητες και οι δήµοι,
όπως ήταν πριν τον «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ», ανεξάρτητα αν καταργήθη-
καν.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κυρία Υπουργέ, λυπάµαι που
ακούω αυτή τη θέση και να σας πω γιατί. Αν την αποδεχθούµε
όλοι εµείς εδώ σήµερα, οι Βουλευτές που νοµοθετούµε, θα πρέ-
πει να αποσυρθούµε από τη Βουλή, γιατί θα έρχεται ο όποιος
Υπουργός, θα κάνει µία ερµηνεία του νόµου που εµείς ψηφίσαµε,
θα παραδεχόµαστε όλοι ότι είναι άδικη αυτή η ερµηνεία και θα
καθόµαστε να παρατηρούµε το γεγονός.

Διαβάζω το ν.3938/2011, άρθρο 31. Λέει επακριβώς: «Εξαι-
ρούνται από τις υποχρεώσεις καταβολής του τέλους επιχειρή-
σεις και ελεύθεροι επαγγελµατίες, που ασκούν τη δραστηριό-
τητά τους σε χωριά µε πληθυσµό έως πεντακόσιους κατοίκους».
Λέει σε χωριά, δεν λέει σε κοινότητες. Δεν αναφέρεται στη νο-
µική οντότητα. Δεν ενδιαφέρει τον νοµοθέτη ποια είναι η νοµική
οντότητα του οικισµού στον οποίο ασκεί τη δραστηριότητα. Εν-
διαφέρει αν πράγµατι σε αυτόν τον οικισµό υπάρχει τέτοιο αντι-
κείµενο δραστηριότητας εµπορικής ή επαγγελµατικής, που να
δικαιολογεί την επιβολή του τέλους επιτηδεύµατος.   

Κι έρχοµαι τώρα εγώ και παίρνω τα στοιχεία της Ελληνικής
Στατιστικής Αρχής για τον Νοµό Κιλκίς και σας διαβάζω: Η Κοι-
νότητα Χέρσου αποτελείται από τρεις οικισµούς. Ο ένας είναι το
ίδιο το Χέρσο, που έχει οκτακόσιους δεκατέσσερεις κατοίκους
και καταλαβαίνουµε όλοι ότι έχει κάποια σχετική εµπορική δρα-
στηριότητα. Ο άλλος είναι ο Οικισµός Καλίνδριας µε εκατόν εννιά
κατοίκους κι ο άλλος είναι ο Οικισµός Ελευθεροχωρίου µε εκα-
τόν είκοσι έξι κατοίκους. 

Αυτός που έχει καφενείο στο Ελευθεροχώρι, το οποίο είναι και
τρία χιλιόµετρα µακριά από το Χέρσο, θα πρέπει να πληρώσει
650 ευρώ τέλος επιτηδεύµατος. Έκλεισε, ένα ήταν. Γι’ αυτόν που
είναι στο Χέρσο, που είναι οκτακόσιοι δεκατέσσερεις κάτοικοι,
από τη στιγµή που για δηµοσιονοµικούς λόγους αποφασίστηκε
κάτι τέτοιο, να το σεβαστούµε. 

Δεν µπορεί να έρχεται ο προηγούµενος Υπουργός κ. Αλεξιά-
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δης, στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μπγιάλα, του Βουλευτή του
ΣΥΡΙΖΑ, να απαντάει ότι είναι µία αδικία την οποία πρέπει να απο-
καταστήσουµε, γιατί µε την ερµηνεία αυτή που έχει δοθεί φτά-
νουµε στο γεγονός, τα µικρότερα χωριά να πληρώνουν τέλος
επιτηδεύµατος, ενώ ένα χωριό που ήταν από µόνο του κοινότητα
κι έχει τετρακόσιους ενενήντα κατοίκους δεν πληρώνει, να το πα-
ραδεχόµαστε, να έχουν περάσει µήνες από αυτό και αυτόµατα
το Υπουργείο να µην κάνει αυτό που πρέπει να κάνει. 

Στον κάτοικο του χωριού των πενήντα κατοίκων, ο οποίος
ανήκε σε µία κοινότητα, της οποίας το κέντρο µπορεί να βρίσκε-
ται και δέκα-δεκαπέντε χιλιόµετρα µακριά –γιατί στην ηπειρωτική
Ελλάδα έχουµε πολλές τέτοιες περιπτώσεις- ποια εξήγηση θα
δώσουµε εµείς οι Βουλευτές, που νοµοθετήσαµε ότι αυτό το
τέλος επιβάλλεται µόνο σε όσα χωριά –επαναλαµβάνω, χωριά-
είναι κάτω των πεντακοσίων κατοίκων; 

Δεν νοµίζω ότι µια ερµηνευτική εγκύκλιος µπορεί τόσο εύκολα
να έρχεται και να απαξιώνει µία νοµοθετική πρωτοβουλία, που
υπήρξε κι ένα αίσθηµα αδικίας που δηµιουργείται από αυτήν κι
εµείς απλά να διαπιστώνουµε αυτό µόνο. 

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, ό,τι έγινε λάθος από ερµηνείες πα-
ραγόντων, -κατά βάση, υπηρεσιακών θεωρώ εγώ- πρέπει να το
διορθώσουµε. Η Ελληνική Στατιστική Αρχή έχει όλα τα στοιχεία
των πληθυσµών ανά οικισµό και µπορεί να βάλει µία εφαρµογή
και πραγµατικά, µε έναν δίκαιο τρόπο να κατανοήσουν κι αυτοί
που πληρώνουν και να µην αισθάνονται αδικηµένοι. Γιατί, είναι
και σε διπλανά χωριά κι αυτό το αίσθηµα είναι πάρα πολύ έντονο
σε όλους αυτούς τους οικισµούς. 

Νοµίζω ότι θα ήταν µια κίνηση αποκατάστασης της αρµοδιό-
τητας του νοµοθετικού Σώµατος, να έρθει µια σωστή ερµηνεία –
δεν χρειάζεται να αλλάξει ο νόµος- του πνεύµατος του νόµου.
Δεν είναι µόνο ότι ετυµολογικά, ακριβώς, δεν µας χρειάζεται τί-
ποτα άλλο -λέει τη λέξη «χωριά», δεν λέει τη λέξη «κοινότητα»-
αλλά νοµίζω ότι είναι πασίδηλο ότι κάτι άλλο θα αποτελούσε µία
αδικία, η οποία κανείς από εµάς δεν θα ήθελε να συνεχιστεί.  

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και το γράµµα και το

πνεύµα του νόµου είναι ξεκαθαρισµένα και απ’ ό,τι θυµάµαι, είχε
τύχει και ευρύτατης αποδοχής στην ψηφοφορία η συγκεκριµένη
διάταξη. 

Εποµένως, περιµένουµε να ακούσουµε την κυρία Υφυπουργό. 
Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Πραγµατικά, συνεχίζουµε να λέµε ότι είναι µια αδικία, την οποία
πρέπει να διορθώσουµε. Δεν διαφωνούµε σε αυτό, κύριε συνά-
δελφε. 

Οι ενέργειες που έχει κάνει το Υπουργείο µας είναι αυτές -που
σας είπα- προς το Υπουργείο Εσωτερικών, που ήδη έχουµε πάρει
την απάντηση. Επίσης, έχουµε υποβάλει αίτηµα στην Ελληνική
Στατιστική Υπηρεσία από την οποία δεν έχουµε πάρει ακόµη την
απάντηση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Υπάρχουν τα στοιχεία.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Και περιµένουµε από εκείνη τον ορισµό των χωριών, για να προ-
χωρήσει από εκεί και µετά το τεχνικό κοµµάτι. Κάποιος πρέπει
να ορίσει ποια είναι τα χωριά στη χώρα µας. Πιστεύουµε ότι η
Ελληνική Στατιστική Υπηρεσία είναι η αρµόδια για να το λύσει.
Πρέπει να προχωρήσει, µε βάση κάποια στοιχεία –επί της ουσίας
είναι τεχνικό το θέµα- για να µπορέσουν να καθοριστούν ποια
είναι τα χωριά.

Επαναλαµβάνω ότι πραγµατικά, η διάθεση του Υπουργείου
είναι να διορθωθεί. Και πιστεύουµε ότι στις επόµενες φορολογι-
κές δηλώσεις θα ξεκαθαριστεί το θέµα και δεν θα έχουµε φόρο
επιτηδεύµατος στα µικρά χωριά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στις επόµενες τρεις
ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας κ. Αναστάσιος
Πετρόπουλος.

Επόµενη είναι η τέταρτη µε αριθµό 501/20-2-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς
την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε την προστασία των εργατικών, ασφα-

λιστικών, συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων των ναυτεργατών και τις
προκλητικές παρεµβάσεις εφοπλιστών-Κυβέρνησης.

Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ. 
Είναι γεγονός ότι η ανεργία στους ναυτεργάτες «σπάει κόκ-

καλα». Οι συλλογικές τους συµβάσεις υπονοµεύονται. Η εργο-
δοτική τροµοκρατία κυριαρχεί στους χώρους δουλειάς. Η
ανασφάλιστη εργασία επεκτείνεται για να γίνει καθεστώς. Και βε-
βαίως, οξύνεται η επίθεση στις εργασιακές σχέσεις και στο δι-
καίωµα για µόνιµη και σταθερή δουλειά. 

Οι συνθήκες που επικρατούν στα πλοία είναι συνθήκες γαλέ-
ρας σε όλες τις κατηγορίες των πλοίων, ενώ οι µειώσεις σε µι-
σθούς και συντάξεις ξεπερνούν το 50%. Την ίδια στιγµή βέβαια,
το εφοπλιστικό κεφάλαιο -που στηρίζεται στον υψηλό βαθµό εκ-
µετάλλευσης των ναυτεργατών και στα προνόµια που καρπώνον-
ται από το αστικό κράτος και σε όλα τα αντεργατικά νοµοθετή-
µατα που έχουν βγάλει- έχει τρελά κέρδη. Πληθώρα οι φοροα-
παλλαγές τους.

Γι’ αυτό και είναι προκλητικές οι δηλώσεις της Ένωσης Ελλή-
νων Εφοπλιστών. Τι ζητούν ουσιαστικά; Ναυτεργάτες χωρίς δι-
καιώµατα, κατάργηση συλλογικών συµβάσεων, διάλυση κοινω-
νικής ασφάλισης. Εξάλλου, στην ποντοπόρο ναυτιλία οι συλλο-
γικές συµβάσεις έχουν να ανανεωθούν από το 2010 -έχουν λήξει-
όπως βέβαια, και στις άλλες κατηγορίες πλοίων. 

Η µαύρη ανασφάλιστη εργασία στην ποντοπόρο ναυτιλία ορ-
γιάζει. Ξεπερνάει το 80%. Και αυτό θέλουν οι εφοπλιστές, να
απλωθεί παντού. Εξάλλου, τους διευκολύνετε και εσείς, µε τις
πολιτικές σας. Γι’ αυτό και τα ναυτεργατικά σωµατεία βγαίνουν
µε κινητοποιήσεις και απεργίες, καταδικάζοντας και την κυβερ-
νητική πολιτική ότι εξυπηρετεί τις αξιώσεις των εφοπλιστών ενάν-
τια στους ναυτεργάτες και συνολικά στους εργαζόµενους.

Τι βάζουµε εµείς σαν αίτηµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βάλτε τα ερωτήµατα.

Τα αιτήµατα στη δευτερολογία σας.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
Ζητάµε να τοποθετηθείτε για τα αιτήµατα των ναυτεργατών

και κυρίως, να εφαρµοστεί η απόφαση του διοικητικού πρωτοδι-
κείου του Πειραιά και να καταβληθούν οι περικοπές στο σύνολο
των συνταξιούχων ναυτεργατών και όλων των εργαζοµένων. 

Και επίσης, εδώ και εννέα µήνες έχουν να πάρουν κανονικές
συντάξεις αυτοί που έχουν υποβάλλει και το δικαιούνται. Ζητάµε,
λοιπόν, να εφαρµόσει κανονικά τις αποφάσεις το ΝΑΤ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μια ανακοίνωση προς
το Σώµα.

Οι Υπουργοί Υγείας, Εσωτερικών, Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Οικονοµικών και
οι Αναπληρωτές Υπουργοί Υγείας και Οικονοµικών κατέθεσαν
στις 22-02-2017, σχέδιο νόµου «Μεταρρύθµιση της διοικητικής
οργάνωσης των υπηρεσιών ψυχικής υγείας, κέντρα εµπειρογνω-
µοσύνης σπάνιων και πολύπλοκων νοσηµάτων και άλλες διατά-
ξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας κ. Αναστάσιος Πετρό-

πουλος.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Μανωλάκου, είναι γνωστό πως η ναυτεργατική εργασία
είναι σε όλον τον πλανήτη µια ιδιαίτερη περίπτωση, που δεν αν-
τιµετωπίζεται όπως η εξαρτηµένη εργασία σε άλλους κλάδους
παραγωγής. Αυτό οφείλεται στην ιδιαιτερότητα που έχει, καθώς
η πρόσληψη του ναυτεργάτη και του απασχολούµενου στο κα-
ράβι µπορεί να γίνει σε οποιοδήποτε λιµάνι, αλλά και στην ιδιαί-
τερη δραστηριότητα κάθε τοµέα του κλάδου της ναυτιλίας. 

Άλλωστε, γνωρίζετε ότι και στο ν.1264 για τα συνδικαλιστικά
δικαιώµατα και την οργάνωση του συνδικαλιστικού κινήµατος, µε
τη συµµετοχή και την οµόφωνη σύµπραξη όλων των πλευρών και
των πολιτικών πτερύγων εκείνης της Βουλής, υπήρξε ξεχωριστή
αντιµετώπιση των ναυτεργατών και του σωµατειακού δικαίου των
ναυτεργατών. Αυτά τα θέµατα είναι που πρέπει να βλέπουµε
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κάθε φορά, όταν αντιµετωπίζουµε προβλήµατα που προκύπτουν
και εκδηλώνονται στον χώρο της ναυτεργατικής απασχόλησης. 

Ως προς τα ερωτήµατά σας, το θέµα της ΑΠΔ, το οποίο για
πρώτη φορά θα εφαρµοστεί και στη ναυτιλία, θα είναι που θα
µας δώσει το εργαλείο εκείνο για να αντιµετωπίσουµε τη µαύρη
και ανασφάλιστη εργασία, πράγµα που δεν υπήρχε πριν. Δου-
λεύουµε πάρα πολύ εντατικά, ώστε το αργότερο µέχρι τον Ιούνιο
να έχουµε  πλήρη εφαρµογή της ΑΠΔ και στους απασχολούµε-
νους στη ναυτιλία. Εκεί δεν µπορεί να κρυφτεί µε αυτόν τον
τρόπο, διότι ελέγχεται η εργασία, που παρέχεται σε οποιοδήποτε
καράβι, εποπτεύεται η εργασία αυτή, κατευθείαν από τον Ενιαίο
Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης και θα µπορεί να εντοπίζεται τέ-
τοια περίπτωση µαύρης εργασίας.

Σχετικά µε τις συντάξεις που είπατε, έχω ξαναπεί ότι περιµέ-
νουµε από την ΕΛΣΤΑΤ να µας δώσει τους συντελεστές της πα-
ρούσης αξίας των εισφορών, που έχουν καταβληθεί σε βάθος
πάρα πολλών ετών, κατά τη διάρκεια όλου του ασφαλιστικού
βίου των εργαζοµένων. 

Εποµένως, µέχρι να µας έρθει αυτός ο συντελεστής, καταβάλ-
λουµε προσωρινές συντάξεις και από τις τετρακόσιες σαράντα
τρεις αιτήσεις που υπεβλήθησαν στο ΝΑΤ για τους ναυτικούς,
καταβάλλαµε εκατόν πενήντα, περίπου, συντάξεις. Από αυτές,
όµως, τις αιτήσεις που υποβλήθηκαν, πρέπει να λάβουµε υπόψη
µας ότι τριάντα τρεις αφορούν συντάξεις ανικανότητας, άρα
επεµβαίνουν εδώ και τα ΚΕΠΑ, όπου οι επιτροπές των γιατρών
πρέπει να κάνουν τις σχετικές εξετάσεις και γνωµοδοτήσεις κι
έχουµε περίπου εξήντα πέντε περιπτώσεις διαδοχικής ασφάλι-
σης. Συνεπώς, λαµβάνοντας υπόψη ότι 890 ευρώ, περίπου, είναι
η προσωρινή σύνταξη, θεωρώ ότι επαρκώς αντιµετωπίζεται,
µέσα σε αυτές τις συνθήκες, το πρόβληµα αυτό. 

Και για τα εφάπαξ που ρωτήσατε, επίσης, έχουµε προχωρήσει
αρκετά, αλλά θα απαντήσω στη δευτερολογία µου για τα θέµατα
αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Μανωλάκου,
έχετε τον λόγο. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ιδιαιτερότητες
έχει η ναυτιλία, αλλά έχει και χώρα αναφοράς. Γιατί οι εφοπλι-
στές επιλέγουν χώρα αναφοράς; Για να υπερασπίζονται οι κυ-
βερνήσεις τα προνόµια και τα συµφέροντά τους, όπως κάνουν
και οι κυβερνήσεις στην Ελλάδα. Και το λέω αυτό, γιατί; Επειδή
το εφοπλιστικό κεφάλαιο, πραγµατικά, είναι κεφάλαιο κοσµοπο-
λίτικο.

Όµως εδώ υπάρχουν συγκεκριµένα ερωτήµατα και υπάρχουν
συγκεκριµένες δεσµεύσεις, ειδικά από σας. Δηλαδή, στις 9 του
Γενάρη εσείς δεσµευθήκατε ότι µέσα σε δεκαπέντε µέρες θα
έχουν βγει οι ερµηνευτικές εγκύκλιοι του ν.4387/2016. Δεν έχει
γίνει και έχουν περάσει δύο δεκαπενθήµερα. 

Εξάλλου, οριστική απόφαση συνταξιοδότησης δεν έχει κατα-
βληθεί -και δεν έχει καταβληθεί εφάπαξ- παρά µόνο προσωρινές,
οι οποίες κυµαίνονται από 384 ευρώ µέχρι 768 ευρώ. Το λέω
γιατί; Διότι πριν από εννιά µήνες, δηλαδή πριν από τον νέο νόµο,
οι άνθρωποι αυτοί, µέσα σε δύο µήνες έπαιρναν κανονικά τις
συντάξεις τους και δεν φαίνεται να υπάρχει καµµία συγκεκριµένη
χρονική δέσµευση από εσάς.

Υπάρχει όµως, και κάτι άλλο, που δεν µου απαντήσατε. Υπάρ-
χει η απόφαση του διοικητικού πρωτοδικείου του Πειραιά, που
απέδωσε δίκιο στους ναυτικούς συνταξιούχους, που προσέφυ-
γαν. Αυτό το δίκιο να επεκταθεί σε όλους τους συνταξιούχους
ναυτεργάτες και τους εργαζόµενους. Εξάλλου, δηµιουργείται και
υπάρχει νοµικό προηγούµενο. Μην το πετάτε στα σκουπίδια.
Εσείς είστε δικηγόρος και το ξέρετε καλά. Μην το αποφεύγετε. 

Και σε τελευταία ανάλυση, εγώ καταθέτω στα Πρακτικά την
επίσηµη απόφαση του Πρωτοδικείου Πειραιά µε τα συγκεκρι-
µένα ποσά που πήραν αυτοί που προσέφυγαν, που πρέπει να
επεκταθεί σε όλους. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό ζητάµε, αυτό σας ρωτάµε, δηλαδή, το πότε θα γίνει. Οι
ναυτεργάτες είναι ένας κλάδος που τους εκµεταλλεύονται σκλη-

ρά, σκληρότατα και αυτό εντείνεται ακόµα περισσότερο και δεν
είναι καθόλου τυχαίο ότι οι Έλληνες εφοπλιστές κατέχουν την
πρώτη θέση σε όλον τον κόσµο, µε τρελά κέρδη.

Εµείς λέµε καθαρά ότι το ΚΚΕ θα στηρίζει τον αγώνα τους,
γιατί είναι δίκαιος, γιατί ανοίγει δρόµους για την κατάργηση των
αντεργατικών, αντιλαϊκών νόµων, επαναφορά των συλλογικών
συµβάσεων και αυξήσεις σε µισθούς, συντάξεις, κοινωνικές πα-
ροχές µε κριτήριο την κάλυψη των απωλειών και τις σύγχρονες
ανάγκες ζωής τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο, κύ-
ριε Πετρόπουλε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρία Μα-
νωλάκου, πρέπει να δείτε συνολικά τη δουλειά που γίνεται στον
Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης και τι προβλήµατα επι-
λύουµε. 

Είχαµε τρεις χιλιάδες διακόσιες είκοσι πέντε περιπτώσεις, που
δεν είχε καταβληθεί εφάπαξ στο ανώτατο πλήρωµα, στους αξιω-
µατικούς και είχαµε κοντά στις οκτώ χιλιάδες περιπτώσεις εφά-
παξ στα κατώτατα πληρώµατα που δεν χορηγήθηκαν από το
2013. Στην περίοδο αυτή, αφού βγήκε ο ν.4387, ώστε να είναι
εφικτή η καταβολή εφάπαξ, έχουµε καταβάλει ήδη διακόσια σα-
ράντα δύο εφάπαξ µέχρι τώρα στους αξιωµατικούς, στα ανώ-
τατα πληρώµατα και τριακόσια εβδοµήντα τέσσερα εφάπαξ στα
κατώτατα πληρώµατα. Πολλές απ’ αυτές τις περιπτώσεις ναυτι-
κών εντάσσονται και σε µία διαδικασία διαδοχικής ασφάλισης,
που κάνει πολύ περίπλοκη την έκδοση των σχετικών αποφάσεων,
διότι πρέπει να δούµε και σε µία σειρά άλλα ταµεία, που είχαν
ασφαλιστικό χρόνο οι ναυτεργάτες, ώστε να συµπληρώνουν τις
προϋποθέσεις για τη λήψη του δικαιούµενου εφάπαξ. Γι’ αυτόν
τον λόγο, εκεί θα έχουµε µεγαλύτερη καθυστέρηση σε σχέση µε
άλλα ταµεία. 

Όµως, δεχθείτε ότι σε ένα σύντοµο χρονικό διάστηµα καλύ-
πτουµε καθυστερήσεις πολλών ετών. Πιστεύω ότι τον Ιούνιο, µε
τη δουλειά που γίνεται µέσα από την ενοποίηση όλων των φο-
ρέων και τη νέα οργάνωση του δυναµικού που διαθέτουµε, θα
µπορέσουµε να ικανοποιήσουµε πολύ περισσότερες περιπτώ-
σεις. Ήδη στο συνολικό πληθυσµό των δικαιούµενων εφάπαξ
αυτήν τη στιγµή πλησιάζουµε τις είκοσι χιλιάδες εφάπαξ, που χο-
ρηγήσαµε από τον µήνα Ιούνιο –στην ουσία από τον µήνα Ιούλιο-
τα οποία οφείλονταν από τον Αύγουστο του 2013. 

Σχετικά µε την περίπτωση του Πρωτοδικείου Πειραιά, δεν δη-
µιουργεί ασφάλεια δικαίου µία απόφαση µόνο, µε την έννοια της
επέκτασής της παντού, και πάντως, όπως γνωρίζετε προφανώς,
η απόφαση που εκδίδεται αφορά τους διαδίκους και µόνο.

Σκοπός µας δεν είναι να περιοριστούµε σε αυτό. Αν υπάρξουν
κι άλλες αποφάσεις και οδηγηθεί σε µία αµετάκλητη κρίση η ελ-
ληνική δικαιοσύνη ως προς το θέµα αυτό, θεωρούµε ότι θα είναι
υποχρέωση του Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης να δει µ’
έναν ενιαίο τρόπο να επιλύονται τα θέµατα αυτά. Αυτό οφείλουµε
γενικά να κάνουµε. Με µια απόφαση πρωτοδικείου, όµως, δεν
έχουµε µία ασφαλή κρίση για να ρυθµίσουµε γενικά ένα τέτοιο
ζήτηµα. Πρέπει να το δούµε συνολικά, µέσα από τις πολιτικές
που οργανώνουµε για την ενιαία αντιµετώπιση, µε ίδιους κανόνες
των δικαιωµάτων όλων των ασφαλισµένων. Και αυτό θα κάνουµε,
προφανώς, το επόµενο διάστηµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Ακολουθούν δύο ερωτήσεις του συναδέλφου κ. Βασιλείου

Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας, στις οποίες θα απαν-
τήσει ο κ. Πετρόπουλος. Οι δύο ερωτήσεις δεν µπορούν να ενο-
ποιηθούν, γιατί είναι διαφορετικά τα αντικείµενα 

Πρώτα θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 455/7-2-2017επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρο-
γλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα µεγάλα προβλήµατα και
τις άδικες χρεώσεις υψηλών ασφαλιστικών εισφορών. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Επιτρέψτε µου να κάνω ένα σχόλιο για την αναβληθείσα ερώ-
τηση προς το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, όπου ο κύριος
Υπουργός δήλωσε κώλυµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην αρχίσετε τις φω-
νές, όµως, όταν θα χτυπάει το κουδούνι µετά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Υπάρχει µια εγκληµατική αµέ-
λεια από την πλευρά της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης, το οποίο ξέχασε να προβεί σε διαγωνισµό
για την προµήθεια εντοµοκτόνων για τη δακοκτονία και την προ-
στασία της ελαιοκαλλιέργειας και δεν έρχεται κιόλας να συζητή-
σουµε το θέµα. Συνεχίζεται η εγκληµατική στάση της πολιτικής
ηγεσίας, διότι µόνο αυτήν αφορά, τον κ. Αποστόλου συγκεκρι-
µένα που είναι αρµόδιος για την Επιτροπή Προµηθειών. 

Έρχοµαι στην ερώτηση προς τον κύριο Υπουργό Εργασίας,
που αφορά πράγµατι τα µεγάλα προβλήµατα που έχουν προκύ-
ψει και τα οποία αφορούν πάρα πολλά θέµατα. Σήµερα, όµως,
ζητάµε την ενηµέρωση της Βουλής και των πολιτών για συγκε-
κριµένα θέµατα, για τους ασφαλισµένους εργαζόµενους µε
µπλοκ και ιδιαίτερα αυτούς που, ενώ ξεκινούν να έχουν δύο ερ-
γοδότες, στη συνέχεια προκύπτουν κι άλλοι και ουσιαστικά, αλ-
λάζει ο χαρακτήρας, τους µισθωτούς που έχουν µπλοκ, παράλ-
ληλα µε την εργασία τους, αυτούς που έχουν µία συγκεκριµένη
ετήσια σύµβαση, παραδείγµατος χάρη, δέκα χιλιάδες ευρώ, δώ-
δεκα χιλιάδες ευρώ, δέκα πέντε χιλιάδες ευρώ, µε τον εργοδότη
και δεν µπορεί να αλλάξει αυτή η σύµβαση, τους ανέργους και
χαµηλοσυνταξιούχους, που αµείβονται µε την απόδειξη επαγγελ-
µατικής δαπάνης για µικροποσά, τα οποία δεν αλλάζουν τον χα-
ρακτήρα της εργασίας τους -ένα σποραδικό µεροκάµατο που θα
γίνει µια φορά τον µήνα ή στις δέκα πέντε ηµέρες- τους ανθρώ-
πους που θα πληρώσουν κάποια ποσά έναντι για τα ασφάλιστρα
και στη συνέχεια έρχεται µ’ ένα υπερβολικό επιτόκιο, κατά τη
γνώµη µας, του 8% να τοκίσει τα υπόλοιπα, τους αγρότες που
το φορολογητέο εισόδηµα διαµορφώνεται το 2016 υψηλότερο,
εικονικά όµως, γιατί ουσιαστικά ήταν εισοδήµατα άλλων ετών.
Υπάρχει πρόθεση αυτό να ρυθµιστεί;

Βεβαίως, θέλουµε να µας πείτε εάν έχετε απαντήσεις στο θέµα
των συνταξιούχων του ΟΓΑ, που θα έχουν εισόδηµα, έστω µικρό,
από αγροτική απασχόληση. Θα νοµοθετήσετε για το 60% ότι δεν
ισχύει αυτή η µείωση της σύνταξης; Έχετε κάποια απάντηση –
τα δυο τελευταία δεν τα είχα στην ερώτηση- για τα µερίσµατα,
τα οποία έχουν προκύψει εκ των υστέρων; Τα µερίσµατα και
ιδίως αυτά που δεν φορολογούνται, πώς υπάγονται στον ΕΦΚΑ; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή αρκετές

φορές έχω εγκαλέσει Υπουργούς, που δεν έρχονται να απαντή-
σουν στις ερωτήσεις, κύριε Κεγκέρογλου, οφείλω να σας πω ότι
ο κ. Αποστόλου βρίσκεται στο εξωτερικό. Εποµένως, δεν απέ-
φυγε να έρθει σήµερα. Απλώς, δεν είναι στην Αθήνα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο κ. Αποστόλου δήλωσε το κώ-
λυµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, απ’ ότι είδα στην
ερώτηση, µε την αιτιολογία ότι είναι εξωτερικό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για να ξέρω να την ξανακατα-
θέσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Πε-
τρόπουλος. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Κεγκέρογλου, οι ερωτήσεις σας είναι χρήσιµες, διότι
µου δίνουν την ευκαιρία να δώσω απαντήσεις προς ενηµέρωση
όλων των πολιτών. Έχουµε πει –επαναλαµβάνω- ότι υπόχρεος
στην καταβολή εισφορών είναι εκείνος που αµείβεται από εργα-
σία και µόνο για την αµοιβή από εργασία ή για το εισόδηµα –να
το πω γενικότερα- από εργασία, διότι δεν είναι όλοι εξαρτηµένοι
εργαζόµενοι. 

Συνεπώς, εκείνοι που πρέπει να προσέλθουν στον Ενιαίο
Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης καταβάλλοντας την εισφορά που
τους αντιστοιχεί θα είναι εκείνοι που θα δουν είτε τα ειδοποιητή-
ρια, αν δεν είναι µισθωτοί, ή τις ΑΠΔ αν είναι µισθωτοί. Πάρα πολ-
λοί απ’ αυτούς, για τους οποίους υπαινίσσεστε ότι έχουν υπο-

χρέωση καταβολής εισφορών, δεν θα λάβουν ούτε ΑΠΔ ούτε ει-
δοποιητήριο πληρωµής, διότι δεν θα έχουν υποχρέωση καταβο-
λής εισφορών.

Καταλαβαίνω γιατί ρωτάτε και εξηγούµαι: Εκεί που είχαµε πε-
ριπτώσεις µιας απασχόλησης µε δελτίο δαπανών, µε τίτλους κτή-
σης υπό την νέα έννοια, που, όµως, είχαµε αυτά τα χαρακτη-
ριστικά, τα οποία είπατε κι εσείς, ή µια περιστασιακή υπό τύπον
βοηθήµατος χαρτζιλικιού, όπως ο φοιτητής που µοιράζει διαφη-
µιστικά έντυπα ή που απασχολείται σε τελείως περιστασιακές και
περιθωριακές εργασίες, δεν είναι στις περιπτώσεις που θα λάβει
ειδοποιητήριο ούτε θα λάβει ΑΠΔ, για να καταβάλει εισφορές.

Εποµένως, ας το δούµε, όταν ολοκληρωθούν οι διαδικασίες
ανάρτησης των εισφορών στον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφά-
λισης. Η τελευταία περίπτωση ανάρτησης θα είναι για εκείνους
που έχουν παράλληλη απασχόληση και επειδή τα µητρώα εµπλέ-
κονται και πρέπει να εκκαθαριστεί ένας αριθµός ασφαλισµένων
σ’ αυτήν την περίπτωση, θα λυθεί αυτό το θέµα πολύ σύντοµα,
αν όχι σε τούτη την εβδοµάδα στην επόµενη εβδοµάδα και θα το
αντιµετωπίσουµε πολύ συγκεκριµένα πια, ώστε να µην υπάρχει
µια εικασία για το αν κάποιος υπάγεται ή δεν υπάγεται.

Μία είναι η απάντηση για όλες τις περιπτώσεις. Όσοι ήταν
ασφαλισµένοι για την εργασία που παρείχαν και πέρσι οι ίδιοι και
µόνο αυτοί θα είναι ασφαλισµένοι και φέτος. Το µόνο που αλλά-
ζει ως πρόβλεψη στον νόµο είναι η περίπτωση του παρέχοντος
εργασία µε µπλοκάκι για τις περιπτώσεις εκείνες, που στην πραγ-
µατικότητα υποκρύπτεται εξαρτηµένη εργασία. Έχει προκληθεί,
µάλιστα, µέσα από διάφορες αναλύσεις πολλών µια άλλη διά-
σταση στην έννοια «µπλοκάκι». Υπάρχει µια αµφιβολία, γιατί κά-
ποιοι το επεκτείνουν. Ακόµα και για δικηγόρους λέµε ότι πρέπει
να είναι µε µπλοκάκι. Ξεχνούν ότι ο δικηγόρος είναι άµισθος δη-
µόσιος λειτουργός, δεν είναι εργαζόµενος µε εξαρτηµένη εργα-
σία. Δεν αφορά αυτόν η διάταξη σχετικά µε την απασχόληση µε
µπλοκάκι. Αφορά µόνο όσους παρέχουν εξαρτηµένη εργασία και
µόνο για εκείνους που προσιδιάζει στο επάγγελµά τους η σχετική
έννοια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα υπόλοιπα θα τα
πείτε στη δευτερολογία σας.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, για το θέµα που

αναφέρατε ότι εκτός από τους εργαζόµενους µε µπλοκάκια όλοι
οι άλλοι είναι όπως και πέρσι, δεν νοµίζω ότι ισχύει.

Θα σας αναφέρω ένα παράδειγµα για µισθωτούς ή επαγγελ-
µατίες που έχουν ένα αγροτικό εισόδηµα, µικρό, 2.000, ας πού-
µε, τον χρόνο. Ο µισθωτός που έχει 2.000 τον χρόνο αγροτικό
εισόδηµα, πέρσι δεν πλήρωσε ασφαλιστικές εισφορές για τις
2.000. Φέτος τον καλείτε να πληρώσει. 

Επιπλέον, από το ότι τον καλείτε να πληρώσει, θέλω να διευ-
κρινίσετε εάν θα ισχύει και το κατώτερο πλαφόν για το αγροτικό
εισόδηµα αυτοτελώς. Ενώ, δηλαδή, είναι ήδη ασφαλισµένος κά-
ποιος ως µισθωτός ή ως επαγγελµατίας, µήπως ισχύει και το
πλαφόν των 4.900 περίπου, που έχετε θέσει για το αγροτικό ει-
σόδηµα;

Βεβαίως, για το θέµα των περιστασιακά εργαζοµένων συντα-
ξιούχων και ανέργων δώσατε απάντηση και πιστεύω ότι αυτό θα
εφαρµοστεί και στην πράξη, για να µην έχουµε αργότερα προ-
βλήµατα.

Όµως, όλα τ’ άλλα που είπατε, ότι δηλαδή όσοι δεν λάβουν ει-
δοποίηση για οποιοδήποτε λόγο δεν έχουν υποχρέωση, αυτό
χρειάζεται και νοµοθετική ρύθµιση, διότι ξέρουµε πάρα πολύ
φορές ότι έρχεται αναδροµικά η διοίκηση -όχι τώρα µόνο και στο
παρελθόν- και λέει: Ξέρετε κάτι; Οφείλεται αναδροµικά να κατα-
βάλετε. Όπως είναι το πρόβληµα µε τις ασφαλιστικές εισφορές,
που έχουν χρεωθεί σε ασφαλισµένους στον ΟΓΑ ή µικροεπαγ-
γελµατίες, που κάποια στιγµή ο ΟΑΕΕ θεώρησε ότι αυτοί πρέπει
να είναι σφαλισµένοι είτε στον ΟΑΕΕ είτε πρωτύτερα στο Ταµείο
Εµπόρων κ.λπ. και έρχεται αναδροµικά και τους ζητάει χρήµατα. 

Είναι ένα θέµα, τη λύση του οποίου θα πρέπει να τη δούµε νο-
µοθετικά τώρα, που έχει γίνει η ενοποίηση των ταµείων, καθώς
ουσιαστικά το ίδιο το ταµείο ζητά πρόσθετη ασφάλιση. 

Υπάρχει θέµα γενικότερα µε τον ΕΦΚΑ, βεβαίως, που όµως δεν
είναι αντικείµενο της ερώτησής µου, ούτε τα λειτουργικά προ-
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βλήµατα που υπάρχουν ούτε η κατάσταση που επικρατεί, η
οποία έχει καταγγελθεί από τους εργαζόµενους ούτε βέβαια
αυτά που είπε χθες ο σεβαστός καθηγητής κ. Ροµπόλης για το
τεράστιο έλλειµµα, το οποίο θα προκύψει στον ΕΦΚΑ το 2020.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην πιάνουµε το
θέµα του ΕΦΚΑ τώρα, κύριε Κεγκέρογλου. Έχουµε βαρύ νοµο-
σχέδιο. Αφήστε τον ΕΦΚΑ, για να τελειώσουµε την ερώτηση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για τον ΕΦΚΑ είναι η ερώτηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι ακριβώς!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ σας ζητώ συγ-

γνώµη, αλλά έχετε τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μετά τα τρία λεπτά θα µου το

πείτε αυτό. Τώρα µου φάγατε είκοσι πέντε δευτερόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας αφήνω πολύ πε-

ρισσότερο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αυτή ήταν µια παρεµβολή, για

να ελαφρύνετε τη θέση του κ. Πετρόπουλου, ο οποίος είναι από
αυτούς που έρχονται, άσχετα εάν την προηγούµενη Πέµπτη δεν
ήρθε λόγω ασθενείας. 

Ολοκληρώνω, λοιπόν, λέγοντας ότι το πρόβληµα του ΕΦΚΑ,
όπως φαίνεται από τα λεγόµενά σας, δεν θα είναι µόνο η µερική
απασχόληση και η εκ περιτροπής εργασία, δηλαδή τα 10 δισε-
κατοµµύρια έλλειµµα που λέει ο κ. Ροµπόλης, αλλά θα είναι πολύ
περισσότερα, εάν ισχύει αυτό που λέτε, ότι αντί για 350 ευρώ µη-
νιαία ασφάλιστρα, που είχαµε για παράδειγµα στον ΟΑΕΕ, θα
έχουµε 240 ευρώ τώρα. Άρα, θα έχουµε και ένα έλλειµµα από
τις ασφαλιστικές εισφορές.

Αυτά, λοιπόν, χρειάζονται απαντήσεις. 
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σας ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα έχουµε εισροή εσόδων από εκείνους που δεν µπορούσαν
να πληρώσουν, κύριε Κεγκέρογλου και έτσι δεν θα έχουµε πρό-
βληµα.

Πάνω από τριακόσιες χιλιάδες ασφαλισµένοι στον ΟΑΕΕ, δη-
λαδή το 1/3 όσων είχαν υποχρέωση καταβολής εισφορών, εδώ
και πάρα πολλά έτη έχουν πάψει να καταβάλουν εισφορές. Τώρα
θα µπορούν να καταβάλουν εισφορές. 

Επισκέφθηκα προχθές διαδοχικά το Βιοµηχανικό Επιµελητήριο
και το Βιοτεχνικό Επιµελητήριο Αθήνας και χθες το Επαγγελµα-
τικό Επιµελητήριο. Είναι οµόφωνη η θέση και των φορέων των
ελεύθερων επαγγελµατιών, όσων ασκούν επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα, ότι παρέχεται η δυνατότητα πλέον να έχουµε επιτέ-
λους καλύτερο ισοζύγιο στις ταµειακές υποχρεώσεις του Ενιαίου
Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης.

Μένει να αποδειχθεί φυσικά και γι’ αυτόν τον λόγο λέω διαρ-
κώς ότι πρέπει -και θα έλεγα όλες οι πολιτικές πτέρυγες και όλοι
οι φορείς να το κάνουν- να καλέσουµε όλους τους ασφαλισµέ-
νους να συντρέξουν σε αυτήν την προσπάθεια, να καταβάλουν
εισφορές, για να πετύχουµε τις καλύτερες βελτιώσεις του συ-
στήµατος. 

Μένω σε τέσσερα σηµεία απ’ όσα είπατε: Για τους νέους επι-
στήµονες δεν θα υπάρξει επιβάρυνση 8% ως προς το τµήµα
εκείνο που δεν καταβάλλουν τώρα. Αυτό δεν προκύπτει από που-
θενά ούτε από τον νόµο ούτε από όσα έχουµε πει. 

Εκείνο που θα συµβεί, είναι ότι θα κληθούν µέσα σε δεκαπέντε
χρόνια να καταβάλουν το υπόλοιπο, που δεν κατέβαλαν στην
αξία που θα είχε αυτή η εισφορά τη χρονική στιγµή της καταβο-
λής. Αυτό δεν είναι επιτόκιο, αλλά αυτούσια η καταβολή στην
αξία της σε µεταγενέστερο χρόνο. Δεν υπάρχει, λοιπόν, το 8%.

Σχετικά µε τους ασφαλισµένους που βρίσκονταν σε διαφορε-
τικά ασφαλιστικά ταµεία παλαιότερα, επειδή είχαµε πολυδιά-
σπαση και ο ΟΑΕΕ καταλόγιζε εισφορές και υποχρεώσεις σε
κάποιον που ήταν ήδη ασφαλισµένος στον ΟΓΑ ή αντίστροφα,
µε αποτέλεσµα να βρίσκονται πολλοί ασφαλισµένοι υπόχρεοι
στην καταβολή εισφορών µε επιτόκια και προσαυξήσεις, είναι

ένα θέµα που έχω πει από καιρό ότι πρέπει να το λύσουµε µέσα
στον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης, που δηµιουργήθηκε
πια µε άλλους κανόνες. Και θα το λύσουµε αυτό το θέµα. Δεν
επιδιώκουµε είσπραξη τέτοιων οφειλών µέσω του ΚΕΑΟ, εάν
έχουν προκύψει. Αυτή είναι δεσµευτική δήλωση και έτσι λειτουρ-
γεί το ΚΕΑΟ. 

Εποµένως, αυτό το θέµα που αναφέρατε, απλώς αποδεικνύει
τις ανεπάρκειες, τα σφάλµατα του παλιού συστήµατος. 

Δεν είπα ότι όσοι δεν λάβουν το ειδοποιητήριο δεν έχουν υπο-
χρέωση. Είπα ένα απλό και κατανοητό κανόνα, που πρέπει να
έχουν όλοι στο µυαλό, ότι υπόχρεοι καταβολής ήταν όσοι ήταν
και πέρυσι υπόχρεοι καταβολής. Αυτό το λέω, για να µην µπερ-
δεύεται ο κόσµος. 

Όµως, η βάση υπολογισµού είναι πράγµατι το καθαρό εισό-
δηµα και περιλαµβάνει το εισόδηµα, που είναι από απασχόληση
ή δραστηριότητα. Η αγροτική δραστηριότητα είναι απασχόληση
και οι αγρότες δεν θέλουν αθέµιτο ανταγωνισµό. Δεν θέλουν οι
αγρότες να µπορεί κάποιος να πουλάει µε λιγότερο κόστος το
λάδι, επειδή είναι γιατρός και έχει µεγάλες εκτάσεις, πολλές
φορές µε µεγαλύτερα έσοδα από αυτά που απολαµβάνει από
την ιατρική -περιπτώσεις είναι, αλλά συµβαίνει- και να έχει πιο
ανταγωνιστική τιµή από αυτόν ο αγρότης, γιατί θα έχει λιγότερο
κόστος. Δεν το θέλουν οι αγρότες και έχουν δίκιο σε αυτό. Γι’
αυτό το λόγο, το εισόδηµα αντιµετωπίζεται ως ενιαίο. 

Έχετε άδικο, αλλά δεν µου το αποδώσατε ως σφάλµα, και ρω-
τάτε αν θα υπολογίζεται το αγροτικό εισόδηµα στο κατώτατο της
βάσης, δηλαδή στα 410 ευρώ. Η απάντηση είναι: Όχι. Θα είναι
όσο εισόδηµα προκύπτει µετά την αφαίρεση και των δαπανών,
που κάνει εκείνος που απασχολείται και µε αγροτική δραστηριό-
τητα. Άρα, δεν πληρώνει σε δύο διαφορετικές βάσεις, µε υπο-
χρέωση να καταβάλει µία ακόµα εισφορά. Δεν είναι τέτοια η
ρύθµιση. Νοµίζω ότι απάντησα σε όλα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε την

τέταρτη ερώτηση µε αριθµό 2371/4-1-2017 του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αναδρο-
µική ασφάλιση αγροεργατών µε εργόσηµα που δεν εκδόθηκαν.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο κ. Πετρόπουλος.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει άδικη ερώτηση. Οι ερωτήσεις

είναι ερωτήσεις. Οι τοποθετήσεις µπορεί να εµπεριέχουν το στοι-
χείο της δικαιοσύνης ή της αδικίας. Να πω, όµως, ότι υπάρχει
στο σύστηµα, µε τον τρόπο που έχει δοµηθεί, αδικία σε σχέση
µε καταβολή ασφαλιστικών εισφορών, χωρίς αντίκρισµα. Αυτό
είναι µια πραγµατικότητα, την οποία πρέπει να δείτε. 

Δεν λύνει το ασφαλιστικό ζήτηµα το θέµα του ανταγωνισµού.
Σας αρέσουν τα ακραία παραδείγµατα, ίσως λόγω του ότι είναι
εδώ κάποιοι γιατροί και είπατε για µεγαλογιατρούς, που θα
έχουν και αγροτικό εισόδηµα 500 ή 1.000 ευρώ. Εγώ λέω για
έναν επαγγελµατία, ο οποίος έχει πάρα πολύ µικρό εισόδηµα,
5.000, 6.000 ή 7.000 και έχει και 1.000 ή 2.000 αγροτικό εισό-
δηµα. Όµως, η απάντησή σας καλύπτει το θέµα, σε σχέση µε το
κατώτερο πλαφόν.

Η ασφάλιση µε εργόσηµο είναι χρήσιµη σε πάρα πολλές περι-
πτώσεις. Ίσως πρέπει να δούµε µήπως πρέπει να επεκταθεί και
σε κάποιες ακόµα περιπτώσεις, βέβαια, πολύ συγκρατηµένα και
µόνο στις αναγκαίες περιπτώσεις, όπως είναι οι περιπτώσεις των
περιστασιακά εργαζοµένων σε διάφορους τοµείς. 

Υπάρχει, όµως, η εξής αναντιστοιχία: Ενώ ένας εργαζόµενος
κατά το ΙΚΑ -ας το πάρουµε µε το παλιό καθεστώς- δικαιούται να
προσφύγει στο ΙΚΑ και να πει «Εγώ δούλεψα πέρυσι στην τάδε
επιχείρηση, δεν µου έβαλε ένσηµα για διάφορους λόγους» και
το ζητάει κι έρχεται το ΙΚΑ και καλεί την επιχείρηση και τον ασφα-
λίζει και έχει και κάποια πρόστιµα. 

Αυτό δεν συµβαίνει µε τα εργόσηµα στους αγροεργάτες. Θα
ήθελα να ρωτήσω, από τη µια µεριά και ως δικαίωµα του αγρο-
εργάτη, αλλά και ως δικαίωµα και του αγρότη και της αγροτικής
επιχείρησης, µιας και τα προηγούµενα χρόνια δεν είχε σηµασία
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το ύψος των εξόδων, διότι ήταν άλλο το σύστηµα φορολόγησης,
ενώ τα τελευταία χρόνια έχει, δεν προσαρµόστηκαν σε αυτό το
σύστηµα, αν δοθεί το δικαίωµα σε αγρότες ή αγροτικές επιχει-
ρήσεις να προσέλθουν αυτόκλητα µε την ανάλογη επιβάρυνση,
βεβαίως, να ασφαλίσουν ανθρώπους που δεν τους ασφάλισαν
για διάφορους λόγους, όταν δούλεψαν µέσα στο 2016 ή αν δοθεί
το δικαίωµα στον αγροεργάτη να κάνει την αναφορά και να δι-
καιωθεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ
πάρα πολύ, και γι’ αυτήν την ερώτηση, κύριε Κεγκέρογλου.

Ο ασφαλιστικός ν.3863/2010 έθεσε αυστηρούς περιορισµούς
για την απασχόληση µε εργόσηµο και σωστά το έκανε τότε, διότι
το εργόσηµο πρέπει να έχει ένα πλαίσιο εγγυηµένο για την αξιο-
ποίησή του.

Εκείνο που προέβλεπε ο ν.3863/2010, ο νόµος δηλαδή της
δικής σας κυβέρνησης τότε, ήταν να γίνεται µια χρονική κατα-
νοµή της αµοιβής που ελάµβανε κάποιος που απασχολούταν ως
αγρoεργάτης επί των ηµερών που αντιστοιχούσαν -το πηλίκο,
δηλαδή, που προέκυπτε από το συνολικό ποσό που ελάµβανε διά
των ηµερών που αντιστοιχούσαν- µε βάση το ηµεροµίσθιο του
ανειδίκευτου εργάτη, που προβλέπεται κατά την Εθνική Συλλο-
γική Σύµβαση Εργασίας της προηγούµενης χρονιάς. Αυτό λέει
ο νόµος. Και εφ’ όσον σηµείωνε κάποιος µετά από αυτό το απο-
τέλεσµα ποσό που αντιστοιχούσε σε εκατόν πενήντα µέρες του-
λάχιστον, τότε είχε ασφαλιστική κάλυψη για ολόκληρο το έτος. 

Όλο αυτό το πλαίσιο που έθετε ο νόµος δεν µπορεί κανείς να
το διαταράξει ετεροχρονισµένα και να πει «θα έρθω σε προγε-
νέστερους χρόνους να αλλάξω αυτόν τον κανόνα». Και υπάρχει
ένα θέµα. 

Πραγµατικά, αντιλαµβάνοµαι ως ορθή τη σκέψη σας ότι θα
έπρεπε κάποιος, επίσης, από δουλειά τέτοια να έχει το δικαίωµα
που έχουν και άλλοι µισθωτοί, στους οποίους δεν παραγράφεται
το δικαίωµα να προσφύγουν µε καταγγελία προς το πρώην ΙΚΑ,
που ήταν το ταµείο για τους µισθωτούς εργαζόµενους πριν. Θα
µπορούσε να προσφύγει και να πει «καταγγέλλω τον εργοδότη,
διότι δεν µου κατέβαλλε ένσηµα όλο αυτόν τον καιρό». Άλλωστε,
δεν θα µπορούσε να το γνωρίζει ο εργαζόµενος ότι δεν καταβλή-
θηκαν εισφορές, διότι τις καταβάλλει ο εργοδότης, παρακρατών-
τας από τον µισθό. Τις υπεξαιρούσε και το πληροφορούνταν
αργότερα. Είχε και µια νοµιµοποιηµένη βάση αυτή η καθυστερη-
µένη προσφυγή του εργαζόµενου προς τα αρµόδια όργανα του
ΙΚΑ. 

Εδώ η γνώση του απασχολούµενου σε αγροτικές εργασίες
είναι αυταπόδεικτη. Και εποµένως, έχει τη δυνατότητα, µέσα από
την κατανοµή που γίνεται στο χρόνο -και το ξέρει ότι µέσα στη
χρονιά έχει εκατόν πενήντα ένσηµα µε αγρόσηµο- να προσφύγει
και να δώσει τη λύση µέσα στο ίδιο το έτος. Έχει τη γνώση.

Και γι’ αυτό είναι λίγο προβληµατικό να µπούµε στην πρότασή
σας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ενδεχοµένως ότι για κάποιους µια τέ-
τοια εκδοχή –αν τη δίναµε- θα οδηγούσε σε µια πλασµατική έκ-
δοση εργοσήµων για το παρελθόν, προκειµένου να ωφεληθεί µε
φορολογικές εκπτώσεις. Είναι λίγο δύσκολο το πράγµα, για να
το πούµε µε έναν τρόπο τώρα. Το ακούω αυτό που µου λέτε, θα
το σκεφθώ. Πρέπει να το σκεφθούµε µε ιδιαίτερη προσοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κεγκέρογλου για τη δευτερολογία του. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μέρος της απάντησης ήταν σε δικηγορίστικο στυλ. Τι λέτε, δη-

λαδή; Εάν στον εργάτη, που είναι σε αδύναµη θέση, την ώρα που
έχει να κάνει µεροκάµατο έναν µήνα, πει ο άλλος «έλα να δουλέ-
ψεις», εκείνη την ώρα θα του πει εκείνος «φέρε µου το εργόσηµο,
γιατί αλλιώς δεν δουλεύω». Αυτό είναι πραγµατικότητα και όχι
µόνο στους εργαζόµενους µε εργόσηµο, αλλά και στους λοι-
πούς. 

Άρα, το δικαίωµά του να καταγγείλει τη µαύρη εργασία δεν
µπορεί να µην ασκηθεί λόγω του ότι «το γνώριζες, κύριε, και
πήγες και εργάστηκες», διότι είναι ο αδύναµος κρίκος στη σχέση

εργαζόµενου-εργοδότη. Νοµίζω ότι και το δίκαιο αναγνωρίζει την
εκ των υστέρων καταγγελία για κάτι το οποίο ως εξαναγκαζόµε-
νος ουσιαστικά δεν κατήγγειλε κάποιος εκείνη τη στιγµή. Ναι ή
όχι; Νοµίζω ότι έχω δίκιο. 

Δεν είπα εγώ ότι θα µπουν τα εργόσηµα χωρίς επιβάρυνση,
γιατί ακριβώς σε αυτό το σηµείο είναι σωστή η ασφαλιστική δι-
κλείδα που είπατε ότι πρέπει να υπάρχει. Ειδικά τώρα, που έχει
αλλάξει το φορολογικό καθεστώς και είναι υψηλότατη η φορο-
λόγηση, πρέπει να υπάρχει. Η ασφαλιστική δικλείδα θα είναι µε
ποινή, δεν θα είναι 10% προφανώς η ασφάλιση. Μπορεί να είναι
15%. Δεν το ξέρω αυτό. Είναι θέµα που πρέπει να εξετάσετε. 

Εγώ σας καλώ να δηµιουργήσετε µια οµάδα εργασίας για το
συγκεκριµένο θέµα, διότι είναι αναντιστοιχία να µπορεί ο εργα-
ζόµενος µε τον κλασικό τρόπο στο ΙΚΑ να καταγγείλει τη µαύρη
εργασία και ο άλλος να µην µπορεί ή ακόµα και αυτό το δικαίωµα
που έχουµε δώσει κατά καιρούς, να καλύπτουν ασφαλιστικές ει-
σφορές του προηγούµενου διαστήµατος επιχειρήσεις, οι οποίες
για διάφορους λόγους δεν είχαν καταθέσει ΑΠΔ και δεν είχε εµ-
φανιστεί ο εργαζόµενος και να το κάνουν εκ των υστέρων, να
µπορεί να δοθεί και σε αυτή την περίπτωση. Θα γίνει άπαξ για το
2016 και έχει να κάνει µε την προηγούµενη χρονιά. 

Το δικαίωµα, όµως, της καταγγελίας πρέπει να είναι µόνιµο.
Δεν µπορούµε να µην δώσουµε αυτήν τη δυνατότητα στους ερ-
γαζόµενους µε εργόσηµο, που είναι µια µεγάλη κατηγορία.

Αναφέρεστε συχνά –και κλείνω µε αυτό- στη σχέση του βασι-
κού µισθού ή του βασικού ηµεροµισθίου µε τα ασφάλιστρα. Όταν
ο βασικός µισθός θα πάει στα 751 ευρώ ή και παραπάνω, σύµ-
φωνα µε τις προβλέψεις, θα διατηρηθεί το ίδιο όριο, το ίδιο πλα-
φόν στις ασφαλιστικές εισφορές τα 7.032 ευρώ και το 4.900
ευρώ για τα αγροτικά ή θα πάει µε βάση τα 751 ευρώ;

Τέλος, δεν µας είπατε τι γίνεται µε τα µερίσµατα. Αν είναι εύ-
κολο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Πετρό-
πουλε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τα µερί-
σµατα είναι υπόλοιπο από την προηγούµενη ερώτηση. Ίδια είναι
η απάντηση. Αν ένα µέρισµα είναι κεφαλαιακής απόδοσης, δεν
είναι εισφορά. Αν είναι, όµως, µερίδιο από το κέρδος από τη δρα-
στηριότητα, είναι εισφορά.

Σχετικά µε το εργόσηµο στην αγροτική παραγωγή, η βάση
υπολογισµού ως προς το ύψος είναι αυτή που είναι και για τους
αγρότες. Πρέπει να µην είναι κάτι διαφορετικό. Όπως είναι η κλί-
µακα των συντελεστών για τους αγρότες, µε τον ίδιο τρόπο πρέ-
πει να υπολογίσετε. 

Τα άλλα θέµατα, κύριε Κεγκέρογλου, που ανέφερα στην προ-
ηγούµενη τοποθέτησή µου δείχνουν ότι θα µε προβληµατίσει η
σχέση της εισφοράς αυτής ως προς τον χρόνο καταβολής,
καθώς, όπως είπα, κανονικά, σύµφωνα µε τον ν.3863 λογαριάζε-
ται µόνο µέσα στο έτος. Δεν προβλέπει ο νόµος αναδροµική κα-
ταβολή.

Άρα πρέπει να γίνει συνολική παρέµβαση στο νόµο και αυτό
δεν µπορεί να απαντηθεί σε αυτήν τη διαδικασία. Χρειάζεται να
το επεξεργαστούµε και να δούµε αν ορθά θα κάνουµε κάτι δια-
φορετικό απ’ ό,τι είχε προβλέψει ο δικός σας νόµος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή είδα ότι επί

της ουσίας δεν υπάρχει διαφωνία, ας δείτε την πρόταση να συγ-
κροτηθεί µία άτυπη διακοµµατική επιτροπή, να φέρετε µια τρο-
πολογία του άρθρου του νόµου και να το λήξουµε, αν είναι
σωστό δηλαδή αυτό.

Ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Γκιουλέκας ζητεί άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 25 Φεβρουαρίου έως τις
26 Φεβρουαρίου 2017. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
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την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής τριάντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο Χαλανδρίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση των τριών τελευταίων επί-
καιρων ερωτήσεων, στις οποίες θα απαντήσει ο Αναπληρωτής
Υπουργός Παιδείας κ. Παύλος Πολάκης. Οι δύο είναι του ιδίου
αντικειµένου και θα συζητηθούν ενιαία. Θα απαντήσει και στους
δύο συναδέλφους ο κύριος Υπουργός έχοντας µεγαλύτερη
άνεση.

Αρχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 337/13-1-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑ-
ΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Υ-
γείας, σχετικά µε το εύρος  εφαρµογής της τηλεϊατρικής στην
Ελλάδα.

Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, είπατε «επίκαιρη», αλλά πρόκειται για ανεπίκαιρη
ερώτηση. Επίκαιρη θα ήταν, αν είχε απαντηθεί τότε που έγινε.
Έχει αναβληθεί –έχω και τις ηµεροµηνίες- επτά φορές. 

Ήταν επίκαιρη, διότι τότε τα µεγάλα ιατρικά περιοδικά, αυτά
που θεωρούνται ευαγγέλια, το «NEW ENGLAND» και το «CIRCU-
LATION», ασχολήθηκαν µε την τρίτης γενιάς τηλεϊατρική. Και
επειδή έχει αποκτηθεί η τηλεϊατρική της τρίτης γενιάς από το
2015, το ερώτηµα είναι τι πραγµατικά θα προκύψει από όλη
αυτήν την ιστορία. 

Επειδή θα ήθελα να ακούσω πώς σκέφτεται το Υπουργείο,
κρατήστε τον χρόνο µου για τη δευτερολογία, για να επεκταθώ
περισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, έχω να απαντήσω και πολλά πράγµατα, αλλά επειδή
κράτησε τον χρόνο του ο κ. Κρεµαστινός, εγώ θα ήθελα να αξιο-
ποιήσει µέρος της δευτερολογίας του -γιατί λες και γεννηθήκαµε
χθες σε αυτή τη χώρα- και να µου πει κάποια πράγµατα. 

Θα σας ρωτήσω και εγώ κάποια πράγµατα, κύριε Κρεµαστινέ.
Εσείς δεν ήσασταν κυβέρνηση, όταν εγκαταστάθηκε το σύστηµα
τηλεϊατρικής διασύνδεσης των φυλακών Κορυδαλλού µε το Κρα-
τικό της Νίκαιας, που γέµισε τότε το νοσοκοµείο από κοµπιούτερ
και καλώδια, τα οποία δεν λειτούργησαν ποτέ και µετά ληστεύ-
τηκαν; Ποιος ήταν κυβέρνηση; Η Αριστερά; Εσείς ήσασταν κυ-
βέρνηση.

Μήπως θυµάστε να µου πείτε αν το σύστηµα τηλεϊατρικής, που
εγκατέστησαν οι Ένοπλες Δυνάµεις σε διάφορα σηµεία και νη-
σιωτικές περιοχές του Ανατολικού Αιγαίου, Καστελόριζο, Τήλος,
Κάλυµνος, Λέρος, Ικαρία κλπ. -πάλι προηγούµενα χρόνια, που
πάλι εσείς ήσασταν κυβέρνηση- λειτούργησε και ποτέ; Παρή-
γαγε κάποιο αποτέλεσµα; Γιατί δεν ξέρω κάτι, παρά το ότι έχουν
υπογραφεί συµβάσεις συνεργασίας µε το ΕΣΥ, διαπιστεύτηκαν
άνθρωποι κ.λπ..

Επίσης, να ρωτήσω κάτι άλλο, πιο πρόσφατο. Το 2010 δεν ανα-
πτύχθηκαν κάποια συστήµατα τηλεϊατρικής στο ΕΚΑΒ, για τα
οποία δόθηκαν 750.000 ευρώ και τα οποία, επίσης, σε δύο από
τις τρεις περιοχές δεν λειτούργησαν ποτέ, παρά το ότι είχαν τη
δυνατότητα να αναπτυχθεί η τηλεϊατρική; Ή, επίσης, η δικιά σας
κυβέρνηση και η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν ήταν
επάνω, όταν έγιναν διάφορα ερευνητικά προγράµµατα και ξεκο-
καλίστηκαν και διάφορα ευρωπαϊκά προγράµµατα σε χρήµα για
πιλοτικές εφαρµογές από το «Σισµανόγλειο», για παράδειγµα, ή
άλλα πανεπιστήµια σε σχέση µε τη διασύνδεση, µε τηλεϊατρική,
µε κάποια νησιά του Αιγαίου; Βγήκαν κάποια συµπεράσµατα από
αυτά; Τι τα κάνατε αυτά τα συµπεράσµατα; 

Εγώ θα απαντήσω µετά. Όµως, εγώ θα ήθελα και µια απάν-
τηση. Δηλαδή, όλα αυτά, που κάνατε και τα οποία κόστισαν αρ-
κετά λεφτά, έδωσαν τίποτα σε αυτήν την κοινωνία; Στα νησιά,
που κόπτεσθε, έδωσαν τίποτα; Γιατί σήµερα αρχίζουν και λει-
τουργούν κάποια πράγµατα, όµως θα τα πω µετά. Αλλά θα ήθελα
µια απάντηση σε αυτά. Τα σβήνουµε αυτά; Τα ξεχάσαµε; Εσείς

δεν τα κάνατε αυτά;
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κρεµαστινέ,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Φαίνεται πως µιλούµε µε διαφορετική, αν θέλετε, έννοια και δια-
φορετική κλίµακα. Εγώ δεν ήρθα εδώ για να ακούσω τι έγινε, από
ποιον έγινε κ.λπ., αλλά αφού θέλετε να πάµε στο τι έγινε, να σας
πω. Ο πρώτος Υπουργός, που έβαλε σύστηµα τηλεϊατρικής µε
βάση το «Σισµανόγλειο», πρέπει να ξέρετε ότι ήµουν εγώ και ότι
η πρώτη τηλεϊατρική έγινε στο πιο αποµακρυσµένο νησί, την
Αστυπάλαια. Όταν δεν υπάρχει συνεχές σέρβις και συνεχής εκ-
παίδευση του γιατρού, η τηλεϊατρική είναι καταδικασµένη να
σταµατήσει, µε οποιαδήποτε κυβέρνηση και µε οποιονδήποτε
Υπουργό, πολύ περισσότερο όταν εναλλάσσονται οι Υπουργοί
και οι κυβερνήσεις στην εξουσία. Και εσείς αυτά που θα πείτε,
θα είναι υπό την αίρεση του επόµενου Υπουργού ή της επόµενης
κυβέρνησης, όποιος και να είναι.

Άρα, λοιπόν, εγώ όταν έκανα την τηλεϊατρική για πρώτη φορά
στην Ελλάδα, είχα έναν εγκέφαλο, που λεγόταν «Σισµανόγλειο»,
και σταθµοί από εδώ και από εκεί, που έπρεπε να λειτουργήσουν.
Το αν δεν λειτούργησαν µετά ή ποιοι είναι υπεύθυνοι, αν δεν
έγινε συνεχής εκπαίδευση, αν οι γιατροί δεν εκπαιδευόντουσαν
σωστά, εάν δεν υπήρχε σέρβις κ.λπ. και έκλεισαν όλα αυτά που
λέτε, εγώ δεν είµαι υπεύθυνος, το αντιλαµβάνεσθε. Εγώ έκανα
την αρχή, γι’ αυτό το είπα και ούτε απολογούµαι για κανέναν φυ-
σικά ούτε για κόµµατα ούτε για Υπουργούς. Ο καθένας έχει τις
ευθύνες του. 

Όµως, εγώ δεν ήρθα σήµερα για να πω αυτά τα πράγµατα.
Εγώ ήρθα να πω κάτι άλλο για την τηλεϊατρική στη χώρα µας και
αυτό θέλω να το προσέξετε. Η τηλεϊατρική της τρίτης γενιάς δεν
έχει καµµία σχέση µε την τηλεϊατρική, που εγώ άρχισα ως
Υπουργός, της πρώτης γενιάς. Εκείνη η τηλεϊατρική είναι σήµερα
σε ένα τέτοιο µηχάνηµα αρκετή, που σήµερα δεν εξυπηρετεί κα-
νέναν. Δηλαδή, ένα τηλέφωνο εκσυγχρονισµένο περιέχει όλα τα
στοιχεία να κάνεις τηλεϊατρική όταν θέλεις. Εάν η σηµερινή τη-
λεϊατρική ακολουθήσει την τηλεϊατρική αυτήν εδώ, τότε θα είναι
µια αποτυχία, δεν θα κάνετε τίποτα και γι’ αυτό είπα ότι έκανα
την ερώτηση τότε, όχι για να κάνω κριτική, γιατί καθυστερήσατε
κ.λπ., διότι εγώ δεν ανήκω σε αυτήν την κατηγορία των ανθρώ-
πων και των Βουλευτών. Εν πάση περιπτώσει, σας το ξαναλέω,
θέλω να βοηθήσω και εσάς και τη χώρα, δεν έχω κανένα άλλο
λόγο.

Η τηλεϊατρική της τρίτης γενιάς είναι τηλεϊατρική που είναι τη-
λεδιάγνωση, τηλεθεραπεία και τηλεκπαίδευση, έτσι ώστε να µπο-
ρεί ο γιατρός στο αγροτικό ιατρείο, στο κέντρο υγείας ή στο
περιφερειακό νοσοκοµείο, να έχει δίπλα του τον καθηγητή, τον
διευθυντή, τον έµπειρο γιατρό για κάθε του απορία. Αυτό λέγεται
τρίτης γενιάς τηλεϊατρική και θα ήθελα να δω πώς σκέφτεστε
αυτήν την τηλεϊατρική. Για να δώσει και να πάρει κανείς πληρο-
φορίες, δεν χρειάζεται καν τηλεϊατρική. 

Αυτή η τηλεϊατρική, λοιπόν, θέλει έναν εγκέφαλο σε ένα µε-
γάλο νοσοκοµείο, ας πούµε ένα πανεπιστηµιακό µεγάλο νοσο-
κοµείο, να δώσετε µερικούς παραπάνω γιατρούς, για να µπο-
ρούν να δουλέψουν αυτό το σύστηµα και στην ουσία, να ελατ-
τωθούν κάθετα και οι αεροδιακοµιδές, αλλά και οι νοσηλείες στο
κέντρο της Αθήνας. Γιατί όταν µπορεί µε την τηλεϊατρική ο νέος
γιατρός στο αγροτικό ιατρείο ή στο κέντρο υγείας να έχει δίπλα
του τον καθηγητή ή τον διευθυντή ενός µεγάλου νοσοκοµείου,
για να του δίνει οδηγίες ανά πάσα στιγµή, αυτό αναβαθµίζει
πραγµατικά την τηλεϊατρική και τη χώρα. 

Άρα, λοιπόν, δεν πιάσατε το πνεύµα της ερωτήσεώς µου. Αυτό
όµως δεν µε ενοχλεί. Εγώ θα ήθελα να πιάσετε την ουσία της
ερώτησής µου. Η ουσία είναι το να πείτε ότι θα κάνουµε αυτά τα
πράγµατα, και µαζί και χώρια αν τα κάνουµε, το κέρδος θα είναι
για τον ελληνικό λαό και την Ελλάδα. 

Κατά συνέπεια, δεν έχω κανένα λόγο να απολογηθώ, πολύ πε-
ρισσότερο όταν εγώ είµαι αυτός που άρχισε την τηλεϊατρική σε
αυτήν τη χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

5358 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
Κρεµαστινέ, έχω πιάσει πλήρως το περιεχόµενο της ερώτησής
σας, αλλά τίποτα σε αυτήν την κοινωνία δεν γίνεται µε παρθενο-
γένεση. Υπάρχει µία διαδροµή και πρέπει να αποδίδει κάποιος
τα του Καίσαρος τω Καίσαρι σε σχέση µε κάποιες προσπάθειες
που έγιναν στο παρελθόν, γιατί δεν ξεκινάµε τώρα.

Ακούστε, λοιπόν. Το 2015 ολοκληρώθηκε η τοποθέτηση των
καµπινών του εθνικού δικτύου τηλεϊατρικής, που είχε ξεκινήσει
από τα προηγούµενα χρόνια µε το ΕΣΠΑ 2007-2013, σε τριάντα
σηµεία του Αιγαίου και σε δεκατρείς νοσοκοµειακούς σταθµούς.
Θα σας τα πω αναλυτικά.

Γενικό Νοσοκοµείο, Κέντρο Υγείας Κυθήρων, Γενικό Νοσοκο-
µείο Ικαρίας, Γενικό Νοσοκοµείο Λήµνου, Κέντρο Υγείας Άντισ-
σας, Περιφερειακό Ιατρείο Οινουσσών, Κέντρο Υγείας Πυργίου,
Κέντρο Υγείας Καρλοβάσου, Περιφερειακό Πολυδύναµο Ιατρείο
Φούρνων, Κέντρο Υγείας Δήλου, ΠΠΙ Κάσου, Γενικού Νοσοκο-
µείου Καλύµνου, Γενικό Νοσοκοµείο Κω, Θεραπευτήριο- Κέντρο
Υγείας Λέρου, Κέντρο Υγείας Έµπωνα στη Ρόδο, Κέντρο Υγείας
Καρπάθου, Κέντρο Υγείας Πάτµου, Περιφερειακό Πολυδύναµο
Ιατρείο Αστυπάλαιας, Περιφερειακό Πολυδύναµο Ιατρείο Σύµης,
Περιφερειακό Πολυδύναµο Ιατρείο Μεγίστης, Νισύρου, Σίφνου,
Γενικό Νοσοκοµείο-Κέντρο Υγείας Νάξου, Κέντρο Υγείας Άν-
δρου, Κέντρο Υγείας Θήρας -η καµπίνα φεύγει από εδώ και θα
πάει στην Τήλο, γιατί δεν χρειάζεται πια µε το άνοιγµα του νοσο-
κοµείου- Κέντρο Υγείας Ίου, Μήλου, Μυκόνου, Πάρου, Τήνου και
Αµοργού. 

Είναι τριάντα σηµεία µε την τηλεϊατρική της τρίτης γενιάς, την
πιο πρόσφατη εξέλιξη και τον εξοπλισµό όπου υπάρχει ειδικός
χώρος, ειδικός εξοπλισµός, µηχανήµατα που συνδέονται µε τον
εξοπλισµό αυτό και που υπάρχουν σηµεία αναφοράς σε µεγάλα
νοσοκοµεία της Αθήνας, αλλά και περιοχών, όπως το «Ασκληπι-
είο» Βούλας, «Θριάσιο», Νίκαιας, «Τζάνειο», «Μεταξά», «Αττικό»,
Εθνικό Κέντρο Επιχειρήσεων Υγείας, στο «Ψυχιατρικό Νοσοκο-
µείο Αττικής» και στα πέντε νοσοκοµεία του Αιγαίου.

Έχουν πιστοποιηθεί µέχρι σήµερα –γιατί εγώ δεν θα σας πω
τι θα κάνουµε, αλλά τι κάναµε- διακόσιοι εβδοµήντα επαγγελµα-
τίες υγείας, προκειµένου να µπορούν να χειριστούν αυτόν τον
εξοπλισµό και αυτός ο αριθµός ολοένα αυξάνεται. Οι εξήντα
επτά απ’ αυτούς είναι γιατροί που είναι και στην περιφέρεια και
στο κέντρο. 

Υπάρχει µία αντίρρηση, όπως ξέρετε, στο να εκπαιδευτούν κά-
ποιοι. Δεν είναι όλοι το ίδιο πρόθυµοι να µπουν σε αυτή τη διαδι-
κασία, γιατί υπάρχει και µία εκπαίδευση προηγούµενων ετών
-µην κάτσω να ασχοληθώ, δεν είµαι και σίγουρος- φώναξε ελικό-
πτερο να φύγει. Όµως έχει προχωρήσει για πρώτη φορά σε τέ-
τοια έκταση αυτό το πράγµα. 

Εδώ και πολύ καιρό λειτουργεί µε προγραµµατισµένα ραντε-
βού σε πάρα πολλά σηµεία 08.00’ µε 14.00’ το µεσηµέρι. Έχουν
γίνει πάνω από τετρακόσια ραντεβού σε διάφορα σηµεία του Αι-
γαίου, που πήραν γνώµες ειδικών από νοσοκοµεία της Αθήνας. 

Δεύτερον, έχουν ολοκληρωθεί πάρα πολλοί κύκλοι εκπαίδευ-
σης είτε προσωπικού είτε και πολιτών από εξειδικευµένους για-
τρούς του κέντρου προς τα σηµεία της περιφέρειας που ανέ-
φερα πριν, µε βάση τη διαθεσιµότητα και τη διάθεση που υπάρ-
χει από την πλευρά αυτή, για να εκπαιδευτούν σε ΚΑΡΠΑ, σε αν-
τιµετώπιση επειγόντων κ.λπ.. Λοιπόν αυτά έχουν γίνει. Έγινε και
εκπαίδευση του ίδιου του προσωπικού σε διάφορα πράγµατα.

Τρίτον, επίσης, για πρώτη φορά πριν από λίγες µέρες µπήκε
σε πέντε ιατρεία η διαδικασία της αντιµετώπισης του επείγοντος.
Πρέπει να µπει συγκροτηµένα, όµως, έτσι; Γιατί το µεγάλο πρό-
βληµα και των παλαιότερων προσπαθειών, όπως στο Σισµανό-
γλειο κ.λπ. είναι ότι πρέπει να έχεις έναν άνθρωπο, ο οποίος να
έχει βάρδια, για να είναι εικοσιτετράωρου ετοιµότητας στο κέν-
τρο και να κατευθύνει τον γιατρό ή τον υγειονοµικό επιστήµονα
της περιφέρειας.

Μάλιστα, σας πληροφορώ ότι στη Σύµη υπήρξε η πρώτη δια-
κοµιδή που αποφεύχθηκε µε βάση τις οδηγίες που έδωσε ειδι-
κευµένος καρδιολόγος γιατρός από το Θριάσιο. Ο ασθενής µε-
ταφέρθηκε τακτικά την επόµενη µέρα στη Ρόδο, χωρίς να χρει-
αστεί να σηκωθεί ελικόπτερο για ένα επεισόδιο κολπικής µαρµα-
ρυγής, στο οποίο είχε ελεγχθεί η κατάσταση του ασθενή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώνετε, κύριε
Υπουργέ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αυτό
το οποίο προσπαθούµε και υλοποιούµε είναι και το Αττικό και το
Θριάσιο και η Νίκαια να αναπτύξουν –και αυτό κάνει η Υγειονο-
µική Περιφέρεια– την ανθρώπινη υποδοµή, ώστε να είναι είκοσι
τέσσερις ώρες διαθέσιµη. Γιατί αυτή τη στιγµή είναι πάντα δια-
θέσιµη το πρωί, αλλά πρέπει να είναι είκοσι τέσσερις ώρες δια-
θέσιµη από τους γιατρούς των πολυδύναµων ιατρείων στα ση-
µεία αυτά που λέµε, για να ξέρουν πού µπορούν να απευθυν-
θούν.

Υπάρχει, όπως σας είπα, µια αντίδραση από κάποιους για-
τρούς, αλλά νοµίζω ότι αυτό σιγά-σιγά ξεπερνιέται. Πραγµατικά
–προσέξτε– είκοσι αεροδιακοµιδές τον χρόνο να γλιτώνουµε,
πρακτικά αποσβένεται η επένδυση που έγινε για αυτά τα µηχα-
νήµατα. Έχει πολλές δυνατότητες επεκτασιµότητας εφαρµογών
αυτή η γενιά των µηχανηµάτων, η οποία µπήκε. 

Το κακό ήταν ότι µπήκε στο πρόγραµµα µόνο η προµήθεια του
εξοπλισµού. Δεν µπήκε η διαδικασία της εκπαίδευσης, ενώ αρ-
χικά είχε µπει. Απεντάχθηκε αυτό, πριν αναλάβουµε εµείς. Και
τώρα η εκπαίδευση γίνεται εξ ιδίων πόρων και µε την καθοδή-
γηση της Β’ Υγειονοµικής Περιφέρειας, η οποία πραγµατικά νο-
µίζω ότι για πρώτη φορά στην ιστορία του υγειονοµικού µας
συστήµατος προσπαθεί να λειτουργήσει οργανωµένα και να ανα-
πτύξει το εθνικό δίκτυο τηλεϊατρικής που αφορά τα νησιά του Αι-
γαίου και τα νοσοκοµεία της Β’ Υγειονοµικής Περιφέρειας, όπου
υπάρχει και η ανάγκη.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως προείπα, η

δεύτερη και η τρίτη µε αριθµό 89/5-10-2016 κοινή ερώτηση του
Βουλευτή Δωδεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ
Κόνσολα και του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δω-
δεκανήσου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ.
Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε
την ολοκλήρωση και αυτονόµηση του ογκολογικού τµήµατος του
νοσοκοµείου Ρόδου, θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επη-
ρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµι-
λίας τους, µε εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του
άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής. 

Σύµφωνα µε τη σειρά που είναι γραµµένοι εδώ στον κατάλογο,
ο κ. Κόνσολας έχει πρώτος τον λόγο για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία του. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εγώ χαίροµαι πάρα πολύ που είστε σήµερα

εδώ, γιατί ξέρετε ότι η συζήτηση είναι η πεµπτουσία της δηµο-
κρατίας και νοµίζω ότι να υπεκφεύγουµε να συζητούµε προβλή-
µατα τα οποία έχουν αναγνωριστεί διαχρονικά δεν είναι θετικό
για την προσπάθεια που κάνετε και εσείς να λύσετε αυτά τα προ-
βλήµατα, που ακούσαµε και πριν. 

Να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι εδώ σε λίγες ηµέρες στην
Αίθουσα της Εθνικής Αντιπροσωπείας θα συζητήσουµε και θα
πανηγυρίσουµε τα εβδοµήντα χρόνια ενσωµάτωσης της Δωδε-
κανήσου, της µητέρας πατρίδας. Κάποιοι από εµάς ενδεχόµενα
µε προβολή στο µέλλον θα θεωρούν παράλογο ότι αυτονόητα
προβλήµατα δεν έχουν λυθεί ακόµη στη νησιωτική Ελλάδα. Ξέ-
ρετε πολύ καλά και εσείς –από την Κρήτη κατάγεστε– ότι η νη-
σιωτική Ελλάδα είναι η ίδια η Ελλάδα. Το γνωρίζετε. 

Θέλω να θεµελιώσουµε εδώ µια συζήτηση µε απόλυτη ειλικρί-
νεια και σε καµµία περίπτωση δεν θέλω να εκτραπεί αυτή η συ-
ζήτηση σε µια στείρα αντιπαράθεση για το τι έγινε κατά τις προη-
γούµενες κυβερνήσεις και τι κάνατε εσείς. Το έχετε κάνει κατά
την προηγούµενη συζήτησή µας στη Βουλή, αλλά και τώρα µε
τον κ. Κρεµαστινό στην προηγούµενη ερώτηση.

Θέλω εδώ να σας θυµίσω ότι πολλοί επικαλούνται, κύριε Υ-
πουργέ, τη ρήτρα της νησιωτικότητας που αναγνώρισε εδώ και
ο Πρόεδρος της Εθνικής Αντιπροσωπείας, όταν σε περσινή συ-
ζήτηση του προτείναµε να ενσωµατώσει σε κάθε νοµοσχέδιο τη
ρήτρα νησιωτικότητας.

Ακούστε, όµως. Εδώ πρέπει να συµφωνήσουµε για το έγινε
λάθος και να το θεραπεύσουµε, τι χρονοκαθυστέρηση υπάρχει,
ώστε να συµφωνήσουµε σε χρονοδιάγραµµα, και κυρίως, κύριε
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Υπουργέ, να αναγνωρίσουµε ότι στη νησιωτικότητα υπάρχουν
άνθρωποι που κυριολεκτικά ταλαιπωρούνται από τα προβλήµατα
της υγείας και ιδιαίτερα, ένα πλήθος καρκινοπαθών συµπολιτών
µας που έχουν τρεις επιλογές: ή να µετακινηθούν στην Αθήνα ή
την Κρήτη ή επειδή αδυνατούν να πληρώσουν να έξοδα µετακί-
νησής τους, να κάτσουν και να δουν τη µοίρα τους στο νοσοκο-
µείο, χωρίς να µπορέσει επί της ουσίας να ανταποκριθεί στις
ανάγκες που έχει αυτή την ώρα αυτή η µεγάλη µάστιγα της κοι-
νωνίας µας.

Ξέρετε, µεγαλύτερη ανισότητα από αυτή δεν υπάρχει. Άρα
ποια ρήτρα νησιωτικότητας αναγνωρίζουν κάποιοι από εµάς; 

Κύριε Υπουργέ, εδώ πρέπει να συµφωνήσουµε σε τρία σηµεία.
Υπάρχει πρόθεση από το Υπουργείο Υγείας να λύσει οριστικά τη
µελέτη του ακτινοθεραπευτικού; Δεύτερον, υπάρχει η δυνατό-
τητα που µε βάση τις προθέσεις σας κατά την προηγούµενη συ-
ζήτηση µας εδώ -επιτρέψτε µου να την καταθέσω στα Πρακτικά-,
είχατε αναγνωρίσει την ανάγκη σύστασης ογκολογικού τµήµατος
στο νοσοκοµείο της Ρόδου, ένα πολύ µεγάλο περιφερειακό νο-
σοκοµείο που χρειάζεται να είναι ο βασικός πυλώνας της υγείας
στα νησιά; Υπάρχει, λοιπόν, η πρόθεση αυτή να συσταθεί το ογ-
κολογικό και ταυτόχρονα να διοριστεί και το προσωπικό; Γνω-
ρίζω τις προσπάθειες που έχετε κάνει για προσωπικό, αλλά εδώ
θέλουµε συγκεκριµένο προσωπικό, και νοσηλευτικό και τεχνικό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα στο πλαίσιο αυτό θα ήθελα να σας παρακαλέσω, κύριε
Υπουργέ, στο ερώτηµά µας αυτό να είστε απόλυτα συγκεκριµέ-
νος, για να δώσουµε και µια οριστική λύση σε ένα πολύ µεγάλο
πρόβληµα, καθώς κι εσείς έχετε κοινές αγωνίες µε τους νησιώτες
και µε αυτούς που κυριολεκτικά αγωνιούν να αντιµετωπίσουν τα
προβλήµατά τους εκεί που είναι ο χώρος διαµονής τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κρεµαστινός για δύο λεπτά, για το ίδιο θέµα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατ’ αρχάς να πω το εξής. Μέσα στο ογκολογικό υπάρχει και η
τηλεϊατρική, δηλαδή φανταστείτε να δίνει οδηγίες ο «Χ» ειδικός
από ένα µεγάλο νοσοκοµείο για το πώς πρέπει να λειτουργήσει
σε θεραπεία ένας αρχάριος και µη ειδικευµένος γιατρός σε ένα
αποµονωµένο ιατρείο ή σε ένα κέντρο υγείας ή σε ένα περιφε-
ρειακό νοσοκοµείο, αλλά κυρίως η εκπαίδευση.

Αυτό, όµως, που φοβάµαι ότι δεν κατάλαβε ο κ. Πολάκης προ-
ηγουµένως, είναι ότι η τηλεϊατρική της τρίτης γενιάς είναι ουσια-
στικά η ροµποτική τηλεϊατρική. Δηλαδή, µπορείς από την
Αµερική µε τη ροµποτική τηλεϊατρική να χειρουργήσεις στην Ελ-
λάδα. Σε τέτοιο επίπεδο είναι η τηλεϊατρική και σε αυτό αναφέ-
ρονται τα άρθρα που ανέφερα προηγουµένως. Και γι’ αυτό είπα
αν τα έχει διαβάσει. Και βεβαίως, ευχαρίστως να βοηθήσουµε σε
αυτό.

Η τηλεϊατρική της τρίτης γενιάς είναι κάτι διαφορετικό. Θα
ανατρέψει όλη την ιστορία της ιατρικής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επανήλθατε στην
προηγούµενη ερώτηση τώρα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Είναι αναγκαίο, κύριε Πρόεδρε, διότι συνδέεται µε την ουσία του
θέµατος.

Εν πάση περιπτώσει, αν εµείς διαφέρουµε από τις κρατούσες
απόψεις στα µεγάλα περιοδικά που σήµερα είναι «ευαγγέλια»
της ιατρικής, µπορεί και αυτό να το πούµε, ότι «ξέρετε, εµείς δια-
φέρουµε, είµαστε λίγο προς τα πίσω, καθυστερηµένοι». Κακό δεν
είναι. Κάποτε κάποια στιγµή θα φθάσουµε κι εµείς εκεί. Άλλη,
όµως, είναι η έννοια της ερώτησής µου. 

Τώρα επί του συγκεκριµένου θέµατος, εγώ θα µιλήσω πολύ
απλά, κύριε Υπουργέ. Έγινε µια προµελέτη που στοίχισε 40.000
ευρώ σχετικά µε το ακτινοθεραπευτικό για το νοσοκοµείο Ρόδου.
Και ρώτησα τον κ. Κουρουµπλή όταν ανέλαβε το Υπουργείο, αν
θα συνεχιστεί αυτή η προµελέτη να γίνει µελέτη και µου είπε
«ασφαλώς». Από τότε µέχρι τώρα έχουν περάσει δύο χρόνια,
αλλά η µελέτη δεν έχει γίνει.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι: Θα γίνει η µελέτη; Θα τη χρηµατο-
δοτήσει; Διότι είναι δυνατόν ο άνθρωπος από το Καστελόριζο,
τη Σύµη, τη Χάλκη και ακόµα από τη Ρόδο να έρχεται στην Αθήνα
να περιµένει τρεις-τέσσερις µήνες για να κάνει ακτινοβολία, ενώ
ο καρκίνος επεκτείνεται; Είναι απώλεια ζωής.

Κατά συνέπεια, µια περιοχή που είναι η πιο αποµακρυσµένη
περιοχή της Ελλάδας και που σε λίγες ηµέρες θα γιορτάσουµε
τα εξήντα εννέα χρόνια της απελευθέρωσής της, ακόµη αγωνί-
ζεται για να είναι στην ίδια κατηγορία που είναι οι άλλες περιοχές
της Ελλάδας. Δηλαδή, έχει καµµία προτεραιότητα ο άρρωστος
της ενδοχώρας από τον άρρωστο των αποµακρυσµένων περιο-
χών, των νησιών ή ακόµα και της Κρήτης που είναι ένα µεγάλο
νησί; Και αυτοί έχουν ακτινοθεραπευτικό. Δεν είναι λογικό, λοι-
πόν, να έχουν και αυτοί οι άνθρωποι την ίδια αντιµετώπιση; 

Άρα εγώ θα ήθελα να µου πείτε, «Ναι, θα προχωρήσουµε στη
δεύτερη φάση σε αυτό το χρονικό διάστηµα», αντί να αρχίσουµε
ιστορίες και να λέµε «εµείς» ή «εσείς», κ.λπ.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ας ακούσουµε, όµως,
τον Υπουργό τι θα µας απαντήσει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να µου πείτε το εξής: Μπορούµε να προχωρήσουµε,
ναι ή όχι; Αυτό είναι το ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει η Βουλή, δέκα οκτώ µα-
θήτριες και µαθητές και ένας εκπαιδευτικός από το 2ο Δηµοτικό
Σχολείο Κορυδαλλού. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για την πρωτολογία του και
επειδή θα απαντήσει και στους δύο συναδέλφους, έχει διπλό
χρόνο, έξι λεπτών.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να αντισταθώ στον πειρασµό, εφόσον επανήλθατε

προηγουµένως, γιατί εγώ δεν αφήνω τίποτα να πέσει κάτω. 
Ακούστε, κύριε Κρεµαστινέ, εγώ ήµουν «διαβαστερός» φοιτη-

τής. Θα σας παραπέµψω σε «Surgical Clinics» του 2008, το οποίο
περιγράφει πραγµατικό σενάριο ασθενοφόρου που παραλαµβά-
νει πολυτραυµατία και µέσω δορυφορικής σύνδεσης µε εγκατε-
στηµένο ροµποτικό µηχάνηµα µέσα, γίνεται η επέµβαση της
σπληνεκτοµής από το νοσοκοµείο το οποίο θα τον παραλάµβανε,
έχοντας γίνει προηγουµένως υπέρηχος και έχοντας τοποθετηθεί
«bullau», κ.λπ..

Τα ξέρω, κύριε Κρεµαστινέ. Όµως τη χώρα την οποία ερηµώ-
σατε, πρώτα θα την ισορροπήσουµε και µετά θα πάµε στην όγ-
δοης γενιάς τηλεϊατρική. Έχω πλήρη επίγνωση, τουλάχιστον ίδια
µε εσάς -παρ’ ότι έχουµε διαφορά ηλικίας- σε σχέση µε τις δυ-
νατότητες της σηµερινής τηλεϊατρικής και ροµποτικής. Αυτό
είναι το ένα κρατούµενο, γιατί πετάξατε µία µπηχτή, η οποία είχε
από πίσω το, «εγώ ως καθηγητής τα ξέρω περισσότερο». Τα ξέ-
ρουµε τουλάχιστον το ίδιο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Μπορείτε να µην µε ακούτε, αλλά πρέπει να σέβεστε το επιστη-
µονικό µου status.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
µιλάτε σε Υπουργό Υγείας ο οποίος είναι πολιτικός µηχανικός ή
δικηγόρος. 

Αυτό είναι το πρώτο που ήθελα να πω. Δεν µπορώ να αντι-
σταθώ.

Δεύτερον, όσον αφορά το ογκολογικό της Ρόδου, όπως σας
είχα πει και πέρυσι, στον οργανισµό προβλέπονται, στα πλαίσια
του παθολογικού τµήµατος, ογκολογικό παθολογικού τοµέα, ογ-
κολογικό τµήµα και ακτινοθεραπευτικό τµήµα µε δύο και δύο θέ-
σεις γιατρών.

Υπήρξε µία παλαιότερη προσπάθεια προκήρυξης θέσεων ογ-
κολόγων, οι οποίες δεν καρποφόρησαν. Αυτό το οποίο εµείς κά-
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ναµε είναι να διορίσουµε παθολόγο-ογκολόγο µε τριετή θητεία -
να το πείτε αυτό, τώρα έγινε, πριν από πέντε ή έξι µήνες έγινε-
και τώρα οι άνθρωποι κάνουν εκεί χηµειοθεραπείες. Αυτό το λέτε
σαν να µην έχει γίνει τίποτα. Πρώτη φορά έγινε αυτό. Επί «πρώ-
της φοράς αριστερά», το 2016, ανέλαβε υπηρεσία ογκολόγος µε
τριετή θητεία, διότι επιλέχθηκε και από τη διοίκηση και από την
υγειονοµική περιφέρεια ότι οι δώδεκα µόνιµες θέσεις έπρεπε να
καλύψουν άλλες ανάγκες του νοσοκοµείου. 

Αυτή τη στιγµή έχουµε τη δυνατότητα να προκηρύξουµε -και
αυτό θα γίνει- και δεύτερη θέση τέτοιου ογκολόγου, είτε επικου-
ρικού, είτε στον σχεδιασµό των δύο χιλιάδων µόνιµων. Υπάρχει
τέτοια συνεννόηση. Και πρέπει να αναφέρω και κάποια στοιχεία
πιο γρήγορα, διότι όταν υπάρχει ένα πράγµα το οποίο το έχουµε
αφήσει πέντε χρόνια και καταρρέει, κατ’ αρχήν πρέπει να το στή-
σουµε στα πόδια του. Αυτή τη στιγµή είναι σε εξέλιξη -και πολλές
έχουν ολοκληρωθεί- δεκατέσσερις κρίσεις µόνιµων γιατρών στο
νοσοκοµείο. Το ξέρετε, κύριε Κόνσολα; Αυτό δεν είναι ενίσχυση
του Νοσοκοµείου; Δεν είναι ανέβασµά του; Είναι δεκατέσσερις
µόνιµες θέσεις που το νοσοκοµείο επέλεξε να είναι οι εξής: Δύο
καρδιολόγοι, δύο αναισθησιολόγοι, ένας νεφρολόγος, ένας αγ-
γειοχειρουργός, ένας παθολογοανατόµος, τρεις ψυχίατροι για
τη δοµή που πρέπει να αναπτυχθεί, ένας βιοπαθολόγος, ένας
νευρολόγος, ένας παθολόγος και ένας για το ΤΕΠ µε τις ειδικό-
τητες αναισθησιολογίας, παθολογίας, καρδιολογίας, δηλαδή της
ΜΕΘ. Πότε είχε να δει δεκατέσσερις γιατρούς το νοσοκοµείο της
Ρόδου, µαζεµένους; Αυτό είναι σαφής ενίσχυση του νοσοκο-
µείου. Πρώτα, λοιπόν, φτιάχνουµε αυτά, που είναι τα πιο βασικά. 

Παράλληλα, πήραµε και τον επικουρικό γιατρό µε τριετή θη-
τεία -όχι για έναν χρόνο- για τα ογκολογικά περιστατικά, ο οποίος
ήδη κάνει και τακτικό ιατρείο και δουλεύει και στην αιµατολογική
κλινική.

Δεύτερον, δεν είναι ενίσχυση του νοσοκοµείου της Ρόδου -για
να µην ξεχνιόµαστε δηλαδή- ότι έχει πάρει από ολοκληρωµένες
προκηρύξεις και έχουν αναλάβει υπηρεσία είκοσι τέσσερα άτοµα
µόνιµο προσωπικό; Δεν µιλάω για ΚΕΕΛΠΝΟ και τέτοια, µιλάω
για µόνιµο προσωπικό. Είναι, λοιπόν, είκοσι τέσσερα άτοµα.
Πόσο καιρό είχαν να πάνε είκοσι τέσσερα άτοµα στη Ρόδο; Η
συντριπτική πλειοψηφία είναι νοσηλεύτριες και θα κρίνει η διοί-
κηση και η νοσηλευτική υπηρεσία το πού θα τις τοποθετήσει.
Υπάρχουν και άλλες πέντε -πάλι νοσηλεύτριες όλες- που είναι
στην προκήρυξη που βγήκε τώρα και έκλεισε προχθές, στην 7Κ,
που είναι για τη Ρόδο.

Να πω και κάτι άλλο. Το 2016 διορίστηκαν άλλοι δώδεκα επι-
κουρικοί γιατροί εκεί. Είναι οι προσλήψεις σε εξέλιξη των µονί-
µων. Επίσης, αυτές τις ηµέρες αναλαµβάνουν τριάντα δύο άτοµα
από το πρόγραµµα του ΟΑΕΔ. 

Τέτοια «ένεση» προσωπικού έχω την αίσθηση ότι µόνο την πε-
ρίοδο της πρώτης δεκαετίας, της δεκαετίας του ‘80, είχε το Νο-
σοκοµείο της Ρόδου. Άρα έπρεπε να ισορροπήσουµε -και ισορ-
ροπούµε- τα τµήµατα τα βασικά, τα οποία επιτελούν τη λειτουρ-
γία που επιτελούν.

Όσον αφορά το ακτινοθεραπευτικό, κοιτάξτε να δείτε, έχω
εδώ µια αλληλογραφία για το θέµα της µελέτης του ακτινοθερα-
πευτικού, όπου η µισή τεχνική υπηρεσία καταγγέλλει την άλλη
µισή «πώς τη δώσατε», «πού τη δώσατε», «γιατί τη δώσατε», «δεν
συµφωνούµε οι µισοί», «συµφωνούµε οι άλλοι», «το δώσανε έξω
σε ένα γραφείο», «το πήρανε πίσω», «το ξαναέφτιαξαν», «το έκα-
ναν» κ.λπ.. Δεν θέλω να κουράζω την Αντιπροσωπεία.

Κοιτάξτε, τα ακτινοθεραπευτικά τµήµατα πάνε και µε κάποιες
αναλογίες πληθυσµού που πρέπει να µπούνε. Εσείς είστε µεγάλο
νησί και έχετε κόσµο. Και το καλοκαίρι έχετε κόσµο, και το χει-
µώνα έχετε κόσµο κ.λπ.. Προβλέπεται ακτινοθεραπευτικό τµήµα.
Βέβαια, πώς να προκηρύξεις τις θέσεις των ακτινοθεραπευτών,
όταν δεν έχουν τι να κάνουν σαν υποδοµή; 

Εγώ αυτό που µπορώ να υποσχεθώ άµεσα -και εγώ δεν λέω
άλλες κουβέντες- είναι το εξής: Θεωρώ ότι µαζί µε την κατά 1
εκατοµµύριο αύξηση του προϋπολογισµού που δίνεται από το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους στο Νοσοκοµείο -που έγινε
πέρσι- και τα τριάµισι εκατοµµύρια από τον ΕΟΠΥΥ, που πρώτη
φορά τα πήρε το Νοσοκοµείο σας σαν χρηµατοδότηση και που
έχει ρευστότητα, νοµίζω ότι έχουµε κάνει ένα πολύ µεγάλο

µέρος του χρέους µας για την αναβάθµιση της υγειονοµικής πε-
ρίθαλψης στο νησί σας.

Βέβαια, έχετε ένα πρόβληµα εκεί µε τον επίτροπο για τα ληξι-
πρόθεσµα του παρελθόντος που έχει χρηµατοδοτηθεί πλήρως,
αλλά έχει επιτρέψει να πληρωθούν µόνο τα µισά. Υπάρχει ένα
συγκεκριµένο πρόβληµα εκεί µε τον επίτροπο. 

Από εκεί και πέρα τώρα, πάµε και στα επόµενα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα υπόλοιπα στη δευ-

τερολογία.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα

πω στη δευτερολογία µου πιο συγκεκριµένα το τι δεσµεύοµαι να
κάνω άµεσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή έτυχε και προ-
εδρεύει ακτινοθεραπευτής, ο οποίος έχει εκπαιδεύσει το 40%
των εν ενεργεία ακτινοθεραπευτών στον «Αρεταίειο» νοσοκοµείο,
το ερώτηµα δεν ήταν, κύριε Υπουργέ, η αναβάθµιση του νοσο-
κοµείου της Ρόδου, αλλά συγκεκριµένα για το ακτινοθεραπευ-
τικό τµήµα. Σας δίνω και µια λύση, αν θέλετε, γιατί έχετε δίκιο
ότι πλακωθήκαν οι µισοί µε τους άλλους µισούς: Απευθυνθείτε
στην Ακτινοθεραπευτική Εταιρεία να κάνει τη µελέτη και την προ-
µελέτη, σε συνεννόηση, βεβαίως, µε το Υπουργείο, γιατί χρει-
άζονται και ειδικές γνώσεις εκεί. Δεν είναι η τεχνική υπηρεσία
που είναι για τα τρέχοντα. Θέλει ειδικές γνώσεις για να γίνει η
µελέτη στο ακτινοθεραπευτικό.

Κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας είχα παρακαλέσει να µη µπούµε στη δια-

δικασία το τι έγινε, το τι δεν έγινε, σε µια ανερµάτιστη συζήτηση
για το πόσες θέσεις δώσατε εσείς, πόσες κάνατε εσείς. Δυστυ-
χώς, πέσατε στο ολίσθηµα για άλλη µία φορά, παρόλο που θέλω
να πιστεύω ότι δεν είχατε την πρόθεση.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ολί-
σθησα. Τι να κάνω;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ κατέθεσα
στα Πρακτικά της Βουλής τη συζήτηση που είχαµε κάνει εδώ,
στην Εθνική Αντιπροσωπεία, από τις 17-3-2016 και αυτά τα οποία
αναφέρετε. Τα ίδια είχατε πει και τότε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όχι,
δεν είχα πει τα ίδια. Τα είχα κάνει αυτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Επιτρέψτε µου! Εγώ εξέφρασα
την ικανοποίησή µου για τον αριθµό των ιατρών που έχετε διορί-
σει. Σας είχα πει συγχαρητήρια για την προσπάθεια που κάνετε. 

Κύριε Υπουργέ, θέλετε εδώ να συνεννοηθούµε; Σας είχα θέσει
τρία ζητήµατα, κάτι το οποίο είχατε αναγνωρίσει και στην προ-
ηγούµενη συζήτηση στην Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Κύριε Πρόεδρε, διαβάζω από τα Πρακτικά τι είπε ο κ. Πολά-
κης: «Νοµίζω ότι το θέµα του ογκολογικού τµήµατος θα µπορού-
σαµε να το δούµε. Θα συνεννοηθούµε µε τη νέα διοικήτρια σε
σχέση µε αυτό το πράγµα και έχουµε προγραµµατίσει στη Ρό-
δο…». Εκεί αναφέρετε τις προσλήψεις που είπατε. Και λέτε στο
τέλος: «Δεν υπάρχει ογκολογικό τµήµα στην περιοχή εκεί του
Ανατολικού Αιγαίου. Όντως έχετε µεγάλο πληθυσµό. Έχετε µε-
γάλο τουρισµό το καλοκαίρι, διπλασιάζεται και τριπλασιάζεται ο
πληθυσµός του νησιού και πραγµατικά θα κάνουµε ό,τι είναι δυ-
νατόν για να στηριχθεί αυτή η κατάσταση και προοπτική». Τι λέτε
τώρα; Το ίδιο πράγµα! 

Θέλουµε τρία πράγµατα. Θα γίνει ογκολογικό τµήµα, κύριε Πο-
λάκη; Μάχιµος γιατρός είστε, κάτι που σας αναγνωρίζω και σας
το είχα πει και την άλλη φορά. Θα γίνει αυτό το οποίο απαιτεί όχι
µόνο η Ρόδος, αλλά ολόκληρη η ελληνική κοινωνία; Έχει εκατόν
είκοσι χιλιάδες πληθυσµό και διακόσιες χιλιάδες το καλοκαίρι. 

Δεύτερον, θα αποφασίσουµε να κάνουµε χρονοδιάγραµµα; 
Και τρίτον, µου λέτε τώρα, κύριε Υπουργέ, ότι διορίσατε

«πρώτη φορά αριστερά» ογκολόγο. Μέχρι τώρα ποιος έκανε τις
θεραπείες; Πείτε µου, κύριε Υπουργέ, ποιος τις έκανε; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Εσείς
θα µου πείτε!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Θα σας πω, λοιπόν, ότι τις έκαναν
αιµατολόγοι νυχθηµερόν. Και αυτή η γιατρός που βρέθηκε είναι
Ροδίτισσα και γι’ αυτό είναι εκεί. Ειδάλλως, δεν θα ερχόταν καµ-
µία! Και ξέρετε, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν θα ερχόταν καµµία;

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5361



Διότι αν δεν αποφασίσετε να προκηρύξετε τρεις θέσεις διευ-
θυντή Α’ και Β’, δεν θα βρεθεί γιατρός να έρθει, γιατί θα γίνει
αυτό που έγινε και στα άλλα νησιά. Θα έχουν είκοσι τέσσερις
ώρες την ηµέρα εφηµερίες, τριάντα ηµέρες τον µήνα! Δεν θα αν-
τέξει κανείς! 

Μπορείτε, κύριε Υπουργέ! Πάρτε το πάνω σας και εµείς θα εί-
µαστε οι πρώτοι που θα πούµε µπράβο. Είναι ένα θέµα που ανα-
γνωρίζεται από όλες τις πτέρυγες της Βουλής και απασχολεί
χιλιάδες κόσµου. Δώστε ώθηση σε αυτό το µεγάλο πρόβληµα
αυτή την περίοδο που υπάρχει κρίση και οι άνθρωποι δεν µετα-
κινούνται κυριολεκτικά ούτε στην Αθήνα ούτε στην Κρήτη γιατί
αδυνατούν. Δώστε οριστική λύση!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κρεµαστινός για τρία λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κατ’ αρχάς, λυπούµαι για τον τρόπο µε τον οποίο γίνεται η συ-
ζήτηση. Εγώ, όµως, δεν προσφέροµαι να τη συνεχίσω έτσι. Σας
διέκοψα και σας είπα ότι µπορείτε να µην µε ακούτε, αλλά πρέπει
να σέβεστε το επιστηµονικό µου status. Και όταν λέω το «επιστη-
µονικό µου status», δεν εννοώ τον καθηγητή στο ΕΚΠΑ, αλλά τον
τρίτο reviewer στο µεγαλύτερο περιοδικό του κόσµου, το «Circu-
lation».

Και αν δεν ξέρετε τι θα πει «τρίτος reviewer», ρωτήστε τον κ.
Παπαδηµητρίου να σας το εξηγήσει. «Τρίτος reviewer» σηµαίνει
ότι και να δηµοσιευτεί µια εργασία, αν δεν πεις την γνώµη σου,
δεν την διαβάζει όλος ο πλανήτης. Αυτό, λοιπόν, µπορεί εσείς να
το αγνοήσετε και να πείτε ότι δεν είναι τίποτε. Αυτό είναι δι-
καίωµά σας! Όµως αυτή είναι η πραγµατικότητα, αφού θέλετε
να σας την πω. Βέβαια, εγώ δεν ήρθα εδώ για να µιλήσω για τον
εαυτό µου. Όµως όταν προκαλούµαι, είµαι υποχρεωµένος να µι-
λήσω.

Εκείνο, λοιπόν, το οποίο ήθελα να πω είναι ότι δεν απαντήσατε
σε αυτό που ρώτησε και ο κ. Κόνσολας. Όσον αφορά το ακτινο-
θεραπευτικό για το οποίο έχει γίνει η πρώτη µελέτη -το Υπουρ-
γείο έχει δώσει 40.000 ευρώ-, θα προχωρήσουµε στη µελέτη; Θα
γίνει ή όχι το ακτινοθεραπευτικό; Πότε θα γίνει; Αυτή είναι η ερώ-
τηση! Η ερώτηση δεν αφορά το πόσους γιατρούς έχει το νοσο-
κοµείο της Ρόδου, πόσους είχε και αν ελαττώθηκαν ή αυξήθηκαν.
Αυτή είναι η ερώτηση! 

Και αν θέλετε να δείτε και τα στατιστικά -τα οποία δεν ξέρω αν
σας ενδιαφέρουν-, οι αεροδιακοµιδές τον τελευταίο χρόνο αυ-
ξήθηκαν, δεν ελαττώθηκαν. Και το λέω επειδή λέτε ότι µπήκε η
τηλεϊατρική κ.λπ.. Και εγώ σας είπα ότι δεν εννοώ αυτή την τη-
λεϊατρική. Αυτή η τηλεϊατρική είναι αυτό εδώ, το κινητό. Αυτό
είναι τηλεϊατρική, όταν δουλεύει έτσι. Μπορεί και µε το κινητό να
δουλέψει η τηλεϊατρική. Όµως δεν εννοώ αυτήν την τηλεϊατρική.
Εννοώ τη συνεχή εκπαίδευση του καθηγητού προς τον γιατρό.
Εννοώ την τηλεδιάγνωση, την τηλεθεραπεία. Δεν είπα ότι εσείς
δεν διαβάζετε. Εγώ δεν είπα τέτοιο πράγµα. Σας είπα να διαβά-
σετε αυτό και αυτό. Αν το έχετε διαβάσει, εµένα δεν µε ενοχλεί.
Αυτό σας είπα! Γιατί εξάπτεσθε; Δεν σας είπα ότι δεν καταλαβαί-
νετε. 

Εσείς, όµως, χρησιµοποιείτε µια περίεργη γλώσσα, την οποία
εγώ τουλάχιστον δεν µπορώ να καταλάβω και να απαντήσω. Εν-
δεχοµένως, άλλοι Βουλευτές να απαντούν σε αυτό το στυλ. Εγώ
δεν µπορώ να απαντήσω. 

Απαντήστε, όµως, στο αν θα γίνει και πότε το ακτινοθεραπευ-
τικό. Θα δοθούν ή όχι τα λεφτά για να συνεχιστεί η µελέτη; Αυτό
είναι το ερώτηµα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, δεν θα χρειαστώ τα έξι λεπτά. 

Αυτό το οποίο µπορούµε να κάνουµε εµείς -και θα το κάνουµε-
είναι να προκηρύξουµε και δεύτερη θέση επικουρικού γιατρού
παθολόγου-ογκολόγου. Αυτό που µπορούµε να κάνουµε είναι να
προβλέψουµε αυτές τις δύο θέσεις στις δύο χιλιάδες µόνιµες µε
βάση την πρόταση που θα µας στείλει το νοσοκοµείο και η Β’
Υγειονοµική Περιφέρεια. Αυτό µπορώ να το πω από τώρα. 

Όσον αφορά τώρα το θέµα του ακτινοθεραπευτικού, θα υπάρ-
ξει η ολοκλήρωση της µελέτης. Βέβαια, το θέµα δεν είναι η µε-
λέτη, αλλά να έχεις και τη δέσµευση ότι υπάρχουν κάπου
χρήµατα για να µπορούν να αγοραστούν και αυτά τα µηχανή-
µατα. 

Όταν ολοκληρωθεί η διαδικασία της πραγµατικής µελέτης -και
όχι της προµελέτης, που εδώ τσακώνονταν µεταξύ τους ποιος
και τι κ.λπ.- θα συνεννοηθούµε µε τη διοίκηση του νοσοκοµείου
και µε τη B’ Υγειονοµική Περιφέρεια, διότι τώρα υπάρχει και µια
αλλαγή των Υγειονοµικών Περιφερειών, η οποία σύντοµα θα
έρθει µε νοµοσχέδιο στη Βουλή. Δεν θα µείνει όπως είναι ο χάρ-
της του Αιγαίου -θα πούµε περισσότερες λεπτοµέρειες σχετικά
σύντοµα- και όλα θα µπουν σε έναν γενικότερο σχεδιασµό. 

Αυτό για το οποίο µπορώ εγώ να δεσµευθώ αυτή τη στιγµή
είναι ότι θα υπάρξουν γιατροί παθολόγοι-ογκολόγοι, ότι θα προ-
κηρυχθούν και µόνιµες θέσεις σε αυτούς -υπάρχει αυτή η ανά-
γκη- και πως όταν ολοκληρωθεί η διαδικασία της πραγµατικής
µελέτης -και όχι αυτού του πράγµατος, το οποίο έκανε τρία χρό-
νια να τελειώσει και πηγαινοερχόταν καταγγελλόµενος ο ένας
στον άλλον- θα δούµε είτε µε την Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου είτε
µε το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων εάν υπάρχει δυνατό-
τητα για το ακτινοθεραπευτικό και εάν αυτό δικαιολογείται και
από το αριθµό των ασθενών που χρήζουν τέτοιας θεραπείας
στην ευρύτερη περιοχή. 

Αυτό µπορώ να πω αυτή τη στιγµή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ και για τη συντοµία του χρόνου. 
Και µην ξεχάσετε να προκηρύξετε και θέσεις ακτινοφυσικών,

γιατί ακτινοθεραπευτικό, χωρίς ακτινοφυσικό και µόνο µε για-
τρούς, δεν γίνεται. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Έ-
χουµε προκηρύξει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εισερχόµαστε στη
συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Συµπληρωµατικά Μέτρα εφαρµο-
γής του Κανονισµού (ΕΕ, ΕΥΡΑΤΟΜ) 1141/2014 περί ευρωπαϊ-
κών πολιτικών κοµµάτων και ιδρυµάτων, µέτρα επιτάχυνσης του
κυβερνητικού έργου αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών και
άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 16 Φεβρουαρίου 2017,  τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε
µία έως και δύο συνεδριάσεις ενιαία επί της αρχής, επί των άρ-
θρων και των τροπολογιών. 

Προσέξτε τώρα την πρόταση: Θα γίνει η εγγραφή στον κατά-
λογο κατά τη διάρκεια των οµιλιών των δύο πρώτων εισηγητών.
Μόλις τελειώσει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας θα κλείσει
ο κατάλογος και θα δούµε πόσοι θα είναι οι εγγεγραµµένοι.
Επειδή στην επιτροπή ενηµερώθηκα ότι µίλησαν είκοσι πέντε και
η πρακτική λέει ότι συνήθως στην Ολοµέλεια µιλούν περισσότε-
ροι από όσους µιλούν στην επιτροπή, το πιθανότερο είναι ότι δεν
θα κλείσει σε µία συνεδρίαση το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου,
γιατί υπάρχουν και οκτώ υπουργικές τροπολογίες και αρκετές
Βουλευτικές τροπολογίες. Οπότε όταν θα δούµε πόσοι θα εγ-
γραφούν -και εφόσον είναι πάνω από τριάντα- τότε το Προεδρείο
θα κάνει την πρόταση, για  να την εγκρίνει η Ολοµέλεια, να πάµε
και την Τρίτη, που έχουµε ήδη την προέγκριση από την Διάσκεψη
των Προέδρων. Και βεβαίως, αφού θα πάµε και την Τρίτη, δεν
υπάρχει κανένας λόγος να πάµε απόψε µέχρι τις 12, µπορούµε
να σταµατήσουµε τη συνεδρίαση µε κοινή συναίνεση όλων των
πτερύγων γύρω στις 21.00’ µε 22.00’ και θα ξαναρχίσουµε την
Τρίτη το µεσηµέρι. 

Επί της κατ’ αρχήν πρότασης συµφωνεί το Σώµα; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε  οµοφώνως. 
Ξεκινάµε λοιπόν, µε τον εισηγητή από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον συνά-

δελφο κ. Τσόγκα Γεώργιο. 
Ορίστε, κύριε, συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπ-

τά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόσφατη

απόφαση του Eurogroup σηµατοδότησε την αντιστροφή των
χωρίς υπαιτιότητα της Κυβέρνησης αργόσυρτων, το τελευταίο
διάστηµα, διαπραγµατεύσεων που αφορούν τη δεύτερη αξιολό-
γηση, η ολοκλήρωση της οποίας ευρίσκεται πλέον προ των
πυλών. 

Πρόκειται προφανώς για θετική εξέλιξη, αφού η επιστροφή
των τεχνικών κλιµακίων υποδηλώνει εξοµάλυνση και άµβλυνση
των εµποδίων και οδηγεί στην πλήρη καταγραφή τους, µε στόχο
τη λήψη σχετικής απόφασης που θα ολοκληρώνει και τυπικά τη
δεύτερη αξιολόγηση. 

Η θέση της Κυβέρνησης, που κυριάρχησε και κυριαρχεί στις
διακηρύξεις της, «ούτε ένα ευρώ για επιπλέον λιτότητα», κρίθηκε
βάσιµη, κρίθηκε δίκαιη, κρίθηκε εφαρµοστέα και αποδεκτή από
όλους τους εµπλεκόµενους.

Η ελληνική πλευρά συµφώνησε στη νοµοθέτηση µεταρρυθµί-
σεων που θα εφαρµοστούν από 1-1-2019 υπό τον απαράβατο
όρο ότι το δηµοσιονοµικό ισοζύγιο θα είναι απολύτως ουδέτερο,
δηλαδή θα προκαλεί µηδενικό δηµοσιονοµικό αντίκτυπο. 

Επιβεβαιώθηκε ότι η ελληνική Κυβέρνηση επιδιώκει την ορι-
στική σύλληψη των παραµέτρων µιας οριστικής συµφωνίας, που
θα θέσει τέλος στην ανελέητη λιτότητα που µαστίζει τη χώρα, θα
λειτουργήσει προωθητικά για την ελληνικά οικονοµία, θα τερµα-
τιστούν τα προγράµµατα δηµοσιονοµικής προσαρµογής µε επι-
στροφή στις αγορές και την αυτοδύναµη ικανότητα εξυπηρέ-
τησης του χρέους. Είναι, δε, χαρακτηριστικός ο σχολιασµός του
Γερούν Ντάισελµπλουµ ότι η συµφωνία επιτεύχθηκε στη βάση
της µετατόπισης του µείγµατος οικονοµικής πολιτικής, από την
λιτότητα προς την κατεύθυνση των βαθέων διαρθρωτικών µεταρ-

ρυθµίσεων.
Η Νέα Δηµοκρατία, όµως, επιβεβαιώνοντας το προβλέψιµο

του χαρακτήρα της, αµφισβήτησε χαιρέκακα την προχθεσινή
συµφωνία, έβαλε το κεφάλι της βαθιά στην άµµο και αρνήθηκε
αµήχανα, αναιτιολόγητα και µε προσχηµατική επιµονή το θετικό
πρόσηµο της συµφωνίας, υπονοµεύοντας την εθνική προσπά-
θεια και επιβεβαιώνοντας το στρατηγικό και υπαρξιακό της αδιέ-
ξοδο. Αν κάποιος της υπενθύµιζε ότι σύµφωνα µε τα πρώτα
στοιχεία της Ελληνικής Συνοµοσπονδίας Εµπορίου και Επιχειρη-
µατικότητας, το 77% των επιχειρηµατιών καλείται να καταβάλει
λιγότερες ασφαλιστικές εισφορές για τον ΕΦΚΑ, το 9% καλείται
να καταβάλει ίδιες εισφορές µε το προηγούµενο ασφαλιστικό κα-
θεστώς, ενώ µόνο το 14% καλείται να καταβάλει υψηλότερες ει-
σφορές, αυτό ενδέχεται να απάλυνε τον πόνο της από τις συνε-
χείς πολιτικές αστοχίες, που αν µη τι άλλο αποδεικνύουν την
αβασιµότητα του αιτήµατός της για εκλογές, αφού οι διαρκείς
πολιτικές αυταπάτες την καθιστούν ανεπαρκή και αναξιοπρεπή
ως πολιτική δύναµη. Και υπό τους όρους αυτούς το αίτηµα για
εκλογές ηχεί παράταιρο, άχρωµο, άοσµο και εντελώς ανεδαφικό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Κανονισµός 1141/14 της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης θέσπισε, πέραν των αρχών που συνοδεύουν
το καθεστώς και τη χρηµατοδότηση των ευρωπαϊκών κοµµάτων
και ιδρυµάτων, καινοτόµες πρακτικές όπως δηµιουργία µητρώου
των πολιτικών κοµµάτων, ώστε να διευκολυνθεί η εποπτεία των
νοµικών οντοτήτων που θα υπόκεινται στο ενωσιακό όσο και στο
εθνικό δίκαιο, την απόκτηση ευρωπαϊκής νοµικής προσωπικότη-
τας, δικαιοπρακτικής ικανότητας και αναγνώρισης σε όλα τα
κράτη-µέλη κ.λπ..

Έτσι, το παρόν σχέδιο νόµου διαρθρώνεται ουσιαστικά σε
τρεις ενότητες. Η πρώτη αφορά σε συµπληρωµατικά µέτρα για
την εφαρµογή του Κανονισµού 1141/14 που εντάσσονται τα
άρθρα 1 έως 12. Η δεύτερη -άρθρα 13 έως 26- συµπυκνώνει δια-
τάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών, µε στόχο την
επιτάχυνση του κυβερνητικού έργου, µε επίλυση χρόνιων εκκρε-
µοτήτων που αποτελούσαν εµπόδια στη συνολική και απρόσκο-
πτη άσκηση του κοινωνικού έργου. Και η τρίτη -άρθρα 27 έως
37- αφορά τροποποίηση νοµοθετηµάτων µε προσθήκες και κα-
ταργήσεις διατάξεων, εντασσοµένων επίσης στη λογική της επι-
τάχυνσης του κυβερνητικού έργου, µε κυρίαρχες τις διατάξεις
του Υπουργείου Εσωτερικών που αριθµούν τον αριθµό «29». 

Συνεπώς, η αµήχανη κριτική, που προβλήθηκε από τη Νέα Δη-
µοκρατία, για τη µη ύπαρξη αρχής, µέσης και τέλους του νοµο-
σχεδίου είναι προφανώς υπερβολική και έµπλεη πολιτικού µέ-
νους.

Στα άρθρα 1 έως 12 του παρόντος νοµοσχεδίου τονίζεται η
αναγκαιότητα συµπληρωµατικής λήψης µέτρων εφαρµογής του
κανονισµού για την ενσωµάτωσή του στην ελληνική έννοµη τάξη,
που θα διέπουν το καθεστώς λειτουργίας και τη χρηµατοδότηση
των ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και των ευρωπαϊκών πολι-
τικών ιδρυµάτων. 

Η διεύθυνση εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών ορίζεται
ως το εθνικό σηµείο επαφής, που θα επιµελείται την εφαρµογή
των διατάξεων του Κανονισµού 1141 και του παρόντος νόµου
όσο και το συντονισµό των αρχών που είναι αρµόδιες για τη συ-
νεργασία µε την ευρωπαϊκή αρχή, δηλαδή την ανεξάρτητη αρχή
που ελέγχει την καταχώρηση και τη διαγραφή από το µητρώο
των ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και ιδρυµάτων, την τήρηση
από αυτά των προϋποθέσεων καταχώρησης, επιβολής κυρώ-
σεων κ.λπ., αλλά και τον διατάκτη του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου, δηλαδή τον αρµόδιο ελεγκτή της συµµόρφωσης των
ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και ιδρυµάτων προς τις υπο-
χρεώσεις που συνδέονται µε την ενωσιακή χρηµατοδότηση, σύµ-
φωνα µε τον κανονισµό.

Στα άρθρα 4 έως 9 γίνεται αναλυτική παράθεση της διαδικα-
σίας των γνωστοποιήσεων στον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου
και στη διεύθυνση εκλογών, σε τυχόν εκλογή της Ελλάδας ως
έδρα του ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος ή ιδρύµατος, όπως, η
υποχρέωση του ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος ή ιδρύµατος να
γνωστοποιεί εντός σύντοµων προθεσµιών στην Επιτροπή Δηλώ-
σεων Περιουσιακής Κατάστασης τους τραπεζικούς λογαρια-
σµούς και τα στοιχεία ταυτότητας και επικοινωνίας των υπεύθυ-
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νων της οικονοµικής εκπροσώπησης, τα δικαιολογητικά-από-
δειξη των δαπανών, της τήρησης σχετικού αναλυτικού αρχείου
και λογιστικής γραµµατείας γ’ κατηγορίας. Η λύση του ευρωπαϊ-
κού πολιτικού κόµµατος ή ιδρύµατος γίνεται µε την προβλεπό-
µενη από το άρθρο 16 του κανονισµού διαδικασία, οπότε η διεύ-
θυνση εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών ενηµερώνει τον ει-
σαγγελέα του Αρείου Πάγου για την έκδοση σχετικής πράξης και
επιβάλλονται αυστηρές κυρώσεις για τις παραβάσεις της νοµο-
θεσίας, ήτοι επιβολή προστίµου µέχρι του ποσού των 150 χιλιά-
δων ευρώ, το οποίο επιβάλλεται µε απόφαση του Προέδρου της
Βουλής και εισπράττεται σύµφωνα µε διατάξεις του ΚΕΔΕ.

Στη δεύτερη ενότητα περιλαµβάνονται τα άρθρα 13 έως 26
που αφορούν τις διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών και επι-
διώκουν την επιτάχυνση του κυβερνητικού έργου. 

Ειδικότερα, περιέχονται διατάξεις σχετικά µε τη νοµική υπε-
ράσπιση του προσωπικού της ΕΥΠ. Τροποποιείται ο ν.2713/1999
σχετικά µε την υπηρεσία εσωτερικών υποθέσεων της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Παρατείνονται προθεσµίες για την έκδοση πράξεων
ανατροπής υποχρέωσης, δοθέντος ότι µικρός αριθµός ΟΤΑ δεν
τήρησε αυτές, οπότε καθίσταται αδύνατη η διαδικασία της εκ
νέου ανάληψης αυτών των υποχρεώσεων. Ήταν αναγκαία η κατ’
εξαίρεση παράταση των προθεσµιών έκδοσης και ανάπτυξης
των αναλυτικών πράξεων. Εκκαθαρίζονται οι δαπάνες των περι-
φερειών. 

Με το άρθρο 20 εισάγεται ερµηνευτική διάταξη της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 23 του ν.3756, αποσαφηνίζοντας ότι όχι µόνο
οι επιχειρήσεις που λειτουργούν εντός των καζίνο, αλλά και αυτή
καθαυτή η επιχείρηση καζίνο υποχρεούνται στην καταβολή υπέρ
του οικείου δήµου του φόρου 2% και όχι του 0,5% επί των ακα-
θαρίστων εσόδων τους.

Με το άρθρο 25 επιλύεται το θέµα της καταβολής των δαπα-
νών καθαριότητας των δηµοσίων υπηρεσιών και ΟΤΑ εν γένει
στους εργαζοµένους µε ατοµικές συµβάσεις εργασίας ορισµέ-
νου χρόνου, η λήξη των οποίων παρατάθηκε έως την 31η Δεκεµ-
βρίου του 2017 και οι οποίες θεωρήθηκαν σύννοµες και θα εκ-
καθαριστούν σε βάρος των πιστώσεων των οικείων φορέων. Ει-
δικά για την εκκαθάριση των δαπανών από τις ανταποδοτικές
υπηρεσίες των ΟΤΑ πρώτου βαθµού, προτείνεται µε τη διάταξη
αυτή η κατά προτεραιότητα κάλυψή τους από τα ανταποδοτικά
έσοδα, άλλως από κάθε είδος εσόδων, ακόµα και µε µη προσ-
διορισµένο τον σκοπό τους επακριβώς.

Εδώ έγινε αρκετή συζήτηση για τη νοµιµότητα της όλης δια-
δικασίας. Δεν έχουν δίκιο όσοι το ισχυρίστηκαν. Πρόκειται για
παράταση των ατοµικών συµβάσεων εργασίας για ένα έτος µε
σκοπό την οριστική επίλυση ενός χρόνιου ζητήµατος που πρέπει
να τύχει µιας συνολικής επεξεργασίας και συµβολής του συνό-
λου των παρατάξεων του Κοινοβουλίου. Έτσι πρέπει να γίνει για
να τεθεί ένα οριστικό τέλος σ’ αυτή την ιστορία.

Με το άρθρο 26 οι πρώην δηµοτικοί αστυνοµικοί ήδη ενταγµέ-
νοι στην Ελληνική Αστυνοµία που αποτελούσαν µέχρι σήµερα ει-
δικό ένστολο πολιτικό προσωπικό, µετά από σχετική ανέκκλητη
δήλωσή τους κατατάσσονται ως ειδικοί φρουροί ή ως µόνιµο πο-
λιτικό προσωπικό µε διαπιστωτική πράξη υλοποίησης των προ-
βλεποµένων ψυχοτεχνικών δοκιµασιών σε σχολή µετεκπαίδευ-
σης και επιµόρφωσης της Ελληνικής Αστυνοµίας για τέσσερις
µήνες. Μετά τη σχετική νοµοτεχνική βελτίωση που προτάθηκε
από τον αρµόδιο Υπουργό, µετά την πάροδο οκτώ ετών ως ειδι-
κοί φρουροί µπορούν να αποτελέσουν µόνιµο προσωπικό της
Αστυνοµίας. 

Στην τρίτη ενότητα του παρόντος νοµοσχεδίου, στα άρθρα 24
έως 44 εισάγονται πολύ χρήσιµες διατάξεις που αφορούν τις
εκλογές για την ανάδειξη των οργάνων διοίκησης των επιµελη-
τηρίων που εν όψει της ριζικής τους αναδιάρθρωσης και µέχρι
να ολοκληρωθεί η σχετική διαδικασία, υπάρχει παράταση για να
διεξαχθούν µεταξύ 5ης και 19ης Νοεµβρίου του 2017, µε τη µετα-
βολή του σκοπού της συµµετοχής της Ελλάδας στο Ειδικό Τα-
µείο Τεχνικής Συνεργασίας της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυ-
γκρότησης και Ανάπτυξης, την αναδροµική αποζηµίωση ιδιωτών
µελών συλλογικών οργάνων, επιλύοντας µια χρονίζουσα εκκρε-
µότητα. 

Με το άρθρο 30 προσδιορίζονται οι πηγές των εσόδων της

Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας και της Υπηρεσίας Πολιτικής Αε-
ροπορίας. 

Το άρθρο 32 αφορά στην επίλυση του χρόνιου ζητήµατος των
υποθηκοφυλακείων µε τη µετατροπή ενός ειδικού άµισθου υπο-
θηκοφυλακείου σε έµµισθο, όταν πρόκειται να αντιµετωπιστεί η
αδράνειά του σε περίπτωση θανάτου ή οριστικής αποχώρησης
του ειδικού έµµισθου υποθηκοφύλακα. Πρόκειται για ένα βήµα
στη σωστή κατεύθυνση και µάλιστα προς τη δηµοσιοποίηση των
υπηρεσιών υποθηκοφυλακείου και κτηµατολογίου αργότερα,
εφόσον το υποθηκοφυλακείο που χήρεψε δεν παρουσιάζει κα-
νένα ή σχεδόν κανένα επενδυτικό ενδιαφέρον για να προσελκύ-
σει την ιδιωτική πρωτοβουλία, όπως συµβαίνει σε αρκετές περιο-
χές της χώρας ειδικότερα στα χρόνια της οικονοµικής κρίσης. 

Κατά τη διαδικασία στις επιτροπές εκφράστηκαν κριτικές για
πιθανή αντισυνταγµατικότητα του άρθρου 32, εξαιτίας της συν-
ταγµατικής πρόβλεψης των απασχολουµένων µε την ιδιότητα
του δικαστικού υπαλλήλου και τις προωθούµενες µε το σχέδιο
νόµου εντάξεις ιδιωτών, χωρίς την ιδιότητα του δικαστικού υπαλ-
λήλου. Όµως το γεγονός ότι υπάρχουν ήδη εργαζόµενοι µε σχέ-
ση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, αλλά ως δικα-
στικοί υπάλληλοι -περίπου τετρακόσιοι τον αριθµό- χωρίς µέχρι
σήµερα να έχει αµφισβητηθεί η ιδιότητά τους ως δικαστικών
υπαλλήλων, σηµαίνει ότι είναι δυνατό να συµπέσουν νοµίµως η
εργασία µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και η
ιδιότητα του δικαστικού υπαλλήλου. Άλλωστε, η ρύθµιση είναι
ούτως ή άλλως προς το συµφέρον του εργαζόµενου, µε την προ-
φανή αυτή σπουδαιότητα. 

Με το άρθρο 40 προτείνεται η προσθήκη διατάξεων του ν.
4375/2016 που αποσκοπούν στην πιο αποτελεσµατική λειτουργία
της Υπηρεσίας Ασύλου.

Σύµφωνα µ’ αυτές παρατείνεται κατά ένα έτος ως τις 31-12-
2017 η εφαρµογή συγκεκριµένων διατάξεων και συγχωρείται η
παρέκκλιση της κείµενης νοµοθεσίας για ζητήµατα σχετικά µε
τις δηµόσιες συµβάσεις που επιδιώκουν, την κάλυψη των αναγ-
κών µεταναστών και προσφύγων, στέγαση, σίτιση, ιατροφαρµα-
κευτική περίθαλψη κ.λπ., την απόσπαση προσωπικού του δη-
µοσίου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα ή την πρόσληψη προ-
σωπικού µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου πολι-
τών που εργάζονται σε διεθνείς ή ευρωπαϊκούς οργανισµούς σε
αρµόδιες υπηρεσίες, δηλαδή ασύλου, υποδοχής, ταυτοποίησης
και γενικά την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών που απορρέουν
από την ανάγκη διαχείρισης των µεταναστευτικών και προσφυ-
γικών ροών. 

Στο πλαίσιο αυτό επανακαθορίζεται η διάρθρωση της υπηρε-
σίας ασύλου µε την ίδρυση ενός ακόµα γραφείου στο τµήµα δια-
χείρισης και εφαρµογής προγραµµάτων και προσδιορίζονται εκ
νέου οι αρµοδιότητές του.

Το άρθρο 40 δέχτηκε σφοδρή κριτική από τη Νέα Δηµοκρατία
κυρίως. Μάλλον εγκλωβίστηκε σε στείρα αντιπολιτευτική και λαϊ-
κίστικη κίνηση δεδοµένου ότι η ρευστότητα που κυριαρχεί γύρω
από τα θέµατα των µεταναστών και προσφύγων είναι γνωστή και
επιβάλλει την µεγιστοποίηση της φειδούς κατά την άσκηση κρι-
τικής, αναγκάζοντας έτσι τον αρµόδιο Υπουργό να περιγράψει
τις έκτακτες συνθήκες που επιβάλλουν τη λήψη αποφάσεων κατά
παρέκκλιση του υφιστάµενου νοµικού πλαισίου, λέγοντας: «Ξέρω
ότι δεν προσαρµόζεται η πραγµατικότητα στον νόµο, αλλά ο
νόµος πρέπει να προσαρµόζεται στην πραγµατικότητα».

Με τα άρθρα 43 και 44 επιχειρήθηκε από την Αντιπολίτευση
και δη τη Νέα Δηµοκρατία να συκοφαντηθεί το ηθικό πλεονέ-
κτηµα της Αριστεράς, ο διαχρονικός πολιτικός εφιάλτης ότι δή-
θεν οι επικρίσεις των αξιωµατικών στο Λιµενικό Σώµα δεν θα είναι
αξιοκρατικές, αλλά θα γίνουν µε δόλιο τρόπο, δηλαδή µε πρό-
θεση να επιλεγούν οι «ηµέτεροι». Μάλιστα, δε, προβλήθηκε ως
απόδειξη ο δήθεν ισχυρισµός περί του χρόνου επιλογής ψήφισης
του νοµοσχεδίου λίγες µέρες πριν τις κρίσεις, αγνοώντας βε-
βαίως το γεγονός ότι η συγκεκριµένη διάταξη ήταν ήδη από τον
Μάιο του 2016 και εποµένως ουδείς αιφνιδιάστηκε ούτε θα µπο-
ρούσε να αιφνιδιαστεί.

Ειδικότερα όµως µε το άρθρο 44 ρυθµίζεται η προσπάθεια πα-
ρεµπόδισης της οµαλής εξέλιξης των αξιωµατικών του Λιµενικού
κατά τρόπο αθέµιτο και κακόπιστο από την αλήστου µνήµης κυ-
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βέρνηση Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ που φρόντισε να θέσει σε
ισχύ τον νόµο 4256 τον Απρίλιο του 2014, δηλαδή λίγους µήνες
πριν τις εκλογές. Έτσι εξηγείται η εµµονή σας, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, ότι δήθεν το χρονικό σηµείο των κρίσεων φωτο-
γραφίζει την πρόθεση της Κυβέρνησης να βολέψει «ηµέτερους».
Δηλαδή, τάχα φοβηθήκατε µήπως και γίνει αυτό και την πατή-
σετε κι εσείς που το είχατε κάνει εθνικό σπορ. 

Συγκεκριµένα µε τη διάταξη του εδαφίου γ’, της παραγράφου
3, του άρθρου 33 του ν.4256/2016 καταργήθηκε η απίθανη διά-
ταξη περί της υπαιτιότητας της υπηρεσίας, µια καθ’ όλα ανερ-
µάτιστη παρωχηµένη και απαράδεκτη για ευνοµούµενη κοινωνία
µε στοιχειώδη δηµοκρατικά χαρακτηριστικά διάταξη. Μια διά-
ταξη για την οποία κανείς δεν δικαιούται να νιώθει υπερήφανος
για τη νοµοθέτησή της, αφού εξαιτίας της στελέχη του Λιµενικού
στερούνταν του δικαιώµατος προαγωγής για γεγονότα που δεν
είχαν ουδόλως σχέση και φυσικά καµµία απολύτως υπαιτιότητα. 

Καταργείται η ανήκουστη περίπτωση α’ της παραγράφου 3
του άρθρου 33 του ν.4256 που εισήγαγε η κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, επίσης ένα νέο νοµοθετικό τερατούργηµα. Ακού-
στε. Λίγους µήνες πριν τις εκλογές του Απριλίου 2014 η κυβέρ-
νηση Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ έθεσε ως προϋπόθεση προα-
γωγής στον βαθµό του Πλωτάρχη την τριετή προϋπηρεσία σε δι-
εύθυνση κεντρικής υπηρεσίας του Λιµενικού Σώµατος που έχει
κατά κανόνα έδρα εντός Αττικής. Οπότε στελέχη του Λιµενικού
σε θέσεις περιφερειακών υπηρεσιών αποκλείονταν αυτοµάτως
της προαγωγής στον βαθµό του Πλωτάρχη. Κι αυτή η παράνοµη,
ανήθικη και προδήλως αντισυνταγµατική διάταξη καταργείται. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Αυτή η κατάσταση στο Λιµενικό Σώµα συνεχίστηκε, επίσης, λί-
γους µήνες πριν τις εκλογές όταν µε διάταξη, επίσης, του
ν.4256/2014 αυτή η κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ χτύ-
πησε πάλι. Έθεσε ως πρόσθετη προϋπόθεση προαγωγής στον
βαθµό του Αρχιπλοιάρχου την προϋπηρεσία δυο ετών σε διεύ-
θυνση κεντρικής υπηρεσίας του Λιµενικού Σώµατος, δηλαδή και
πάλι σε υπηρεσία εντός Αττικής, οπότε κανένας αξιωµατικός δεν
µπορούσε να προαχθεί από Πλωτάρχης και άνω, αν δεν υπηρε-
τούσε εντός της Αττικής. Ποιους, άραγε, βόλευε; «Ηµέτερους»;
Εν όψει µάλιστα εκλογών; Αυτή τη διάταξη µε περηφάνεια η Κυ-
βέρνηση την καταργεί και πλέον προϋπόθεση προαγωγής στον
βαθµό του Αρχιπλοιάρχου αποτελεί µόνο η προϋπηρεσία ενός
τουλάχιστον έτους σε κεντρική ή σε περιφερειακή υπηρεσία του
Λιµενικού Σώµατος. 

Με το άρθρο 45 δίνεται η δυνατότητα εισόδου επιλαχόντων σε
κενή θέση, οπότε αποκαθίσταται η διαστραφείσα µε το κενό της
θέσης «εύρυθµη λειτουργία του Λιµενικού Σώµατος». 

Τέλος, µε το άρθρο 47, µετά από περίπου ένα έτος διαβούλευ-
σης, αποφασίστηκε ότι η ρύθµιση µε τον τρόπο που εισήχθη για
ψήφιση καλύπτει µεγάλο µέρος των ζητηµάτων των γενικών και
τοπικών οργανισµών εγγείων βελτιώσεων και η µεταβίβαση επο-
πτείας τους στις περιφέρειες, παρά τα όποια προβλήµατα, απο-
τελούσε τη µόνη ελπιδοφόρα επιλογή. 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου έναν σύντοµο σχολιασµό για
το άρθρο 36, το οποίο γίνεται άρθρο 35, που αφορά µια κατατε-
θείσα τροπολογία από τον κ. Τριανταφυλλίδη και νοµίζω, κύριε
Υπουργέ, ότι πρέπει να τύχει στήριξης, γιατί αφορά στην ανακή-
ρυξη της παγκόσµιας ηµέρας της ελληνικής γλώσσας. Πρέπει να
τύχει περισσότερης στήριξης το συγκεκριµένο αντικείµενο, το
οποίο έχει νοµοτεχνική βελτίωση και επαναδιατυπώνεται ως
εξής: «Με σκοπό την προστασία, την ενίσχυση και την προώθηση
της ελληνικής γλώσσας και την  στη διεθνή κοινότητα του πολι-
τισµού, της παιδείας, των γραµµάτων, των τεχνών, της επικοινω-
νίας και του διαδικτύου». 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, σας καλώ να
υπερβείτε τους πολιτικούς σας δισταγµούς, κυρίως να αντιστα-
θείτε στην κρυφή γοητεία της στείρας αντιπολίτευσης και να
υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο που µένει να κοσµήσει την
ελληνική νοµοθεσία µε τη δική σας άρνηση. Υπάρχει, όµως, χρό-
νος για να ψηφίσετε θετικά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο Χαλανδρίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Γεωργαντάς
θα έχει τώρα τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ένα είναι το βέβαιο, κύριε συνάδελφε, ότι έχουν αρχίσει να

στερεύουν και τα συνθήµατα και τα επιχειρήµατα από την πλευ-
ρά της Κυβέρνησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η αλήθεια είναι ότι σήµερα, αν ρωτήσει κάποιος τι συζητείται

στη Βουλή ακριβώς, θα δυσκολευτούν πολλοί από τους Βουλευ-
τές που είναι εδώ µέσα να απαντήσουν. Ποιο νοµοσχέδιο συζη-
τάµε; Ποια είναι η αρχή του νοµοσχεδίου, το οποίο συζητάµε; Τι
είναι αυτό που θέλαµε σήµερα εδώ πέρα νοµοθετικά να προβάλ-
λουµε, να καλύψουµε, έτσι ώστε να βελτιώσουµε τη ζωή των
συµπολιτών µας; 

Υπάρχει ένα νοµοσχέδιο, στο οποίο έχουµε την τιµή να βρί-
σκονται εδώ παρόντες τέσσερις Υπουργοί –τρεις είναι τώρα, τέσ-
σερις ήταν πριν- για να έρθουν να αναφερθούν σε διατάξεις, οι
οποίες, χωρίς κανέναν κεντρικό άξονα, χωρίς κανέναν προγραµ-
µατισµό, χωρίς καµµία κεντρική ιδέα, έρχονται να τακτοποιήσουν
κατά βάση εκκρεµότητες και να διευθετήσουν ζητήµατα. 

Δυστυχώς, έχουµε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο για µια ακόµη
φορά, µέχρι αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, έχουµε τριάντα πέντε
τροπολογίες, πολλές εκ των οποίων υπουργικές. Και µάλιστα
υπουργικές ακόµα και υπουργών που έχουν νοµοσχέδια, τα ο-
ποία είναι κατατεθειµένα, των Υπουργείων τους. Καταλαβαίνετε,
λοιπόν, ότι όλο αυτό απαξιώνει την κοινοβουλευτική διαδικασία,
απαξιώνει και την δική µας παρουσία εδώ σήµερα. 

Δεν θα αποφύγω τον πειρασµό να αναφερθώ και σε αυτό µε
το οποίο ξεκίνησε ο συνάδελφος εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, σχετικά
µε το «υπαρξιακό αδιέξοδο της Νέας Δηµοκρατίας». Κάπως έτσι
το είπε, κύριοι συνάδελφοι. 

Κύριε συνάδελφε, το αδιέξοδο είναι πραγµατικό. Είναι πραγ-
µατικό για την Κυβέρνηση, είναι πραγµατικό κι έχει να κάνει µε
τις πολιτικές της, τις επιλογές της και τις πρακτικές της. Νοµίζω
ότι οι τυµπανοκρουσίες του πρώτου εικοσιτετραώρου έχουν στα-
µατήσει. Αυτήν τη στιγµή είναι όλοι προβληµατισµένοι για το τι
συµβαίνει, υπάρχει αφωνία από τον αρµόδιο Υπουργό και νοµίζω
όλοι κατανοούµε το τι θα έρθει το επόµενο διάστηµα εδώ µέσα. 

Και σε σχέση µε τη λεγόµενη στείρα αντιπολίτευσης της Νέας
Δηµοκρατίας, νοµίζω ότι είναι γνωστό στη συνείδηση του κόσµου
ότι όποτε η Νέα Δηµοκρατία έπρεπε να έχει µια θέση ευθύνης,
την πήρε και µε κόστος πολιτικό, βλέποντας πάντα το συµφέρον
της χώρας. Ακόµα και στη νοµοθέτηση -να πω το εξής- είναι γνω-
στό ότι η Νέα Δηµοκρατία ψηφίζει αρκετά µεγάλο ποσοστό από
τα νοµοθετήµατα που έρχονται είτε συγκεκριµένες διατάξεις επί
αυτών. Νοµίζω ότι µπορεί να είναι 30% ίσως και 40%. 

Να θυµίσω ότι τα δυόµισι χρόνια της προηγούµενης κυβέρνη-
σης δεν ψηφίστηκε από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ ούτε ένα νοµο-
σχέδιο ούτε ένα άρθρο. Για δυόµισι ολόκληρα χρόνια!

Πάµε τώρα επί του νοµοσχεδίου στο οποίο θα προσπαθήσω
να κάνω µια τοποθέτηση επί της αρχής, η οποία δεν υπάρχει. Η
αλήθεια είναι ότι αφορµή για την κατάθεση του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου αποτελεί η υποχρέωσή µας για την εφαρµογή του
Κανονισµού 1141/2014 περί ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και
ιδρυµάτων. Αυτές είναι και οι µόνες διατάξεις από το άρθρο 1
έως και το άρθρο 12 τις οποίες υπερψηφίζουµε, καθώς πράγµατι
είµαστε υποχρεωµένοι και εµείς να εφαρµόσουµε τον συγκεκρι-
µένο κανονισµό.

Στη συνέχεια για να δικαιολογηθούν οι όποιες παρεµβάσεις
από την πλευρά της Κυβέρνησης υπάρχει ο πολύ αγαπητός όρος
προς τους κυβερνώντες «µέτρα επιτάχυνσης του κυβερνητικού
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έργου». Αναζητάς να δεις ποια είναι τα µέτρα επιτάχυνσης του
κυβερνητικού έργου, αλλά πρέπει πρώτα να υπάρχει κυβερνη-
τικό έργο  για να έχουµε και µέτρα επιτάχυνσης. Σε κάθε περί-
πτωση είµαι υποχρεωµένος να αναφερθώ σε συγκεκριµένες δια-
τάξεις, οι οποίες δεν είναι επιτάχυνση του κυβερνητικού έργου,
είναι ακριβώς αυτό που λέµε διευθέτηση ζητηµάτων.

Αναγκαστικά, επειδή δεν υπάρχει αρχή επί του νοµοσχεδίου,
θα µπούµε σε µια συζήτηση επί των άρθρων σε αυτήν την συνε-
δρίαση, όπως έκανε και ο συνάδελφος και όπως δυστυχώς θα
πράξουν οι περισσότεροι από τους παριστάµενους που ζήτησαν
τον λόγο, γιατί ακριβώς δεν υπάρχει αρχή επί του νοµοσχεδίου
αυτού.

Θα ήθελα να κάνω µερικές παρατηρήσεις σε µερικά άρθρα,
τα οποία έχουν βεβαίως την έντονη απαξίωση από την πλευρά
της Νέας Δηµοκρατίας και δεν θα µπορεί να τα στηρίξει. Ένα εξ
αυτών είναι το άρθρο 25. Πολύς λόγος γίνεται για την καθαριό-
τητα των δηµοσίων κτηρίων, λες και τα µοναδικά ζητήµατα στη
χώρα είναι η καθαριότητα των δηµοσίων κτηρίων, δεν έχει άλλα
ζητήµατα η χώρα. Πρέπει να διευθετηθούν όλα τα ζητήµατα της
καθαριότητας των δηµοσίων κτηρίων. Έχει µια εσφαλµένη επι-
λογή η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή, την οποία την συνεχί-
ζει. Ήρθε µια αντισυνταγµατική διάταξη περί παρατάσεως των
συµβάσεων καθαριότητας και προσπαθεί µε άλλες διατάξεις συ-
νέχεια να την τακτοποιήσει, πλην όµως δεν µπορεί να τακτοποι-
ηθεί, ακριβώς επειδή πρόκειται περί µιας αντισυνταγµατικής
διάταξης.

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε µια ακόµα τροπολογία µε βάση την
οποία θεωρούνται σύννοµες, νόµιµες δηλαδή, οι πληρωµές για
την παροχή αυτών των υπηρεσιών. Θα µπορούσαµε µέχρι ενός
σηµείου να δεχτούµε ότι η Κυβέρνηση, παρ’ όλο που εµείς τους
τα είχαµε επισηµάνει πολλές φορές, δεν πρόσεξε τα ζητήµατα
αντισυνταγµατικότητας και τώρα που τα διαπίστωσε, επειδή το
Ελεγκτικό Συνέδριο ήρθε και αρνήθηκε την πληρωµή των ενταλ-
µάτων, προσπαθεί να πληρώσει για το διάστηµα το οποίο έχει
παρέλθει την υπηρεσία η οποία προσφέρθηκε πραγµατικά από
τους εργαζόµενους.

Η συγκεκριµένη διάταξη, όµως, έτσι όπως είναι γραµµένη δεν
αφορά, κύριοι συνάδελφοι, µόνο τον παρελθόντα χρόνο. Ουσια-
στικά είναι µια διάταξη η οποία έρχεται -µάλλον προσπαθεί- να
νοµιµοποιήσει τις πληρωµές όλες µέχρι και τέλος του 2017, όταν
εµείς λέµε ότι είναι απαράδεκτο να υπάρχει αυτή η παράταση.
Και δεν το λέµε µόνο εµείς, το λένε σχεδόν όλα τα πολιτικά κόµ-
µατα, αλλά το λένε και οι εκ του νόµου αρµόδιοι για να αξιολο-
γήσουν και να κρίνουν την νοµιµότητα µιας τέτοιας διατάξεως. 

Έρχεται, λοιπόν, τώρα εδώ η Κυβέρνηση και προσπαθεί µε
έναν τρόπο, ο οποίος έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε τη θέση, µε
τη νοµολογία του Ελεγκτικού Συνεδρίου να ξεπεράσει αυτό το
πρόβληµα συνταγµατικότητας το οποίο δηµιούργησε και συγ-
χρόνως έχει εγκλωβίσει τους εργαζόµενους αυτούς σε µια τέτοια
διαδικασία µε ψεύτικες προσδοκίες και υποσχέσεις, οι οποίες
έχουν ακουστεί από χείλη Υπουργών και ταυτόχρονα µε αδυνα-
µία στην πραγµατική πληρωµή τους.

Κύριοι της Κυβέρνησης, σταµατήστε αυτήν την διαδικασία! Αν
πράγµατι νοµίζετε ότι υπάρχουν πάγιες ανάγκες για να καλυ-
φθούν σε αυτόν τον τοµέα -βασικά αυτό θα το κρίνουν οι ίδιοι οι
δήµοι και τα δηµοτικά συµβούλια- δώστε τους όχι την δυνατό-
τητα, την έχουν, απλά να τους επισηµάνετε να κάνουν χρήση των
νόµων οι οποίοι υφίστανται και να πάρουν ένα µόνιµο προσω-
πικό. 

Ξέρουµε όλοι -και όσοι δεν ξέρουν πρέπει να το µάθουν- ότι
δεν υπάρχει απαγόρευση µόνιµων προσλήψεων στην καθαριό-
τητα, επειδή ακριβώς έχει ανταποδοτικό χαρακτήρα. Εξαιρούνται
οι προσλήψεις µονίµου προσωπικού στην καθαριότητα από τον
λόγο τέσσερα προς ένα ή τρία προς ένα. Όποιος δήµος θέλει
και αξιολογεί ότι έχει αυτή την ανάγκη µπορεί να προκηρύξει µια
µόνιµη θέση προσωπικού. 

Για ποιο λόγο χωρίς να έχει ζητηθεί κάτι τέτοιο από τους δή-
µους έρχεται η Κυβέρνηση και παρεµβαίνει σε αυτό; Γιατί εµείς
να µην πούµε ότι εξυπηρετεί συγκεκριµένη σκοπιµότητα εγκλω-
βισµού των συµβασιούχων αυτών µέσα σε µια διαδικασία ψεύτι-
κης προσδοκίας µονιµοποίησης; Νοµίζω ότι πρέπει να τελειώσει

αυτό το παραµύθι προς όλους.
Άρθρο 39. Στο άρθρο 39 έχουµε µια ρύθµιση η οποία αγορά

ουσιαστικά µια παρέµβαση στο νόµο περί µετατάξεων του προ-
σωπικού περί κινητικότητας, έτσι όπως τον ψηφίσαµε πριν από
δύο µήνες. Κύριε Υπουργέ, αυτός ο νόµος για τον οποίο εµείς
είχαµε τις διαφωνίες µας και τις ενστάσεις µας σε κάθε περί-
πτωση ψηφίστηκε. Έχει τις συγκεκριµένες προϋποθέσεις, οι
οποίες ευελπιστούµε ότι θα πληρωθούν µέχρι το επόµενο διά-
στηµα, για να µπορέσει να εφαρµοστεί και να λειτουργήσει. Δη-
λαδή, να γίνουν τα οργανογράµµατα, να γίνουν τα περιγράµµατα
θέσεων, έτσι ώστε να γίνουν στη συνέχεια οι αιτήσεις από τους
ενδιαφερόµενους υπαλλήλους, έτσι όπως, δηλαδή, το αποφασί-
σατε στο νόµο αυτό. 

Έρχονται µεταβατικές διατάξεις ουσιαστικά, οι οποίες ξέρετε
τι κάνουν, κύριε συνάδελφε; Επειδή απ’ ό,τι διαβλέπει η Κυβέρ-
νηση, το οποίο είναι αυτό που λέγαµε κι εµείς, ο νόµος έχει προ-
απαιτούµενα, τα οποία δεν θα προλάβουν να πληρωθούν µέχρι
τις 15 Απριλίου, έρχεται ουσιαστικά πάλι να τακτοποιήσει µόνο
τα ζητήµατα τα οποία θέλει. Δηλαδή, αποσπασµένους υπαλλή-
λους, που ήταν αποσπασµένοι την ηµέρα ψήφισης του νόµου,
τους δίνει τη δυνατότητα µετατάξεως στις υπηρεσίες τις οποίες
επιθυµούν. 

Αυτό ως ανάγνωσµα µπορεί να ακούγεται αρνητικό, αλλά θα
ήθελα να σας πω το εξής: Αποσπασµένοι την ηµέρα ψηφίσεως
του νόµου. 

Ξέρετε πόσες αποσπάσεις έγιναν έναν και δύο µήνες πριν την
ψήφιση του νόµου από αυτούς που είχαν είτε την εσωτερική ενη-
µέρωση είτε στη συνέχεια ήταν στη διαβούλευση του συγκεκρι-
µένου νοµοσχεδίου; Είναι σε θέση να µας πει ο Υπουργός πόσες
αποσπάσεις σε υπηρεσίες τις οποίες επιθυµούσαν κάποιοι υπάλ-
ληλοι, έγιναν το Νοέµβριο και τον Οκτώβριο του 2016; 

Εγώ θα µπορούσα να είµαι υπέρ αυτής της διατάξεως, αν αφο-
ρούσε αποσπασµένους τουλάχιστον ένα εξάµηνο πριν. Επί δική
σας πάλι θητείας, αλλά τουλάχιστον ένα εξάµηνο πριν. Πριν, δη-
λαδή, αυτός ο νόµος αποφασιστεί από την Κυβέρνηση ότι πρέπει
να ψηφιστεί, πριν βγει σε διαβούλευση, πριν περάσει από τις επι-
τροπές, πριν ψηφιστεί. 

Εγώ, αυτή τη στιγµή, έχω τη µεγάλη ένστασή µου επί της συγ-
κεκριµένης αυτής ρυθµίσεως, γιατί θεωρώ ότι έρχεται καθαρά
ρουσφετολογικά να τακτοποιήσει όλες τις αποσπάσεις, οι οποίες
έγιναν το αµέσως προηγούµενο διάστηµα από την ψήφιση του
νόµου και θα ζητήσω κάποια στιγµή και τα στοιχεία των αποσπά-
σεων οι οποίες έγιναν τον Οκτώβριο και τον Νοέµβριο του 2016. 

Όταν πρόκειται, λοιπόν, για έναν νόµο του οποίου ούτως ή
άλλως κανονικά πρέπει να αρχίσει η εφαρµογή του σε ενάµιση
µήνα από σήµερα, δεν µπορούµε να ερχόµαστε και να διαστρε-
βλώνουµε το νόηµά του, αυτό το οποίο εσείς είπατε ότι υπηρε-
τείτε µε τη νοµοθέτησή του, και να έχουµε αυτές τις µεταβατικές
διατάξεις, οι οποίες υποκρύπτουν τακτοποιήσεις ηµετέρων. 

Σε σχέση µε το άρθρο 40, επιτέλους οι έκτακτες ανάγκες και
συνθήκες που υπάρχουν σχετικά µε το προσφυγικό ζήτηµα µέχρι
πότε θα υπάρχουν σε αυτή τη χώρα; 

Αποδεχθήκαµε µόνοι µας και υπερψηφίσαµε εδώ εµείς ως Νέα
Δηµοκρατία το 2015, µε εκείνες τις προσφυγικές και µεταναστευ-
τικές ροές, ό,τι ήταν απαραίτητο έτσι ώστε να µπορέσει να λει-
τουργήσει η διαδικασία της υποδοχής, τακτοποίησης και σίτισης
αυτών των ανθρώπων, παραδεχόµενοι πράγµατι ότι υπήρχαν
έκτακτες και απρόβλεπτες ανάγκες, οι οποίες έπρεπε µε κάποιον
τρόπο να αντιµετωπιστούν. 

Αυτό, όµως, το κύµα όλο τελείωσε µετά από µερικούς µήνες.
Είναι δυνατόν να ερχόµαστε σήµερα και να νοµοθετούµε ακόµα
παράταση σε αυτή την κατ’ εξαίρεση διαδικασία των απευθείας
αναθέσεων, χωρίς κανένα κριτήριο, χωρίς κανένα στοιχείο δια-
φάνειας; Και αυτή τη στιγµή, ενώ ξέρουµε ποιος είναι ο αριθµός
των προσφύγων στη χώρα, ενώ ξέρουµε τι χρειάζεται γι’ αυτούς,
να δίνουµε πάλι το δικαίωµα και την αφορµή η κοινωνία έξω να
λέει ότι το µεγαλύτερο πάρτι γίνεται στο προσφυγικό; 

Δεν το έχετε ακούσει αυτό; Εγώ το ακούω παντού. Στο Κιλκίς,
επειδή είχαµε πολλούς πρόσφυγες, το ακούσαµε ίσως λίγο πα-
ραπάνω. 

Νοµίζω, όµως, ότι αυτή η ιστορία έχει γίνει διάχυτη σε όλη την

5366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κοινωνία και έχει οδηγήσει και σε κάτι άλλο. Αποµακρύνει κάποι-
ους ανθρώπους από το να δείχνουν µια συµπάθεια προς τα ζη-
τήµατα των προσφύγων. Διότι θεωρούν ότι τελικά, έτσι όπως
αυτή τη στιγµή έχει γίνει, έχει γίνει µια φάµπρικα µέσα από την
οποία κάποιοι κερδίζουν χρήµατα µε µη νόµιµο τρόπο ή κάποιοι
άλλοι αποκτούν συµβάσεις εργασίας. 

Όλο αυτό, όπως το αφήσατε και έγινε και το οποίο σήµερα έρ-
χεστε και το επιτείνετε µε αυτή τη συγκεκριµένη ρύθµιση, οδηγεί
σε µια τέτοια πεποίθηση τον ελληνικό λαό. Και είµαστε υποχρε-
ωµένοι όλοι εδώ αυτή την πεποίθηση του ελληνικού λαού να την
αλλάξουµε. 

Δεν υπάρχουν αυτή τη στιγµή εξαιρετικές συνθήκες στο προ-
σφυγικό. Ξέρουµε πόσοι είναι οι πρόσφυγες, ξέρουµε τι χρειάζε-
ται για τη σίτισή τους. Νοµίζω ότι είναι απαράδεκτο, κύριοι συνά-
δελφοι, να ψηφίζουµε δύο χρόνια µετά την ίδια διάταξη. 

Είναι και πολλές άλλες οι διατάξεις τις οποίες, βεβαίως, θα κα-
ταψηφίσουµε, πολλές οι οποίες δεν κατανοούµε και πολλές για
τις οποίες υπάρχουν ερωτήµατα τα οποία δεν απαντήθηκαν. 

Για παράδειγµα, όσον αφορά τη διάταξη για το ζήτηµα των αν-
δρών των εσωτερικών υποθέσεων ένα πρώτο ερώτηµα που µπαί-
νει είναι τι θα γίνει µε αυτούς που ήδη υπηρετούν. Δεν προβλέ-
πεται κάποια µεταβατική διάταξη για τους ήδη υπηρετούντες.
Δηλαδή, θα εφαρµοστούν αυτές οι διατάξεις για όσους καινούρ-
γιους ενταχθούν στο Σώµα ή και για όσους υπηρετούν; 

Νοµίζω ότι θα έπρεπε να µην υπάρχει η µεταβατική διάταξη.
Γι’ αυτούς που ήδη υπηρετούν πρέπει να εφαρµοστούν οι διατά-
ξεις µε τις οποίες εισήλθαν στο Σώµα αυτό, γιατί αξιολόγησαν
και αυτοί κάποια πράγµατα και γι’ αυτό εισήλθαν. 

Βεβαίως, θα πρέπει σε µια τέτοια υπηρεσία να αφήνουµε µια
δυνατότητα ανεξαρτησίας και αυτονοµίας και στην υπηρεσία,
αλλά και στον ίδιο που υπηρετεί εκεί. Γιατί, ακριβώς, αυτή είναι
η σκοπιµότητα αυτών των ειδικών διατάξεων, να µπορέσει ανε-
ξάρτητα να λειτουργήσει ο αστυνοµικός ο οποίος θα επιλέξει
αυτή την υπηρεσία και θα κριθεί ότι αξίζει για να πάει σε αυτή
την υπηρεσία. 

Υπάρχουν πολλές τροπολογίες για τις οποίες, δυστυχώς, έξω
από µία-δύο οι οποίες έχουν µια λογική, µια σκοπιµότητα και εξυ-
πηρετούν µία επείγουσα κατάσταση και τις οποίες θα τις αξιο-
λογήσουµε και θα αναφερθούµε συγκεκριµένα, οι περισσότερες
εξ αυτών είναι τροπολογίες ο οποίες δεν µπορούν µε τίποτα να
γίνουν δεκτές. Δεν είναι δυνατόν να έχουµε τροπολογία του
Υπουργείου Υγείας, όταν το Υπουργείο Υγείας έχει καταθέσει νο-
µοσχέδιο. Όταν υπάρχει νοµοσχέδιο το οποίο είναι σε εκκρεµό-
τητα, είναι δυνατόν να συζητάµε σήµερα τροπολογία του Υπουρ-
γείου Υγείας;

Επίσης, δεν µπορούµε, πέρα από κάθε συνταγµατική διάταξη,
πέρα από κάθε συνθήκη κανονικότητας, πέρα από κάθε λογική
να ερχόµαστε σήµερα και για κάποιους που έχουν αναγνωριστεί
µε δικαστικές αποφάσεις ή το είδος της εργασιακής τους σχέ-
σης, αλλά δεν πληρούν τα τυπικά κριτήρια για να είναι στο δη-
µόσιο, να το ξεπερνάµε αυτό και να πρέπει να ενταχθούν στο
δηµόσιο κατά παρέκκλιση κάθε διάταξης. 

Είναι πολλά τα ζητήµατα τα οποία ανακύπτουν και τα οποία
θεωρώ ότι πραγµατικά έρχονται και διευθετούν καταστάσεις. 

Κύριοι συνάδελφοι, πρέπει επιτέλους να τελειώσει αυτός ο
τρόπος νοµοθέτησης, ο οποίος και απαξιώνει το Κοινοβούλιο και
τελικά δεν υπηρετεί ούτε τη σκοπιµότητά σας. Γιατί όλη αυτή η
εικόνα έχει µεταφερθεί στην κοινωνία. Όλη αυτή η εικόνα, η
οποία δίδεται συνέχεια µε τις βουλευτικές ή υπουργικές τροπο-
λογίες, µε νοµοθετήµατα τα οποία δεν έχουν αρχή, µέση και
τέλος, µη νοµίζετε ότι σας δίνουν πόντους στην κοινωνία. Μπορεί
να τακτοποιείτε προσκαίρως κάποια συγκεκριµένα αιτήµατα, κά-
ποιων συγκεκριµένων οµάδων, αλλά η πλειοψηφία του ελληνικού
λαού, η σιωπηρή πλειοψηφία του ελληνικού λαού, έχοντας κα-
ταδικάσει αυτές τις πρακτικές και βλέποντας εσείς τώρα να προ-
σπαθείτε να τις υπηρετήσετε στον µέγιστο βαθµό, σε µια πε-
ρίοδο κρίσης, να είστε σίγουροι ότι αυτό που θα δώσει στο τέλος
είναι η απαξίωσή της. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Ο κ. Παναγιώταρος, ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής, έχει

τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ακούγαµε πριν τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος ξεκίνησε µε

σχολιασµό της απόφασης του Eurogroup, λέγοντας χαρούµενος
ότι η απόφαση του Eurogroup σηµατοδοτεί την αντιστροφή της
κατάστασης, την ανάπτυξη της οικονοµίας και διάφορα άλλα, µία
καραµέλα, µία κασέτα την οποία επαναλαµβάνετε τον τελευταίο
καιρό. Προσπαθείτε να πείσετε και τους εαυτούς σας. Το ζητού-
µενο, βέβαια, είναι ότι δεν ξέρουµε οι αχυρόµπαλες, οι σανόµ-
παλες που έχετε έξω για ποιους είναι, αν είναι για τους ψηφο-
φόρους σας ή για κάποιον άλλον που προσπαθείτε να τον ταΐ-
σετε µε κουτόχορτο για να τον πείσετε ότι όλα πάνε καλά. 

Κι όλα αυτά συµβαίνουν την ίδια ώρα που ολόκληρη η Ευρώπη
βράζει, αλλάζει και η µία χώρα µετά την άλλη έχει αρχίσει και πα-
λεύει για να διαλέξει έναν διαφορετικό δρόµο, ο οποίος δεν έχει
να κάνει σε τίποτα µε αυτή τη φαύλη, λερωµένη, διεφθαρµένη
Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία προσπαθεί να καθυποτάξει καθ’ οι-
ονδήποτε τρόπο τα έθνη και τους λαούς. 

Οι αλλαγές ξεκίνησαν µε το Brexit στην Αγγλία, µε την επικεί-
µενη άνοδο, την πρωτιά της Λεπέν στη Γαλλία, µε ό,τι συµβαίνει
στην Ολλανδία, µε το δηµοψήφισµα της Ιταλίας, όπου ο ιταλικός
λαός έδειξε µία εντελώς διαφορετική κατεύθυνση, αλλά παρ’ όλα
αυτά κι εκεί τον πιέζουν. Και φυσικά, να µην ξεχνάµε ότι πρώτοι
απ’ όλους ξεσηκώθηκαν ή προσπάθησαν να ξεσηκωθούν οι Έλ-
ληνες, όπου µε το δηµοψήφισµα του 2015 έδειξαν προς τα πού
θα έπρεπε να κατευθυνθεί η ελληνική Κυβέρνηση. Κι εσείς κα-
τευθύνεστε προς εντελώς αντίθετη κατεύθυνση. 

Έχουµε αλλαγή ρότας σε ολόκληρη την Ευρώπη, στα οικονο-
µικά ζητήµατα, στη λαθροµετανάστευση, στην ισλαµική εισβολή,
σε όλα αυτά, κι εσείς εδώ επιµένετε κι επιµένετε να οδηγήσετε
τη χώρα στον γκρεµό. Και φέρνετε ένα ακόµα ρουσφετολογικό
πολυνοµοσχέδιο, σούπα ως επί το πλείστον, το οποίο δεν είναι
ένα, είναι σαράντα εννέα άρθρα. Παρ’ ότι ο τίτλος λέει «Συµπλη-
ρωµατικά Μέτρα εφαρµογής του Κανονισµού (ΕΕ, ΕΥΡΑΤΟΜ)
1141/2014 περί ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και ιδρυµάτων,
µέτρα επιτάχυνσης του κυβερνητικού έργου αρµοδιότητας Υ-
πουργείου Εσωτερικών και άλλες διατάξεις», µόνο τα δεκατρία
πρώτα έχουν να κάνουν µε συµπληρωµατικά µέτρα εφαρµογής
του κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κι εδώ, πέραν του ότι θα επαναλάβουµε για ακόµη µία φορά
την πάγια θέση της Χρυσής Αυγής, που όσο περνάει ο καιρός γί-
νεται πιο τεκµηριωµένη, πιο σωστή και όλο περισσότεροι Έλλη-
νες την ακολουθούν, θα θέλαµε να ρωτήσουµε τι νόηµα έχει να
παίρνετε διάφορα µέτρα για τα ευρωπαϊκά κόµµατα, την ίδια
στιγµή που ολόκληρο το οικοδόµηµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
τρίζει συθέµελα.  

Και µιλάτε για τα ευρωπαϊκά κόµµατα. Θα σας φέρουµε ένα
παράδειγµα. Το Alliance For Peace And Freedom είναι ένα ευρω-
παϊκό κόµµα, το οποίο είχε δηµιουργηθεί και του απαγορεύτηκε
η χρηµατοδότηση, γιατί δεν συµφωνούσε µε τα µέτρα και τα
πρότυπα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως την ευαγγελίζονται και
την επιθυµούν αυτοί οι λίγου που καταδυναστεύουν τις ζωές
όλων των Ευρωπαίων πολιτών. 

Το εν λόγω κόµµα δεν προέβη σε καµία παράνοµη πράξη,
καµία έκνοµη ενέργεια, δεν κατηγορήθηκε, κανένα απολύτως δι-
καίωµα δεν παραβίασε. Αντιθέτως, το µόνο το οποίο έκανε ήταν
να εκφράσει τα ιδεώδη του µε σεβασµό στην ανθρώπινη αξία και
µε συνείδηση της σηµασίας των εθνών. Συνέπεια αυτού ήταν να
απαγορευτεί η χρηµατοδότησή του ως µόνο µέσο πίεσης, προ-
κειµένου να σταµατήσουν την επιρροή του στα ευρωπαϊκά έθνη.

Και, όµως, και σε αυτήν την περίπτωση κανένα κόµµα, κανένας
συνασπισµός κοµµάτων, σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο δεν
διαµαρτυρήθηκε και σε καµία πράξη πολιτικής αντίδρασης δεν
προέβη, γιατί πολύ απλά βόλευε όλους τους υπόλοιπους.

Και η σηµερινή συζήτηση γίνεται υπό το φως των νέων δεδο-
µένων της πολιτικής συµφωνίας µε την τρόικα, µε τους θεσµούς,
µε τους δανειστές, µε αυτούς τους νταβατζήδες όπως τους λέ-
γατε µέχρι πρότινος. Και βλέπουµε σε άλλο άρθρο πιο κάτω –και
πρέπει να το τονίσουµε αυτό, γιατί κινδυνεύουµε να οδηγηθούµε
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και θα οδηγηθούµε σε ένα τέταρτο µνηµόνιο, επί της ουσίας
αυτά τα οποία συµφωνήσατε σε πολιτικό επίπεδο είναι ένα τέ-
ταρτο µνηµόνιο- να βαφτίζετε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανάπτυ-
ξης και Ανασυγκρότησης ως επενδυτή.

Για όσους δεν ξέρουν -γιατί ωραία ακούγεται η Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Ανάπτυξης και Ανασυγκρότησης για να χαιρόµαστε-
µέχρι τώρα η εν λόγω τράπεζα χρηµατοδοτούσε έργα σε χώρες
του τρίτου ή του τέταρτου κόσµου, στην υποσαχάρια Αφρική, σε
κάποιες ξεχασµένες χώρες στην Ασία και αλλού. Τώρα για πρώτη
φορά θα ασχοληθεί και µε µία χώρα εντός της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Αυτό σηµαίνει ότι ή η εν λόγω τράπεζα αναβαθµίστηκε και
ασχολείται και µε άλλες χώρες ευρωπαϊκού επιπέδου ή ότι η Ελ-
λάδα κατατάσσεται πλέον στις τριτοκοσµικές χώρες της υποσα-
χάριας Αφρικής. 

Και µάλλον το δεύτερο συµβαίνει, διότι όλοι όσοι ασχολούνται
µε τα οικονοµικά της πατρίδος µας χτυπάνε τα καµπανάκια και
λένε ότι η πατρίδα µας φτωχοποιείται µε γοργούς, ραγδαίους
ρυθµούς. 

Και τι έγινε, σύντροφοι του ΣΥΡΙΖΑ; Ο σύντροφος Μαδούρο
χρησιµοποιεί πλέον την Ελλάδα ως παράδειγµα για το ότι υπάρ-
χουν χειρότερες καταστάσεις από τη Βενεζουέλα. Το ηχητικό
που κυκλοφορεί έχει πολύ ενδιαφέρον. Μπορείτε να το ακούσετε
όσοι ξέρετε ισπανικά. Όσοι δεν ξέρετε µπορείτε να ρωτήσετε
διάφορους συντρόφους σας επαναστάτες, που πήγαιναν ανά τον
κόσµο, στη Νικαράγουα, στη Βενεζουέλα και αλλού εδώ και δε-
καετίες, για να δείτε ποια είναι η ωµή πραγµατικότητα.

Και θα πω κάποια στοιχεία που επιβεβαιώνουν το τραγικό της
κατάστασης αυτής. Όπως προκύπτει από µελέτη που έχει εκπο-
νήσει η εν λόγω τράπεζα, το 92% των Ελλήνων δηλώνουν ότι
τους έχει επηρεάσει η κρίση χρέους, ενώ το 76% των νοικοκυ-
ριών έχουν δει µείωση των εσόδων τους λόγω της αντίστοιχης
µείωσης σε µισθούς και συντάξεις, της απώλειας εργασίας τους,
της καθυστέρησης ή αναστολής της αµοιβής τους ή των λιγότε-
ρων ωρών εργασίας. Σχεδόν το 44% των ελληνικών νοικοκυριών
είδε τους µισθούς και τις συντάξεις τους να µειώνεται κατά τη
διάρκεια 2010-2016. 

Επίσης, πάνω από το 51% των ελληνικών νοικοκυριών αναγκά-
στηκε να µειώσει την κατανάλωση ακόµα και σε βασικά είδη, βα-
σικές ανάγκες όπως είναι τρόφιµα, φάρµακα, ως απότοκο της
κρίσης. Σε σύγκριση µε τα νοικοκυριά της Ανατολικής Ευρώπης,
οι Έλληνες έπρεπε να καταφύγουν σε µείωση της κατανάλωσης
των αναγκαίων, των µη αναγκαίων και των υπηρεσιών σε µεγα-
λύτερο βαθµό, όπως τονίζεται.

Σκεφθείτε ότι µόνο το 24% των Ελλήνων δηλώνει ικανοποιη-
µένο µε τη ζωή του συνολικώς, τη στιγµή που ακόµα και στις µε-
τακοµµουνιστικές χώρες το ποσοστό αυτό είναι 48%. Αυτά
αναφέρει η µελέτης της τράπεζας την οποία φέρνετε εδώ ως Σω-
τήρα. 

Και βέβαια από τη στιγµή εκπόνησης αυτής της µελέτης µέχρι
τη συγκεκριµένη στιγµή, τα νούµερα έχουν αλλάξει προς το δυ-
σχερέστερο, προς το χειρότερο.

Θα αναφερθούµε εν τάχει επί των άρθρων, γιατί είναι τόσα
πολλά τα άρθρα και οι τροπολογίες. Επί της ουσίας είναι τέσ-
σερα νοµοσχέδια διαφορετικά µεταξύ τους και θα έπρεπε να
έχουν έρθει ως τέσσερα και όχι ως ένα. Οπότε θα κάνουµε µία
γρήγορη απαρίθµηση των άρθρων.

Στα πρώτα δώδεκα άρθρα, τα οποία αφορούν τα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, των ευρωπαϊκών κοµµάτων, σαφώς και τασσό-
µεθα «κατά» για τους λόγους που είπαµε, για τους λόγους για
τους οποίους πλέον όλη η Ευρώπη βλέπει ότι όλα αυτά δεν
έχουν καµµία σηµασία διότι η Ευρωπαϊκή Ένωση, επαναλαµβά-
νουµε, θα καταρρεύσει σαν χάρτινος πύργος πολύ γρηγορότερα
απ’ όσο νοµίζετε όλοι όσοι την υπηρετείτε πιστά. 

Στο άρθρο 13, που έχει να κάνει µε τα της Εθνικής Υπηρεσίας
Πληροφοριών, δηλώνουµε «παρών». 

Στο άρθρο 14 δηλώνουµε «παρών». 
Στο άρθρο 15 δηλώνουµε «παρών». 
Στο άρθρο 16, για την εκκαθάριση δαπανών περιφερειών τασ-

σόµεθα «κατά», διότι ο νόµος ορίζει διαφορετικά πράγµατα και
θα έχετε ζητήµατα νοµικά στο άµεσο µέλλον. 

Στο άρθρο 17, που είναι ρυθµίσεις θεµάτων Διεύθυνσης Ιθα-

γένειας, σαφώς και δηλώνουµε «κατά». Την ιθαγένεια την έχετε
κάνει λάστιχο, έχετε ξεφτιλίσει κάθε έννοια απόδοσης της ελλη-
νικής ιθαγένειας, κάτι το οποίο είναι ιερό. Ευελπιστούµε ότι σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα στο µέλλον θα το ξανακαταστήσουµε
ιερό και θα διορθώσουµε όλες αυτές τις ανωµαλίες που έχετε
επιβάλλει στη συνέχεια του ελληνικού έθνους.

Στο άρθρο 18, που έχει να κάνει µε επιτροπές επίλυσης φορο-
λογικών διαφορών δηλώνουµε «κατά». 

Στο άρθρο 19, που έχει να κάνει µε ρυθµίσεις θεµάτων περι-
ουσίας των καταργηθεισών σχολών της Δηµοτικής Αστυνοµίας,
δηλώνουµε «παρών», διότι υπάρχουν κάποια ζητήµατα που θα
µπορούσατε να τα διευθετήσετε και κάποια προβλήµατα που
µπορεί να τα βρείτε µπροστά σας.

Στο άρθρο 20, µια ερµηνευτική διάταξη, δηλώνουµε «παρών». 
Στο άρθρο 21 δηλώνουµε «παρών». 
Στο άρθρο 22 δηλώνουµε «κατά». 
Στο άρθρο 23, για το Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής του

πρώην Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης και µόνο που το εν λόγω
Υπουργείο είναι πρώην και δεν είναι νυν, ένα Υπουργείο σε µια
τόσο δύσκολη περιοχή της Ελλάδος, που είχε να κάνει µε τα ζη-
τήµατα Μακεδονίας-Θράκης, τασσόµεθα «κατά». Από τη µια
έχουµε να κάνουµε µε τους τουρκαλάδες που πιέζουν ασφυκτικά
την ελληνική µουσουλµανική µειονότητα στη Θράκη και εσείς κω-
φεύετε και δεν κάνετε τίποτα επί της ουσίας και από την άλλη
έχουµε τους γυφτοσκοπιανούς, οι οποίοι ενώ καταρρέουν από
τη µια, διότι το κράτος τους διαλύεται, προσπαθούν να επιβάλ-
λουν σε διεθνές επίπεδο τη θεσµοθέτηση του ονόµατος, τη χρή-
ση του ονόµατος «Μακεδονία». Και εσείς αντί να έχετε Υπουρ-
γείο, και όχι µόνο Υπουργείο, το έχετε καταργήσει και µε κάτι
άλλα τώρα άρθρα προσπαθείτε να διορθώσετε τα κακώς κεί-
µενα.

Στο άρθρο 24 τασσόµεθα «κατά» για τους ίδιους λόγους. 
Στο άρθρο 25 για τη διευθέτηση ζητηµάτων δαπανών καθα-

ριότητας δηµοσίων υπηρεσιών και κτηρίων, θα δηλώσουµε
«παρών». Ακούσαµε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας να οµι-
λεί για τις καθαρίστριες µε κάπως περιφρονητικό λόγο. Υπάρ-
χουν καθαρίστριες και καθαρίστριες. Είναι κάποιες καθαρίστ-
ριες, οι οποίες αµείβονταν µε τεράστια ποσά και τις είδαµε πώς
µπόρεσαν να ανελιχθούν γενικώς και σε πολιτικό επίπεδο, αλλά
υπάρχουν και κάποιες καθαρίστριες, οι οποίες δεν παίρνουν ούτε
ελάχιστο χρηµατικό ποσό. 

Το εν λόγω άρθρο έχει να κάνει µε αυτές ως επί το πλείστον
και για αυτό δηλώνουµε «παρών» στο εν λόγω άρθρο, ότι συµ-
φωνούµε, αλλά υπάρχουν και άλλες κατηγορίες εργαζοµένων
στο δηµόσιο, οι οποίες και αυτές θα έπρεπε να έχουν στον ήλιο
µοίρα σε σχέση µε άλλους που περνάνε πάρα πολύ καλά.

Στο άρθρο 26 δηλώνουµε «παρών». Έχει να κάνει µε τις διερ-
γασίες κατάταξης του πρώην προσωπικού της Δηµοτικής Αστυ-
νοµίας που έχει ενταχθεί στην Ελληνική Αστυνοµία. Ναι, να γίνει
αυτό, αλλά θα πρέπει να περάσουν από όλα τα προβλεπόµενα
στάδια, ώστε να µην βλέπουν οι αστυφύλακες της Ελληνικής
Αστυνοµίας, όσοι τελειώνουν τη Σχολή Αστυφυλάκων, οι οποίοι
έδωσαν πανελλαδικές εξετάσεις, κουράστηκαν, θήτευσαν δύο
χρόνια σε σχολές, έκαναν ό,τι έκαναν, κάποιους άλλους να εξο-
µοιώνονται µαζί τους χωρίς επί της ουσίας να έχουν προβεί σε
κάποιες συγκεκριµένες εκπαιδεύσεις. 

Για το άρθρο 27 δηλώνουµε «παρών». 
Για το άρθρο 28, που είναι η συµµετοχή την Ελλάδας στην εν

λόγω τράπεζα, σχολιάσαµε το ζήτηµα και δηλώνουµε «κατά». 
Στο άρθρο 29 δηλώνουµε «κατά». 
Στο άρθρο 30 δηλώνουµε «κατά». 
Στο άρθρο 31 δηλώνουµε «κατά». 
Στο άρθρο 32 θα σχολιάσουµε τι συµβαίνει µε τα υποθηκοφυ-

λακεία. Υπάρχει µια κατάσταση µε κάποια υποθηκοφυλακεία τα
οποία υπολειτουργούν, είναι ακέφαλα, υπάρχουν σοβαρότατα
ζητήµατα. Ναι, πρέπει να διορθωθεί το εν λόγω πρόβληµα, αλλά
ο τρόπος µε τον οποίο το διορθώνετε, µάλλον είναι ασπιρίνη και
στο άµεσο µέλλον θα έχετε σοβαρότατα προβλήµατα. 

Εµείς θα δηλώσουµε «παρών», γιατί θέλουµε την επίλυση
αυτών των προβληµάτων. Έρχεται και νοµοσχέδιο άλλο σύν-
τοµα, όπου ούτως ή άλλως τα υποθηκοφυλακεία θα ενταχθούν
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όλα µαζί σε µια άλλη υπηρεσία και θα γίνονται ηλεκτρονικά όλα
αυτά, αλλά καλό είναι να τα δείτε και να τα λύσετε στο άµεσο
µέλλον. Ναι, άµεσα να λυθούν τα ζητήµατα όλων αυτών, οι οποίοι
είναι απλήρωτοι και των πολιτών που δεν µπορούν να κάνουν τις
δουλειές τους, αλλά σας επαναλαµβάνουµε ότι στο άµεσο µέλ-
λον θα έχετε σοβαρότατα ζητήµατα µε εκκρεµότητες που δεν τις
έχετε τακτοποιήσει. 

Στο άρθρο 33 δηλώνουµε «παρών». 
Στο άρθρο 34 µε τίτλο «Tροποποίηση του ν.4412/2016 Δηµό-

σιες Συµβάσεις Έργων, Προµηθειών και Υπηρεσιών», δηλώνουµε
«κατά». Εδώ έχουµε µια εντελώς διαφορετική σε γενικότερη
γραµµή προσέγγιση του ζητήµατος.

Στο άρθρο 35, που είναι η εξουσιοδοτική διάταξη ανακήρυξης
«Παγκόσµιας Ηµέρας Ελληνικής Γλώσσας», δεν µπορούµε να
πούµε κάτι άλλο παρά «ναι». Όµως εδώ να κάνουµε ένα σχόλιο:
Είναι υποκριτικό να φέρνετε αυτό το άρθρο και την ίδια στιγµή
να βλέπουµε όσα γίνονται στο Υπουργείο Παιδείας, στα σχολεία
µας και αλλού, όπου προσπαθείτε µε κάθε τρόπο να διαλύσετε
την ελληνική γλώσσα, τη θρησκεία και όλα αυτά. Και έρχεστε
εδώ και µας λέτε ότι θέλετε να ανακηρύξετε µια «Παγκόσµια
Ηµέρα της Ελληνικής Γλώσσας».

Στο άρθρο 36 δηλώνουµε «κατά», όπως επίσης και στα άρθρα
37, 38, 39 και 40. 

Στο άρθρο 39, που έχει να κάνει µε ζητήµατα κινητικότητας και
µετατάξεων, είχαµε δηλώσει και στο νοµοσχέδιο που ήταν λίγες
εβδοµάδες πριν ότι έτσι όπως το φέρατε, οι µετατάξεις δεν
έχουν απολύτως κανένα νόηµα, αφού θα πρέπει να ερωτηθεί ο
δηµόσιος υπάλληλος αν θέλει και αν µπορεί κ.λπ., ενώ το κράτος
θα πρέπει να αποφασίσει πού θα πρέπει να έχει δηµοσίους υπαλ-
λήλους, σε ποιες υπηρεσίες χρειάζονται ή όχι και όχι φυσικά να
είναι προϊόν συναλλαγής, διαπραγµατεύσεων ή οτιδήποτε άλλο.
Άρα διαφωνούµε µε τον τρόπο µε τον οποίο το κάνετε αυτό, γιατί
βλέπουµε ότι αλλού υπάρχουν πάρα πολλοί και αλλού δεν υπάρ-
χουν καθόλου και παρ’ όλα αυτά συνεχίζεται το πρόβληµα να
υφίσταται. 

Στα άρθρα 40 και 41 δηλώνουµε «κατά». 
Σχετικά µε τα άρθρα 42, 43 και 44, που έχουν να κάνουν µε ζη-

τήµατα του Λιµενικού Σώµατος, δηλώνουµε «κατά» στο άρθρο
42, διότι προσπαθείτε να ελέγξετε τις κρίσεις και το τι γίνεται γε-
νικότερα στο Λιµενικό Σώµα, αντί να φτιάξετε ένα αδιάβλητο σύ-
στηµα. 

Στο άρθρο 43 δηλώνουµε «κατά». Είναι ένα φωτογραφικό
άρθρο. 

Το άρθρο 44 για την κατάταξη επιλαχόντων, που είναι και αυτό
ένα φωτογραφικό άρθρο, δηλώνουµε «κατά». 

Στο άρθρο 45 µε τίτλο «Επιτάχυνση της υλοποίησης των συγ-
χρηµατοδοτούµενων πράξεων στα µέτρα του Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης 2010-2020», δηλώνουµε «παρών», γιατί θέ-
λουµε την ανάπτυξη στον αγροτικό τοµέα, αλλά µε τα µέτρα, που
έχετε ψηφίσει ελέω µνηµονίων, µεσοπρόθεσµων, τις αποφάσεις
σας, την αύξηση της φορολογίας, την αύξηση στο καύσιµο, την
αύξηση στο ΦΠΑ, την αύξηση στα γεωργικά φάρµακα, την αύ-
ξηση σε όλα, µάλλον οι άνθρωποι παλεύουν απέναντι σε ένα αν-
θελληνικό κράτος.

Στο άρθρο 46 δηλώνουµε «κατά». 
Στο άρθρο 47, που έχει να κάνει µε ρύθµιση θεµάτων αρµο-

διότητας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, δηλώνουµε «κατά»,
διότι είναι και πάγια θέση µας το πώς θα πρέπει να αξιοποιηθεί
η ακίνητη περιουσία των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Στο άρθρο 48, που έχει να κάνει µε την εξόφληση υποχρεώ-
σεων των δήµων από τελεσίδικες δικαστικές αποφάσεις και δια-
ταγές πληρωµές, δηλώνουµε «παρών». Και δηλώνουµε «παρών»,
γιατί εδώ βλέπουµε ότι δεν τις περιλαµβάνει όλες, είναι αλά καρτ,
θα αποφασίζει ποιες πρέπει να πληρωθούν και ποιες θα πρέπει
να µην πληρωθούν. 

Στο άρθρο 49, «Έναρξη ισχύος», δηλώνουµε «κατά». 
Σχετικά µε τις τροπολογίες, εδώ βλέπουµε ότι φέρνετε συνε-

χώς τροπολογίες, τροπολογίες που θα µπορούσαν κάλλιστα πολ-
λές από αυτές, όπως και κάποια άρθρα, να µπουν σε νοµοσχέδια,
τα οποία θα έρθουν, άλλα βρίσκονται σε διαβούλευση, άλλα είναι
να έρθουν λίαν συντόµως. 

Στην τροπολογία 930/9, που ενσωµατώθηκε στο άρθρο 47, δη-
λώνουµε «κατά» για τους ίδιους λόγους, που είπαµε πιο πριν. 

Στην τροπολογία 931/10, που έχει να κάνει µε την Αρχή Εξέ-
τασης Προδικαστικών Προσφυγών, δηλώνουµε «κατά». 

Στην τροπολογία 932/11, ρύθµιση θεµάτων που αφορούν την
λειτουργία των οργάνων διοίκησης του Ταµείου Χρηµατοπιστω-
τικής Σταθερότητας, καθώς και της επιτροπής επιλογής των
µελών της, δηλώνουµε «κατά». Μόλις εχθές ακούσαµε τις αµοι-
βές που θα παίρνουν -εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ- όλοι αυτοί,
για να δανείζεται ο ελληνικός λαός και µέσω του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας να δίνουµε τα λεφτά στις πολλά-
κις χρεοκοπηµένες τράπεζες για να µας κουνάνε το δάχτυλο και
να µας λένε ότι θα πρέπει να βάλουµε POS. Έχουµε δώσει δε-
κάδες δισεκατοµµύρια ευρώ και αυτή τη στιγµή οι ελληνικές τρά-
πεζες να πουλάνε POS και τίποτε άλλο. Μιλάµε για ξεφτίλα σε
όλο της το µεγαλείο.

Η τροπολογία 935/14 είναι για την καταβολή αποζηµίωσης στα
φυσικά και νοµικά πρόσωπα του δηµοτικού διαµερίσµατος Μό-
ριας του Δήµου Λέσβου για τις ζηµιές που υπέστησαν οι περιου-
σίες αυτών από πράξεις προσφύγων ή µεταναστών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε δύο λεπτά. 
Τις ζηµιές να τις πληρώσουν οι αλληλέγγυοι, οι ψηφοφόροι

τους, οι Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις τους και όλοι αυτοί που
τους στέλναν εκεί και ενώ ξέρουµε -γιατί συλλαµβάνονταν οι πε-
ρισσότεροι εκ των οποίων είχαν προβεί σε αδικήµατα, σε ποινικές
πράξεις- ότι µένουν ατιµώρητοι, ξαναπληρώνει ο ελληνικός λαός.
Όποιος τους κάνει κέφι, να πληρώσει αυτός. 

Στην τροπολογία 936/15 που έχει να κάνει µε ρύθµιση θεµάτων
σχετικά µε την εξόφληση υποχρεώσεων των δήµων από τελεσί-
δικες δικαστικές αποφάσεις και διαταγής πληρωµής, δηλώνουµε
«παρών», γιατί και εδώ δεν είναι ξεκάθαρο το εν λόγω τοπίο. 

Η 939/18 είναι µια φωτογραφική διαδικασία και σαφώς και δη-
λώνουµε «κατά». Θα ήθελα εδώ να κάνω ένα πολύ µικρό σχόλιο
για την 939/18, σύµφωνα µε την οποία είναι υποχρεωτική η πρόσ-
ληψη σε δηµόσιο, ΟΤΑ, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου κ.λπ.
όσων εργαζοµένων έχει κρίνει το δικαστήριο ότι η σύµβασή τους
πρέπει να θεωρηθεί σύµβαση αορίστου χρόνου, ανεξαρτήτως
εάν πληρούν ή όχι τα τυπικά προσόντα. 

Πρώτον, χτίζετε κοµµατικό στρατό. Δεύτερον, είτε έχεις τα τυ-
πικά προσόντα είτε όχι προσλαµβάνεσαι –παράβαση κάθε έν-
νοιας της αξιοκρατίας. Τρίτον, κάνετε επιλεκτική επιλογή στο
ποιες αποφάσεις δικαστηρίων πρέπει να εφαρµόζονται και ποιες
όχι. Διότι για τις αποφάσεις που κρίνουν τις αναδροµικές µει-
ώσεις µισθών και συντάξεων αντισυνταγµατικές δεν γίνεται ούτε
λόγος. Γι’ αυτό και τασσόµεθα «κατά». 

Για την τροπολογία 941/20 που είναι του Υπουργείου Υγείας,
πρώτον, έρχεται ένα νοµοσχέδιο. Κατά δεύτερον, το Υπουργείο
Υγείας κάνει ό,τι του κάνει κέφι. Το βλέπουµε αυτό. Δεν απαντάνε
σε ερωτήσεις των Βουλευτών της Χρυσής Αυγής, γιατί λέει εί-
µαστε υπόλογοι, είµαστε ναζί, είµαστε οτιδήποτε άλλο, δεν ξέρω
και εγώ τι. Ας δουν τα χάλια του Υπουργείου Υγείας και των νο-
σοκοµείων διαχρονικά, όχι µόνο των τελευταίων δύο ετών, και
µετά να µας κουνάνε το δάχτυλο όλοι όσοι θητεύουν στο εν λόγω
Υπουργείο. 

Ως επίλογο, κλείνοντας, θα ήθελα να πω στη Νέα Δηµοκρατία,
η οποία χαίρεται πολλές φορές που έρχεται εδώ, ότι στο σπίτι
του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί. Κυβερνούσατε για καµιά
σαρανταριά χρόνια µαζί µε το ΠΑΣΟΚ. Χρεώσατε τον ελληνικό
λαό µε εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ. Το κόµµα σας πρώτο
και καλύτερο χρωστάει 240 εκατοµµύρια ευρώ και φυσικά δεν
πρόκειται να τα αποπληρώσετε ποτέ αυτά. Και έρχεστε τώρα και
µας κάνετε µαθήµατα οικονοµίας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Μας κάνετε µαθήµατα οικιακής οικονοµίας ή κρατικής οικονο-

µίας ή οποιαδήποτε άλλης οικονοµίας, και µας µιλάτε και για
ηθική, όταν τον ίδιο τον Πρόεδρο του κόµµατός σας τον είχαν
πιάσει βουτηγµένο µε το χέρι µέσα στο µέλι –130.000 ευρώ νο-
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µίζω ήταν κάτι µε τη «SIEMENS»– και µετά µε κάτι τιµολόγια µε-
ταχρονολογηµένα προσπαθούσατε να δικαιολογήσετε τα αδι-
καιολόγητα. 

Τον ξαναπιάνουν δεύτερη φορά µε το χέρι µέσα στο µέλι µε
τον «ΚΗΡΥΚΑ» Χανίων και εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ θαλασσο-
δάνεια απλήρωτα. Δεν απασχόλησε κανέναν ποτέ αυτό. Και όταν
βγήκαν στη δηµοσιότητα όλα αυτά, τα ρυθµίσατε. Βέβαια, µε
αφορµή αυτή τη ρύθµιση που κάνατε, παρακαλούν όλοι οι Έλ-
ληνες που έχουν µικρότερα δάνεια, κάτι φουκαράδες µεροκαµα-
τιάρηδες, να κάνουν και αυτοί αντίστοιχη ρύθµιση για να µπο-
ρέσουν να τα αποπληρώσουν. 

Οι παγκόσµιες αλλαγές που έρχονται µε αποκορύφωµα το τι
συµβαίνει στην Αµερική αλλάζουν όλον τον κόσµο. Εσείς δεν
έχετε πάρει χαµπάρι τι γίνεται γύρω σας. Αυτές οι αλλαγές έρ-
χονται και όσο και αν καθυστερήσουν θα έρθουν και στην Ελ-
λάδα. Τότε θα κριθείτε όλοι. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ. 

Ο κ. Γρηγοράκος, ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ, έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα την προσοχή σας σε ένα θέµα διαδικαστικό. Πι-
στεύω ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο καταστρατηγείται ο Κανο-
νισµός της Βουλής και τίθεται θέµα τήρησής του από το Προ-
εδρείο της Βουλής και από τη Διάσκεψη των Προέδρων. Πιστεύω
ότι ο Πρόεδρος θα µας παρακολουθεί αυτή τη στιγµή. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που έχει αντικείµενο οκτώ Υπουργεία.
Το είδαµε και στην επιτροπή αυτό. Το είπα και στον Υπουργό.
Βέβαια, ο Υπουργός έδωσε µια εξήγηση δική του, η οποία δεν
µε κάλυψε. Θα την πω και αυτή την εξήγηση. 

Θέλω να πω το εξής, ότι δεν είναι δυνατόν, κύριε Πρόεδρε, να
έρχεται ένα νοµοσχέδιο, να είναι οκτώ Υπουργείων και οι Υπουρ-
γοί να παίρνουν τον λόγο, όταν εµείς, ως εισηγητές των κοµµά-
των, έχουµε δικαίωµα µόνο µία φορά να µιλήσουµε. 

Θα αντιµετωπίσουµε, λοιπόν, πάλι σήµερα ένα νοµοσχέδιο,
που πιστεύω ότι καταστρατηγεί τον Κανονισµό της Βουλής και
το Σύνταγµα. Θα δούµε, δηλαδή, τους Βουλευτές να µιλάνε σή-
µερα εδώ και θα έχουµε και οκτώ Υπουργούς να αναφέρεται ο
καθένας στο Υπουργείο του. Νοµίζω ότι αυτή η «καινοτοµία» ό-
πως είπε ο κ. Σκουρλέτης στην επιτροπή δεν µας βρίσκει σύµ-
φωνους και θα ήθελα, σας παρακαλώ πολύ, να το µεταφέρετε
στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό είναι µέρος
ενός γνωστού και αναµενόµενου πολιτικού παιχνιδιού. Ποιο είναι
το παιχνίδι; Τα σαλαµοποιούµε όλα. Το θέµα, όµως, είναι ότι δεν
φαίνεται να υπάρχουν και αγνές προθέσεις πίσω από αυτή τη σα-
λαµοποίηση. 

Το είδαµε τώρα µε τόσες τροπολογίες, που κατατέθηκαν σ’
αυτό το νοµοσχέδιο, λες και δεν θα υπάρχει κανένα άλλο νοµο-
σχέδιο, λες και δεν έχουν τα Υπουργεία άλλα νοµοσχέδια να φέ-
ρουν µε τη σειρά τους, ώστε να µας δώσετε µια ευκαιρία να τα
δούµε σε βάθος, να συζητήσουµε και να πάρουµε θέση.

Αυτό, όµως, που φαίνεται µετά από δύο ολόκληρα χρόνια δια-
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ είναι ότι το σύστηµα αυτό δεν κατά-
φερε να πείσει την κοινωνία ούτε το πολιτικό σύστηµα ότι είναι
πραγµατικά στις κυβερνητικές προθέσεις η εξυγίανση και η απο-
κοµµατικοποίηση του δηµόσιου τοµέα, όταν έχουµε καθηµερινές
και απτές προθέσεις και κινήσεις, όπως είναι η σηµερινή µε όλο
αυτό το νοµοσχέδιο, και προσπάθειες των Υπουργών να αλώσετε
το κράτος. Μα, δεν υπήρχε ούτε ένα άρθρο που να µην έχει µέσα
µια κρυφή διάταξη που να µας βάζει σε υποψίες ότι κάτι κρύβεται
πίσω.

Το κράτος, βέβαια, θέλετε να το αλώσετε. Προσπαθείτε και σ’
αυτό έχετε άφθονο στοιχείο νεποτισµού, όπως βλέπουµε και πα-
ρακολουθούµε το τελευταίο χρονικό διάστηµα. Το σηµερινό, εξ
άλλου, νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών είναι ένα παρά-
δειγµα συγκεκριµένης πολιτικής συµπεριφοράς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι πιστεύουν και διαλαλούν

ότι µε την ολοκλήρωση της αξιολόγησης ανέτειλε µια νέα εποχή
στην Ελλάδα κοροϊδεύουν εαυτούς και αλλήλους. Οι διαστάσεις
της άτυπης συµφωνίας που επήλθε προχθές επιτρέπουν παρερ-
µηνείες και πολιτική εκµετάλλευση. Όµως, πέρα απ’ αυτές υπάρ-
χει ένας τοµέας ο οποίος παραµένει σαφώς καθυστερηµένος και
ξεχασµένος και αυτός ο τοµέας δεν είναι άλλος από τη δηµόσια
διοίκηση και από την τοπική αυτοδιοίκηση.

Κανένας από εσάς, δυστυχώς, δεν θέλει να παραδεχθεί ότι
µόνο µε τη βελτίωση του δηµόσιου τοµέα και της δηµόσιας διοί-
κησης µπορούµε να οδηγηθούµε οριστικά και αµετάκλητα στην
έξοδο από το τούνελ. Όµως, τι τα λέω τώρα εγώ αυτά; Πρώτα
βγαίνει η ψυχή και µετά το χούι. Έτσι λένε στο χωριό µου.

Φέρατε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο «κουρελού» οκτώ Υπουρ-
γείων, ένα συνονθύλευµα, συραµµένα κοµµάτια, χωρίς ίχνος
προκάλυψης των συντεχνιακών και φωτογραφικών διατάξεων,
που εξυπηρετούν υµέτερους. Για τις τροπολογίες θα τοποθετη-
θούµε την Τρίτη. Σήµερα µιλάµε επί της αρχής και επί της αρχής
θα είναι η οµιλία µου.

Το θέµα, λοιπόν, µ’ όλα αυτά τα ηρωικά κατά της λιτότητας και
της φαιδρής θριαµβολογίας της δήθεν επιτυχίας στο Eurogroup
αποτελούν λόγια, που έρχονται σε αντίθεση µε τις πράξεις σας,
γιατί εσείς είστε που επιβάλατε τη λιτότητα µε την υπερφορολό-
γηση της µεσαίας τάξης. Εσείς είστε που έχετε µετατρέψει τις
ασφαλιστικές εισφορές σε ανελέητους φόρους. 

Η δική σας Κυβέρνηση είναι που υπονοµεύει τις ιδιωτικοποι-
ήσεις για να µην προχωρήσουν. Δες Ελληνικό. Οι δικές σας κι-
νήσεις και πράξεις δηµιουργούν το αρνητικό κλίµα στην
προσέλκυση επενδύσεων που θα έδιναν δουλειά σε χιλιάδες αν-
θρώπους. Εβδοµήντα πέντε χιλιάδες θα έπαιρνε –λέει- το Ελλη-
νικό, θα δούλευαν στο Ελληνικό. 

Η συγκυβέρνησή σας είναι αυτή που φροντίζει, ώστε να µην
εξορθολογίζεται η δηµόσια διοίκηση, ενώ παράλληλα τη φορτώ-
νετε µε περισσότερους υπαλλήλους. Πιο κάτω στην οµιλία µου
θα είµαι πιο συγκεκριµένος. Την ίδια στιγµή αποδεικνύεστε κι
εσείς ανίκανοι να απορροφήσετε τα κονδύλια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως γίνεται στο µεταναστευτικό.

Με λίγα λόγια, δηλαδή, η Κυβέρνησή σας, εσείς είστε οι τε-
λευταίοι, οι οποίοι µπορούν να µιλούν και να δικαιούνται να εµ-
φανίζονται ότι είναι κατά της λιτότητας, όταν δεν δίνετε καµµιά
µάχη κατά της λιτότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και δύο χρόνια, πραγµα-
τικά, γράφεται µια µεγάλη ιστορία, µόνο που οι σελίδες αυτής
της ιστορίας είναι σκοτεινές και το αποτύπωµα επάνω είναι ζο-
φερό. Οι πράξεις και οι ενέργειές σας αφήνουν ανεξίτηλα σηµά-
δια στη χώρα, στην κοινωνία και στους πολίτες. Οι πληγές που
έχετε προκαλέσει στην οικονοµία οδηγούν µεγάλες κοινωνικές
οµάδες στη φτωχοποίηση. Κάθε µέρα το βλέπουµε. Τα πλήγµατα
που έχει υποστεί η µεσαία τάξη εξαιτίας των ανερµάτιστων πο-
λιτικών σας είναι ανεπανόρθωτα. Την έχουν εξουθενώσει. Δεν
υπάρχει µεσαία τάξη στην Ελλάδα. Η αγορά έχει ερηµοποιηθεί
πλήρως. Οι παραγωγικές, οικονοµικές και εµπορικές δραστηριό-
τητες έχουν µειωθεί δραστικά. Οι άνεργοι αυξάνονται συνεχώς.
Τριάντα χιλιάδες νέοι άνεργοι προστέθηκαν µόνο σ’ ένα µήνα.
Αυτά είναι στοιχεία της «ΕΡΓΑΝΗΣ». 

Ενσαρκώνετε την ακραία λιτότητα, ξεπερνώντας ακόµη και
τους ακραιφνείς νεοφιλελεύθερους, µε τους οποίους φαντασιώ-
νεστε ότι πολεµάτε κάθε µέρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Εσείς το φέρατε αυτά. Τι φωνάζετε;
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Μετατρέψατε την Ελλάδα σε πε-

ρίγελο. Πρώην φίλοι σας, πρώην σύµµαχοί σας µε πρώτους και
καλύτερους τους PODEMOS, κάνουν ό,τι µπορούν για να δια-
γράψουν από τα µάτια της ευρωπαϊκής κοινής γνώµης τις προ-
γενέστερες σχέσεις που είχαν µαζί σας. 

Το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι παίζετε µε τις τύχες το ελληνι-
κού λαού, µε τις ανάγκες, όπως τα παιδιά παίζουν µε τα κουβα-
δάκια τους. Τρανή απόδειξη τα όσα συνέβησαν τη Δευτέρα στο
Eurogroup.

Αντιλαµβανόµενοι το «ναυάγιο» που έχετε υποστεί, σπεύσατε
να αλλάξετε την πραγµατικότητα. Αποδειχθήκατε πρωταθλητές
στην εµπέδωση της αποκαλούµενης «µετα-αλήθειας». Έχετε
πάρει διδακτορικό στο ψέµα. Έχετε πείσει την ελληνική κοινωνία. 
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Ο εναγκαλισµός σας µε την εξουσία δεν έχει µόνο αµβλύνει
τα πολιτικά, κοινωνικά και ταξικά σας αντανακλαστικά, αλλά τα
ισοπέδωσε πλήρως. Η µετάλλαξη που έχετε υποστεί σας κατέ-
στησε όλους αγνώριστους. 

Εσείς που θα σκίζατε τα µνηµόνια υπογράψατε το επαχθέ-
στερο µνηµόνιο.

Εσείς που διακηρύσσατε σε όλους τους τόνους ότι η προνο-
µοθέτηση µέτρων αντιβαίνει στο Σύνταγµα της χώρας, στη Συν-
ταγµατική Συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο ευρωπαϊκό
κεκτηµένο, την αποδεχθήκατε µετά βαΐων και κλάδων.

Εσείς που διακηρύσσατε το κούρεµα του χρέους, που στη συ-
νέχεια έγινε αναδιάρθρωση του χρέους, τώρα το κάνετε γαρ-
γάρα. 

Εσείς που ορκιζόσασταν στην προστασία των αδυνάµων, στη
στήριξη των χαµηλοσυνταξιούχων, στην αύξηση του κατώτατου
µισθού, µιλώντας µάλιστα συγκεκριµένα µε νούµερα, για 751
ευρώ τον µήνα, στην καθιέρωση της δέκατης τρίτης σύνταξης,
στην κατοχύρωση του ΕΚΑΣ, µέσα σε δύο χρόνια όχι µόνο τα ξε-
χάσατε, αλλά πράξατε ακριβώς το αντίθετο: διαλύσατε τα πάντα. 

Εσείς που κάνατε σηµαία σας την περιβόητη πολιτική διαπραγ-
µάτευση όχι µόνο την ξεχάσατε, αλλά φτάσατε στο σηµείο να
εκλιπαρείτε για την επιστροφή της τρόικας την επόµενη εβδο-
µάδα στην Ελλάδα.

Το πιο αλλόκοτο, όµως, αλλοπρόσαλλο, ανερµάτιστο και επι-
κίνδυνο είναι ότι φέρατε τη χώρα στο χείλος του Ιουνίου του
2015. Την οδηγήσατε µε το ένα πόδι έξω από την Ευρωζώνη. Σω-
θήκατε, γιατί τότε υπήρξαν πρόθυµοι «ναυαγοσώστες», το οποίο
βέβαια εµείς είµαστε υπερήφανοι που το κάναµε. Όµως, το πά-
θηµά σας δεν έγινε µάθηµα. Μέσα σε δέκα µήνες από τότε, οδη-
γείτε ξανά τη χώρα στη µεθόριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αντί
να συνέλθετε και να σοβαρευτείτε, τη βυθίζεστε όλο και πιο
βαθιά στην ανεπάρκεια της εξουσίας και στο παραλήρηµά της.

Η αντίδρασή σας δεν εξηγείται µόνο µε πολιτικούς όρους.
Χρειάζεται άλλες επιστήµες να το εξηγήσουν αυτό. Αποκαλυ-
πτικό παράδειγµα είναι ότι µετά το Eurogroup της Δευτέρας πρέ-
πει να µας πείτε τι έγινε. Το περιγράφει, βέβαια, σήµερα χαρα-
κτηριστικά ένας άξιος δηµοσιογράφος, ο Μιχάλης Μητσός, στα
σηµερινά «ΝΕΑ». 

Σας διαβάζω: «Οι θεσµοί τα βρήκαν. Το κούρεµα χρέους δεν
παίζει πλέον. Η αξιολόγηση παραµένει ανοιχτή. Το ΔΝΤ µένει στο
πρόγραµµα, η προνοµοθέτηση εξαιτίας σας κατέστη το παρά-
δοξο απόκτηµα της Ελλάδος. Προνοµοθετούµε για το 2019». 

Αλήθεια, τι άλλο µπορεί να κάνει µια κυβέρνηση της Αριστε-
ράς; Τι άλλο προσδοκάτε, δηλαδή; Τι άλλο δεν θα κάνετε; Δεν
αντιλαµβάνεστε ότι έχετε χάσει την ψυχή σας; 

Καταλαβαίνω την αδυναµία σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να συµφιλιωθείτε µε την πραγµατικότητα. Κατανοώ ότι όσα εί-
χατε διακηρύξει, όσα είχατε πει σας φέρνουν σε αδιέξοδο.
Στρουθοκαµηλίζετε και συµπεριφέρεστε όπως ο κ. Τσακαλώτος.
Τρεις ηµέρες µετά το Eurogroup, ο Υπουργός Οικονοµικών δεν
έχει εµφανιστεί πουθενά!

Δυστυχώς για τη χώρα, δεν περιορίζεστε µόνο σε αυτά, αλλά
υπάρχουν  επιπτώσεις και στην κοινωνία. Κάνετε κάτι χειρότερο:
Πιστεύετε ότι µόνο µε το κράτος, ειδικά σε αυτό το νοµοσχέδιο,
που µου µυρίζει κρατισµό, θα περισώσετε ό,τι µπορείτε, ακολου-
θώντας ακραίες πρακτικές κοµµατικής πελατείας. 

Στα πολλά ψέµατα που είπατε, κορυφαίο ήταν εκείνο της εξυ-
γίανσης του δηµοσίου τοµέα. Και τι δεν υποσχεθήκατε! Να σας
τα θυµίσω και δείτε τι κάνει το σηµερινό νοµοσχέδιο: Αναβάθµιση
και εξυγίανση της δηµόσιας διοίκησης, αποκοµµατικοποίηση του
κράτους, οριστικό τέλος στις στρατιές των µετακλητών υπαλλή-
λων, αποσυµφόρηση του δηµόσιου τοµέα από τις στρατιές των
συµβούλων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι κάνατε ακριβώς από αυτά τα
παραπάνω; Τίποτα! Αντίθετα, συνεχίσατε να υλοποιείτε τις πιο
ακραίες πολιτικές χειραγώγησης, ακόµα και απαλλοτρίωσης της
δηµόσιας διοίκησης. 

Με το βλέµµα σας στραµµένο στη διαµόρφωση και συντήρηση
της εκλογικής σας πελατείας, κάνατε ακριβώς τα αντίθετα: Την
κοµµατικοποίηση την απογειώσατε. Οι µετακλητοί υπάλληλοι κα-
τακλύζουν τη δηµόσια διοίκηση. Οι σύµβουλοι και οι συνεργάτες

Υπουργών συγκροτούν ήδη µια αξιόµαχη στρατιά που θέλει να
λυµαίνεται το κράτος. 

Επειδή θέλω να είµαι συγκεκριµένος, σας λέω τα εξής: 
Πρώτο στοιχείο: Το µισθολογικό κόστος της δηµόσιας διοίκη-

σης µέσα σε έναν χρόνο το αυξήσατε κατά 16,2%, ενώ το µισθο-
λογικό κόστος στον ιδιωτικό τοµέα την ίδια χρονική περίοδο,
σύµφωνα µε τις πιο µετριοπαθείς έρευνες έχει µειωθεί κατά 19%.

Δεύτερο στοιχείο: Διπλασιάσατε τον αριθµό των ειδικών και
γενικών γραµµατειών. Βρήκατε εβδοµήντα γενικούς γραµµατείς
σε όλη τη δηµόσια διοίκηση και µέσα σε δύο χρόνια τους κάνατε
εκατόν σαράντα. 

Τρίτο στοιχείο: Οι µετακλητοί υπάλληλοι που εσείς έχετε διο-
ρίσει, σύµφωνα µε τα ακριβή δεδοµένα, έχουν ξεπεράσει τις τέσ-
σερις χιλιάδες. 

Αν όλα αυτά βρίσκονται σε αρµονία µε τις προγενέστερες δε-
σµεύσεις και δηλώσεις σας, εγώ το µόνο που µπορώ να πω είναι
ότι πραγµατικά σηκώνω ψηλά τα χέρια. 

Επειδή εκφράσατε µια εκδοχή της Αριστεράς την οποία πάντα
εγώ σεβόµουν και εκτιµούσα, θέλω να σας πω ότι δεν προκαλέ-
σατε ζηµιά µόνο στον τόπο. Έχετε διασύρει και έναν ολόκληρο
χώρο που είχε τις δικές του αξίες, τις δικές του ευαισθησίες και
τα δικά του προτάγµατα. 

Δεν θέλω να πιστέψω ότι ισχύει αυτό που είπε ένας πραγµα-
τικά µεγάλος ποιητής της ανανεωτικής Αριστεράς, ο Μανώλης
Αναγνωστάκης: «Δεν έφταιγε αυτός, τόσος ήταν». 

Είµαστε, λοιπόν, αντίθετοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε
αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο έχει, βέβαια, µερικά θετικά σηµεία
σε σχέση µε τα ευρωπαϊκά κόµµατα και µε µερικά άλλα άρθρα
που λύνουν προβλήµατα της καθηµερινότητας. Εµείς αυτό το νο-
µοσχέδιο δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε. Θα το καταψηφίσουµε
επί της αρχής και θα ψηφίσουµε ορισµένα άρθρα την επόµενη
Τρίτη που θα γίνει η συζήτηση µαζί µε τις τροπολογίες, γιατί πι-
στεύουµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν έχει ούτε τέλος ούτε αρχή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ, κύριε Γρηγοράκο. 
Η κ. Μανωλάκου, ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµ-

µατος Ελλάδας, έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δεν µπορώ να µην υποκύψω στον

πειρασµό σχολιασµού της εξοµάλυνσης, όπως είπε ο εκπρόσω-
πος της Πλειοψηφίας, που επήλθε στο πρόσφατο Eurogroup.
Όµως, ποια είναι η εξοµάλυνση; Η προθυµία της Κυβέρνησης να
νοµοθετήσει τη νέα µεγαλύτερη «σφαγή» σε αφορολόγητο, συν-
τάξεις, εργασιακά για την πλειοψηφία του λαού, προκειµένου να
στηριχθεί το κεφάλαιο µέσα από νέες φοροαπαλλαγές και µει-
ώσεις στις ασφαλιστικές εισφορές τους, που τα κατατάσσετε
στα αναπτυξιακά µέτρα; 

Τελικά, καλά κάνει ο λαός και όταν ακούει για τις κόκκινες
γραµµές σας, ξέρει ότι δεν είναι κόκκινες, αλλά επικίνδυνες. 

Όµως, να σας κάνουν κριτική και αυτοί που µαζί ψηφίσατε το
τρίτο µνηµόνιο; Ε, πάει πολύ! Η υποκρισία και η κοροϊδία έχει ξε-
περάσει κάθε όριο. 

Και να έρθουµε στο νοµοσχέδιο. Έχει δύο µέρη. Το ένα είναι
ενιαίο, πρόκειται για τον νέο αντιδραστικό Κανονισµό της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για τα ευρωκόµµατα. Το άλλο είναι ξεκοµµένα
άρθρα από δεκατέσσερα τουλάχιστον διαφορετικά Υπουργεία.
Ένας αχταρµάς! 

Για τον Κανονισµό περί ευρωκοµµάτων δεν µιλήσατε. Θα µι-
λήσουµε, όµως, εµείς, για να καταλάβουν όσοι έχουν την υπο-
µονή να παρακολουθούν ποιον εξυπηρετεί. 

Αλήθεια, γιατί προωθούνται υποχρεωτικά τα ευρωκόµµατα και
δεν αφήνονται εθελοντικά να δηµιουργηθούν, αν το θέλουν και
να έχουν καταστατικό και λειτουργία αυτοί που επιθυµούν και όχι
να ισχύει ό,τι επιβάλλει ο Κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης;
Μα, γιατί το αστικό σύστηµα δεν επιθυµεί κάτι τέτοιο. Εξ άλλου,
όσο πληθαίνουν οι αµφισβητήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
παρ’ ότι οι λαϊκοί αγώνες είναι πίσω από τις ανάγκες, ανησυχούν,
εντείνουν τις προσπάθειες να θωρακίσουν το εκµεταλλευτικό
τους σύστηµα και ταυτόχρονα να χειραγωγήσουν λαϊκές συνει-
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δήσεις, να ενσωµατώσουν αντιστάσεις, εντείνοντας την κατα-
στολή. 

Μάλιστα, απαραίτητος όρος είναι τα ευρωκόµµατα να σέβον-
ται στο πρόγραµµά τους και µε τη δράση τους τις αρχές της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Γι’ αυτό υποβάλλουν προς έγκριση εκτός
από το πρόγραµµα και το καταστατικό τους, για να ελέγχεται αν
κάθε κανόνας εσωκοµµατικής λειτουργίας είναι σύµφωνος µε τις
προδιαγραφές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Κάθε χρόνο ελέγχονται
για το εάν συµµορφώνονται µε τους όρους της και µπορεί ανά
πάσα στιγµή να διαγράφονται από το µητρώο. Χρηµατοδοτούν-
ται σχεδόν αποκλειστικά από τον ευρωενωσιακό προϋπολογισµό
και είναι υποχρεωµένα να υποβάλουν λίστα µε ονόµατα. 

Δηλαδή, υποχρεώνονται να αποδεχθούν το αντιδραστικό και
αντιλαϊκό οικοδόµηµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τον σεβασµό
στη δικτατορία των ευρωπαϊκών µονοπωλίων, την ευρωαστυνο-
µία, το ευρωένταλµα, τον ευρωστρατό, τη µερική και προσωρινή
απασχόληση, τα σκληρά αντιλαϊκά µέτρα, τα µνηµόνια διαρκείας,
τους νόµους της κρατικής τροµοκρατίας, της ΟΝΕ, τους εργα-
ζόµενους µε όλο και λιγότερα δικαιώµατα και ατοµικές ελευθε-
ρίες, για να διασφαλίζονται έτσι τα κέρδη του κεφαλαίου. 

Επιδιώκεται µέσα από τα ευρωπαϊκά κόµµατα η ενίσχυση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ως ιµπεριαλιστικού κέντρου, µε την πολι-
τική δράση αυτών των κοµµάτων και στο εσωτερικό κάθε κρά-
τους – µέλους. Ασκεί πίεση στα εθνικά πολιτικά κόµµατα για βα-
θύτερη ενσωµάτωση της αντιλαϊκής πολιτικής της. Επίθεση,
όµως, ασκεί και στα κόµµατα εκείνα που αµφισβητούν την εξου-
σία του κεφαλαίου. Κυρίως επιχειρούν να φιµώσουν σε κάθε πε-
ρίπτωση τη φωνή και την παρέµβαση των κοµµουνιστών, που
αποκαλύπτουν την καπιταλιστική βαρβαρότητα και καλούν στην
ανατροπή της.

Και ο έλεγχος, όµως, των λογαριασµών των κοµµάτων και η
δηµοσιοποίηση των εισφορών είναι επικίνδυνα, αφού στο όνοµα
της δήθεν διαφάνειας επεµβαίνουν στην εσωτερική λειτουργία
των κοµµάτων, ενώ αυξάνεται η αστυνόµευση της πολιτικής δρά-
σης. 

Ταυτόχρονα, νοµιµοποιεί και θεσµοθετεί τις συναλλαγές κοµ-
µάτων και βουλευτών µε τα µεγάλα συµφέροντα και επιχειρηµα-
τικούς οµίλους, στο όνοµα δήθεν της διαφάνειας. Επιτρέπεται,
δηλαδή, και επίσηµα αυτό που γίνεται ανεπίσηµα: χρηµατοδό-
τηση κοµµάτων από επιχειρήσεις, θεσπίζοντας και αφορολόγητο
γι’ αυτά τα ποσά. Με τον τρόπο αυτόν επιδιώκεται να νοµιµοποι-
ηθεί κάτι που είναι καταδικασµένο στη συνείδηση του λαού, δη-
λαδή οι συναλλαγές κοµµάτων µε µεγάλα συµφέροντα. Έτσι θα
εξοικειωθεί ο λαός µε τέτοιες πρακτικές.

Η υποκρισία για την αντιµετώπιση της διαπλοκής, που θα συ-
νεχίσει να υπάρχει –φανερά ή κρυφά-, γιατί είναι σύµφυτη µε τη
λειτουργία του αστικού συστήµατος, αποδεικνύεται και από το
γεγονός ότι αν και το ΚΚΕ επανειληµµένα έχει ζητήσει ονοµαστι-
κοποίηση µετοχών και τίτλων του δηµοσίου, εσείς το απορρί-
πτετε. Και όµως έτσι θα µπορούσε να φανεί πού συγκεντρώνεται
ο πλούτος. Αυτό, όµως, φυσικά σάς φοβίζει, γιατί αυτούς φορο-
απαλλάσσετε.

Με λίγα λόγια, η ενίσχυση του ρόλου των ευρωκοµµάτων και
της ικανότητάς τους για χειραγώγηση και ενσωµάτωση εργατι-
κών - λαϊκών µαζών, ιδιαίτερα σε συνθήκες βαθιάς καπιταλιστι-
κής κρίσης και του βάρβαρου πολέµου που έχει εξαπολύσει το
κεφάλαιο ενάντια στην εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα,
τους διευκολύνει. Γι’ αυτό ενισχύονται ακόµα πιο πολύ τα αντι-
δραστικά χαρακτηριστικά.

Δεν αναγνωρίζουµε την αρµοδιότητα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης να επιβάλει δηµιουργία κοµµάτων µε κανονισµούς και δε-
σµευτικές υποχρεωτικές αποφάσεις, που θα την αναγνωρίζουν
ως µονόδροµο και θα υπηρετούν τους στρατηγικούς σκοπούς
της και την άγρια αντιλαϊκή πολιτική της. Εξ άλλου και µε αυτόν
τον τρόπο η Ευρωπαϊκή Ένωση προσπαθεί να αφανίσει τη φωνή
των πολιτικών δυνάµεων που έχουν αντιιµπεριαλιστικό – αντικα-
πιταλιστικό χαρακτήρα και αντιπαλεύουν την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και εδώ, αν θέλετε, φαίνεται και η υποκρισία της, αν και στα
κράτη της Ανατολικής Ευρώπης και κυρίως στις βαλτικές χώρες
τα κοµµουνιστικά κόµµατα είναι υπό δίωξη άγρια. Γι’ όλα αυτά
υπάρχει σιγή από τη δήθεν δηµοκρατική Ευρωπαϊκή Ένωση.

Φυσικά και εσείς, όλα τα πολιτικά κόµµατα που υποκλίνεστε
στην Ευρωπαϊκή Ένωση στηρίζετε την υποχρεωτική δηµιουργία
ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων σε εθνικό και ευρωπαϊκό επί-
πεδο. Γι’ αυτό σιωπάτε και δεν είπατε τίποτα άλλο παρά µόνο
ένα ξερό «συµφωνώ», γιατί τα ευρωκόµµατα εξυπηρετούν τους
στόχους των µονοπωλίων και εσείς αποτελείτε τα κόµµατά τους. 

Σε ό,τι αφορά τα άλλα άρθρα το ερώτηµα που τίθεται είναι το
εξής: Βελτιώνουν τη ζωή του λαού; Σε καµµιά περίπτωση, αφού
τα περισσότερα είναι διαχειριστικού χαρακτήρα του αστικού
κράτους, που εξυπηρετεί τις ανάγκες του κεφαλαίου και κατα-
πιέζει και κατατροµοκρατεί τον λαό.

Τι υπάρχει ως πιο ενδιαφέρον; Το ζήτηµα της διευθέτησης δα-
πανών καθαριότητας δηµοσίων υπηρεσιών και κτηρίων, γιατί
αφορά τους εργαζόµενους στην καθαριότητα.

Είναι το άρθρο 25 που ψηφίζουµε, αλλά είναι ελλιπές και γι’
αυτό έχουµε καταθέσει τροπολογίες. Το άρθρο έρχεται να λύσει
στους συµβασιούχους στην καθαριότητα το ζήτηµα της πληρω-
µής τους, το οποίο βεβαίως διεκδίκησαν και µε αγώνες το κέρδι-
σαν. 

Όλοι αυτοί οι άνθρωποι έχουν περάσει από ΑΣΕΠ. Έχουν δι-
καίωµα στη µόνιµη και σταθερή δουλειά. Όµως, σε ορισµένους
δήµους συνεχίζεται ο αγώνας τους. Γιατί; Γιατί δεν έχει υλοποι-
ηθεί ο νόµος. 

Δίνω για τα Πρακτικά το δελτίο Τύπου της επιτροπής αγώνα
συµβασιούχων του Δήµου Κορίνθου.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δελτίου Τύπου, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αφορά αυτούς που έχουν συµπληρώσει είκοσι τέσσερις µήνες
και δεν επέτρεπαν οι διάφοροι επίτροποι να πληρωθούν. Είναι
τέσσερις δήµοι, της Κασσάνδρας, της Κορίνθου, του Αιγίου, της
Ανατολικής Μάνης, καθώς και ο ΦΟΣΔΑ της δυτικής Μακεδονίας.
Δεν εφαρµόζουν το άρθρο 16 του ν.4429, δηλαδή, την αυτοδί-
καιη παράταση των συµβάσεων εργασίας στους εργαζόµενους
στην καθαριότητα και τους αφήνουν ξεκρέµαστους. Καταθέ-
σαµε, λοιπόν, τροπολογία και προτείνουµε ειδική διάταξη κατά
παρέκκλιση κάθε άλλης, θεωρώντας ότι προέχει η εφαρµογή
της. 

Κατά συνέπεια, οι πράξεις και οι αποφάσεις, που έχουν προ-
κύψει από την εφαρµογή του παραπάνω νόµου απέναντι σε αυ-
τούς τους εργαζόµενους σε αυτούς τους δήµους πρέπει να
θεωρηθούν άκυρες, ανεξάρτητα δικαστικής προσφυγής. Ζητάµε
να γίνει δεκτή και έτσι θα βρεθεί λύση γι’ αυτούς τους εργαζό-
µενους. 

Ωστόσο, δεν θα υπήρχε κανένα πρόβληµα, εάν είχατε δεχθεί
την τροπολογία του ΚΚΕ, που καταθέσαµε πριν από ενάµιση
µήνα, για την µετατροπή των συµβάσεων σε αορίστου για όλους.
Έτσι, ο κρίσιµος αυτός τοµέας της καθαριότητας θα στελεχω-
νόταν µε µόνιµο προσωπικό. 

Ξέρετε, µε το να εναλλάσσεται συνεχώς το προσωπικό δεν
συσσωρεύει εµπειρία που αποκτάται µε τα χρόνια της δουλειάς
και αυτό έχει οδηγήσει στην αύξηση των εργατικών ατυχηµάτων.
Δίνω για τα Πρακτικά κατάλογο µε εργατικά ατυχήµατα σε αυ-
τούς τους χώρους τα τελευταία χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ταυτόχρονα καταθέτουµε ξανά την τροπολογία, που αφορά
τη µετατροπή των συµβάσεων σε συµβάσεις αορίστου χρόνου
και αυτό προκειµένου να συνεχιστεί απρόσκοπτα η λειτουργία
των υπηρεσιών καθαριότητας. Είναι αναγκαία όχι µόνο η παρά-
ταση που δώσατε µέχρι το 2017, αλλά µε τη λήξη της παράτα-
σης, να γίνει αυτοδίκαιη µετατροπή τους σε συµβάσεις αορίστου
χρόνου, µε σκοπό να αποφευχθεί η ιδιωτικοποίηση του τοµέα κα-
θαριότητας και πιστεύουµε ότι θα είναι η οριστική λύση. 

Καταθέσαµε µία ακόµα τροπολογία, που αφορά τη διασφά-
λιση εργασίας ατόµων µε αναπηρία που εργάζονται σε δήµους
και δηµοτικές επιχειρήσεις, που έχουν προσληφθεί µέσω προ-
γραµµάτων νέων θέσεων εργασίας ευπαθών κοινωνικών οµάδων
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του ΟΑΕΔ. Βασικός στόχος των προγραµµάτων είναι η ένταξη
ατόµων µε αναπηρία στην αγορά εργασίας και η παραµονή τους
σε αυτή και µάλιστα µετά τη λήξη της επιδότησης του εργοδότη. 

Κυρίως, προκειµένου να προστατευθεί η εργασία των ατόµων
µε αναπηρία, έχει θεσπιστεί και διάταξη στο ν.3227/2004, που
καθορίζει πως αν ο εργοδότης επιθυµεί να κρατήσει στην εργα-
σία τον εργαζόµενο µετά τη λήξη του επιδοτούµενου προγράµ-
µατος, τότε ο εν λόγω εργαζόµενος εµπίπτει στις προστατευτι-
κές διατάξεις του ν.2643/1998. Αυτό επικαλούµαστε και ζητάµε
να γίνει δεκτό, προκειµένου η ανεργία στα άτοµα µε αναπηρία
να µειωθεί, γιατί σήµερα ξεπερνάει το 90%. 

Σε ό,τι αφορά θέµατα έργων και οργανισµών εγγειοβελτιώ-
σεων µεταφέρετε τον έλεγχο για την εποπτεία των ΤΟΕΒ στις
περιφέρειες, τη στιγµή που µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» καταργήθηκαν
διευθύνσεις εγγειοβελτιώσεων πολύ πριν από εσάς.

Υλοποιούνται, όµως, έτσι οι κατευθύνσεις της οδηγίας 2000
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το νερό που το καθιστά µε τον πιο
ωµό τρόπο ένα ακόµη ακριβό εµπόρευµα για τους λίγους όλης
της Ευρώπης, αντί να αντιµετωπίζεται σαν αγαθό της φύσης
στην υπηρεσία του ανθρώπου. Ο στόχος είναι η συγκέντρωση
της διαχείρισης του νερού σε λιγότερα χέρια µε τη συγχώνευση-
κατάργηση των ΤΟΕΒ και φυσικά, τον έλεγχο και των προσλή-
ψεων των εποχιακά εργαζοµένων. 

Ταυτόχρονα, θα προωθηθεί η τιµολόγηση του αρδευτικού
νερού µε νέα χαράτσια για τους αγρότες -ήδη στην αιτιολογική
έκθεση το περιγράφετε- και µάλιστα, µε προµήθεια είσπραξής
ύψους 2,5% από τους οργανισµούς εγγείων βελτιώσεων για την
είσπραξή τους. Την ίδια στιγµή απαλλάσσετε από τα περιβαλ-
λοντικά τέλη και τα πράσινα ταµεία τους µεγαλοεπιχειρηµατίες
στον τοµέα της ενέργειας. 

Διευρύνετε ακόµη τον φοροεισπρακτικό ρόλο των περιφε-
ρειών και είναι γνωστό ότι η απαξίωση και κατάργηση των υπη-
ρεσιών εγγείων βελτιώσεων ξεκίνησε από το 1992 επί πατρός
Μητσοτάκη, όταν αυτές ανήκαν στις νοµαρχίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έτσι είναι. Έχει συνέχεια αυτή η άγρια πολιτική υπέρ του κε-
φαλαίου. Γι’ αυτό και όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις, αλλά
και η σηµερινή, αποδυνάµωσαν και αποδυναµώνουν µε τις πολι-
τικές τους τις κρατικές υπηρεσίες και τις υπηρεσίες του ευρύτε-
ρου δηµοσίου τοµέα από υπαλλήλους και οικονοµικούς πόρους,
στη λογική του λιγότερου κράτους. Αυτά λένε τα µνηµόνια που
ψηφίσατε, αυτά κάνετε.

Σήµερα έρχεστε πιο επίσηµα και µε άρθρο σε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Το λέω γιατί έχει προϋπάρξει υπουργική απόφαση που
πάει στις περιφέρειες αυτή την αρµοδιότητα, η οποία δεν έχει
προσωπικό και, αν θέλετε, γι’ αυτό αντιδρούν και οι περιφερει-
άρχες. Ο στόχος, βεβαίως, είναι προφανής, η παραπέρα απαξίω-
σή της και σε αµέσως επόµενο στάδιο, η ιδιωτικοποίηση και
αυτής της παρεχόµενης υπηρεσίας.

Εµείς καταψηφίζουµε το άρθρο. Ζητάµε να αποσυρθεί. Οι υπη-
ρεσίες εγγείων βελτιώσεων µπορούν να ανασυσταθούν και να
προσφέρουν µόνο αν στελεχωθούν µε το αναγκαίο προσωπικό
και εξοπλιστούν µε σύγχρονα µέσα, όπως ζητούν οι σύλλογοι και
η οµοσπονδία εργαζοµένων στις περιφέρειες. Και κυρίως, λέµε
όχι στο χαράτσωµα που ετοιµάζετε για τους αγρότες.

Το νερό πρέπει να είναι δηµόσιο αγαθό για του πολλούς και
όχι εµπόρευµα για τους λίγους. Καταψηφίζουµε, λοιπόν, επί της
αρχής το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσίκης, ειδικός αγορητής των ΑΝΕΛ, για

δεκαπέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή εµείς από την αρχή ει-

δικά είδαµε αυτό το νοµοσχέδιο ή το πολυνοµοσχέδιο, αν θέλετε,
θετικά θα συνεχίσουµε να εµβαθύνουµε σε αυτό, όπως κάναµε
και στις επιτροπές, ξεκινώντας µε γενικές επισηµάνσεις στα κε-
φάλαια τα οποία το αποτελούν, έξι στο σύνολό τους και συνολικά
σαράντα εννέα άρθρα.

Στο Κεφάλαιο Α’ θεσπίζονται µέτρα εφαρµογής του Κανονι-
σµού 1141/2014 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σχετικά µε τη σύ-

σταση και λειτουργία ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και ευ-
ρωπαϊκών πολιτικών ιδρυµάτων.

Στο πλαίσιο εφαρµογής του προηγούµενου κανονισµού που
αφορούσε τα ευρωπαϊκά πολιτικά κόµµατα και τα συνδεόµενα
µε αυτά πολιτικά ιδρύµατα, ανέκυψαν ζητήµατα που έχρηζαν ορ-
γανωτικής και λειτουργικής αντιµετώπισης -και αυτό γίνεται σή-
µερα εδώ-, τα οποία σε συνδυασµό µε τις πολιτικές για την
ευρωπαϊκή ολοκλήρωση, κατέδειξαν την αναγκαιότητα τροπο-
ποίησης του καθεστώτος λειτουργίας τους.

Η καινοτοµία του νέου κανονισµού είναι η απόκτηση νοµικής
προσωπικότητας από τα ευρωπαϊκά πολιτικά κόµµατα και η ανα-
γνώριση δικαιοπρακτικής ικανότητας σε αυτά.

Με την απόκτηση της νοµικής προσωπικότητας στο καθεστώς
λειτουργίας τους, τα ευρωπαϊκά κόµµατα µπορούν πλέον να
έχουν κεντρική διοίκηση και να δραστηριοποιούνται στα κράτη-
µέλη, τα οποία φυσικά οφείλουν να θεσπίσουν αναγκαία εθνικά
µέτρα για την αποτελεσµατικότερη εφαρµογή του κανονισµού.
Η ευρωπαϊκή πρακτική αναδεικνύει πως τα ευρωπαϊκά πολιτικά
κόµµατα διαδραµατίζουν καθοριστικό ρόλο στην έκφραση της
φωνής των πολιτών σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Αµβλύνουν δε τις αν-
τιθέσεις που προκύπτουν στην εφαρµογή εθνικών και ευρωπαϊ-
κών πολιτικών. Δεν διαταράσσεται, ειδικά για την Ελλάδα, η
κατοχυρωµένη από το άρθρο 29 του Συντάγµατος ίδρυση και
λειτουργία των πολιτικών κοµµάτων.

Το Κεφάλαιο Β’ προβλέπει µέτρα επιτάχυνσης του κυβερνητι-
κού έργου, όσον αφορά τις αρµοδιότητες του Υπουργείου Εσω-
τερικών. Εισάγονται ρυθµίσεις που αφορούν τη λειτουργία της
Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών ως προς την υπεράσπιση των
υπαλλήλων της από λειτουργούς του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους που υφίστανται διώξεις κατά την εκτέλεση των καθη-
κόντων τους. Μ’ αυτόν τον τρόπο, οι υπάλληλοι της Εθνικής Υπη-
ρεσίας Πληροφοριών εξισώνονται µε τους λοιπούς δηµοσίους
υπαλλήλους, στους οποίους παρέχεται σχετική δυνατότητα κατ’
εφαρµογήν ανάλογων διατάξεων.

Με το άρθρο 14 του σχετικού σχεδίου νόµου επιχειρείται η αν-
τιµετώπιση θεµάτων που έχουν ανακύψει κατά τη λειτουργία της
Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων, προκειµένου να εξασφαλι-
στεί η απρόσκοπτη συνέχιση της αποστολής τους. Ουσιαστικά
αυστηροποιούνται τα κριτήρια επιλογής τόσο του διοικητή της,
όσο και του υπόλοιπου προσωπικού, προς εµπέδωση της αξιο-
κρατίας και εξασφάλισης του κύρους της υπηρεσίας. 

Η θητεία των υπηρετούντων στην Υπηρεσία Εσωτερικών Υπο-
θέσεων από τα τέσσερα χρόνια και η δυνατότητα ανανέωσης για
τρία επιπλέον, µειώνεται στα τρία, µε παράταση µέχρι και τρεις
φορές για ένα έτος κάθε φορά, ενώ καταργείται η δυνατότητα
που είχαν να µετατίθενται σε υπηρεσίες του τόπου συµφερόντων
τους µετά τη λήξη της θητείας τους, ακόµα κι αν δεν υπήρχε
κενή οργανική θέση. Μ’ αυτόν τον τρόπο προφυλάσσεται ο χα-
ρακτήρας της υπηρεσίας από τον κίνδυνο να χρησιµοποιηθεί ως
εφαλτήριο για εξυπηρέτηση προσωπικών ωφεληµάτων των υπη-
ρετούντων σ’ αυτήν. 

Καταργείται η δυνατότητα µετάθεσης στους Αδιάφθορους νε-
οεξερχόµενων υπαστυνόµων και αστυφυλάκων και καθιερώνεται
ως απαιτούµενο προσόν η εξαετής προϋπηρεσία από την έξοδό
τους από τις σχολές. 

Τροποποιείται, επίσης, η διαδικασία επιλογής του διοικητή της
διεύθυνσης εσωτερικών υποθέσεων, καθώς προστίθεται ως προ-
ϋπόθεση για τον ορισµό του η πρόταση από το Ανώτατο Συµβού-
λιο Κρίσεων της Ελληνικής Αστυνοµίας, ενώ για πρώτη φορά
καθιερώνεται διετής θητεία. 

Παράλληλα, ρυθµίζονται τα σχετικά µε τη µετάθεση-αποχώ-
ρηση του διοικητή, η οποία µπορεί να γίνει είτε µετά από αίτησή
του, είτε µε απόφαση του αρµόδιου Υπουργού.

Επίσης, θεσπίζεται διάταξη για τη διευθέτηση δαπανών από
ατοµικές συµβάσεις και την καθαριότητα των κτηρίων των δηµο-
σίων υπηρεσιών, οι οποίες θεωρούνται σύννοµες και εκκαθαρί-
ζονται σε βάρος των πιστώσεων των προϋπολογισµών των οι-
κείων φορέων. Αυτή η διάταξη διασφαλίζει την απρόσκοπτη και
οµαλή ροή στην καταβολή δαπανών που απορρέουν από ατοµι-
κές συµβάσεις για την καθαριότητα στις επιµέρους δηµόσιες
υπηρεσίες, καθώς είναι σαφές ότι οι εν λόγω συµβάσεις συνά-
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πτονται κατά παρέκκλιση κάθε άλλης ειδικής ή γενικής διατά-
ξεως, εξυπηρετούν επιτακτικές ανάγκες και είναι βεβαίως προς
όφελος του δηµοσίου.

Ορίζεται η διαδικασία και οι προϋποθέσεις κατάταξης του
πρώην προσωπικού της Δηµοτικής Αστυνοµίας, που είχε ενταχ-
θεί στην Ελληνική Αστυνοµία. Με την ανωτέρω ρύθµιση δίνεται
η δυνατότητα σε αυτούς τους υπαλλήλους να επιλέξουν να κα-
ταταγούν στην υπηρεσία προσωπικού της επιθυµίας τους, δη-
λαδή είτε ως ειδικοί φρουροί, είτε ως µόνιµο πολιτικό προσωπικό
της Αστυνοµίας. Έτσι επιλύεται το ζήτηµα της κατάταξής τους
στις ήδη υπάρχουσες κατηγορίες προσωπικού της Ελληνικής
Αστυνοµίας και συνακόλουθα δροµολογείται η εξέλιξή τους. Η
υπηρεσία ενισχύεται µε νέο προσωπικό, το οποίο θα βοηθήσει
στην προάσπιση της ασφάλειας των πολιτών. 

Το Κεφάλαιο Γ’ αφορά διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Εγκρίνεται η συµµετοχή της
Ελλάδας στο υπό σύσταση Ειδικό Ταµείο Τεχνικής Συνεργασίας
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης. Η
συµµετοχή της χώρας µας θα εξυπηρετήσει τη χρηµατοδότηση
έργων τεχνικής βοήθειας που χρηµατοδοτεί η Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα στην Ελλάδα και για όσο χρόνο αυτή αποτελεί λήπτρια
χώρα χρηµατοδοτήσεων.

Με το Κεφάλαιο Δ’ ρυθµίζονται θέµατα, που αφορούν αρµο-
διότητες του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, της Αρχής
Πολιτικής Αεροπορίας και της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας
και εξειδικεύονται οι πόροι και οι πηγές εσόδων των υπηρεσιών
αυτών. Καλύπτεται, επίσης, το υφιστάµενο νοµικό κενό αµφισβή-
τησης, σχετικά µε το εύρος των αρµοδιοτήτων και των δικαιω-
µάτων του Οργανισµού Αστικών Συγκοινωνιών Αθηνών εντός των
σταθµών, αλλά και των περιουσιακών στοιχείων που ανήκουν
στην «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», σύµφωνα µε την οποία παρέχεται η δυ-
νατότητα στον Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών Αθηνών να συ-
νάπτει συµβάσεις µε την «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», µε αντικείµενο την
παραχώρηση της εκµετάλλευσης των σταθµών και των άλλων
περιουσιακών στοιχείων της εν λόγω εταιρείας που αφορούν στη
διαχείριση, στην προώθηση, στον έλεγχο και στην εκτέλεση του
συγκοινωνιακού έργου, µε βάση τις ισχύουσες διατάξεις.

Με το κεφάλαιο Ε’, το οποίο αφορά διατάξεις αρµοδιότητας
του Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, ρυθµίζονται θέµατα µετατροπής των ειδικών άµισθων
υποθηκοφυλακείων σε έµµισθα και οι περιπτώσεις που αυτό κα-
θίσταται αναγκαίο. Η σταδιακή µετατροπή των άµισθων υποθη-
κοφυλακείων σε έµµισθα θα λειτουργήσει, πιστεύουµε, προς
όφελος της εξυπηρέτησης του συνόλου των πολιτών και της εξα-
σφάλισης των υφιστάµενων θέσεων εργασίας. 

Τέλος, στο τελευταίο κεφάλαιο, το Κεφάλαιο ΣΤ’ του παρόν-
τος, προτείνονται τροποποιήσεις στο Ενιαίο Σύστηµα Κινητικό-
τητας των δηµοσίων υπαλλήλων, που αφορούν υπηρεσίες σε
παραµεθόριες περιοχές και αποβλέπουν στην εύρυθµη λειτουρ-
γία τους. Ακόµα, προστίθεται υποπερίπτωση στο άρθρο 31 του
ν.4270/2014, µε την οποία καταργείται ο προληπτικός έλεγχος
από τις αρµοδιότητες του Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Με τον τρόπο αυτόν πιστεύουµε -και θέλουµε και να το δούµε
στην πορεία- ότι διασφαλίζεται η ταχεία ολοκλήρωση της εκκα-
θάρισης και πληρωµής των δαπανών και αποφεύγεται, παράλ-
ληλα, η δηµιουργία ληξιπρόθεσµων οφειλών.

Επίσης, προβλέπεται ότι οι ανώτατοι αξιωµατικοί, πλην αρχη-
γού Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, για τον οποίο
ισχύουν ειδικότερες διατάξεις, κρίνονται κατ’ έτος στις τακτικές
κρίσεις, ανεξάρτητα από τη συµπλήρωση ή µη των απαιτούµενων
προς προαγωγή γενικών τυπικών προσόντων κατά το έτος των
κρίσεων. Με τον τρόπο αυτό επιτυγχάνεται ισότιµη µεταχείριση
µε τους αντίστοιχους αξιωµατικούς των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Τέλος, να αναφερθώ και στις δύο τροπολογίες που κατατέθη-
καν, έγιναν δεκτές από τον κύριο Υπουργό και ενσωµατώθηκαν
στο νοµοσχέδιο µε τα άρθρα 47 και 48. Ειδικότερα, µε το άρθρο
47 γίνεται ρύθµιση θεµάτων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας,
επέρχεται τροποποίηση σχετικά µε την προθεσµία εκπλήρωσης
της υποχρέωσης καταβολής εγγύησης συµµετοχής που καταθέ-
τουν οι ενδιαφερόµενοι, στο πλαίσιο διενέργειας των ανοικτών
ηλεκτρονικών πλειοδοτικών διαγωνισµών που διενεργεί η Υπη-

ρεσία Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων
για τα ακίνητα που επιλέγει προς αξιοποίηση.

Επίσης, ορίζεται ότι όσα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων συµ-
πληρώνουν τον καθοριζόµενο από τον ν.3883/2010 χρόνο παρα-
µονής στον κατεχόµενο βαθµό, κρίνονται για προαγωγή στον
επόµενο µε τα είδη κρίσεων του προγενέστερου  σταδιοδροµι-
κού νόµου, του ν.2439/1996, εφόσον κρίνονται για προαγωγή
στον ίδιο ανώτερο βαθµό στις ίδιες τακτικές ή έκτακτες κρίσεις.

Με αυτή τη ρύθµιση εξασφαλίζεται η αντικειµενική και δίκαιη
κρίση των αξιωµατικών, λαµβανοµένων υπ’ όψιν των δυσκολίων
που δηµιουργεί η ταυτόχρονη εφαρµογή δύο διαφορετικών
νόµων, που ρυθµίζουν µε διαφορετικό τρόπο το ίδιο θέµα.

Με το άρθρο 48 προβλέπεται η επιχορήγηση δήµων, προκει-
µένου να εξοφλήσουν, σε εκτέλεση τελεσίδικων δικαστικών απο-
φάσεων, απλήρωτες υποχρεώσεις τους σε ιδιώτες από χρηµα-
τικά διαθέσιµα του λογαριασµού εξυγίανσης των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Με τον τρόπο αυτό, αποτρέπεται ο κίνδυνος αναστολής κρίσι-
µων λειτουργιών των δήµων προς τους πολίτες τους, λόγω ανα-
τροπής του οικονοµικού τους προγραµµατισµού.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες υπερ-
ψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο, διότι λειτουργεί προς όφελος
της δηµόσιας διοίκησης και καλύπτοντας νοµοθετικά κενά ετών
συντελεί στην πλέον εύρυθµη λειτουργία της. Παράλληλα, εξα-
σφαλίζει τη µέγιστη δυνατή αξιοποίηση των δηµόσιων λειτουρ-
γών µε διαφάνεια και αντικειµενικότητα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε τον

κ. Κατσίκη. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ένωσης Κεντρώων κ.

Σαρίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην πρώτη

κοινή συνεδρίαση των επιτροπών ο Υπουργός κ. Σκουρλέτης
ισχυρίστηκε πως το σηµερινό υπό συζήτηση σχέδιο νόµου δήθεν
εισάγει έναν βελτιωµένο τρόπο νοµοθέτησης. 

Η ποιότητα δεν των επιχειρηµάτων τα οποία επέλεξε να πα-
ρουσιάσει σε µια αποτυχηµένη, κατά την άποψή µας, προσπά-
θεια να υπερασπιστεί την άποψή του σε συνδυασµό και µε την
ποσότητα των τροπολογιών, που τελικά έχουν γίνει δεκτές µπο-
ρούν εύκολα να οδηγήσουν κάποιον στο να καταλάβει το πόσο
µεγάλη είναι η έλλειψη σεβασµού που διατηρεί αυτή η Κυβέρ-
νηση απέναντι σε κάθε πρακτική του καλώς νοµοθετείν.

Αυτό ως επί το πλείστον το επιτυγχάνει είτε αδιαφορώντας για
το πνεύµα του συνταγµατικού νοµοθέτη, ο οποίος απαιτεί τα σχέ-
δια νόµου να διαπνέονται από µια ενιαία αρχή είτε καταπατώντας
τον Κανονισµό του Κοινοβουλίου ο οποίος δεν βάζει φυσικά πο-
σοτικά κριτήρια στην ποιότητα.

Σύµφωνα λοιπόν µε τον Υπουργό, ο ΣΥΡΙΖΑ βελτιώθηκε και
αυτό αποδεικνύεται, σύµφωνα πάντα µε τον ίδιο, από το γεγονός
πως έστω τα µισά άρθρα του νοµοσχεδίου προέρχονται από το
αρµόδιο Υπουργείο, όπως προβλέπεται, καθώς επίσης και από
τη µείωση του αριθµού των τροπολογιών -εκπρόθεσµων και ακο-
στολόγητων κατά κανόνα- που έκανε δεκτές.

Σας ρωτώ: Είναι πειστικό επιχείρηµα το ότι τα µισά άρθρα είναι
από το ίδιο Υπουργείο; Αυτό λέει ο Κανονισµός; Αυτό εννοούσε
ο συνταγµατικός νοµοθέτης; Έτσι πάει; Ποσοτικά; Πού είναι
γραµµένο αυτό; Βελτιωθήκατε επιτέλους, επειδή καταφέρατε
έστω τα µισά άρθρα να έχουν µια συνοχή µεταξύ τους; Αυτό είναι
βελτίωση;

Από την άλλη πλευρά, µόνος σας, κύριε Υπουργέ, παραδεχ-
θήκατε πως προτιµήσατε να φέρετε τις διατάξεις διάφορων
Υπουργείων, που έκρινε η Κυβέρνηση πως είναι επείγουσες και
αναγκαίες µε τη µορφή αυτόνοµων κεφαλαίων µέσα στο νοµο-
σχέδιο αντί να τις φέρετε ως απλές τροπολογίες.

Σας ρωτώ, λοιπόν, και περιµένω µια απάντηση στο εξής: Επει-
δή αντί της πρακτικής των διάσπαρτων τροπολογιών επιλέξατε
στο σηµερινό νοµοθέτηµα την πρακτική των διάσπαρτων άρ-
θρων, πρέπει εµείς ξαφνικά να ανακαλύψουµε µια συνεκτική
αρχή ανάµεσά τους; Δηλαδή, µε τη σοφιστεία σας νοµίζετε πως
καταφέρατε να δηµιουργήσετε εκ του µηδενός µια κοινή ενιαία
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αρχή;
Άσχετα µεταξύ τους ήταν τα θέµατα των τροπολογιών, άσχετα

µεταξύ τους παρέµειναν και τα θέµατα των άρθρων. Και πέρα
από το ζήτηµα της νοµοθετικής συνοχής, αν προσθέσουµε και
τις σηµερινές κανονικές εκπρόθεσµες, ακοστολόγητες πάντα
τροπολογίες σε αυτές που από νωρίς βαφτίσατε «άρθρα ενιαίων
κεφαλαίων» και τις εντάξατε στο νοµοσχέδιο µετατρέποντάς το
ουσιαστικά µε αυτόν τον τρόπο σε πολυνοµοσχέδιο, τότε συµ-
περαίνουµε πως δεν µειώθηκε καθόλου ο αριθµός των τροπολο-
γιών. 

Και έτσι, κύριε Υπουργέ, και το δεύτερο επιχείρηµά σας αδυ-
νατεί τελικά να τεκµηριώσει την εκτίµησή σας πως βελτιώθηκε ο
τρόπος που νοµοθετεί η Κυβέρνηση επειδή δήθεν µείωσε τις
τροπολογίες. Τα όσα µας φέρνετε, παραµένουν άσχετα µεταξύ
τους, όπως και να τα βαφτίσετε, και οι εκπρόθεσµες και ακοστο-
λόγητες τροπολογίες παραµένουν -από επιλογή σας- ο βασικός
τρόπος νοµοθέτησης σήµερα στην Ελλάδα. 

Τα χειρότερα, όµως, δεν είναι αυτά. Τα χειρότερα των νοµο-
θετικών πρωτοβουλιών σας είναι άλλα και έρχονται σύντοµα.
Αναφέροµαι στους νόµους που µας ζήτησε ο Υπουργός κ.
Σκουρλέτης να θυµόµαστε, πριν να διανοηθούµε να τολµήσουµε
να κάνουµε λόγο για κακές πρακτικές νοµοθέτησης από πλευράς
ΣΥΡΙΖΑ. Μας ζητήσατε, κύριε Υπουργέ, να θυµόµαστε ως παρα-
δείγµατα κακής νοµοθέτησης τα διακόσια πενήντα τρία άρθρα
των έξι διαφορετικών Υπουργείων του ν.4281, τα εκατόν δώδεκα
άρθρα των οκτώ διαφορετικών Υπουργείων του ν.4172, τα τέσ-
σερα άρθρα εκατό σελίδων των έξι διαφορετικών Υπουργείων
του ν.4152. Όλοι αυτοί είναι οι νόµοι ,που ψήφισαν οι προηγού-
µενοι και επικαλείστε αυτούς τους νόµους ως παράδειγµα για να
ισχυριστείτε, πως αφ’ ενός από τη µια οι προηγούµενοι έκαναν
χειρότερα και άρα, δεν δικαιούνται διά να οµιλούν και από την
άλλη, να µας πείσετε πως βελτιωθήκατε στον τρόπο νοµοθέτη-
σης. 

Απορώ πραγµατικά. Δεν έχετε καταλάβει πως δεν σας συγκρί-
νει κανείς µε τους προηγούµενους, αλλά µε αυτά που περιµέ-
νουν από εσάς οι Έλληνες πολίτες, αυτά που τους υποσχε-
θήκατε; Αυτό το παραµύθι από όλους εδώ µέσα, Κυβέρνησης και
Αντιπολίτευσης, σχετικά µε το τι στάση τήρησαν οι µεν, τι στάση
τήρησαν οι δε, στον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετούσαµε ή στον
τρόπο µε τον οποίο αντιδρούσαµε στα νοµοθετήµατα, πότε επι-
τέλους θα σταµατήσει; Δηλαδή, ειλικρινά, νοµίζετε πως δεν σας
βλέπουν οι Έλληνες; Δεν βλέπουν τα στραβά τα οποία γίνονται
εδώ πέρα µέσα; Δεν είδαν των προηγούµενων; Πώς βρέθηκαν
εκεί οι προηγούµενοι και δεν είναι εκεί που είσαστε τώρα εσείς;

Κύριοι της Κυβέρνησης, για το καλό όλων µας, για το καλό της
Ελλάδας, σας καλώ να πάψετε να συγκρίνετε τον εαυτό σας µε
τα χάλια της µεταπολίτευσης και να ξεκινήσετε να αναρωτιέστε
επιτέλους το εάν ικανοποιείτε τις ελπίδες και τις προσδοκίες του
ελληνικού λαού βρισκόµενοι εδώ µέσα και καθισµένοι σε αυτά
τα έδρανα που κάθεστε. Δεν βοηθά κανέναν η επιλογή σας να
δικαιολογείτε τα αδικαιολόγητα, επικαλούµενοι τους προηγού-
µενους. Αφήστε δε, που ήδη εκ των πραγµάτων, αναγκάζεστε και
εσείς να ακολουθήσετε τις ίδιες πρακτικές νοµοθέτησης, που
όλοι θυµόµαστε µε πόσο δραµατικό τρόπο τις καταγγέλλατε
όταν βρισκόσασταν εκεί που βρισκόσασταν. 

Μας ζητήσατε, κύριε Υπουργέ, να θυµόµαστε και έναν ακόµη
νόµο ως παράδειγµα, πάρα πολύ κακής νοµοθέτησης, το ν.4254.
Αυτός είχε ένα επιπλέον πολύ κακό χαρακτηριστικό, το οποίο
εσείς ο ίδιος αποκαλέσατε πονηριά που υπονοµεύει το δηµοκρα-
τικό πολίτευµα. Αυτός ο νόµος, ο ν.4254, αφορούσε θέµατα έν-
τεκα Υπουργείων και αριθµούσε εκατό σελίδες, εντούτοις είχε
εισαχθεί προς ψήφιση µε τη µορφή ενός και µοναδικού άρθρου.
Σχολιάσατε, κύριε Υπουργέ, πως µε αυτόν τον τρόπο η τότε Κυ-
βέρνηση επεδίωξε να εµποδίσει τους Βουλευτές να διαφοροποι-
ηθούν σε επί µέρους διατάξεις. Και εκεί, σε ακριβώς αυτό το
σηµείο, εντοπίσατε το στοιχείο εκείνο, που όπως και εσείς παρα-
δέχεστε, λειτουργεί υπονοµευτικά για τη δηµοκρατία, την αφαί-
ρεση, δηλαδή, από τους Βουλευτές της δυνατότητας να επιλέ-
ξουν να διαφοροποιηθούν.

Εύχοµαι, κύριε Σκουρλέτη, να τους θυµηθείτε και εσείς αυτούς
τους νόµους, όταν σύντοµα θα σας ζητηθεί να µας φέρετε προς

ψήφιση τα όσα συµφωνήσατε µε τους θεσµούς σε ένα και µόνο
νοµοσχέδιο και ίσως και σε ένα και µόνο άρθρο, όπως αυτό του
ν.4254. Βλέπετε, αυτά τα λέγατε στην πρώτη συνεδρίαση της
επιτροπής στη Βουλή, όταν ακόµα δεν είχε κλείσει η πολιτική
συµφωνία στις Βρυξέλλες, της οποίας να θυµίσω ότι το περιεχό-
µενο θα το µάθουµε, όταν θα µας το φέρετε κάποια στιγµή προς
ψήφιση. Μέχρι τότε θα ενηµερωνόµαστε από τα non-papers του
Μαξίµου. Πού είναι ο κ. Τσακαλώτος; Πού είναι ο κ. Χουλιαράκης;
Πότε θα µας ενηµερώσουν εδώ µέσα στη Βουλή ως οφείλουν για
τα συµφωνηθέντα; Τι µορφή θα έχει, κύριε Υπουργέ, το νοµο-
σχέδιο το οποίο θα έχει αυτό που θα περιέχει µέσα όσα συµφω-
νήσατε για τους Έλληνες, χωρίς τους Έλληνες; Μήπως, για να
µην µπορούν οι Βουλευτές να διαφοροποιηθούν, θα το φέρετε
και εσείς σαν ένα και µόνο, ενιαίο άρθρο; Τι θα σήµαινε τότε
αυτό, άραγε, για την ποιότητα της νοµοθέτησης του ΣΥΡΙΖΑ; 

Η ποιότητα ενός νοµοσχεδίου κρίνεται από πολλά πράγµατα,
κύριε Υπουργέ. Το σηµαντικότερο, όµως, κριτήριο για να το θε-
ωρήσουµε επιτυχηµένο, είναι το αν λύνει ή όχι τα προβλήµατα
µε τα οποία καταπιάνεται, αν δίνει λύσεις κι όχι ο αριθµός των
άρθρων του. 

Αντί, λοιπόν, να χαλάσετε τον χρόνο της µισής εισήγησής σας
στην επιτροπή για να µπορέσετε να µιλήσετε για την ανύπαρκτη
βελτίωση του νοµοθετικού έργου της Κυβέρνησης, θα ήταν κα-
λύτερο για όλους να αξιοποιήσετε στο µέλλον τον χρόνο που
σας δίνει ο Κανονισµός της Βουλής για να απαντάτε όλοι εσείς
της Κυβέρνησης στις ερωτήσεις του Κοινοβουλευτικού Ελέγχου,
που αφήνετε αναπάντητες.

Επιµένουµε, κύριε Υπουργέ, γιατί θέλουµε να είµαστε χρήσιµοι
στη δηµοκρατία. Δεν µας απαντήσατε, για παράδειγµα, γιατί στο
άρθρο 14 δίνετε τη δυνατότητα της θητείας κατά τρία έτη στους
υπηρετούντες της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας. Δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας ούτε τα δικά σας
επιχειρήµατα. Με βάση αυτό, ορθώς µειώνετε τη θητεία µεν στα
τρία χρόνια, αλλά κακώς αφήνετε τη δυνατότητα παράτασης για
άλλα τρία. Επανερχόµαστε σε αυτό το οποίο υπήρχε στην αρχή,
µε συνέπεια να αυτοαναιρείστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν είναι έτσι, συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Επίσης, δεν µας αναφέρετε για ποιους

ακριβώς λόγους οδηγηθήκαµε στην ανάγκη της νοµοθέτησης
της παράτασης του άρθρου 15 για τις αναλήψεις υποχρεώσεων.
Εξετάσατε το πώς θα αποφύγετε να παρουσιαστεί πάλι αυτή η
ανάγκη στο µέλλον; 

Ακόµα, δεν µας διευκρινίσατε -ενώ είπατε πως θα το κάνετε-
ποιες ακριβώς είναι αυτές οι δαπάνες που περιγράφονται µε α-
σάφεια στις περιπτώσεις δ’, ε’ και στ’ του άρθρου 16 και σε τι ύ-
ψος φθάνουν αυτές. 

Όµως, αποφύγατε να ικανοποιήσετε και άλλες απορίες µας,
όπως µε το πόσους ακριβώς υπαλλήλους, βάσει του σχεδιασµού
του Υπουργείου, θα στελεχωθεί η Διεύθυνση Ιθαγένειας. Πόσους
θα αποσπάσετε στις νέες γραφειοκρατικές δοµές των νέων τµη-
µάτων; Ποιο θα είναι το κόστος λειτουργίας όλων αυτών για τον
Έλληνα φορολογούµενο; Τι θα προσφέρουν όλα αυτά στον Έλ-
ληνα πολίτη; Ποια είναι η σχέση κόστους και αποτελέσµατος; Με
ποια κριτήρια θα αξιολογηθεί το έργο της εν λόγω διεύθυνσης; 

Επίσης, δεν µας εξηγήσατε τι οδήγησε στην ανάγκη της απο-
σαφήνισης του άρθρου 20 για τα όσα ισχύουν για τα τέλη των
δήµων που εντός των ορίων τους λειτουργούν καζίνο, ούτε µας
είπατε που είναι οι περιβαλλοντικές ευαισθησίες της πρώτης
φοράς Αριστερά, τώρα που µας καλείτε να υπερψηφίσουµε το
άρθρο 21 και να ενισχύσουµε έτσι την πρακτική χρήσης παλαιών
λεωφορείων για τις δηµοτικές συγκοινωνίες και ας γνωρίζετε
πως µέσα στην αιτιολογική έκθεση γράφει ότι αυτά καίνε περισ-
σότερο, άρα ρυπαίνουν και περισσότερο. Μάλιστα, επειδή ακρι-
βώς καίνε περισσότερο, µας ζητάτε να τα εξαιρέσουµε και από
το ανώτατο όριο κατανάλωσης καυσίµων. Να καίνε, δηλαδή, όσο
θέλουν κι ας ρυπαίνουν όσο θέλουν κι ας πληρώνουν οι φορο-
λογούµενοι. Μόνο που οι φορολογούµενοι δεν πληρώνουν όσο
θέλουν, πληρώνουν όσα τους ζητάτε εσείς. 

Θα ήθελα, πραγµατικά, να ακούσω τη γνώµη των οικολόγων
συναδέλφων, που στηρίζουν την Κυβέρνηση για το άρθρο 21, για
το αν αυτό συνιστά ευθεία ή όχι ενίσχυση της ρυπογόνος πολι-
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τικής.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναζητώντας την ενιαία αρχή

του εν λόγω νοµοσχεδίου, εντοπίζει κανείς και ένα άλλο κοινό
χαρακτηριστικό ανάµεσα στις διατάξεις του. Και αυτό το χαρα-
κτηριστικό είναι όπως ακριβώς παρουσιάζονται όλα τα πρόχειρα
νοµοθετήµατα. Το χαρακτηριστικό που έχει µέσα είναι η έριδα
και η διχόνοια. Κακή νοµοθέτηση σηµαίνει πως µια µέρα δύο άν-
θρωποι ισχυριζόµενοι αντίθετα πράγµατα, θα θεωρούν και οι δύο
πως έχουν τον νόµο µε το µέρος τους. Κάθε αστοχία των νόµων
δηµιουργεί αντιδικίες και επιφέρει πλήγµα στην κοινωνική συ-
νοχή. 

Τα άρθρα 25 και 26 αποδεικνύουν τα λεγόµενά µου. Ποιος
φταίει που οι εργαζόµενοι στην καθαριότητα τελούν σε οµηρία;
Ποιος φταίει που τρέχουν στα δικαστήρια; Ποιος φταίει που δεν
ξέρουν τι τους ξηµερώνει; Η απάντηση είναι απλή, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι: Η έλλειψη πολιτικής βούλησης, που εκφρά-
στηκε µέσα από κακούς νόµους.

Στο άρθρο 25, όπως και σε κάθε διάταξη που φέρνετε σχετικά
µε αυτό το θέµα, επιλέγετε να συντηρήσετε µια θολή κατάσταση
και να δικαιολογήσετε την αδυναµία προσλήψεων, κρυπτόµενοι
πίσω από το 4 προς 1 και την ανάγκη να δοθεί δήθεν προτεραι-
ότητα στην πρόσληψη νοσηλευτών και δασκάλων.

Σπέρνετε τη διχόνοια ανάµεσα στους πολίτες. Τους νοσηλευ-
τές τους έχετε ήδη στείλει στα δικαστήρια για να φαγωθούν µε-
ταξύ τους επειδή δεν ξεκαθαρίσατε τις προθέσεις σας και δεν
προχωρήσατε στην υποχρέωσή σας να τους αξιολογήσατε, ως
οφείλατε, µε το νόµο τον οποίο ψηφίσατε εδώ και ένα χρόνο και
είναι ανεφάρµοστος µέχρι στιγµής. 

Με τη βίαιη εισαγωγή του συνδικαλισµού στις Ένοπλες Δυνά-
µεις οδηγήσατε εν ενεργεία στελέχη µας να τσακώνονται µεταξύ
τους και να ανταλλάσσουν µηνύσεις. Με τον εµπαιγµό των πυ-
ροσβεστών και των αστυνοµικών έχετε δηµιουργήσει εκρηκτικές
διαστάσεις στα Σώµατα Ασφαλείας. Η κακή νοµοθέτηση δηµι-
ουργεί έριδες και σπέρνει διχόνοια, αλλά εσείς κάνετε ότι δεν το
βλέπετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ένωση Κεντρώων συµφωνεί
και θα στηρίξει το πρώτο κεφάλαιο που αφορά τα ευρωπαϊκά
κόµµατα. Δυστυχώς, όµως, αναγκαζόµαστε να καταψηφίσουµε
επί της αρχής το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εξαιτίας του κακού
τρόπου νοµοθέτησης. Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος θα
τοποθετηθεί κι εκείνος όταν έλθει η ώρα για θέµατα στα οποία
δεν προλάβαµε να τοποθετηθούµε λόγω έλλειψης χρόνου. Όσο
για τις τροπολογίες, θα τοποθετηθώ εγώ στη δευτερολογία µου.

Η χώρα ερηµώνεται από τους νέους της. Χιλιάδες νέοι φεύ-
γουν και αναζητούν την τύχη τους στο εξωτερικό και αυτό δεν
είναι καλό για τη χώρα. Είναι ίσως η καταλληλότερη στιγµή να
αναρωτηθείτε κι εσείς τι θα ήταν το καλύτερο που θα µπορού-
σατε να κάνετε για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε στον
τελευταίο ειδικό αγορητή, τον κ. Δανέλλη από το Ποτάµι.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιστροφή των εκπροσώπων

των δανειστών αποτελεί σίγουρα µια θετική εξέλιξη, γιατί έτσι
αποφεύγονται τα χειρότερα. Εδώ που φτάσαµε, χειροκροτούµε
τα ελάχιστα. Η αίσθηση της αβεβαιότητας λειτουργεί διαλυτικά
για την οικονοµία και την κοινωνία και είναι ό,τι χειρότερο µπορεί
να µας συµβεί σήµερα, γιατί αρνούµαστε να αντιληφθούµε πως
ο Ιούνιος του 2018, όπου η οµπρέλα του προγράµµατος στήρι-
ξης κλείνει, είναι µόλις αύριο. 

Παρά το ότι το κόστος της όποιας συµφωνίας θα είναι ούτως
ή άλλως βαρύ για την Ελλάδα, δεν πάψαµε στιγµή να επισηµαί-
νουµε πως όσο αργότερα, τόσο χειρότερα τα πράγµατα. Όσο
εντείνουµε την αναξιοπιστία µας κωλυσιεργώντας να υλοποι-
ήσουµε ό,τι έχουµε δεσµευτεί και συµφωνήσει, όπως τα συνεχή
προσκόµµατα στις αποκρατικοποιήσεις, παραδείγµατος χάριν,
τόσο θα ενισχύονται οι ακραίες φωνές των δανειστών. 

Το κοινό χθεσινό µήνυµα Λαγκάρντ - Μέρκελ προς την Κυβέρ-
νηση είναι: «Υλοποιείστε επιτέλους όσα έχετε συµφωνήσει. Όσο

αποφεύγετε τα δύσκολα στρουθοκαµηλίζοντας, τόσο θα εµφα-
νίζονται γιγαντωµένα αύριο µπροστά σας». Μήπως αυτό δεν
ισχύει περίτρανα µε την περίφηµη µεταρρύθµιση Κατρούγκαλου
στο ασφαλιστικό, όπου πριν αλέκτορα φωνήσαι τρις, αποδεικνύε-
ται και άδικο και µη βιώσιµο; 

Στη γενικευµένη υποκρισία, αγαπητοί συνάδελφοι, απαιτείται
σύνεση. Ούτε θριαµβολογίες, ούτε καταστροφολογίες χρειάζον-
ται. Απαιτείται γλώσσα αλήθειας και προσπάθεια συνεννόησης,
τουλάχιστον για τα µείζονα εθνικά θέµατα, όπως είναι η έξοδος
της χώρας απ’ αυτή τη στενωπό, της οικονοµίας, αλλά και οι υπό-
λοιπες απειλές που σήµερα γιγαντώνονται µπροστά µας. Θα εί-
δατε, βεβαίως, πως από το πρωί το ωκεανογραφικό Τσεσµέ βολ-
τάρει στο βόρειο Αιγαίο, κλιµακώνοντας επικίνδυνα τις προκλή-
σεις, αλλά και την ένταση στην αυλή µας. 

Ας περάσουµε στο νοµοσχέδιο. Οι πολίτες περιµένουν τη βελ-
τίωση της καθηµερινότητάς τους και αυτό σε µεγάλο βαθµό προ-
ϋποθέτει σαφή σχεδιασµό και σοβαρότητα στο νοµοθετικό έργο,
µακριά από βαρύγδουπους και κενούς περιεχοµένου τίτλους. 

Σήµερα, παραδείγµατος χάριν, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που
στον τίτλο του διατείνεται πως επιταχύνει το κυβερνητικό έργο.
Στην πραγµατικότητα, όµως, καταλήξαµε και πάλι σ’ ένα νοµο-
θέτηµα-patchwork. Βλέπουµε πολλές διατάξεις, άσχετες µεταξύ
τους, που ναι µεν ορισµένες µπορεί να είναι αναγκαίες και επεί-
γουσες για την εύρυθµη λειτουργία της κρατικής µηχανής,
ωστόσο το όλο σχέδιο νόµου απεικονίζει την εγγενή αδυναµία
σοβαρού προγραµµατισµού και σχεδιασµού του κυβερνητικού
έργου: αναντιστοιχία µεταξύ τίτλων και περιεχοµένων, αναντι-
στοιχία µεταξύ θεωρίας και πράξης, αναντιστοιχία µεταξύ επιθυ-
µίας και πραγµατικότητας. 

Η πρακτική των κακών νοµοθετικών επιλογών, δηλαδή, των
ατάκτως ερριµµένων ρυθµίσεων πολλών άλλων Υπουργείων
πέραν του επισπεύδοντος Υπουργείου, της αδυναµίας ολοκλη-
ρωµένου σχεδιασµού, του ψηφίσµατος και ξε-ψηφίσµατος δικών
σας νόµων, των µη απαντήσεων από πλευράς νοµοθέτη στις βα-
σικές ερωτήσεις πώς, σε πόσο χρόνο και µε τι κόστος, δυστυχώς
είναι παρούσα και πάλι.

Επί των διατάξεων τώρα ή επί κάποιων απ’ αυτές. 
Στο Κεφάλαιο Α’ που αφορά στην εφαρµογή του Ευρωπαϊκού

Κανονισµού 1141/2014 περί ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και
ιδρυµάτων, προφανώς και είµαστε θετικοί, όπως και σε κάθε εν-
σωµάτωση ευρωπαϊκής νοµοθεσίας στο ελληνικό δίκαιο. Θα πρέ-
πει, ωστόσο, να επισηµάνουµε πως οι όποιες εισαγόµενες διατά-
ξεις αφορούν µόνο στους όρους «πολιτικό κόµµα» και «ευρω-
παϊκό πολιτικό κόµµα» και καθόλου δεν αναφέρονται στο «εθνικό
πολιτικό κόµµα» όπως αυτό αναγνωρίζεται από το Ελληνικό Σύν-
ταγµα. 

Όλες αυτές οι ρυθµίσεις αφορούν σε ευρωπαϊκό µόνο επί-
πεδο, ενώ σε εθνικό επίπεδο παραµένει σχεδόν ενάµιση χρόνο
τώρα σε εκκρεµότητα η θέσπιση νέου θεσµικού πλαισίου για τη
διαφάνεια και την χρηµατοδότηση των κοµµάτων. Πρόκειται για
µια εκκρεµότητα στην οποία εµείς, το Ποτάµι, δεν έχουµε πάψει
ούτε στιγµή να αναφερόµαστε, προτείνοντας, µάλιστα, δέσµη
πολύ συγκεκριµένων µέτρων, κάτι που αποτελεί συν τοις άλλοις
υποχρέωση της χώρας προς τους εταίρους από τον εφαρµοστικό
του µνηµονίου 4336/2015 νόµο, αλλά και το συστάσεων της οµά-
δας Greco για το ζήτηµα της χρηµατοδότησης των κοµµάτων.

Τι εµπόδισε, άραγε, την Κυβέρνηση να εντάξει στο παρόν νο-
µοσχέδιο αντίστοιχες διατάξεις για τα ελληνικά κόµµατα προκεί-
µενου να έχουµε ένα πλήρες νοµοθέτηµα, όταν µάλιστα πριν από
λίγες εβδοµάδες η Βουλή ασχολήθηκε µε το πόρισµα για το
«αµαρτωλό τρίγωνο», αδυνατώντας για ακόµα µια φορά να κα-
ταλήξει σε κοινά συµπεράσµατα και κοινές προτάσεις θωράκισης
της δηµοκρατίας και του Κοινοβουλευτισµού; 

Το Κεφάλαιο Β’ αφορά διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών.
Συγκεκριµένα, το άρθρο 15 δίνει, για πολλοστή φορά, παράταση
προθεσµιών στους ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού και των νοµικών προ-
σώπων που υπάγονται σ’ αυτούς για τις ανακλητικές πράξεις που
θα έπρεπε από πλευράς τους να έχουν λάβει χώρα κατά το οικο-
νοµικό έτος 2015, καθώς και της ανάρτησής τους στο πρόγραµµα
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Εµείς  διαφωνούµε. Με απλά ελληνικά δεν µπορούµε
να επιτρέψουµε για ακόµα µια φορά την καταστρατήγηση της
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«ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ», αυτού του κορυφαίου µεταρρυθµιστικού εργα-
λείου. Έχουµε συγκατατεθεί σε παρατάσεις ξανά και ξανά στο
παρελθόν. Αυτή τη φορά λέµε «όχι» κι ας πρόκειται και για µι-
κρούς δήµους των οποίων τα διοικητικά προβλήµατα ναι µεν κα-
τανοούµε, ωστόσο δεν µπορούν να δικαιολογούνται επ’ αόριστον.

Στο ίδιο κεφάλαιο, σχετικά µε το άρθρο 20 που αφορά στα
τέλη των καζίνο, ως παλιός αυτοδιοικητικός θα υπενθυµίσω ότι
τα τέλη παρεπιδηµούντων αποτελούσαν έναν ουσιαστικό πόρο
εσόδων -ίσως τον ουσιαστικότερο- για τους δήµους -ιδίως τους
τουριστικούς- και τους επέτρεπε να ανταποκρίνονται στις υψη-
λές απαιτήσεις παρά τους χαµηλούς κεντρικούς αυτοτελείς πό-
ρους που εισέπρατταν. 

Θυµίζω, επίσης, ότι το αρχικό 5% των τελών θεωρήθηκε υψηλό
και µειώθηκε σε 2%, ενώ στη συνέχεια εξανεµίστηκε µε τη µεί-
ωση του 2009 που κατέβηκε στο 0,5% που ισχύει σήµερα. Έτσι
τα ανταποδοτικά έργα και οι υπηρεσίες, που βελτίωναν την κα-
θηµερινότητα τόσο των µονίµων κατοίκων, των δηµοτών, όσο και
των επισκεπτών τους, δεν µπορούν πλέον να υποστηριχθούν. 

Αν επιθυµούµε να υποστηρίξουµε την οικονοµική ανεξαρτησία
και άρα τη διοικητική αυτοτέλεια των δήµων, οφείλουµε να ξα-
ναδούµε συνολικά, κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα -σε µια αναθεωρη-
µένη πια φιλοσοφία- των δηµοτικών εσόδων, προκειµένου αυτοί
να πάψουν να επιβαρύνουν τα ούτως ή άλλως εξασθενηµένα δη-
µόσια οικονοµικά, αλλά και να µπορέσουν να είναι ικανοί και
επαρκείς να υποστηρίξουν τις διάφορες υπηρεσίες και τα έργα
τα οποία οφείλουν να υλοποιήσουν. 

Το άρθρο 25 αφορά στη διευθέτηση ζητηµάτων δαπανών κα-
θαριότητας δηµοσίων υπηρεσιών και κτηρίων µε ιδιαίτερη έµ-
φαση στις ανάγκες καθαριότητας των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Προφανώς υπάρχουν αρκετές περιπτώσεις που
βρίσκονται σε αδιέξοδο, δήµοι αλλά και εργαζόµενοι. Εκεί πρέπει
να βρεθεί τρόπος να καλυφθεί η νοµιµότητα της απόδοσης και
των οφειλοµένων, αλλά και της συνέχειας της παροχής των υπη-
ρεσιών. 

Πρέπει, όµως, να µπει ένα τέλος σ’ αυτόν τον φαύλο κύκλο και
να έχουµε επιτέλους την έναρξη ενός νέου ενάρετου κύκλου,
ενός κύκλου όπου η κάλυψη των παγίων και διαρκών αναγκών
θα γίνεται µε τον νόµιµο τρόπο, είτε αναφερόµαστε στην αυτο-
διοίκηση, είτε στο δηµόσιο εν γένει. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι είναι πολύ δύσκολο να εξειδικευθούν
αυτές οι περιπτώσεις και να διαχωρίσουµε την ήρα από το στάρι. 

Οι γενικευµένες, όµως, προσεγγίσεις αντί να εξυγιάνουν την
κατάσταση, νοµίζω ότι τη φουντώνουν και δηµιουργούν εκ νέου
επαναλήψεις αυτών των φαύλων φαινοµένων. Έχει φτάσει η
στιγµή που θα πρέπει να υιοθετηθεί µια εντελώς διαφορετική µε-
θοδολογία αντιµετώπισης όλων αυτών των ζητηµάτων, προκει-
µένου να είναι ξεκάθαροι οι όροι και οι κανόνες και όπου υπάρ-
χουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες να καλύπτονται µε τον νόµιµο
τρόπο ως πάγιες και διαρκείς ανάγκες. 

Το άρθρο 26 αφορά µια παλιά και πονεµένη ιστορία, αυτήν την
εν µία νυκτί κουτοπόνηρη κατάργηση της Δηµοτικής Αστυνοµίας
από την κυβέρνηση Σαµαρά τότε, όπου οι δήµοι και οι δηµότες
τους µε πρόσχηµα τη µείωση του κράτους, τη µείωση των δηµο-
σίων υπαλλήλων, αποστερήθηκαν πολύτιµων υπηρεσιών. Και, δυ-
στυχώς, υπάρχει ακόµα αυτό το κενό στην κάλυψη των αναγκών
αυτών και για τους δήµους, αλλά και για τους δηµότες. Σε κάθε
περίπτωση, εµείς θεωρούµε ότι οι τέως δηµοτικοί αστυνοµικοί
θα πρέπει να ενταχθούν, αφού ωστόσο λάβουν την κατάλληλη
εκπαίδευση στις τάξεις της ΕΛΑΣ. 

Συνεχίζουµε µε το Κεφάλαιο Ε’, που αφορά διατάξεις αρµο-
διότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων. Θα σταθώ στο άρθρο 32, που αφορά στα
υποθηκοφυλακεία. Θυµίζω ότι η αλήστου µνήµης task force της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής είχε εισηγηθεί τότε στην Κυβέρνηση την
µετατροπή των υποθηκοφυλακείων σε κτηµατολογικά γραφεία,
ενώ παράλληλα ζητούσε τον δραστικό περιορισµό του αριθµού
τους. Παρ’ όλα αυτά, το ΥΠΕΚΑ, απ’ ό,τι γνωρίζουµε, τρέχει µια
παράλληλη και ασύµπτωτη διαδικασία για τα κτηµατολογικά γρα-
φεία. Ξέρουµε ότι και υποχρέωση έχουµε, αλλά είναι και ορθο-
λογικό να υπάρξει ουσιαστικά η συνύπαρξη των κτηµατολογικών
γραφείων µε τα έµµισθα πλέον υποθηκοφυλακεία. 

Τι γίνεται, λοιπόν, µε αυτήν την παράλληλη και ασύµπτωτη εξέ-
λιξη; Γενικώς, τι επιτυγχάνουµε µε τις σηµερινές προβλέψεις σε
σχέση µε αυτά που έχουµε και δέσµευση, αλλά και προγραµµα-
τίσει ως ορθολογικά να κάνουµε, µεταβαίνοντας από τον σηµε-
ρινό θεσµό των άµισθων υποθηκοφυλακείων στη µετατροπή
τους στα έµµισθα υποθηκοφυλακεία; Φοβούµαι όχι πολλά. Αντι-
θέτως, φορτώνουµε τα υποθηκοφυλακεία µε µια σωρεία φωτο-
γραφικών, σχεδόν, διατάξεων που δεν έχουν σχέση µε την έννοια
της µεταρρύθµισης. 

Επιπροσθέτως, ιδιαίτερη σηµασία έχει πως την απόσυρση της
εν λόγω διάταξης ζητούν όχι µόνο οι άµεσα ενδιαφερόµενοι, δη-
λαδή, οι Ένωση Αµίσθων Υποθηκοφυλάκων, αλλά και η Ένωση
Δικαστών και Εισαγγελέων, η οποία υπογραµµίζει πως είναι αν-
τισυνταγµατική η ανάθεση καθηκόντων διοικητικού υπαλλήλου
σε δικαστές έστω και χαµηλόβαθµους.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Το υιοθετείτε εσείς, κύριε Δα-
νέλλη, αυτό; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Εξαρτάται µε τι επιφορτίζονται.
Όµως, δεν είναι υπόθεση των ειρηνοδικών να ασχολούνται µε
αυτά τα ζητήµατα. Επίσης δεν συµφωνούµε µε το ότι γίνεται γε-
νικευµένα. Νοµίζω ότι θα έχουµε την υποχρέωση να προσλά-
βουµε το σύνολο των υπαλλήλων που σήµερα απασχολούνται
στα υποθηκοφυλακεία είτε αυτά είναι απαραίτητα να συνεχίσουν
την ύπαρξή τους ως  έµµισθα είτε όχι. Γι’ αυτό θεωρώ ότι θα πρέ-
πει να ξαναδείτε αυτές τις διατάξεις για να αποφύγετε τη δηµι-
ουργία νέων…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εγώ απλώς σας ρώτησα, κύριε
Δανέλλη, αν συµφωνείτε µε κάποιες ενστάσεις αντισυνταγµατι-
κότητας. Αν συµφωνεί το κόµµα σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είναι δική µου
υπόθεση να υιοθετήσω µια άποψη περί συνταγµατικότητας ή
όχι…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εγώ θα σας απαντήσω επ’
αυτού. Επειδή τις αναφέρατε σας ρωτώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όταν, όµως, αυτή η άποψη εκφράζε-
ται από δικαστές, νοµίζω ότι πρέπει να την προσέξουµε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχουµε απάντηση να σας δώ-
σουµε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όµως, δεν είναι και δουλειά των δι-
καστών να επιφορτιστούν -ακόµα και αν είναι ειρηνοδίκες- µε τέ-
τοιου είδους διοικητικά καθήκοντα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ισχύει νόµος από το 1941, πάν-
τως. Να το ξέρετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ωραία, να το ξεκαθαρίσουµε τώρα.
Είναι ευκαιρία, λοιπόν, να επανορθολογικοποιηθούν όλα αυτά τα
πράγµατα. 

Στέκοµαι στο άρθρο 36, όπου προβλέπεται η κατάργηση του
προληπτικού ελέγχου από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Εδώ συµφω-
νούµε απόλυτα. Είναι θέµα αρχής. Χρειάζονταν η ρύθµιση και η
οριοθέτηση αυτής της διαδικασίας, γιατί είναι πάρα πολλές οι
περιπτώσεις όπου η υποκειµενική κρίση δηµιουργεί προβλήµατα,
κυρίως σε αποφάσεις της τοπικής αυτοδιοίκησης, όπου ο έλεγ-
χος νοµιµότητας είναι πολλές οι φορές που µετατρέπεται σε
έλεγχο σκοπιµότητας και αυτό έχει σαν αποτέλεσµα κάποιες
γραφειοκρατικές αντιλήψεις και η ευθυνοφοβία να µπλοκάρουν
πάρα πολλές επιλογές του δηµοσίου και της αυτοδιοίκησης. 

Όµως, επισηµαίνω ότι απαιτείται ιδιαίτερη προσοχή στη µετά-
βασή µας στη νέα πραγµατικότητα της κατάργησης του προλη-
πτικού ελέγχου, όπου θα µένει µόνο ο κατασταλτικός έλεγχος, ο
οποίος βεβαίως θα πρέπει να τηρείται και να είναι και αυστηρός. 

Στη µετάβασή µας, όµως, θα πρέπει να αποφευχθούν οι δύο
ακραίες πιθανές εµπλοκές, είτε της ασυδοσίας είτε της δυσλει-
τουργικότητας εξαιτίας πιθανής ευθυνοφοβίας υπαλλήλων στις
ταµειακές υπηρεσίες.

Για το άρθρο 42 θεωρούµε λογικό το αίτηµα της Πανελλήνιας
Ένωσης Αξιωµατικών του Λιµενικού Σώµατος -των οποίων το
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υπόµνηµα καταθέτω και στα Πρακτικά- η κρίση των αρχιπλοιάρ-
χων να µην γίνεται από το πρώτο έτος που ο αξιωµατικός θα βρί-
σκεται στο βαθµό αυτό, γιατί είναι και ανορθολογικό και κοστο-
βόρο. Είναι σπατάλη ανθρώπινου δυναµικού, αλλά και οικονοµι-
κών πόρων και νοµίζω ότι στις µέρες µας είναι εξωφρενικό να
προβαίνουµε σε τέτοιου είδους σπατάλες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Δανέλλης, κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα δύο χρόνια, τα οποία µέχρι σήµερα ορίζονται ως περίοδος
στασιµότητας στον συγκεκριµένο βαθµό, είναι λίγα ούτως ή
άλλως για την παρούσα συγκυρία στενών πόρων και περιορισµέ-
νων δυνατοτήτων τόσο στην εξέλιξη του προσωπικού όσο και
στη συνταξιοδότησή του. Και επειδή όντως πρέπει να εξοµοιωθεί
µε τα υπόλοιπα Σώµατα, το αυτονόητα ορθό είναι τα υπόλοιπα
Σώµατα να περάσουν από το ένα έτος στασιµότητας στο βαθµό
στα δύο, γιατί εντέλει δεν κατανοούµε ότι σήµερα είναι δυνατόν
να δηµιουργούνται στρατιές συνταξιούχων των πενήντα ή των
πενήντα δύο ετών. 

Όσο για την παράλληλη επετηρίδα, η οποία αναφέρθηκε από
τον αρµόδιο Υπουργό στη συζήτηση στην επιτροπή, οι σηµερινές
διατάξεις αποκλείουν σηµαντικό αριθµό αξιωµατικών. Και παρ’
ότι τα σχέδια νόµου που είχαν αναρτηθεί προς διαβούλευση επί
υπουργίας Δρίτσα στο άρθρο 42, παράγραφος 2 συγκεκριµένα,
συµπεριλάµβαναν την γενίκευση της διάταξης περί παράλληλης
επετηρίδας, στο παρόν σχέδιο παραλήφθηκαν. Τι εµποδίζει στο
να προστεθεί η διάταξη αυτή στο άρθρο 43;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Κλείνοντας, λοιπόν, θα αναφερθώ στο άρθρο 46 που αφορά

ρυθµίσεις θεµάτων έργων και οργανισµών εγγείων βελτιώσεων
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, το οποίο µας βρίσκει
σύµφωνους. Να σηµειωθεί, ωστόσο, ότι µε τις προωθούµενες
διατάξεις δεν λύνονται όλα τα προβλήµατα των ΟΕΒ, που θα
χρειαστούν συµπληρωµατικές ρυθµίσεις στο άµεσο µέλλον και
για αυτό έπρεπε να υπάρχει και µια ολοκληρωµένη προσέγγιση.

Να θυµίσω εδώ ότι εκκρεµεί η εφαρµογή της ευρωπαϊκής οδη-
γίας για την διαχείριση των υδάτινων πόρων, η οποία θα φέρει
πολύ µεγάλες διαφοροποιήσεις στο σύνολο των ισχυόντων σή-
µερα.

Επί της αρχής καταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου.
Επί των άρθρων επιφυλάσσοµαι να τοποθετηθώ στην επόµενη

συνεδρίαση.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρείς
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Νεάπολης Θεσ-
σαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Σκουρλέτης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είναι η οµιλία

του Υπουργού ή ολιγόλεπτη παρέµβαση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, σε εφαρµογή

του Κανονισµού, τον οποίο έχω µπροστά µου και ο οποίος λέει
το εξής: «Στις συζητήσεις νοµοσχεδίων και προτάσεων νόµου ο
λόγος δίνεται πρώτα στους αρµόδιους Υπουργούς αν τον ζητή-
σουν.». Ο κ. Σκουρλέτης το ζήτησε. Ζήτησε, µάλιστα, να ακούσει
πρώτα τους εισηγητές και να µιλήσει. Το ζήτησε, λοιπόν.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητάω τον λόγο
επί του Κανονισµού εγγράφως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τι είπατε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Έχει έρθει αίτηµα στην Έδρα,

µε το οποίο ζητάω τον λόγο επί του Κανονισµού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Κεγ-

κέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε,

αλλά η ερµηνεία του Κανονισµού, που δίνετε είναι όχι διασταλ-
τική, αλλά  διαστρεβλωτική εντελώς. Και το άρθρο 95 και το άρ-
θρο 64 είναι σαφέστατα. Ο Υπουργός δικαιούται τον λόγο πριν
τους εισηγητές, εφόσον το ζητήσει ή µετά τους έξι πρώτους οµι-
λητές. Δεν δικαιούται ενδιάµεσα, παρά µόνο εάν κάνει χρήση της
γενικόλογης διάταξης για ολιγόλεπτη παρέµβαση δύο λεπτών.
Εποµένως, δεν έχει τον λόγο ο κύριος Υπουργός, αλλά οι έξι
πρώτοι οµιλητές. Παρακαλώ, λοιπόν, για την τήρηση του Κανο-
νισµού, προκειµένου τα πράγµατα να κυλήσουν οµαλότατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, δεν υπάρχει λόγος να διαφωνούµε εδώ. Έχει γίνει µια συµ-
φωνία. Θα µπορούσε να είχε µιλήσει πριν από τους εισηγητές.
Αφού, λοιπόν, η Έδρα δέχτηκε τη συµφωνία, δεν µπορούµε τώρα
να του αφαιρέσουµε το λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κάνατε συµφωνία παρά τον Κα-
νονισµό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, αυτό έγινε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εγώ θα άρω την αντίρρηση,

κύριε Πρόεδρε, αλλά την οµόφωνη απόφαση της Βουλής ότι
συγκεκριµένη ώρα, όπως λήφθηκε, θα σταµατήσει η συνεδρίαση
θα πρέπει να την ανακοινώσετε, παρακαλώ. Είστε αρµόδιος να
την ανακοινώσετε στο Σώµα. Γιατί την κρατάτε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Δέν-

δια. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν θέλω να τοποθετηθώ επί του θέµα-

τος. Εφόσον ο Υπουργός επιλέγει να µιλήσει, για µας ζήτηµα δεν
υφίσταται. Απλώς, θα ήθελα να ρωτήσω αν θα τοποθετηθεί ο πα-
ριστάµενος Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Τσακαλώτος. 

Αυτό θα το κάνετε αµέσως µετά, κύριε Υπουργέ;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Με συγχωρείτε που σας απευθύνοµαι,

αλλά σας απευθύνοµαι δια του Προεδρείου και µε την άδειά του. 
Υπάρχει µια αντίληψη εδώ, η οποία µου κοινοποιήθηκε, περί

λήξης της σηµερινής συνεδρίασης στις 16.00’ και καταλαβαίνετε
ότι λόγω των ηµερών η δική σας τοποθέτηση πιθανόν θα χρει-
αστεί απάντηση ή εν πάση περιπτώσει σχολιασµό ή ερωτήσεις.
Γι’ αυτό, αν έχετε την καλοσύνη, να µου προσδιορίσετε το πότε
θα τοποθετηθείτε. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μπο-
ρώ να µιλήσω µετά τους εισηγητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η σειρά είναι ως
εξής. Θα µιλήσουν οι Βουλευτές και επί των τροπολογιών οι
Υπουργοί, όπως συνήθως γίνεται. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να προτείνω να τοπο-
θετηθεί και ο κ. Τσακαλώτος αµέσως µετά τον Υπουργό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αν συµφωνείτε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πρέπει να µας πείτε αν η συνεδρίαση θα

λήξει στις 16.00’ ή όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το θέµα αυτό,

επειδή προηγουµένως είχε ανακοινωθεί, ξανατέθηκε στη Διά-
σκεψη των Προέδρων από εµένα -τώρα θα αρχίσει- µε εισήγηση
ότι όλα τα κόµµατα συµφωνούν και θα αποφασίσει η Διάσκεψη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Η Διάσκεψη θα αποφασίσει; Το Σώµα
δεν αποφασίζει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επειδή είχε απο-
φασίσει η Διάσκεψη, έθεσα το θέµα στη Διάσκεψη, µε εισηγητές
όλα τα κόµµατα. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω καταθέ-

τοντας κατ’ αρχάς κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις επί των άρ-
θρων 15, 17, 23 και 25. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Παναγιώτης Σκουρλέτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Νοµίζω ότι η µια αµηχανία διαδέχεται την άλλη: Αµηχανία
τα τελευταία εικοσιτετράωρα µε βάση την τελευταία συµφωνία
και αµηχανία και από την παρουσία του κ. Τσακαλώτου. 

Εν πάση περιπτώσει, βλέπω µια αδυναµία να υπάρξει µια συν-
τεταγµένη πολιτική, µια στάση κριτικής απέναντι στην τελευταία
συµφωνία. 

Η παρουσία του κ. Τσακαλώτου µε διευκολύνει κι εµένα να µην
αφιερώσω µεγάλο µέρος της παρέµβασής µου σε αυτά τα θέ-
µατα, αλλά θέλω να πω µόνο κάτι.  Είναι πολύ πιο πειστικό το να
κάνετε µια κριτική επί συγκεκριµένων ζητηµάτων από το να δη-
µιουργείτε απλά θόρυβο. Και φοβάµαι ότι ο θόρυβος αυτός δεν
αφορά µόνο την τοποθέτησή σας επί της τελευταίας συµφωνίας.
Αφορά το οτιδήποτε κατατίθεται εδώ ως νοµοσχέδιο ή ως τρο-
πολογία. 

Είστε η Αντιπολίτευση του θορύβου. Διότι ακριβώς θέλετε να
σκεπάσετε τη δική σας ανεύθυνη στάση και τη δική σας µη απο-
κάλυψη των δικών σας θέσεων απέναντι στον ελληνικό λαό. Διότι
τα ζητήµατα που έχουν τεθεί και στη µεγάλη εικόνα -αυτά που
αφορούν τη διαπραγµάτευση- είναι πολύ συγκεκριµένα. Σε αυτά
δεν έχετε πει τίποτα. 

Κύριε Δένδια, -µια και απ’ ό,τι καταλαβαίνω θέλετε αµέσως
µετά να παρέµβετε- αν είστε ενήµερος, πείτε µας τι διηµείφθη
ανάµεσα στην κ. Μέρκελ και τον Αρχηγό του κόµµατός σας. Ενη-
µερώστε µας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πολύ θα το ήθελα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ο κ. Τσακαλώτος θα κάνει µια ενηµέρωση, µε βάση τη δική
του ευθύνη. Εσείς θα µας πείτε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τα πάντα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Τι είπατε τέλος πάντων εκεί πέρα; Αισθάνεστε αυτή την
ανάγκη ή απλώς θέλετε να δηµιουργείτε θόρυβο; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ως ανάγκη, κύριε Υπουργέ, όχι, αλλά
θα το κάνω επειδή µου το ζητάτε.

Και εν πάση περιπτώσει, αναφερόµενος και στον κ. Γρηγο-
ράκο, ο οποίος αφιέρωσε ακόµη µεγαλύτερο µέρος της παρέµ-
βασής του επ’ αφορµή το σηµερινό νοµοσχέδιο για να µας
νουθετήσει, θέλω να σας πω το εξής. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Εγώ τοποθετήθηκα, δεν νουθετώ
κανέναν. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Είναι πειστικό να εγκαλείτε εσείς –κι όταν λέω εσείς, όχι
εσείς προσωπικά, ως άνθρωπος που συµµετείχε στις κοινοβου-
λευτικές πλειοψηφίες των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ-Νέας Δηµοκρα-
τίας - και να µας µιλάτε για αγώνα κατά της λιτότητας; 

Αυτό, δηλαδή, είναι ανέκδοτο. Καταγράφεται στα πρώτα ανέκ-
δοτα του 2017.    

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Οφείλει να τα πει αυτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Εν πάση περιπτώσει, καταλαβαίνω την στρατηγική ανάγκη
του χώρου του ΠΑΣΟΚ, της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, της
εγχώριας σοσιαλδηµοκρατίας, να επαναπροσδιοριστεί. Πάρτε,
όµως, µαθήµατα από αυτό που συµβαίνει στο εξωτερικό σήµερα.
Πάρτε µαθήµατα από τα βήµατα που κάνει η ευρωπαϊκή σοσιαλ-
δηµοκρατία, βήµατα χειραφέτησης απέναντι στον νεοφιλελεύ-
θερο µονόδροµο. 

Αυτή, όµως, η διαδικασία δεν µπορεί να γίνεται µόνο µε τα
λόγια. Για να είναι πειστική, πρέπει να απαλλαγείτε από εκείνα
τα πολιτικά στελέχη-βαρίδια, διότι αλλιώς η αξιοπιστία δεν επα-
νακτάται. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν θα υποκύψω περισσότερο σε αυτά
τα οποία είπατε και δεν θα συνεχίσω σε αυτές τις γενικές ανα-
φορές. 

Θέλω να αναφερθώ στα του νοµοσχεδίου και της συζήτησης,
που έχουµε κάνει µέχρι σήµερα. Από την αρχή επιλέξατε να κά-
νετε µια γενική κριτική για τον τρόπο νοµοθέτησης. Εγώ δεν
ισχυρίζοµαι ότι έχουν λυθεί όλα τα ζητήµατα που αφορούν τον
τρόπο νοµοθέτησης στην ελληνική Βουλή, στην παρούσα πε-
ρίοδο. Ούτε, βέβαια, είναι άλλοθι το τι κάνατε εσείς. Κι αυτά που
σας ανέφερα την προηγούµενη φορά, το ένα άρθρο, ένα νόµος

κ.λπ., τα οποία είχαν τη δικιά τους σκοπιµότητα για να µην δια-
φοροποιείται η τότε πλειοψηφία, δεν τα λέω για να δικαιολογήσω
δικές µας αδυναµίες. 

Δεν µπορώ, όµως, να µη συγκρίνω ότι εδώ, συντεταγµένα, µε
άνεση χρόνου, υπήρξε ένα νοµοθέτηµα, το οποίο είχε κορµό, η
πλειοψηφία των διατάξεων αφορούσε το Υπουργείο Εσωτερικών
και βεβαίως σε αυτό προστέθηκαν κι άλλες τροπολογίες οι ο-
ποίες κριθήκαν απαραίτητες σε αυτή τη διάφανη και µε όλη την
άνεση του χρόνου διαδικασία και τέθηκαν υπ’ όψιν του ελληνικού
Κοινοβουλίου. 

Στην προσπάθειά σας, όµως -απευθύνοµαι στους συναδέλ-
φους της Νέας Δηµοκρατίας- να είστε σε όλα αρνητικοί, επιστρα-
τεύετε όλες σας τις δυνάµεις, µέσα κι έξω από το Κοινοβούλιο.
Χθες, για παράδειγµα –και το λέω αυτό γιατί αφορά την ύλη του
Υπουργείου Εσωτερικών- βάλατε και την ΚΕΔΕ να βγάλει ανα-
κοίνωση και µετατρέπετε τον θεσµό της ΚΕΔΕ, ο οποίος θα πρέ-
πει να στέκεται στο ύψος του, σε τι; Βάλατε τον κ. Πατούλη, ο
οποίος συµµετέχει από τον έκτο µήνα του παρελθόντος έτους
σε µία διαδικασία ανοιχτού διαλόγου για τη µεταρρύθµιση του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», να φύγει στο παρά πέντε. Γιατί; Τελικά τι θυµή-
θηκε, ότι είναι ο «γαλάζιος» συνδικαλιστής γιατρός κι ο «γαλά-
ζιος» δήµαρχος; 

Προστατέψτε τους ανθρώπους σας και προστατέψτε τους θε-
σµούς της αυτοδιοίκησης. Διότι, αλλιώς, τότε θα ισχυριστούµε
ότι ήταν προσχηµατική αυτή η συµµετοχή τόσους µήνες και άρ-
γησε να το κάνει. Δεν βοηθάει, όµως, µια τέτοιου είδους πρα-
κτική. Σταθείτε, λοιπόν, στο ύψος των περιστάσεων, µιλήστε για
την αυτοδιοίκηση, έχουµε αρκετή εµπειρία, συµβάλλετε µε τις
προτάσεις σας. Έχετε αρκετούς ανθρώπους εκλεγµένους οι
οποίοι αναφέρονται στον χώρο τον δικό σας, αλλά πραγµατικά
µην τους αδειάζετε και µην τους εξωθείτε σε πράξεις οι οποίες
δεν βοηθούν. 

Από εκεί κι έπειτα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βασική αν-
τιπαράθεση έγινε γύρω από το άρθρο 25. Κι αυτό δεν είναι τυ-
χαίο, γιατί το άρθρο 25 είναι ένα άρθρο το οποίο έρχεται να λύσει
προβλήµατα, έρχεται να δώσει απαντήσεις σε κάτι που αποφύ-
γατε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, να απαντήσετε. Τι θα γίνουν
αυτοί οι άνθρωποι, οι συµβασιούχοι στην καθαριότητα; Θα απο-
λυθούν; Δεν θα πληρωθούν; Τι προτείνετε; Κι εδώ θέλω να σας
βάλω ένα κουίζ. Θα το απαντήσουµε την Τρίτη, εάν συνεχιστεί η
διαδικασία. Επί ποίου Υπουργού υπήρξε παράταση συµβασιού-
χων οι οποίοι είχαν συµπληρώσει είκοσι τέσσερις µήνες; 

Αφορά την περίοδο της Νέας Δηµοκρατίας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μη µας βοηθάτε, αφήστε µας να το

βρούµε µόνοι µας!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Θα σας τα πω την Τρίτη. Απλώς σας δίνω χρόνο να προ-
ετοιµαστείτε.

Και ποιες ήταν οι περιπτώσεις εκείνες που ζητήσατε παράταση
συµβάσεων όχι για εργαζόµενους, αλλά για εργολαβικές εται-
ρείες καθαριότητας; Αυτές ήταν που αποτέλεσαν το άντρο εκεί-
νων των χώρων όπου καταπατήθηκε κάθε έννοια εργασιακού
δικαιώµατος. Και το γνωρίζετε αυτό. Για αυτές αποδείχθηκε στην
πράξη ότι κοστίζουν περισσότερο στο ελληνικό δηµόσιο απ’ ότι
οι συµβάσεις που παρατείναµε εµείς για να καλύπτουν αυτές τις
θέσεις. Και δεν είναι θέσεις που αφορούν µόνο τους ΟΤΑ. Μι-
λάµε για συµβάσεις στην καθαριότητα, που αφορούν και τον δη-
µόσιο τοµέα.

Άρα, δεν ισχύει η κριτική ότι πληρώνονται στο σύνολό τους
αυτές οι παρατάσεις συµβάσεων από τα ανταποδοτικά. Γιατί
είναι ίσως στο µεγαλύτερό τους µέρος, αλλά δεν αφορά το σύ-
νολο αυτών των περιπτώσεων.

Βεβαίως, εδώ υποκρύπτεται η δική σας προσέγγιση, η δική
σας αντίληψη ότι όλα αυτά δεν θα πρέπει να ασκούνται από τους
εκλεγµένους δηµάρχους. Θέλετε να γίνουν αντικείµενο κερδο-
σκοπικής, επιχειρηµατικής δραστηριότητας. Θέλετε να τα δώ-
σετε σε ιδιώτες. Το γνωρίζουµε. Πείτε το, όµως, να το ξέρουν και
οι εργαζόµενοι σε αυτούς τους τοµείς και να το ξέρει και ο ελ-
ληνικός λαός. Αυτό σηµαίνει προγραµµατικό θάρρος. Αναγνωρί-
στε το, λοιπόν. Πείτε το. 

Γιατί πραγµατικά εκεί υπάρχει µια κόκκινη γραµµή που µας χω-
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ρίζει. Υπάρχει µια διαφορετική αντίληψη. Εκεί υπάρχει µια τοµή
πάνω σε αυτά τα ζητήµατα. Και εµείς θα υπερασπιστούµε και θα
υποστηρίξουµε ότι αυτές οι δραστηριότητες πρέπει να ασκούν-
ται από τους δήµους, εάν θέλουµε να πιστεύουµε ότι οι δήµοι
πρέπει να παίζουν κάποιον ουσιαστικό ρόλο, να έχουν αρµοδιό-
τητες ή απλώς να είναι διεκπεραιωτές κάποιων –ας πούµε- χρη-
µατικών ενταλµάτων από εδώ και από εκεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να υποστηρίξω ότι σε καµ-
µία περίπτωση το άρθρο 25 δεν έχει κανενός είδους συνταγµα-
τικό κώλυµα. Η επίκληση αυτού του ζητήµατος απλά και µόνο
εξυπηρετεί τη δική σας στείρα αντιπολιτευτική προσέγγιση στο
ζήτηµα αυτό. Διότι γνωρίζετε πολύ καλά ότι αυτές οι συµβάσεις
παρατάθηκαν µε βάση τη µη επάρκεια χρόνου, αλλά και για λό-
γους δηµοσίου συµφέροντος.

Παρ’ όλα αυτά επιµένετε, δηµιουργείτε προβλήµατα και δίνετε
το δικαίωµα σε κάποιες λίγες έστω περιπτώσεις δηµάρχων να
επικαλούνται τέτοιου είδους προσεγγίσεις και να δηµιουργούν
προβλήµατα. Σήµερα µε τη συγκεκριµένη τροπολογία, µε το
άρθρο 25, νοµίζω ότι απαντούµε σε αυτά τα ζητήµατα. Δεν υπάρ-
χουν τέτοιου είδους πλέον ζητήµατα και προχωράµε. 

Θέλω να αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 939 και
ειδικό 18. Αφορά τη δυνατότητα µετά από αµετάκλητες δικαστι-
κές αποφάσεις να προσληφθούν στο δηµόσιο άνθρωποι οι οποίοι
έχουν δικαιωθεί προηγουµένως. Ήταν άνθρωποι οι οποίοι δού-
λευαν µε συµβάσεις έργου. Δεν προσµετρώνται στον κανόνα 1
προς 4, επειδή έχουν υπάρξει οι προηγούµενες δικαστικές απο-
φάσεις. Όταν ξεκίνησαν, όµως, αυτοί να εργάζονται δεν υπήρχε
ως απαραίτητο κριτήριο να διαθέτουν κάποια τυπικά προσόντα. 

Φροντίσατε ήδη και η τροπολογία βγήκε χθες στον Τύπο και
σε διάφορα site και έλεγαν ότι έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ να διορίσει αν-
θρώπους στο δηµόσιο, δικά του παιδιά, χωρίς προσόντα. Είναι
το νέο αφήγηµα αυτό που θα ακούσουµε τις επόµενες ηµέρες. 

Επαναλαµβάνω, όµως. Αυτοί εργαζόντουσαν. Δεν τους ζητή-
θηκε ποτέ να υπάρχει το τυπικό προσόν. Και –ξέρετε- στη συν-
τριπτική τους πλειοψηφία είναι άνθρωποι που εργάζονται στην
καθαριότητα. Σας συνιστώ να καλέσετε κάποιους απ’ αυτούς και
να τους δείτε στα βουλευτικά σας γραφεία. Γιατί εγώ είδα κά-
ποιους και µου έθεσαν ένα ερώτηµα. «Επί πέντε, επτά, οχτώ χρό-
νια η πολιτεία µε είχε και µάζευα σκουπίδια. Τώρα λοιπόν,
χρειάζεται να έχω απολυτήριο Γυµνασίου; Χρειάζεται να έχω
απολυτήριο στα πενήντα, στα πενήντα δύο, στα σαράντα εννέα
µου για να το κάνω;». Ούτε αυτό δεν µπορούν να κάνουν αυτοί
οι άνθρωποι; Τόση πια κοινωνική αναλγησία υπάρχει σε τέτοιου
είδους τοποθετήσεις; 

Σας παρακαλώ, λοιπόν, αν δεν έχετε εικόνα, να ζητήσετε απ’
αυτούς τους ανθρώπους να σας πουν ακριβώς πώς έχει η κατά-
σταση. 

Χαίροµαι που είστε αµήχανοι και δεν µιλάτε, γιατί τις άλλες
φορές διακόπτετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Και µε τα πλαστά πτυχία;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ποια πλαστά; Τα έχετε µπερδέψει, νοµίζω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Τα προσεκόµισαν και τώρα απο-

δείχθηκε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Μιλάµε για κάτι πολύ συγκεκριµένο. Αυτό είναι άλλο ανέκ-
δοτο, αυτή είναι άλλη ιστορία, µην τα µπερδεύετε όλα. Καλύτερα
να ενηµερωθείτε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Το ίδιο είναι. Τα ξέρουµε καλά και
εµείς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Άµα τα ξέρετε καλά, όταν πάρετε τον λόγο, να τοποθετη-
θείτε µε ευθυκρισία και πείτε, εν πάση περιπτώσει, τι θέση
παίρνετε για το συγκεκριµένο θέµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όλο το νοµοσχέδιο είναι προσλή-
ψεις. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Τι προσλήψεις; Για ανθρώπους που ήδη εργάζονται; Πάλι
συνεχίζετε αυτό το ψέµα; Και, µάλιστα, βάζετε τους ανθρώπους
σας, τους ανθρώπους από τα media, να το αναπαράγουν; 

Άκουγα προχθές, λοιπόν, τον κ. Κώνστα, δηµοσιογράφο στο

«ACTION24», ο οποίος µάλιστα τώρα κάνει και tweet µετά από
δύο ηµέρες, και έλεγε ότι στο γραφείο του Υπουργού Εσωτερι-
κών, του κ. Σκουρλέτη, εργάζονται πενήντα έξι µετακλητοί σύµ-
βουλοι. Είναι δεκαεπτά στον αριθµό. Έλεγε µάλιστα ότι αυτοί
αµείβονται από 2.000 µέχρι 2.100 καθαρά. Είναι ψευδές, οι µισθοί
κυµαίνονται από 750-800 µέχρι 1.100-1.200 ευρώ καθαρά. Έλεγε
ότι σε αυτά πρέπει να προσθέσουµε τις πιστωτικές κάρτες, τα
τηλέφωνα και τα έξοδα µετακίνησης. Πού ζούµε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν τα είπαµε αυτά εµείς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Είναι οι άνθρωποι που έρχονται απευθείας σε συνεννόηση
µε το δικό σας γραφείο Τύπου, µε τους δικούς σας µηχανισµούς
παραπληροφόρησης. Είναι αυτοί οι άνθρωποι, που µαζί σας δί-
νουν τη µάχη της υπεράσπισης της διαπλοκής, είναι αυτοί οι άν-
θρωποι που το προηγούµενο διάστηµα και τώρα ακόµη επι-
µένουν, µε πρώτον και κύριο τον Αρχηγό του κόµµατός σας, να
µην προχωρήσει τίποτα, να συνεχίσει η ανοµία, τις δηµόσιες συ-
χνότητες να τις καταλαµβάνει όπως θέλει κανείς και όποτε θέλει.
Αυτοί είναι οι άνθρωποι µε τους οποίους πάτε χέρι χέρι. 

Κατά τα άλλα, ο ΣΥΡΙΖΑ διορίζει στρατιές κοµµατικών ηµετέ-
ρων. Μα, δεν διαβάζετε τα επίσηµα νούµερα, δεν βλέπετε πόσος
είναι ο αριθµός των δηµοσίων υπαλλήλων; 

Είναι τελείως διαφορετικό το θέµα των συµβασιούχων και σας
το είπα την προηγούµενη φορά. Θέλω να επαναλάβω αυτήν την
πρόσκληση. Πρέπει κάποια στιγµή να δούµε το θέµα πολύ συ-
στηµατικά, να καθίσουµε κάτω και εάν είναι δυνατό, να συµφω-
νήσουµε σε µία διακοµµατική προσέγγιση πάνω στο θέµα των
δεκάδων χιλιάδων συµβασιούχων του δηµοσίου. Να µην κρίνει η
Κυβέρνηση, λοιπόν, ποιοι απ’ αυτούς καλύπτουν άλλου είδους
ανάγκες απ’ αυτές που τυπικά φαίνεται. Να συµφωνήσουµε σε
έναν τρόπο. Ή δεν είναι πρόβληµα αυτό, ή δεν είναι πρόβληµα
αυτοί οι οποίοι είναι οκτώ, δέκα, δώδεκα χρόνια σε µία θέση; Κα-
ταλαβαίνετε ότι πριν από οκτώ, δέκα, δώδεκα χρόνια δεν ήταν η
παρούσα Κυβέρνηση στα πράγµατα, κάποιοι άλλοι ήταν. Αλλά
δεν είναι κριτήριο αυτό. Κριτήριο είναι οι πραγµατικές ανάγκες,
κριτήριο είναι οι ζωές των ανθρώπων, πολύ δε περισσότερο, στις
σηµερινές δύσκολες στιγµές. Αφήστε, λοιπόν, την παρωχηµένη
επιχειρηµατολογία, αφήστε αυτόν τον λαϊκιστικό δήθεν νεοφιλε-
λεύθερο εκσυγχρονισµό, ο οποίος διακρίνει τον λόγο σας, και
καθίστε και σκύψτε πάνω από συγκεκριµένα ζητήµατα και προ-
βλήµατα. 

Θέλω να αναφερθώ και σε µία άλλη τροπολογία. Μάλιστα, κά-
ποιος από τους προηγούµενους εισηγητές δεν κατάλαβε γιατί
κατατίθεται εδώ και είπε «Μα, καλά το Υπουργείο Υγείας κατα-
θέτει τροπολογία σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο κατά κύριο λόγο
αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών»; Αναφέροµαι στην τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 941 και ειδικό 20. 

Πρόκειται για µία τροπολογία που δίνει τη δυνατότητα στις πε-
ριφέρειες να συνάψουν προγραµµατικές συµβάσεις µε τις περι-
φέρειες υγείας. Οι περιφέρειες και οι δήµοι, ως γνωστόν, επο-
πτεύονται, µε βάση τη δικιά τους, βέβαια, προφανώς αυτοτέλεια,
από το Υπουργείο Εσωτερικών. Ποιο είναι το παράλογο, δηλαδή
και σας ενοχλεί ότι έρχεται αυτή η τροπολογία στο συγκεκριµένο
άρθρο; Ή δεν θέλετε; Μάλιστα, η πρόβλεψη αυτή οφείλει να γίνει
εντός του ορίου του προϋπολογισµού των ΟΤΑ πρώτου και δεύ-
τερου βαθµού. Είναι κάτι για το οποίο, εάν ρωτήσετε ανθρώπους
από τον δικό σας χώρο, δήµαρχους, περιφερειάρχες, έχουν έµ-
πρακτα βοηθήσει σε αυτές τις δύσκολες στιγµές διάφορες δο-
µές υγείας, αναλαµβάνοντας δαπάνες για καθηµερινά ζητήµατα,
είτε για εξοπλισµούς. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε πώς θα στηρίξουµε αυτό το πολύπαθο
Σύστηµα Υγείας. Και αυτό κακό είναι; Και σε αυτό ακόµη διαφω-
νείτε; Τόσος πλέον αρνητισµός σε οτιδήποτε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µιλήσω παραπέρα. Θα
έχουµε τη δυνατότητα, αν δεν ολοκληρώσουµε σήµερα, να τα
δούµε την επόµενη εβδοµάδα και εκεί πλέον θα δοθεί και σε
εσάς η δυνατότητα και σε εµάς να δούµε συγκεκριµένα πλέον
ποιος αναλαµβάνει την ευθύνη απέναντι σε τι, διότι υπάρχουν
πράγµατα στα οποία υπάρχει περιθώριο να ψηφίζουµε και κοινά.
Δεν µπορεί τελικά απλά και µόνο µια στείρα αντιπολιτευτική εµ-
µονή και διάθεση, µια ιδεοληψία τελικά της ιδεολογίας της αγο-
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ράς να σας κάνει να αρνείστε συγκεκριµένες λειτουργικές προ-
τάσεις, που βελτιώνουν τη ζωή ανθρώπων, που βελτιώνουν την
καθηµερινότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια του χρόνου.

Όλοι αναζητούν τον κ. Τσακαλώτο, δεν ξέρω γιατί. 
Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος έχει τον λόγο για µία

τροποποίηση των άρθρων 4 και 4α του ν.3864/2010.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Είναι η πρώτη φορά που δεν παραπονιέ-

ται κανείς που παρακάµπτει ο Υπουργός...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, όλοι τον ανα-

ζητούν. Αυτό είπα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πρέπει

να πω σε όλους και σε όλες τότε ότι είναι συγκινητικό που όλοι
µε αναζητείτε και ότι σας έλειψα. Θέλω να ευχαριστήσω και τη
Νέα Δηµοκρατία, η οποία µου έδωσε και συγχαρητήρια για τα
ελληνικά µου, ότι βελτιώνονται και γι’ αυτό τους ευχαριστώ πάρα
πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι ενηµερώσεις γίνονται από την Κυβέρνηση. Απ’ ό,τι ξέρω,

από το Σύνταγµα υπάρχει µία συλλογική ευθύνη της Κυβέρνησης
και όταν µιλάει ο κ. Τζανακόπουλος δεν µιλάει για πάρτη του,
αλλά µιλάει για όλη την Κυβέρνηση.

Να σας πω ένα-δύο πράγµατα για την διαπραγµάτευση. Θα
πω µόνο ένα-δύο, γιατί µου ήρθε πρόσκληση, µε πήρε τηλέφωνο
πριν από µια-δύο ώρες ο Πρόεδρος της Βουλής να µε ενηµερώ-
σει ότι υπάρχει αίτηµα από τη Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων να συζητήσουµε αυτά τα θέµατα. Είπα ευχαρίστως
και τώρα ο Πρόεδρος της Επιτροπής µου είπε ότι το έχει κανο-
νίσει για την Τρίτη στις 14.00’, οπότε εκεί νοµίζω ότι είναι ο κα-
λύτερος χώρος και χρόνος να τα πούµε γιατί θα έχουµε πολύ
περισσότερο χρόνο. Εξ άλλου θα σας έχω δώσει και άλλες τέσ-
σερις, πέντε ηµέρες για να ξεπεράσετε την στενοχώρια για την
στρατηγική να βάλουµε όλα τα αυγά στο καλάθι, ότι η Κυβέρ-
νηση δεν θα κλείσει την αξιολόγηση, ότι θα πάρουµε καινούρια
µέτρα 2,6 δισεκατοµµυρίων, 4,6 δισεκατοµµυρίων, 8,3 δισεκα-
τοµµυρίων. Οι αριθµοί στις εφηµερίδες σας αλλάζανε από ηµέρα
σε ηµέρα. Κάποιος πρέπει να τους εξηγήσει και κάποτε τη δια-
φορά µεταξύ ποσοστού του ΑΕΠ και δισεκατοµµυρίων. Άλλο
2,6% του ΑΕΠ και άλλο 2 δισεκατοµµύρια. Είναι αυτά τα πράγ-
µατα που µε λίγη βοήθεια από εσάς, που τους δίνετε την πληρο-
φόρηση, θα µπορούσαν να τα καλυτερεύσουν.

Θέλω να σας πω ότι το «όλα τα λεφτά» ήταν µία λέξη που είπε
ο Πιερ Μοσκοβισί, γιατί όταν ένας ή µια Ελληνίδα –δεν θυµάµαι-
δηµοσιογράφος ρωτάει τον Ντάισελµπλουµ και τον Μοσχοβισί
«πώς ισχυρίζεται η Ελλάδα, η ελληνική Κυβέρνηση ότι δεν θα
πάρει ένα µέτρο ως αποτέλεσµα της αξιολόγησης», απαντάει µε
την αγγλική λέξη net, δηλαδή καθαρά. Αυτή η µία λέξη σηµαίνει
ότι, παρ’ όλο που εσείς περιµένατε να πάρουµε δύο, τέσσερα,
έξι, οκτώ, δέκα –πόσο περιµένατε;- µέτρα, καθαρή δηµοσιονο-
µική επίπτωση δεν θα υπάρχει. Το είπε ο Μοσκοβισί, net. Δηλαδή,
ισχύει στην απάντηση της ερώτησης µας «πώς ισχυρίζεται η ελ-
ληνική Κυβέρνηση ότι δεν θα πάρει άλλα µέτρα», είπε ότι δεν θα
πάρει net µέτρα, δεν θα πάρει καθαρά µέτρα. Δηλαδή, αν είναι
ένα πακέτο ενός δισεκατοµµυρίου, που θα είναι µέτρα που πε-
ριορίζουν τη ζήτηση, πέρα από την οικονοµία θα υπάρχει και ένα
δισεκατοµµύριο -ο αριθµός που σας λέω είναι δειγµατικός, γιατί
θα είναι και µέρος της συζήτησης από την Τρίτη που θα έρχονται
οι θεσµοί- θα πάρει και ένα δισεκατοµµύριο µέτρα θετικά που θα
επιστρέφουν αυτά τα χρήµατα στην οικονοµία. Και γι’ αυτό ο
Ντάισελµπλουµ είπε µε ξεκάθαρο τρόπο ότι πάµε από τη λιτό-
τητα στις διαρθρωτικές αλλαγές, στις ανακατατάξεις εντός του
φακέλου της φορολογίας και εντός του κοινωνικού φακέλου.

Κάποιοι µπορεί να χάσουν, βεβαίως, αλλά κάποιοι θα κερδί-
σουν. Κάποιοι, δηλαδή, που τώρα δεν βοηθάµε και πρέπει να
τους βοηθήσουµε θα κερδίσουν, αλλά µερικοί µπορεί και να χά-
σουν. Εµείς θα κάνουµε τα πάντα στη διαπραγµάτευση –δεν θα

µπορέσω να σας πω ούτε και σήµερα ούτε και την Τρίτη, βε-
βαίως, ακριβώς ποιο θα είναι το πακέτο της συµφωνίας– για να
περιορίσουµε την απώλεια, ώστε αυτοί που θα χάσουν να πά-
ρουν κάτι σαν αποζηµίωση.

Εµείς ποτέ δεν είπαµε ότι το φορολογικό σύστηµα τα τελευ-
ταία σαράντα χρόνια ήταν το βέλτιστο. Ποτέ δεν είπαµε ότι µέσα
από το πελατειακό σύστηµα φτάσαµε σε ένα κοινωνικό σύστηµα
που ήταν το βέλτιστο. Άρα είµαστε πάντα ανοιχτοί σε συζητή-
σεις, όπως αυτές που θα γίνουν τώρα για αναδιαρθρώσεις που
θα έχουν net µηδέν δηµοσιονοµική επίπτωση. 

Το αν αυτές οι αναδιαρθρώσεις είναι σωστές, αν τις εγκρίνετε,
αν δεν τις εγκρίνετε, θα είναι µία συζήτηση που θα πρέπει να γίνει
µετά το τέλος της αξιολόγησης, που θα φέρουµε το πρόγραµµα.
Εκεί θα δείτε στη λεπτοµέρεια ποιος κερδίζει, ποιος χάνει και αν
έχουµε κάνει µε έναν δίκαιο τρόπο αυτή την αναδιάρθρωση.
Αυτό είναι το σηµαντικό. 

Θα είδατε και άλλα καλά και κακά νέα για εµάς. Δεν θέλω να
συνεχίσω να σας στενοχωρώ, λέγοντάς σας ότι συζητάµε ένα
πολύ µεγάλο πρόγραµµα, που είναι µέσα στο πακέτο, για να πε-
ριορίσει όχι τη λιτότητα που έρχεται, αλλά τη λιτότητα που
υπήρχε µε προγράµµατα απασχόλησης και ότι θα συζητήσουµε
αυτά που εσείς θεωρείτε «ιδεολογήµατα της Αριστεράς». Εσείς
θέλετε όχι µόνο οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες να έχουν
χάσει στην κρίση, αλλά να µην έχουν καµµία εγγύηση ότι θα κερ-
δίσουν και στην ανάκαµψη. Γι’ αυτό εµείς βάζουµε τόσο ψηλά το
θέµα των συλλογικών συµβάσεων. 

Γιατί αν θέλετε να ξέρετε τι είναι αυτό που οδηγεί στον λαϊκι-
σµό της δεξιάς και γιατί υπάρχουν οι πιέσεις εναντίον της ενω-
µένης Ευρώπης, είναι οι πιέσεις των ανθρώπων που λένε ότι ε-
µείς χάσαµε µε την παγκοσµιοποίηση, όπως την οραµατίστηκε ο
Μπλερ, ο Σρέιντερ και οι κεντροδεξιές δυνάµεις πριν από το
2009, αλλά τώρα δεν έχουµε καµµία εγγύηση ότι θα συµµετέ-
χουµε στην ανάκαµψη µετά από την κρίση. 

Γι’ αυτό εµείς βάζουµε πράγµατα, προσπαθώντας να εξασφα-
λίσουµε ότι θα ανατραπεί η γενική εικόνα η οποία υπάρχει εδώ
και τριάντα χρόνια, που πέφτει το µερίδιο της εργασίας στο ει-
σόδηµα, που είναι στάσιµοι οι µισθοί, που περιορίζεται το κοινω-
νικό κράτος. Γι’ αυτό συζητάµε αυτά που συζητάµε. 

Το όλο πακέτο θα το δείτε στο τέλος. Δεν µπορώ να πω σε λε-
πτοµέρειες ποιο θα είναι αυτό, τι θα είναι µέσα στα κουτάκια,
αλλά νοµίζω ότι έχετε ένα πολύ καλό περίγραµµα και από τους
ανθρώπους τους δικούς µας που πήγαν στην τηλεόραση τη Δευ-
τέρα το βράδυ και από τον κ. Τζανακόπουλο και από τις ανακοι-
νώσεις. Έχετε όλες τις πληροφορίες για τους βασικούς πυλώνες
αυτής της συµφωνίας και όλα τα άλλα είναι υποκρισία και κου-
βέντες να λέγονται. Ξέρετε ακριβώς τι γίνεται. Το πρόβληµα σας
δεν είναι ότι δεν ξέρετε. Είναι ότι δεν σας αρέσει. 

Βάλατε όλα τα αυγά σας σε ένα καλάθι, ποντάροντας ότι δεν
θα βγει και χάσατε, δυστυχώς. Θα µπορούσατε να το αποφύγετε,
αν ήσασταν καλύτεροι. Έχετε πολλούς ανθρώπους που είναι από
τον χρηµατοπιστωτικό τοµέα, που ξέρουν ότι όταν κάνουµε επεν-
δύσεις καλό είναι να µην βάζουµε όλα τα αυγά µέσα στο ίδιο κα-
λάθι. 

Είχα ειδοποιήσει τον κ. Μητσοτάκη ότι αυτό γίνεται µε πίεση
του κ. Σαµαρά και θα έχει το ίδιο πρόβληµα µε τον κ. Σαµαρά
που είχε ο πατέρας του. Τον είχα ειδοποιήσει για αυτό. Αλλά συ-
νεχίστηκε αυτή η στρατηγική: Να πέσει τώρα η Κυβέρνηση, να
µην γίνει η διαπραγµάτευση, να µην τελειώσει η δεύτερη αξιο-
λόγηση. Τη µεγάλη µου συγγνώµη για αυτά! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επί της τροπολο-
γίας, κύριε Υπουργέ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πάω
τώρα στην τροπολογία. Αυτοί πιέζουν, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πόσο χρόνο θέ-
λετε; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ένα,
ενάµισι λεπτό για την κάθε µία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι ενδιαφέρον να
µας πει για αυτά ο κύριος Υπουργός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αφήστε τον Υπουργό να µας τα πει,
κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν είπα ότι δεν
τον αφήνω. Παρακαλώ. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Η τρο-
πολογία για το Μέγαρο Μουσικής προβλέπει ότι παρατείνεται η
φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα του Μεγάρου Μουσι-
κής µέχρι τις 31 Αυγούστου. Όλοι ξέρετε ότι το έχουµε ξανακά-
νει αυτό και σε άλλες περιπτώσεις, για να µπορούν να πληρώνο-
νται οι εργαζόµενοι και να εξασφαλιστεί η κάλυψη των αναγκών
στο Μέγαρο. 

Συγχρόνως, όµως, κάνουµε και δύο κινήσεις για να µην ξανα-
γίνει αυτό. Η πρώτη κίνηση είναι ότι ήδη διενεργείται δηµοσιο-
νοµικός έλεγχος από την αρµόδια Υπηρεσία του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους, για να δούµε ακριβώς ποια ήταν η κατά-
σταση στα οικονοµικά του Μεγάρου. 

Συγχρόνως, είµαστε στη διαδικασία να βρεθεί καινούριος Γε-
νικός Διευθυντής του Οργανισµού, που θα είναι υπεύθυνος για
τα οικονοµικά, οπότε να µπει αυτός ο Οργανισµός σε µία και-
νούργια βάση. 

Η δεύτερη τροπολογία έχει να κάνει µε το Ταµείο Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας, όπου τον Ιούλιο του 2016 παραιτήθηκαν
τα τρία µέλη της Εκτελεστικής Επιτροπής. Όπως ξέρετε, έχουµε
ένα καινούργιο πλαίσιο για το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας για το πώς εκλέγονται από µία Επιτροπή Επιλογής,
που κατά τη δική µου άποψη έκανε κάτι επικίνδυνο, µε την έννοια
ότι άφησε κάποιους ανθρώπους να παραιτηθούν πριν βρουν
τους αντικαταστάτες τους. Αυτό έχει δηµιουργήσει µία σειρά
από προβλήµατα που έρχεται αυτή η τροπολογία να διορθώσει. 

Να σας δώσω ένα παράδειγµα µε ένα πρόβληµα, που είχαµε
και στο πανεπιστήµιο και θα ήθελα να το συζητήσω µε τον κ. Γα-
βρόγλου, ούτως ώστε να αλλάξει κι αυτό. Εάν σε ένα πανεπιστή-
µιο προτείνεται από την επιτροπή κάποιος υποψήφιος και µετά
αυτός ξαφνικά αποφασίσει να πάει κάπου αλλού, δεν µπορείς να
πάρεις τον δεύτερο. Πρέπει να ξαναρχίσεις όλη τη διαδικασία
από την αρχή. Αυτό δεν γίνεται αλλού και δεν είναι πολύ σωστό. 

Το ίδιο κάνουµε τώρα για το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας. Τι κάνουµε δηλαδή; Η λίστα προτεραιότητας,  πώς
βγαίνουν οι υποψήφιοι µπορεί να ισχύει για έξι µήνες. Οπότε εάν
κάποιος πει, «ναι, θέλω να έρθω» και τελευταία στιγµή σου πει
για διάφορους λόγους, όπως για παράδειγµα, «είχα µία καλύ-
τερη πρόταση από αλλού» και δεν έρθει, µπορείς να πας στον
δεύτερο ή στον τρίτο. Νοµίζω ότι κάνει και κάποιες αλλαγές για
το συµβόλαιο, το πότε αρχίζει και το πότε τελειώνει. Νοµίζω δεν
υπάρχει κάτι πολύ σηµαντικό να συζητήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου δώ-

σετε τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δένδια, ο

Υπουργός είπε ότι θα αναφερθεί λεπτοµερώς στο θέµα την
Τρίτη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Την Τρίτη είναι άλλος αιώνας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εσείς θέλετε να

ανοίξουµε συζήτηση; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το όψιµο ενδιαφέρον

προστασίας του χρόνου των Βουλευτών µε βρίσκει απολύτως
σύµφωνο. Θα µου επιτρέψετε όµως να σας πω ότι η παρουσία
του Υπουργού των Οικονοµικών, τον οποίο θα παρακαλούσα να
µη φύγει από την Αίθουσα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πόσο χρόνο θα
χρειαστείτε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πέντε λεπτά, σας παρακαλώ. 
Έτσι όπως υπήρξε η συµφωνία µας για τη διάταξη του χρόνου

εξ ανάγκης -και νοµίζω ότι αυτό είναι το αυτονόητο αυτή τη στιγ-
µή, µην κοροϊδευόµαστε- επί της τοποθετήσεως του κ. Σκουρ-
λέτη µπορούµε να τοποθετηθούµε στη συνεδρίαση της Τρίτης. 

Η παρουσία και η ενηµέρωση όµως που είχαµε από τον
Υπουργό Οικονοµικών, απολύτως καλοδεχούµενη ως προς το γε-
γονός ότι έγινε, έστω και µε τον τρόπο που έγινε, θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι δεν θεωρώ ότι είναι άσχετη µε το γεγονός ότι
υπεβλήθη από την πλειοψηφία των µελών της Νέας Δηµοκρατίας

σχετικό αίτηµα στον κ. Μπαλαούρα. Εν πάση περιπτώσει, όµως,
ο κύριος Υπουργός µάς είπε ορισµένα πράγµατα. Αφήνω στην
άκρη την κατηγορία κατά του κ. Μητσοτάκη. Έχω καταλάβει ότι
όποιος Υπουργός της Κυβέρνησης µιλάει πρέπει να διαθέτει έναν
χρόνο εναντίον του κ. Μητσοτάκη, έστω κι αν δεν βρίσκεται στην
Αίθουσα και δεν έχει ανάµειξη και σχέση. 

Ερχόµαστε στα βασικά. Ήρθε εδώ ο κύριος Υπουργός και είπε
για πρώτη φορά οµιλών προς την Εθνική Αντιπροσωπεία ότι δεν
έχει σηµασία το ότι ο ίδιος δεν τοποθετήθηκε. Επαρκεί και εκ-
προσωπεί την Κυβέρνηση η τοποθέτηση του κ. Τζανακόπουλου. 

Υπό αυτήν την έννοια λοιπόν, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, κύριε
Υπουργέ, δεν γίνονται ενηµερώσεις της ελληνικής κοινής γνώµης
και της Εθνικής Αντιπροσωπείας, παρά µόνο διά του κ. Τζανακό-
πουλου. Αυτό, ξέρετε, δεν αντέχει ούτε στο υπάρχον Σύνταγµα
ούτε στις διαδικασίες. Εµείς περιµένουµε από εσάς ως µετέ-
χοντα στις διαπραγµατεύσεις και όχι από τον κ. Τζανακόπουλο
ως εκφραστή της άποψης της Κυβέρνησης, να µας πείτε τι έγινε.

Δεύτερον, επί της ουσίας τώρα. Να θυµηθούµε κατ’ αρχάς τα
λεγόµενα από τον ίδιο τον κύριο Υπουργό. Εσείς εδώ, που ήµουν
εγώ Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος -σας θυµάµαι σαν να είναι
τώρα- µας είπατε ότι εάν η αξιολόγηση δεν κλείσει µέχρι τον Δε-
κέµβρη αυτό θα συνιστά για τη χώρα µια καταστροφή. 

Σήµερα, έρχεστε και µας λέτε ότι η Νέα Δηµοκρατία υπέστη
ζηµία, όχι η χώρα, γιατί πετύχατε να επανέλθει στην πραγµατι-
κότητα η τρόικα στην Αθήνα και να ξεκινήσουν οι συζητήσεις,
χωρίς να µας προσδιορίσετε ούτε καν τον χρόνο κατάληξης
αυτών των συζητήσεων. 

Πέρα από τη δική σας τοποθέτηση περί καταστροφής της
χώρας, σας θυµίζω –το γνωρίζετε ήδη, αλλά είµαι υποχρεωµένος
να επαναλάβω- την τοποθέτηση του κ. Χουλιαράκη στο LSE για
µια ανάγκη άµεσης συµφωνίας. 

Είπε επί λέξει ο κ. Χουλιαράκης: «Καλύτερα µία συµφωνία όχι
τόσο καλή τώρα, παρά µία καλή συµφωνία αργότερα». Επ’ αυτού
σχόλιο από εσάς δεν ακούσαµε. Δεν ακούσαµε καν αίτηµα συ-
γνώµης προς την ελληνική κοινωνία, στην οποία προφανώς µε-
τατίθεται το κακό αποτέλεσµα της καθυστέρησης, ή προς την
Εθνική Αντιπροσωπεία. Διότι όταν λέγατε στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία «Θα κλείσουµε µέχρι τον Δεκέµβρη, αλλιώς είναι κατα-
στροφή», φαντάζοµαι ξέρατε τι λέγατε. Φαντάζοµαι ξέρατε τις
απαιτήσεις των δανειστών, φαντάζοµαι ξέρατε τις δικές σας θέ-
σεις, φαντάζοµαι ξέρατε τις δικές σας δυνατότητες, φαντάζοµαι
ξέρατε, κύριε Υπουργέ, πού πατούσατε. Και τότε δεν θυµάµαι να
λέγατε ρητά του Μαρκ Τουέιν και άλλων διαφόρων. 

Τρίτον. Είχατε τοποθετηθεί, επίσης, εδώ και δηµοσίως και
εσείς και το σύνολο της Κυβέρνησης λέγοντας ότι για εσάς
υπάρχουν κόκκινες γραµµές και είχατε πει συγκεκριµένα: «Κόκ-
κινη γραµµή είναι η µείωση του αφορολογήτου. Κόκκινη γραµµή
είναι η µείωση των συντάξεων. Τίποτα από αυτά δεν πρόκειται
µε κανένα τρόπο να γίνει δεκτό». 

Εάν, όπως µας λέτε, είµαστε καλά πληροφορηµένοι από κάθε
πηγή πληροφόρησης, δεχόµαστε σαφέστατες ενδείξεις ότι έχετε
δεχθεί και τα δύο ήδη επί της αρχής. Αυτό το οποίο θα κάνετε
από εδώ και πέρα σε επίπεδο τεχνικών κλιµακίων για να πετύχετε
το staff level agreement, είναι να συζητήσετε τα ποσά επί των
οποίων στην πραγµατικότητα ήδη ακούµε διάφορες φήµες για
το πού έχετε καταλήξει. 

Είναι προφανές, επίσης, ότι δεν πήρατε τίποτα για την ποσο-
τική χαλάρωση και είναι, επίσης, προφανές ότι τελικά η µόνη
συµφωνία η οποία επετεύχθη είναι να επιστρέψει η τρόικα στην
Αθήνα και να αρχίσουν οι διαπραγµατεύσεις έχοντας ήδη εκχω-
ρήσει –ξαναλέω- αυτό που εσείς µας λέγατε «κόκκινες γραµµές». 

Κύριε Υπουργέ, µιας και έγινε της µόδας κάτι σε σας- και κατά
τούτο νοµίζω ότι είναι ωφέλιµη η συζήτηση, αλλά µόνο κατά
τούτο- ο Μάρκ Τουέιν, να σας πω ένα άλλο δικό του ρητό που
βρήκα κι εγώ σήµερα. Ποια είναι η διαφορά ανάµεσα στη γάτα
και στο ψέµα; Ότι η γάτα έχει µόνο εννιά ζωές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πείτε µας αν έχετε την καλοσύνη -µε συγχωρείται για την έκ-

φραση, δεν χαίροµαι να τη χρησιµοποιώ- πόσα ψέµατα πρέπει
να ακούσουµε; Από πότε και µέχρι πότε θα έρθει αυτό το τέλος; 

Μιας και εσείς γνωρίζετε καλά την αγγλική, όταν ήµουν µικρό-
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τερος, µου άρεσε ο Ντίλαν. Δεν πίστευα ποτέ δε, κύριε Υπουργέ,
ότι ο Ντίλαν θα πάρει Βραβείο Νόµπελ. Υπάρχει ένας στίχος που
θυµήθηκα τώρα που σας άκουγα. Ο δίσκος λέγεται «Watch-
tower». Μου επιτρέπετε να σας τον πω στα αγγλικά, εσείς θα το
καταλάβετε και θα το µεταφράσω µετά: «It’ s not our faith. Let’s
not talk falsely. The hour is getting late.» «Δεν είναι η µοίρα µας,
ας αφήσουµε τα ψέµατα, έχει περάσει η ώρα». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Θεοχαρό-

πουλε, δεν θα αρχίσει κύκλος. Θέλετε να ανοίξει κύκλος κοινο-
βουλευτικών, να ανοίξουµε το θέµα και να φύγουµε από το
νοµοσχέδιο; Αν το θέλετε όλοι, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Βάσει του Κανονισµού,
κύριε Πρόεδρε, µετά από οµιλία Υπουργού και ειδικά του Υπουρ-
γού των Οικονοµικών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, πόσα
λεπτά θέλετε;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, ή θα ξεκινήσει κύκλος Κοι-
νοβουλευτικών ή θα τηρήσουµε τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αυτό ρώτησα. Αν
ζητήσουν τον λόγο για τρία λεπτά, αν συµφωνείτε να τον δώ-
σουµε για τρία λεπτά. Η άποψή σας ποια είναι; 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Να τηρηθεί η διαδικασία. Να ξεκινήσουν οι
Βουλευτές και κάθε τέσσερις Βουλευτές να παρεµβάλλεται ένας
Κοινοβουλευτικός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Θεοχαρό-
πουλε, θα σας δώσω τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµα-
τικά µείναµε έκπληκτοι από την ανάλυση την οποία κάνατε. Η Κυ-
βέρνηση η δική σας και εσείς στο πρόσφατο Eurogroup θεω-
ρούµε -και σας το είπαµε- ότι τα έδωσε όλα χωρίς να ολοκληρω-
θεί η αξιολόγηση -επειδή µιλήσατε για δηλώσεις Ευρωπαίων
αξιωµατούχων, είπαν ότι δεν έκλεισε η συµφωνία, ενώ η Κυβέρ-
νησή σας αφού υπάρχει συλλογική ευθύνη, έλεγε ότι έκλεισε η
συµφωνία εκείνο το βράδυ- χωρίς να εξασφαλιστεί η ένταξη στην
ποσοτική χαλάρωση -αν υπάρχει κάτι άλλο να µας το πείτε- ή να
αναδιαρθρωθεί σηµαντικά το δηµόσιο χρέος. Το αντίθετο έγινε,
όπως δήλωσε και για το δηµόσιο χρέος χθες η κ. Λαγκάρντ. 

Τα έδωσε όλα, λοιπόν, η Κυβέρνηση για να επιστρέψει απλώς
η τρόικα. Φαίνεται ότι έχετε δεχθεί µεσοπρόθεσµα απαράδεκτα
υψηλούς τόκους πρωτογενών πλεονασµάτων. 

Υιοθετήσατε –φαίνεται, δεν το διαψεύδετε- την προληπτική νο-
µοθέτηση απαράδεκτων µέτρων, όταν µόλις πριν λίγες ηµέρες η
Κυβέρνηση η δική σας έλεγε ότι είναι αντισυνταγµατικό και εκτός
κοινοτικού κεκτηµένου. Δεχθήκατε τη µείωση κύριων συντάξεων.
Συζητάτε και έχετε δεχθεί -αλλιώς διαψεύστε το- τη µείωση του
αφορολόγητου. Μέσα σε όλα αυτά έχουµε και τις προηγούµενες
µέρες και σήµερα κυβερνητική προπαγάνδα: Κανένα νέο µέτρο.

Νοµίζω ότι οι πολίτες έχουν πλέον και γνώση και κρίση. Φαίνε-
ται ότι η Κυβέρνηση πανηγυρίζει υιοθετώντας τη γραµµή του
Υπουργού Ζουράρι, του Βουλευτή της κυβερνητικής Πλειοψη-
φίας, που έλεγε: «Ποιος ζει και ποιος πεθαίνει µετά το 2019;» -
δεν υπάρχει άλλη εξήγηση- κι εσείς έρχεστε και κάνετε αστεία.

Το πρωί λέτε: «Οι φήµες για τον θάνατό µου είναι εξαιρετικά
υπερβολικές». Ξεχνάτε, όµως, να αναφερθείτε στις δηλώσεις τις
δικές σας. Είπατε στις 21 Απριλίου 2016: «Αν πέσει κάτω από τα
9.100 ευρώ το αφορολόγητο, εγώ θα πάω στο Μαξίµου, θα πα-
ραιτηθώ στον Τσίπρα, µετά θα πάω στη Βουλή και θα καταψη-
φίσω». Πριν λίγες µέρες, στις 27 Γενάρη, µετά το Eurogroup: «Η
Κυβέρνηση δεν ψηφίζει εκ των προτέρων µέτρα. Οι απαιτήσεις
του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου για τη λήψη προκαταβολι-
κών µέτρων για µετά το 2018 πάνε ενάντια στις ευρωπαϊκές
αξίες. Να ζητάς από µία χώρα να νοµοθετήσει δύο και τρία χρό-
νια πριν τι θα κάνει το 2019 δεν είναι σωστό. Ξεπερνά το ευρω-
παϊκό δηµοκρατικό κεκτηµένο».

Κύριε Τσακαλώτο, υπάρχουν κι άλλες και θα µπορούσα ν’ ανα-
φερθώ και σ’ άλλες ρήσεις του Μαρκ Τουέιν και όχι σ’ αυτήν που
αναφερθήκατε: «Ο καλύτερος τρόπος να δίνεις κουράγιο στον
εαυτό σου, είναι να δίνεις κουράγιο στους άλλους». Αυτό µάλλον

κάνατε σήµερα, όπως, επίσης, ότι «σας παίρνει περισσότερο από
τρεις µέρες σ’ εσάς -από τρεις εβδοµάδες έλεγε ο Τουέιν- για
να προετοιµάσετε έναν αυθόρµητο λόγο». Εδώ οφείλεται, βέ-
βαια, και η καθυστέρηση να έρθετε.

Να σας ξεκαθαρίσουµε κάτι. Εµείς είµαστε σταθερά υπέρ του
να κλείσει η αξιολόγηση χωρίς νέα απαράδεκτα µέτρα. Αυτό σας
λέµε. Το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής έλεγε ότι αν είχε
κλείσει εγκαίρως το 2016, δεν θα χρειάζονταν όλα αυτά τα οποία
συζητάτε σήµερα. Την ώρα που η κοινωνία δεν µπορεί να τα βγά-
λει πέρα, δεν γίνεται να προχωράµε µε αστειάκια και µε µια τέ-
τοια πολιτική, η οποία δεν µπορεί να δώσει λύσεις.

Επειδή το νοµοσχέδιο είναι του Υπουργού, του κ. Σκουρλέτη,
µας έκανε αναφορές για την ευρωπαϊκή σοσιαλδηµοκρατία, χω-
ρίς την παρέµβαση της οποίας και την παρέµβαση τη δική µας
δεν θα είχαµε µείνει εντός της Ευρωζώνης, κύριε Σκουρλέτη, το
2015. Εσείς αναφερόσασταν σε Ολαντρέου. Εσείς αναφερόσα-
σταν µε όλους αυτούς τους απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς. Δεν
έχουν καµµία σχέση αυτά που λέτε και αυτά τα οποία πράττετε
σήµερα στο νοµοσχέδιο µε τις αρχές και τις αξίες της ευρωπαϊ-
κής σοσιαλδηµοκρατίας.

Όσον αφορά όλα αυτά τα οποία είπατε -και τα βαρίδια και
όλες αυτές τις εκφράσεις- κοιτάξτε λίγο στο Υπουργικό σας Συµ-
βούλιο. Κοιτάξτε µέσα. Κοιτάξτε δίπλα σας. Δεν χρειάζεται να
σας επαναλαµβάνουµε συνεχώς τα ίδια και τα ίδια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αµυρά, έχε-

τε τον λόγο για τρία λεπτά κι εσείς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι

πάνε µε τη σειρά κάθε κόµµατος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τι είπατε; Συµφω-

νήσαµε για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μα, δεν είναι στη σειρά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, δεν είναι στη

σειρά τώρα. Είναι έξι Βουλευτές που πρέπει να παρέµβουν, κατά
τον Κανονισµό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Καινούργια συστήµατα είναι αυτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η κοινοβουλευτική

σειρά είναι επί του νοµοσχεδίου κι εµείς έχουµε κάνει τώρα µία
παράπλευρη. Γι’ αυτό συµφωνήσαµε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μα, πρώτα είναι το ΚΚΕ και µετά ο κ.
Αµυράς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Αµυράς και
µετά εσείς. Ο κ. Αµυράς ζήτησε προηγουµένως τον λόγο.

Παρακαλώ, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Είχα ζητήσει

παρέµβαση εδώ και δύο ώρες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα ανακουφιστή-

καµε που είδαµε τον κ. Τσακαλώτο να έρχεται. Έχουµε κάνει
µαύρα µάτια να τον δούµε από το Eurogroup. Σήµερα, µάλιστα,
του είχα καταθέσει µία επίκαιρη ερώτηση για τη «SIEMENS» και
για το αν εκτελείται ο εξωδικαστικός συµβιβασµός, εάν έχει πλη-
ρώσει η «SIEMENS» τα 70 εκατοµµύρια που απαιτεί το ελληνικό
δηµόσιο, αν έχουν γίνει επενδύσεις 80 και 90 εκατοµµυρίων
ευρώ. Εν πάση περιπτώσει, ελπίζω ότι ο κ. Τσακαλώτος θα εµ-
φανιστεί την άλλη εβδοµάδα για το θέµα της «SIEMENS». 

Όµως, πρώτα απ’ όλα, θέλω να κάνω κάποιες παρατηρήσεις,
κύριε Υπουργέ, πάνω σ’ αυτά που µας είπατε. Εγώ θα έλεγα ότι
σήµερα µάθαµε ότι τα βατράχια την πληρώνουν όχι µόνο όταν
τσακώνονται τα βουβάλια µεταξύ τους, αλλά τα βατράχια την
πληρώνουν κι όταν συµφωνούν τα βουβάλια µεταξύ τους. 

Για παράδειγµα, καταφέρατε µε την όποια διαπραγµάτευσή
σας να χάσετε τα θετικά στοιχεία που κόµιζαν όσοι κόµιζαν στη
διαπραγµάτευση, όπως το «κούρεµα» του χρέους, που έλεγε η
Κυβέρνησή σας αρχικά. Το να γίνει αναδιάταξη ή µείωση, λοιπόν,
του χρέους, όπως το ΔΝΤ υποστήριζε, πήγε πια στις καλένδες.
Το είπε χθες η κ. Λαγκάρντ. Το κούρεµα του χρέους -όπως θέ-
λετε ονοµάστε το- το βλέπουµε µετά.

Από την άλλη, οι Ευρωπαίοι αποφάσισαν να αποσυνδέσουν
την αξιολόγηση όσον αφορά στο QE και είπαν να ληφθούν πρώ-
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τα τα σκληρά µέτρα και µετά να έρθει η ποσοτική χαλάρωση. 
Όµως, εδώ έχω να κάνω κάποιες παρατηρήσεις. Πρώτα από

όλα, δεν συµφωνώ µε τη γενική προσέγγιση του κ. Τσακαλώτου
ότι η Αντιπολίτευση αγωνιούσε και έλεγε ότι η αξιολόγηση δεν
θα κλείσει. Εάν παρακολουθούσατε «το Ποτάµι» θα βλέπατε ότι
εµείς ήµασταν σίγουροι ότι θα την κλείσετε την αξιολόγηση.
Ήµασταν σίγουροι, διότι συνήθως υπογράφετε ό,τι σας φέρ-
νουν. Αυτό δεν είναι κλείσιµο της αξιολόγησης. Είναι άλλη µία
αγχόνη στην ελληνική κοινωνία και οικονοµία. 

Να δούµε τα πράγµατα µε ψυχραιµία: Μας λέει ο κ. Τσακαλώ-
τος καθαρά και ξάστερα ότι ναι, θα υπάρχουν νέα µέτρα και ότι
ναι, κάποιοι θα χάσουν. Ποιοι θα χάσουν, κύριε Υπουργέ και µε
ποιον τρόπο; Θ µειώσετε και άλλο το αφορολόγητο; Θα το πάτε
στα 6.000 ευρώ; Θα το πάτε στα 5.000 ευρώ; Πείτε µας τι έχετε
συµφωνήσει µε τους δανειστές.

Δεύτερον, µας λέτε ότι µπροστά σε αυτό που θα συνέβαινε,
δηλαδή τα χειρότερα ενδεχόµενα για την ελληνική οικονοµία,
εσείς θα κάνατε κάποιες υποχωρήσεις. Πείτε µας, λοιπόν, η προ-
νοµοθέτηση µέτρων για το 2019 είναι ή δεν είναι αντισυνταγµα-
τική; Εσείς το λέγατε. 

Επίσης, η µείωση των συντάξεων, που συνδέεται βεβαίως µε
το ότι έχετε συµφωνήσει από ό,τι φαίνεται τα πλεονάσµατα 3,5%
για πολλά χρόνια µετά το 2018, είναι ή δεν είναι χτύπηµα κατά
της ελληνικής οικονοµίας και της πιο φτωχής οικογένειας;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Η αλήθεια είναι ότι βρεθήκαµε µπροστά σε µία εξαιρετικά επι-
τυχηµένη, όσον αφορά στη φαντεζί µορφολογία της, προπα-
γάνδα Υπουργών. Τι δεν ακούσαµε: Ακούσαµε για παράδειγµα
τον αγαπητό κ. Σπίρτζη από την πατρίδα µου, τα Γιάννενα, να
γιορτάζει µαζί µε την απελευθέρωση της πόλης και το τέλος της
κρίσης και την έξοδο από τη λιτότητα. 

Ακούσαµε τον κ. Τζανακόπουλο επίσης να λέει «τέλος η λιτό-
τητα». Γιατί δεν κάνατε και κάποιο χορό στο Σύνταγµα; Τι δεν
ακούσαµε!

Το σηµαντικότερο και πιο εξόφθαλµο στοιχείο το ακούσαµε
από τα χείλη του κ. Παππά, ο οποίος είπε ότι η συµφωνία είναι
καθρεφτάκι: ένα ευρώ θα παίρνουµε και ένα θα δίνουµε πίσω.
Με ποιον τρόπο;

Σας ξαναρωτώ, κύριε Τσακαλώτο, ποιο ευρώ θα πάρετε πίσω;
Από τη µείωση των συντάξεων; Από τη µείωση του αφορολόγη-
του; Πώς θα δώσετε πίσω το ένα ευρώ; Θα κόβετε τις κύριες
συντάξεις και θα αυξάνετε τις επικουρικές; Εξηγήστε µας! Θα
βάζετε παραπάνω φορολόγηση µε τη µείωση του αφορολογήτου
στους µισθωτούς και στους συνταξιούχους και θα τους τα δίνετε
µε έναν άλλο τρόπο, έµµεσο, στην τσέπη; Εξηγήστε µας, µε
ποιον τρόπο!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς λέµε ότι θα πρέπει να
µπείτε στη σφαίρα της αλήθειας. Πάψτε να λέτε πράγµατα που
δεν ισχύουν σε αυτή την κουρασµένη ελληνική κοινωνία. Οι Έλ-
ληνες θα µπορούσαν να είναι πιο δεκτικοί, εάν τους λέγατε «αυτά
τα πετύχαµε, αυτά δεν τα πετύχαµε. Αυτά τα αναβάλαµε». Όµως,
µην µας περνάτε για πολιτικώς αόµµατους, για να µας λέτε ότι
πετύχατε ένα σπουδαίο συµβιβασµό. Εξηγήστε µας και δώστε
µας τα στοιχεία του συµβιβασµού. 

Επανέρχοµαι, κύριε Τσακαλώτο, µε ευθεία ερώτηση: Θα µει-
ωθούν οι συντάξεις µετά από το κλείσιµο αυτής της δεύτερης
αξιολόγησης; Θα αυξηθεί η φορολόγηση των πολιτών µε µείωση
του αφορολογήτου; Θα µπούµε στο QE ή όχι και πότε; Πότε θα
κλείσουν αυτές οι συνοµιλίες για τη δεύτερη αξιολόγηση;

Το απόφθεγµα, λοιπόν, αυτής της ηµέρας και συζήτησης έως
τώρα είναι ότι όταν τα βουβάλια συµφωνούν και όχι µόνο όταν
τσακώνονται, την πληρώνουν οι αδύναµοι, την πληρώνουν τα βα-
τράχια. 

Το ΔΝΤ έβαλε στην άκρη τα επιχειρήµατά του για µείωση του
ελληνικού χρέους και οι Ευρωπαίοι βάζουν στην άκρη όλα τα
υπόλοιπα, ακόµα και την ποσοτική χαλάρωση. Σας ζητάνε µέτρα
και καλείστε τώρα ενώπιον του ελληνικού λαού να µας πείτε ποια
είναι αυτά τα µέτρα και ποιους θα βλάψουν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Αµυρά. 
Θα δώσω τον λόγο στον κ. Παφίλη, τον τελευταίο Κοινοβου-

λευτικό Εκπρόσωπο που ζήτησε τον λόγο γι’ αυτό το θέµα. 
Κύριε Παφίλη, επιτρέψτε µου για µισό λεπτό, επειδή έγινε και

αλλαγή του Προεδρείου, να ενηµερώσω το Σώµα ότι στη Διά-
σκεψη των Προέδρων που έληξε πριν από λίγα λεπτά αποφασί-
στηκε, µετά από αίτηµα της Διαρκούς Επιτροπής Οικονοµικών,
την Τρίτη το απόγευµα στις 16:00’, εάν θυµάµαι καλά, ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών, ο κ. Τσακαλώτος, να ενηµερώσει την επιτροπή
για τα τεκταινόµενα στο Eurogroup. Το καταθέτω στο Σώµα, αν
και θα το µάθετε. 

Θα παρακαλούσα, πέραν των όσων υπολείπονται εκ των Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων που ζήτησαν από τον κ. Κρεµαστινό
να τοποθετηθούν για ένα τρίλεπτο, να περιοριστούµε στη συζή-
τηση του νοµοσχεδίου. Είναι εγγεγραµµένοι είκοσι εννέα οµιλη-
τές. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µέχρι πού θα
φθάσουµε σήµερα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα πρότεινα –κύριε
Παφίλη, σας παρακαλώ, την υποµονή σας- να περιορίσουµε τον
χρόνο των οµιλητών από τα επτά στα πέντε λεπτά…

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι! Για ποιο λόγο; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι! Ψεκάστε, σκουπίστε, τελει-

ώσατε;
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα γίνει την Τρίτη συνε-

δρίαση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, µία πρό-

ταση έγινε!
Αλλιώς, µε το επτάλεπτο υπολογισµένο και τις παρεµβάσεις

των Κοινοβουλευτικών και των Υπουργών, βεβαίως, υπολογί-
ζουµε να ολοκληρωθεί η διαδικασία σήµερα γύρω στις 23.00’.
Εάν θέλουµε πιο νωρίς, εγώ γι’ αυτό το πρότεινα να γίνει µία µεί-
ωση του χρόνου κατά δύο λεπτά. Όχι; Όχι! Δεν υπάρχει θέµα,
αλίµονο! 

Τον λόγο έχει ο κ. Παφίλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι εισηγητές θέ-

λουν να µιλήσουν και επί των τροπολογιών. Πότε θα µιλήσουν; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ησυχάσατε; Έχω τον λόγο, κύριε
Πρόεδρε, ή δεν τον έχω τώρα; Μα, µην ανοίγετε θέµατα τώρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον έχετε, κύριε
Παφίλη. Πετιέται οποιοσδήποτε τώρα. Προσπαθούµε να βά-
λουµε µία σειρά από το Προεδρείο. Έχετε δίκιο, κύριε Παφίλη. 

Κύριε Γεωργαντά, ακούστε, για να είµαστε εξηγηµένοι: Γνω-
ρίζετε πολύ καλά ότι από την προηγούµενη Διάσκεψη των Προ-
έδρων είχε αποφασιστεί –είναι καταγεγραµµένο στα Πρακτικά
της Διάσκεψης- ότι η συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου
θα γινόταν σε µία συνεδρίαση…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ή σε δυο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε µε, αφήστε

µε να µιλήσω. 
Και στην περίπτωση που ο αριθµός των οµιλητών, ο κατάλογος

ήταν µεγάλος και θα περνούσαµε τη δωδεκάτη βραδινή –µάλιστα
είχαµε βάλει όριο τις 00.30’ στη Διάσκεψη των Προέδρων- τότε
θα αποφασίζαµε, νωρίτερα βεβαίως, εκτιµώντας την κατάσταση,
να συνεχιζόταν η συζήτηση του νοµοσχεδίου, η οποία είναι ενι-
αία, την Τρίτη. Αυτό έγινε. 

Δεν σας στέρησε κανένας τον λόγο. Θα έχετε τη δυνατότητα
να τοποθετηθείτε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Μου επιτρέπετε τον λόγο λίγο, κύ-
ριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν δούµε στην πο-
ρεία της εξέλιξης της συζήτησης ότι δεν επαρκεί η σηµερινή
ηµέρα, τότε να το ξανασκεφθούµε. Δεν υπάρχει κανένας περιο-
ρισµός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Εγώ να πω το εξής, κύριε Πρόεδρε:
Εγώ, όταν έκανα την εισήγησή µου, δεν ήξερα αν θα έχω πρώτη
µέρα ή δεύτερη. Εκείνη την ώρα δεν ήταν γνωστό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επαναλαµβάνω…
Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αυτό ανακοινώθηκε από τον Προ-
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εδρεύοντα, όταν ξεκίνησε σήµερα η διαδικασία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Πότε ανακοινώθηκε; 
Την ώρα της εισηγήσεώς µου ακόµα εγγράφονταν οµιλητές!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και δεν νοµίζω ότι

ως εισηγητής ενός νοµοσχεδίου δεν γνωρίζετε τη διαδικασία διε-
ξαγωγής της συζήτησης στην Ολοµέλεια. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατά τη διάρκεια
της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή εγγράφονται οµιλητές!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παφίλης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Καλύτερα να τελειώναµε τον κύκλο
και µετά να ανοίγαµε τα διαδικαστικά. Αυτό ως παρατήρηση
προς το Προεδρείο. 

Όσο για τον κ. Κρεµαστινό, παρ’ ότι έφυγε, θέλω να του πω ό-
τι εµείς δεν συνηθίζουµε να κάνουµε φασαρία για το πότε θα πά-
ρουµε τον λόγο. Απλώς ζητάµε να πάει κανονικά, όπως είναι η
κοινοβουλευτική δύναµη των κοµµάτων. Βέβαια, ο κ. Κρεµαστι-
νός βλέπει πολύ περισσότερο προς τα δεξιά παρά προς τα αρι-
στερά. Λογικό είναι να µην µας είδε. Δεν υπάρχει κανένα πρό-
βληµα. 

Τελικά, όµως, ο κ. Τσακαλώτος, όπως γράφουν και όπως φω-
νάζουν, δεν εξαφανίστηκε. Εδώ ήταν και ήταν γνωστό. Αυτό,
όµως, που είναι βέβαιο είναι ότι εξαφανίζεται πλέον και µε τις
νέες συµφωνίες το λαϊκό εισόδηµα όλο και περισσότερο. Αυτό
είναι γεγονός. 

Η Κυβέρνηση είναι εδώ, διαπραγµατεύεται και τελικά πού βρι-
σκόµαστε; Μιλάω για τον κόσµο. Η συµφωνία, η οποία φαίνεται
ότι θα έρθει –δεν ξέρω µε λεπτοµέρειες, θα δούµε τα οριστικά-
έχει ήδη διαφανεί, τι ακριβώς είναι; Είναι συνέχεια του τρίτου
µνηµονίου, ή όχι; 

Και γιατί κάνετε έτσι οι υπόλοιποι; Μήπως δεν ξέρατε τι ψηφί-
ζατε –πρώτο ερώτηµα- όταν ψηφίζατε το τρίτο µνηµόνιο; Εννοώ
και τη Νέα Δηµοκρατία και τα υπόλοιπα κόµµατα που το ψήφι-
σαν. Δεν ξέρατε τι ψηφίσατε; 

Δεύτερον, µη µου πείτε ότι δεν ξέρατε τις απαιτήσεις του ΔΝΤ,
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όλων αυτών των ιµπεριαλιστικών
οργανισµών. Τις ξέρετε πολύ καλά και συµφωνείτε απόλυτα,
όπως και η Κυβέρνηση που τους κατήγγειλε, που θα έκανε, που
θα έφτιαχνε. Εποµένως, αυτό είναι θέατρο. Δηλαδή, τι περιµέ-
νατε εσείς ακριβώς; 

Δεν φωνάζετε «να κλείσει τώρα η αξιολόγηση»; Τι περιµένατε
από την αξιολόγηση; Να ανοίξουν οι κρουνοί, για να πέσει χρήµα
στους εργαζόµενους; Να αυξηθούν οι µισθοί, οι συντάξεις και
όλα τα υπόλοιπα; 

Αυτόν τον ρόλο ακριβώς υπηρετεί και η Κυβέρνηση. Συνεχίζει
την εφαρµογή του τρίτου µνηµονίου και ευθυγραµµίζεται µε τις
απαιτήσεις του ΔΝΤ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κυρίως –και
δεν είναι τίποτα άλλο- στις απαιτήσεις του κεφαλαίου και των µο-
νοπωλίων. Αυτό κάνει. Καβγαδίζετε όλοι οι υπόλοιποι ποιος εξυ-
πηρετεί καλύτερα τα συµφέροντα αυτών. 

Φαίνεται, όµως, ότι η Κυβέρνηση αποδεικνύεται καλύτερος
«µαθητής» σε αυτήν την εξυπηρέτηση και για έναν λόγο επι-
πλέον: Η αλχηµεία, πότε ήταν, κύριε Υπουργέ; Τον Μεσαίωνα;
Έχουµε και αλχηµεία του 2017. Τέτοιες αλχηµείες! Είναι, πράγ-
µατι, εκπληκτικά αυτά που λέτε! Μηδέν, λέει! Δεν έχουµε τίποτα!
Καµµία επιβάρυνση! Για να δούµε. 

Αν µειωθεί το αφορολόγητο, θα έχουµε επιβάρυνση; Ναι ή όχι;
Έστω και 10 ευρώ –που θα είναι πολύ παραπάνω- λέω εγώ.
Ποιος θα «την πληρώσει τη νύφη» από τη µείωση αυτή του αφο-
ρολόγητου; Οι βιοµήχανοι; Οι εφοπλιστές; Οι µεγαλέµποροι; Το
µεγάλο κεφάλαιο; Όχι. Οι χαµηλόµισθοι θα την πληρώσουν,
ακόµη περισσότερο, 100, 200, 300 ευρώ τον χρόνο, που ισοδυ-
ναµεί µε έναν µισθό. Αυτό τι είναι: Μηδέν; Μηδενική επιβάρυνση;
Θα µειωθούν οι συντάξεις; Ναι ή όχι;

Πού είναι ο κ. Κατρούγκαλος; Εντάξει ο κ. Κατρούγκαλος είναι
τώρα στη Σαουδική Αραβία. Δεν είναι βέβαια θέµα Κατρούγκα-
λου. Είναι θέµα Κυβέρνησης. Τι λέγατε; Ότι δεν πρόκειται να µει-
ωθεί καµµία σύνταξη. Βγείτε και δείτε τον κόσµο. Βγείτε τώρα
όλοι µαζί και πηγαίνετε να τα πείτε. Να δούµε τώρα πού πήγαν
και εισπράξανε! 

Η κοροϊδία έχει όρια σε µερικά πράγµατα. Καλύτερα να βγείτε

και να τα πείτε ευθέως και όχι αυτές οι αλχηµείες, αυτός ο εµ-
παιγµός δηλαδή απέναντι στον ελληνικό λαό. Και έρχονται κι
άλλα. Και έρχονται τα εργασιακά στη συνέχεια.

Έχουµε και το παραµύθι των αντισταθµιστικών. 
Μα καλά, δεν έχουµε την εµπειρία του «παράλληλου προγράµ-

µατος»; Αυτό δεν είχατε ανακοινώσει τότε; Κάναµε τη συµφωνία,
αλλά έχουµε και «παράλληλο πρόγραµµα». Τελικά το παράλληλο
έγινε κάθετο, τέµνον! 

Ποιο «παράλληλο πρόγραµµα»; Ποια αντισταθµιστικά λέτε;
Ότι ένα θα χάνεις, ένα θα παίρνεις. Εκτός και αν δώσετε µπλο-
κάκι σε κάθε εργαζόµενο και γράφει: Έχασα ένα σήµερα, δώστε
µου ένα. Έχασα δύο, δώστε µου δύο. Σε ποιον τα λέτε αυτά, δη-
λαδή; Ότι αν του άλλου του µειώσετε το αφορολόγητο και πλη-
ρώνει µεγαλύτερο φόρο, αν µειωθούν οι συντάξεις, συν τα εργα-
σιακά κ.λπ., θα έχετε αντισταθµιστικά. Τι αντισταθµιστικά; Κοροϊ-
δία είναι.

Πρώτον, δεν πρόκειται, ακόµα και αν υπάρξουν ορισµένα και
όσα υπάρξουν, να αναπληρώσουν τις απώλειες. Όσον αφορά
αυτά που λέτε περί ΦΠΑ κ.λπ. ξέρετε, καµµιά φορά νοµίζω ότι -
µιλάτε σοβαρά και επιστηµονικά, καµµιά αντίρρηση-, αλλά θέλει
και λίγο προσοχή, αν θα αντισταθµίσει, έστω και κάποια µείωση
σε έναν τοµέα, του ΦΠΑ για παράδειγµα, το µείωση του αφορο-
λόγητου ή τη µείωση των συντάξεων. Αυτό είναι αριθµητική. Ένα
και ένα κάνουν δύο. Ούτε έντεκα ούτε εκατόν έντεκα. 

Εποµένως, τα αντισταθµιστικά τι θα είναι τελικά; Πού θα κα-
ταλήξουν; Θα καταλήξουν σε αυτό που λέτε: Θα φέρουµε την
ανάπτυξη. Δηλαδή, τι; Θα δώσετε λεφτά στα µονοπώλια, κίνη-
τρα, συν τα υπόλοιπα εργασιακά που είναι στο τραπέζι, για να
υπηρετηθεί η καπιταλιστική ανάπτυξη. 

Ο κόσµος θα κερδίσει ή θα χάσει; Αυτό είναι το ερώτηµα.
Εσείς λέτε ότι ούτε θα κερδίσει ούτε και θα χάσει. Εγώ δεν είµαι
πολύ καλός στα µαθηµατικά, αλλά τέτοια µαθηµατικά δεν έχω
ακούσει ποτέ. Φαντάζοµαι ούτε κανένας µπορεί να φανταστεί ότι
θα µειωθεί το αφορολόγητο, θα µειωθούν οι συντάξεις, θα έρ-
θουν νέα µέτρα σε µία σειρά από τοµείς -συν τα υπόλοιπα που
αρχίζουν ήδη και εφαρµόζονται και έχουµε φτάσει σε αδιέξοδο-
και αυτό θα είναι µηδέν.

Τέλος, µε πολύ ενδιαφέρον λέει ο κύριος Υπουργός και η Κυ-
βέρνηση φαντάζοµαι –ίσως και οι υπόλοιποι- ότι πλέον τελειώνει
στην Ευρωπαϊκή Ένωση η εποχή της λιτότητας, ότι αλλάζουν τα
πράγµατα.

Φαντάζοµαι ότι δεν το εννοεί, µε βάση τα στοιχεία και τις εκτι-
µήσεις όχι τις δικές µας, αλλά και της ίδιας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και όλων των διεθνών οργανισµών. Η υποτιθέµενη ανά-
καµψη και ανάπτυξη είναι αναιµική και εξαρτάται από πάρα πολ-
λούς παράγοντες στις διεθνείς εξελίξεις. Αυτό το ξέρετε πολύ
καλά. Ξέρετε τι θυµίζει αυτό; Αυτό που λέγατε προεκλογικά: Η
ελπίδα έρχεται, η Ευρώπη αλλάζει. Άλλαξε. Και έγινε χειρότερη.
Τέτοια ήταν πάντα, αλλά έγινε και χειρότερη.

Τώρα, λοιπόν, καλλιεργώντας ψευδαισθήσεις και πάλι στο λαό
ότι έρχεται η ανάπτυξη, ότι αλλάζουν τα πράγµατα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, το θέµα δεν είναι ότι είστε εκτός τόπου και χρό-
νου, γιατί πιστεύω ότι πολύ καλά γνωρίζετε τις δυσκολίες που
έρχονται και ότι η κρίση δεν ξεπερνιέται εύκολα, όπως και τους
κινδύνους που υπάρχουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτό που κάνετε είναι –ξαναλέω- να δηµιουργείτε ψεύτικες ελ-

πίδες, να προσπαθείτε να καλύψετε µία βάρβαρη πολιτική ,που
µαζί µε τα άλλα κόµµατα έχετε συµφωνήσει, αντί να βγείτε και
να πείτε την αλήθεια στο λαό. Αυτό λέγεται πολιτική επιλογή,
υπηρετώ τα συµφέροντα του συστήµατος, της καπιταλιστικής
ανάπτυξης, δηλαδή των µονοπωλίων. 

Τα συµφέροντα των µονοπωλίων και της καπιταλιστικής ανά-
πτυξης είναι ασυµβίβαστα µε τα λαϊκά συµφέροντα, γιατί για να
υπάρξει τέτοια ανάπτυξη, πρέπει να αυξηθεί η εκµετάλλευση.
Πρέπει κάποιοι να την πληρώσουν. Την πληρώνουν οι εργαζόµε-
νοι και τα λαϊκά στρώµατα και σε αυτούς είστε απέναντι. Θα τα
δείτε και µε τους αγώνες που θα αναπτυχθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5387



Βάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Μετά έχει ζη-
τήσει τον λόγο και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων, ο κ. Παπαχριστόπουλος. Νοµίζω ότι δεν
υπάρχει αίτηµα από άλλον Κοινοβουλευτικό, έχουν τοποθετηθεί.
Μετά τον κ. Παπαχριστόπουλο, έχει ζητήσει και ο Υπουργός να
κάνει µία παρέµβαση για τρία -τέσσερα λεπτά. Να κλείσουµε µε
τον κ. Τσακαλώτο για να συνεχίσουµε τη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου.

Κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα κάνω κατάχρηση του

χρόνου. Θέλω µόνο να δώσω κάποιες οφειλόµενες απαντήσεις
στους συναδέλφους που προηγήθηκαν εµού. 

Ο ελληνικός λαός έχει κουραστεί από επτά χρόνια λιτότητας
και από τις τεράστιες δυσκολίες. Όµως, είχε εξίσου κουραστεί
και από διαπρύσιους κήρυκες της καταστροφολογίας. Δεν
θριαµβολογούµε ούτε παρουσιάζουµε κάποιο success story. 

Τα δεδοµένα, όµως, είναι τα εξής: Ο Μοσκοβισί και ο Ντάϊ-
σελµπλουµ –αν παρακολουθήσατε τις δηλώσεις τους- ενδεχοµέ-
νως υπό την πίεση των εκλογών που επίκεινται στις χώρες τους,
έκαναν µια δήλωση. Μίλησαν για το τέλος της λιτότητας. Μίλη-
σαν για ένα δηµοσιονοµικό ισοζύγιο που θα είναι απολύτως ου-
δέτερο, ότι για κάθε ευρώ φόρου θα υπάρχει και ένα ευρώ
φοροαπαλλαγής. 

Όσον αφορά τα υπόλοιπα, δεν είναι σηµαντικό το ότι θα υπάρ-
ξει ένα πρόγραµµα 3 δισεκατοµµυρίων για εκατό χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας, όταν η ανεργία έχει φτάσει σε διψήφιο νού-
µερο; Τη βρήκαµε στο 27% και έπεσε στο 23%. Δεν είναι σηµαν-
τικό να ανοίξει ο δρόµος στην επαναφορά των συλλογικών
συµβάσεων εργασίας, που η Νέα Δηµοκρατία τις θεωρεί και ιδε-
οληπτικές εµµονές; 

Και έρχοµαι στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας. Εγ-
καλείτε την Κυβέρνηση ότι καθυστέρησε και ότι αυτή η καθυστέ-
ρηση ήταν που δηµιουργεί παράλογες απαιτήσεις των δανει-
στών. Αναρωτιέµαι, κύριοι συνάδελφοι, ποιος δεν θέλει να κλεί-
σει αυτή η αξιολόγηση; Φταίει η ελληνική Κυβέρνηση για την κα-
θυστέρηση; 

Εσείς τι κάνετε; Κάθε µέρα από αυτό το Βήµα της Βουλής κα-
λείτε σε εκλογές. Ο Αντιπρόεδρός σας είπε να µην κλείσει η αξιο-
λόγηση για να πέσει αυτή η Κυβέρνηση και να βγει πρωθυ-
πουργός ο κ. Μητσοτάκης. Ποιος, λοιπόν, δεν θέλει να κλείσει
αυτή η αξιολόγηση;

Εδώ έχουµε ένα θέατρο του παραλόγου. Μιλάτε συνέχεια για
καθυστερήσεις. Πού οφείλονται; Οφείλονται στην ελληνική Κυ-
βέρνηση; Δεν σας άκουσα να λέτε τίποτα για παρελκυστικές και
εκβιαστικές πολιτικές του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Δεν
σας άκουσα ποτέ να υπερθεµατίζετε, να λέτε µια καλή κουβέντα
για τα στοιχεία της Κοµισιόν. 

Το αντίθετο. Οι ευρωβουλευτές σας στο Ευρωκοινοβούλιο για
εθνικό θέµα, για θέµα που υπερβαίνει µικροκοµµατικές σκοπιµό-
τητες και µικροπολιτική εκµετάλλευση, αµφισβητούσαν και τον
Ντοµπρόφσκι και τα στοιχεία της Κοµισιόν και συντάσσονταν µε
την πιο σκληρή πλευρά των δανειστών. Αυτή είναι η θέση σας
για ένα εθνικό θέµα µείζονος σηµασίας που αφορά έναν ολό-
κληρο λαό;

Επενδύετε στην καταστροφολογία, λειτουργώντας αυτόν τον
καιρό όχι ως αντίπαλοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Κυβέρνησης, αλλά ως
αντίπαλοι της Ελλάδας στην προσπάθεια της διαπραγµάτευσης.
Ακούγαµε ποιον; Τον αρχιµάστορα της ιδέας κάποτε του Grexit,
τον πολύ κ. Βόλφγκανγκ Σόιµπλε να λέει ότι ουδέποτε έθεσε
θέµα Grexit και ούτε καν υπάρχει πλέον ως ιδέα στο τραπέζι και
από αυτό εδώ το Βήµα, ο Αρχηγός σας καταστροφολογούσε συ-
νεχώς, ασύστολα, µιλώντας για Grexit, για καταστροφή της
χώρας κ.λπ.. 

Για ποιον λόγο; Για να επιταχυνθούν οι πολυπόθητες εκλογές
ή µήπως γιατί θα θέλατε να είστε εσείς για να υπογράψετε να
πάντα; Και όχι µόνο τα πάντα και όσα µας προτείνουν, αλλά και
άλλα τόσα, σύµφωνα πάλι µε την προσφιλή έκφραση του Αντι-
προέδρου. 

Θα κάνω, λοιπόν, έκκληση να πέσουν οι τόνοι, να σταµατήσει
όλη αυτή η καταστροφολογία -ουδέποτε οι διαπραγµατεύσεις
δεν ήταν εύκολη υπόθεση- να ηρεµήσουµε και να προτάξουµε

το καλό µιας κοινωνίας, µιας κοινωνίας που έχει ταλαιπωρηθεί
αρκετά χρόνια και θα πρέπει να βγει από αυτή την κατάσταση
επιτροπείας όρθια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Παπαχριστόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πριν από τρεις ηµέρες –όχι πριν από τρία χρόνια- φούντωσαν
όλα τα σάιτ και µαθαίναµε ότι τη Δευτέρα το βράδυ ο Πρωθυ-
πουργός θα κάνει διάγγελµα στον ελληνικό λαό. Η καταστροφή
και η ρήξη ήταν δεδοµένη για κάποιους. Μαθαίναµε ακόµα ότι
όλα τα αποθέµατα των ταµείων ξηλώνονται και πέρναγε ένα
κλίµα απόλυτης καταστροφής.

Ξεκινάω µε αυτό για να πω το εξής. Δεν είχα σκοπό να µιλήσω,
αλλά νοµίζω ότι µερικά πράγµατα χρειάζονται απαντήσεις. Ναι,
η λέξη «Grexit» δεν θα ξανακουστεί. Κάποιοι να το βάλουν πολύ
βαθιά στο µυαλό τους. Η λέξη «εκλογές» δεν θα ξανακουστεί για
µεγάλο χρονικό διάστηµα. Αυτό πάλι κάποιοι πρέπει να το βά-
λουν καλά στο µυαλό τους.

Θέλω να επικαλεστώ τι είπε ο Κλάους Ρέγκλινγκ, ο οποίος δεν
ήταν πάντα φιλικός µαζί µας. Είπε ότι από 86 δισεκατοµµύρια
µπορεί να µην χρειαστούν όλα και να περισσέψει διψήφιος αριθ-
µός δισεκατοµµυρίων. Θέλω να θυµίσω ότι ο ίδιος ο Κλάους Ρέγ-
κλινγκ οµολόγησε ότι πληρώσαµε έγκαιρα τα 2 δισεκατοµµύρια
από τη FINANSBANK, περνώντας µήνυµα στις αγορές ότι κάτι
αλλάζει σε αυτή τη χώρα.

Θέλω ακόµα να θυµίσω ότι όλοι είχανε ποντάρει σε 0,3%
ύφεση και παρουσιάσαµε κάτω από συνθήκες οικονοµικής ασφυ-
ξίας, 0,3% ανάπτυξη για το 2016. Όλοι οι οίκοι αξιολόγησης, µη-
δενός εξαιρουµένου, οι οποίοι δεν ήταν ποτέ φιλικοί µαζί µας,
δίνουν ανάπτυξη από 2,5% µέχρι 3,2% για τα επόµενα τέσσερα
χρόνια. Τα λέω αυτά γιατί κάτι άλλαξε.

Ναι, η διαπραγµάτευση είναι σκληρή. Είµαι από αυτούς που
δεν κρύβουν τα λόγια τους. Το QE, δηλαδή η ποσοτική χαλά-
ρωση, είναι κοµβικό σηµείο για εµάς. Πιστεύω ότι αν δεν τα κα-
ταφέρουµε στις 9 Μαρτίου, θα πάει έναν µήνα πίσω. Αν αυτό
είναι το έγκληµά µας, καταδικάστε µας. Σίγουρα, όµως, θα πε-
ράσει αυτή η ιστορία και θα περάσει ο κάβος. 

Θέλω ακόµα να θυµίσω ότι δεν µας αγάπησε κανείς. Η αβεβαι-
ότητα για το τι θα κάνει ο Τραµπ, τα ακροδεξιά κινήµατα στην
Ευρώπη, η Λεπέν, ο Βίλντερς, η αβεβαιότητα στην Ιταλία, ο απ-
ρόβλεπτος Ερντογάν, η άνοδος της σοσιαλδηµοκρατίας στη
Γερµανία, η θέση του Γκάµπριελ και του Σουλτς, αποδυνάµωσαν
τον πάντα δυνατό κ. Σόιµπλε, τον «φιλέλληνα» κ. Σόιµπλε. Δεν
µας αγάπησε κανείς. Πιστεύω ότι κάτι αλλάζει.

Κάποιοι θα ανέβαιναν στα κεραµίδια, αν δεν κατέβαιναν οι θε-
σµοί εδώ. Στα κεραµίδια θα ανέβαιναν! Θα χοροπήδαγαν από το
πρωί ως το βράδυ! Δυστυχώς, µιλάµε άλλη γλώσσα σε αυτή την
Αίθουσα. 

Ναι, η διαπραγµάτευση είναι δροµολογηµένη. Κοιτάµε τι θα
κερδίσουµε και τι θα χάσουµε. Γίνεται µεγάλη σπέκουλα µε τις
συντάξεις. Το 0,75% είναι 1,4 δισεκατοµµύρια και µιλάµε από το
2020 µέχρι το 2022. Και το βάζουν όλοι στο τραπέζι λες και είναι
δεδοµένο. Όχι δεν είναι δεδοµένο. Ούτε ακόµη το ύψος του
πόσο θα κατέβει το αφορολόγητο είναι δεδοµένο. Ναι, σε µία
διαπραγµάτευση θα κάνεις και υποχωρήσεις. Η χώρα θα αλλάξει,
είτε το θέλουν είτε δεν το θέλουν κάποιοι. 

Θέλω να πω κάτι για τον Ευκλείδη Τσακαλώτο και είναι προ-
σωπική µου άποψη αυτή. Έχει διαπραγµατευθεί σκληρά, έντιµα,
µε σθένος. Ένα µεγάλο ευχαριστώ! Είναι προσωπικό µου αυτό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παπαχριστόπουλο.
Θα δώσουµε τον λόγο, όπως προείπα, στον Υπουργό Οικονο-

µικών, τον κ. Τσακαλώτο, και να κλείσουµε το κοµµάτι αυτό της
συζήτησης, για να συνεχίσουµε µε το νοµοσχέδιο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, ακούσαµε αρκετές υπερβολές. Ο κ. Αµυράς είπε ότι
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έκαναν µαύρα µάτια να µε δουν από τότε που τελείωσε το Eu-
rogroup. Να σας θυµίσω ότι το Eurogroup ήταν τη Δευτέρα και
ήµασταν στις Βρυξέλλες τη Δευτέρα και την Τρίτη. Άρα ούτε η
συγχωρεµένη η µανούλα µου δεν θα έλεγε, αν είχε να µε δει µία
µέρα, ότι αυτό είναι «µαύρα µάτια». Πρέπει να σοβαρευτούµε.

Όµως, ο κ. Δένδιας το πήγε λίγο παρακάτω. Ο κ. Δένδιας είπε
ότι για τη µία µέρα που δεν µε έχει δει, µπαίνει συνταγµατικό
θέµα. 

Όταν µιλούσε ο κ. Δένδιας, είχα ένα «déjà vu». Γιατί είχα ένα
«déjà vu»; Γυρνούσε γύρω µου τι γινόταν και µετά θυµήθηκα ότι
ξύπνησα –όπως ξυπνάω για να έχω ένα ευχάριστο πρωί- µε τον
κ. Παπαδηµητρίου και τον κ. Πορτοσάλτε και είπαν ακριβώς αυτό
που είπε ο κ. Δένδιας. Ήταν ακριβώς τα λόγια του. 

Δεν ξέρω αν εσείς δίνετε «γραµµή» στο «ΣΚΑΪ» ή ο «ΣΚΑΪ» δίνει
«γραµµή» σε σας, αλλά είπατε ακριβώς τι είπαν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ναι, αλλά έχετε έτοιµη την απάντηση. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όµως,

σχετικά µε το ότι υπάρχει συνταγµατικό θέµα που δεν ήρθα την
Τετάρτη στη Βουλή, νοµίζω ότι αυτό είναι τόσο µεγάλη υπερ-
βολή, ακόµα και για τη δική σας την παράταξη.

Κύριε Δένδια, θα ήθελα να κάνω δύο διορθώσεις. Στη φιλοσο-
φία η πρόταση «ο χ κάνει το άλφα» είναι τελείως διαφορετική
από την πρόταση «ο χ είναι ο µόνος που κάνει το άλφα». Είναι
δύο διαφορετικές προτάσεις. Το ότι ο κ. Τζανακόπουλος αντι-
προσωπεύει την Κυβέρνηση δεν σηµαίνει ότι µόνο ο κ. Τζανακό-
πουλος αντιπροσωπεύει την Κυβέρνηση. Αυτή είναι µία µικρή
διαφορά. 

Όµως, αυτό δεν είναι το σηµαντικότερο. Το σηµαντικότερο
είναι ότι δεν ξέρετε καν τους θεσµούς της Ευρώπης και πώς δου-
λεύουν. Το QE είναι απόφαση της ΕΚΤ που δεν µπορεί να το πα-
ζαρέψει, ούτε µπορεί να σου δώσει εγγυήσεις ούτε µπορεί να
συζητήσει µε σένα γι’ αυτό το θέµα. Το QE είναι µίας ανεξάρτη-
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας που παίρνει την απόφασή
της για νοµισµατική πολιτική. 

Βλέπω ότι ο κ. Μηταράκης σάς εξηγεί ότι έχει δίκιο…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Απεναντίας, λέω ότι έχετε άδικο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα σας στενοχωρούσα αν σας έλεγα

τι µου λέει. Θα µε αναγκάσετε να σας απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας

παρακαλώ.
Κύριοι συνάδελφοι, µη διακόπτετε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Δένδια, είναι προφανές ότι δεν το ξέρετε το καταστατικό της
ΕΚΤ, γιατί δεν θα µπορούσατε να πείτε αυτό που είπατε. Μ’ αυτό
που είπατε, θα γελούσε ο Ντράγκι, αν το άκουγε.

Όµως, συνεχίζετε να λέτε ότι όλοι λένε ψέµατα. Δεν το έλεγε
πάντα η Νέα Δηµοκρατία, αλλά από τότε που κάνετε συµµαχία
µε τον κ. Γεωργιάδη έχετε αυτό το στυλ που λέει «Ό,τι λένε οι
άλλοι είναι ψέµατα», αντί να κάθεστε και να κάνετε πολιτική αν-
τιπαράθεση. Δεν σας τιµά να υποστηρίζετε ότι λέµε ψέµατα έξι
φορές. 

Όµως, πρέπει να πω ένα καλό. Δεν ξέρω τι θα καταφέρω εγώ
και η διαπραγµατευτική οµάδα στη διαπραγµάτευση, αλλά του-
λάχιστον αναβαθµίζουµε τις λογοτεχνικές σας αναφορές. Με
χαρά ακούω ότι ξέρετε και Μαρκ Τουέιν και Μποµπ Ντύλαν.
Οπότε ο Υπουργός Οικονοµικών τουλάχιστον έχει καταφέρει κάτι
σ’ αυτήν την Αίθουσα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα οκτώ µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 1ο Γενικό Λύκειο Πύργου Ηλείας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν µπούµε στον κατάλογο των οµιλητών, θα ήθελα να συ-
νεννοηθούµε εκ νέου για τη διαδικασία. Προτείνω να δώσουµε

τον λόγο σε δύο Υπουργούς που ζήτησαν τον λόγο για να τοπο-
θετηθούν επί τροπολογιών που έχουν καταθέσει…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Και επί διατάξεων, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μάλιστα. Έχουµε
τροπολογίες και διατάξεις, πάνω στις οποίες θέλουν να τοποθε-
τηθούν οι Υπουργοί. 

Θα παρακαλέσω πολύ τους Υπουργούς να κάνουν µία σύν-
τοµη τοποθέτηση. Μετά θα ξεκινήσουµε τον κατάλογο των οµι-
λητών µε τα επτά λεπτά που έχουν στη διάθεσή τους.

Γιατί γελάτε, παρακαλώ;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν σέβεστε τίποτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αν δεν θέλετε να

οργανώσουµε τη συζήτηση, τι να σας πω;
Με βάση το επτάλεπτο, λοιπόν, και τον αριθµό των εγγεγραµ-

µένων οµιλητών, ενδεχοµένως να φθάσουµε το τετράωρο από
τώρα, χωρίς να υπολογίζω τις παρεµβάσεις των Κοινοβουλευτι-
κών Εκπροσώπων, αλλά και τις ενδεχόµενες δευτερολογίες των
εισηγητών-αγορητών. Και πάλι, θα πάµε 20.00’ ή 21.00’ η ώρα το
πολύ. Νοµίζω ότι αν τηρηθούν οι χρόνοι, θα ολοκληρώσουµε πε-
ρίπου εκείνη την ώρα.

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Μουζάλα να µιλήσει για την τροπο-
λογία υπ’ αριθµόν 935.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό! Το
Σώµα είναι το κυρίαρχο και µπορεί να αποφασίσει για την ηµε-
ρήσια διάταξη. Είχαµε κανονίσει να πάµε µέχρι τις 16.00’ η ώρα
σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ποιοι το κανονίσατε
αυτό;

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όλο το Σώµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πότε κανόνισε το

Σώµα;
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούστε µε λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε και

θα σας απαντήσω. Σας ακούω.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Είχαµε συµφωνήσει όλοι εµείς και

είχαµε βάλει το θέµα στον κ. Κρεµαστινό, ο οποίος µας παρέ-
πεµψε στην Διάσκεψη των Προέδρων. Εγώ, όµως, από εκείνη την
ώρα είχα πει στον κ. Κρεµαστινό ότι κυρίαρχο όργανο είναι το
Σώµα και δεν είναι η Διάσκεψη των Προέδρων. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, επιµένω στην πρόταση µου και λέω προς το
Προεδρείο της Βουλής να πάµε σήµερα µέχρι τις 16.00’ ή τις
17.00’, να µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, να µιλή-
σουν κάποιοι Υπουργοί και να πάµε µε τους Βουλευτές την επό-
µενη εβδοµάδα σε µια διαδικασία και επί των τροπολογιών, ού-
τως ώστε να τελειώσει την επόµενη Τρίτη. Αυτή είναι η πρόταση.
Βάλτε την πρόταση αυτή σε ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστηκε και κα-
ταγράφηκε η πρότασή σας και τώρα απαντώ. Είναι µία άλλη πρό-
ταση. 

Επισηµαίνω και επαναλαµβάνω ότι αποφασίστηκε η συζήτηση
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου να είναι ενιαία. Το πρωί –έχω
εδώ και τα Πρακτικά- ο πρώτος Προεδρεύων, ο κ. Κακλαµάνης,
σε αυτό που αναφέρθηκε είναι ότι αν ο αριθµός των οµιλητών
είναι λιγότερος ή είναι περίπου στους τριάντα…

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Είπε «περίπου».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να ακούσετε

ή δεν θέλετε;
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ήµουν παρών, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, εγώ προ-

σπαθώ προφορικά και στα γρήγορα να µεταφέρω αυτά που ει-
πώθηκαν στην αρχή της συνεδρίασης, το πρωί. Εάν θέλετε να
σας διαβάσω δύο σελίδες και έχετε τέτοια διάθεση, ευχαρίστως!

Ειπώθηκε αυτό το πράγµα ότι µετά το τέλος του δευτέρου ει-
σηγητού, και αφού το Προεδρείο είχε την εικόνα των εγγεγραµ-
µένων οµιλητών, θα γινόταν η συζήτηση και ενδεχοµένως πρό-
ταση να συνεχιστεί ή όχι η διαδικασία την Τρίτη. 

Από ό,τι φαίνεται, µε τους είκοσι εννέα-τριάντα Βουλευτές που
είναι γραµµένοι -σας είπα τα χρονοδιαγράµµατα πριν- και µε µία
ανοχή χρόνου είναι ένα τετράωρο, σ’ ό,τι αφορά -το επισηµαίνω-
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τις παρεµβάσεις των οµιλητών. Εάν προσθέσουµε, λοιπόν, σε
αυτό το τετράωρο και τις παρεµβάσεις των Κοινοβουλευτικών
και των εισηγητών-αγορητών που είναι άλλο ένα δίωρο, περίπου
τρίωρο, µιλάµε για έξι ώρες. Γύρω στις 21.00’ ολοκληρώνουµε,
γι’ αυτό σας είπα πριν. Ποιος ο λόγος λοιπόν;

Εάν έχετε αντιρρήσεις, εάν υπάρχουν διαφωνίες από τις Κοι-
νοβουλευτικές Οµάδες, να ακουστούν, να εκφραστούν και να
δούµε τι θα κάνουµε. Σκεφτείτε το. Θα δώσουµε τώρα τον λόγο
στον κύριο Υπουργό, για να µη χρονοτριβούµε.

Κύριε Μουζάλα, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εισηγούµαι
την τροπολογία υπ’ αριθµόν 935/14, η οποία αποδίδει χρήµατα,
τα οποία έχουν διαπιστωθεί µέσα από τις νόµιµες διαδικασίες,
για ζηµιές που υπέστησαν οι αγρότες της Μόριας από αυτό το
τεράστιο µεταναστευτικό και προσφυγικό κύµα που πέρασε. Κά-
ναµε µια προσπάθεια αυτά τα πράγµατα να τα περάσουµε µέσα
από τον ΕΛΓΑ. Η νοµοθεσία δεν καλύπτει αυτό το ζήτηµα. 

Εποµένως, έχουµε δύο πράγµατα. Το ένα είναι ότι ετοιµάζουµε
νοµοθεσία -δεν είναι τόσο εύκολο-, ώστε να µπορέσει να υπάρξει
µια γενικότερη ρύθµιση για τέτοιου είδους πράγµατα και µέσα
από τον ΕΛΓΑ. Θα ήταν λάθος να καθυστερήσουν άλλο οι πλη-
ρωµές αυτών των ανθρώπων. Ανέλαβε το Υπουργείο Μετανά-
στευσης, από ένα µικρό ταµείο που έχει µε τα παράβολα των
νόµιµων µεταναστών, και θα καταβάλουµε αυτά τα ποσά στη
Μόρια. 

Θέλω να σας πω ότι θα περιµένετε και άλλη διάταξη τις επό-
µενες εβδοµάδες, η οποία θα αφορά το ίδιο θέµα για τον Δήµο
Παιονίας, την Ειδοµένη πρακτικά, που και εκεί πέρα οι αγρότες
έχουν υποστεί µεγάλη ζηµιά.

Έρχοµαι σε δύο ζητήµατα για να καλύψουµε όσο το δυνατόν
πιο γρήγορα αυτούς τους ανθρώπους. Δεύτερο ζήτηµα. Θα πρέ-
πει όσο µπορούµε πιο γρήγορα -κάτι που θέλει µεγαλύτερη γρα-
φειοκρατία- να φτιάξουµε µία διάταξη η οποία θα µπορεί να
υπάρχει στο τραπέζι σε τέτοιες περιπτώσεις. 

Τελειώνοντας, θέλω να σας πω το εξής: Άκουσα µε έκπληξη
πάλι σήµερα -µε εξαίρεση τον οµιλητή από Το Ποτάµι, τον κ. Δα-
νέλλη- να λέγεται «τι έκτακτα µέτρα, αφού οι συνθήκες πλέον
δεν είναι έκτακτες» και όλα αυτά. 

Κοιτάξτε να δείτε. Όλα αυτά σας τα εξήγησα στην Επιτροπή.
Κάνετε κακό στην πατρίδα. Μη λέτε τέτοια πράγµατα. Δεν ξέρω,
εισηγείστε στο Λαϊκό Κόµµα ή στο Σοσιαλιστικό Κόµµα ότι οι συν-
θήκες πλέον στην Ελλάδα δεν είναι έκτακτες; Διότι εγώ θα φύγω
από εδώ και θα πάω στην Ευρώπη και έχω να κάνω διαπραγµα-
τεύσεις για να επιµείνουµε στο ότι οι συνθήκες είναι έκτακτες.
Αυτό σηµαίνει ότι οι οργανισµοί είναι υποχρεωµένοι να µας πα-
ράσχουν πιο πολύ FRONTEX, EASO, να αυξήσουν τα έκτακτα
κονδύλια. 

Μην λέτε τέτοια πράγµατα στο πλαίσιο µιας Αντιπολίτευσης.
Επτά µήνες µετά τη διάλυση της Ειδοµένης, οι συνθήκες παρα-
µένουν έκτακτες, κάτι που ξέρουν τα χωριά από τα οποία προ-
έρχεστε, το ξέρουν τα νησιά και όλοι. Μην βάλετε αυτά τα
κοµµάτια µέσα στην Αντιπολίτευσή σας. Δεν είναι αλήθεια και το
ξέρετε!

Δεν πιστεύω ότι υπάρχει σοβαρός άνθρωπος εδώ πέρα που
να ισχυρίζεται ότι επτά µήνες µετά –στην Γερµανία δεκαοκτώ
µήνες µετά- παραµένουν. Για το όνοµα του Θεού, µη µπλέξουµε
τα πράγµατα! 

Δίνουµε µάχη στην Ευρώπη για να εξασφαλίσουµε τη βοήθεια
που χρειαζόµαστε όχι µόνο σε χρήµατα, αλλά και σε προσωπικό.
Και υπάρχουν κράτη τα οποία είναι ιδιαίτερα εχθρικά προς την
χώρα µας –δεν θέλω να τα κατονοµάσω ως Υπουργός- τα οποία
δίνουν την αντίθετη µάχη, λέγοντας ότι εντάξει, οι συνθήκες στην
Ελλάδα δεν είναι πια κρίσιµες. 

Μην το λέτε αυτό το πράγµα λοιπόν. Κάνετε λάθος! 
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μουζάλα. 
Ορίστε, κύριε Κοντονή, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε υπ’ όψιν σας ότι στο νο-

µοσχέδιο το οποίο συζητάµε διαλαµβάνεται διάταξη στο άρθρο
32, σχετικά µε την επαναλειτουργία κάποιων υποθηκοφυλακείων
τα οποία επί µακρό χρονικό διάστηµα ήταν κλειστά, δεν λειτουρ-
γούσαν, µε αποτέλεσµα να έχει δηµιουργηθεί µείζον κοινωνικό
και οικονοµικό πρόβληµα στις περιοχές στις οποίες βρίσκονται. 

Όσον αφορά στο τι πετυχαίνουµε µε την µετατροπή των άµι-
σθων υποθηκοφυλακείων -τα οποία είναι κλειστά- σε έµµισθα,
νοµίζω ότι το καταλαβαίνετε όλοι. 

Θα πω τρία πράγµατα που είναι πάρα πολύ βασικά. Πρώτα απ’
όλα, πετυχαίνουµε την άµεση εξασφάλιση και λειτουργία αυτών
των υποθηκοφυλακείων. Όσον αφορά τις περιοχές οι οποίες τε-
λούσαν υπό ένα καθεστώς αποκλεισµού -για να µην πω οµηρίας-
από την οικονοµική ζωή και την ασφάλεια των συναλλαγών,
πλέον δεν θα ισχύει κάτι τέτοιο µε την επανεκκίνηση των υποθη-
κοφυλακείων. 

Δεύτερον –το οποίο είναι πάρα πολύ βασικό-, πετυχαίνουµε
την είσπραξη των εσόδων υπέρ του προϋπολογισµού, χωρίς την
παρακράτηση την οποία δικαιούνταν ο άµισθος υποθηκοφύλα-
κας. 

Τρίτον, διατηρούµε τις θέσεις εργασίας των εργαζοµένων σε
αυτά τα υποθηκοφυλάκεια υπό τις προϋποθέσεις που θέτει η διά-
ταξη και ο νόµος. 

Θεωρώ ότι µε αυτόν τον τρόπο λύνουµε ένα σοβαρό πρό-
βληµα που είχε ανακύψει. Και βεβαίως όχι µόνο το λύνουµε και
επανεκκινούνται τα υποθηκοφυλάκεια, αλλά εξασφαλίζουµε,
όπως είπα, και τα έσοδα του δηµοσίου και τις θέσεις εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο ή Εισηγητή του Ποταµιού κ. Δανέλλη ετέθη ένα θέµα
δήθεν συνταγµατικότητας της διάταξης που έχει να κάνει µε την
προσωρινή ανάθεση αρµοδιότητας καταχώρησης των πράξεων
ή όχι στον κατά τόπο ειρηνοδίκη. 

Εν πρώτοις, θέλω να υπενθυµίσω ότι εδώ έχουµε και µία Επι-
στηµονική Επιτροπή και καλό είναι τα συµπεράσµατά της και τις
απόψεις της να τις ελέγχουµε, να τις διαβάζουµε. Τέτοιο ζήτηµα
δεν θέτει η  Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής.

Εκείνο, όµως, που έχει σηµασία και πρέπει να δούµε είναι το
εξής, ότι αυτή η άποψη –δεν σχολιάζω ότι εκπορεύτηκε εν αρχή
από τον Σύλλογο των Άµισθων Υποθηκοφυλάκων- δεν το σχο-
λιάζω, οι άνθρωποι νοµίζουν ότι έχουν δίκιο σε αυτόν τον τοµέα,
δεν έχουν και κυρίως δεν τους αφορά το πώς θα λειτουργήσουν
αυτά τα υποθηκοφυλακεία που έµειναν κλειστά µετά την αποχώ-
ρηση των άµισθων υποθηκοφυλάκων. 

Εκείνο, όµως, που µε προβληµατίζει είναι ότι υπήρξε –και
σωστά το είπε ο κ. Δανέλλης- µια ανακοίνωση της Ένωσης Δικα-
στών Εισαγγελέων επί του θέµατος. Βεβαίως, η Ένωση Δικαστών
Εισαγγελέων έχει κάθε δικαίωµα να εκφράζει τις απόψεις επί των
θεµάτων αυτών και καλά κάνει. Όµως, όταν είναι τόσο επιπόλαιες
επί σοβαροτάτων ζητηµάτων και όταν βρίσκονται σε πλήρη διά-
σταση αυτές οι απόψεις µε τις εκφρασµένες και εγγράφως δια-
τυπωµένες απόψεις του Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής,
εγώ προβληµατίζοµαι για πάρα πολύ σοβαρά ζητήµατα, διότι
αυτές οι απόψεις προέρχονται από δικαστές οι οποίοι κρίνουν
παρεµπιπτόντως και τη συνταγµατικότητα του νόµου. 

Εποµένως, επί του θέµατος αυτού θα ήθελα να παραπέµψω
σε όσα η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής λέει, αλλά και σε
αποφάσεις της Ολοµέλειας του Συµβουλίου Επικρατείας αλλά
και των Τµηµάτων, τα οποία έχουν εκφράσει την άποψη ότι οι
υποθηκοφύλακες θεωρούνται δηµόσιοι λειτουργοί, ότι δεν συνι-
στά εκτελεστική διοικητική πράξη η καταχώρηση ή όχι µιας συγ-
κεκριµένης πράξης του υποθηκοφυλακείου και γι’ αυτό άλλωστε
αυτή η πράξη δεν προσβάλλεται ενώπιον των διοικητικών δικα-
στηρίων, αλλά των πολιτικών δικαστηρίων. 

Το βασικότερο όλων είναι ότι εδώ για τους εργαζόµενους
θέλω να πω το εξής ότι πράγµατι οι εργαζόµενοι στα δικαστήρια
έχουν αυτό το καθεστώς µονιµότητας, πλην, όµως, οι αποφάσεις
των ανωτάτων δικαστηρίων αναφέροµαι στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας απόφασή του το 2014 δίδει τη δυνατότητα στα δικα-
στήρια να στελεχώνονται από προσωπικό, το οποίο διαπερνά τη
σχέση του µε το δηµόσιο, τη σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
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και την παροχή εργασίας ιδιωτικού δικαίου. Εποµένως, η νοµο-
λογία των δικαστηρίων, η ήδη εκφρασµένη και καταγεγραµµένη
ακυρώνει όλες αυτές τις ενστάσεις. 

Εποµένως, θα ήθελα να πω προς όλους ότι δεν υπάρχει κα-
νένα ζήτηµα µη ψήφισης της συγκεκριµένης διάταξης και από
την άποψη της ουσίας, διότι λύνει σοβαρά κοινωνικά ζητήµατα
και από την άποψη της επιστήµης. 

Όσον αφορά το θέµα της µείωσης των ασφαλιστικών εισφο-
ρών των δικαστικών επιµελητών, θέλω να σας αναφέρω -το γνω-
ρίζετε και όλοι- πως η εργασία των δικαστικών επιµελητών τα
χρόνια της κρίσης έχει µειωθεί πάρα πολύ, οι εισφορές τους
ήταν αδύνατον να καλυφθούν και γι’ αυτό το λόγο πήραµε την
πρωτοβουλία αυτή στο άρθρο 33. 

Όσον αφορά το άρθρο 34, έχει να κάνει µε την έναρξη λει-
τουργίας της νέας αρχής εξέτασης προδικαστικών διαφορών.
Σχετικά µε την τροπολογία για τη ρύθµιση ζητηµάτων λειτουρ-
γίας της αρχής εξέτασης προδικαστικών διαφορών και προσφυ-
γών υπάρχει η ανάγκη η οποία διαλαµβάνεται και στην αιτιο-
λογική έκθεση και ορίζεται ο αναπληρωτής που είχε παραληφθεί
–προφανώς εκ παραδροµής- του προέδρου, όπως επίσης ο
τόπος κατάθεσης προσφυγών ενώπιον αυτής της δικαστικής
αρχής. 

Επίσης, κάτι πολύ σηµαντικό για την επίσπευση αυτών των δια-
δικασιών είναι ότι εδώ πλέον θα έχουµε απλή εξέταση της προ-
σφυγής για να ολοκληρώνονται γρήγορα αυτές οι διαδικασίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα αναφερθώ σε κάποιες
αιτιάσεις δήθεν, περί ρουσφετερολογικών διαδικασιών, όσον
αφορά τους εργαζόµενους στα υποθηκοφυλακεία, διότι θεωρώ
πως το θέµα αυτό έχει γίνει κατανοητό. Ήταν αδιανόητο να προ-
χωρήσουµε σε µία λύση του προβλήµατος, δηµιουργώντας και
οξύνοντας ένα υπαρκτό πρόβληµα, που είναι το πρόβληµα των
εργαζοµένων και του µεγάλου ποσοστού ανεργίας. Θεωρώ ότι
µε αυτόν τον τρόπο υπάρχει η δυνατότητα να επιλέξουν αυτοί οι
εργαζόµενοι εάν θα ενταχθούν στα νέα έµµισθα υποθηκοφυλα-
κεία, βεβαίως µε χαµηλότερο µισθό, µε τους µισθούς που προ-
βλέπονται για το δηµόσιο.

Τέλος, θα ήθελα να σας αναφέρω την τροπολογία που κατα-
θέτουµε, σχετικά µε το ζήτηµα των συνταγµατικά κατοχυρωµέ-
νων ανεξαρτήτων αρχών, όσον αφορά τη στελέχωσή τους. Είναι
ανάγκη να υπερψηφιστεί αυτή η τροπολογία διότι είχαµε πρό-
βληµα. Το πρόβληµα ήταν πραγµατικό και πλέον είχε να κάνει µε
τη σοβαρή στελέχωση αυτών των ανεξαρτήτων αρχών. 

Γνωρίζετε ότι οι συνταξιούχοι ανώτατοι δικαστές, µε βάση τον
τελευταίο νόµο δεν ήταν δυνατόν να έχουν κάποια απολαβή για
το έργο το οποίο παρέχουν, το οποίο είναι πάρα πολύ σύνθετο,
πάρα πολύ σοβαρό και έχει συνέπειες σε όλους τους κλάδους
της κοινωνικής ζωής στον τοµέα στον οποίο αναφέρονται. Κρί-
θηκε, λοιπόν, απαραίτητο να υπάρξει µία δυνατότητα αµοιβής γι’
αυτό το έργο, διότι διαφορετικά θα είχαµε το φαινόµενο άνθρω-
ποι οι οποίοι εργάζονται να παίρνουν λιγότερα χρήµατα, από
αυτά που θα έπαιρνε ένας συνάδελφός τους, ο οποίος θα ήταν
κανονικά στη σύνταξη και δεν θα εργαζόταν.

Εποµένως, ήταν ένα θέµα δικαιοσύνης και υπ’ αυτήν την έν-
νοια καλούµε κύριε Πρόεδρε, το σύνολο των Βουλευτών να
υπερψηφίσουν και τις διατάξεις και τις τροπολογίες, τις οποίες
εισηγείται το Υπουργείο Δικαιοσύνης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει άλλος Υπουρ-
γός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Υπάρχουν, αλλά
προφανώς θα παρέµβουν αργότερα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Για τροπολογία ερωτώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για τροπολογία, όχι.

Εξ όσων γνωρίζω δύο Υπουργοί, να σας πω και τα ονόµατα, ο κ.
Φάµελλος και ο κ. Σπίρτζης ζήτησαν για κάποια εκ των άρθρων
του νοµοσχεδίου µία σύντοµη τοποθέτηση. Όχι, όµως, τώρα.
Λίγο αργότερα.

Ζητήσατε τον λόγο, κύριε Δένδια; Για τρία λεπτά;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, για την πρώτη τροπολογία που εισηγήθηκε ο κ.

Μουζάλας, η Νέα Δηµοκρατία θα σταθεί θετικά, κύριε Υπουργέ.
Υπάρχει προηγούµενο, βέβαια, για τις καταστροφές του 2008.
Οφείλω να υπογραµµίσω ότι εδώ δηµιουργείται ένα προηγού-
µενο το οποίο είναι ανησυχητικό, διότι στην πραγµατικότητα το
ελληνικό δηµόσιο, έρχεται εκ των υστέρων να καλύψει ζηµιές,
ενώ θα έπρεπε διά των αρµοδίων οργάνων του να έχουν προλά-
βει τις ζηµιές.

Έρχοµαι στα όσα είπε ο κ. Κοντονής προηγουµένως. Όσον
αφορά το µεν θέµα της συνταγµατικότητας, κύριε Υπουργέ,
έχετε δίκιο. Εγώ νοµίζω ότι δεν τίθεται εδώ θέµα αντισυνταγµα-
τικότητας. Σκοπιµότητας, είναι µία άλλη κουβέντα. Η Νέα Δηµο-
κρατία και διά του Εισηγητή µας στην επιτροπή δεν τοποθετή-
θηκε εδώ θετικά. Μπορεί να µας πείσετε κατά τη διάρκεια της
συζήτησης. Για την ώρα δεν έχουµε πεισθεί. Εάν έχετε δίκιο, θα
υπερψηφίσουµε.

Απλώς θα µου επιτρέψετε να σας ρωτήσω -και είναι ένας από
τους κύριους λόγους που θα ήθελα να σας απευθύνω τον λόγο-
, αν είναι επαρκής η τροπολογία ως έχει διατυπωθεί για τα θέ-
µατα των ανεξαρτήτων αρχών. Θα θέλαµε η Κυβέρνηση να είναι
βεβαία, ότι αυτή είναι επαρκής και επιλύει το ζήτηµα και να µην
έλθουµε µετά από µία εβδοµάδα, δέκα ηµέρες, να το ξαναδούµε.

Επίσης, είµαι υποχρεωµένος να κάνω κι ένα µικρό σχόλιο για
τα όσα µου απεύθυνε ο Υπουργός, ο κ. Τσακαλώτος, προηγου-
µένως. Λυπάµαι διότι δεν είναι στην Αίθουσα. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, νοµίζω ότι όλοι ξέρουµε εδώ, ότι το ζήτηµα της πο-
σοτικής χαλάρωσης ακολουθεί την ολοκλήρωση της αξιολόγη-
σης. Θα προσκοµίσω αύριο -την έχω πάνω-, συνέντευξη του κ.
Τσακαλώτου που ο ίδιος το λέει. Δεν µε ενόχλησε όµως, κύριε
Πρόεδρε, πρέπει να σας πω, η προσπάθεια του Υπουργού να πα-
ραστήσει τώρα πως η ποσοτική χαλάρωση είναι ανεξάρτητη από
την ολοκλήρωσή του. Με ενόχλησε το ύφος του. Το ύφος του
«φροντιστηρίου». Ξέρετε το ύφος αυτό της ειρωνείας αρµόζει
ίσως στους αποφοίτους του Oxbridge, αλλά υπό την προϋπό-
θεση να φέρουν τίτλο ευγενείας. Ο κύριος Υπουργός µε αυτήν
τη συµπεριφορά του, αποδεικνύει ότι όχι µόνο δεν φέρει τίτλο
κληρονοµικής ευγένειας, αλλά στερείται και κάποιου πράγµατος
που έχω αποδώσει στο παρελθόν, του τίτλου της προσωπικής
ευγένειας.

Κατά συνέπεια, του επιστρέφω την ειρωνεία περί της αγνοίας
µας στη Νέα Δηµοκρατία και να µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε,
να του συστήσω να πάει να κάνει τη δουλειά του και να ολοκλη-
ρώσει όσο πιο γρήγορα µπορεί τη διαπραγµάτευση, να τελειώσει
την αξιολόγηση και να αφήσει την πλάκα, γιατί δεν υπάρχουν
αστεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δένδια.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για να …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε. Εί-
παµε µετά τον κ. Δένδια να ξεκινήσει ο κατάλογος των οµιλητών.
Περιµένουν οι συνάδελφοι να τοποθετηθούν. Μην αρχίσουµε
τώρα νέο κύκλο …

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν θέλω να απαντήσω για τον
κ. Τσακαλώτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι ακριβώς θέλετε,
κύριε Υπουργέ; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα ήθελα να δώσω µία διαβε-
βαίωση …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό. Σας παρακαλώ πολύ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μου ζήτησε ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας µία διαβεβαίωση ότι µ’
αυτό τον τρόπο η τροπολογία για τις ανεξάρτητες αρχές λύνει
το θέµα. 
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Νοµίζω, κύριε κοινοβουλευτικέ εκπρόσωπε, ότι πράγµατι το
λύνει διότι σας είπα το πρόβληµα το οποίο αντιµετωπίσαµε. Η
αποστελέχωση από σοβαρούς επιστήµονες και διαπρεπείς νοµι-
κούς είχε σοβαρό αντίκτυπο στη λειτουργία και αυτών των
αρχών. 

Όσον αφορά στο θέµα των υποθηκοφυλακείων, θέλω να σας
πω ότι συµφωνούµε και χαίροµαι ιδιαιτέρως που συµφωνούµε
και σα νοµικοί πάνω στο θέµα ότι δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα αν-
τισυνταγµατικότητας. 

Εκείνο, όµως, που θέλω να τονίσω είναι ότι υπάρχει υπερχει-
λής λόγος υπερψήφισης σκοπιµότητας, διότι αυτή την ώρα θα
σας πω ότι το υποθηκοφυλακείο Πύργου είναι εδώ και είκοσι
µήνες κλειστό και το υποθηκοφυλακείο Αµαλιάδας είναι επίσης
κλειστό εδώ και πάρα πολλούς µήνες. Έχει νεκρώσει η οικονο-
µική ζωή και η ασφάλεια των συναλλαγών σε συγκεκριµένες πε-
ριοχές. Το ίδιο γίνεται και στη Νέα Ιωνία. Πρέπει, λοιπόν, να δοθεί
λύση. 

Σας λέω δε για να το έχετε υπόψη σας –γιατί µου το ζήτησε
και συνάδελφος κατά την οµιλία του- ότι πράγµατι έρχεται συ-
νολική ρύθµιση για τα υποθηκοφυλακεία και τα κτηµατολογικά
γραφεία και πλέον αυτός θα είναι ένας ενιαίος κρατικός φορέας
– νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου στο οποίο θα προΐσταται
νοµικός και θα υπάρχει απόλυτη ασφάλεια των συναλλαγών. Κάτι
άλλο γι’ αυτό το µικρό –σε κάθε περίπτωση- χρονικό διάστηµα
δεν µπορούσε να γίνει και νοµίζω ότι µε τον καλύτερο τρόπο λύ-
νουµε το σύνολο των προβληµάτων, δηλαδή και τη λειτουργία
των υποθηκοφυλακείων και την εξασφάλιση των εργαζοµένων
και την εξασφάλιση των δηµοσίων εσόδων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοχαρό-

πουλε, τι ακριβώς θέλετε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα ένα λεπτό για να

µιλήσω για την τροπολογία που κατέθεσε ο κ. Μουζάλας πριν
από λίγο. Θα ήθελα για ένα λεπτό να διατυπώσω την επιχειρη-
µατολογία µας, δηλαδή γιατί ζητάµε να την αποσύρει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Η τροπολογία για τις απο-
ζηµιώσεις των κατοίκων του δηµοτικού διαµερίσµατος Μόριας
Λέσβου που κατατέθηκε ουσιαστικά από πέντε Υπουργούς αφο-
ρά ένα πραγµατικό πρόβληµα της περιοχής. Η Κυβέρνηση πράγ-
µατι οφείλει να αποκαταστήσει τις ζηµιές που προκλήθηκαν στις
ιδιοκτησίες των κατοίκων άµεσα. Καθυστέρησε πάνω από ένα
χρόνο, δηµιουργώντας επιπρόσθετα προβλήµατα σε ανθρώπους
που συνέβαλαν στη διαχείριση της προσφυγικής κρίσης, όταν η
επίσηµη πολιτεία ήταν απούσα. 

Η κάλυψη, όµως, της δαπάνης για τις αποζηµιώσεις των κα-
τοίκων της Μόριας από τα ανταποδοτικά παράβολα που πληρώ-
νουν για την έκδοση και ανανέωση των αδειών διανοµής τους οι
µετανάστες πάσχει νοµικά, αλλά κυρίως προκαλεί στο συµβολικό
επίπεδο. 

Η τροπολογία που κατατέθηκε είναι µνηµείο υποκρισίας και
ρατσισµού. Γιατί υποκρισίας; Διότι καταλογίζει ευθύνες για ζη-
µιές που έγιναν στους πρόσφυγες, αποκρύπτοντας την κυβερ-
νητική ευθύνη για την έλλειψη στοιχειώδους µέριµνας για την
υποδοχή και τις συνθήκες διαµονής των προσφύγων. Επίσης,
είναι µνηµείο ρατσισµού γιατί στοχοποιεί τους πρόσφυγες ως
παραβατικούς, αλλά και γιατί εισάγει µια λογική συλλογικής ευ-
θύνης των νόµιµων µεταναστών για το προσφυγικό. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, οφείλει να αποσύρει την τροπολογία και
να καλύψει τη δαπάνη αποζηµίωσης των κατοίκων µε νόµιµο
τρόπο. Σας το λέµε εµείς που στο προσφυγικό έχουµε προσπα-
θήσει µε κάθε τρόπο και στον ευρωπαϊκό χώρο, αλλά και στη
χώρα µας να συµβάλουµε στην επίλυση των προβληµάτων του
προσφυγικού. 

Άκουσα πριν από λίγο τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας. Ή δεν έχει γίνει κατανοητό το τι φέρνει η Κυ-

βέρνηση µ’ αυτή την τροπολογία ή υπάρχει συµφωνία σ’ αυτά
ακριβώς που καταγγέλλουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών.
Πρώτος οµιλητής είναι ο κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης από το

ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

θα ήθελα να ξεκινήσω, µιας και έχει πάρει µια διαφορετική τροπή
η συζήτηση, χαιρετίζοντας την απαλλαγή -όπως το περιµέναµε
όλοι- του Δηµάρχου της Πάτρας, του αγωνιστή Πελετίδη, µετά
από τη µήνυση που του έκανε η ναζιστική συµµορία της Χρυσής
Αυγής. Ελπίζω η απόφαση αυτή να γίνει παράδειγµα προς µί-
µηση και για άλλες περιπτώσεις.

(Χειροκροτήµατα)
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω, τιµώντας τη µνήµη ενός σηµαντι-

κού σκηνοθέτη, τον οποίο χάσαµε, του Νίκου Κούνδουρου, του
αγωνιστή της αντιφασιστικής αντίστασης, του Μακρονησιώτη,
του ανθρώπου που, όπως έλεγε, δεν κάνει τέχνη για την τέχνη.
Ο ίδιος θήτευε στην κινηµατογραφική δηµιουργία, αντιµετωπί-
ζοντάς την από κοινωνική άποψη και όπως έλεγε χαρακτηρι-
στικά: «Δεν κάνω κινηµατογράφο για την αφεντιά µου. Οι άλλοι
µε νοιάζουν, των άλλων τα ντέρτια, οι καηµοί, οι δυστυχίες, οι
έρωτες, οι θάνατοι». Γι’ αυτό, όταν βγήκε από τη Μακρόνησο,
την περίοδο µε τα χαρτιά κοινωνικών φρονηµάτων και των διώ-
ξεων του µετεµφυλιακού κράτους, φρόντιζε να προσλαµβάνει
στα κινηµατογραφικά του συνεργεία συναγωνιστές και συγκρα-
τούµενούς του. 

Θα ήθελα να κάνω ένα µικρό σχόλιο που αφορά την «ανακά-
λυψη» από τους ιθύνοντες της Ευρωπαϊκής Ένωσης «του τρο-
χού», της λιτότητας. Ανακάλυψαν, λοιπόν, πως η λιτότητα βλά-
πτει σοβαρά την υγεία της Ευρώπης και ιδιαίτερα βέβαια τη δική
µας. Ελπίζω να το εννοούν όχι στα λόγια, αλλά στην πράξη. Θα
ήθελα, λοιπόν, να τους αφιερώσω έναν στίχο του Μπρεχτ: «Αυτοί
που αρπάνε το φαΐ από το τραπέζι, κηρύσσουν τη λιτότητα. Αυτοί
που παίρνουν όλα τα δοσίµατα, ζητάνε θυσίες». 

Αυτό, αν θέλετε, είναι και ένα σχόλιο για την κακοφανισµένη
διαπραγµάτευση της Κυβέρνησης, για την οποία βλέπω ότι
υπάρχει µεγάλη απογοήτευση στην Αντιπολίτευση, διότι διαψεύ-
στηκαν οι προβλέψεις της. Θέλω να σας πω ότι εντελώς συµπω-
µατικά, πολύ πρωί, είδα σε επανάληψη σε ένα κανάλι, έναν από
τους αστέρες, παλαιότερα, της κρατικής τηλεόρασης -επί του
αλήστου µνήµης δικοµµατισµού- να κάνει το εξής απίστευτο σχό-
λιο. Ακούστε το: «Οι θριαµβολογίες της Κυβέρνησης για την πα-
νωλεθρία της στο Eurogroup, θυµίζουν τις ανακοινώσεις, τις
θριαµβολογίες, του Γιόζεφ Γκέµπελς…» -ακούστε παρακαλώ!-
«…µετά την ήττα των γερµανικών στρατευµάτων στο Στάλινγ-
κραντ.». 

Αυτό είναι το επίπεδο αυτής της παραδηµοσιογραφικής -έτσι
θα την πω εγώ- αλητείας, η οποία υπηρετεί µε πολύ µεγάλη στα-
θερότητα -όπως και στο παρελθόν βέβαια- το σύστηµα της δια-
φθοράς το οποίο οδήγησε τον τόπο σ’ αυτά τα χάλια. 

Θα ήθελα, αγαπητοί συνάδελφοι, να χαιρετίσω το άρθρο 25
του νοµοσχεδίου ώστε επιτέλους να πληρώσουµε -και δεν είναι
καθόλου κορώνα στο κεφάλι µιας Αριστερής Κυβέρνηση δεν ευ-
θυνόµαστε βέβαια γι’ αυτό- αυτούς τους φουκαράδες -πώς να
τους πω αλλιώς;- της καθαριότητας, που παραµένουν επί επτά
µήνες απλήρωτοι και για τους οποίους και ο οµιλών, όπως και οι
άλλοι συνάδελφοί µου τότε που ήµουν στην Οικονοµική Επι-
τροπή του Δήµου Θεσσαλονίκης, είχαµε παραπεµφθεί στο πει-
θαρχικό µε το ερώτηµα της καθαίρεσης και της καταβολής
µάλιστα και των ποσών που είχαν πάρει, όταν εφαρµόζοντας δι-
καστική απόφαση, ότι αυτοί οι άνθρωποι καλύπτουν πάγιες και
διαρκείς ανάγκες, παρατείναµε την παραµονή τους στον Δήµο
Θεσσαλονίκης. Αλλιώς, θα είχαν καταρρεύσει οι υπηρεσίες του. 

Θέλω να σας πω ότι έχω περάσει όχι ώρες, αλλά µέρες ολό-
κληρες στα δικαστήρια για να βγάλουµε προσωρινή διαταγή και
να πληρωθούν αυτοί οι άνθρωποι. Διότι οι «θεµατοφύλακες» του
δηµοσίου χρήµατος, όπως είναι τα µέλη του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου, θεωρούν συνταγµατική την ανακύκλωση των ανθρώπων,
αλλά µη συνταγµατική τη σταθερή εργασία αυτών των ανθρώπων.
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Και θέλω, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας -βέβαια µόνο ο κ. Κυ-
ριαζίδης είναι εδώ- να σας ρωτήσω το εξής: Γιατί δεν ρωτάτε δι-
κούς σας, οµογάλακτους πολιτικά στην Ευρώπη πώς καλύπτο-
νται στους πιο µεγάλους δήµους της Ευρώπης οι ανάγκες της
καθαριότητας; Με εργολαβίες, µε ανακυκλούµενους εργαζόµε-
νους ή µε συµβάσεις αορίστου χρόνου; Το έχω δει αυτό µε γυµνό
µάτι,σε µια επίσκεψη από το Δήµο Θεσσαλονίκης.

Επιτρέψτε µου, αγαπητέ Πρόεδρε, να κλείσω µε κάτι που το
οφείλω, επειδή συµβαίνει να είµαι -και το θεωρώ τιµητικό- Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Φιλίας µε την Μπολιβα-
ριανή Δηµοκρατία της Βενεζουέλας. Το λέω αυτό, γιατί αυτός ο
υποτιθέµενος έγκυρος σχολιογράφος, εκτός από τα υποτιµητικά
και προσβλητικά που είπε για τις στρατιές των ανθρώπων που
έδωσαν τη ζωή τους χωρίς κανένα κέρδος, αφού εκθείασε το
κέρδος ότι είναι η κινητήρια δύναµη της ιστορίας, είπε και το
εξής εκπληκτικό: «Οι κοµµουνιστές που κυβερνούν την Ελλάδα
σήµερα, γιατί κοµµουνιστές είναι, έχουν πρότυπό τους τον Τσά-
βες και τον Μαδούρο, ο οποίος εφαρµόζει την δίαιτα Μαδούρο
και έχουν χάσει από έξι κιλά τουλάχιστον οι Βενεζουελάνοι». 

Θέλω, λοιπόν, να του απαντήσω σε όλα αυτά τα απαξιωτικά.
Και ξέρετε αυτά τα σχόλια τι θυµίζουν, έτσι; Οι παλιοί τα θυµό-
µαστε. Με αυτά µεγαλώσαµε. Οι «Σοβιετολόγοι» τύπου Γεωρ-
γαλά τα έλεγαν αυτά. Τα θυµάστε αυτά. Και τα έλεγαν σε ποιους;
Σε αυτούς που πηγαίναν στο σχολείο και έτρωγαν τα σκουπίδια
της UNRA κάθε πρωί. 

Σας δίνω, λοιπόν, ορισµένα στοιχεία για αυτούς που έχουν
πάθει «απίσχναση» και οι οποίοι είναι σε καθεστώς οικονοµικού
αποκλεισµού, όπως ξέρετε. Του ΟΗΕ είναι τα στοιχεία αγαπητοί
συνάδελφοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μηταφίδη,
σας παρακαλώ, να ολοκληρώσετε.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω.
Στο διάστηµα αυτό έχουν ανεγερθεί ενάµισι εκατοµµύριο κα-

τοικίες πλήρως εξοπλισµένες. Και δόθηκαν δωρεάν. Ξέρετε τι
είναι οι φαβέλες σε αυτές τις χώρες.

Ακούστε κάτι άλλο. Το δηµόσιο χρέος είναι κάτω από το  30%
του ΑΕΠ, η ανεργία είναι στο 5%, η ακραία φτώχεια που πριν από
τη Μπολιβαριανή επανάσταση ήταν στο 30%, σήµερα είναι στο
5% του πληθυσµού. Μάλιστα, ο αρµόδιος Οργανισµός του ΟΗΕ
έχει ανακηρύξει την Βενεζουέλα «ελεύθερη από την πείνα». Μά-
λιστα, το επισιτιστικό πρόγραµµα του ΟΗΕ φέρει και το όνοµα
του Τσάβες.

Αυτά για την αποκατάσταση της αλήθειας.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μηταφίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης από την Νέα Δηµοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Αφού αποκαταστήσαµε και τα θέ-

µατα της Βενεζουέλας, ας έρθουµε και στην Ελλάδα. 
Συντρόφισσες και σύντροφοι, είχα µια µικρή επιφύλαξη. Ύ-

στερα, βέβαια, από την τοποθέτηση του Υπουργού Οικονοµικών,
του κ. Τσακαλώτου, δεν έχω καµµία επιφύλαξη. Μπορώ, βε-
βαίως, έτσι ελεύθερα να αναφωνήσω «νενικήκαµεν». 

Πράγµατι πλέον, ύστερα και από τις δικές του εξηγήσεις ανα-
φορικά µε τη διαπραγµάτευση, νιώθω εθνικά υπερήφανος. Επι-
τέλους η χώρα ύστερα από µια επτάχρονη τυραννία απελευθε-
ρώθηκε, όπως, παραδείγµατος χάριν συνέβη και το 1974. Μετά
την επτάχρονη εκείνη τυραννία, η χώρα απελευθερώνεται ξανά
και νιώθει και αναπνέει ελεύθερα. 

Βεβαίως, αυτό το εθνικό φρόνηµα, το οποίο ανατάχθηκε στις
µέρες µας µετά την µεγάλη επιτυχία της διαπραγµάτευσης, θα
έλεγα ότι φτάνει στον ύψιστο βαθµό, γιατί πληροφορούµαι ότι
στο αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος» την προσεχή Τρίτη ο
Υπουργός Άµυνας θα καλωσορίσει και µε στρατιωτική µπάντα
τους απελευθερωτές, δηλαδή τους δανειστές, την τρόικα, ώστε
έτσι πλέον να υπάρξει µια ολοκλήρωση αυτής της τεράστιας επι-
τυχίας, της υπογραφής και του τέταρτου µνηµονίου, µε ένα πλε-
όνασµα της τάξης του 3,5%, έτσι ώστε να είναι δυνατόν να

υπάρξει πάλι ένα νέο παράλληλο πρόγραµµα, τα αντίµετρα. Τα
αντίµετρα πράγµατι υπάρχουν. Το παράλληλο πρόγραµµα απέ-
δωσε! Αναφέρθηκε σε αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας, ο κ. Πε-
τρόπουλος. Παρακαλούν οι επιχειρήσεις, οι καταστηµατάρχες,
να βάλουν και άλλους φόρους -το ίδιο µου λένε και εµένα οι επι-
χειρήσεις στη Δράµα, που οι περισσότερες έχουν καταφύγει στη
διπλανή χώρα, τη Βουλγαρία, για να επιβιώσουν, το ίδιο και ο
αγροτικός και κτηνοτροφικός κόσµος στη Δράµα, ο οποίος µετά
δυσκολίας επιβιώνει- έτσι ώστε να υπάρξει πράγµατι η ολοκλή-
ρωση του παράλληλου προγράµµατος, για να µπούµε και στα
αντίµετρα!

Τα αντίµετρα αυτά τα είδαµε, βεβαίως, και κατά τη χθεσινή τε-
ράστια παρουσία εδώ των εργαζοµένων στα Σώµατα Ασφαλείας,
όπου απαιτούσαν να υπάρχει συµµόρφωση στις αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας, ως δεσµεύθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ. Θα πα-
ραιτούνταν ο Υπουργός Άµυνας, διότι θα έπρεπε να εφαρµοστεί
η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Το ίδιο συνέβη και
το Σεπτέµβριο, όπου πράγµατι θα υπήρχαν τα ισοδύναµα, προ-
κειµένου να υπάρξουν οι δυνατότητες των µισθολογικών ωριµάν-
σεων στους εργαζόµενους στα Σώµατα Ασφαλείας. Βεβαίως,
πάλι εκεί θα υπήρχε µια παραίτηση του Υπουργού Άµυνας, διότι
ήταν δική του τροπολογία, έτσι ώστε µέχρι τέλος Σεπτεµβρίου
2016 να βρεθούν τα ισοδύναµα και να εφαρµοστούν. Άρα, µπή-
καµε πλέον και στα αντίµετρα. 

Χθες, µε ιδιαίτερη ικανοποίηση, η συνάδελφος Κοζοµπόλη
προς τους εκπροσώπους των εργαζοµένων στα Σώµατα Ασφα-
λείας, στην απαίτησή τους να εφαρµοστεί η απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, έκανε µια προσπάθεια διαπαιδαγώ-
γησης, ότι δεν είναι δυνατόν να πάρουν τα λεφτά από τους φτω-
χούς και να τα δώσουν σε αυτούς τους αµυδρά, θα έλεγα, αµει-
βόµενους εργαζόµενους στα Σώµατα Ασφαλείας. 

Ερχόµαστε τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Θα ήθελα να
κάνω µια ιδιαίτερη αναφορά στο άρθρο 14, κύριε Υπουργέ, όπου
για τους υπηρετούντες της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων
µειώνεται κατά ένα χρόνο ο χρόνος παραµονής τους σε αυτή την
ειδική υπηρεσία -το λέω ειλικρινά, ειδική υπηρεσία- όπου χρει-
άζεται ένα αστυνοµικό προσωπικό µε ιδιαίτερα προσόντα. Δεν
ξέρω σε τι βοηθάει η µείωση της παραµονής των εργαζοµένων
εκεί για ένα χρόνο. 

Βεβαίως, σε συνέχεια -σε επόµενη παράγραφο- της αναφοράς
της προηγούµενης, µπορεί η παραµονή να είναι πέραν της αρχι-
κής των τριών ετών, άλλα τρία χρόνια, για ένα έτος κάθε φορά,
το οποίο, όµως, θα πρέπει να ανανεώνεται ύστερα από πού; Για
ποιο λόγο; Δεν υπάρχει αξιολόγηση κάθε χρόνο, κύριε Υπουργέ;
Υπάρχει. Προς τι η αίτηση και ο έλεγχος ξανά για τη δυνατότητα
παραµονής; Μήπως για να καθίστανται πιστοί σε αυτό που εν-
τέλλονται; Δεν θέλω να το πιστέψω. 

Πάω τώρα στο άρθρο 43, που αφορά τους λιµενικούς. Πράγ-
µατι, εδώ γίνεται µια αναφορά, ότι οι ετήσιες κρίσεις για τους
ανώτατους αξιωµατικούς θα γίνονται κάθε έτος, έτσι ώστε να
υπάρχει ένας παραλληλισµός µε τις Ένοπλες Δυνάµεις, µε τα
Σώµατα Ασφαλείας. 

Βεβαίως, το ζήτηµα που γεννάται είναι γιατί πριν ένα µήνα
ακριβώς από αυτές τις κρίσεις έρχεται µια τέτοια ρύθµιση, προ-
κειµένου κατά κάποιο τρόπο να δηµιουργείται η υπόνοια, η
σκέψη, ότι γίνεται για άλλους λόγους. Και ενώ υπάρχει µια εναρ-
µόνιση µε το τι ισχύει στις Ένοπλες Δυνάµεις σε ό,τι αφορά τις
ετήσιες κρίσεις, δεν έρχεται προς ικανοποίηση εκείνο το αίτηµα
που αφορά την παραµονή των αξιωµατικών αυτών πάνω από
τριάντα πέντε χρόνια, ενώ στο σχέδιο νόµου που δόθηκε προς
διαβούλευση, υπήρχε. Γιατί αφαιρέθηκε η σχετική διάταξη πα-
ραµονής των εν λόγω ανωτάτων αξιωµατικών που το επιθυµούν; 

Το ίδιο συµβαίνει και στις Ένοπλες Δυνάµεις και στην Αστυνο-
µία και στην Πυροσβεστική. 

Γιατί αυτή η ειδοποιός διαφορά; Και γιατί λέγεται ότι µετά τις
κρίσεις, θα έρθει αυτή η ρύθµιση; Μήπως σκοπός είναι να «απο-
στρατεύσετε» όσους δεν είναι αρεστοί στον ΣΥΡΙΖΑ; Διότι, πράγ-
µατι, ο Πρόεδρος της Ένωσης Αξιωµατικών του Λιµενικού
Σώµατος φαίνεται ότι δεν ανήκει σε εσάς. Και, βεβαίως, αυτός
είναι ο σκοπός τους, γιατί συµπληρώνει τα τριάντα πέντε χρόνια
και θα πρέπει να αποπεµφθεί. 
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Βρήκατε έναν εύσχηµο τρόπο, δυστυχώς, να θυµηθείτε τον
εαυτό σας και να τον επαναλαµβάνετε διαρκώς και µονίµως.
Αυτή, δυστυχώς, είναι η πραγµατικότητα και δεν θυµίζετε τίποτα
το καινούργιο. Επαναλαµβάνετε το παλαιοκοµµατικό.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κεγκέρογλου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µιλήσω εγώ, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε κάνει αλ-
λαγή; 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Τη ζητάµε τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, πότε τη ζητάτε; 
Τέλος πάντων, κύριε Κωνσταντινόπουλε… 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν πειράζει, κύριε Πρόεδρε, θα

µιλήσω εγώ. 
Να επισηµάνω τη «µεγάλη επιτυχία» του Προεδρείου σήµερα

-δεν σας αφορά προσωπικά- που κατάφερε να αρχίσει ο πρώτος
οµιλητής στις 16.00’, µε συνεχείς παραβιάσεις του Κανονισµού,
όπως είναι αυτή την οποία επεσήµανα όταν προήδρευε ο κ. Κρε-
µαστινός, ότι έδωσε παρατύπως και παρά τον Κανονισµό τον
λόγο στο Υπουργό µετά τους εισηγητές και πριν τους έξι πρώ-
τους οµιλητές, όπως προβλέπει ρητά ο Κανονισµός. Και παρερ-
µηνείες στο συγκεκριµένο δεν υπάρχουν. Αυτό προκάλεσε στη
συνέχεια -και ευλόγως- το ζήτηµα της τοποθέτησης των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων και φτάσαµε σε αυτό το σηµείο. 

Δεν είναι, όµως, θέµα Κανονισµού. Είναι θέµα διαχείρισης από
το Προεδρείο. Το επεσήµανα. Δεν πειράζει. Μια άλλη φορά θα
τηρηθεί ο Κανονισµός.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, επιτρέψτε µου να σας διακόψω. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μη µε διακόψετε. Όταν τελει-
ώσω, θα τα πείτε. Εγώ τα λέω µέσα στον χρόνο µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, θα σας δια-
κόψω. 

Γνωρίζετε πολύ καλά -αν και το είπατε- ότι το Προεδρείο από
το πρωί, σε ό,τι αφορά τη διεξαγωγή της διαδικασίας, ήταν ξε-
κάθαρο. Τώρα, εάν κάποιοι ήθελαν για δικούς τους λόγους, είτε
προσωπικούς είτε όποιους άλλους λόγους, παρεµβαίνοντας, για
παράδειγµα, στον προηγούµενο Προεδρεύοντα, να δηµιουργή-
σουν όλα αυτά που δηµιουργήθηκαν, αυτή τη µικροένταση -επι-
τρέψτε µου τη λέξη- προσωπικά δεν µε αφορά, όπως και το
Προεδρείο. 

Συνεχίστε σας παρακαλώ. Κρατείτε ο χρόνος σας.    
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κοιτάξτε, κριτική σε αυτά που

λέµε, µπορείτε να κάνετε. Δεν σηµαίνει, όµως, ότι πρέπει να συµ-
φωνήσουµε µε ένα θέµα το οποίο δεν το γνωρίζετε, επειδή δεν
ήσασταν καν στην Αίθουσα. Εντάξει, κύριε Πρόεδρε; Δεν ήσα-
σταν στην Αίθουσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε σας πα-
ρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να πω, λοιπόν, ότι η συζήτηση
κάθε άλλο παρά το νοµοσχέδιο αφορούσε µέχρι τώρα. Μιλού-
σαµε για το τριήµερο των εκδηλώσεων µετά το Eurogroup, για
το αν έγινε η συγκέντρωση ή όχι και για το γιατί ο κ. Τσακαλώτος
αρνείται να µιλήσει. 

Εγώ µόνο µια κουβέντα να πω σε αυτό. Μα, αύριο θα µιλήσει
ο Πρωθυπουργός, θα εκδώσει τις εξηγήσεις γιατί συµφώνησε µε
τους εταίρους και θα µάθει και ο κ. Τσακαλώτος για να τα πει την
Τρίτη στην επιτροπή. Άρα, η πίεση προς τον κ. Τσακαλώτο σή-
µερα ήταν άδικη.  

Το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε έχει, βεβαίως, δυο-τρία θέ-
µατα που έχουν να κάνουν µε οδηγία κι έχει και πανσπερµία
άλλων ρυθµίσεων, οι οποίες έρχονται κατόπιν αιτηµάτων των
πολλών Υπουργείων, τα οποία υπογράφουν το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο.

Άρα, δεν υπάρχει αρχή στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Δεν
έπρεπε καν να ζητείται η ψήφιση επί της αρχής. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο χωρίς αρχή. Έχει κατάληξη, βεβαίως, τις διευθετήσεις οι
οποίες γίνονται. Ορισµένες από τις ρυθµίσεις τις οποίες φέρνει,
λύνουν θέµατα, αλλά πολλές από αυτές δηµιουργούν ένα νέο
καθεστώς και µια νέα αντίληψη για τα πράγµατα, που έχουν να

κάνουν µε παραβίαση διαδικασιών και βεβαίως µε διατάξεις οι
οποίες ελέγχονται για την αντισυνταγµατικότητά τους. 

Εγώ θα τοποθετηθώ σε συγκεκριµένες διατάξεις, όπως είναι
αυτή που αναφέρεται στους δηµοτικούς αστυνοµικούς που
τώρα, εκ των υστέρων, έρχεται η πολιτεία και τους λέει ότι: «Πρέ-
πει να είστε σαράντα ετών για να πάτε εδώ ή εκεί»,. Νοµίζω ότι
αυτό το όριο πρέπει να πάει, τουλάχιστον, στα πενήντα πέντε,
όπως ήταν η αρχική ρύθµιση, ούτως ώστε να µην υπάρξει απώ-
λεια των δικαιωµάτων των ανθρώπων που δήλωσαν, µιας και
υπάρχει η λεγόµενη συνέχεια στο ελληνικό κράτος.

Η ρύθµιση που αφορά -έναν µήνα πριν- τις κρίσεις των αξιω-
µατικών του Λιµενικού, νοµίζω ότι δεν φέρνει µόνο στο προσκή-
νιο υπόνοιες για τη σκοπιµότητά της, αλλά είναι ευθεία η πρό-
θεσή της προκειµένου να παρέµβει σε αυτή τη διαδικασία.

Εµείς την καταγγέλλουµε. Έχουµε κάνει τροπολογία για να
ισχύσει ό,τι ισχύει και στα υπόλοιπα Σώµατα. Και βεβαίως, ανα-
µένουµε τις κρίσεις από τις οποίες θα διαπιστωθεί ακριβώς του
λόγου το αληθές. 

Να αναφερθώ στην τροπολογία που έχουµε καταθέσει για την
παράταση των δοµών φτώχειας. Όταν η προηγούµενη παρά-
ταση, που εισηγήθηκε το Υπουργείο Εργασίας και το Υπουργείο
Εσωτερικών, ήταν µέχρι 28 Φεβρουαρίου, είχαµε τότε πει ξεκά-
θαρα ότι αυτή η προθεσµία δεν αρκεί. Και δεν αρκεί γιατί δεν θα
έχουν προλάβει οι δήµοι να στελεχωθούν και µε τα κέντρα κοι-
νότητας και οι άλλες συνεργαζόµενες οργανώσεις, προκειµένου
να µπορέσει να υπάρχει µια συνέχεια σε αυτό το έργο που έχει
να κάνει µε τα κοινωνικά παντοπωλεία και όλες τις δοµές που
στηρίζουν τους πλέον αδύναµους.

Αυτό σηµαίνει ότι την Τετάρτη που δεν υπάρχουν δοµές και
µέχρι να στελεχωθούν -τον Απρίλιο ή τον Μάιο- θα έχουµε ένα
τεράστιο πρόβληµα σε αυτόν τον τοµέα. Η κυρία Υπουργός Ερ-
γασίας είπε: «Θα έχουν τώρα το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγ-
γύης.». Αιτήσεις κάνουν. Θα αργήσει η καταβολή. Εποµένως, δεν
θα έχουν ούτε αυτό για το διάστηµα που συζητάµε. 

Ζητάµε, λοιπόν, να γίνει δεκτή αυτή η παράταση των δοµών
για την αντιµετώπιση της φτώχειας µέχρι τέλος Μαΐου, για να κα-
λύψουµε τις ανάγκες που υπάρχουν ώστε να µην υπάρχουν κενά.

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία που έχουµε καταθέσει για τη
δακοκτονία που αφορά και το Υπουργείο Εσωτερικών και το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Λόγω της άποψης ενός γενι-
κού γραµµατέα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης αµφισβη-
τήθηκε φέτος -όχι νοµικά, αλλά θεωρητικά η δυνατότητα το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης να µπορεί να προµηθεύεται τα
εντοµοκτόνα για την καταπολέµηση του δάκου.

Δυστυχώς, έχουµε φτάσει στο απώτερο σηµείο που θα µπορεί
να διεξαχθεί ο διεθνής διαγωνισµός ούτως ώστε, µε το δεδοµένο
ότι υπάρχουν κάποια υλικά για το πρώτο διάστηµα, να προλά-
βουµε την περίοδο που πρέπει να γίνουν οι ψεκασµοί. Με αυτή
την έννοια έχουµε καταθέσει αυτήν την τροπολογία, η οποία δι-
ευκρινίζει ότι για την προµήθεια των υλικών είναι αρµόδιο το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και βεβαίως όλο το υπόλοιπο,
που έχει να κάνει µε το προσωπικό και το πρόγραµµα για τη συλ-
λογική καταπολέµηση του δάκου, είναι στην αρµοδιότητα των
περιφερειών.

Εάν δεν υπάρξει άµεσα η ρύθµιση αυτή, µε το γεγονός ότι δεν
έχουµε την επόµενη εβδοµάδα νοµοθετικό έργο, οι ηµεροµηνίες
για τον διεθνή διαγωνισµό θα είναι απαγορευτικές για να διεξαχ-
θεί δακοκτονία και η ελαιοκαλλιέργεια, κύριε Πρόεδρε, θα τεθεί
σε µεγάλο κίνδυνο. 

Με αυτήν την έννοια παρακαλούµε το Υπουργείο Εσωτερικών
-είναι ενήµερος και ο κ. Πουλάκης και το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης- να συνεννοηθούν για να κάνουν αποδεκτή αυτή την
τροπολογία και να τρέξει ο διεθνής διαγωνισµός από το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης που έχει την τεχνογνωσία. Και του
χρόνου, όπως θέλουν κάποιοι -είτε περιφέρειες είτε οτιδήποτε-
ας γίνει.

Και κλείνω µε δύο παρατηρήσεις. Η µία αφορά τη ρύθµιση που
έρχεται για τα ΤΟΕΒ, η οποία έχει πάρα πολλά θετικά και λύνει
θέµατα. Νοµίζω, όµως, ότι πρέπει να δηµιουργηθεί µια οµάδα
εργασίας για να δούµε ευρύτερα το θεσµικό πλαίσιο των ΤΟΕΒ,
ούτως ώστε να µην έχουµε το φαινόµενο. Τους είχαµε στους δή-
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µους και οι ΤΟΕΒ, οι συλλογικοί φορείς δεν ήθελαν, γιατί πραγ-
µατικά οι δήµοι δεν µπορούσαν να τους στελεχώσουν. Τώρα
τους πάµε στις περιφέρειες και βγήκε ανακοίνωση από τις περι-
φέρειες ότι: «Εµείς δεν του θέλουµε ως εποπτεία». Όταν γίνονται
οι ρυθµίσεις µε τέτοιο τρόπο, που δεν υπάρχει στη διαβούλευση,
έχουµε τέτοια προβλήµατα.

Τελειώνω µε ένα θέµα ηθικό που αφορά τον κ. Βαρδάκη, ο
οποίος ήρθε στην Αίθουσα. Εάν δεν ερχόταν, δεν θα το έλεγα.
Την προ-προηγούµενη εβδοµάδα πήγαµε µε πρωτοβουλία του κ.
Δανέλλη οι τρεις µας στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και
συζητήσαµε ένα σοβαρό θέµα. Ανέλαβα, λοιπόν, εγώ, µετά τη
συναίνεση του Υπουργείου και των άλλων συναδέλφων, να
φτιάξω µία τροπολογία, το σχέδιο της οποίας καταθέτω στα
Πρακτικά για να υπάρχει, την οποία διαβίβασα στον κ. Βαρδάκη
για να κατατεθεί όπως είχαµε συνεννοηθεί. Τα ονόµατα είναι
κατά σειρά, Σωκράτης Βαρδάκης πρώτος, Βασίλειος Κεγκέρο-
γλου δεύτερος και Σπύρος Δανέλλης τρίτος. 

(Στο σηµείο αυτό  ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τον ρώτησα, λοιπόν: «Κύριε συνάδελφε, τι έγινε;». Μου λέει:
«Την κατέθεσα». Με έκπληξη σήµερα βλέπω ότι έχει καταθέσει
την τροπολογία µόνο µε το ονοµατάκι του.

Αυτό το ζήτηµα είναι προσωπικό, τεράστιο. Ας άλλαζες ένα
κόµµα, κύριε Βαρδάκη, τουλάχιστον! Δεν µπορεί να γίνεται αυτό
το πράγµα. Ας µε ενηµέρωνες. Δεν είναι ηθικό αυτό το ζήτηµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για

ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κατσώτης.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τρεις φορές ανα-

φέρθηκε στο όνοµά µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι πάθατε ξαφνικά; 
Κύριε Βαρδάκη, τι θέλετε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά τον κ. Κατσώτη

θέλω τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Νοµίζω ότι αυτά τα

ζητήµατα θα µπορούσαν να λυθούν και να διευθετηθούν εκτός
της Ολοµέλειας. Σας παρακαλώ πολύ, ας τα λύσετε εκτός της
Αιθούσης. Είστε και συντοπίτες από το Ηράκλειο και οι δύο ή οι
τρεις. Λύστε τα εκτός της Αίθουσας. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται. 

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο. Περιµένει και ο Υπουργός.
Θέλει να φύγει ο Υπουργός.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Μανωλάκου,
εσείς τι θέλετε;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, για µισό λεπτό
θέλω να πω ότι η ώρα είναι 16.00’ και ο προγραµµατισµός που
κάνατε ήταν ότι περίπου στις 21.00’ θα έχουµε τελειώσει. Όµως,
ο Υπουργός, που έχει την ευθύνη αυτού του νοµοσχεδίου, δεν
µας έχει πει τι βουλευτικές τροπολογίες δέχεται. Πρέπει να µας
το πει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σωστό.
Κύριε Υπουργέ, παράκληση κάποια στιγµή να πάρετε τον

λόγο. Ίσως προηγηθείτε του κ. Φάµελλου, αλλά θα το λύσουµε
αυτό.

Ξεκινήστε, κύριε Κατσώτη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Σήµερα ξεφύγαµε από τα µέτρα και τα

αντίµετρα που θα είχαν δήθεν δηµοσιονοµικά ουδέτερη επί-
πτωση για τον λαό έτσι όπως προπαγάνδιζαν τα κυβερνητικά
στελέχη όλες αυτές τις ηµέρες. Περάσαµε σήµερα σε αυτό που
είπε ο Υπουργός Οικονοµικών ότι κάποιοι θα χάσουν και οι µά-
σκες, λοιπόν, έπεσαν πριν καεί ο βασιλιάς καρνάβαλος. 

Ο εργαζόµενος λαός έρχεται να δει κατάµατα τα νέα µέτρα
που του ετοιµάζετε και είναι βάρβαρα και αυτά θα έχουν επί-
πτωση σε πολλές πτυχές της ζωής των εργαζοµένων και του
λαού. 

Όµως, πρέπει να σας αναγνωρίσουµε τη µεγάλη ικανότητα

που έχετε, που δεν την είχαν άλλες πολιτικές δυνάµεις, να πα-
ρουσιάζετε το µαύρο ως άσπρο. Ήρθατε, λοιπόν, όπως τότε ο
Μητσοτάκης παλιά έλεγε «µηδέν συν µηδέν µας κάνει δεκατέσ-
σερα», και λέτε ότι οι οµαδικές απολύσεις, η κατάργηση της προ-
σωπικής διαφοράς από τον επανυπολογισµό των συντάξεων και
µια σειρά άλλες ρυθµίσεις που είναι µπροστά, ότι αυτές δεν θα
έχουν επιπτώσεις, θα είναι ουδέτερες. Γιατί θα πάρετε σήµερα
χίλια, αλλά σε βάθος χρόνου θα τα επιστρέψετε είτε µε τον ΦΠΑ
είτε µε κάποιους άλλους τρόπους. Μα, είστε καλά; 

Κουνάτε το κεφάλι, κύριε Παπαδόπουλε; Αν σας κόψουν εσάς
τον µήνα από την προσωπική διαφορά, από τη σύνταξη, από τον
επανυπολογισµό 100 ευρώ τον µήνα, θα σας δώσουν 100 ευρώ
τον µήνα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε

Κατσώτη, µην αναφέρεστε προσωπικά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ο κόσµος, ο λαός σταµάτησε να σας

ακούει, δεν σας εµπιστεύεται γι’ αυτό είναι και στον δρόµο.
Καταργήσατε τη δέκατη τρίτη σύνταξη και τη δέκατη τέταρτη,

καταργήσατε το ΕΚΑΣ, δώσατε ένα εφάπαξ βοήθηµα και το βα-
φτίσατε δέκατη τρίτη σύνταξη. Έτσι τώρα και µε τα νέα µέτρα
που θέλετε να πάρετε.

Εµείς ρωτάµε, κύριε Υπουργέ: Θα νοµοθετήσετε τις οµαδικές
απολύσεις, ναι ή όχι; Πείτε µας εδώ και αποκαλυφθείτε στους
εργαζόµενους και τον λαό. 

Θα καταργήσετε την προσωπική διαφορά που θα προκύψει
από τον επανυπολογισµό των συντάξεων, ναι ή όχι; Τι έχετε δε-
σµευτεί; Πείτε καθαρά εδώ στους συνταξιούχους τι θα γίνει. 

Θα µειώσετε το αφορολόγητο στους εργαζόµενους, ναι ή όχι;
Και πόσο; Στα 6.600, στα 6.000, στα 5.000; Θα επεκταθεί ο «κό-
φτης» σε µισθούς και συντάξεις, ναι ή όχι, και για πόσα χρόνια,
πόσο έχετε δεσµευτεί;

Θα επεκταθούν τα µατωµένα πλεονάσµατα που είχαµε µέχρι
τώρα και για πόσα χρόνια; Ναι ή όχι; Για πόσο έχετε δεσµευτεί
και σε αυτό; 

Θα φέρετε, κύριοι, για συζήτηση την πρόταση νόµου των συν-
δικάτων που κατέθεσε το ΚΚΕ εδώ για τις συλλογικές συµβάσεις,
για την επαναφορά του κατώτερου µισθού των 751 ευρώ και όλα
τα υπόλοιπα; Πότε θα την φέρετε; Γιατί δεν την έχετε φέρει ακό-
µη; Θα θεσµοθετήσετε υποκατώτατο µισθό; 

Κύριε Υπουργέ, εδώ κάναµε τη συζήτηση, όταν ήσασταν
Υπουργός Εργασίας, για τα 751 ευρώ και λέγατε ότι θα το φέρε-
τε. Δυστυχώς, πάλι επιβεβαιωθήκαµε. Όχι µόνο δεν τον φέρατε,
αλλά ήδη συζητάτε και για υποκατώτατο µισθό. Αυτά, λοιπόν,
είναι τα µέτρα, που είναι µπροστά µας. 

Εµείς πιστεύουµε ότι η Κυβέρνηση δεν µπορεί άλλο να κοροϊ-
δεύει. Προσπάθησε όλο το προηγούµενο διάστηµα να αποσπά-
σει τη συναίνεση, την ανοχή του λαού στα µέτρα. Όµως, σήµερα
οι εργαζόµενοι όλο και περισσότερο αποφασίζουν να γραφτούν
στα συνδικάτα τους και παίρνουν µέρος στους αγώνες που ανα-
πτύσσονται. Τα συλλαλητήρια που έγιναν προχθές έδειξαν ότι οι
εργαζόµενοι, οι συνταξιούχοι, οι αυτοαπασχολούµενοι, η φτωχή
αγροτιά, οι νέοι και οι νέες συµµετέχουν όλο και περισσότερο,
όσο και αν προσπαθείτε εσείς να τους κάνετε να µην συµµετέ-
χουν.

Όσον αφορά το σχέδιο νόµου. Κύριοι, το ΚΚΕ σε καπιταλιστικά
καλούπια δεν µπαίνει. Η εργατική τάξη βράζει και θα σπάσει τον
εκµεταλλευτικό κορσέ της αστικής τάξης. Άλλο δρόµο δεν έχει.
Θα προχωρήσει τον δρόµο της απελευθέρωσής της από την ρη-
τορεία των µονοπωλίων. Αυτό είναι το σύστηµα που στηρίζετε
όλοι σας, και σε αυτό προσαρµόζεστε σήµερα µε το σχέδιο νό-
µου για την εφαρµογή του Κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
των καπιταλιστικών κρατών για τα πολιτικά κόµµατα, κόµµατα
που θα στηρίζουν την κυριαρχία των καπιταλιστών, που θα κι-
νούνται στα επιτρεπτά όρια, που θα δρουν για την ικανοποίηση
των αναγκών τους, των δικών τους απαιτήσεων, κόµµατα που θα
ενσωµατώνουν, θα χειραγωγούν τους εργαζόµενους και τα λαϊκά
στρώµατα, που θα ιεραρχούν τις προτεραιότητες του κεφαλαίου,
όπως, βέβαια, κάνουν και σήµερα. Αυτό που φοβούνται είναι τα
κοµµουνιστικά κόµµατα. Δεν θέλουν τη δράση για τη λύση της
βασικής αντίθεσης µεταξύ κεφαλαίου και εργασίας, που είναι η
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κατάργηση της εκµετάλλευσης ανθρώπου από άνθρωπο. 
Όσα µέτρα και αν πάρει η αστική τάξη κάθε χώρας και όλες

µαζί, ανίκητες δεν είναι. Η δύναµη είναι στην εργατική τάξη, την
παραγωγό του πλούτου, που είναι η µόνη τάξη που µπορεί να
οδηγήσει στην πρόοδο, σε µια ανώτερου τύπου δηµοκρατία. Η
κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής, ο κεντρικός σχεδια-
σµός, που θα υπηρετεί την ικανοποίηση των αναγκών, µε τη συµ-
µετοχή και τον εργατικό έλεγχο είναι η απάντηση στη σηµερινή
ρητορεία των µονοπωλίων, στη βαρβαρότητα και τους πολέµους
τους.

Έχουµε καταθέσει, κύριε Υπουργέ, τρεις τροπολογίες. 
Για τα ΑΜΕΑ. Αναγνωρίζετε ότι είναι πολύ µεγάλη η ανεργία.

Σήµερα απασχολούνται µε προγράµµατα στους δήµους. Αλή-
θεια, γιατί δεν κάνετε δεκτή την τροπολογία µας, που λέµε ότι
θα πρέπει να συνεχίζουν την απασχόλησή τους, ενώ αυτή η απα-
σχόληση λέτε ότι πρέπει να ισχύει στον ιδιωτικό τοµέα; Γιατί όχι
στους δήµους; 

Η δεύτερη τροπολογία που κάναµε. Έδιωξαν κόσµο κάποιοι
δήµοι. Δεν εφάρµοσαν αυτή τη ρύθµιση. Γιατί δεν κάνετε δεκτή
την τροπολογία µας, ώστε αυτοδικαίως αυτοί να µην θεωρούνται
απολυµένοι και να µπορούν να επανέλθουν, κύριε Υπουργέ; Τι
συνεννόηση έχετε κάνει µε αυτούς τους δηµάρχους των τεσσά-
ρων δήµων; Φαντάζοµαι ότι δεν έχει υπάρξει συνεννόηση. 

Επίσης, µιλάµε για την παράταση των συµβάσεων και τη µε-
τατροπή τους σε αορίστου χρόνου. Θα έχουµε τα ίδια και τα ίδια
µε τις καθαρίστριες; Πολύ δεν έχει τραβήξει αυτή η ιστορία µε
τους εργολάβους; Δεν έχουν ροκανίσει εδώ πολύ χρήµα του δη-
µόσιου τοµέα, µε βαθιά εκµετάλλευση αυτών των εργαζοµένων,
µε ανασφάλιστη δουλειά, µε απλήρωτους και όλα αυτά, που τα
ξέρουµε όλοι, αλλά σιωπούµε;

Εµείς, λοιπόν, πιστεύουµε ότι αυτές οι τροπολογίες θα πρέπει
να γίνουν αποδεκτές, γιατί ικανοποιούν τις ανάγκες των εργαζο-
µένων και δίνουν λύση σε αυτή την άδικη, τη µεσαιωνική εργα-
σιακή σχέση που είχαν µέχρι τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κατσώτη.

Θα δώσουµε τον λόγο στον κύριο Υπουργό, για να τοποθετη-
θεί επί των τροπολογιών.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Γίνονται αποδεκτές οι εξής υπουργικές τροπολογίες: Η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 930 και ειδικό 9, που αφορά θέµατα
αρµοδιότητας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 931 και ειδικό 10, που αφορά την τροποποίηση
των διατάξεων του ν.4412/2016, η τροπολογία µε γενικό αριθµό
932 και ειδικό 11, που αφορά ζητήµατα ρύθµισης και λειτουργίας
των οργάνων διοίκησης του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 935 και ειδικό 14, που
αφορά την καταβολή αποζηµιώσεων στο δηµοτικό διαµέρισµα
της Μόρια της Λέσβου, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 940 και
ειδικό 19 για τους προέδρους και αντιπροέδρους των ανεξάρτη-
των αρχών και η τροπολογία µε γενικό αριθµό 942 και ειδικό 21,
που αφορά την παράταση απαλλαγής από την προσκόµιση απο-
δεικτικών φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας για τον
Οργανισµό του Μεγάρου Μουσικής. 

Δεν αναφέροµαι σε αυτές που υποστήριξα εγώ. Δεν υπάρχει,
φαντάζοµαι, ανάγκη. Έχουν καταγραφεί. Μήπως θέλετε να πω
και αυτές που υποστήριξα; Να τις επαναλάβω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πείτε µόνο τα νού-
µερα, κύριε Υπουργέ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Επαναλαµβάνω, λοιπόν. Είναι οι εξής τροπολογίες: Η τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 936 και ειδικό 15, η τροπολογία µε

γενικό αριθµό 939 και ειδικό 18 και η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 941 και ειδικό 20. 

Επίσης, γίνονται αποδεκτές οι εξής βουλευτικές τροπολογίες:
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 924 και ειδικό 3, που αφορά τις
χρηµατικές δωρεές υπέρ της Περιφέρειας Κεφαλληνίας και, επί-
σης, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 934 και ειδικό 13, που
αφορά τις Επιτροπές Πολιτογράφησης. 

Θέλω να αναφερθώ µισό λεπτό στο θέµα της δακοκτονίας, για
να µην δηµιουργείται κανενός είδους αναστάτωση. Και φέτος θα
ακολουθηθεί η ίδια διαδικασία που είχε γίνει και τα προηγούµενα
χρόνια. Έχουµε έρθει σε επαφή και µε το αρµόδιο Υπουργείο,
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, και δεν υπάρχει αυτή τη
στιγµή οποιαδήποτε ανάγκη για µια περαιτέρω τροπολογία. Ακρι-
βώς η ίδια διαδικασία θα ακολουθηθεί. 

Επίσης, σε σχέση µε αυτό που ανέφερε πριν εκ µέρους του
ΚΚΕ ο κ. Κατσώτας…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατσώτης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κατσώτης, Κατσώτας, σηµασία έχει να καταλαβαινόµαστε.
Αναγνωρίζω, όµως, την ευαισθησία σας και δεν θα επαναλάβω
αυτό το λάθος. 

Αναφερθήκατε στην ανάγκη να υπάρξει τροπολογία για προ-
σφυγές εργαζοµένων που έχουν γίνει αυτή τη στιγµή. Μα µπο-
ρούµε εµείς να προκαταλάβουµε τη δικαστική απόφαση; Δεν
γίνεται αυτό. Θα ήταν σαν να υποκαθιστούµε τη δικαστική αρχή. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Γιατί να µην γίνει υλοποίηση από τους
δήµους;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δεν είναι έτσι, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Από εκεί και έπειτα, βεβαίως, γι’ αυτό σήµερα υπάρχει συγ-
κεκριµένη τροπολογία, η οποία δεν αφήνει κανένα περιθώριο σε
οποιονδήποτε δήµαρχο να µην πληρώσει ή να µην παρατείνει
συµβασιούχους. Αυτό νοµίζω ότι είναι απολύτως σαφές και δεν
χρειάζεται να επανερχόµαστε. Δεν είναι οι δήµαρχοι αυτοί οι
οποίοι κρίνουν τη συνταγµατικότητα ή την αντισυνταγµατικότητα
µιας τροπολογίας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για µια νοµοτε-
χνική βελτίωση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είχε ζητήσει τον
λόγο ο κ. Φάµελλος. Εάν δεν υπάρχει αντίρρηση από τον κύριο
Υπουργό, θα προηγηθείτε εσείς. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Καµµία αντίρρηση, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τόσκα, έχετε
τον λόγο, για να καταθέσετε τη νοµοτεχνική βελτίωση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Πρόκειται για µια νοµοτεχνική βελτίωση, κύριε Πρόεδρε,
η οποία είχε συζητηθεί, βέβαια, και στην επιτροπή. Αφορά την
Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων και αναφέρεται στους Αστυ-
νοµικούς που ήδη υπηρετούν σε αυτήν την υπηρεσία, για τους
οποίους δεν διαφοροποιείται η παραµονή τους στην υπηρεσία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, καταθέστε

την και στα Πρακτικά, για να διανεµηθεί και στους συναδέλφους
Βουλευτές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Νικόλαος Τό-
σκας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτε-
χνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φάµελλε,
έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές θέλω να παρουσιάσω και να υπο-
στηρίξω το άρθρο 42 του νοµοσχεδίου που έχετε στα χέρια σας,
το οποίο τροποποιεί την παράγραφο 2β του άρθρου 1 του ν.4014
περί περιβαλλοντικής αδειοδότησης. 

Η συγκεκριµένη ρύθµιση ενσωµατώνει στο ελληνικό δίκαιο τις
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης 92/2011 και 52/2014 και δίνει
τη δυνατότητα στα κράτη–µέλη να εξαιρούν σε εξαιρετικές πε-
ριπτώσεις κάποια έργα από τις διατάξεις που θέτει η οδηγία.
Είναι εξαίρεση από την περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

Η ισχύουσα µορφή της παραγράφου εξαιρούσε πλέον των
έργων πολιτικής προστασίας, των δράσεων πολιτικής προστα-
σίας, και τα έργα ανάκτησης ή διάθεσης αποβλήτων. Πρόκειται
για µια ειδική εξαίρεση. Αυτό, όµως, δεν ήταν αντίστοιχο ούτε µε
το πνεύµα και το γράµµα της οδηγίας ούτε και µε τις ανάγκες
της δικής µας πολιτικής, αν θέλετε, στα θέµατα περιβαλλοντικής
αδειοδότησης. 

Έτσι, τροποποιείται η ρύθµιση η συγκεκριµένη και εξαιρούµε
από τη διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότησης µόνο τις πε-
ριπτώσεις έκτακτων αναγκών πολιτικής προστασίας και µάλιστα,
µε ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα δύο ετών. Δεν έχουµε και
ανάγκη να εξαιρούµε τα έργα αποβλήτων από τη διαδικασία πε-
ριβαλλοντικής αδειοδότησης, πρώτα απ’ όλα, γιατί θέλουµε να
υπάρχουν ασφαλείς διαδικασίες, γιατί τα έργα αυτά πρέπει να
χρηµατοδοτηθούν και να ολοκληρωθούν και η χώρα να µην πλη-
ρώνει περιβαλλοντικά πρόστιµα, τα οποία ανέρχονται σε δεκά-
δες εκατοµµύρια ευρώ από τις καθυστερήσεις, που είχε µέχρι
τώρα η Ελλάδα και ταυτόχρονα γιατί έχουµε ήδη περιβαλλοντικά
αδειοδοτήσει µε στρατηγικές µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων όλους τους περιφερειακούς σχεδιασµούς σε όλη την Ελ-
λάδα. Άρα, υπάρχει και το πλαίσιο περιβαλλοντικής αδειοδό-
τησης και οργανώνεται η διαδικασία των στερεών αποβλήτων µε
βάση και τους περιβαλλοντικούς κανόνες. 

Έτσι, λοιπόν, για τα έργα που αντιστοιχούν –αν θέλετε- σε
εξαιρετικές περιπτώσεις και συνδυάζονται µε την κήρυξη µιας
περιοχής σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης υπάρχει η εξαίρεση
για την περιβαλλοντική αδειοδότηση, η οποία αντιστοιχεί και
στην ευρωπαϊκή οδηγία, όταν υπάρχει µια επείγουσα και ουσια-
στική απαίτηση για την υλοποίηση του έργου, µια αδυναµία κα-
τασκευής τους σε προγενέστερο χρόνο και όταν δεν µπορούν
να τηρηθούν όλες οι διαδικασίες περιβαλλοντικής αδειοδότησης. 

Τι γίνεται όµως σε αυτές τις περιπτώσεις; Εξετάζουµε υποχρε-
ωτικά αν υπάρχει µια οποιαδήποτε άλλη διαδικασία εκτίµησης
των επιπτώσεων, ενηµερώνουµε το κοινό για ό,τι διαθέσιµες εκτι-
µήσεις και µελέτες υπάρχουν και ενηµερώνουµε ταυτόχρονα και
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για να αποφύγουµε τα πρόστιµα εναν-
τίον της χώρας µας. Νοµίζω ότι έτσι δηµιουργούµε µια µεγαλύ-
τερη ασφάλεια στην περιβαλλοντική αδειοδότηση και άρα,
µειώνουµε τις εξαιρέσεις και δεν υποχωρούµε σε τίποτα στην πε-
ριβαλλοντική προστασία.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Γεώργιος-Δηµή-

τριος Καρράς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Τελικά, φαίνεται ότι η νοµοθέτηση είναι ένα πραγµατικά δύ-

σκολο θέµα για την κάθε κυβέρνηση.
Έχουµε σήµερα λοιπόν ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ξεκινάει µε

καλές προθέσεις, το ευρωπαϊκό πολιτικό κόµµα. Μας λέει στο
δεύτερο κεφάλαιο ότι θα γίνει επιτάχυνση του κυβερνητικού
έργου από πλευράς αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Εσωτερικών.
Λέµε, «καλά πάµε». Το ανοίγω. Το διαβάζω. Απλή διαχείριση, τρέ-
χουσα διαχείριση και εντελώς άτολµη. 

Τι κάνει λοιπόν; Έχω ήδη επανειληµµένα στην επιτροπή κάνει
τα σχόλιά µου. Επαναφέρει το θέµα της παροχής ασυλίας σε δη-
µόσιους υπαλλήλους εάν παραβαίνουν τον νόµο. Δεν µας διευ-

κρινίζει όµως αν αυτό ισχύει όταν παραβαίνουν τον νόµο και
στρέφονται κατά του δηµοσίου συµφέροντος ή απλώς για να εί-
µαστε αρεστοί θα πρέπει να παράσχουµε το νοµικό οπλοστάσιο
και το νοµικό επιτελείο του δηµοσίου για να τους υποστηρίζουµε. 

Θέλω να θυµίσω προς τους συναδέλφους ότι όταν παραπέµ-
πεται κάποιος δηµόσιος υπάλληλος, δηµόσιος λειτουργός, ένα
πράγµα θα έχει εις βάρος του: την παράβαση των υπηρεσιακών
εγκληµάτων ή τη γενική παράβαση καθήκοντος. Αν είναι εξυβρί-
σεις, καλώς να δούµε εάν αφορούν τρίτους. Όταν όµως ο εισαγ-
γελέας ασκεί δίωξη εις βάρος υπαλλήλου, κρατικού λειτουργού,
θα πρέπει πάντα να κοιτάµε τι έκανε. Γιατί έτσι στο τέλος θα θάλ-
πουµε την παρανοµία και την ασυλία. 

Είναι µια διάταξη λοιπόν µέσα στο παρόν νοµοσχέδιο, η οποία
για εµένα δηµιουργεί προβληµατισµούς για την σκοπιµότητά της.
Δεν έχει σηµασία. Ας προχωρήσουµε παρακάτω. 

Έκανα στις επιτροπές µιας προσπάθεια, επειδή θεωρώ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι ένα νοµοσχέδιο πρέπει να έχει και µια
αποτελεσµατικότητα σε µια εποχή κρίσης και δυσχερειών. Δεν
θα µπω αυτήν την ώρα στη συζήτηση εάν τη Δευτέρα το Eu-
rogroup ήταν καλό ή κακό. Θα πω ότι εµείς σαν Βουλή αυτήν τη
στιγµή και ιδιαίτερα η Κυβέρνηση δεν φέρνει ελάχιστες τοµές
για να ανοίξουν τους κρουνούς εκείνους που θα µπορέσουν να
φέρουν εισόδηµα και πλούτο στη χώρα. 

Δίνω λοιπόν το παράδειγµα αυτή τη στιγµή: Ωραία, ζήτησε η
Τοπική Ένωση Δήµων της Αττικής να µην συµµετέχει υπάλληλος
του Υπουργείου Εσωτερικών στις επιτροπές επίλυσης των φο-
ρολογικών διαφορών των δήµων. 

Γιατί; Προφανώς ήθελε να απεµπλακεί από τον κρατικό εναγ-
καλισµό. Δεν το απορρίπτω για τον λόγο ότι έχουµε στο κάτω-
κάτω και µια ανεξαρτησία και οντότητα της τοπικής αυτοδιοί-
κησης.

Βρήκα αφορµή, λοιπόν, στο άρθρο 18 του νοµοσχεδίου, όπου
γινόταν τροποποίηση της σχετικής διάταξης, να απλοποιήσουµε
τις ισχύουσες διατάξεις, να ζητήσουµε να λύνονται οι φορολογι-
κές διαφορές των δήµων σε πρώτο βαθµό, σε προδικαστικό βαθ-
µό από τους ίδιους τους δήµους, ούτως ώστε αφ’ ενός µεν να
µπορεί να υπάρχει εκκαθάριση των υποθέσεων, αφ’ ετέρου δε
να µπορεί να υπάρχει και είσπραξη των απαιτήσεων ή απελευθέ-
ρωση εκείνου που αδικείτο από τη φορολογία που επιβάλλεται. 

Είπα, λοιπόν, το απλό: Όπως το Υπουργείο Οικονοµικών έχει
ένα προδικαστικό στάδιο, τη λεγόµενη ενδικοφανή προσφυγή,
ας το φέρουµε και στους δήµους. Δεν το ονόµασα ενδικοφανή
προσφυγή, µην δώσω την έννοια διαφοράς που θα επιλύεται.
Ακολούθησα το γε νυν έχον, το οποίο αφορά τη συµβιβαστική
επίλυση των φορολογικών διαφορών.

Οι δήµοι σήµερα µετά τον περιορισµό µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
έχουν οικονοµικές οντότητες τεράστιες. Ο αριθµός τους και οι
υπηρεσίες τους είναι τέτοιες που µπορούν να αντιµετωπίσουν
και την επίλυση διαφορών.

Πρότεινα µέσα στο στάδιο το διοικητικό, το προδικαστικό να
αντιµετωπίζονται διοικητικά οι διαφορές κατόπιν υποχρεωτικά
υποβαλλοµένης αιτήσεως του ενδιαφεροµένου, ούτως ώστε να
έχουµε µία εναλλακτική λύση επιλύσεως των διαφορών των
δήµων σε σχέση µε τη φορολογία και µια ταχύτητα.

Πρέπει να σας πω και κάτι άλλο. Αν δούµε τι εισπράττουν οι
δήµοι σήµερα ή µάλλον τι µεγάλη φορολογία έχουν –έχουν µε-
γάλη φορολογία-, θα δούµε το εξής, ότι πρέπει να τα λύνουν εκεί
επί τόπου για να µπορούν να εισπράττουν πόρους. Διαφορετικά,
εµείς δικηγόροι είµαστε οι περισσότεροι εξ ηµών και ξέρουµε ότι
θα πάµε στο δικαστήριο, θα χρονίσει το διοικητικό δικαστήριο
και έχει ο θεός αν θα πληρωθούν αυτές οι υποχρεώσεις ή όχι και
µε δεδοµένο ότι συνήθως δεν υπάρχει µεγάλη πίεση από πλευ-
ράς τοπικής αυτοδιοίκησης για την είσπραξη. Περίµενα λοιπόν
κι αυτό.

Θέλω να θυµίσω ότι ήταν µια υποχρέωση της χώρας, διότι δεν
το εφηύρα. Το λέει η σύµβαση που υπέγραψαν τα µεγάλα κόµ-
µατα τον Αύγουστο του 2015 για εναλλακτικές µεθόδους επίλυ-
σης των διαφορών. Η Κυβέρνηση σιώπησε. Έγινα κουραστικός
και επίµονος στις επιτροπές, αλλά η Κυβέρνηση σιώπησε και σή-
µερα που περίµενα να δώσει µία διέξοδο σε αυτό το ζήτηµα περί
άλλα τυρβάζει.
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Κατόπιν αυτού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι πεπεισµέ-
νος ότι δεν υπάρχει πρόθεση αντιµετωπίσεως σοβαρών ζητηµά-
των. Υπάρχει µόνο πρόθεση διαχειρίσεως και διευθετήσεως τρε-
χουσών υποχρεώσεων και ας σέρνεται η χώρα. Διότι πραγµατικά
η χώρα σέρνεται από εδώ και µπρος. Και µάλιστα αν θέλετε να
κάνω και το πολιτικό µου σχόλιο, αυτό το οποίο τη Δευτέρα πα-
ρουσιάστηκε ως µεγάλη επιτυχία, τουλάχιστον στη δική µου την
αντίληψη είναι ότι κολυµπήσαµε σε θολά νερά χωρίς να ξέρουµε.

Δεν πειράζει. Διαµαρτυρηθείτε, κύριε συνάδελφε. Εγώ δέχο-
µαι και την κριτική και τα δέχοµαι όλα. Κάνω και διάλογο, αν θέ-
λετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καρρά, συγ-
γνώµη για τη διακοπή. Δεν δυσφόρησε ο συνάδελφος µε τα λε-
γόµενά σας. Με το Προεδρείο συνεννοούνταν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Συγχωρέστε µε. Δική µου
παρεξήγηση.

Θα προχωρήσω, λοιπόν, γιατί ο διάλογος είναι αρεστός σε
µένα προσωπικά. Δεν τον απορρίπτω ποτέ, έστω και αν είναι επι-
κριτικός ακόµα, διότι θα µου δώσει τη δυνατότητα ίσως να βελ-
τιώσω κάποιες σκέψεις µου ή κάποια πρόθεσή µου. Επανέρχο-
µαι, λοιπόν.

Είπα ότι αισθάνοµαι ότι κολυµπάµε σε θολά νερά από τη Δευ-
τέρα και µετά. Αυτό είναι λύση των προβληµάτων της χώρας;
Γιατί είναι λύση; Δεν είναι, κύριοι, διότι βλέπετε τι ζήσαµε σήµερα
στην Αίθουσα αυτή; Την αντιπαράθεση µεταξύ των κοµµάτων,
την αντιπαλότητα η οποία τελικά δεν βελτιώνει, διότι όσο καθυ-
στερούµε, πού φτάνουµε; Όσο καθυστερούµε φτάνουµε σε νέες
δεσµεύσεις της χώρας και νέα µέτρα.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει οι πολιτικές δυνάµεις -δεν περιλαµ-
βάνω τον εαυτό µου σε αυτές, διότι είµαι µεµονωµένη φωνή, δεν
έχει σηµασία, ας µε ακούτε και εµένα καµµιά φορά, δεν πειράζει,
δεν κάνει κακό, τουλάχιστον αφήστε µου την αισιοδοξία να πι-
στεύω ότι δεν κάνει κακό- να βρουν την τόλµη και να αναλάβουν
την ευθύνη να προχωρήσουµε µπροστά µε νοµοσχέδια σήµερα
-δεν µιλώ για το σύνολο- και ορισµένες διατάξεις µέσα που δεν
τις σχολιάζω, γιατί δεν είναι για πρόοδο, είναι για οπισθοδρό-
µηση. Αυτές που περιλαµβάνονται στο παρόν νοµοσχέδιο είναι
για συντήρηση, για διαχείριση.

Πάρτε τις αποφάσεις σας, κύριοι, γιατί αλλιώς στα θολά νερά
θα εξακολουθήσουµε να είµαστε. 

Ευχαριστώ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Πρατσόλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν νο-

µοσχέδιο και µε τις διατάξεις αυτού ρυθµίζονται κάποια θέµατα
και θεσπίζονται αναγκαίες ρυθµίσεις για τις προϋποθέσεις λει-
τουργίας ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων στη χώρα µας και για
τον τρόπο λειτουργίας τους. Όµως, επιχειρείται και ένας εξορ-
θολογισµός και µια διευθέτηση ή και επικαιροποίηση κάποιων ζη-
τηµάτων, προκειµένου να επιτευχθεί η καλύτερη λειτουργία και
αποτελεσµατικότητα υπηρεσιών και δοµών.

Στα πλαίσια αυτά θα προσπαθήσοµε να λύσουµε και πολλές
στρεβλώσεις και ατέλειες του ν.3852/2010, όπως αλλιώς λέγεται
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», µε το πολυνοµοσχέδιο που θα έλθει το επόµενο
διάστηµα στη Βουλή.

Αναφέρω ενδεικτικά κάποιες από τις ρυθµίσεις του παρόντος
νοµοσχεδίου, καθεµιά από τις οποίες έχει τη δική της αξία και
σηµασία.

Σηµαντική ρύθµιση αποτελεί αυτή του άρθρου 15 αναφορικά
µε την προώθηση της κατ’ εξαίρεσιν παράτασης των προθεσµιών
έκδοσης και ανάρτησης των ανακλητικών πράξεων ανάληψης
υποχρεώσεων οικονοµικού έτους 2015. Επιχειρείται να θεραπευ-
θεί το πρόβληµα που έχει ανακύψει µε τις προθεσµίες έκδοσης
και ανάρτησης των ανακριτικών πράξεων, αφού ορισµένοι ΟΤΑ
δεν κατάφεραν να τις τηρήσουν, ώστε να εκδοθούν και να αναρ-
τηθούν εµπρόθεσµα στο πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», µε αποτέλεσµα
να δυσχεράνει η οικονοµική τους λειτουργία.

Το άρθρο 20 αναφορικά µε τη διατήρηση του συντελεστή 2%
για την καταβολή τελών υπέρ της τοπικής αυτοδιοίκησης των επι-

χειρήσεων που λειτουργούν εντός καζίνο, αλλά και των ίδιων των
επιχειρήσεων καζίνο, ενισχύει οικονοµικά τα ταµεία των δήµων,
που τελικά είναι προς όφελος των τοπικών κοινωνιών. 

Το άρθρο 25, για το οποίο έγινε πολύς λόγος, ορίζει ότι οι δα-
πάνες καθαριότητας δηµοσίων κτηρίων και υπηρεσιών, που
απορρέουν από ατοµικές συµβάσεις, θεωρούνται σύννοµες και
καθορίζονται κατά προτεραιότητα από τα έσοδα των ανταποδο-
τικών τελών καθαριότητας. Είναι σίγουρα προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, αφού µε αυτόν τον τρόπο εξασφαλίζεται η οµαλή ροή ως
προς την καταβολή των σχετικών δαπανών, ενώ παράλληλα ωφε-
λούνται οι τοπικές κοινωνίες.

Σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να τονίσω ξανά σε σχέση µε αυτά
που ακούγονται και στις επιτροπές, αλλά και στην Ολοµέλεια,
από συναδέλφους  της Αντιπολίτευσης για δήθεν ρουσφετολο-
γικές ρυθµίσεις ότι -να το πούµε ξανά πολλές φορές- ναι, είµαστε
µεροληπτικά υπέρ των δικαιωµάτων των εργαζοµένων ανεξάρ-
τητα από την κοµµατική, πολιτική προέλευσή τους. Εκεί είναι η
διαφορά µας ίσως, γιατί -και πρέπει να το ξέρετε- εδώ µιλάµε για
εργαζόµενους που προσλήφθηκαν από δηµάρχους, που στην
πλειοψηφία τους σήµερα δεν είναι προσκείµενοι στον ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα ήταν ακόµα παράλειψή µου να µην αναφερθώ στις διατά-
ξεις του άρθρου 17 αναφορικά µε την ένταξη της Διεύθυνσης
Ιθαγένειας στη Γενική Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης
και Εκλογών και την ενίσχυση της στελέχωσής της, στις διατά-
ξεις του άρθρου 32 για τη µετατροπή των άµισθων υποθηκοφυ-
λακείων σε έµµισθα και των άρθρων 33 και 34 για τη µετατροπή
του Κώδικα Δικαστικών Επιµελητών µε τη µείωση στο ήµισυ της
ετήσιας εισφοράς που καταβάλλουν οι δικαστικοί επιµελητές
στους συλλόγους τους και για την παράταση των δηµοσίων συµ-
βάσεων αντίστοιχα, που είναι άλλωστε και αίτηµα των ΟΤΑ.

Με την κατάθεση της υπουργικής τροπολογίας που ενσωµα-
τώθηκε στο παρόν, το άρθρο 48, δύναται η επιχορήγηση των
δήµων από τα χρηµατικά διαθέσιµα του προγράµµατος άξια,
προκειµένου να εξοφλήσουν άµεσα απλήρωτες υποχρεώσεις
τους σε ιδιώτες, που πηγάζουν από τελεσίδικες δικαστικές απο-
φάσεις και διαταγές πληρωµής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προσοχή τις τοπο-
θετήσεις των συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας και της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης στην αρµόδια επιτροπή, αλλά και στην
Ολοµέλεια και πραγµατικά εντυπωσιάστηκα από τον τρόπο που
χαρακτηρίζουν κάποια άρθρα του νοµοσχέδιου ως ρουσφετολο-
γικά και µάλιστα, µερικές αναφορές, όπως του κ. Βορίδη, ότι
υπάρχουν επιτυχόντες σε διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ που περιµέ-
νουν ακόµη να προσληφθούν. 

Είναι πραγµατικά περίεργο, γιατί αν εννοεί τους επιτυχόντες
του ΑΣΕΠ του 1998 ή του 2007, που οι άνθρωποι περίµεναν εί-
κοσι και δέκα χρόνια αντίστοιχα για να δικαιωθούν, φυσικά σή-
µερα δικαιώνονται από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αφού στο
µεταξύ είχαν συµπληρωθεί µε κάποιο µαγικό τρόπο πολλές θέ-
σεις που ήταν στην προκήρυξη. Όσο για τη ρουσφετολογική πο-
λιτική που αποδίδετε στην Κυβέρνηση θα έδινα µία συµβουλή.
Να µην κοιτάνε τόσο πολύ το δικό τους καθρέφτη. 

Και κάτι ακόµα, πάει πολύ πραγµατικά να ακούς από εκπρο-
σώπους του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας -και να µας κου-
νάνε κιόλας και το δάκτυλο- για αύξηση της ανεργίας, για φτω-
χοποίηση του λαού, για εφαρµογή σκληρής λιτότητας και όλα
αυτά µε την ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ και της διακυβέρνησης των δύο
χρόνων. Αιδώς, κύριοι!

Παραλάβαµε µειωµένο τον πλούτο της χώρας κατά 25% στα
πέντε χρόνια της δικής σας διακυβέρνησης και την ανεργία στο
27%. Σήµερα µιλάµε για µία ανεργία της τάξης του 23% και αυτό
λέγεται αύξηση; Θα έλεγα ότι κάτι δεν πάει καλά µε την αριθµη-
τική σας, γιατί έχουµε ακούσει ότι και το πλεόνασµα του 4,5%,
που είχε αποφασίσει η προηγούµενη κυβέρνηση είναι µικρότερο
του 3,5%, που σήµερα συζητάµε. Κάποια στιγµή θα πρέπει σί-
γουρα να πούµε αλήθειες εδώ µέσα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρακολουθώντας την επικαιρό-
τητα των ηµερών και βλέποντας την αµηχανία της Αντιπολίτευ-
σης συνολικά, αλλά και την έλλειψη πλέον αφηγήµατος της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για την προοπτική της χώρας, θέλω
να τονίσω ότι η προσπάθεια της Κυβέρνησης για έξοδο από την
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κρίση, µε τα λιγότερα δυνατά βάρη για τους πολίτες, είναι για
µας πρωταρχικό ζήτηµα.

Η απέλπιδα προσπάθεια της Αντιπολίτευσης να συρθεί η χώρα
σε εκλογές, που αυτόµατα θα σήµαινε αποσταθεροποίηση και
δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό, ναυαγεί οριστικά. Η απόφαση στην
πρόσφατη συνεδρίαση του Eurogroup της 20ης Φλεβάρη ανοίγει
τον δρόµο, ένα δύσκολο και επίπονο, αλλά αναγκαίο για µια άλλη
πολιτική που θα στοχεύει στην ανάπτυξη και στην έξοδο της
χώρας από την κρίση.

Φυσικά δεν θριαµβολογούµε ότι όλα λύθηκαν µαγικά. Ήταν
ένα δεύτερο βήµα, γιατί το πρώτο βήµα ήταν οι πολύ καλές,
ανέλπιστες για πολλούς, επιδόσεις της ελληνικής οικονοµίας του
2016. Γι’ αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, η αξιολόγηση θα κλείσει,
χωρίς να τίθεται θέµα δηµοσιονοµικού κενού και επιπλέον λιτό-
τητα µετά το 2019. Θα µείνουν στην κρίση του λαού κάποιες πε-
ρίεργες κοµµατικής σκοπιµότητας κραυγές -ευχές θα έλεγα- να
µην κλείσει η αξιολόγηση και να πάµε σε εκλογές, όπως αυτές
εκφράστηκαν σε υψηλό επίπεδο από τη Νέα Δηµοκρατία, από
τον Αντιπρόεδρό της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τον ασφυκτικό κλοιό της
παρούσας οικονοµικής συγκυρίας, προσπαθούµε να ανοίξουµε
βηµατισµό, δηµιουργώντας προϋποθέσεις για τη βελτίωση της
καθηµερινότητας των πολιτών και την αποτελεσµατικότερη λει-
τουργία των δοµών και των υπηρεσιών.

Σε αυτήν την κατεύθυνση κινείται και αυτό το νοµοσχέδιο. Πα-
ράλληλα, µπορούµε να προωθούµε τις µεγάλες τοµές που συµ-
βάλλουν στην ενίσχυση της δηµοκρατίας, της διαφάνειας και της
κοινωνικής συνοχής.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απολωλός ην και ευρέθη ο κ.

Τσακαλώτος, πλην όµως, αν και οµίλησε, άλαλος απεδείχθη όσον
αφορά τα αποτελέσµατα του Eurogroup. Δεν µας έκανε σοφό-
τερους, µας παρέπεµψε στη συνεδρίαση της Τρίτης στην Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων. Όσο και αν αποφεύγει η Κυβέρ-
νηση να τοποθετηθεί, να δώσει ξεκάθαρες απαντήσεις και κρύ-
βεται µε non paper, θα το πιει το πικρό ποτήρι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση ενός ακόµα νοµο-
σχεδίου την τελευταία διετία διεξάγεται υπό συνθήκες αβεβαι-
ότητας, που έχουν δηµιουργήσει κυρίως η αναβλητικότητα, η
ανευθυνότητα και η ανικανότητα αυτής της Κυβέρνησης. Παρα-
κολουθούµε όλοι, πολίτες και πολιτικοί, ένα ρεσιτάλ καθυστερή-
σεων. Τώρα πάµε για έναν νέο γύρο µετά την Καθαρά Δευτέρα.
Για να δούµε πόσο µακρά θα είναι αυτή η Σαρακοστή. 

Ας ελπίσουµε µόνο να µην ξανακούσουµε τον Πρωθυπουργό
να βάζει το Πάσχα ως χρονική αφετηρία για την απογείωση της
ανάπτυξης, γιατί αυτό µας το υποσχεθήκατε και πέρυσι. Τώρα
πια σας µάθαµε. Μοναδικό κριτήριο όλων των αποφάσεών σας
είναι οι καρέκλες της εξουσίας. Τα πάντα υποτάσσονται σε αυτόν
τον υπέρτατο στόχο, οι τακτικές κινήσεις, οι επικοινωνιακές ια-
χές, η υπονόµευση του πολιτικού κλίµατος, η διχαστική ρητο-
ρεία, οι λεονταρισµοί άνευ αντικειµένου.

Και δυστυχώς, σε αυτό το ανούσιο και καταστροφικό παιχνίδι
εντυπώσεων εντάσσονται και οι απειλές για πιθανό δηµοψήφι-
σµα, για grexit, για δραχµή. Όλα συντηρούνται εντέχνως από
εσάς. Στελέχη σας τα ξαναζεσταίνουν για να µένουν όλες οι πόρ-
τες ανοιχτές και ό,τι αποφασίζετε, είναι κυριολεκτικά την τελευ-
ταία στιγµή, στο γόνατο, χωρίς να λαµβάνετε υπ’ όψιν τη ζηµιά
που προκαλείτε στην οικονοµία, που αρχίζει και πάλι να βρίσκεται
στα όρια του συναγερµού, µε µία νέα βαρουφακειάδα να βρίσκε-
ται προ των πυλών.

Και όµως, αυτό που χρειάζονται η χώρα και η οικονοµία για να
ορθοποδήσουν είναι ακριβώς το αντίθετο, αξιοπιστία, βεβαι-
ότητα, ηρεµία, ό,τι δηλαδή δεν προσφέρετε εσείς, γιατί δεν θέ-
λετε και γιατί δεν µπορείτε. Φαίνεται, όµως, ότι η µπογιά σας έχει
πια περάσει. Δύο χρόνια ήταν αρκετά για να πέσουν οι µάσκες
και να αποκαλυφθούν τα ψεύτικα τα λόγια τα µεγάλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τι πραγµατικά πρεσβεύει

αυτή η Κυβέρνηση αποκαλύπτεται και από το νοµοσχέδιο που
συζητούµε, ένα ακόµα µνηµείο προχειρότητας όπως µας έχετε
συνηθίσει, ένα νοµοσχέδιο χωρίς ειρµό, διανθισµένο µε ρουσφε-
τολογικές διατάξεις και την καλλιέργεια προσδοκιών για µονιµο-
ποίηση σε χιλιάδες συµπολίτες µας, για την υφαρπαγή της
στήριξης σήµερα και της ψήφου αύριο. 

Ιδού το δήθεν ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς. Με κόλπα
και τερτίπια επιχειρείτε να τριπλάρετε το ΑΣΕΠ για να βολέψετε
δικούς σας ανθρώπους, χωρίς καµµία ιεράρχηση αναγκών,
χωρίς καµµία αξιοκρατία, µε προσχήµατα παντού τις έκτακτες
ανάγκες. Εσείς, όµως, δηµιουργείτε τις έκτακτες ανάγκες µε τον
τρόπο που διαχειρίζεστε τα πράγµατα.

Χαρακτηρίζοντας δύο χρόνια τώρα το φαινόµενο της µετανά-
στευσης ως έκτακτο, επιχειρείτε να δικαιολογήσετε τις έκτακτες
διαδικασίες προσλήψεων και παρατάσεων των συµβάσεων εκτός
των προβλεποµένων. Μέχρι πότε, όµως, ένα πρόβληµα που χρο-
νίζει, θεωρείται έκτακτο, προκειµένου να έχετε άλλοθι για προσ-
λήψεις χωρίς κριτήρια; 

Αντιθέτως, όταν πρόκειται για διαδικασίες που προβλέπονται
από τον νόµο και µάλιστα είναι γνωστές από καιρό, τότε παθαί-
νετε επιλεκτική αµνησία και σύγχυση, όπως στην περίπτωση των
πυροσβεστών πενταετούς υποχρέωσης. Εκεί, χωρίς καµµία έκτα-
κτη κατάσταση, καταφέρατε να τους οδηγήσετε σε τρίχρονη
οµηρία, µε την παράταση της αβεβαιότητας για τη µονιµοποίησή
τους. 

Ο τρόπος που σκέπτεσθε αποκαλύπτεται και στην περίπτωση
της ρύθµισης για τους δηµοτικούς αστυνοµικούς που παρέµει-
ναν στην ΕΛΑΣ, ενώ έχετε επανασυστήσει τη Δηµοτική Αστυνο-
µία. Το ορθό θα ήταν να καταταγούν τριακόσιοι δώδεκα νέοι
αστυνοµικοί µε αδιάβλητες, αξιοκρατικές διαδικασίες µέσω των
πανελληνίων εξετάσεων, που δεν επιδέχονται καµµία αµφισβή-
τηση. Νέους αστυνοµικούς που θα έχουν τις ηλικιακές προϋπο-
θέσεις να συνεισφέρουν στην ασφάλεια των πολιτών, χρειάζεται
η Αστυνοµία και όχι τέτοιες τακτοποιήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο βρίθει στοι-
χείων αδιαφάνειας, όπως είναι η εξαίρεση των µισθώσεων για τη
στέγαση υπηρεσιών της ΕΥΠ από τις ισχύουσες διατάξεις για τη
στέγαση υπηρεσιών των δηµοσίων υπηρεσιών. Το κάνετε χωρίς
καµµία δικλείδα ασφαλείας, ούτε τετραγωνικών µέτρων, ούτε
ανώτατου µισθώµατος. Ποιον εξυπηρετεί το οµιχλώδες αυτό
τοπίο; Σίγουρα όχι τη διαφάνεια.

Εύλογα ερωτηµατικά εγείρουν οι ρυθµίσεις που αφορούν την
Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων, όπως η ρύθµιση που ορίζει
ως κριτήριο µετάθεσης τη γεωγραφική έδρα της υπηρεσίας προ-
ελεύσεως του µετατιθεµένου, όταν διεθνώς τα κριτήρια για την
επιλογή των αστυνοµικών που στελεχώνουν τέτοιες µονάδες
είναι µόνο τα υψηλότερα πρότυπα επαγγελµατισµού.

Επίσης, δεν λάβαµε απάντηση για ποιο λόγο µειώθηκε κατά
µία τριετία, από οκτώ σε πέντε χρόνια, ο χρόνος που πρέπει να
παρέλθει για να µετατεθεί στην Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέ-
σεων αστυνοµικός, ο οποίος έχει υπηρετήσει ή υπηρετεί σε γρα-
φεία της κυβέρνησης, Υπουργών, Υφυπουργών, Γενικών Γραµ-
µατέων, κοµµάτων και Βουλευτών. Ποιοι θα ευνοηθούν από αυτή
τη διάταξη µένει να το δούµε το αµέσως επόµενο διάστηµα. 

Επιπλέον, καταργείτε τη δυνατότητα τοποθέτησης των υπηρε-
τούντων στην Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων µετά τη λήξη
της θητείας τους στον τόπο συµφερόντων τους. Αυτή δεν ήταν
χαριστική παροχή, αλλά κίνητρο για την προσέλκυση άξιων στε-
λεχών στην υπηρεσία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ενδεχοµένως να υπήρξαν καταχρηστικές συµπεριφορές. Σε

κάθε περίπτωση ορθώς υπήρξε νοµοτεχνική βελτίωση µε σαφή
διατύπωση ότι η νέα διάταξη δεν αφορά στους ήδη υπηρετούν-
τες. 

Τέλος, δεν λάβαµε καµµία απάντηση έως τώρα γιατί εξαιρούν-
ται οι αυτοτελείς υπηρεσίες στην Αττική και στη Θεσσαλονίκη,
που υπάγονται απ’ ευθείας στο Αρχηγείο της Αστυνοµίας από τις
υπηρεσίες στις οποίες µπορούν να µετατεθούν µετά τη λήξη
τους οι υπηρετούντες των εσωτερικών υποθέσεων. Ενώ µπορούν
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να µετατεθούν στη Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Αττικής ή Θεσ-
σαλονίκης, στερούνται τη δυνατότητα µετάθεσης στη Δίωξη Οι-
κονοµικού Εγκλήµατος, στη Δίωξη Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος,
στην Αντιτροµοκρατική, στη Διεύθυνση Εγκληµατολογικών Ερευ-
νών και στη Διεύθυνση Ειδικών Αστυνοµικών Δυνάµεων. 

Εν πάση περιπτώσει, η πολιτεία οφείλει να αποδεικνύει έµπρα-
κτα την προσήλωσή της στον αγώνα κατά της διαφθοράς, υπο-
στηρίζοντας, στελεχώνοντας αξιοκρατικά και αξιοποιώντας το
προσωπικό των Υπηρεσιών Εσωτερικού Ελέγχου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χαρακόπου-
λε, ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αναλί-

σκεται σε διευθετήσεις και τακτοποιήσεις, όταν οι εστίες ανοµίας
πολλαπλασιάζονται, η δράση των γνωστών-αγνώστων επεκτείνε-
ται και εκτός του «κράτους των Εξαρχείων», ενώ το αίσθηµα ασ-
φάλειας των πολιτών καθηµερινά βυθίζεται. Η Κυβέρνηση αυτή
είναι η χαρά του κάθε µπαχαλάκη. Δεν ξέρω εάν οι δεκάδες προ-
σαγωγές µετά το χτύπηµα στα γραφεία του ΣΥΡΙΖΑ θα σηµάνουν
αλλαγή στη στάση σας. Ίδωµεν!

Για όλους αυτούς τους λόγους αδυνατούµε, κύριε Πρόεδρε,
να συναινέσουµε στην υπερψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Και να θέλει κάποιος να
αγιάσει δεν µπορεί. Είχα σκοπό να µιλήσω µόνο για το άρθρο 35,
για την πολύ σηµαντική –επιτέλους- ολοκλήρωση του ζητήµατος
µε την Παγκόσµια Ηµέρα Ελληνικής  Γλώσσας, για την οποία έχω
καταθέσει και σχετική πρόταση. 

Όµως, θέλω να πω τρία πράγµατα: «Ξύνεστε στη γκλίτσα του
τσοπάνη». Λέτε ότι κρύβεται ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση.
Γιατί δεν κάνει ο Αρχηγός σας µια ερώτηση την Ώρα του Πρω-
θυπουργού; Τώρα κάθε Παρασκευή ο Πρωθυπουργός είναι εδώ
και δίνει απαντήσεις. Ο κ. Λεβέντης έκανε την ερώτηση και αύριο
θα πάρει απαντήσεις για το Eurogroup. Αύριο στις 10:00’ να είστε
εδώ για να λάβετε συγκεκριµένη ενηµέρωση, για την οποία
βλέπω ότι σπαρταράτε. Την Τρίτη στις 16:00’ έχουµε κληθεί ως
µέλη της Επιτροπής Οικονοµικών για να µας ενηµερώσει ο κ. Ευ-
κλείδης Τσακαλώτος. Εποµένως, ποιος κρύβεται; 

Δεύτερον, ακούµε αυτό το παραµύθι, αυτή την ωραία καραµε-
λίτσα για τις καρέκλες της εξουσίας, όταν µαζί µε τους συνερ-
γάτες σας που έλεγαν «ο λαός δεν ξεχνά τι σηµαίνει Δεξιά» και
εσείς λέγατε «αέρα, αέρα να φύγει η χολέρα» συνυπήρξατε ως
Κυβέρνηση για χάρη της καρέκλας, για την επιβίωσή σας και βέ-
βαια για να παραγραφούν σκάνδαλα, διαφθορές, διαπλοκές
κ.λπ.. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έµαθε τώρα τι σηµαίνει Αρι-
στερά!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Και το τρίτο ανέκδοτο
της ηµέρας είναι ότι η Αριστερά ντριπλάρει το ΑΣΕΠ. Μεγαλύ-
τερο ανέκδοτο εδώ µέσα δεν έχει ξανακουστεί! Αυτή εδώ η Κυ-
βέρνηση, νοµίζω καλώς –δεν θα σκεφτώ πονηρά να πω κακώς-
έδωσε λύση στους επιτυχόντες του ΑΣΕΠ του 1997, όταν δεν
υπήρχε καν ΣΥΡΙΖΑ!

Οι επιτυχόντες του ΑΣΕΠ του 1997 τώρα µονιµοποιήθηκαν µε
τη διάταξη του Βερναρδάκη και τακτοποιήθηκαν. Δεκαεννιά χρό-
νια οι άνθρωποι περίµεναν να βρουν το δίκιο τους και βρήκαν το
δίκιο τους µετά από δεκαεννιά χρόνια. Ο Τσίπρας δεν ήταν αρ-
χηγός του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν υπήρχε ο ΣΥΡΙΖΑ, ήταν Συνασπισµός. Δεν
υπήρχε καν διαδικασία. Δηλαδή, είναι εκπληκτικό, αυτά τα ανέκ-
δοτα που ακούµε σε αυτή την Αίθουσα για τον ΣΥΡΙΖΑ που ντρι-
πλάρει το ΑΣΕΠ και µονιµοποιεί τους επιτυχόντες του 1997, πριν
από δεκαεννιά χρόνια!

Όµως, έχουν επιλέξει τον ρόλο του τσιλιαδόρου της ιστορίας
–αναφέροµαι στη Νέα Δηµοκρατία- που περιµένει τρίβοντας τα
χεράκια του στη γωνία πώς θα αποτύχει η Κυβέρνηση στην
πρώτη αξιολόγηση, «δεν πέτυχε, θα πέσουν έξω τα έσοδα», δεν
έπεσαν τα έξοδα, «3% θα φθάσει η υπεραπόδοση», «θα γίνει η
διαδικασία σε σχέση µε την αξιολόγηση ή δεν θα γίνει», «θα φύ-

γουν ή δεν θα φύγουν», «θα πέσει η Κυβέρνηση, θα γίνουν εκλο-
γές» και λοιπά. Όλα αυτά ακούγονται και πορεία στην πορεία
έχουµε φθάσει τους είκοσι πέντε µήνες και καθηµερινά αυτού
του τύπου οι µύθοι πραγµατικά καταπίπτουν. 

Δεν θέλω να συνεχίσω µε αυτό, γιατί ήδη έχω καταναλώσει
τρία λεπτά από την οµιλία µου. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την προτεινόµενη νοµοτεχνική βελ-
τίωση του άρθρου 35, το οποίο αναφέρεται στην εξουσιοδοτική
διάταξη ανακήρυξης Παγκόσµιας Ηµέρας Ελληνικής Γλώσσας,
µε σκοπό την ανάδειξη και προώθηση ιδίως εθνικών, κοινωνικών,
φιλολογικών, πολιτιστικών ή άλλων θεµάτων, κύριε Υπουργέ,
κύριε Σκουρλέτη, την οποία σας έχω ενεχειρίσει. Λέω για τη συγ-
κεκριµένη νοµοτεχνική βελτίωση, της οποίας η επαναδιατύπωση
που προτείνω, για την ιστορία έχει να κάνει µε την προστασία,
την ενίσχυση και την προώθηση της ελληνικής γλώσσας και της
ελληνοµάθειας στη διεθνή κοινότητα, του πολιτισµού, της παι-
δείας, των γραµµάτων, των τεχνών, της επικοινωνίας και του δια-
δικτύου. 

Την καταθέτω στα Πρακτικά για την ιστορία. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα προτεινό-
µενη νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Τώρα να πω ότι δεν έχουµε ανάγκη από µια ακόµη επέτειο. Και
πέρα από το Eurogroup των αριθµών, των δηµοσιονοµικών
χρεών, των ελλειµµάτων, υπάρχει και ένα Eurogroup –δεν ξέρω
αν προβλέπεται- για να αξιολογήσει και να αποτιµήσει αξίες,
αρχές, πολιτισµούς, συµπεριφορές. Και τελικά είναι αυτή η δια-
δικασία, όπως έλεγε ο αείµνηστος δάσκαλος Χρήστος Τσολάκης
-και συνδέεται ευθέως µε αυτή την εξουσιοδοτική διάταξη, για
να ορίσουµε Παγκόσµια Ηµέρα Ελληνικής Γλώσσας και δεν
έχουµε ανάγκη από ακόµα µια επέτειο, αλλά έχουµε ανάγκη από
αυτό που συµπυκνώνει και καθορίζει την εθνική µας ταυτότητα,
που είναι η γλώσσα µας- τα όρια του λόγου µας είναι τα όρια του
κόσµου µας. Και λέει ο Χρήστος Τσολάκης: «Συνείδηση, εποµέ-
νως, της γλώσσας σηµαίνει συνείδηση της σκέψης. Συνείδηση
της απεραντοσύνης της γλώσσας σηµαίνει συνείδηση της απε-
ραντοσύνης της σκέψης. Γι’ αυτό και οι γλώσσες βρίσκονται στα
µπόγια των λαών, ψηλώνουν µε το ψήλωµα και συρρικνώνονται
µε τη συρρίκνωση των σκέψεων και των πολιτισµών των ανθρώ-
πων. Δεν είναι δυνατόν οι πολιτισµοί και οι σκέψεις να προάγον-
ται και οι γλώσσες να φθίνουν. Αυτό και το αντίστροφό του
αποκλείεται». 

Το καταθέτω στα Πρακτικά, επίσης. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όπως είχα πει, το συγκεκριµένο άρθρο µπορεί να νοηθεί ως
µια µαγιά και ένας πυρήνας, γύρω από τον οποίο µπορεί να χτι-
στεί µια ολόκληρη προσπάθεια που θα προωθεί την ελληνοφω-
νία, την ελληνική γλώσσα και τον ελληνικό πολιτισµό κατά τα
πρότυπα της αγγλοφωνίας και της γαλλοφωνίας. 

Γι’ αυτό θα καταθέσω στα Πρακτικά τέσσερα κείµενα, που
αφορούν τρόπους διάδοσης της γαλλοφωνίας και της αγγλοφω-
νίας στις µέρες µας. 

Το πρώτο αφορά απόσπασµα από την πολιτιστική ατζέντα του
Γαλλικού Ινστιτούτου του τρέχοντος τριµήνου, Ιανουάριος-Μάρ-
τιος 2017. Συνοψίζει τις εκδηλώσεις που γίνονται τον Μάρτιο του
2017 για την ηµέρα που έχει οριστεί ως παγκόσµια ηµέρα γαλ-
λοφωνίας, συµπεριλαµβανοµένου του Φεστιβάλ Γαλλόφωνου Κι-
νηµατογράφου σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. 

Η δεύτερη πρωτοβουλία αφορά την προκήρυξη διεθνούς δια-
γωνισµού γαλλοφωνίας για µαθητές, όπως αποτυπώνεται στα ελ-
ληνικά στην ιστοσελίδα της Γαλλικής Πρεσβείας της Αθήνας. 

Το τρίτο είναι το διαβατήριο του µεγάλου γύρου της γαλλο-
φωνίας του 2017, που τελεί υπό την αιγίδα του Προέδρου της
Γαλλικής Δηµοκρατίας Φρανσουά Ολάντ. 

Γιατί, άραγε, η Γαλλία δίνει τόσο µεγάλη σηµασία στη γλώσσα;
Περιγράφονται εκεί όλες οι εκδηλώσεις που έχουν προγραµµα-
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τιστεί. 
Τέταρτον, ένα κείµενο από την ιστοσελίδα της Κοινοπολιτείας

σε σχέση µε την αγγλοφωνία.
Κλείνω, µε ένα, δυο ζητήµατα, κύριε Πρόεδρε.
Οι Γάλλοι έχουν θεσµοθετήσει Υπουργείο Ανάπτυξης και Γαλ-

λοφωνίας. Ο άνθρωπος που ασχολείται µε τα οικονοµικά µεγέθη,
ταυτόχρονα και ταυτόσηµα προσπαθεί να ενισχύσει τη γαλλική
γλώσσα σε όλον τον κόσµο, γιατί ξέρει ότι όπου περνάει η γλώσ-
σα, δηλαδή ο πολιτισµός, δηλαδή τα πολιτιστικά αγαθά, από
πίσω έρχονται και οι επενδύσεις, οι οικονοµικές παρεµβάσεις, οι
συνεργίες, οι συνεργασίες κ.λπ.. Αυτό το «υπερόπλο» που έχου-
µε, τη γλώσσα µας, δυστυχώς, το έχουµε αφήσει ανενεργό επί
δεκαετίες. 

Αυτό, λοιπόν, που προτείνω είναι µία διεθνής επιτροπή. Εγώ
έχω το δικαίωµα να το κάνω. Το πρότεινα στην οµιλία µου επί των
προγραµµατικών δηλώσεων της Κυβέρνησης τον Σεπτέµβριο
του 2015…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. Σας ευχαριστώ για την κατανόηση. Είναι σηµαντικό, όµως,
το συγκεκριµένο θέµα. 

Απλώς και µόνο να σηµειώσω το εξής: Για τη γαλλοφωνία
υπάρχει αυτή η διεθνής επιτροπή προσωπικοτήτων. Ξέρετε ποιος
συµµετέχει σε αυτήν τη διεθνή επιτροπή προσωπικοτήτων που
στηρίζει τη γαλλική γλώσσα σε όλο τον πλανήτη; Ο σκηνοθέτης
Κώστας Γαβράς, ο οποίος έχει τιµηθεί και από την ελληνική πο-
λιτεία µε τη συµµετοχή του στο διοικητικό συµβούλιο του Ιδρύ-
µατος Ελληνικού Πολιτισµού. Αν αυτό λέει κάτι για το πώς πρέπει
να φροντίσουµε, ώστε αυτή η πολύ σηµαντική Παγκόσµια Ηµέρα
Ελληνικής Γλώσσας και Ελληνικού Πολιτισµού να µην καταλήξει
και καταντήσει απλώς µια ωραία αφορµή για να γραφτούν πέντε
οµιλίες και να παιχτούν πέντε παλαµάκια για το πόσο πολύ αγα-

πούν την Ελλάδα και για το πόσο πολύ η Ελλάδα χτυπά στην καρ-
διά τους. Να γίνει η µαγιά και ο πυρήνας αυτό το άρθρο, αυτή η
συγκεκριµένη κοινή υπουργική απόφαση, έτσι ώστε πραγµατικά
να χτιστεί κι εδώ κάτι ανάλογο –δεν χρειάζεται να το ψάξουµε-
µε την αγγλοφωνία και γαλλοφωνία. Ό,τι έκαναν. Κάντε το όπως
το έκαναν. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Θα ήθελα να πω ότι γίνεται δεκτή η βου-
λευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό 923 και ειδικό 2.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκουρ-

λέτης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα βουλευ-
τική τροπολογία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταθέσω νοµοτεχνική
βελτίωση στις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 45. Γίνεται µια
αναδιατύπωση. Δεν χρειάζεται να τη διαβάσω. Κατατίθεται στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Αποστόλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελ-
τίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ένα νοµοσχέδιο οκτώ
Υπουργείων, πολλών υπουργικών και βουλευτικών τροπολογιών
µε διατάξεις, όπως είπε και ο εισηγητής µας, που υποκρύπτουν
«διευκολύνσεις».

Και επειδή βλέπω τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, θέλω
να σας πω ότι η παράταξή µας από την ηµέρα που άρχισε το νο-
µοσχέδιο έθεσε ένα θέµα για το άρθρο 35, που αφορούσε τα φυ-
τοφάρµακα, το οποίο αποσύρατε, κύριε Υπουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Με παρακολουθείτε, όταν µιλάω;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θα παρακολουθήσετε
τι λέω; Θα τοποθετηθώ εγώ και µετά θα τοποθετηθείτε και εσείς.

Απ’ ό,τι έµαθα το αποσύρατε. Είναι η δεύτερη φορά που γίνε-
ται απόσυρση του άρθρου αυτού και, βεβαίως, όπως καταλαβαί-
νετε, σανό µπορεί να πουλάτε, αλλά ληγµένα φυτοφάρµακα δεν
γίνεται, γιατί είναι θέµατα δηµόσιας υγείας, θέµατα που αφορούν
τον αγρότη και τον πολίτη. 

Όσον αφορά το κοµβικό ζήτηµα της διαπραγµάτευσης ήρθε
ο κ. Τσακαλώτος εδώ, ο οποίος σας είπε κάτι, συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ: «Αυτά που κάνω έχουν συλλογική ευθύνη.»

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν το είπε σε εµάς. Σε εσάς
το είπε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σε εσάς το είπε. Συλλο-
γική ευθύνη! 

Και ξέρετε γιατί σας το είπε αυτό; Σας το είπε, γιατί τον κ. Τσα-
καλώτο τον στοιχειώνει το «φάντασµα» της πορείας του κ. Βα-
ρουφάκη. Φοβάται ότι κάποια στιγµή θα τον αδειάσετε και γι’
αυτό µιλά για συλλογική ευθύνη ο κ. Τσακαλώτος. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
Και βεβαίως, την ευθύνη την έχετε συλλογικά σε αυτά που θα

ψηφίσετε το επόµενο χρονικό διάστηµα.
Συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ακούω µερικούς από εσάς το τελευ-

ταίο χρονικό διάστηµα να λέτε: «Λάθος που ρίξαµε την προηγού-
µενη κυβέρνηση, λάθος η διαπραγµάτευση Βαρουφάκη, λάθος
η συγκυβέρνηση µε τον Καµµένο». Λάθος το ένα, λάθος το άλλο,
φοβάµαι ότι έχουµε καταλήξει να είστε εσείς το λάθος και το
πρόβληµα της πορείας της χώρας.

Και περίµενα, όπως έλεγε ο κ. Καµµένος, «στα τέσσερα» να
ψηφίζετε τα µέτρα, αλλά «στα τέσσερα» να παρακαλάτε το ΠΑ-
ΣΟΚ δεν το πίστευα ούτε εγώ! 

(Στο σηµείο αυτή την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Έτσι σου είπανε;
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Άκουσα πάλι σήµερα
τον κ. Φίλη να µας λέει να συνεχίσουµε µαζί. Και εγώ σας λέω να
συνεννοηθείτε µεταξύ σας, να πείτε στον κ. Φίλη τι θέλετε να κά-
νετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα την ώρα που µιλάµε γι’
αυτό το νοµοσχέδιο, γίνεται το ξεπούληµα της «Εθνικής Ασφα-
λιστικής» από την τρίτη αχρείαστη ανακεφαλαιοποίηση των τρα-
πεζών. Δεν σας είδα να είστε έξω από την Εθνική Τράπεζα, στην
οποία ξεπουλάτε µια εταιρεία που έχει κερδοφορία από το 2010!
Και φτιάχνετε τον δρόµο της ιδιωτικής ασφάλισης µε τους χει-
ρότερους όρους. Και πού; Οι εταιρείες που έρχονται και έχουν
δώσει προσφορά δεν έχουν καµµιά σχέση µε την ευρωπαϊκή
αγορά.

Αυτό κάνετε σήµερα, αλλά δεν είδα κανέναν από εσάς να βρί-
σκεται εκεί. Αυτό το θέµα το ξεπεράσατε. Κι επειδή τα έχετε ξε-
περάσει όλα, θέλω να σας πω ότι τουλάχιστον, όταν κάνετε κρι-
τική µερικοί από εσάς –δεν θέλω να πω ονόµατα για το παρελ-
θόν-, να θυµάστε ότι µπορεί να ήσασταν σε αυτά τα κόµµατα
εκείνο τον καιρό.

Άκουσα έναν πρώην Βουλευτή που έκανε κριτική για πριν από
δέκα χρόνια και ήταν µέλος κάποιου κόµµατος που κυβερνούσε!
Τουλάχιστον έναν σεβασµό! Μπορεί να µην σας γνωρίζει όλος ο
κόσµος, αλλά µεταξύ µας εδώ γνωριζόµαστε και ξέρουµε ποιον

ρόλο είχε ο καθένας πριν από δέκα χρόνια και γιατί πήγε στον
ΣΥΡΙΖΑ σήµερα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Να τελειώσω, κύριοι συνάδελφοι; Θα τελειώσω µε δύο παρα-

τηρήσεις.
Παρακολουθώ την Αντιπολίτευση και όλους µας να κάνουµε

κριτική σε αυτό που λέει η Κυβέρνηση: «Ένα ευρώ θα σας παίρ-
νουµε και ένα ευρώ θα σας δίνουµε». Καλά, εδώ οι άνθρωποι
είχαν πει ότι θα διαγράψουν το χρέος και ότι θα σκίσουν τα µνη-
µόνια, και το δικό σας πρόβληµα είναι ότι ένα ευρώ θα παίρνουν
και ένα ευρώ θα δίνουν;

Τελειώνοντας, θέλω να θέσω δύο ζητήµατα. Πρώτον, σήµερα
είχαµε µια νίκη της δηµοκρατίας, τη νίκη και την αθώωση του Δη-
µάρχου Πάτρας, του κ. Πελετίδη απέναντι στη Χρυσή Αυγή, απέ-
ναντι σε αυτούς που τραγουδούν «η Γερµανία πάνω από όλα».

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Και τελειώνω µε εσάς, κύριοι συνάδελφοι. Σήµερα άκουσα τον

κ. Κουβέλη να λέει ότι ψήφισε και θα ξαναψηφίσει ΣΥΡΙΖΑ. 
Θέλω να ξέρουν οι ψηφοφόροι που ψήφισαν και θα ξαναψη-

φίσουν ΣΥΡΙΖΑ –θα είναι ελάχιστοι- ότι θα έχουν πια ένα ονοµα-
τεπώνυµο, το ονοµατεπώνυµο «Φώτης Κουβέλης».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. Καλό είναι, όµως, να µην κάνουµε τέτοιες αναφορές
προσωπικές. 

Ο κ. Φωτήλας έχει τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα τονίσει την προηγούµενη

εβδοµάδα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας πως, πραγ-
µατικά, ξεπερνούν κάθε φαντασία οι τρόποι που µηχανεύεστε για
να νοµοθετήσετε και πριν αλέκτωρ λαλήσαι τρις, µε επιβεβαι-
ώσατε. Φέρατε να συζητήσουµε το παρόν συνονθύλευµα ρου-
σφετολογικών ρυθµίσεων από διάφορα Υπουργεία, βάζοντας
µπροστά ως φύλλο συκής την κοινοτική οδηγία. 

Βέβαια, αποκορύφωµα αυτού του νοµοσχεδίου «κουρελού»
αποτελεί το άρθρο 38, όπου προβλέπονται πέραν κάθε ορίου
προσλήψεις υπαλλήλων, ακόµη και αορίστου χρόνου, πού; Στο
γραφείο του κ. Φλαµπουράρη, αυτού που µας έλεγε προ ολίγων
ηµερών ότι η Κυβέρνηση έχει κάνει θαύµατα και ότι οι άνθρωποι
δεν πεινάνε πια. Άµα δεν έχει τσίπα ο άνθρωπος…

Και, αλίµονο, βέβαια, έχουν κατατεθεί, επίσης, οκτώ υπουργι-
κές τροπολογίες και σε αυτές υπάρχει πληθώρα εξυπηρετήσεων. 

Έχετε συνέπεια. Σας βγάζω το καπέλο σ’ αυτό. Υπηρετείτε
πιστά τη µία και µοναδική αρχή στην οποία έχετε ορκιστεί από
την πρώτη µέρα της εκλογής σας και η οποία συνοψίζεται στη
φράση: «Υπογράφω τα πάντα και τακτοποιώ όσους προλαβαίνω,
ακόµα και παράνοµα, για να µείνω στην καρέκλα µου, όσο καιρό
µου µένει ακόµη». 

Το είδαµε άλλωστε και στη συµφωνία, για να έρθει η τρόικα,
που πανηγυρίζετε. Ζήσαµε να το δούµε και αυτό. Η Κυβέρνηση
Τσίπρα-Καµµένου –και ο κ. Παπαδόπουλος βλέπω- πανηγυρίζει
που επιστρέφει η τρόικα. Μπράβο, κύριε Παπαδόπουλε! 

Από το «Go back, madame Merkel», φθάσαµε στο «Please,
come back, madame Delia Velculescu». Έχουν καταλάβει πια
όλοι ότι φετίχ δεν είναι πια το αφορολόγητο, όπως µας είπε ανε-
ρυθρίαστα ο γενικός γραµµατέας σας. Η καρέκλα σας είναι και
µόνο αυτή. 

Επιστρέφω, όµως, στο νοµοσχέδιο. Καταπατάτε για πολλοστή
φορά το Σύνταγµα και τις υποδείξεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου
στο άρθρο 25, βάζοντας µπροστά «βιτρίνα» τις καθαρίστριες και
παρακάµπτοντας τον ΑΣΕΠ. 

Αλήθεια, θυµάστε τι έγινε µε τις τηλεοπτικές άδειες; Σας τα
λέγαµε και τότε για την αντισυνταγµατικότητα και µας λέγατε –
µε πρώτο τον κ. Τσίπρα- «ούτε µία στο εκατοµµύριο δεν γίνονται
αυτά τα πράγµατα». Την ίδια τύχη θα έχουν και αυτά που κάνετε
στους ΟΤΑ, γιατί είναι αντισυνταγµατικά. Μπροστά σας θα το
βρείτε. Μάλιστα, µην ελπίζετε να σας τα περάσει η κυρία Θάνου,
διότι οι δικαστές µας έχουν αποδείξει ότι δεν µασάνε. 

Ακόµα και στις ρυθµίσεις του άρθρου 21 για τα καύσιµα των
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λεωφορείων των δηµοτικών συγκοινωνιών, νοµοθετείτε, ώστε να
µην υπάρχουν όρια στις υπερβάσεις των δαπανών. Δηλαδή, νο-
µιµοποιείτε ακόµη και τις καραµπινάτες παρανοµίες. 

Αυτοί είστε. Όµως, τίποτα πια δεν µας προκαλεί εντύπωση από
τον πολιτικό σας βίο. Σας έχουµε µάθει πια καλά. Διαπραγµατευ-
τήκατε και µείναµε µε κλειστές τράπεζες και capital controls. Δια-
πραγµατευτήκατε και πληρώσαµε δίδακτρα για την αµάθειά σας
περί τα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. Διαπραγµατευτήκατε και µας
φέρατε, µέσω του κ. Κατρούγκαλου, ασφαλιστικό έκτρωµα, ισο-
πέδωση για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τους µικροµε-
σαίους. Διαπραγµατευτήκατε και η χώρα αγωνίζεται να φθάσει
εκεί που ήταν το 2014. 

Τώρα πάλι λέτε ότι διαπραγµατεύεστε και θα προνοµοθετή-
σετε µέτρα σκληρότητας σε αφορολόγητο, εργασιακά και συν-
τάξεις, µε αντάλλαγµα µόνο υποσχέσεις. Το αποτέλεσµα είναι
προδιαγεγραµµένο. Ψάχνετε απελπισµένα τρόπους για να πλα-
σάρετε τα νέα εξοντωτικά µέτρα που είστε έτοιµοι να νοµοθετή-
σετε. Με ποιο δικαίωµα, όµως, δεσµεύετε την επόµενη κυβέρνη-
ση; Ή ετοιµάζεστε, όταν θα είστε αντιπολίτευση, να καταγγείλετε
αυτά που θα έχετε προνοµοθετήσει; Διότι, σας έχω ικανούς και
γι’ αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµφανίζονται τελευταία διάφο-
ροι παράγοντες της πολιτικής, «Λεβέντηδες», οι οποίοι ενεργών-
τας ως λαγοί του κ. Τσίπρα, αγωνιώντας για το µέλλον τους, τους
πρότειναν να έρθουν τα µέτρα µε προαπαιτούµενο τις εκατόν
ογδόντα ψήφους, για να στριµωχτεί δήθεν η Νέα Δηµοκρατία και
ο Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Αυτό τι σηµαίνει άραγε; Σηµαίνει ότι, αν ο κ. Τσίπρας φέρει
µέτρα µε προαπαιτούµενο εκατόν ογδόντα, η Ένωση Κεντρώων
θα τα ψηφίσει; Όµως, ταυτόχρονα, οι ίδιοι δηλώνουν ότι δεν πρό-
κειται να ψηφίσουν τίποτα. Δηλαδή, τι θέλουν, για να καταλά-
βουµε; Ευρεία συναίνεση, αλλά µόνο µε τις ψήφους των άλλων;
Καµµία σοβαρότητα!

Και καλά οι διάφοροι «Λεβέντηδες», η κ. Γεννηµατά, όµως, πού
το πάει; Με έκπληξη διάβασα σε κυριακάτικη εφηµερίδα συνέν-
τευξή της. Δήλωσε πως είναι έτοιµη να οδηγήσει τη χώρα εν
µέσω θύελλας σε δεύτερες εκλογές, εάν δεν βγει αυτοδύναµη η
Νέα Δηµοκρατία, παρ’ όλο που αναγνωρίζει ότι αυτό δεν συµφέ-
ρει τη χώρα. Αλλά συµφέρει το κόµµα! Αυτό δήλωσε µε αφοπλι-
στική ειλικρίνεια. Γιατί, όπως είπε, δεν µπορεί συνέχεια το ΠΑ-
ΣΟΚ να αναλαµβάνει ευθύνες! 

Θα µπορούσα να κουβεντιάζω ώρες για το θέµα. Με θλίβει,
όµως, η πρωτόγνωρη πολιτική ωµότητα της κ. Γεννηµατά. Από
πότε άραγε οι πολιτικές συµµαχίες γίνονται προς όφελος κοµ-
µάτων και όχι προς όφελος της χώρας µέσα από προγραµµατι-
κές συµφωνίες; Και να τα λένε αυτά οι άλλοι, πάει στο καλό, αλλά
να τα λέει η κ. Γεννηµατά που στο παρελθόν το κόµµα του ο-
ποίου τώρα ηγείται, το ΠΑΣΟΚ, συνέβαλε -και το αναγνωρίζω- µε
βαρύτατες συνέπειες στην εκλογική του δύναµη, στην προσπά-
θεια ανόρθωσης της χώρας; 

Επιπλέον, αναρωτιέµαι το εξής: Έχει η ευθύνη ενός κόµµατος
για τον τόπο ηµεροµηνία λήξης; Σήµερα, δηλαδή, είµαι υπεύθυ-
νος, αύριο κουράζοµαι και δεν είµαι υπεύθυνος;

Οι πολίτες, όµως, που µας ακούν και µας διαβάζουν, καταλα-
βαίνουν και δεν θα ανεχθούν παιχνίδια στην πλάτη τους. Θέλουν
καθαρές κουβέντες και το δείχνουν και στις δηµοσκοπήσεις,
αλλά και στη καθηµερινότητά τους. Καθαρές κουβέντες, λοιπόν,
από όλους µας. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν πρόκειται να ψηφίσει τα µέτρα της απο-
τυχηµένης διαπραγµάτευσης του κ. Τσίπρα. Η µόνη πραγµατική
λύση σωτηρίας για τη χώρα είναι να φύγει αυτή η επικίνδυνη Κυ-
βέρνηση των µεγαλύτερων απατεώνων και ψευτών. 

Μόνο µια νέα κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και πρωθυ-
πουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη µπορεί να εγγυηθεί την πιθανό-
τητα να βγούµε από την κρίση µε σχέδιο και ρεαλισµό. Ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης έχει πει ότι ασχέτως του εκλογικού αποτε-
λέσµατος θα επιδιώξει ευρύτερη συναίνεση και συνεργασίες, µε
γνώµονα, όµως, όχι το κοµµατικό, αλλά το εθνικό συµφέρον. 

Περιττό να πω ότι καταψηφίζω επί της αρχής, διότι δεν υπάρ-
χει αρχή σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές και έξι εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Λιτοχώρου Πιερίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είχαµε ξεκινήσει µια κουβέντα η οποία πήγαινε καλά. Όµως,

εκείνο που µου κάνει εντύπωση από τη Νέα Δηµοκρατία είναι ότι
λένε τα µεγαλύτερα ψέµατα µε µια φυσικότητα του τύπου «δεν
συνέβη τίποτα». 

Κατηγορεί ο προλαλήσας και λέει για την καρέκλα και για το
τι σόου δώσαµε, ο οποίος όπου πάει, κουβαλάει και την καρέκλα!
Την πήρε την καρέκλα, την έδρα, από το Ποτάµι και την πήγε στη
Νέα Δηµοκρατία. 

Έλεος δηλαδή, συνάδελφε! Να µας κατηγορείτε εµάς ότι πάµε
για την καρέκλα! Αφήστε την καρέκλα και πάτε στη Νέα Δηµο-
κρατία, τότε θα σας χειροκροτήσω και εγώ. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θα ψηφίσετε το αφορολόγητο, κύριε
συνάδελφε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Έτσι µπράβο! Εγώ τα ψήφισα.
Όταν εσύ έλεγες εδώ τα µεγάλα ψέµατα, εµείς ήµασταν εδώ και
τα ψηφίσαµε όλα. Την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και τον Αλέξη Τσί-
πρα δεν τον ρίχνουµε.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Τις µειώσεις στις συντάξεις θα τις ψη-
φίσετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς θα είµαστε εδώ για τον
ελληνικό λαό, όρθιο θα τον βγάλουµε από την κρίση. Βάλτε το
καλά στο µυαλό σας. 

Τώρα να πάµε και στο άλλο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Το αφορολόγητο θα το ψηφίσετε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Θα τα πω µε τη σειρά. Μη µου

πεις για το γάλα και για τη φέτα που σκιζόσασταν εδώ! Δεν εί-
πατε κουβέντα. Άλλο κόµµα είναι η Νέα Δηµοκρατία έξω, άλλο
κόµµα είστε εδώ. Σαρµάκο, που λένε και στο χωριό µου! Κου-
βέντα! Τουµπεκί ψιλοκοµµένο!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Στα µπλόκα των αγροτών δεν
πήγες αυτή τη φορά!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ζορίζεστε! Δεν πειράζει! 
Να πάω στην ουσία γιατί εµένα µε ενδιαφέρουν οι ΤΟΕΒ και

οι ΓΟΕΒ, που είναι αγροτικοί οργανισµοί και πραγµατικά θέλω
να πάνε µπροστά, διότι έχουν σχέση µε την αγροτική παραγωγή.

Νοµίζω ότι πολύ σωστά οι ΤΟΕΒ µπαίνουν µέσα σε µια ενιαία
διοίκηση. Ξέρετε ότι οι ΓΟΕΒ ήταν στην περιφέρεια, όπως και οι
ΤΟΕΒ που παλιά ήταν στις περιφέρειες και µετά τους πήγαν
στους δήµους. Τώρα είναι καλό που ξαναγυρίζουν πίσω, διότι θα
έχουµε ένα ενιαίο κέντρο. Αυτό είναι πάρα πολύ καλό, γιατί οι
δήµοι το τελευταίο διάστηµα δεν µπόρεσαν να έχουν εποπτεία
στους ΤΟΕΒ. Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ καλό που θα πάνε στην
περιφέρεια, γιατί θα έχουµε έναν γενικότερο χωροταξικό σχε-
διασµό για όλη την περιφέρεια. 

Δεύτερον, εδώ αποσαφηνίζεται και πώς θα είναι η λειτουργία
αυτών των οργανισµών και ποιες αρµοδιότητες θα έχει ο καθέ-
νας από αυτούς. 

Τρίτον, πρέπει να ξέρετε ότι ο κρατικός προϋπολογισµός δεν
έχει να κάνει µε τα χρήµατα των ΤΟΕΒ και των ΓΟΕΒ. Πρόκειται
για χρήµατα που πληρώνουν οι αγρότες. Στον µεν ΓΟΕΒ πληρώ-
νουν όλοι οι ιδιοκτήτες γης 1,5 ευρώ το στρέµµα, ενώ στους
ΤΟΕΒ υπάρχουν διάφορα αντίτιµα ανάλογα µε τη χρήση νερού
που κάνει ο κάθε χρήστης. Άρα, και εδώ υπάρχει αυτό που λένε
«τιµολόγηση» του νερού. Εποµένως και εδώ µπορούµε να δούµε
τέτοιες µορφές, όπως το πώς θα γίνονται αυτά τα έργα, διότι οι
εισφορές των αγροτών που θα καταβάλλονται θα έχουν ανταπο-
δοτικό χαρακτήρα και θα πάνε και στα έργα. 
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Τέταρτον, µέσα σε αυτή την ιστορία, στη νέα έκφραση η οποία
θα υπάρχει στον συντονισµό θα πρέπει να προγραµµατίζονται
και τα έργα, το πού θα γίνονται συγκεκριµένα έργα, πώς κ.λπ..
Διότι µέσα στα έργα αυτά περιλαµβάνονται κλειστά κυκλώµατα,
αγροτική οδοποιία, κανάλια, καθαρισµός καναλιών και διάφορα
τέτοια ζητήµατα. Άρα, και από αυτή την άποψη, πάρα πολύ καλά
γίνεται. 

Πέµπτον, ξεκαθαρίζεται και το προσωπικό που χρειάζονται
αυτοί οι οργανισµοί, γιατί χρειάζονται και ένα επιστηµονικό προ-
σωπικό, και εποχικό. 

Έκτον, για όλους τους οργανισµούς κοινής ωφέλειας θα πρέ-
πει να δούµε και ζητήµατα που προκύπτουν µε την εφορία. 

Έβδοµον, όλα τα έργα πρέπει να γίνονται µε σεβασµό στο πε-
ριβάλλον. Υπάρχουν και έργα για τα οποία κάποιοι ΤΟΕΒ παίρ-
νουν νερό από λίµνες, όπως είναι της Σµοκόβου κ.λπ., λόγω του
ότι διαχειρίζονται αυτούς τους φυσικούς πόρους, αλλά χρειάζε-
ται και να συντηρούνται, αλλά και να είναι και συµβατοί µε το πε-
ριβάλλον.

Εκείνο που φαίνεται είναι ότι όταν γίνεται καλή δουλειά, όπως
έγινε και στο φράγµα της Σµοκόβου, πραγµατικά η χρήση του
νερού γίνεται µε επιστηµονικό τρόπο και δεν χάνεται καθόλου
νερό, µε αποτέλεσµα να είναι πάρα πολύ χαµηλό το αντίτιµο του
χρήστη που το χρησιµοποιεί. 

Εγώ πιστεύω ότι χρειαζόµαστε έναν οργανισµό –να µην είναι
δύο, τρεις- ενώ θα προτιµούσα να καταργηθεί ο ΓΟΕΒ. Διότι
αυτή τη στιγµή στον ΓΟΕΒ χρωστούν πάρα πολλοί αγρότες, οι
οποίοι όλο αυτό το τελευταίο διάστηµα –εδώ και τριάντα, τριάντα
πέντε χρόνια που ξέρω εγώ- κανένας ΓΟΕΒ στην περιοχή µου
δεν µπόρεσε να κάνει ούτε ένα έργο. 

Εάν δούµε, λοιπόν, ότι στην Ελλάδα είναι περίπου τριάντα ή
τριάντα πέντε εκατοµµύρια στρέµµατα µε 1,5 ευρώ περίπου, κα-
ταλαβαίνετε ότι µιλάµε για ένα τεράστιο ποσό, πράγµα που µπο-
ρεί µε άλλες συνθήκες και διαφορετικά να κάνει πάρα πολλά
µεγάλα, καλά και σωστά έργα. 

Εκείνο στο οποίο θα πρέπει να καταλήξουµε –νοµίζω και η Κυ-
βέρνηση, αλλά πιθανόν και στη Βουλή- είναι να δούµε ένα νοµικό
πλαίσιο των ΤΟΕΒ, γιατί αυτοί οι οργανισµοί αυτοδιαχειρίζονται,
ώστε να µπορέσουµε να κάνουµε πιο καλά την δουλειά µας και
να έχουµε και πιο φθηνό νερό. 

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, που κάποιοι λένε ότι το νερό δεν έχει
κόστος, θα ήθελα να πω ότι το νερό έχει πραγµατικά κόστος. Στη
δική µου περιοχή το νερό που αντλείται από τη γη έχει περίπου
58 ευρώ το στρέµµα, ενώ το ελεύθερο που λέµε έχει 12,5 έως
13 ευρώ. Άρα το νερό έχει κόστος και είναι ένας πόρος που πρέ-
πει να διαφυλάξουµε. Γι’ αυτόν τον λόγο, θα πρέπει να γίνουν
έργα ποιοτικά και αποστραγγιστικά. Αυτή τη στιγµή γίνονται
έργα αρδευτικά. 

Άρα µέσα σε αυτό το πλαίσιο να δούµε µια άλλη διάταξη και
αναδιάταξη και δυνάµεων και πόρων. Tο καθοριστικό πνεύµα στο
µυαλό µας είναι ότι αυτοί οι πόροι είναι όλοι των αγροτών. Δεν
µπαίνει ούτε ένα ευρώ από πόρους από τον κρατικό προϋπολο-
γισµό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής

Αυγής κ. Λαγός για δώδεκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ξεκινώντας από το παρόν νοµοσχέδιο να

αναφέρουµε δύο-τρία χαρακτηριστικά πράγµατα. Αναφέρθηκε
µε λεπτοµέρειες ο ειδικός αγορητής µας ο κ. Παναγιώταρος,
οπότε εγώ θα συµπληρώσω κάποια πράγµατα.

Έχω να πω κάτι για εκεί που ξεκινούν τα πρώτα άρθρα που
λένε για Κανονισµό περί ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και
ιδρυµάτων. Τι είναι αυτό; Αυτό είναι µια κατεύθυνση που µας έρ-
χεται από το Διευθυντήριο των Βρυξελλών και µας λέει ότι όλα
τα πολιτικά κόµµατα στην Ευρώπη πρέπει να συµφωνούν µε τις
γραµµές οι οποίες δίνονται. Ευαγγελίζονται τάχα την ελεύθερη
έκφραση, όµως στο άρθρο 3 του εν λόγω κανονισµού λέει µέσα
ότι η προϋπόθεση που υπάρχει για να µπορέσει να υπάρξει ανα-
γνώριση ενός πολιτικού φορέα είναι η πλήρης συµπόρευση του
φορέα αυτού µε συγκεκριµένες αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής

Ένωσης. Για κάποιες αρχές και αξίες φυσικά, όπως είναι ο σε-
βασµός της ανθρώπινης αξιοπρέπειας, η ελευθερία, η δηµοκρα-
τία, η ισότητα, το κράτος δικαίου, ο σεβασµός ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων, συµφωνούµε όλοι. Στην πορεία, όµως, βλέπουµε εκεί
πέρα και κάποιες παραγράφους που µιλάνε για τα δικαιώµατα
των µειονοτήτων, για ανοχή και για απαγόρευση των διακρίσεων.
Όπου ακούµε τέτοια πράγµατα ξέρουµε πολύ καλά τι συµβαίνει:
Είναι το φίµωµα της άλλης γνώµης και της άλλης άποψης µε εύ-
σχηµο τρόπο, είναι η απαγόρευση τού να λέει κανείς το οτιδή-
ποτε διαφορετικό πιστεύει εκτός από αυτούς που µας επιβάλ-
λουν τα πάντα. 

Έτσι, λοιπόν, όποιος πολιτικός φορέας δεν υποβάλλει δήλωση
πίστης στην αντεθνική πολιτική ορθότητα των Βρυξελλών, δεν
αναγνωρίζεται ως πολιτικό κόµµα, διαγράφεται από το µητρώο
των πολιτικών κοµµάτων, υπόκειται σε κυρώσεις και δυσµενή µε-
ταχείριση, η χρηµατοδότησή του διακόπτεται, τα στελέχη του
διώκονται, ή ακόµα και φυλακίζονται. Εάν κάτι σηµαίνει αυτό και
εάν κάτι θυµίζει εδώ πέρα σε εσάς τους δηµοκράτες όλους, γιατί
το εφαρµόσατε όλοι εσείς πριν, έχει ήδη γίνει στην Ελλάδα αυτό
το πράγµα.

Πάµε λοιπόν, µετά από όλα τα δηµοκρατικά που είδαµε -που
πάµε και τα φέρνουµε σιγά-σιγά µε τη µέθοδο του σαλαµιού και
στην πατρίδα µας και σε όλη την Ευρώπη φυσικά την οποία θέ-
λετε να υποτάξετε- να αναφερθούµε λίγο και στο άρθρο 19, το
οποίο µιλάει για το ζήτηµα που υπάρχει στις περιοχές Πτολε-
µαΐδα, Κόνιτσα, Τσοτύλι ότι κάποιους συγκεκριµένους χώρους
της Δηµοτικής Αστυνοµίας εκεί τους παίρνουν και θα χρησιµο-
ποιηθούν από τους οικείους δήµους. Αυτό λέει. Εµείς δεν ξέ-
ρουµε τον τρόπο που θα τους χρησιµοποιήσουν οι δήµοι -ευχό-
µαστε να είναι προς καλό και προς όφελος της τοπικής κοινω-
νίας- θα λέγαµε όµως ότι θα µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν οι
συγκεκριµένοι χώροι -ιδίως στην Κόνιτσα που υπάρχει τεράστιο
πρόβληµα- ώστε να υπάρχουν εκεί πέρα κάποιοι στρατιωτικοί να
φυλάνε τα σύνορα, να φυλάνε την πατρίδα µας, είτε σαν αστυ-
νοµικοί σταθµοί -που γίνεται ο κακός χαµός, µπαίνουν µέσα αλ-
λοδαποί, εγκληµατίες- ώστε να φροντίσουν για το αίσθηµα ασ-
φάλειας των συγκεκριµένων περιοχών. Ή εάν όχι για αυτό -γιατί
το να µιλάµε για ασφάλεια στην Ελλάδα είναι κακό, εκτός αν πρό-
κειται για τα γραφεία του ΣΥΡΙΖΑ γιατί για τους υπόλοιπους, εάν
γίνει κάτι, τρέχουµε όλοι να τους προστατεύσουµε και δεν είναι
για κακό αυτό- ας γίνει ένα κέντρο που θα πηγαίνουν να φιλοξε-
νούνται Έλληνες άστεγοι. Έχετε κάνει εκεί πέρα τόσα hot spots
για τους λαθροµετανάστες, τους φροντίζετε, τους ταΐζετε. Aς
γίνει εκεί πέρα µια περιοχή µε τις εγκαταστάσεις που ήδη υπάρ-
χουν, ώστε να πηγαίνουν οι Έλληνες άστεγοι ή παιδάκια Ελλη-
νόπουλα, τα οποία τα έχουν αφήσει οι οικογένειές τους γιατί δεν
µπορούν να τα ταΐσουν. Δεν µπορούν να φροντίσουν τα παιδιά
αυτά και είναι εκατοντάδες τα παραδείγµατα που υπάρχουν.
Εσείς οι ανθρωπιστές ας κάνετε εκεί πέρα κάποια τέτοια κέντρα
προκειµένου να πηγαίνουν τα παιδάκια και να φιλοξενούνται δω-
ρεάν, για να δούµε τον ανθρωπισµό σας και υπέρ των Ελλήνων. 

Θα τελειώσω µε το συγκεκριµένο µιλώντας για το νοµοσχέδιο.
Για άλλη µια φορά φέρνετε µια τροπολογία που έχει να κάνει µε
το Μέγαρο Μουσικής. Τους έχετε χαρίσει εκατοντάδες εκατοµ-
µύρια ευρώ. Προσπαθείτε να κάνετε ρυθµίσεις, να τα καλύψετε.
Δεν σας βγαίνει. Τους δίνετε κάποιες προθεσµίες. Δεν είναι συ-
νεπείς στις προθεσµίες. Τους δίνετε µετά παράταση στις προθε-
σµίες αυτές και η ζωή συνεχίζεται. Για το Μέγαρο Μουσικής για
όσους Έλληνες δεν ξέρουν -που πολλοί δεν ξέρουν, αν και πάρα
πολλοί έχουν µάθει ή και αρχίζουν και µαθαίνουν πλέον- είναι
όπως είπαµε: Ψυχάρης και Λαµπράκης. Είναι τα παιδιά αυτά, τα
οποία ήταν σαράντα πέντε χρόνια αυτοί που έκαναν ό,τι ήθελαν
στο δηµόσιο βίο της πατρίδας µας, αυτοί που διαµόρφωναν εν-
τυπώσεις, συνειδήσεις και γνώµες. 

Αυτοί, λοιπόν, οι κύριοι µε τα λεφτά του ελληνικού κράτους
είχαν έντυπα, τηλεοπτικούς σταθµούς, έκαναν ό,τι ήθελαν, είχαν
πάρει το Μέγαρο Μουσικής και χρώσταγαν και σε αυτό εκατον-
τάδες εκατοµµύρια ευρώ κι εσείς έρχεστε να τους καλύψετε για
άλλη µια φορά µε άλλη µία τροπολογία. 

Βγείτε, λοιπόν, επίσηµα, σαν Κυβέρνηση, αν έχετε το θάρρος
-που δεν έχετε το θάρρος να κάνετε τέτοια πράγµατα- και πείτε
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ότι χαρίζονται τα χρέη. Τους τα χαρίζετε τα χρέη. Αφού ούτως ή
άλλως αυτό κάνετε. Τώρα τους δώσατε άλλους έξι µήνες παρά-
ταση για να µπορέσουν να είναι συνεπείς µε τις φορολογικές
τους υποχρεώσεις. Δεν θα είναι ούτε στους επόµενους έξι µήνες.
Μέσα στο κατακαλόκαιρο το φέρατε. Θα περάσετε µια άλλη τρο-
πολογία και συνεχίζουµε. Και για όσους δεν ξέρουν, τα σκάνδαλα
και τα εκατοντάδες εκατοµµύρια αυτά ευρώ έχουν µετακυλιστεί
στις πλάτες του ελληνικού λαού. Ο ελληνικός λαός θα πληρώσει
αυτά τα σκάνδαλα και τα χρήµατα, δηλαδή του Ψυχάρη, του
Λαµπράκη και των άλλων «νταβατζήδων» της ελληνικής κοινω-
νίας.

Είχαµε µια ερώτηση που είχε κατατεθεί πριν γίνετε Κυβέρ-
νηση. Είχαν βγει είκοσι οκτώ Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και είχαν πει
ότι είναι ένα δικοµµατικό σκάνδαλο αυτό το οποίο συνέβαινε,
γιατί η πρώην συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ κά-
λυπτε σκανδαλωδώς το Μέγαρο Μουσικής. Τώρα πια βλέπουµε
ξεκάθαρα πως αυτό δεν ήταν δικοµµατικό σκάνδαλο. Είστε όλοι
µια παρέα, όπως έχουµε πει κι άλλες φορές και το καλύπτετε
όλοι µαζί.

Πέραν αυτού, λοιπόν, να αναφερθούµε και σε κάποια ζητή-
µατα επικαιρότητας. Να αναφέρω χαρακτηριστικά -δεν είναι εδώ,
πριν λίγο ήταν, αλλά τώρα αποχώρησε- την απαράδεκτη δήλωση
που έκανε ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, ο Τόσκας. Γύ-
ρισε και είπε για τον γονιό στο Ωραιόκαστρο, ο οποίος βρέθηκε
να ποδοπατείται και να τον χτυπούν µε λοστάρια έξι παρακρατι-
κοί αλήτες που µπήκαν µέσα στο σχολείο, ότι πλέον πήραν ένα
µάθηµα αυτοί που αντιδρούν. «Πήραν ένα µάθηµα». Αυτή ήταν η
απάντηση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη των Ελλήνων.
Ένας νεαρός είκοσι πέντε ετών, ο οποίος έχει το παιδί του εκεί
ή ο οποίος πάει να διαµαρτυρηθεί -δικαίωµά του ήταν, δεν πήγε
να κάνει πόλεµο ο άνθρωπος, πήγε να εκφράσει τη διαφορετική
του άποψη- βρέθηκε να ποδοπατείται από έξι ροπαλοφόρους
αλήτες, παρακρατικούς, δικούς σας. Είναι µέσα συγγενείς σας,
δικοί σας άνθρωποι που δεν συλλαµβάνονται ποτέ, που αν κατά
λάθος καµµία φορά γλιστρήσει κανείς και τον πιάσετε, µην µπο-
ρώντας να κάνει τίποτα άλλο η αστυνοµία και γίνει καµµία προ-
σαγωγή, σε δύο ώρες έχει αφεθεί ελεύθερος. Αυτή, λοιπόν, ήταν
η απάντηση του συγκεκριµένου Υπουργού, του Υπουργού Προ-
στασίας του Πολίτη.

Πριν από περίπου έναν χρόνο, όταν είχαν γίνει κάποια επεισό-
δια εδώ έξω από τη Βουλή, είχε βγει ένας ψεύτης Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας και έλεγε ότι τον είχαν χτυπήσει χρυσαυγίτες.
Ο Υπουργός αυτός φώναζε από τα υπουργικά έδρανα ότι είναι
θέµα λίγων ωρών, λίγων λεπτών η σύλληψη αυτών των χρυσαυ-
γιτών. Αυτά έλεγε και έδινε συνεντεύξεις στις τηλεοράσεις και
φυσικά µετά από λίγες µέρες, όταν αποδείχθηκε ότι κανείς χρυ-
σαυγίτης δεν είχε πειράξει κανέναν, όλοι κοίταζαν τα αστέρια και
έλεγαν «αυτά δεν τα έχει πει και δεν τα έχει κάνει». 

Αυτό είναι το κράτος, το οποίο έχετε δηµιουργήσει, ένα κρά-
τος εχθρικό απέναντι στον Έλληνα πολίτη, ένα κράτος εχθρικό
απέναντι σε όποιον τολµήσει να αµφισβητήσει και να διαφωνήσει
µε αυτά που εσείς θεωρείτε σωστά. Αυτό είναι το ελληνικό κρά-
τος πλέον. Και αυτό από τη µία είναι καλό, γιατί ο Έλληνας πο-
λίτης µέχρι τώρα δεν πίστευε ή µπορεί να θεωρούσε ότι κάποια
πράγµατα που λέει η Χρυσή Αυγή είναι υπερβολικά. Όµως πλέον,
µε την εµπάθεια που σας διακατέχει και µε τις δηλώσεις που κά-
νετε και τη συµπεριφορά που έχετε, οι Έλληνες βλέπουν. Και
βλέπουν ότι εκεί που δεν µπορείτε να τους υποδουλώσετε µε τη
σκέψη, εκεί που δεν περνάει η προπαγάνδα σας, εκεί που δεν
τους αναγκάζετε να πουν κι αυτοί «ναι, ζήτω οι λαθροµετανά-
στες», εκεί στέλνονται τα τάγµατα εφόδου της Αριστεράς, των
παρακρατικών και πηγαίνουν να βάλουν µυαλό στους Έλληνες
πολίτες. Αυτή είναι η δηµοκρατία σας, αυτό ευαγγελίζεστε. 

Και εδώ να έλθουµε και να συµπληρώσουµε κάτι για την υπό-
θεση της Μονής Εσφιγµένου, όπου βρέθηκε εκεί ο ηγούµενος
της Μονής να κατηγορείται -ακούστε γιατί- για ηθική αυτουργία
σε ρίψη βόµβας µολότοφ. Αυτά που συµβαίνουν είναι πανελλήνια
ρεκόρ. Ο άνθρωπος αυτός καταδικάστηκε σε εικοσαετή κά-
θειρξη, για ηθική αυτουργία σε ρίψη µολότοφ, όταν η Αθήνα καί-
γεται καθηµερινά και όταν δεν υπάρχει όχι σύλληψη, αλλά ούτε
καν δηµιουργεί εντύπωση πια το γεγονός αυτό, έχοντάς το θεω-

ρήσει σαν κάτι αυτονόητο και ακούγοντας τα παπαγαλάκια των
µεγάλων µέσων µαζικής ενηµέρωσης να κάνουν δηλώσεις συνέ-
χεια γι’ αυτούς τους «νεαρούς». Αυτοί οι «νεαροί» που βγαίνουν
συνέχεια, καίνε, λεηλατούν, αυτοί οι «νεαροί» βρέθηκαν πριν από
λίγες µέρες στα Ιωάννινα και επιτέθηκαν σε αστυνοµικούς τραυ-
µατίζοντας σοβαρά δύο από αυτούς, στέλνοντάς τους στο νο-
σοκοµείο και δεν έγινε ούτε εκεί καµµία προσαγωγή. 

Εδώ θέλω να συµπληρώσω και να επανέλθω στο θέµα του
Ωραιοκάστρου, για να ακούει και η ελληνική κοινωνία πόσο γε-
λοία είναι τα πράγµατα στην Ελλάδα, ότι από τους έξι που επιτέ-
θηκαν και χτύπησαν τον άνθρωπο αυτό δεν συνελήφθη κανείς,
αλλά έφυγαν, πήγαν σπίτι τους και αυτός, ο οποίος δάρθηκε ανη-
λεώς και τον οποίο είχαν βάλει κάτω και βλέπαµε στις κάµερες
ότι τον χτυπούσαν, αφού πήγε στο νοσοκοµείο και του έδωσαν
τις πρώτες βοήθειες, έχοντας σοβαρά τραύµατα, εν συνεχεία συ-
νελήφθη και πήγε στο αυτόφωρο. Αυτή είναι η δηµοκρατία σας,
ψεύτες, που ντροπιάζετε τα πάντα στην Ελλάδα! 

Και απέναντι τι έχουµε; Έχουµε µια Νέα Δηµοκρατία που προ-
σπαθεί να κάνει την Αντιπολίτευση, µια Νέα Δηµοκρατία που προ-
σπαθεί να παραστήσει, δήθεν, το πατριωτικό κόµµα της Βουλής.
Εδώ γελάνε όλοι. Το κατάντηµα που υπέστη η Νέα Δηµοκρατία
πριν λίγες µέρες ήταν πραγµατικά τροµερό, όταν δεκαέξι Βου-
λευτές της τόλµησαν να αρθρώσουν λέξη και να καταθέσουν µια
ερώτηση στην ελληνική Βουλή για το τάµα του ελληνικού έθνους,
για το τάµα που είχαν πει οι ήρωες του 1821 που έπρεπε να εκ-
πληρωθεί και να ανεγερθεί ναός του Θεού στην Ελλάδα για τον
αγώνα µας που κάναµε για την απελευθέρωση από του Τούρ-
κους. Και τι κάνανε αυτοί οι δεκαέξι Βουλευτές; Τους τράβηξε
το αυτί ο Μητσοτάκης της Bilderberg, ο Μητσοτάκης της παγκο-
σµιοποίησης, ο Μητσοτάκης της ισοπέδωσης και τους είπε ότι
αυτή η ερώτηση δεν επιτρέπεται να κατατεθεί στην ελληνική
Βουλή από τη Νέα Δηµοκρατία. Και αυτοί σαν πειθήνια όργανα
έσκυψαν το κεφάλι. Σαν δαρµένα σκυλιά πήραν την ερώτηση
αυτή και εξαφανίστηκαν. 

Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία, που δεν τολµάει να ερωτήσει
και να αγωνιστεί για τίποτα από τα εθνικά και τα ελληνικά ιδεώδη,
αλλά µάχεται µόνο για τον φιλελευθερισµό και για τίποτα άλλο.
Αυτή, επαναλαµβάνω, είναι η κατάντια. 

Δύο ακόµη πράγµατα θέλω να πω. Ο λόγος για τον οποίο πο-
λεµάτε τόσο πολύ το ελληνικό έθνος και την πατρίδα µας είναι
συγκεκριµένος. Εδώ έχουµε µια διεθνή έρευνα που έγινε πριν
από δέκα ηµέρες και λέει ξεκάθαρα γιατί εσείς, η αντεθνική Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, µαζί µε τα υπόλοιπα κόµµατα
της δήθεν Αντιπολίτευσης –γιατί τα ίδια πρεσβεύετε- πολεµάτε
τόσο πολύ τον πατριωτισµό των Ελλήνων, γιατί θέλετε να ισοπε-
δώσετε και να αλλοιώσετε την πατρίδα µας µε ορδές λαθροµε-
ταναστών. 

Σύµφωνα µε έρευνα που έγινε, στις περισσότερες χώρες δεν
φαίνεται να πολυνοιάζονται για το πού έχει γεννηθεί κάποιος,
ώστε να θεωρείται νόµιµος πολίτης. Στην Ελλάδα, όµως, διαφο-
ροποιούµαστε και το ποσοστό αυτό είναι 50%, διότι τον ενδια-
φέρει τον Έλληνα το πού έχει γεννηθεί κάποιος για να είναι
Έλληνας, όταν το ποσοστό αυτό, για παράδειγµα, στην Αυστρα-
λία είναι στο 13%, στον Καναδά 21%, στην Αµερική 32%. Η Ελ-
λάδα έρχεται στη δεύτερη θέση µετά την Ουγγαρία.

Επίσης, στην ίδια έρευνα βλέπουµε ότι οι Έλληνες θεωρούν
τα ήθη και τα έθιµα ουσιαστικό παράγοντα για το αν έχει κάποιος
την εθνική ταυτότητα της χώρας και οι Έλληνες στο 66% δηλώ-
νουν ότι αυτό πρέπει να συµβαίνει. Πάλι στη δεύτερη θέση είµα-
στε πίσω από την Ουγγαρία. Αυτά τα αποκρύπτετε και µέσα στη
Βουλή και τα µεγάλα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Τη συνοχή του
ελληνικού λαού, την αγάπη και την πίστη του ελληνικού λαού για
το έθνος, µε όσα µειονεκτήµατα κι αν έχουµε, για την πατρίδα
µας και για την ορθοδοξία µας, αυτά τα πολεµάτε µέχρις εσχά-
των. 

Και κλείνοντας, το τελευταίο πράγµα που ερωτήθηκαν είναι αν
θεωρούν ότι το κριτήριο της πίστεως είναι καθοριστικό για την
εθνική ταυτότητα. Σε παγκόσµιο επίπεδο, αυτό το ποσοστό κυ-
µάνθηκε γύρω στο 15% και στην Ελλάδα, δυστυχώς για εσάς,
ήταν σε ποσοστό 54%. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι µια Ελλάδα, η οποία καθηµερινά βοµβαρ-
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δίζεται µε πλύση εγκεφάλου και που, όπου δεν περνάει η πλύση
εγκεφάλου υπάρχει η τροµοκρατία στους Έλληνες πολίτες, οι
θέσεις µας, οι θέσεις των Ελλήνων πολιτών είναι αυτές και έρχε-
στε σε πολύ δύσκολη θέση.

Θα τελειώσω λέγοντας ότι σήµερα µάθαµε κάτι εξοργιστικό
για άλλη µια φορά. Θα τονίσουµε ότι σαν Χρυσή Αυγή είχαµε
κάνει κάποιες ερωτήσεις για κάποια παράνοµα «τουρκικά» σχο-
λεία, νηπιαγωγεία, που λειτουργούσαν στην περιοχή της Θράκης
και στην Κοµοτηνή και στη Ξάνθη µας. Είχαµε κάνει, λοιπόν, ερω-
τήσεις σαν Χρυσή Αυγή και τα είχαµε κλείσει αυτά τα παράνοµα
«τουρκικά» νηπιαγωγεία, γιατί εκεί έβαζαν τα παιδάκια ηλικίας
έξι και επτά ετών και τα µάθαιναν ότι είναι Τούρκοι και θα τους
µάθαιναν την τουρκική γλώσσα. Κάναµε, λοιπόν, κάποιες ενέρ-
γειες πριν από οκτώ µε δέκα µήνες περίπου και καταφέραµε και
κλείσαµε τέσσερα τέτοια παράνοµα «τουρκικά» νηπιαγωγεία,
που έτσι ήθελαν να δουλεύουν µέσα στη Θράκη µας. 

Και τι έκανε, λοιπόν, το ελληνικό κράτος; Αποφάσισε να κάνει
έτσι όλα τα νηπιαγωγεία της Θράκης και τα δηµόσια και µάθαµε,
λοιπόν, ότι από δω και πέρα ξεκινάει να διδάσκεται επισήµως από
τα νηπιαγωγεία της Θράκης, από τα µειονοτικά νηπιαγωγεία, η
τουρκική γλώσσα. Αυτό µάθαµε. Αυτό κάνετε! 

Στον Ερντογάν που είναι απέναντι όλη η Τουρκία και επιβου-
λεύεται τα πάντα και θέλει να ισοπεδώσει την πατρίδα µας, εσείς
απαντάτε κάνοντας δεκτά τα αιτήµατα των Τούρκων, κάνοντας
δεκτά τα απαράδεκτα αυτά σχέδια, τα οποία έχουν και αναγκά-
ζετε παιδάκια Ποµακόπουλα, τα οποία δηλώνουν ότι δεν έχουν
καµµία σχέση µε την Τουρκία, αλλά δηλώνουν Έλληνες, να τα
πετάτε µέσα στο στόµα του λύκου, µέσα στους Τούρκους, ενώ
θέλουν να το αποφύγουν, να µαθαίνουν τουρκικά. Αυτή είναι η
κατάντια σας! 

Σας είπαµε, όµως, και πάλι ότι µετά από τέτοια πλύση εγκεφά-
λου που έχετε κάνει στον ελληνικό λαό, ο ελληνικός λαός απαν-
τάει µε αυτές τις απαντήσεις που δίνει σε αυτή την έρευνα. 

Ο ελληνικός λαός θα αντισταθεί, δεν θα επιτρέψει την αλλοί-
ωση της πατρίδας µας όσο και αν τον εξαθλιώσετε, γιατί µε την
οικονοµική εξαθλίωση που έχετε επιβάλει τον έχετε κάνει να σκέ-
φτεται µόνο πώς θα πάρει κανένα πενηντάρικο παραπάνω, κα-
νένα κατοστάρικο παραπάνω στη σύνταξή του, πώς θα πάρει
κανένα επίδοµα προκειµένου να ξεχάσει τη βίαιη αλλοίωση του
ελληνικού πληθυσµού, η οποία συντελείται από όλους εσάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Λαγέ.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Κουτσούκος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για µια βουλευτική τρο-
πολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κουτσούκο, θα
δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό για µια τροπολογία. Σας πα-
ρακαλώ πολύ να περιµένετε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Θέλω να πω ότι γίνεται δεκτή η βουλευτική τροπολογία µε
γενικό αριθµό 933 και ειδικό 12 που αφορά σε ρυθµίσεις θεµά-
των που αφορούν σε δηµοσίους υπαλλήλους που υπηρέτησαν
στην παραµεθόριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αναγκάζοµαι να αλλάξω τη σειρά της τοποθέτησής µου, κύριε

Πρόεδρε, διότι προηγουµένως ένας νεοφώτιστος συνάδελφος
στη δεξιά παράταξη έδωσε από αυτή την Αίθουσα διαπιστευτή-
ρια ως µη όφειλε και επέλεξε να δώσει διαπιστευτήρια µε µια
αήθη επίθεση στην Πρόεδρο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης,
στην κ. Φώφη Γεννηµατά, παραποιώντας µάλιστα ή λέγοντας εν-
συνείδητα ψέµατα ότι είχε αναφερθεί σε συνέντευξή της ότι
εµείς θα βάλουµε σε περιπέτειες τη χώρα.

Το είπε αυτό ένας συνάδελφος, ο οποίος προσχώρησε σε µια

παράταξη, η οποία, όταν εµείς αναλάβαµε την ευθύνη για να µην
πάει η χώρα σε άτακτη χρεοκοπία, µας πετροβολούσε από το
Ζάππειο και νοµιµοποίησε µε τη ρητορική της τις πλατείες των
αγανακτισµένων για να δηµιουργήσει ρεύµα ο ΣΥΡΙΖΑ και στην
αστική τάξη και να γίνει και σήµερα Κυβέρνηση.

Μπορεί να έκανε την προσωπική του επιλογή να αποστεί από
τις διεργασίες στον χώρο της Κεντροαριστεράς και στην υπεύ-
θυνη πρότασή της για την διαµόρφωση µιας εθνικής στρατηγι-
κής για την έξοδο από την κρίση ο κ. Φωτήλας και να προσχω-
ρήσει στη λογική της «δευτέρας πλάνης που είναι χείρων της
πρώτης». 

Αυτό, όµως, σε καµµία περίπτωση δεν τον νοµιµοποιεί να µε-
τατρέπεται σε παπαγαλάκι αυτών που θέλουν να παραποιήσουν
συνειδητά τις θέσεις µας για να µας µετατρέψουν σε δεκανίκι
του ενός ή του άλλου µονοµάχου του νέου µικρού δικοµµατι-
σµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι όσες επιθέσεις
και να υποστούµε θα επιµείνουµε σε αυτή τη γραµµή και ξέρουµε
ότι θα πιεστούµε πάρα πολύ, γιατί νοµίζουν ορισµένοι ότι η θέση
της εθνικής ευθύνης µε την οποία πορευτήκαµε -και το πληρώ-
σαµε- έχει να κάνει µε τη λογική µιας συµπληρωµατικής παρα-
πληρωµατικής δύναµης στα κόµµατα της εξουσίας. 

Η δικιά µας λογική, όµως, είναι µια στάση εθνικής ευθύνης για
να υπάρξει µια πολιτική εθνικής συνεννόησης και για να υπάρξει
αυτό, πρέπει η Κεντροαριστερά να έχει ισχυρό ρόλο που θα προ-
κύψει, όπως φαίνεται, µέσα από τις επόµενες εκλογές.

Του στέλνω, λοιπόν, µήνυµα: Θα µείνουµε σταθεροί και θα αν-
τέξουµε και στα παπαγαλάκια και στους διαστρεβλωτές και
στους υπονοµευτές. 

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι
ένα νοµοσχέδιο πασπαρτού. Έχει κορµό τις διατάξεις του κανο-
νισµού για τα ευρωπαϊκά κόµµατα, αλλά πάνω εκεί «έδεσαν» δια-
τάξεις δέκα Υπουργών. Παρήλασαν ήδη αρκετοί από αυτό το
Βήµα. 

Τι αποδεικνύει αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Αποδεικνύει την µεταρρυθµιστική ένδεια και την αδυναµία
της Κυβέρνησης να διαµορφώνει µέσα από την άσκηση της πο-
λιτικής και την οργάνωση της πολιτικής προωθητικές πολιτικές.

Αυτό το νοµοσχέδιο θα µπορούσε να έχει τίτλο «τακτοποι-
ήσεις, εξυπηρετήσεις, κατεδαφίσεις», διότι ναι, κάνει ορισµένες
τακτοποιήσεις, παραδείγµατος χάριν τη ρύθµιση για τα υποθη-
κοφυλακεία και θα αναφερθώ σε αυτήν. Κάνει, όµως, αρκετές
εξυπηρετήσεις, στους εργολάβους, παραδείγµατος χάριν, που
δεν θα πληρώνουν την προκαταβολή του φόρου ή στα ληγµένα
φυτοφάρµακα του κ. Αποστόλου. Και φυσικά κατεδαφίζει και ορι-
σµένες πολιτικές που πρόσφατα ψηφίσαµε εδώ, όπως είναι η
διαδικασία της κινητικότητας στο δηµόσιο. Δεν βλέπω σήµερα
την κ. Γεροβασίλη.

Έρχοµαι, λοιπόν, σ’ έναν-έναν από τους Υπουργούς. Θα ξεκι-
νήσω µε τον παριστάµενο, τον κ. Κοντονή, µε τον οποίο είχαµε
και µία αντιπαράθεση στον Πύργο διότι, ενώ εγώ εζήτησα τον
λόγο για να του πω ότι είναι θετική η ρύθµιση για τα υποθηκο-
φυλακεία, έστω και µετά από είκοσι µήνες, προέβαλε µία δήλωση
του κ. Μανιάτη για άλλο θέµα, για να διαστρεβλώσει τις απόψεις
µας ενώπιον πενήντα ανθρώπων ότι εµείς διαφωνούµε.     

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Για το ίδιο θέµα ήταν, κύριε
Κουτσούκο. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Έστω και µε καθυστέρηση, είναι θε-
τική αυτή η ρύθµιση. Το είπε ο ίδιος ότι είναι κλειστά τα υποθη-
κοφυλακεία στον Πύργο, στην Αµαλιάδα και αλλού και πρέπει να
λύσουµε το θέµα, ώσπου να έρθει συνολικότερη ρύθµιση. 

Ο κ. Αποστόλου ήταν εδώ προ ολίγου κι έφυγε. Πέρα από τις
τακτοποιήσεις που κάνει µε τις διατάξεις που έχει µέσα, µία από
τις οποίες απέσυρε, έχει υπάρξει ένα θέµα για το οποίο έχουµε
καταθέσει τροπολογία.

Είναι η υπόθεση της δακοκτονίας. Αφορά όλους τους ελαιοπα-
ραγωγικούς νοµούς της Ελλάδας, σχεδόν όλη την Ελλάδα, την
τρίτη ελαιοπαραγωγική χώρα στην Ευρώπη, που η παραγωγή
της εξαρτάται από τον δάκο και από τη συλλογική καταπολέµησή
του. 

5408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κάναµε ερώτηση όλοι, σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, και σήµερα καταθέσαµε τρο-
πολογία γιατί ένας Γενικός Γραµµατέας, κύριε Υπουργέ, –ανα-
φέροµαι σε εσάς τώρα, κύριε Σκουρλέτη- ονόµατι Αντώνογλου,
µε έγγραφό του προς εσάς και όλες τις περιφέρειες λέει: «Εµείς
ως Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης δεν έχουµε καµµία ευθύνη.
Κάντε τους διαγωνισµούς κι όλα τα παρεπόµενα». 

Μας είπατε εσείς ότι θα γίνει όπως τις προηγούµενες χρονιές.
Θέλουµε να µας το διευκρινίσετε, διότι αυτό το έγγραφο, που
είναι επίσηµο κυβερνητικό, το υπογράφει ένας γενικός γραµµα-
τέας και αναιρεί όλες τις προηγούµενες διαδικασίες, διότι δια-
γωνισµός είχε γίνει και πέρυσι και πρόπερσι και µε µεγάλες εκ-
πτώσεις. Θέλουµε, λοιπόν, µία διευκρίνιση, να µάθουν οι ενδια-
φερόµενοι ότι θα γίνει διαγωνισµός. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Το διευκρίνισα πριν. Θα γίνει διαγωνισµός, όπως και τις
προηγούµενες χρονιές. Ρωτήστε τον κ. Κεγκέρογλου.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ωραία. Γίνεται δεκτό και συνεχίζω.
Άρα να επιπλήξετε τον κ. Αντώνογλου. 

Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα που αφορούν τον κ. Τσακαλώτο.
Κάναµε σήµερα επίκαιρη ερώτηση για να έρθει ο κ. Τσακαλώτος,
ο κρυπτόµενος, στη Βουλή για να µας πει τι έγινε µε τη διαπραγ-
µάτευση. Μας ενηµέρωσε ότι απαντά θετικά στο αίτηµα της
Νέας Δηµοκρατίας και θα έρθει την Τρίτη στην Επιτροπή Οικο-
νοµικών. Θα τα πούµε εκεί. 

Υποτίθεται ότι σήµερα ήταν η τρίτη µέρα των πανηγυρισµών
µετά τη Δευτέρα. Δεν ανταποκρίθηκαν, όµως, στην έκκληση του
πανηγυρισµού οι πολίτες, διότι έχουν καταλάβει ότι αυτό που
λένε «net» είναι ότι κάποιοι θα πληρώσουν, ότι κάποιοι θα χά-
σουν. 

Έρχοµαι, όµως στην τροπολογία του, κύριε Πρόεδρε. Έχει κα-
ταθέσει µία τροπολογία που εδώ µας την παρουσίασε σαν µια
απλή διεκπεραιωτή διαδικασία. Ο κ. Τσακαλώτος σκόπιµα στην
αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου λέει ότι τροποποιεί τον
ν.3864/2010, ο οποίος ήταν ο νόµος της ίδρυσης του ΤΧΣ, που
είχε πολεµήσει τότε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Ο κ. Τσακαλώτος, λοιπόν, τροποποιεί τις δικές του διατάξεις,
µε βάση τις οποίες εκχώρησε τη δηµόσια περιουσία για ενενήντα
εννέα χρόνια στους δανειστές και µε βάση τις οποίες οι δανει-
στές έχουν τον έλεγχο του ΤΧΣ κι αν δεν δώσει τη σύµφωνη
γνώµη του το Eurogroup, δεν ορίζεται η διοίκηση. Κάτω από
αυτές τις δυσλειτουργίες, πάρα πολλοί παραιτούνται. Δεν µπορεί
να είναι υποτακτικοί κανενός. Αυτή είναι η ουσία. Λόγω αυτής
της αδυναµίας λειτουργίας του ΤΧΣ, δεν έχει και σηµαντικές πα-
ρεµβάσεις το ελληνικό δηµόσιο ως κύριος µέτοχος πολλών συ-
στηµικών τραπεζών, στις οποίες αλωνίζουν ορισµένοι επενδυτές
της µειοψηφίας. Αυτή είναι η αλήθεια για τον κ. Τσακαλώτο. 

Κι επειδή υπήρξε ο διάλογος µε τον κ. Σκουρλέτη, να µου δώ-
σετε ακόµα δύο λεπτά για να αναφερθώ σε δύο, κατά τη γνώµη
µου, σοβαρά θέµατα.

Για την κινητικότητα, που ψηφίσαµε την άλλη φορά, είπαµε
στην κ. Γεροβασίλη ότι δεν θα υλοποιηθεί, γιατί δεν έχετε ηλε-
κτρονική πλατφόρµα. Τώρα έρχεται εδώ και νοµιµοποιεί όλες τις
αποσπάσεις. Υπονοµεύει, δηλαδή, αυτό που η ίδια εισηγήθηκε. 

Η ρύθµιση που φέρνει ο κ. Αποστόλου για τους ΓΟΕΒ, µπορεί
να λύνει επιµέρους θέµατα. Εάν, όµως, δεν προχωρήσει µια
βαθιά µεταρρύθµιση ενοποιώντας τους οργανισµούς ανά πε-
ριοχή, δεν πρόκειται να λύσουµε αυτό το θέµα. 

Και η ρύθµιση που φέρνει ο κ. Παπαδηµητρίου -τα λέω τώρα
πολύ γρήγορα, γιατί είπαµε ότι είναι δέκα Υπουργοί- για τις ανα-
βολές των εκλογών στα επιµελητήρια, είναι µια ρύθµιση για να
κερδίσουµε χρόνο. Η Κυβέρνηση έπρεπε να είχε βρει τρόπο, σε
διάλογο µε τα επιµελητήρια, να ενισχύσει αυτόν το θεσµό ως
θεσµό αναπτυξιακό ιδίως στην περιφέρεια και όχι να δίνει συνε-
χείς αναβολές. Αυτό δείχνει µία αδυναµία επεξεργασίας πολιτι-
κών.

Άρα, για να µην καταχρώµαι τον χρόνο, κύριε Υπουργέ, όπως
είπε και ο εισηγητής µας µε την αρχή του νοµοσχεδίου πασπαρ-
τού, που δεν υπάρχει, δεν µπορεί να είναι κανείς σύµφωνος. Δια-
τάξεις µε τις οποίες συµφωνούµε, θα τις ψηφίσουµε και φυσικά

δεν θα ψηφίσουµε αυτές που είναι τακτοποιήσεις κάθε είδους
και έχουν σαν στόχο να εξυπηρετήσουν διαφόρων ειδών πελα-
τείες µε τον τρόπο που το κάνει συχνά ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παίρνω τον
λόγο διότι έγινε µία αναφορά από τον κ. Κουτσούκο σε σχέση µε
τη δήλωση του κ. Μανιάτη, στην οποία είχα αναφερθεί. Αναφέρ-
θηκα και σήµερα χωρίς να τον κατονοµάσω. 

Η δήλωση αφορούσε τα υποθηκοφυλακεία, κύριε συνάδελφε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Και αφορούσε τον τρόπο µε τον
οποίο αποκαθίστανται…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεν υπάρχει τέτοια δήλωση.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Υπάρχει.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Σας διαψεύδω και σας καλώ να την

καταθέσετε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ένα λεπτό, κύριε Κουτσούκο.
Μην µε προκαλείτε...

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Σας προκαλώ, γιατί στον Πύργο πή-
γατε να µου στερήσετε τον λόγο. Εδώ είναι Βουλή, όµως.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Κουτσούκο, για ηρεµήστε
λίγο και ακούστε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Καταθέστε τη δήλωση στα Πρα-
κτικά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):Ο κ. Μανιάτης έκανε δήλωση
στο ραδιόφωνο και µάλιστα αναφέρθηκε την εποµένη σε όλο τον
ηµερήσιο Τύπο….

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Σταµατήστε, να ακούσετε. Το καταλαβαίνουµε ότι έχετε έναν
διχασµό. Άλλα είχε δηλώσει εδώ και σωστά εσείς άλλα ψηφίζετε.
Σωστά; 

Ο κ. Μανιάτης, λοιπόν, είπε ότι ο τρόπος µε τον οποίο ρυθµί-
ζεται το θέµα των εργαζοµένων στα υποθηκοφυλακεία, είναι ρου-
σφετολογικός µηχανισµός του ΣΥΡΙΖΑ. 

Εσείς πολύ σωστά έχετε αντιληφθεί ότι κανένας ρουσφετολο-
γικός µηχανισµός δεν υπάρχει. Η δήλωσή του είχε σχολιαστεί
αρνητικότατα από τους δηµοσιογράφους την εποµένη µέρα των
δηλώσεων. Αφού, όµως, µου ζητάτε να την καταθέσω, θα γίνει
αποµαγνητοφώνηση και θα σας κατατεθεί. Συνεννοούµαστε απο-
λύτως. Και σας παραπέµπω σε όλες τις εφηµερίδες, οι οποίες
ήταν απολύτως αρνητικές σε αυτά που είχε πει ο κ. Μανιάτης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έγινε
κατανοητό. Η διευκρίνιση έγινε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εγώ πάντως χαίροµαι που
υπερψηφίζετε τη διάταξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σκουρλέτης για νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Είναι νοµοτεχνικές που αφορούν σε κάποιες παραγρά-
φους του άρθρου 38.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Παναγιώτης Σκουρλέτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος για επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, δεν πρόκειται

περί νοµοσχεδίου. Τροπολογίας απάνθισµα αποτελεί το κείµενο
που συζητάµε σήµερα. Είναι τριάντα οκτώ βουλευτικές και υ-
πουργικές τροπολογίες και άλλα σαράντα επτά άρθρα χωρίς
καµµία συνάφεια, χωρίς καµµία συνοχή που µοιάζουν και αυτά
µε τροπολογίες. Σας καλούµε, έστω και τώρα, να αναλογιστείτε
και να προβληµατιστείτε για τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετείτε. 

Ο τρόπος µε τον οποίο νοµοθετεί η Κυβέρνηση είναι απτή από-
δειξη για τον τρόπο µε τον οποίο κυβερνάει τον τόπο, δηλαδή µε
προχειρότητα, αποσπασµατικά, χωρίς αρχή και τέλος, ανερµά-
τιστα. Εάν έστω και τώρα προβληµατιστείτε για τον τρόπο µε τον
οποίο νοµοθετείτε, υπάρχει η πιθανότητα, σε ένα δεύτερο χρόνο,
να προβληµατιστείτε και για τον τρόπο µε τον οποίο κυβερνάτε.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού δεν πρόκειται για
νοµοθεσία, πρόκειται για κοροϊδία του ελληνικού λαού, η οποία
οµοιάζει σε µεγάλο βαθµό µε τη νέα επιχείρηση εξαπάτησης που
έχετε στήσει περί δήθεν συµφωνίας χωρίς επώδυνα µέτρα.

Έχει µάθει, όµως, ο ελληνικός λαός από τα παθήµατά του και
γνωρίζει ότι το ψέµα έχει κοντά ποδάρια. Μάλιστα, το ψέµα του
ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει καθόλου πόδια. Είναι µια σκέτη φούσκα, η οποία
έσκασε από την πρώτη µέρα. 

Και εµφανίστηκε σήµερα εδώ ο κύριος Υπουργός Οικονοµίας,
ο οποίος, όµως, απέτυχε οικτρά ως κυβερνητικός παράκλητος.
Δεν κόµισε στην Αίθουσα και στο Σώµα ούτε παρηγορία, ούτε
δύναµη, ούτε παραµυθία. Περιορίστηκε στα ίδια χιλιοειπωµένα
παραµυθάκια περί δήθεν σκληρής διαπραγµάτευσης. Και τι µας
είπε ο κ. Τσακαλώτος στην Αίθουσα; Ότι δεν γνωρίζει το περιε-
χόµενο του πακέτου. Και ψέλλισε και κάτι περί αυγών που σπά-
ζουν ή δεν σπάζουν στα καλάθια, απόδειξη ότι είναι σε πλήρη
σύγχυση και έχει χάσει και τα αυγά και τα πασχάλια.

Όµως, ενώ όλο αυτό το διάστηµα σας κατηγορούσαµε ότι
είστε θιασώτες του λατινοαµερικάνικου µοντέλου και του εθνο-
λαϊκίστικου κοµµουνισµού των λατινικών χωρών, ότι είστε θιασώ-
τες, θαυµαστές, υποστηρικτές του Μαδούρο, πάντα είχαµε µία
αµφιβολία µήπως είναι ο αντιπολιτευτικός µας οίστρος που µας
οδηγεί σε αυτές τις διαπιστώσεις. 

Ειλικρινά, δεν περίµενα σε αυτή την Αίθουσα της δηµοκρατίας
και της ελευθερίας -ιδιαίτερα αυτή την εποχή που ο λαός της Βε-
νεζουέλας ανεβαίνει τον δικό του Γολγοθά- να υπάρχουν φωνές
από την Συµπολίτευση, οι οποίες, επικαλούµενες στατιστικά στοι-
χεία του ΟΗΕ, να υποστηρίζουν ότι η ακραία φτώχεια στη Βενε-
ζουέλα είναι µόλις 5% ενώ το 15%, σύµφωνα µε τα ίδια στατι-
στικά στοιχεία, ψάχνει στα σκουπίδια για τροφές, να µας πει ότι
η Βενεζουέλα έχει χαµηλό χρέος 30% επί του ΑΕΠ και ότι κτίστη-
καν ενάµισι εκατοµµύριο κατοικίες. 

Θέλω να θυµίσω και στους παλαιότερους, ότι η στατιστική
ευηµερούσε και στη Ρουµανία επί Τσαουσέσκου. Και εκεί δεν
υπήρχαν άστεγοι. Στα µπλοκ είχε ο καθένας το σπίτι του. Όµως,
µέσα στο ίδιο του το σπίτι, µέσα στην ίδια του την οικογένεια,
είχε και από έναν σπιούνο της Σεκιουριτάτε. Και ο Τσαουσέσκου
χαµηλό χρέος είχε. Η χώρα ήταν διεθνώς αποµονωµένη, όµως.
Και η ανεργία χαµηλή ήταν και όλοι είχαν εργασία, αλλά κανείς
δεν µπορούσε να βγει από τα σύνορα της «µεγάλης φυλακής».
Δεν θέλω, βεβαίως, να σας υπενθυµίσω τι τέλος επιφύλαξε ο ευ-
τυχισµένος, κατά τη στατιστική, λαός της Ρουµανίας στον Τσα-
ουσέσκου. 

Ας τα αφήσουµε, όµως, αυτά. Κυρίες και κύριοι της Πλειοψη-
φίας, τα ψέµατα τελείωσαν. Εσείς, όλοι µαζί και ο καθένας ξεχω-
ριστά, είστε πλέον αντιµέτωποι µε τις προσωπικές σας και τις
πολιτικές σας ευθύνες. Όσο κι αν οι Υπουργοί της Κυβέρνησης
επιδίδονται σε ένα ψυχολογικό µασάζ µε τα δήθεν ισοδύναµα,
µε τις δήθεν ελαφρύνσεις και το µηδενικό δηµοσιονοµικό απο-
τύπωµα, εσείς είστε που θα κληθείτε να αποφασίσετε για την αιχ-
µαλωσία επί πολλά χρόνια του ελληνικού λαού µε την ψήφο σας.
Πρόκειται για µέτρα πέρα από το πρόγραµµα. Είναι ολοφάνερο
ότι συζητάµε για ένα νέο, διαρκές µνηµόνιο. 

Και µην ξεχνάτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα επώδυνα
µέτρα είναι τοις µετρητοίς, οι όποιες ελαφρύνσεις είναι επί πι-

στώσει. Και εννοώ ότι 1-1-2019, όποιες και αν είναι οι επιδόσεις
της ελληνικής οικονοµίας, τα µέτρα θα εφαρµοστούν, ενώ οι ελα-
φρύνσεις θα εφαρµοστούν µόνο εάν επιτύχουµε τα γιγαντιαία
πλεονάσµατα του 3,5% και µόνο µετά από τη συµφωνία των δα-
νειστών. 

Ήρθε η ώρα να µετρήσετε τη σκιά σας καταµεσήµερο, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, καταµεσήµερο κάτω
από τον καυτό ήλιο των απαιτήσεων και όχι το σούρουπο της
ανεύθυνης αντιπολίτευσης και της δήθεν ηρωικής διαπραγµά-
τευσης. Το σούρουπο, η σκιά ξεγελάει.

Πολύ σύντοµα θα αναφερθώ και σε δύο άρθρα του νοµοσχε-
δίου. 

Το άρθρο 31 βασίζεται στις δοµικές αδυναµίες του ν.3920/
2011. Δικαιούχος εµπορικής εκµετάλλευσης είναι ο διαχειριστής.
Στην προκειµένη περίπτωση είναι η ΣΤΑΣΥ και όχι ο ΟOΣΑ, που
είναι η µητρική εταιρεία ή η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», που είναι η κατα-
σκευάστρια. Άλλωστε και σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες δικαιού-
χος εµπορικής εκµετάλλευσης είναι ο operator και όχι κάποιος
άλλος. 

Το άρθρο αυτό δεν θα εφαρµοστεί, κύριε Υπουργέ, διότι προ-
σκρούει και σε µη αναθεωρηθείσες διατάξεις του ν.3920/2011. 

Όσο για το άρθρο 39 είναι µια καταφανής προσπάθεια τακτο-
ποίησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Δηµιουργείτε δικαιούχους µετάταξης δύο ταχυτήτων. Ακυρώ-

νετε τον δικό σας νόµο για την κινητικότητα. Όποιος είχε την
πληροφόρηση, προώθησε την απόσπασή του πριν την ψήφιση
του νόµου για την κινητικότητα στις 2 Δεκεµβρίου του 2016 -εν-
δεχοµένως και µε ρουσφετολογικά κριτήρια- και σήµερα καθί-
σταται δικαιούχος µετάταξης. Δύο κατηγορίες δικαιούχων! 

Πολύ φοβάµαι ότι το µόνο κριτήριο για να µετατραπούν αυτές
οι αποσπάσεις σε µόνιµες µετατάξεις, ήταν ένα και µοναδικό: η
προσπάθειά σας για δηµιουργία κοµµατικού στρατού. Το µονα-
δικό κριτήριο ήταν ότι τη συντριπτική πλειοψηφία αυτών των
αποσπάσεων την είχαν υπογράψει οι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ, δικά
µας παιδιά, δηλαδή, στην πλειοψηφία τους. 

Όµως, όσο εσείς προσπαθείτε να δηµιουργήσετε κοµµατικό
στρατό µέσα από διατάξεις και τροπολογίες, η κοινωνία συνεχώς
θα σας γυρίζει την πλάτη µέχρι την ώρα που µε θόρυβο, µε πά-
ταγο θα καταρρεύσετε. Η ελληνική κοινωνία σήµερα ενδιαφέρε-
ται για το µέλλον της και την επιβίωσή της και όχι για τις δικές
σας επιλεκτικές τακτοποιήσεις. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής θέλει να κάνει µια διευκρί-
νιση.

Κύριε Κεγκέρογλου, η απάντηση είναι κυρίως για τον κ. Κου-
τσούκο. Αφορά το προηγούµενο θέµα.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχω να καταθέσω τη δήλωση
του κ. Μανιάτη, αφού µας προκαλείτε.

Η συνέντευξη είναι στην ΕΡΤ1 στις 4-2-2017 και αναφέρει, αγα-
πητοί κύριοι συνάδελφοι: «Διάβασα µια είδηση που συνιστά µια
σκανδαλώδη απόπειρα της Κυβέρνησης να διορίσει άλλους
επτακόσιους δηµοσίους υπαλλήλους χωρίς ειδικά προσόντα. Το
Υπουργείο Δικαιοσύνης ανακοίνωσε χθες το βράδυ ότι θα κατα-
θέσει νοµοθετική ρύθµιση, σύµφωνα µε την οποία τα άµισθα
υποθηκοφυλακεία, περίπου τριακόσια ογδόντα σε όλη τη χώρα,
θα γίνουν δηµόσιες υπηρεσίες. Δηλαδή, όλοι όσοι όλα αυτά τα
χρόνια έχουν συνεργασία µε τους άµισθους υποθηκοφύλακες,
που είναι παιδιά τους, εγγόνια, ανίψια, εµµέσως µετατρέπονται
σε δηµοσίους υπαλλήλους, γιατί οι συµβάσεις τους θα γίνουν
συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου».

Την καταθέτω στα Πρακτικά. Είναι η δήλωση του κ. Μανιάτη.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
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στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κατά πρώτον, κύριε Πρόεδρε, από την ίδια τη δήλωση αντι-
λαµβάνεται η Βουλή ότι δεν ανταποκρινόταν στη νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Εµείς δίνουµε λύση στα άµισθα
υποθηκοφυλακεία, τα οποία ήταν κλειστά και τα οποία έπρεπε
να λειτουργήσουν άµεσα και δεύτερον, δεν πρόκειται περί κανε-
νός ρουσφετολογικού µηχανισµού. Ήταν λάθος του κ. Μανιάτη.
Να το παραδεχθείτε και να µη µας λέτε ότι εµείς δεν καταλαβαί-
νουµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αφορά σε άλλο θέµα η δήλωση. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Υπουργέ, θα σας

απαντήσω σε λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, από

την ώρα που και εσείς και ο κ. Κουτσούκος συµφωνήσατε στο
διά ταύτα, ας θεωρήσουµε ότι τα προηγούµενα δεν ισχύουν. Τι
να κάνουµε τώρα;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Και την επόµενη µέρα, αν συ-
νεχίσουµε, θα καταθέσω και τον ηµερήσιο Τύπο, που λέει ότι
είναι απαράδεκτη αυτή η τοποθέτηση. 

Εγώ χαίροµαι, κύριε Πρόεδρε… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

συµφωνήσει στο διά ταύτα. Τι το ξύνουµε το παρελθόν;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όχι, δεν θα µας λένε ότι η δή-
λωση αυτή δεν αφορούσε την συγκεκριµένη υπόθεση. Αφορού-
σε τη συγκεκριµένη υπόθεση. Ήταν λάθος δήλωση και χαίροµαι
σήµερα που το κόµµα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης υπερ-
ψηφίζει τις συγκεκριµένες διατάξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κ. Γάκης έχει τον
λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι

µια καλή συγκυρία που συζητούµε το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, λίγες µόνο µέρες µετά τις θετικές για τη χώρα
µας εξελίξεις στο Eurogroup της 20ης του Φλεβάρη. 

Στη συµφωνία αυτή διαφαίνεται κυρίως µια αλλαγή στην ευ-
ρωπαϊκή πολιτική της λιτότητας και επιβεβαιώνεται η ανάγκη αλ-
λαγής του µείγµατος της οικονοµικής πολιτικής προς όφελος της
κοινωνίας µέσα από µια αναπτυξιακή προοπτική και δυναµική.

Σε αυτή την κατεύθυνση, δεν µπορεί να λείπουν οι πολιτικές
δυνάµεις. Θα πρέπει να τη στηρίξουµε. Είναι µια στρατηγική που
βάζει και τη χώρα µας µπροστά σε µια τέτοια διαδικασία. Άρα θα
πρέπει και η Αντιπολίτευση να το λάβει σοβαρά υπ’ όψιν της, έτσι
ώστε να καθορίσει τις πολιτικές της δράσεις και τις στοχεύσεις
της. 

Ας µην απογοητεύονται, όµως, οι Κασσάνδρες της Νέα Δηµο-
κρατίας, που µε «ταξικό» σθένος υπερασπίζονται τις αποτυχηµέ-
νες πολιτικές της περιόδου 2010-2014. Γιατί όσα επιτεύχθηκαν
-και αυτό είναι το σηµαντικότερο– βασίστηκαν στις δικές µας τεκ-
µηριωµένες προτάσεις, που µε συνέπεια διατυπώσαµε στη δια-
πραγµάτευσή µας µε τους θεσµούς για την ολοκλήρωση του
προγράµµατος. Είναι µια δύσκολη διαδικασία, που δεν έχει φτά-
σει ακόµη στο τέλος της, όταν, µάλιστα, κανείς στέκεται σταθερά
απέναντι από τα συµφέροντα των µεγάλων, στην πλευρά των
συµφερόντων των αδύναµων κοινωνικών οµάδων. 

Δίνοντας έµφαση, λοιπόν, στην ανάπτυξη, στη δηµιουργία θέ-
σεων εργασίας και στις στοχευµένες ελαφρύνσεις στις πιο ευαί-
σθητες κοινωνικές οµάδες, προχωρούµε στην ολοκλήρωση µιας
συµφωνίας, που θα έχει στρατηγικά αποτελέσµατα, θετικά για
την κοινωνία. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, είµαστε αισιόδοξοι για τις προοπτικές που
ανοίγονται. Υπάρχει χώρος για βελτίωση τόσο στη φορολογία
όσο και στο µέτωπο των δαπανών. Θα συνεχίσουµε να κινούµα-
στε µε το βλέµµα στραµµένο στην κοινωνία, σχεδιάζοντας και
υλοποιώντας ολοκληρωµένες µεταρρυθµίσεις µέχρι την οριστική
έξοδο από την κρίση, για µια κοινωνία, όµως, όρθια. 

Στο πλαίσιο αυτό, η ολοκλήρωση νοµοθετικών πρωτοβουλιών
που εκσυγχρονίζουν τη λειτουργία των δοµών του κράτους και
εξυπηρετούν τις κοινωνικές ανάγκες της πλειονότητας των πο-

λιτών, όπως οι ρυθµίσεις στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα,
αποτελεί κυβερνητική µας δέσµευση, αλλά ταυτόχρονα και µια
µεταρρύθµιση που δίνει λύσεις και επιταχύνει το κυβερνητικό
έργο. 

Παράλληλα, µας δίνεται η ευκαιρία να απαντήσουµε µε ρεαλι-
σµό στις σύνθετες απαιτήσεις λειτουργίας ενός σύγχρονου ευ-
ρωπαϊκού κράτους, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα ιδιαίτερα γεωµορ-
φολογικά χαρακτηριστικά των περιφερειών µας, όπως είναι η νη-
σιωτικότητα, αλλά και νοµοθετώντας µε κριτήρια που συµβάλ-
λουν στην επίτευξη της κοινωνικής δικαιοσύνης, επιλύοντας ει
δυνατόν τα περισσότερα χρόνια προβλήµατα γραφειοκρατικής
αντιµετώπισης των συµπολιτών µας, νοµοθετώντας µε ευρύτερα
συναινετικό τρόπο, τουλάχιστον σε µικρά αλλά εξίσου σηµαντικά
ζητήµατα που ταλαιπωρούν τους εργαζόµενους σε προβληµατι-
κές περιοχές, όπως είναι οι παραµεθόριες. 

Στο πλαίσιο αυτό, κύριε Πρόεδρε και κύριοι Υπουργοί, οι Βου-
λευτές Δωδεκανήσου του ΣΥΡΙΖΑ, µε τη στήριξη, όµως, όλων
των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης, του Μάνου Κόνσολα και
του καθηγητή Δηµήτρη Κρεµαστινού, καταθέσαµε µια τροπολο-
γία, η οποία έχει ξανακατατεθεί και την υπέγραφαν όλοι µαζί
τότε. Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 933 και ειδικό αριθµό
12, που αφορά στη ρύθµιση του θέµατος της επιδότησης για την
αγορά πρώτης κατοικίας στους δηµόσιους υπαλλήλους και
στους υπαλλήλους των ΟΤΑ που υπηρετούσαν σε παραµεθόριο
περιοχή. Είναι µια πολύχρονη προσπάθεια, που σήµερα βρίσκει
τη δικαίωσή της. Και αυτό οφείλεται στην ευαισθησία του Υπουρ-
γού, ο οποίος µε πολύ θετικό τρόπο έδειξε τον δρόµο της λύσης. 

Καλώ όλα τα κόµµατα να σταθούν θετικά στην ψήφιση αυτής
της τροπολογίας και να µη σταθούν απέναντι, όπως στο επίδοµα
της δέκατης τρίτης σύνταξης. Μην το αρνηθείτε αυτό στους ερ-
γαζόµενους και στους ανθρώπους που υπηρετούν στην παραµε-
θόριο. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι θα είναι µεγάλο πολιτικό
λάθος. 

Στην τροπολογία αυτή ορίζεται µε σαφήνεια -για να ξέρει ο κό-
σµος περί τίνος πρόκειται ο τρόπος υπολογισµού της απαιτού-
µενης δεκαετούς παραµονής του υπαλλήλου στην παραµεθόριο.
Πιο συγκεκριµένα, στην τροπολογία –προσθήκη, που έκανε δε-
κτή ο Υπουργός, αναφέρεται ότι για τον υπολογισµό της δεκαε-
τούς υποχρεωτικής παραµονής των υπαλλήλων στην παραµεθό-
ριο περιοχή, συνυπολογίζεται και ο χρόνος της αποχής του από
την υπηρεσία λόγω λήψης άδειας ανατροφής ανήλικων τέκνων.
Δηλαδή, υπάρχουν περιπτώσεις στην παραµεθόριο, στις οποίες
άνθρωποι πήραν την επιδότηση για αγορά πρώτης κατοικίας -
γυναίκες κυρίως- αλλά όταν µπήκαν στη διαδικασία της άδειας
ανατροφής ανήλικων τέκνων ο χρόνος αυτός δεν υπολογιζόταν
στη δεκαετία. Αυτό είχε σαν αποτέλεσµα στο τέλος να µην συµ-
πληρώσουν τη δεκαετία και να έρθει το κράτος και να ζητάει
πίσω όλη την επιδότηση, µε κίνδυνο να κατασχεθούν τα σπίτια
τους. 

Η τροπολογία προβλέπει ότι σε περίπτωση συνταξιοδότησης
του δικαιούχου της επιδότησης, η δήλωση παραµονής επί µιας
δεκαετίας θα αφορά συνολικά τον χρόνο τοποθέτησης και υπη-
ρεσίας του στην παραµεθόριο. 

Επίσης, δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν ο συνολικός χρόνος παραµο-
νής από τη λήψη της επιδότησης, εφόσον κατά την αποχώρηση
του υπαλλήλου αυτός έχει ήδη συµπληρωµένη αθροιστικά υπο-
λογισµένη χρονική διάρκεια δεκαετίας στην ίδια περιοχή. 

Αυτή η τροπολογία αποτελεί, όπως σας είπα, ένα αίτηµα της
κοινωνίας της παραµεθορίου περιοχής, µια προσπάθεια των αν-
θρώπων που εργάστηκαν, συνέβαλαν στη διατήρηση και στην
ενίσχυση της κοινωνικής, πολιτικής και οικονοµικής ζωής στις πα-
ραµεθόριες περιοχές και αποσαφηνίζει µε ρητό τρόπο τον υπο-
λογισµό της δεκαετίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης
Κεντρώων κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστακας για δώδεκα λεπτά. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Θα µιλήσω πολύ λιγότερο. Γι’ αυτό κρίνω ότι δεν πρέπει
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να ανέβω στο Βήµα. 
Δεν θα µιλούσα σήµερα, καθώς πιστεύω ότι θα επαναλαµβα-

νόµουν και θα έλεγα αυτά που λέω συνήθως σε κάθε νοµοσχέ-
διο, που αφορούν τον τρόπο της νοµοθέτησης, που δυστυχώς,
είναι µια πολύ κακή νοµοθέτηση και αυτή. Στην προηγούµενη
Ολοµέλεια είχαµε το άρθρο-σκούπα, όπου περιλάµβανε τα
πάντα. Τώρα, έχουµε ένα πολυνοµοσχέδιο-σκούπα µε δέκα Υ-
πουργεία να εµπλέκονται και µε πάρα πολλές τροπολογίες. Δεν
νοµίζω ότι πρέπει να νοµοθετούµε έτσι, καθώς µόνο λάθη συµ-
βαίνουν. Και βλέπουµε ότι το καταλαβαίνετε κι εσείς αυτό, αφού
κάθε δυο µήνες φέρνετε σε καινούργια νοµοσχέδια διορθώσεις,
τροποποιήσεις, βελτιώσεις -όπως θέλετε πείτε τα- νόµων που εί-
χατε ψηφίσει εσείς οι ίδιοι πριν λίγο καιρό. 

Αυτό είναι ντροπή για όλους µας, όχι µόνο για εσάς και νοµίζω
ότι ο Πρόεδρος της Βουλής πρέπει να κάνει άµεσα κάτι γι’ αυτό.
Κι εσείς, όµως, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ όταν ήσασταν Αντιπο-
λίτευση νοµίζω ότι δεν επικροτούσατε τέτοιου είδους πολιτικές.
Θα έπρεπε, λοιπόν, να δείξετε την απαραίτητη σοβαρότητα και
να το κατακρίνετε. Δυστυχώς κάτι τέτοιο δεν συµβαίνει. 

Το άλλο παράδοξο, το οποίο µε προκάλεσε τελικά για να έχω
έναν µικρό και σύντοµο λόγο σήµερα, ήταν οι τοποθετήσεις κά-
ποιων συναδέλφων, κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι είπαν ότι
έχουµε θετική εξέλιξη µετά το Eurogroup. Ποια είναι αυτή η θε-
τική εξέλιξη; Είναι πραγµατικά παράδοξο το να συγκρούονται
ακόµη και οι γνώµες µεταξύ σας. Ο ένας λέει ότι απλώς συµβι-
βαζόµαστε. Ο άλλος λέει ότι έχουµε θετικές εξελίξεις. Ποιες είναι
οι θετικές εξελίξεις; Η επιπλέον καθυστέρηση; Δεν έχουµε συµ-
φωνία ακόµη. Εκτός εάν έχετε και δεν την καταλαβαίνουµε. 

Πολλοί από εσάς, επίσης, ζητάτε την υποστήριξη των υπόλοι-
πων κοµµάτων µέσα στη Βουλή. Πολύ ευχαρίστως να τη δίναµε.
Ας υπήρχε, όµως, µια αµοιβαία συνεργασία, µια τυπική, έστω,
διακοµµατική διαβούλευση, έτσι ώστε να µπορούµε κι εµείς να
πούµε, «Ναι, θα σας στηρίξουµε, γιατί πήρατε κάποιες ιδέες µας,
κάποιες προτάσεις µας». Τίποτα. 

Άκουσα τον κ. Τσακαλώτο το πρωί να λέει, «Δεν µπορώ να σας
πω ποια είναι τα κριτήρια και ποιες οι προϋποθέσεις για να συµ-
φωνήσουµε». Πώς θέλετε εµείς να σας υποστηρίξουµε; Θα ζη-
τήσετε από εµάς συναίνεση την τελευταία στιγµή, δηλαδή όταν
µας φέρετε το τελεσίδικο νοµοσχέδιο, που πολύ φοβάµαι ότι
µπορεί να το φέρετε σε ένα άρθρο; Θέλετε να συµµετέχουµε κι
εµείς σε κάτι, το οποίο έχετε οργανώσει µόνοι σας; Δεν είναι
σωστό αυτό. Δεν είναι αυτό που ζητάει ο ελληνικός λαός. Δεν
είναι αυτό που ζητάει η ελληνική κοινωνία. Και, δυστυχώς, εν
πρόκειται µε αυτόν τον τρόπο να δούµε ανάκαµψη στην οικονο-
µία µας. 

Πραγµατικά, η κοινωνία δεν βλέπει την ανάπτυξη, στην οποία
όλοι εσείς αναφέρεστε. Ο κόσµος πεινάει. Ο κόσµος κρυώνει και
υποφέρει. Και δεν λαϊκίζω τώρα. Απλώς, σας καταθέτω ποια είναι
η πραγµατικότητα. Το να υπερφορολογούµε µια κοινωνία, µια οι-
κονοµία και στη συνέχεια να λέµε ότι είµαστε επιτυχηµένοι γιατί
φέραµε την ανάπτυξη, γιατί το πλεόνασµα δεν είναι 0,5%, αλλά
κοντά στο 2%, είναι κοροϊδία. Αυτό είχατε σαν όνειρο όταν µπή-
κατε σε αυτή την Αίθουσα; Να κοροϊδεύετε τον κόσµο; Διότι, δυ-
στυχώς, περί κοροϊδίας πρόκειται. 

Πραγµατικά, ο τρόπος που λειτουργείτε µέσα στη Βουλή, είτε
µε τη νοµοθέτησή σας είτε µε το πώς αποφασίζετε, µου θυµίζει
το κακοµαθηµένο παιδί που έφερνε την µπάλα στην αλάνα για
να παίξουµε όλοι µαζί, που ήθελε όλα να γίνονται µε τους όρους
του γιατί απλώς αυτό είχε τη µπάλα. Αυτές οι συµπεριφορές είναι
πραγµατικά παιδιάστικες! Δυστυχώς!

Ελπίζω να υπάρχει σωστή ενηµέρωση την Τρίτη για να µπορέ-
σουµε να έχουµε έναν ουσιαστικό διάλογο που θα µας οδηγήσει
σε κάτι καλύτερο, γιατί η µέχρι τώρα πολιτική δεν βλέπω να έχει
αποδώσει το αποτέλεσµα που θα ήθελαν όλοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Κόνσολας έχει τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε προσοχή

έχουµε ακούσει όλους τους εισηγητές, θα ήθελα, όµως, να κάνω
µια υπόµνηση για τον δικό µας εισηγητή τον κ. Γεωργαντά και

τον κ. Δένδια, που µε επιχειρήµατα κατέθεσαν ότι αυτό το νοµο-
σχέδιο ξεπερνά τα όρια των εσκαµµένων από την Κυβέρνηση,
αφού είναι µια συρραφή πολλών ρυθµίσεων που αφορά πολλά
Υπουργεία και πολλές µεταβλητές, όχι µόνο του Υπουργείου
Εσωτερικών, αλλά και πολλά άλλα ζητήµατα που ξεπερνούν τα
όρια του Υπουργείου. 

Ξέρετε, µπορεί να υπάρχει εξαίρεση πράγµατι, αυτό που είπε
ο κ. Γάκης σε σχέση µε την τροπολογία - προσθήκη που ενέκρινε
ο Υπουργός, που εξορθολογίζει αντικειµενικά ζητήµατα τα οποία
δεν προκύπτουν µε ευθύνη των υπαλλήλων. Αυτό είναι γεγονός,
όµως θα περίµενα από την Κυβέρνηση να δείξει την ίδια ευαι-
σθησία για τους υπαλλήλους των παραµεθορίων, που είναι και
υπηρετούν παράδειγµα στην «ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ». 

Φανταστείτε, αγαπητοί συνάδελφοι, τι θα γινόταν εάν η Νέα
Δηµοκρατία ήταν στην Κυβέρνηση και συνέβαινε αυτό το ξεπού-
ληµα κοψοχρονιά που µε ευθύνη της η Κυβέρνηση κυριολεκτικά
εξοβελίζει χιλιάδες υπαλλήλους από την «ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙ-
ΣΤΙΚΗ», όταν η Νέα Δηµοκρατία επί ηµερών της είχε διασφαλίσει
όχι µόνο τη βιωσιµότητα, αλλά είχε διασφαλίσει και το υγιές αυτό
πλαίσιο της «ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ». Μάλιστα τώρα η Κυβέρ-
νηση συνεχίζει αυτή την προσπάθεια να την ξεπουλήσει σε εξω-
χώριες αγορές πέρα από την ευρωπαϊκή αγορά και δεν έχει
ακουστεί τίποτα απολύτως σήµερα σε αυτή την Αίθουσα. 

Έτσι, λοιπόν, σήµερα στο νοµοσχέδιο όλοι υπερθεµατίζουν
της κυβερνητικής πλειοψηφίας για διατάξεις που είναι µια σειρά
από συρραφές ρυθµίσεων προσωπικού και κοµµατικού χαρα-
κτήρα, διευθετήσεις που βρίθουν σκοπιµότητες. 

Επειδή τυπικά πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών, επιτρέψτε µου µε όλον τον σεβασµό να αναφερθώ
σε διαρροές που η Κυβέρνηση µεθοδεύει για την επικείµενη αλ-
λαγή του εκλογικού νόµου στην αυτοδιοίκηση. Οι υφέρπουσες
φηµολογίες που έχουν δει το φως της δηµοσιότητας στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, αλλά και σε πολιτικούς κύκλους, διατυπώ-
νουν τη σκέψη ότι επιχειρείται ένας ανασχεδιασµός του Υπουρ-
γείου για την αλλαγή του εκλογικού νόµου και αφορά τον εκ-
λογικό νόµο στις δηµοτικές εκλογές.

Είµαι υποχρεωµένος, λοιπόν, να επισηµάνω ότι πρόκειται για
µια ακόµα προσπάθεια της Κυβέρνησης να ελέγξει την αυτοδι-
οίκηση. Επιδιώκει να δηµιουργήσει διαλυτική κατάσταση, να µην
µπορούν να διοικηθούν οι δήµοι, να µην υφίσταται η αρχή της
πλειοψηφίας και επιστρατεύονται όλα τα µέσα για αυτόν τον
σκοπό µε έναν εκλογικό νόµο που θα δηµιουργήσει διαλυτικές
καταστάσεις στην αυτοδιοίκηση για να παίζουν ρόλο η ρυθµι-
στική αρχή του κυρίαρχου θνησιγενή και τα µειοψηφικά σχήµατα
της δήθεν Αριστεράς και του ρεύµατος που επικρατεί τώρα στην
κυβερνητική πλειοψηφία.

Ακούµε µάλιστα ότι θα δοθεί δικαίωµα ψήφου και στους αλλο-
δαπούς για τις δηµοτικές εκλογές και αναρωτιόµαστε αν υπάρχει
πάτος στο βαρέλι αυτό της κοµµατικής σκοπιµότητας. 

Αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ, αν γνωρίζει η Κυβέρνηση ότι
υπάρχει συνταγµατικός κανόνας, θεσµικό συνταγµατικό πλαίσιο.
Προφανώς κάποιοι στην Κυβέρνηση το γνωρίζουν και κάποιοι
άλλοι δεν το γνωρίζουν. Ίσως σκέφτονται µάλιστα να δώσουν και
δικαίωµα ψήφου και σε αυτούς που έχουν εγκλωβιστεί στα hot
spots των νησιών.

Κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας, για πρώτη
φορά υπάρχει τέτοιους είδους δυσαρµονία ανάµεσα στην Κυ-
βέρνηση και στο εκλογικό σώµα. Δεν έχετε δηµοκρατική και
ηθική νοµιµοποίηση να προχωρήσετε σε καµµιά αλλαγή αυτή τη
χρονική συγκυρία στο θέµα του εκλογικού νόµου για τις δηµοτι-
κές εκλογές.

Σε ό,τι αφορά τώρα το νοµοσχέδιο θα αναφερθώ σε συγκεκρι-
µένα άρθρα. Θα αναφερθώ σε αυτά που καταδεικνύουν τις ακ-
ραίες σκοπιµότητες µε τις οποίες η Κυβέρνηση συνδέει τη νοµο-
θετική διαδικασία, ευτελίζοντας αυτή τη διαδικασία στην Εθνική
Ααντιπροσωπεία. Συγκεκριµένα αναφέροµαι στο άρθρο 39 –ανα-
φέρθηκε και ο κ. Μπουκώρος πριν- που ρυθµίζει ζητήµατα µετα-
τάξεων δηµοσίων υπαλλήλων στο πλαίσιο της κινητικότητας. 

Θέλω να σας υπενθυµίσω, κύριοι Υπουργοί, ότι είχατε πολε-
µήσει σφοδρά σε αυτή την Αίθουσα και εντός και εκτός Κοινο-
βουλίου την ιδέα της κινητικότητας στο δηµόσιο, που είχαµε
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µιλήσει τότε µε επιχειρήµατα. 
Και τι κάνατε; Αφού καθυστερήσατε τόσο καιρό, φέρατε µια

ρύθµιση, σύµφωνα µε την οποία όσοι δηµόσιοι υπάλληλοι από
τις 2 Δεκεµβρίου του 2016 -ηµεροµηνία, δηλαδή, που τέθηκε σε
ισχύ ο νόµος για την κινητικότητα- είναι αποσπασµένοι µπορούν
µε αίτησή τους έως τις 15 Μαρτίου να µεταταχθούν σε υπηρε-
σίες που έχουν αποσπασθεί. Είναι µια απολύτως φωτογραφική
διάταξη.

Σύµφωνα µε αυτό το σκεπτικό, το κριτήριο δεν είναι οι πραγ-
µατικές ανάγκες του δηµοσίου, δεν είναι οι ανάγκες που διέπουν
τους κανόνες λειτουργίας του οργανογράµµατος του όποιου
ΟΤΑ, αλλά αν υπάρχει σύµφωνη γνώµη από τις υπηρεσίες στις
οποίες θα πάει µε αίτησή του ο υπάλληλος, τότε θα πάει. Με
αυτή τη λογική ξέρετε ότι οι υπηρεσίες που πάσχουν από ακ-
ραίας µορφής υποστελέχωση, ιδιαίτερα στον νησιωτικό χώρο,
δεν πρόκειται ποτέ να στελεχωθούν.

Ουσιαστικά πρόκειται για µια διάταξη που λειτουργεί ως πλυν-
τήριο για τη νοµιµοποίηση όλων των αποσπάσεων ή µετατάξεων
που έχουν γίνει µε ρουσφετολογικά κριτήρια και είναι δεδοµένο
ότι έχουν γίνει πάρα πολλές τα δύο τελευταία χρόνια. Η αλήθεια
είναι ότι δεν ξέρουµε τον αριθµό. Θα ήταν πολύ χρήσιµο στην
Αίθουσα αυτή το Υπουργείο να καταθέσει αριθµό.

Σε σχέση τώρα µε το άρθρο 40, στο οποίο αναφέρθηκα εκτε-
νώς και στην οµιλία µου στην επιτροπή, θέλω να πω ότι σύµφωνα
µε αυτό προτείνονται για ένα ακόµη χρόνο οι συµβάσεις κάλυ-
ψης έκτακτων και κατεπειγουσών αναγκών σε σχέση µε τις δοµές
φιλοξενίας προσφύγων, προφανώς για να συνεχιστεί η µεγάλη
µπίζνα που έχει στηθεί από την Κυβέρνηση για το µεταναστευ-
τικό µε σωρεία απευθείας αναθέσεων και µε τη διαδικασία του
κατεπείγοντος.

Έτσι κάνατε και µε την πρόσφατη υπουργική απόφαση, αγα-
πητοί κύριοι της Κυβέρνησης, για τη δηµιουργία κλειστού τύπου
προαναχωρησιακού κέντρου στην Κω, την Κω, την οποία η Κυ-
βέρνηση τιµωρεί συνεχώς, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι.
Στον τρίτο τουριστικό προορισµό της χώρας µε απευθείας ανά-
θεση προαναχωρησιακού κέντρου ύψους πάνω από 4,5 εκατοµ-
µύρια ευρώ η Κως, λοιπόν, τίθεται στο στόχαστρο και πάλι της
Κυβέρνησης.

Με αφορµή, λοιπόν, αυτή τη συζήτηση για το άρθρο 40 επι-
τρέψτε µου να πω ότι είναι µια λάθος απόφαση και καλώ την Κυ-
βέρνηση να την πάρει πίσω. Δεν µπορεί άλλο να λαβώνεται ο
τουρισµός. 

Έχετε αναγνωρίσει ότι είναι εχθρικό κεφάλαιο ο τουρισµός,
κύριοι της Κυβέρνησης. Εάν πιστεύετε, λοιπόν, σε αυτή την προ-
οπτική, ανακαλέστε την απόφαση. Όχι στα νησιά προαναχωρη-
σιακά κέντρα. 

Ξέρετε κάτι; Ο κ. Μουζάλας, παράλληλα, έχει µια άλλη ιδιαι-
τερότητα. Δεν έχει απαντήσει επί της ουσίας στις καταγγελίες
του κ. Βουδούρη. Γι’ αυτό και βλέπουµε άρθρα, όπως το άρθρο
30 αυτού του νοµοσχεδίου, να νοµιµοποιούν τις αδιαφανείς δια-
δικασίες και τις απευθείας αναθέσεις µε το πρόσχηµα του κατε-
πείγοντος και θα δούµε κι άλλα τέτοια όσο παραµένετε στην
Κυβέρνηση.

Παράλληλα µε τις διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου, έχει
χαθεί ο λογαριασµός για τις φωτογραφικές διατάξεις αυτού του
χαρακτήρα µε τις τροπολογίες που καταθέτει η Κυβέρνηση. 

Μαζί µε το αίτηµα για την πολιτική αλλαγή, αναδεικνύεται και
το αίτηµα, κύριε Πρόεδρε, που είναι πασιφανές από την κατά-
θεση των εισηγήσεων απ’ όλες τις παρατάξεις, της κοινοβουλευ-
τικής τάξης, ιδίως στα ζητήµατα που αφορούν τη νοµοθετική
διαδικασία.

Θέλω, λοιπόν, καταλήγοντας να παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ,
σε ό,τι αφορά τη νησιωτική Ελλάδα, να σεβαστείτε την έννοια
της κινητικότητας, να ενισχύσετε αυτό που έχουµε πει στο πα-
ρελθόν, τους δήµους κάτω από τρεις χιλιάδες κατοίκους -βλέπε
το παράδειγµα της Κάσου- και ιδιαίτερα για την παράταση των
συµβάσεων εργασίας στα hot spots στα νησιά, πάρτε το πίσω,
όπως να πάρετε πίσω και την απόφαση για τα προαναχωρησιακά
κέντρα στην Κω και στη Λέρο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Παπαθεοδώρου Θεόδωρος έχει τον λόγο
από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, κύριε Κοντονή,

θα µου επιτρέψετε ένα σχόλιο σε αυτό το οποίο είπατε για να ξε-
καθαρίσουµε την κατάσταση σε σχέση µε την τοποθέτηση και
του κ. Μανιάτη, αλλά και τη δική σας.

Αναφορικά µε το άρθρο 32, σχετικά εποµένως µε την περί-
πτωση θανάτου, οριστικής αποχώρησης ενός άµισθου υποθηκο-
φύλακα και της ρύθµισης που φέρνετε, σας είπαµε από την αρχή
ότι εµείς συµφωνούµε σε αυτό.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα µείνουµε σε αυτό;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα µέναµε σε αυτό, αν εί-
χατε µείνει κι εσείς.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εγώ δεν είπα καµµιά κουβέντα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα µου επιτρέψετε να τοπο-
θετηθώ;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μας προκάλεσε ο κ. Κουτσού-
κος.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα µου επιτρέψετε; 
Σχετικά, λοιπόν, µε αυτά τα οποία δήλωσε ο κ. Μανιάτης στον

χρόνο που τα δήλωσε -και αυτό που έχει να κάνει µε τη γνώση
που έχουµε για το σχέδιο νόµου, το οποίο τουλάχιστον ήταν στη
διαβούλευση για τα άµισθα υποθηκοφυλακεία και, ενδεχοµένως,
τη µετατροπή τους- εκεί, λοιπόν, σας λέµε ότι και η δήλωση του
κ. Μανιάτη και η δική µου και οι υπόλοιπες δηλώσεις ισχύουν ως
έχουν. Άλλο το ένα, άλλο το άλλο.

Σας εξηγώ, κύριε Υπουργέ. Δεν θα χάσετε χρόνο. Σας λέω το
εξής: Για τη συγκεκριµένη ρύθµιση δεν υπάρχει πρόβληµα.
Φέρτε το νοµοσχέδιο, το οποίο µας είπατε ότι θα καταθέσετε και
θα σας πούµε τη θέση µας. 

Αυτή τη στιγµή και µε τη γνώση των διατάξεων που έχουµε
από τη διαβούλευση, διαφωνούµε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι είναι αυτά που λέτε; Ξέρετε
τι λέτε αυτή τη στιγµή, κύριε Παπαθεοδώρου;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Εγώ ξέρω πάρα πολύ καλά
τι λέω. 

Αυτή η δήλωση αφορούσε…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι αφορούσε;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεν αφορούσε τη συγκεκρι-

µένη ρύθµιση;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτό σας λένε οι δηµοσιογρά-
φοι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, απο-
κλείεται να συνεχιστεί αυτός ο διάλογος. 

Κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε φάει τρία λεπτά από την οµιλία
σας για ένα θέµα που λύθηκε πριν. Ο κ. Κουτσούκος µε τον κύριο
Υπουργό συµφώνησαν στο διά ταύτα. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Μη µου τρώτε κι εσείς χρό-
νο, όµως, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία παρατήρηση!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, συνεχίζω

αµέσως. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κατέθεσα,
όπως µου ζήτησε ο κ. Κουτσούκος, και τη δήλωση του κ. Μανιάτη
στα Πρακτικά. Έλεος πια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ πολύ! 

Κύριε Παπαθεοδώρου, συνεχίστε. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Είµαι υποχρεωµένος να

ασχοληθώ µόνο µε δύο τροπολογίες, λόγω χρόνου, οι οποίες
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είναι σηµαντικές. 
Κύριε Υπουργέ, κάνατε δεκτή την τροπολογία µε αριθµό 934,

η οποία αλλάζει τη σύνθεση των επιτροπών πολιτογράφησης και
στις επιτροπές αυτές βάζετε στέλεχος µιας εκ των οικείων διευ-
θύνσεων δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Κατ’ αρχάς, πρέπει να σας ενηµερώσω ότι δεν υπάρχουν στε-
λέχη. Υπάρχουν ο διευθυντής δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, ο
αναπληρωτής του και µια σειρά από καθηγητές δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, οι οποίοι λειτουργούν στη Διεύθυνση Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Παπαθεοδώρου…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεν θα κάνουµε διάλογο. Θα
καταλάβετε ποια είναι η ουσία της ένστασης. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, σε αυτή την επιτροπή πολιτογράφησης
αποκτά αρµοδιότητα ένα στέλεχος της δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης, το οποίο έρχεται να αντικαταστήσει ένα δευτεροβάθµιο
συλλογικό όργανο της τοπικής αυτοδιοίκησης στην απόδοση ή
όχι της διαδικασίας της πολιτογράφησης. 

Στην αιτιολογική έκθεση διαβάζω ότι επειδή υπάρχει συνέν-
τευξη έχει ειδικές γνώσεις για τη συνέντευξη, γι’ αυτό και προ-
τείνετε το στέλεχος αυτό της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Να σας εξηγήσω ότι η συνέντευξη αυτή δεν είναι διαδικασία
εξετάσεων, δεν είναι τεστ. Αυτό το οποίο κάνετε είναι να αλλά-
ζετε αυτή τη στιγµή τη σύνθεση των επιτροπών πολιτογράφησης
και εκεί µας βρίσκεται αντίθετους. Δεν υπάρχει κανένας λόγος
να συµµετέχει κάποιος από τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Δεν
κάνουµε εξετάσεις εκεί ούτε ρωτάµε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Παπαθεοδώρου, δεν έχει σχέση η τοπική αυτοδιοί-
κηση, οι αποκεντρωµένες το κάνουν. Κάνετε λάθος!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Εντάξει, οι αποκεντρωµένες.
Θέλετε λοιπόν, να το αντικαταστήσετε µε ποιον;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Αλλάζει η σύνθεση, γιατί δεν µπορεί ένας εκπαιδευτικός
να συµµετέχει σε αυτές τις επιτροπές. Είναι λάθος. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας λέω, λοιπόν, ότι αλλά-
ζετε τη σύνθεση. Δεν συµφωνούµε µε την αλλαγή της σύνθεσης.
Δεν το βλέπετε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Το βλέπω. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σχετικά µε την τροπολογία
του κ. Μουζάλα, δεν θα υπήρχε κανένα πρόβληµα και θα σας
έλεγα ότι είναι σαν τις προηγούµενες φορές, ότι είναι αποσπα-
σµατική και πρόχειρη. 

Θα ήταν όµως πολύ εύκολο γιατί µε τη συγκεκριµένη τροπο-
λογία το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής υιοθετεί συνει-
δητά µια διχαστική πολιτική για τον Νοµό Λέσβου. 

Τι προβλέπει αυτή η τροπολογία µε δύο λόγια; Ότι από το πα-
ράβολο των υπηκόων των τρίτων χωρών των µεταναστών θα
δοθεί ένα ποσό 170.000 ευρώ για την αποζηµίωση των κατοίκων
της Μόρια, του φυτικού και ζωικού κεφαλαίου, για την περίοδο
του 2015. 

Να σας πω επίσης ότι χθες επισκέφθηκα τη Μόρια στη Μυτι-
λήνη και είχα επαφές και µε τους φορείς και µε τους κατοίκους.
Βέβαια, εγώ δεν θα πω ότι την επισκέφτηκα και δεν την είδα µε
τα κιάλια, αλλά δεν θέλω να κάνω το ίδιο πράγµα που έκανε ο κ.
Φωτήλας προηγουµένως. 

Όµως, θα πω ότι περιορίζετε την παρέµβασή σας µόνο στην
αποκατάσταση των ζηµιών που προκλήθηκαν το 2015, στο ποσό
των 170.000 ευρώ, γιατί αυτό το ποσό έβγαλε το Γενικό Λογιστή-
ριο του Κράτους, σε µία εφάπαξ επιχορήγηση και δηµιουργείτε
ένα πρόβληµα µεταξύ των κατοίκων του νησιού και ιδιαίτερα των
άλλων περιοχών που έχουν πληγεί. 

Γιατί από τη µία πλευρά ο τουριστικός βόρειος τοµέας του νη-
σιού έχει οικονοµικά καταστραφεί, η πόλη της Μυτιλήνης σήµερα
βρίσκεται σε δεινή κατάσταση οικονοµικά και εσείς επικεντρώ-
νετε αυτή τη στιγµή την παρέµβασή σας στη Μόρια, όπου υπάρ-
χει το κέντρο και εκεί δίνετε 170.000 ευρώ. 

Γιατί µόνο για το 2015; Δεν υπάρχουν καταστροφές µετά; Γιατί
δεν φτιάχνετε ένα πλάνο αποκατάστασης, όπως είχε υποσχεθεί

ο Πρωθυπουργός στους πέντε δηµάρχους για το σύνολο των νη-
σιών, για να µην σας πω για το σύνολο των πέντε νησιών που
έχουν υποστεί τις συνέπειες της προσφυγικής κρίσης; 

Αναφερόµαστε, λοιπόν, σε αυτό το νησί στην ολότητά του, µι-
λώντας µε τους φορείς και τους κατοίκους, οι οποίοι ετοιµάζουν
σήµερα να καταθέσουν µια οικονοµική µελέτη για το σύνολο των
ζηµιών που έχουν υποστεί και εσείς έρχεστε να βάλετε τους µεν
εναντίον των δε. Έρχεστε να τοποθετηθείτε και να πείτε ότι παρά
την επιβάρυνση που έχει γνωρίσει το σύνολο του νησιού, παρά
το γεγονός ότι όλες οι υπηρεσίες του νησιού συµµετέχουν σή-
µερα στην κρίση του προσφυγικού, το µόνο πράγµα το οποίο θα
αποκαταστήσουµε είναι οι ζηµιές σε ένα χωριό και για µια συγ-
κεκριµένη περίοδο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε, δεν θα χρειαστώ
παραπάνω. 

Υπάρχει και κάτι άλλο. Πολιτικά και συµβολικά, αλλά και κοι-
νωνικά, το να παίρνετε αυτά τα χρήµατα από το παράβολο των
µεταναστών για να τα δίνετε στην αποκατάσταση των ζηµιών που
έχουν προκληθεί από το προσφυγικό νοµίζω ότι από µόνο του
θα έπρεπε να σας πειράζει. Και γιατί να σας πειράζει; 

Διότι, πρώτον, ο νόµος του 2011 και του 2015 δεν περιλαµβά-
νει µια τέτοια διάταξη. Λέει ότι το παράβολο µπορεί να πάει για
την κοινωνική συνοχή, για την κοινωνική αλληλεγγύη, για την κοι-
νωνική ένταξη των µεταναστών, για τη σίτιση, για τη στέγαση,
όχι όµως για την αποκατάσταση των ζηµιών. 

Εµείς είπαµε ότι υπάρχει πρόβληµα και πολιτικό και κοινωνικό
και συµβολικό. Λειτουργεί διχαστικά για τους µετανάστες, λει-
τουργεί διχαστικά για τους πρόσφυγες, λειτουργεί διχαστικά για
τους κατοίκους του νησιού, οι οποίοι είπαν σήµερα, όταν επικοι-
νώνησα µαζί τους, «καλά, για τη Μόρια θα αποκατασταθεί η
ζηµιά. Για τις υπόλοιπες περιοχές γιατί δεν µίλησε κανένας;» -και
εννοούσαν τις υπόλοιπες περιοχές του νησιού τους- όταν στο
ίδιο νησί η µείωση των αφίξεων φέτος ήταν 60%, η µείωση των
αφίξεων από την Τουρκία ήταν 20% και η µείωση της οικονοµικής
δυνατότητας των κατοίκων είχε ξεπεράσει το 30% µόνο από τις
ζηµιές που υπέστησαν το τελευταίο καλοκαίρι. 

Άρα εµείς ζητήσαµε απλά να την αποσύρετε αυτή τη διάταξη,
να την εντάξετε σε ένα συνολικό πρόγραµµα αποκατάστασης και
οικονοµικής ανάπτυξης του νησιού, το οποίο, βεβαίως, δεν µπο-
ρεί να περιοριστεί στις 170.000 ευρώ -το καταλαβαίνετε- και να
εξυπηρετηθεί αυτή η αποκατάσταση από την υποχρέωση της πο-
λιτείας, από χρήµατα τα οποία µπορείτε να βρείτε από το Κοινω-
νικό Ταµείο και από το Ταµείο Έκτακτης Ανάγκης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και πάντως να µην προέρχονται µε αυτόν τον
τρόπο -ο οποίος δείχνει και µια τιµωρητική διάθεση- από το πα-
ράβολο των µεταναστών, για να αποκαταστήσετε τις ζηµιές που
ένα µόνο χωριό έχει υποστεί σε ένα νησί, η Μόρια, ενώ το άλλο
νησί επίσης υποφέρει, µε κονδύλια που θα προέρχονται από την
Ευρωπαϊκή Ένωση ή από την ίδια την πολιτεία. 

Νοµίζω ότι θα πρέπει να την αποσύρετε, διότι αυτός ο διχα-
σµός ο οποίος δηµιουργείται σήµερα στο νησί έχει µόνο έναν χα-
ρακτήρα. Δεν µε πειράζει αν ασκείται κριτική στον συνάδελφο
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ της περιοχής. Με πειράζει ότι επωφελείται
η Χρυσή Αυγή από τέτοιες πολιτικές. Και αυτός νοµίζω ότι είναι
αρκετός και ικανός λόγος για να αποτρέψουµε ένα τέτοιο απο-
τέλεσµα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Ο Υπουργός κ. Σπίρτζης έχει τον λόγο. 
Κύριε Υπουργέ, πέντε λεπτά είναι αρκετά; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να είµαι και πιο σύν-
τοµος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα σας µιλήσω για το τέταρτο κεφά-
λαιο. Είναι δύο άρθρα που αφορούν τις αρµοδιότητες του Υ-
πουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. 
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Το άρθρο 30 έχει να κάνει µε ρυθµίσεις της ΑΠΑ και της ΥΠΑ,
οι οποίες αφορούν συγκεκριµένα τις πηγές και τους πόρους εσό-
δων της Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας και της Υπηρεσίας Πολιτι-
κής Αεροπορίας, των οποίων η οικονοµική αυτοτέλεια έχει ήδη
θεσπιστεί. 

Όµως, πρέπει να εξειδικευτούν δράσεις που µας επιτρέπει το
ευρωπαϊκό και διεθνές γίγνεσθαι στις αεροµεταφορές και στην
αεροναυτιλία, οι οποίες µας επιβάλλουν ευελιξία και τη δυνατό-
τητα εκµετάλλευσης πόρων και εσόδων από διάφορες πηγές. 

Όσον αφορά την Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας, πρέπει να εξα-
σφαλιστεί η συµµετοχή της σε ευρωπαϊκά προγράµµατα ερευ-
νητικού ή άλλου χαρακτήρα, αντλώντας κατ’ αυτόν τον τρόπο
οικονοµικούς πόρους επιπλέον της δεδοµένης στήριξης από τις
πιστώσεις του κρατικού προϋπολογισµού. 

Όσον αφορά δε την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας, πρέπει
να εξασφαλιστεί η δυνατότητα να έχει εξειδικευµένες υπηρεσίες
τόσο στον χώρο της αεροναυτιλίας όσο και στον χώρο της δια-
χείρισης και εκµετάλλευσης εγκαταστάσεων στα αεροδρόµια.

Γνωρίζετε καλά ότι υπάρχουν εγκαταστάσεις στα αεροδρόµια
που όλα αυτά τα χρόνια η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας, ενώ
έχει το ανθρώπινο δυναµικό και την τεχνογνωσία, δεν µπόρεσε
να αναπτύξει.

Το δεύτερο άρθρο αφορά τη δυνατότητα της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ
Α.Ε.» να συνάψει συµβάσεις µε τον ΟΑΣΑ, προκειµένου να εκµε-
ταλλευτούµε, να αξιοποιήσουµε περιουσιακά στοιχεία της «ΑΤ-
ΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.». Αυτή η πρόβλεψη υπήρχε µόνο για την παλιά
εταιρεία λειτουργίας της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.». Μεταφέρθηκε
στη ΣΤΑΣΥ. Δεν έχουν γίνει αυτές οι συµβάσεις. Δεν αποκλείει η
τροπολογία να διατηρηθούν και να γίνουν συµβάσεις µε τη
ΣΤΑΣΥ. Δίνεται και η δυνατότητα στον ΟΑΣΑ. 

Θα ήθελα να πω εδώ δυο πράγµατα, επειδή υπάρχουν και κι-
νητοποιήσεις των εργαζοµένων για να µην υπάρχει κανενός εί-
δους παρεξήγηση ή κανενός είδους άλλη διάθεση από κάποιους
που θέλουν µια ζωή να στρεβλώνουν τις πράξεις της Κυβέρνη-
σης. 

Δεν τίθεται κανένα θέµα ιδιωτικοποίησης ή απαξίωσης του
ρόλου της ΣΤΑΣΥ. Δεν µπαίνει επίσης κανένα θέµα για τα έσοδα
της ΣΤΑΣΥ. Γι’ αυτό και καταθέτουµε νοµοτεχνική βελτίωση, που

προβλέπει ότι ακόµη και αν ο ΟΑΣΑ είναι ο φορέας που θα συ-
νάψει τις συµβάσεις µε την «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.», τα έσοδα
αυτά θα εγγράφονται ως έσοδα της ΣΤΑΣΥ τουλάχιστον κλειδω-
µένα αυτά που ανήκουν στον απολογισµό του 2010. Άρα να µην
έχουν καµµία ανησυχία οι εργαζόµενοι. 

Αυτό, όµως, που δεν πρόκειται να συνεχίσουµε να συντηρούµε
είναι τον απολογισµό των τελευταίων χρόνων σε σχέση µε την
περιουσία και την αξιοποίηση της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.». 

Σας διαβάζω και θα µου πείτε και εσείς αν θεωρείτε εύλογα
αυτά τα νούµερα, τα έσοδα των αστικών συγκοινωνιών, της
ΣΤΑΣΥ, από αυτές τις δραστηριότητες. 

Για την αίθουσα του Συντάγµατος, το µέγιστο ποσό που έχει
συλλεχθεί την τελευταία πενταετία είναι της τάξης του 1.200.000
ευρώ. Το 2013 ήταν µόλις 520.000 ευρώ. Το 2014 857.000 ευρώ.
Φέτος, µε µια καλύτερη διαχείριση από τη ΣΤΑΣΥ, είναι 1.018.000
ευρώ, αλλά καταλαβαίνετε ότι αυτό αντιστοιχεί σε ένα µικρό ή
µεσαίο κατάστηµα της περιοχής του Συντάγµατος, όχι για τον
σταθµό του µετρό.

Τα έσοδα από τις διαφηµίσεις στους συρµούς το 2013 ήταν
1.289.000 ευρώ, όταν µετακινούνται ενάµισι εκατοµµύριο επιβά-
τες κάθε χρόνο. Το 2016 ήταν 1.426.000 ευρώ. Τα δε έσοδα από
το πλαίσιο στους σταθµούς είναι µόλις 276.841 ευρώ το 2015,
326.755 ευρώ το 2014 και το 2016 ανέβηκε λίγο στις 451.000
ευρώ. Αυτό δείχνει, όµως, ότι ακόµη και τον µήνα Δεκέµβρη, που
έχουµε µεγάλη διαφηµιστική ζήτηση, πάνω από το 50% των
πάνελ είναι ελεύθερα. Αυτό σηµαίνει ότι δεν υπάρχει και δεν
υπήρχε συγκεκριµένος µηχανισµός στις αστικές συγκοινωνίες
για να εκµεταλλευόµαστε θετικά προς όφελος των εργαζοµένων
και των επιβατών αυτά τα περιουσιακά στοιχεία της «ΑΤΤΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ Α.Ε.».

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω τη νοµοτεχνική βελτίωση που συµ-
πληρώνει το άρθρο 31 και προβλέπει ότι τα καθαρά έσοδα από
τη δραστηριότητα αυτή που λέµε –για να µην έχουν ανησυχία οι
εργαζόµενοι- εγγράφονται ως έσοδα στον προϋπολογισµό της
«ΣΤΑΣΥ Α.Ε».

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία έχει ως εξής:

5416 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Νικόλαος Δένδιας για δώδεκα λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι απόψεις της Αξιωµατικής Αν-

τιπολίτευσης για το συζητούµενο νοµοθέτηµα αναλύθηκαν διε-
ξοδικά τόσο από τον επιµελή εισηγητή µας κ. Γεωργαντά όσο και
από σειρά συναδέλφων, τον κ. Κόνσολα τελευταία, τον κ. Χαρα-
κόπουλο, τον κ. Κυριαζίδη και τον κ. Μπουκώρο πριν.

Παρά ταύτα, οφείλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, χωρίς να
υπάρχει ανάγκη να αναφερθώ εκτενώς σε όλα τα άρθρα -και νο-
µίζω ότι θα συµφωνήσετε µαζί µου, έστω και αν προσπαθείτε να
το υπερασπίσετε- ότι αυτό το νοµοθέτηµα ενσωµατώνει το σύ-
νολο της προβληµατικότητας του νοµοθετικού έργου αυτής της
Κυβέρνησης και τον χαοτικό τρόπο µε τον οποίο νοµοθετεί.

Σαν υπεράσπιση εναντίον αυτής της κατηγορίας, στην επι-
τροπή διατυπώσατε τη γνωστή περίπου άποψη ότι και οι άλλοι
τα ίδια έκαναν και αναφερθήκατε σε συγκεκριµένα νοµοθετή-
µατα της προηγούµενης κυβέρνησης. Δεν αντέχει σε κριτική. Τα
νοµοθετήµατα αυτά, παραδείγµατος χάριν ο ν.4281/2014 ήταν ο
νόµος που έκλεισε αξιολόγηση και κατά συνέπεια, εκ της φύ-
σεως του πράγµατος ήταν έτσι, ή ο ν.4172/2013 που αφορούσε
το δηµόσιο λογιστικό, δεν έχει καµµιά σχέση µε αυτό που συζη-
τάµε σήµερα. 

Εν πάση περιπτώσει, πρέπει να σας πω ότι και αν έτσι ήταν –
που δεν είναι-, εξελέγητε για να αλλάξετε τα κακώς κείµενα και
όχι για να τα επαυξήσετε και να τα υιοθετήσετε. Κατά συνέπεια
αυτή η λογική σας, η λογική ότι και οι άλλοι τα ίδια έκαναν ή
όποιοι άλλοι δεν νοµίζω ότι τιµά την Κυβέρνηση. Είναι βέβαιο ότι
δεν τιµά καθόλου του Κοινοβούλιο. Και θα σας δώσω παραδείγ-
µατα, διότι, σας ξαναλέω, οι εισηγητές µας τα είπαν µια χαρά και
εκτενέστατα. 

Κατ’ αρχάς, κυβερνητική αποτυχία. Άρθρο 17, για παράδειγµα,
επιστροφή Διεύθυνσης Ιθαγενείας στο Υπουργείο Εσωτερικών.
Γιατί; Φτιάξατε το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής µετά
βαΐων και κλάδων και σας λέγαµε τότε ότι είναι δυσλειτουργικό
και άλλα πολλά, και µας λέγατε ότι το θέλετε. Τώρα δεν δουλεύει
το σύστηµα. Παίρνουµε µια διεύθυνση και την πάµε πίσω σε άλλο
Υπουργείο. 

Εξαιρέσεις: Εδώ είναι το φόρτε αυτής της Κυβέρνησης. Πα-
ραδείγµατος χάριν –λείπει ο κ. Τόσκας τώρα- η εξαίρεση των µι-
σθώσεων κτηρίων από την ΕΥΠ από τις διατάξεις περί µισθώ-
σεων του δηµοσίου. Γιατί; Υπήρξα εγώ ο πολιτικός προϊστάµενος
της ΕΥΠ. Μιλάµε για τις εµφανείς µισθώσεις, διότι προφανώς οι
αφανείς µισθώσεις δεν γίνονται επ’ ονόµατι της ΕΥΠ, για να κα-
τατεθεί µισθωτήριο και να τεθεί το θέµα. Μιλάµε, λοιπόν, για τις
εµφανείς µισθώσεις. Γιατί οι εµφανείς µισθώσεις της ΕΥΠ να
εξαιρούνται από τις µισθώσεις του δηµοσίου; Μπορεί κανείς να
πει έναν λόγο; Δεν υπάρχει λόγος. Δεν υπάρχει απάντηση.

Να πάµε σε άλλα πράγµατα; Διάβαζα, ειλικρινά σας το λέω,
έκπληκτος το άρθρο 46 παράγραφος 2β. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αυτό το νοµοθέτηµα έχει δώδεκα άρθρα για τον βα-
σικό του σκοπό και τα υπόλοιπα µέχρι το ακροτελεύτιο άρθρο,
δηλαδή το άρθρο 49 που είναι η έναρξη ισχύος, αφορούν άλλα
θέµατα. Δηλαδή, ένα προς τέσσερα. Αν βάλετε και τις τροπολο-
γίες, βγαίνει περίπου ένα προς πέντε. 

Πάµε, όµως, στο άρθρο 46 παράγραφος 2β που αφορά τις
εξαιρέσεις. Τι αφορά; Αφορά το προσωπικό µε σύµβαση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου –ποιου αν αγαπάτε;- του Οργανισµού Εγ-
γείων Βελτιώσεων και του Αρδευτικού Οργανισµού Στυµφαλίας
Ασωπού Κορινθίας. Εισάγουµε ειδική ρύθµιση, λοιπόν, για το
προσωπικό µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου του Αρδευ-
τικού Οργανισµού Στυµφαλίας Ασωπού Κορινθίας.

Σας οµολογώ την αµαρτία µου. Μέχρι σήµερα δεν εγνώριζα
την ύπαρξη του Αρδευτικού Οργανισµού Στυµφαλίας Ασωπού
Κορινθίας και τώρα που σας µιλάω δεν έχω καµµιά ιδέα για ποιον
λόγο θα πρέπει να εισάγουµε εξαιρετική ρύθµιση για τον Αρδευ-
τικό Οργανισµό Στυµφαλίας Ασωπού Κορινθίας και το προσω-
πικό του, για το οποίο, κύριε Υπουργέ, η Επιστηµονική Επιτροπή
της Βουλής, για την οποία µιλήσατε πριν και ορθώς αναφερθή-

κατε, δηλαδή ο µέγας σφραγιδοφύλαξ, ο Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, µίλησε…

(Γέλωτες από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Σταύρο Κοντονή)

Αυτός είναι ο τίτλος σας, κύριε Υπουργέ! Τι να κάνω; Έξω από
το γραφείο σας είναι µια τεράστια σφραγίδα, τόση!

Έχει δύο σελίδες η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής που
σας λέει γιατί είναι κατά της οδηγίας του 1999 και κατά του προ-
εδρικού διατάγµατος του νυν Προέδρου της Δηµοκρατίας και
κατά σωρείας άλλων διατάξεων. 

Πείτε µας, λοιπόν, γιατί πρέπει σε κάθε νοµοθέτηµα να βρί-
σκουµε τα ρουσφέτια; Γιατί πρέπει σε κάθε νοµοθέτηµα να υπάρ-
χει κάτι το οποίο –ένα ή πολλά, εδώ είναι πολλά- αποτελεί παρά-
δειγµα κακής νοµοθέτησης; Και πώς έχουµε την εντύπωση τι συ-
νιστά και νοµίζει κανείς διαπλοκή; 

Μαχόµαστε εδώ τα µεγάλα συµφέροντα. Για τα µικρά συµφέ-
ροντα, τα οποία έχουν καταλάβει και καταληστεύσει τον τόπο,
έχουµε τη διάθεση να κάνουµε τίποτα ή σε κάθε νοµοθέτηµα θα
βρίσκουµε κάτι για το καθένα από αυτά; Εν πάση περιπτώσει,
αναµένω την απάντηση.

Έτερο θέµα είναι η διαδικασία των βουλευτικών τροπολογιών,
οι οποίες συνήθως υποκρύπτουν τις κυβερνητικές βουλήσεις τις
οποίες η Κυβέρνηση δεν τολµά να εµφανίσει. 

Όσον αφορά το θέµα της αλλαγής των Επιτροπών Πολιτογρά-
φησης, µπορεί να µας εξηγήσει κάποιος για ποιον λόγο πρέπει
να αλλάξει ο προϊστάµενος του Τµήµατος Πολιτογράφησης της
οικείας αρµόδιας Διεύθυνσης Αποκεντρωµένης Διοίκησης; Για
ποιον λόγο πρέπει να γίνει αυτό και µάλιστα µε βουλευτική τρο-
πολογία;

Με συγχωρείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι ζόρι τραβάνε
οι συνάδελφοι εδώ, οι οποίοι εισηγούνται αυτή την τροπολογία;
Θέλει να µου εξηγήσει κάποιος; Μάλιστα, ασµένως ο Υπουργός
τη δέχεται ως λογική. Ποιο ζόρι τραβάει η δηµόσια διοίκηση της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και πρέπει αιφνιδίως να αλλάξει ο προ-
ϊστάµενος; 

Θα µου πει κάποιος, να υπάρξει –το είπε προηγουµένως ο
Υπουργός- ένας εκπαιδευτικός. Α, αλήθεια; Υπάρχει µέσα εκπαι-
δευτικός. Υπάρχει ένα µέλος ΔΕΠ ανωτάτου εκπαιδευτικού ιδρύ-
µατος, το οποίο µάλιστα εδρεύει εντός των ορίων της οικείας
αποκεντρωµένης διοίκησης. Για παράδειγµα, στην Περιφέρεια
Ιονίων Νήσων θα µπορούσε να είναι η Κοινοβουλευτική σας Εκ-
πρόσωπος, η κ. Βάκη. Δεν θα επαρκούσε η κ. Βάκη, για να προ-
ασπίσει το εκπαιδευτικό έργο; Θα έπρεπε να βάλουµε και κά-
ποιον ακόµα εκπαιδευτικό; Δεν είναι επαρκής ο ένας; Εξηγήστε
µας γιατί. Μπείτε στον κόπο να µας εξηγήσετε. 

Ακόµα κι αν το πιστεύατε, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν το φέρνατε
µε κυβερνητική ρύθµιση; Πώς ξαφνικά υφέρπει µία βουλευτική
τροπολογία; 

Διότι αυτή βεβαίως, η τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, όζει. Δεν είναι βουλευτική τροπολογία. Το καταλαβαίνετε,
έτσι; Δεν υπάρχουν πέντε Βουλευτές, οι οποίοι να τραβούσαν
ζόρι µε τη σύνθεση των επιτροπών και να αποφάσισαν στα καλά
του καθουµένου να ανταλλάξουν τον έναν αξιωµατούχο της απο-
κεντρωµένης διοίκησης µε ένα µέλος της εκπαιδευτικής κοινό-
τητας. Δεν είναι αυτό το ζήτηµα. Κάτι άλλο είναι. Θα µας το πείτε;
Δεν θα µας το πείτε; Θα το βρούµε κάποια στιγµή µπροστά µας;
Δεν θα το βρούµε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ δι’ ολίγων στα θέ-
µατα της ευρύτερης πολιτικής επικαιρότητας, τα οποία έχουν µία
σηµασία για µας και συζητήθηκαν σήµερα στην Αίθουσα. Πρέπει
να σας πω ξανά ότι εξεπλάγην σήµερα –και εξεπλάγην πάρα
πολύ δυσάρεστα- από το χαρίεν ύφος του Υπουργού των Οικο-
νοµικών κ. Τσακαλώτου. Δεν έχω καταλάβει γιατί είναι τόσο καλά
τα πράγµατα. Δεν έχω καταλάβει γιατί χαµογελαστά πρέπει να
τα συζητάµε όλα αυτά και να λέµε «δεν τρέχει τίποτα» και όλα
να είναι λίγο χαριτωµένα και λίγο όµορφα και λίγο έτσι και λίγο
αλλιώς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα αυτή τη στιγµή έχει ένα
τεράστιο πρόβληµα. Η κοινωνία έχει ένα τεράστιο πρόβληµα. Η
αγορά έχει ένα τεράστιο πρόβληµα. Η παράταση της εκκρεµό-
τητας –και µιλάµε για παράταση της εκκρεµότητας, αφού µάλι-
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στα η Κυβέρνηση έχει εκχωρήσει αυτά τα οποία ονόµαζε η ίδια
«κόκκινες γραµµές»- συνιστά κατ’ αρχάς µεγάλη ήττα για την Κυ-
βέρνηση –αυτό λίγο µας ενδιαφέρει- αλλά τεράστιο πρόβληµα
και διά της συµφωνίας και διά της παρατάσεως για την ελληνική
κοινωνία.

Αναµέναµε, λοιπόν, το στοιχειώδες, δηλαδή να έρθει ο αρµό-
διος Υπουργός –όπως είναι από το Σύνταγµα στο άρθρο 83, αν
θυµάµαι καλά, γιατί ο κ. Τσακαλώτος µού έκανε και µία περίεργη
ερώτηση συνταγµατικής αρχής- και να ενηµερώσει είτε την Εθ-
νική Αντιπροσωπεία είτε την αρµόδια επιτροπή. Τίποτα απ’ όλα
αυτά δεν έγινε. Αντιθέτως, έπρεπε οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας να καταθέσουν αίτηµα για να έρθει ο κ. Τσακαλώτος την
άλλη εβδοµάδα, δηλαδή µία εβδοµάδα µετά από την ολοκλή-
ρωση της φερόµενης ως συµφωνίας.

Επί της ουσίας δεν µας είπε τίποτα απολύτως. Πρώτον, δεν
µας απάντησε σε όσα ο ίδιος έλεγε πριν, δηλαδή ότι η παράταση
είναι καταστροφή ή σε όσα λέει ο υφιστάµενός του κ. Χουλιαρά-
κης, ότι δηλαδή η παράταση είναι καταστροφή. Αυτά είναι σαν
να µην ελέχθησαν ποτέ. Όταν ένας Υπουργός µίας δυτικής δη-
µοκρατίας, σηκώνεται και λέει στο εθνικό κοινοβούλιο: «Κυρίες
και κύριοι, εάν παραταθεί κάτι µετά τον Δεκέµβρη, θα είναι κα-
ταστροφή για τη χώρα» και µετά αυτό συµβεί εξ υπαιτιότητός
του –διότι αυτός διεξάγει τη διαπραγµάτευση- και επέλθει η κα-
ταστροφή, την οποία ο ίδιος είχε προβλέψει και ορίσει ως κατα-
στροφή, τότε φαντάζοµαι ότι η οδός του εντίµου κοινοβουλευ-
τικού ανδρός είναι µία µόνη.

Όµως, ας υποθέσουµε ότι δεν υπάρχει αυτή η ευαισθησία. Δεν
υπάρχει καν η ευαισθησία της επαρκούς εξήγησης; Για να µη
φθάσω στο φθηνό χιούµορ, γιατί ονοµάζω «φθηνό χιούµορ» τις
παρατηρήσεις που µου έκανε ο κύριος Υπουργός διά της ειρω-
νείας του όσον αφορά το QE, το «Quantitative easing», παριστά-
νοντας ότι δήθεν αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε το Eurogroup ή
µε τη διαπραγµάτευση και, βεβαίως, κάνοντάς µας φροντιστήριο
ως ειδήµων, θεωρώντας προφανώς ότι απευθύνεται σε πρωτοε-
τείς φοιτητές του, αυτούς δηλαδή που είχαν την ευτυχία –ή όχι
τόσο την ευτυχία- να αποτελούν υποκείµενα του διδακτικού του
έργου. Ο θεός ξέρει τι γράµµατα θα έµαθαν όταν βγήκαν στην
αγορά!

Εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι, για να µη λέµε πολλά,
εγώ θέλω να σας διαβάσω συνεντεύξεις του ιδίου του κυρίου
Υπουργού, που εδώ µου έκανε τον έξυπνο. Στις 22-1-2017 -ζή-
τησα και µου τη έστειλαν- λέει επί λέξει ο ίδιος: «Η έγκυρη ολο-
κλήρωση της δεύτερης αξιολόγησης και η συνακόλουθη ποσο-
τική χαλάρωση» -αυτή που πριν µου έλεγε εµένα ότι δεν έχει καµ-
µία σχέση- «µας δίνει τον χρόνο για να ξεδιπλωθούν πολλά κοµ-
µάτια του προγράµµατός  Θα µου πείτε, µόνο ο ίδιος το λέει.

Ο κ. Παπαδηµητρίου, ο Υπουργός Οικονοµίας, στις 12-12-2016
στο «BLOOMBERG»: «Η ένταξη των ελληνικών οµολόγων στο
πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας µετά από µια επιτυχή ολοκλήρωση της δεύτερης αξιο-
λόγησης θα οδηγήσει… κ.λπ.».

Υπάρχει ένας Υπουργός της Κυβέρνησης που να αρνείται ότι
η ολοκλήρωση της αξιολόγησης έχει σχέση µε την είσοδό µας,
τη συµµετοχή µας στο σύστηµα ποσοτικής χαλάρωσης; Υπάρχει
ένας ο οποίος να το λέει; Μιλάµε σοβαρά τώρα; Μετά από µια
τέτοια ολόκληρη ιστορία, αυτό που έχει να κάνει ο Υπουργός Οι-
κονοµικών εδώ είναι να έρχεται να πουλήσει εξυπνάδα στον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; 

Αναφέρθηκε προηγουµένως και στον κ. Ντράγκι. Ο κ. Ντράγκι,
λέει, θα γελούσε. Ο κ. Ντράγκι έχει γελάσει πάρα πολύ µε αυτή
την Κυβέρνηση. Αυτό είναι αλήθεια. Όµως, εµείς κλαίµε µε µαύ-
ρο δάκρυ.

Ειδικότερα, µιλώντας στην Επιτροπή του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου ο Μάριο Ντράγκι σηµείωσε: «Τα ελληνικά οµόλογα θα
συµπεριληφθούν στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας µόνο από όταν κλείσει η δεύτερη
αξιολόγηση». Στη διάθεσή σας. 

Για ποιο πράγµα, για να καταλάβω, µιλάει ο κύριος Υπουργός
Οικονοµικών, ο οποίος ακολουθεί το γνωστό κόλπο «πετάµε την
µπάλα στην εξέδρα διά των ειρωνειών»; 

Τρία πράγµατα είχε πει. Πρώτον, κόκκινη γραµµή το ζήτηµα

των συντάξεων. Τηρείται η κόκκινη γραµµή, ναι ή όχι; Όχι. Κόκ-
κινη γραµµή το ζήτηµα του αφορολογήτου. Τηρείται η κόκκινη
γραµµή, ναι ή όχι; Όχι. Τρίτον, µετά τον Δεκέµβρη καταστροφή.
Επήλθε η καταστροφή που ο ίδιος προέβλεψε, περάσαµε τον Δε-
κέµβρη, ναι ή όχι; Ναι. Τι µας λέει, λοιπόν, από εκεί και πέρα; Τι
µας λέει; Όµως, εν πάση περιπτώσει, θα έχουµε καιρό την Τρίτη
να τα πούµε αναλυτικά στην επιτροπή.

Όµως, εδώ τίθεται ένα ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η Κυβέρνηση έχει απέλθει της σοβαρότητος. Και αυτό το οποίο
νοµίζω ότι µπορεί να κάνει, βάζοντας όλους τους Υπουργούς να
βγαίνουν στα τηλεοπτικά παράθυρα και µε µία φωνή να λένε την
ίδια ψευδή ιστορία και να πιστεύουν ότι αυτή η ιστορία θα σταθεί
και θα µπορέσει να δηµιουργήσει εντύπωση, αυτό τέλειωσε. Το
κατάφερε καλά η Κυβέρνηση τον πρώτο χρόνο, κάπως το κου-
τσοπήγε το πρώτο, το δεύτερο τρίµηνο, αλλά αυτή η ιστορία τε-
λείωσε. Αυτή η Κυβέρνηση απέρχεται. Αυτός ο κυβερνητικός
συνασπισµός, ο παρά φύσιν, απέρχεται. Όµως, αυτό το οποίο
απέρχεται µαζί τους είναι και η σοβαρότητα στη διακυβέρνηση
και αυτό µας βλάπτει όλους. 

Γι’ αυτό το λέω και το επαναλαµβάνω, δεν µπορείτε να σωθείτε
από αυτό το οποίο έρχεται, ως προς την εκλογική σας απόδοση.
Αποχωρήστε, όµως, τουλάχιστον µε αξιοπρέπεια και προστα-
τέψτε τον εαυτό σας από τη φαιδρότητα, η οποία επέρχεται όταν
οι δηλώσεις των Υπουργών ήταν σαν αυτές που έκανε ο κ. Τσα-
καλώτος σήµερα στη Βουλή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Δέν-
δια.

Ο συνάδελφος κ. Βλάσης έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

όταν στο Βήµα της Βουλής γιατρός έρχεται µετά από δικηγόρο,
πάντα ο γιατρός είναι σε µειονεκτική θέση. Οπότε, κύριε Δένδια,
ξέρουµε τη θέση µας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εξαρτάται από τον γιατρό!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Παρ’ όλο, λοιπόν, που σήµερα κα-

λούµαστε να τοποθετηθούµε επί του εν λόγω σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών, µου είναι αδύνατο να αντισταθώ στον
πειρασµό και να µη σχολιάσω τη γενικότερη επικαιρότητα. 

Στην πραγµατικότητα η κατάσταση που βιώνουµε θα µπο-
ρούσε να συµπυκνωθεί σε µία και µόνο ρήση: «ο καιρός έχει γυ-
ρίσµατα». Και αυτό γιατί τις τελευταίες µέρες βλέπουµε την
αριστερή Κυβέρνηση, που για πολύ καιρό κυµάτιζε την παντιέρα
τής αντίδρασης και της εναντίωσης προς τους θεσµούς, να πα-
νηγυρίζει για την επιστροφή των θεσµών στην Αθήνα.

Αυτό ήταν το µόνο που πετύχατε από όλες τις συσκέψεις και
τις διεργασίες του τελευταίου διαστήµατος, να επιστρέψουν οι
θεσµοί, αφού φυσικά τους διαβεβαιώσατε ότι θα συµµορφωθείτε
µε τις απαιτήσεις τους. Κάθε φορά, όµως, που επιστρέφετε εσείς
από τις Βρυξέλλες, σβήνετε και µία από τις κόκκινες γραµµές
που υπερήφανα είχατε χαράξει στο διαβατήριό σας, όταν ξεκι-
νήσατε να τις επισκέπτεστε ως Κυβέρνηση το 2015.

Αυτό που τώρα προσπαθείτε είναι ένα όµορφο λεκτικό και επι-
κοινωνιακό περιτύλιγµα για την αποτυχία των διαπραγµατεύσεών
σας, για τις βαρύτατες επιπτώσεις των καθυστερήσεών σας και
τελικά για τη λυπητερή που θα κληθούν για άλλη µια φορά, βέ-
βαια, να πληρώσουν οι Έλληνες πολίτες. 

Από τη δηµιουργική ασάφεια περάσαµε στο ουδέτερο δηµο-
σιονοµικό ισοζύγιο. Συγχαρητήρια! Πραγµατικά αναρωτιέµαι τι
άλλο θα σκαρφιστείτε για να αµπαλάρετε την επόµενη αποτυχία
σας και να βαπτίσετε το κρέας ψάρι! 

Μιλήσατε για το τέλος της λιτότητας, όταν αυτό που πραγµα-
τικά καταφέρατε ήταν να φορτώσετε στη χώρα νέα µέτρα, ακόµη
και µετά τη λήξη του προγράµµατος το 2018. Εσείς! Εσείς που
χαρακτηρίζατε την προνοµοθέτηση µέτρων ως αντισυνταγµα-
τική. 

Επιµένετε να µην αντιµετωπίζετε την κατάσταση ρεαλιστικά
και να προτιµάτε να µετακυλίετε τα βάρη στο µέλλον, στο µέλλον
των παιδιών σας και των παιδιών µας, προκειµένου να αποφύγετε
τη σκληρή πραγµατικότητα.

Όµως αυτό που µου προξενεί µεγαλύτερη εντύπωση απ’ όλα
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είναι η εµµονική άρνησή σας να παραδεχθείτε τα λάθη και τις
αστοχίες σας και να επαναπροσδιορίσετε την τακτική σας. 

Ακριβώς αυτό, λοιπόν, αποδεικνύετε και µε το σηµερινό νοµο-
σχέδιο. Δεν θα σχολιάσω το πρώτο µέρος του, καθώς πιστεύω
ότι όλοι µας στηρίζουµε πρωτοβουλίες που προάγουν τη δηµο-
κρατία και ενισχύουν τα θεµέλια του δηµοκρατικού πολιτεύµα-
τος.

Εξετάζοντας τα υπόλοιπα άρθρα παρατηρούµε ότι υπάρχουν
και κάποιες διατάξεις, οι οποίες όντως ρυθµίζουν εκκρεµότητες
και διαδικαστικά ζητήµατα που οφείλουν να επιλυθούν και στα
οποία µας βρίσκουν σύµφωνους. Εξάλλου, εµείς ξέρουµε να
συµφωνούµε αν βλέπουµε κάτι σωστό. Εσείς δεν το είχατε κάνει
µέχρι το 2014.

Υπάρχουν όµως και κάποια άλλα άρθρα που καταδεικνύουν τα
αρνητικά του τρόπου µε τον οποίο νοµοθετείτε. Αποσπασµατικά,
σχεδόν πειραµατικά, θα έλεγα, µε γνώµονα τα µικροπολιτικά σας
συµφέροντα και την τακτοποίηση υµετέρων.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί το άρθρο 25. Για µια
ακόµη φορά ντύνεστε τον µανδύα της αριστερής ευαισθησίας
και προσπαθείτε να µας πείσετε πως πρέπει αυτή η διάταξη να
περάσει για να πληρωθούν τα δεδουλευµένα των συµβασιούχων
στην καθαριότητα των δήµων. Μάλλον όµως όταν φοράτε αυτόν
τον µανδύα, κρύβετε και τα µάτια σας και τα αυτιά σας. Διότι
έπρεπε να καταλάβετε ότι µε αυτή τη ρύθµιση δεν λύνεται τίποτε.
Όταν στη Νέα Δηµοκρατία τονίζαµε την αντισυνταγµατικότητα
βάσει του άρθρου 103 της παράτασης των εν λόγω συµβάσεων,
εσείς κωφεύατε. 

Ακόµη και αν εµείς, καλή τη πίστει, δεχτούµε το επιχείρηµα
της κάλυψης των πάγιων και διαρκών αναγκών, εξηγείστε µας τι
ήταν αυτό που εµπόδισε την πρόσληψη ατόµων από τους δή-
µους µε συµβάσεις αορίστου χρόνου και µέσω της νόµιµης δια-
δικασίας;  

Αναµενόµενο ήταν, λοιπόν, ότι οι Σύµβουλοι του Ελεγκτικού
Συνεδρίου σάς επανάφεραν στην τάξη µη εγκρίνοντας τις πλη-
ρωµές. Έρχεστε, λοιπόν, τώρα να χαρακτηρίσετε σύννοµες τις
εν λόγω πληρωµές, όταν γνωρίζετε πολύ καλά ότι η προηγού-
µενη αντισυνταγµατικότητα δεν µπορεί να αρθεί µε καµµία νο-
µοθετική ρύθµιση.

Πολύ φοβάµαι ότι θα καταλήξουµε στο ίδιο αποτέλεσµα και οι
πληρωµές δεν θα µπορέσουν και πάλι να διεκπεραιωθούν. Πρέ-
πει επιτέλους να σταµατήσετε αυτές τις κακές πρακτικές, γιατί
µόνο προβλήµατα δηµιουργούν, όχι µόνο σε εµάς αλλά και σε
εσάς.

Αυτό ισχύει και για το άρθρο 34. Πριν από έναν χρόνο από την
ίδια Βουλή, µε τη συναίνεση της Βουλής, προχωρήσατε σε ρύθ-
µιση που εξαιρεί τις συµβάσεις για τις δοµές υποδοχής προσφύ-
γων και µεταναστών από τις τυπικές διαδικασίες σύναψης συµ-
βάσεων του δηµοσίου. 

Το επιχείρηµά σας τότε ήταν οι έκτακτες και απρόβλεπτες συν-
θήκες. Συµφωνήσαµε! Σήµερα, λοιπόν, ζητάτε την παράταση της
ρύθµισης αυτής για ακόµη έναν χρόνο. Τι το έκτακτο υπάρχει
µετά από τόσον καιρό; Τίποτα! Η εν λόγω διάταξη αποτελεί είτε
παραδοχή της πλήρους αποτυχίας σας να διαχειριστείτε το µε-
ταναστευτικό-προσφυγικό είτε απλώς εξυπηρετεί συγκεκριµένα
συµφέροντα τα οποία προωθείτε. 

Θα µπορούσα να σας αναφέρω ακόµη πάρα πολλά παραδείγ-
µατα, που χρήζουν περαιτέρω αιτιολόγησης και διερεύνησης,
όπως για παράδειγµα το άρθρο 16 για την εκκαθάριση δαπανών
στις περιφέρειες. Όµως, θεωρώ ότι αυτές οι αναφορές είναι ήσ-
σονος σηµασίας µπροστά στη γενικότερη κακή πρακτική που
ακολουθείτε κατά το νοµοθετείν. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας
θυµίσω κάτι απλό, µα πάντα επίκαιρο και κρίσιµο. Σύµπτωση επα-
ναλαµβανόµενη παύει να είναι σύµπτωση. Έχετε µετρήσει τις
φορές που κατά το νοµοθετικό σας έργο χρησιµοποιείται η φρά-
ση «κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης»; Σας
διαβεβαιώ ότι είναι πάρα πολλές!

Έχετε αναρωτηθεί πόσες φορές µας καλείτε να ψηφίσουµε
διατάξεις που διορθώνουν δικές σας κακές πρακτικές; Πάλι πάρα
πολλές φορές. 

Ως ακαδηµαϊκός πάντα πρέσβευα πως η επανάληψη είναι η

µητέρα της µάθησης. Εσείς, όµως, όσα λάθη και εάν κάνετε, φαί-
νεται ότι µυαλό δεν βάζετε ή µάλλον δεν θέλετε να µάθετε. Η
ορθή νοµοθέτηση δεν έχει να κάνει µε την ικανοποίηση επιθυµιών
συγκεκριµένων οµάδων ή προσώπων. Έχει να κάνει µε την κά-
λυψη των αναγκών της χώρας. Είναι πολύ µεγάλη η διαφορά
ανάµεσα σε αυτές τις πρακτικές και εσείς αποδεικνύετε ότι είτε
ότι δεν έχετε τη δυνατότητα να τη διακρίνετε είτε –και αυτό είναι
ακόµα χειρότερο- αδιαφορείτε, προτάσσοντας τα συµφέροντά
σας. 

Σε κάθε περίπτωση, ζηµιωµένοι βγαίνουν οι Έλληνες πολίτες,
που πλέον αναγνωρίζουν πως εξαπατήθηκαν και παραπλανήθη-
καν. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπης 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ακούγοντας τους προλαλήσαντες οµιλητές θεωρώ ότι βρίσκο-

µαι στο ίδιο έργο και πάλι θεατής. Οκτώ χρόνια µνηµονιακές πο-
λιτικές. Τι είχαµε από το 2010; Τότε και πάλι η αξιωµατική αντιπο-
λίτευση, η Νέα Δηµοκρατία, είχε το µαγικό ραβδάκι και τα «Ζάπ-
πεια». Στόχος: να καταλάβουν την πρωθυπουργική καρέκλα. 

Τι ακολούθησε µετά; Ακολούθησε ο λαϊκισµός του ΣΥΡΙΖΑ µε
τους αγανακτισµένους στις πλατείες. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ακολούθησε η συγκυβέρνηση
Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι, κύριε Υπουργέ, εκείνη η συγκυβέρ-
νηση κράτησε τη χώρα όρθια, γιατί τότε το ΠΑΣΟΚ ανέλαβε τις
εθνικές του ευθύνες. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν την κράτησε όρθια.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Δεν λάκισε, ούτε λαΐκιζε στις πλατείες,
εν αντιθέσει µε εσάς που, προκειµένου να δηµιουργήσετε κόµµα
µε τις συνιστώσες, είχατε τις αυταπάτες, τάζοντας τα πάντα
στους πάντες. Και έρχεται σήµερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
και κάνει αυτά που κάνατε εσείς και το έργο επαναλαµβάνεται.
Μόνο που ποιος πληρώνει τον λογαριασµό; Τον πληρώνει, δυ-
στυχώς, για οκτώ χρόνια ο ελληνικός λαός. 

Ποιος είπε από την πρώτη στιγµή την αλήθεια, κοιτάζοντας τον
ελληνικό λαό στα µάτια, ότι η χώρα οδηγείται σε άτακτη χρεο-
κοπία και έπρεπε να αναλάβει όλο το πολιτικό σύστηµα τις ευθύ-
νες του; Μόνο το ΠΑΣΟΚ το έπραξε αυτό. Άρα φωνές που
ακουστήκαν εδώ προηγουµένως να µας κουνούν το δάκτυλο για
εθνική στάση, νοµίζω ότι πρέπει να το σκεφθούν πολύ καλά. 

Παρακολουθώντας αυτή την εβδοµάδα αυτό το διαπραγµα-
τευτικό θρίλερ από την πλευρά της Κυβέρνησης σε σχέση µε τις
διαπραγµατεύσεις, τι βλέπουµε; Την πρώτη µέρα είδαµε µία στη-
µένη προπαγάνδα σε όλα τα κανάλια, κάποιον Υπουργό και πα-
νηγυρισµούς. Πετύχαµε κανένα µέτρο; «Καθαρά µέτρα», ακού-
σαµε σήµερα από τον κύριο Υπουργό και «αντισταθµιστικά» από
την άλλη. 

Ο λαός µας λέει ότι το κάθε θαύµα κρατάει το πολύ τρεις
µέρες. Και αυτό κράτησε µία. Την επόµενη µέρα ήρθε η αλήθεια,
όπως τη έβγαλαν οι εταίροι Ευρωπαίοι, οι δανειστές, το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο. Εκεί φαίνεται ότι καµµία από τις κόκκινες
γραµµές, που εσείς µόνοι σας βάλατε, δεν ισχύει. Φαίνεται ότι
χάνεται το αφορολόγητο, πάµε για µείωση των συντάξεων, δεν
ξέρουµε τι θα γίνει µε την περαιτέρω µείωση του χρέους, πότε
θα πάρουµε την ποσοτική χαλάρωση, ποια θα είναι τα πρωτο-
γενή πλεονάσµατα µετά το 2018.

Και ο χρόνος περνάει. Αντέχει η ελληνική κοινωνία; Μπορεί να
σηκώσει αυτές τις ατέρµονες, γενναίες -από την πλευρά σας-
διαπραγµατεύσεις, που το αποτέλεσµα, όµως, το έχει βιώσει ο
ελληνικός λαός το 2015, όταν ανατρέψατε τα πάντα και τον ίδιο
σας τον εαυτό και υπογράψατε ό,τι σας έδωσαν; Μήπως, όπως
είπα προηγουµένως, είµαστε στο ίδιο έργο θεατές, µετά από δύο
χρόνια και πάλι;

Σε δύο πράγµατα είστε καλοί: Ξεκινήσατε µε τα «βαφτίσια».
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Αλλάξατε τους όρους -όχι «τρόικα», αλλά «θεσµοί», όχι «µνηµό-
νια», αλλά «συµφωνίες»- και τώρα έρχεστε µε στρατηγική προ-
παγάνδας να παρουσιάσετε το µαύρο άσπρο στον ελληνικό λαό.
Όµως, ούτε και µεταξύ σας µπορείτε να συµφωνήσετε, γιατί βλέ-
πουµε αµφίσηµα µηνύµατα κάθε φορά που µιλάει κι ένα στέλε-
χός σας. 

Τις προάλλες ο κ. Σπίρτζης, επειδή ήταν στην απελευθέρωση
των Ιωαννίνων, φαίνεται ότι τον έπιασε ο κοµµατικός πατριωτι-
σµός από την άλλη την πλευρά και πανηγύριζε για τη συµφωνία.
Την άλλη µέρα άλλο στέλεχος είπε: «Να µην πανηγυρίζουµε και
πολύ, συµβιβασµό κάναµε». Έτερο στέλεχός σας έρχεται και λέει
«Χάσαµε µία µάχη, δεν χάσαµε ακόµα τον πόλεµο». 

Η κοινωνία, όµως, τον έχει χάσει τον πόλεµο απέναντί σας από
τις πολιτικές σας. Σηκώσατε τον πήχη πολύ ψηλά. Θα ήθελα,
όµως, να δω πώς θα τον περάσετε από εδώ και πέρα.

Θα ήθελα να αναφερθώ τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
ένα νοµοσχέδιο που αφορά περίπου οκτώ, εννέα Υπουργεία, ένα
νοµοσχέδιο συρραφή διατάξεων, εξυπηρετήσεων και διευκολύν-
σεων. Θα αναφερθώ µόνο σε ένα άρθρο που αφορά το Υπουρ-
γείο Γεωργίας, το άρθρο 46 για τους Οργανισµούς Εγγείων
Βελτιώσεων. Οι συγκεκριµένοι οργανισµοί είναι οργανισµοί, οι
οποίοι διαχειρίζονται τα νερά της χώρας για να βγει η αγροτική
παραγωγή. Διέπονται από το βασιλικό διάταγµα του 1958. Εν έτει
2017, ενώ θα περιµέναµε να έλθει ένα νοµοσχέδιο που να εκσυγ-
χρονίζει τη λειτουργία αυτών των οργανισµών, ώστε η αξιοποί-
ηση του νερού να γίνεται µε τον καλύτερο τρόπο, καθώς επίσης
και το πώς θα ολοκληρώσουµε και θα εκσυγχρονίσουµε τα αρ-
δευτικά δίκτυα, τα περισσότερα από τα οποία βρίσκονται σε φα-
ραωνική εποχή, φέρνετε και πάλι άρθρα διεκπεραιωτικού τύπου,
όπως για παράδειγµα, να αλλάξετε το ένα µέλος από τα επτά
των ΓΟΕΒ, το οποίο προβλεπόταν ότι ανήκε στο προσωπικό της
Αγροτικής Τράπεζας, µιας και δεν υπάρχει σήµερα Αγροτική
Τράπεζα. Λέτε αυτό το µέρος να καλυφθεί από τον δηµόσιο
τοµέα. Τα υπόλοιπα ήταν τέσσερα συν ένα αυτό, σύνολο πέντε,
και δύο θα είναι οι αιρετοί των αγροτών. 

Αυτή είναι η φιλοσοφία σας και η λογική σας; Όταν τα τέσσερα
ήδη είναι δηµόσιοι υπάλληλοι, τι σας ενοχλούσε αν και το τρίτο
µέρος ήταν αιρετό από αυτούς που κάνουν χρήση του νερού,
από αυτούς που έχουν ανάγκη αυτούς τους οργανισµούς; 

Και από την άλλη πλευρά, έρχεστε και ερωτάτε ποια θα είναι
η εποπτεία, ποιοι θα ελέγχουν αυτούς τους οργανισµούς. Οι
δήµοι δεν µπόρεσαν να επιτελέσουν τον σκοπό αυτό. Τώρα λέτε
να τους πάµε στην περιφέρεια. Ήλθαν εδώ οι περιφερειάρχες
και σας λένε ότι από τη στιγµή που εµείς δεν είχαµε αυτή την αρ-
µοδιότητα, την αντίστοιχη υπηρεσία, τη Διεύθυνση Εγγείων Βελ-
τιώσεων, τη διαλύσαµε. Έφυγε και το προσωπικό. Δεν έχουµε
προσωπικό. Πώς θα λειτουργήσουµε, ώστε να κάνουµε την επο-
πτεία των οργανισµών αυτών;. Εσείς εκεί, εµµένετε. 

Έστω και τώρα νοµίζω ότι θα µπορούσατε να δεχθείτε όπου
υπάρχουν ΓΟΕΒ που εποπτεύουν τους αντίστοιχους ΤΟΕΒ σε
σχέση µε την τεχνική επίβλεψη και λειτουργία τους, να πάρουν
και την εποπτεία και τον έλεγχο οι ΓΟΕΒ των αντίστοιχων ΤΟΕΒ.
Και εκεί που δεν υπάρχουν, τότε να πάνε στην περιφέρεια. Και
θα περιµένω, γιατί, όταν µιλάµε, όπως άκουσα και πριν από λίγο
σε µια επιτροπή, για τη χρησιµότητα του πρωτογενούς τοµέα σή-
µερα, πολύ περισσότερο την περίοδο της κρίσης, θα περίµενα,
αν µη τι άλλο, να έρθει πολύ γρήγορα ένα νοµοσχέδιο που να εκ-
συγχρονίσει τους Οργανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων.

Κλείνοντας θα ήθελα, πραγµατικά, να τονίσω ότι η Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη, ως παράταξη ευθύνης, δεν µπορεί να συναι-
νεί σε νοµοσχέδια τέτοιου είδους διευθετήσεων. Όπως, επίσης,
δεν µπορεί από την άλλη την πλευρά να συναινεί στην κυβερνη-
τική σας αδράνεια και απραξία, γιατί έτσι οδηγείτε τη χώρα
πραγµατικά σε τέλµα και την κοινωνία σε αγωνία, σε απελπισία,
να βλέπει πού οδηγεί το αύριο.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε και ευχα-
ριστώ για την ανοχή σας.  

Δυστυχώς για σας, δεν υπάρχουν πλέον νέες µεταλλάξεις,
γιατί έχετε πλέον αποκαλυφθεί. Τις έχετε κάνει όλες. Θα ήθελα

µόνο να ρωτήσω την κυβερνητική πλειοψηφία: Αλήθεια, τι νιώ-
θετε; Είστε εντάξει µε τη συνείδησή σας; Διότι µε τις πολιτικές
σας δεν καταστρέψατε µόνον την κυβερνητική σας προοπτική,
αλλά και την ίδια σας την ιδεολογία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, συνάδελφος κ.

Φωτεινή Βάκη, έχει τώρα τον λόγο.
Ορίστε, κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προτού εισέλθω

στην ουσία του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να αναφερθώ στον τρόπο
και τη µέθοδο νοµοθέτησης που ακολουθήθηκε στο παρόν σχέ-
διο νόµου, διαφωνώντας µε πολλούς συναδέλφους που πήραν
τον λόγο πριν.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, συνιστά το τεκµήριο δέσµευσης για
περιορισµό της κατάθεσης ασχέτων τροπολογιών σε διάφορα
νοµοσχέδια, στόχο τον οποίο είχε επανειληµµένα υπογραµµίσει
και ο Πρόεδρος της Βουλής και πολλοί συνάδελφοι σε τούτη εδώ
την Αίθουσα. Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο, εκτός από την εν-
σωµάτωση του Κοινοτικού Δικαίου σε ό,τι αφορά τη λειτουργία
των ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και των ευρωπαϊκών πολι-
τικών ιδρυµάτων, περιλαµβάνει επείγουσες διατάξεις πολλών και
διαφορετικών Υπουργείων, οι οποίες είναι απολύτως απαραίτη-
τες για την επιτάχυνση του κυβερνητικού έργου και για την επί-
λυση εκκρεµοτήτων της δηµόσιας διοίκησης. 

Όπως, λοιπόν, είχε δεσµευθεί και το Προεδρείο της Βουλής,
ένας τέτοιος τρόπος νοµοθέτησης µπορεί να οδηγήσει στον πε-
ριορισµό της ανάγκης κατάθεσης υπουργικών τροπολογιών σε
άσχετα νοµοσχέδια και ταυτόχρονα να δώσει τη δυνατότητα οι
διατάξεις να αποτελέσουν αντικείµενο ενδελεχούς επεξεργασίας
στις συναρµόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές. 

Και επειδή ορισµένοι συνάδελφοι έσπευσαν να καυτηριάσουν
τη συγκεκριµένη νοµοθετική µέθοδο, θα ήταν χρήσιµο να τονι-
στεί ότι το παρόν νοµοσχέδιο σέβεται απολύτως τις αρχές της
ορθής νοµοθέτησης και έχει δοµηθεί µε τέτοιον τρόπο, ώστε να
δίνει τη δυνατότητα, όχι µόνο στους Βουλευτές αλλά και στους
πολίτες, να το προσεγγίσουν και να το κατανοήσουν.

Σε σχέση τώρα µε το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου: Ακούσαµε
κυρίως την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να κάνει λόγο για πελατει-
ακές εξυπηρετήσεις και για προσλήψεις, επειδή µε τις διατάξεις
του παρόντος επιλύεται το πρόβληµα που είχε προκύψει µε τις
δαπάνες µισθοδοσίας των καθαριστριών του δηµοσίου και της
τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Θα ήταν χρήσιµο, όµως, να υπογραµµιστεί σε αυτό το σηµείο
πόσες δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ έχει εξοικονοµήσει και το δη-
µόσιο και η τοπική αυτοδιοίκηση από την οριστική αποµάκρυνση
των εργολάβων καθαριότητας.  

Είναι σαφές ότι αυτό που ενοχλεί ορισµένους συναδέλφους
είναι ότι το πάρτι των εργολάβων τελείωσε και µαζί µε αυτό τε-
λείωσε και η µανία τους για απολύσεις, για απολύσεις των πιο α-
δύναµων, εκείνων που είχαν συνηθίσει να τους καθαρίζουν τα
γραφεία χωρίς φωνή και χωρίς δικαιώµατα. 

Η Κυβέρνηση, όµως, είναι αποφασισµένη να επιµείνει και να
στηρίξει τους εργαζόµενους στην καθαριότητα του δηµοσίου και
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Με τις συµβάσεις έργου, µε
τους ίδιους πια εργαζόµενους στην καθαριότητα εξοικονοµήθη-
καν σηµαντικά ποσά, σηµαντικά ποσά από προµήθειες, από ερ-
γολαβίες, ενώ τίµιοι άνθρωποι εργαζόµενοι σκληρά κατάφεραν
να βγουν από την «γαλέρα» των εργολάβων και να δουλέψουν
µε ανθρώπινους όρους. 

Όσο, όµως, και αν ενοχλεί αυτό τη Νέα Δηµοκρατία, η οποία
άλλωστε απέλυσε µε ευχαρίστηση εκατοντάδες καθαρίστριες,
καλά θα κάνει να το συνηθίσει και να απολογηθεί στην κοινωνία
για τη στάση της στο θέµα αυτό. 

Διότι εσείς, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, βαφτίζετε
ιερό δικαίωµα, άκουσον – άκουσον, τα ρουσφέτια, το ιερό δι-
καίωµα ταπεινών και καταφρονηµένων ανθρώπων για αξιοπρέ-
πεια και εργασία, το αναφαίρετο δικαίωµά τους στη ζωή όσων
τους κάνατε τον βίο αβίωτο και τους ρίξατε στον σκουπιδοτενεκέ
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της κοινωνίας και της ιστορίας.
Βεβαίως, σε αντίστοιχη κατεύθυνση κινείται και η τροπολογία

για την εκτέλεση των αµετάκλητων δικαστικών αποφάσεων που
αφορούν το δηµόσιο και τους ΟΤΑ σε σχέση µε τις προσλήψεις
υπαλλήλων, οι οποίοι, ενώ είχαν δικαιωθεί δεν προσλαµβάνονταν
λόγω της µη έκδοσης από τη διοίκηση της σχετικής απόφασης
κατανοµής.

Με τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου ρυθµίζονται, επί-
σης, ζητήµατα που αφορούν ευαίσθητους τοµείς της δηµόσιας
διοίκησης, όπως είναι οι υπηρεσίες που έχουν την αρµοδιότητα
για τα ζητήµατα ιθαγένειας -τα θέµατα της υπηρεσίας πληροφο-
ριών έχουν αναλυθεί ενδελεχώς από συναδέλφους- ζητήµατα
που αφορούν το προσωπικό της Αστυνοµίας και του Λιµενικού
Σώµατος, θέµατα που αφορούν την Υπηρεσία Ασύλου και άλλα
σηµαντικά για κοµβικούς τοµείς της δηµόσιας διοίκησης.

Με το άρθρο 32, επίσης, ρυθµίζονται σηµαντικά θέµατα των
υποθηκοφυλακείων, µε τη δυνατότητα µετατροπής άµισθων υπο-
θηκοφυλακείων σε έµµισθα, ούτως ώστε να διασφαλίζεται η συ-
νέχεια των υπηρεσιών υποθηκοφυλακείου προς τους πολίτες σε
περιπτώσεις αποχωρήσεων υποθηκοφυλάκων. Η εµµισθοποίηση
διασφαλίζει και την εργασία, τους εργαζόµενους στα υποθηκο-
φυλακεία, αλλά και έσοδα προς τον δηµόσιο τοµέα, ενώ µειώνει
την ταλαιπωρία των πολιτών, οι οποίοι σε διαφορετική περίπτωση
θα εξαναγκάζονταν να µετακινηθούν σε µακρινές αποστάσεις
προκειµένου να εξυπηρετηθούν.

Σηµαντικό, επίσης, το άρθρο 36, µε το οποίο εξουσιοδοτούνται
οι συναρµόδιοι Υπουργοί να ολοκληρώσουν τις διαδικασίες ανα-
κήρυξης ρητής ηµεροµηνίας ως παγκόσµιας ηµέρας ελληνικής
γλώσσας. 

Εξίσου σηµαντική και ουσιαστική, όµως, είναι η ανακούφιση
που δίδεται στους πολίτες της Λέσβου και ιδιαίτερα σε εκείνους
στην περιοχή της Μόριας, όπου παρέχεται, και από την τροπο-
λογία του Υπουργείου Οικονοµικών, ρύθµιση παραµέτρων για
την αποζηµίωση των κατοίκων, των οποίων οι περιουσίες υπέστη-
σαν ζηµιές σε συνέχεια της έντασης της προσφυγικής κρίσης.

Σηµαντικές τέλος είναι και οι τροπολογίες που ρυθµίζουν τα
θέµατα της διοίκησης του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας και των αµοιβών των µελών του ΕΣΡ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου να κλείσω µε κά-
ποια σχόλια περί διαπραγµάτευσης. Δεν σκόπευα να αναφερθώ
σε θέµατα επικαιρότητας, αλλά ακούστηκαν πάρα πολλά και
οφείλουµε να απαντήσουµε. 

Ακούσαµε έτσι αρκετούς συναδέλφους σήµερα να αναφέρον-
ται στις εξελίξεις στο πεδίο της διαπραγµάτευσης. Ακούσαµε
από την πλευρά και της Νέας Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης τις γνωστές τερατολογίες περί της υποχώρησης
της ελληνικής πλευράς, περί δυσβάστακτων µέτρων και ειλικρινά
απορεί κανείς µε τον τρόπο που επιµένουν ορισµένες πλευρές
της Αντιπολίτευσης να ερµηνεύουν τις εξελίξεις.

Θα ήθελα, λοιπόν, και εγώ από την πλευρά µου να ρωτήσω
τους αξιότιµους συναδέλφους: Έχετε ένα παράδειγµα διαπραγ-
µάτευσης της προηγούµενης κυβέρνησης, της συγκυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ - Νέας Δηµοκρατίας, στην οποία η τότε διαπραγµατευ-
τική οµάδα να κέρδισε το παραµικρό από τους δανειστές;

Έχετε να παρουσιάσετε ένα διαπραγµατευτικό αποτέλεσµα
της δικής σας προσπάθειας, µε το οποίο να φέρατε πίσω έστω
και 1 ευρώ αντισταθµιστικό όφελος; Η απάντηση είναι, βέβαια,
όχι. Και ξέρετε γιατί; Γιατί εσείς πηγαίνατε στις διαπραγµατεύ-
σεις µε τη λογική του υπαλλήλου. 

Το ίδιο κάνετε και τώρα. Πάτε στη Γερµανία και δεσµεύεστε
να κάνετε ό,τι ζητούν οι ακραίοι των Χριστιανοδηµοκρατών και ο
Σόιµπλε. Και τι κερδίζετε, αλήθεια; Κερδίζετε την πλήρη απαξία
της απέναντι πλευράς, η οποία δεν θέλει ούτε να φωτογραφηθεί
µε τον Αρχηγό σας. 

Αυτά δεν σας προβληµατίζουν; Δεν έχετε καταλάβει ακόµη ότι
όσο πιο δουλικοί παρουσιάζεστε στο εξωτερικό τόσο πιο ακραίες
απαιτήσεις θα σας φορτώνουν οι δανειστές; Δεν θυµάστε τι σας
είχαν βάλει να κάνετε µέχρι να πέσετε το 2015; Προφανώς τα θυ-
µάστε, αλλά πάλι θέλετε να κάνετε τα ίδια και αναπαράγετε την
ίδια ρητορική περί καθυστερήσεως στη διαπραγµάτευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολύ σηµαντικό να υπο-

γραµµίσουµε τι κέρδισε η ελληνική πλευρά από µια σκληρή προ-
σπάθεια όλου του προηγούµενου διαστήµατος. Το θεµέλιο,
πάνω στο οποίο θα χτίσουµε την πορεία της ελληνικής οικονο-
µίας από εδώ και πέρα, δεν είναι άλλο από το τέλος της επιπρό-
σθετης λιτότητας µεσοπρόθεσµα. Δηλαδή, το καθαρό δηµο-
σιονοµικό αποτέλεσµα της οικονοµικής πολιτικής από δω και στο
εξής θα πρέπει να είναι µηδενικό. 

Αυτό σηµαίνει ότι δεν υπάρχει επιπλέον δόση λιτότητας ούτε
για το 2017 ούτε για το 2018 ούτε για την περίοδο µετά την
έξοδο από το µνηµόνιο. Η κατάκτηση του µηδενικού, δηµοσιο-
νοµικού αποτελέσµατος οποιασδήποτε µεταρρύθµισης συµφω-
νηθεί αποτελεί, όντως, µια ρωγµή στον τοίχο της λιτότητας και
είναι η πρώτη φορά που ελληνική Κυβέρνηση γυρνάει µε αυτή
τη δέσµευση µετά από συνεδρίαση του Eurogroup. 

Γνωρίζουµε ότι εσείς, µαζί µε ακραίους κύκλους των δανει-
στών, παρακαλάτε για περικοπές συντάξεων και αυξήσεις φό-
ρων. Συντάσσεστε κι εσείς µε τα πολιτικά συµφέροντα του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου και των συντηρητικών της Γερµα-
νίας. Μόνο που αυτοί, µε τους οποίους σήµερα επιδιώκετε να
συµµαχήσετε, µάλλον δεν σας θεωρούν αξιόπιστους κι αυτό σας
το λένε και κατάµατα, όταν πάτε να τους επισκεφθείτε και να
τους παρουσιάσετε τις συµφωνίες αλήθειας σας. 

Η Κυβέρνηση, όµως, δεν κέρδισε µόνο τη µάχη της δηµοσιο-
νοµικής ουδετερότητας, κέρδισε και δύο άλλο πολύ σηµαντικά
µέτρα, τα οποία δεν φαίνεται να σας άρεσαν. 

Το πρώτο είναι το Πρόγραµµα Ενεργητικής Παρέµβασης 3 δι-
σεκατοµµυρίων, για τη δηµιουργία εκατό χιλιάδων νέων θέσεων
εργασίας και µε τα χρήµατα που απαιτούνται να εξαιρούνται από
τον υπολογισµό των πλεονασµάτων. 

Το δεύτερο είναι η επιστροφή στην εργασιακή κανονικότητα,
µε την επαναφορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, ακόµα
και πριν από την ολοκλήρωση του προγράµµατος. Την απόκλιση
από το κοινοτικό κεκτηµένο στα εργασιακά, την οποία εσείς δεχ-
θήκατε και φέρατε στη χώρα, εµείς σήµερα τη διορθώνουµε και
επαναφέρουµε την ελληνική αγορά εργασίας στην κανονικότητα.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε- η πρόσφατη συµφωνία επί της αρχής στο Eurogroup
δίνει τη δυνατότητα στην ελληνική Κυβέρνηση να εισέλθει στις
τεχνικές διαπραγµατεύσεις, που θα ακολουθήσουν από καλύτε-
ρες θέσεις. Η επιτυχία αυτή δεν σηµαίνει το τέλος της προσπά-
θειας για τη βελτίωση των όρων της ελληνικής οικονοµίας και
δεν συνεπάγεται την αποδοχή οποιοδήποτε ακραίων όρων κι αν
εµφανιστούν στην πορεία. 

Όσο κι αν παρακαλάτε, κάποιοι από εσάς, να επιβληθούν οι
θέσεις του ΔΝΤ για φόρους στους φτωχούς και φοροελαφρύν-
σεις στους πλουσίους, να είστε σίγουροι ότι για µια ακόµη φορά
θα παρακολουθήσετε αµήχανοι, όπως κάνετε και σήµερα. Και θα
παρακολουθήσετε αµήχανοι τη θετική έκβαση στις επικείµενες
διαπραγµατεύσεις. 

Εµείς θα παλέψουµε και πάλι για τα συµφέροντα και τις ανάγ-
κες των πολλών, για να µην υπάρξει ούτε 1 ευρώ επιβάρυνσης
στους αδύναµους. Και µε αυτή την πυξίδα θα καταφέρουµε να
ισχυροποιήσουµε τη θέση µας στην κοινωνία, απέναντι στα
ακραία οικονοµικά συµφέροντα που εσείς µε προθυµία υπηρε-
τείτε.   

Και επειδή σε αυτή την Αίθουσα προηγουµένως ακούστηκαν
εξαιρετικά αήθη σχόλια για καρέκλες, για κυνισµό, για καιροσκο-
πισµό, ότι είµαστε εδώ για τις καρέκλες µας, σήµερα ο Ζίγκµαρ
Γκάµπριελ, ο Αντικαγκελάριος της Γερµανίας, έκανε µία δήλωση.
Παραθέτω: «Η ελληνική ελίτ λεηλάτησε την Ελλάδα κι εµείς κοι-
τούσαµε».

Ξέρετε, δεν ήµασταν εµείς αυτή η ελίτ ούτε ήµασταν εµείς
αυτοί που κυβερνούσαµε. Και σε αυτήν εδώ την Αίθουσα ο κα-
θένας και η καθεµιά έχει τη διαδροµή ζωής, το βιογραφικό του
σηµείωµα, το «πόθεν έσχες» του. Ούτε µίζες πήραµε ούτε off-
shore δηµιουργήσαµε. 

Και κλείνω, επειδή διανθίστηκε σε αυτή την Αίθουσα σήµερα
ο ψυχρός και απρόσωπος λόγος των νοµικών διατάξεων µε ποί-
ηση και λογοτεχνία, επιτρέψτε µου και εµένα να πω ότι ο Μπρεχτ
στην «Όπερα της Πεντάρας» λέει το εξής: «Γιατί άλλοι είναι στο
σκοτάδι και άλλοι στο φως και βλέπεις εκείνους που είναι στο
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φως, µα δεν βλέπεις εκείνους που είναι στο σκοτάδι».
Και εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτούς εκπροσω-

πούµε, τους αόρατους, αυτούς που δεν τους φωτίζουν οι προ-
βολείς της ιστορίας. Και γι’ αυτούς αγωνιστήκαµε, αγωνιζόµαστε
και θα εξακολουθούµε να αγωνιζόµαστε. Και επειδή κλήθηκε η
Αριστερά να ασκήσει διακυβέρνηση σε ζοφερούς καιρούς, στις
«τρικυµίες» της ιστορίας, δεν θα συνθηκολογήσουµε µε την ελ-
πίδα. Θα εξακολουθούµε να ελπίζουµε για χάριν αυτών των
απελπισµένων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, να κάνω µία νο-
µοτεχνική βελτίωση. Είναι µία προσθήκη στο άρθρο 32 στην πα-
ράγραφο 2 του νοµοσχεδίου. Παρακαλώ να διανεµηθεί.

(Στο σηµείο αυτό  ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει η κ. Φω-
τεινή Αραµπατζή από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελικά ο Υπουργός των Οικονο-

µικών ευρέθη και ήρθε στη Βουλή για να αποδείξει την πρωινή
ρήση του ότι είναι υπερβολικές οι φήµες περί πρόωρου θανάτου
του. Και θα µας δώσει λέει, τέσσερις, πέντε ηµέρες µέχρι να µας
διαφωτίσει την επόµενη Τρίτη εδώ στη Βουλή, για να ξεπερά-
σουµε –όπως είπε- τη στεναχώρια µας που η Κυβέρνηση θα κλεί-
σει την αξιολόγηση.

Δυστυχώς ορισµένες φορές ο κ. Τσακαλώτος εκτός από τα ελ-
ληνικά µπερδεύει το χιούµορ µε το θράσος. Δεν ξέρω εάν τον
χρόνο των τεσσάρων, πέντε ηµερών ο κύριος Υπουργός των Οι-
κονοµικών τον δίνει στην Αντιπολίτευση ή τελικά τον δίνει στον
εαυτό του, προκειµένου να ξεπεράσει τα όσα ψέµατα εξέδωσε
σε εκείνο το διθυραµβικό non paper πριν από λίγες µόλις ηµέρες
το Μέγαρο Μαξίµου.

Και επειδή ο κύριος Υπουργός απάντησε το πρωί µε Μαρκ
Τουέιν, δεν ξέρω µήπως αισθάνεται σαν τον ήρωα του Τουέιν,
µήπως, δηλαδή, είναι ο Τοµ Σόγιερ του ΣΥΡΙΖΑ και της Κυβέρ-
νησης.

Σε κάθε περίπτωση τώρα που ο κ. Τσακαλώτος έδωσε σηµεία
ζωής και µας έδωσε ραντεβού την Τρίτη εδώ στη Βουλή. Θα είναι
καλό να εξηγήσει αυτές τις τέσσερις, πέντε µέρες σε όλους τους
Έλληνες τι συµφώνησε στο Eurogroup, ποια είναι τα γκρίζα ση-
µεία της συµφωνίας, πόσο ακόµα θα βάλουν το χέρι στην τσέπη
οι Έλληνες φορολογούµενοι, για να πληρώσουν για ακόµα µία
φορά τις καθυστερήσεις και τις εµµονές της Κυβέρνησης.

Θα είναι καλό να µας απαντήσει εάν συµµερίζεται τους πανη-
γυρισµούς των συναδέλφων του Υπουργών, όταν συµφωνία δεν
υπήρξε, όταν είναι απροσδιόριστος ο χρόνος ολοκλήρωσης της
συµφωνίας, όταν δεν υπήρξε ούτε πολιτική συµφωνία, όταν η επι-
στροφή των θεσµών, δυστυχώς, συνοδεύεται από διαπραγµα-
τευτικές ήττες της Κυβέρνησης και πρόσθετες, βεβαίως, υπο-
χωρήσεις, όταν η Κυβέρνηση συµφώνησε σε όλα, σε όσα υποτί-
θεται ότι αντιστεκόταν, όταν δεν υπάρχει καµµία δέσµευση των
εταίρων για παρεµβάσεις στο δηµόσιο χρέος πέραν των µικρής
σηµασίας βραχυπρόθεσµων µέτρων, όταν δεν υπάρχει καµµία
πρόβλεψη για συµµετοχή στο Πρόγραµµα Ποσοτικής Χαλάρω-
σης.

Όλα αυτά πρέπει να απαντηθούν µε σοβαρότητα πάνω απ’ όλα
και αλήθειες και όχι µε γνωµικά και αποφθέγµατα. 

Ας πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Κατά τη συνηθισµένη πρακτική
σας φέρνετε προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο µε άσχετες µεταξύ
τους διατάξεις, µια κακογραµµένη συρραφή αποσπασµατικών
ρυθµίσεων χωρίς κεντρικό άξονα, χωρίς κεντρική ιδέα. Είναι ρυθ-
µίσεις που αντί να λύνουν ζητήµατα, µάλλον τα µπερδεύουν πε-
ρισσότερο, εάν δεν εµποδίζουν τελείως την ορθή αντιµετώπισή
τους.

Και πέρα από τη συρραφή διαπιστώνουµε και αντιφάσεις,
όπως για παράδειγµα αυτή του άρθρου 27 για τη µετάθεση των
εκλογών των επιµελητηρίων. Και λέω αντιφάσεις, γιατί, κύριοι
Υπουργοί, στην αιτιολογική έκθεση αναφέρεται η ανάγκη αλλα-
γής του νοµοθετικού πλαισίου µε το οποίο θα διεξαχθούν οι
εκλογές, τις οποίες µεταθέτετε χρονικά, ενώ στο σχέδιο νόµου -
αυτό που θα γίνει νόµος και αυτό το οποίο φέρνετε προς ψή-
φιση- αναφέρεστε απλά στη µετάθεση του χρόνου των εκλογών
χωρίς καµµιά µνεία για το νοµοθετικό πλαίσιο, υπό το οποίο θα
διεξαχθούν οι εκλογές τις οποίες µεταθέτετε.

Και έρχοµαι σε µία διάταξη του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης, αυτή του άρθρου 46, το οποίο υποτίθεται ότι ρυθµίζει
ζητήµατα που αφορούν τους Οργανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων
αίροντας, όπως υποστηρίζει, προβλήµατα που προέκυψαν µε το
ισχύον καθεστώς του «Καλλικράτη». Ρυθµίζει θέµατα των οργα-
νισµών, που ασχολούνται µε τους υδάτινους πόρους, δηλαδή
εκείνους τους απαραίτητους πόρους για την αγροτική παρα-
γωγή, για τον πρωτογενή τοµέα, που µε τόση µανία και λυσσα-
λέα καταδιώκετε, εντελώς αντίθετα µε όσα προεκλογικά, βε-
βαίως, τους υποσχεθήκατε. 

Μια πολυαναµενόµενη νοµοθετική ρύθµιση που αγγίζει, λοι-
πόν, ευθέως τον πρωτογενή τοµέα, µια ρύθµιση η οποία πριν από

δύο χρόνια είχε δηµιουργήσει προσδοκίες στους εν λόγω φορείς
µε τις προτάσεις που η Κυβέρνησή σας είχε ζητήσει να καταθέ-
σουν, ήρθε τώρα κρυµµένη ουσιαστικά σε ένα άσχετο νοµοσχέ-
διο ως ένα από τα τελευταία άρθρα. Η Κυβέρνηση, µάλιστα,
καταφέρνει µε αυτή τη διάταξη πραγµατικά το ακατόρθωτο, δη-
λαδή να απορρίπτεται η εν λόγω ρύθµιση απ’ όλους τους εµπλε-
κόµενους φορείς, τόσο από την Ένωση Περιφερειών και την
ΚΕΔΕ όσο, βεβαίως, και από τους ίδιους τους Οργανισµούς. 

Τι κάνετε µε τη συγκεκριµένη διάταξη; Μια αρµοδιότητα, δη-
λαδή την εποπτεία αυτών των Οργανισµών, που ήταν ανατεθει-
µένη στους δήµους µε τον «Καλλικράτη» και λειτουργούσε, βε-
βαίως, µε τα όποια προβλήµατα λειτουργούσε, τη µεταθέτετε
τώρα στις περιφέρειες, δυσχεραίνοντας ακόµα περισσότερο τη
λειτουργία και την εποπτεία των συγκεκριµένων Οργανισµών. 

Ακούσατε πόσο εύγλωττα τοποθετήθηκαν οι φορείς στην
ακρόαση. Ήδη µε τη µεταβίβαση της εν λόγω εποπτείας από την
παλιά Διεύθυνση Εγγείων Βελτιώσεων, µια υπηρεσία που και
εξειδίκευση είχε και έκανε ουσιαστικούς ελέγχους, στους δή-
µους µε τον «Καλλικράτη», υπήρχαν ζητήµατα. Οι φορείς κατέ-
θεσαν ότι σε πολλές περιπτώσεις όχι απλά δεν ασκούνταν επαρ-
κής έλεγχος αλλά δεν ασκούνταν κανένας έλεγχος. Εν πάση πε-
ριπτώσει και εάν ακόµη ο έλεγχος ήταν τελείως διεκπεραιωτικός,
γινόταν στον εύλογο χρόνο. 

Έρχεστε τώρα σήµερα εσείς να βάλετε προσκόµµατα και σε
αυτόν τον εύλογο χρόνο, µεταθέτοντας την εποπτεία στις περι-
φέρειες, δηµιουργώντας ένα δυσκίνητο, πολλαπλά γραφειοκρα-
τικό πλαίσιο, εµποδίζοντας τη λειτουργία και την αποτελε-
σµατικότητα των Οργανισµών. Αυτό που απλά θα καταφέρετε
είναι µία χαοτική κατάσταση, αφού οι περιφέρειες θα καλούνται
να δώσουν εγκρίσεις για προϋπολογισµούς τεχνικούς, γενικούς,
προσλήψεις προσωπικού, προµήθειες, δελτία οικονοµικής παρα-
κολούθησης χωρίς την απαιτούµενη υποδοµή, το στελεχικό δυ-
ναµικό, όπως καταλαβαίνετε, µε ρυθµούς χελώνας. 

Πείτε µας, για παράδειγµα, µια περιφέρεια, όπως αυτή της
Κεντρικής Μακεδονίας, που έχει να εποπτεύσει εβδοµήντα µε-
γάλους ΤΟΕΒ, πώς θα µπορέσει να τους ελέγξει µε εγκυρότητα
στον εύλογο χρόνο µε τις υποδοµές τις οποίες υπάρχουν, δη-
λαδή, χωρίς υποδοµές;

Κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης, οι εν λόγω Οργανισµοί
ζητούν εκσυγχρονισµό του θεσµικού τους πλαισίου και όχι επι-
φανειακές ρυθµίσεις που κάνουν πιο δύσκολη τη δουλειά τους. 

Από την άλλη, αλλάζετε και τη διαδικασία πρόσληψης του έκ-
τακτου προσωπικού τους, κάνοντάς την επίσης πιο χρονοβόρα,
κατ’ ελάχιστο τρεις µήνες, µε κίνδυνο να ολοκληρώνονται αυτές
οι προσλήψεις εποχικού προσωπικού όταν θα έχουν τελειώσει οι
αρδεύσεις, δηλαδή το φυσικό αντικείµενο για το οποίο προσλαµ-
βάνεται το έκτακτο, το εποχικό προσωπικό. 

Εκτός αυτού, δείχνετε να αγνοείτε προφανώς, επειδή µάλλον
δεν αντιλαµβάνεστε ποια είναι η λειτουργία των συγκεκριµένων
Οργανισµών, ότι σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης, που δυστυ-
χώς είναι πλείστες, όπως για παράδειγµα οι πληµµύρες, το έκτα-
κτο προσωπικό πρέπει να προσληφθεί αµέσως και όχι να περι-
µένει τις χρονοβόρες διαδικασίες, που εσείς εισηγείστε.

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, ο τρόπος, που δυ-
στυχώς νοµοθετείτε, αντανακλά και τον τρόπο που κυβερνάτε,
µε δηµιουργική ασάφεια, γονατογραφήµατα και συνεχείς παλι-
νωδίες, που υποθηκεύουν καθηµερινά το µέλλον της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Αθανάσιος Δαβάκης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Γονατογραφήµατα είπε η κατελ-

θούσα του Βήµατος συνάδελφος ότι είναι αυτά τα οποία ψηφί-
ζουµε το τελευταίο χρονικό διάστηµα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Εγώ θα διαφωνήσω µε αυτό, διότι πολλές φορές «στο
γόνατο» έχουν γραφτεί πολύ ωραία πράγµατα. 

Αυτό το οποίο συντελείται τα τελευταία χρόνια, τους τελευταί-
ους µήνες κοινοβουλευτικά, νοµοθετικά σε αυτή την Αίθουσα,
είναι µνηµείο κακής νοµοθέτησης, συρραφή διαφόρων ζητηµά-
των, τα οποία «τήδε κακείσε» ευρίσκονται και είναι απαράδεκτο
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-το έχω πει πολλές φορές και θα το ξαναπώ και απόψε- το Σώµα
να καλείται µέσα σε µια συνεδρίαση να διατυπώσει άποψη, να
καταθέσει γνώµη, να δηµιουργήσει έναν πολιτικό λόγο πάνω σε
ζητήµατα που τόσα χρόνια σε αυτή την Αίθουσα ετίθεντο και για
τα οποία καλούµεθα να αποφασίσουµε.

Επαναλαµβάνω: Πρέπει να αλλάξει ο Κανονισµός της Βουλής.
Αυτά τα οποία συντελούνται αυτές τις ώρες είναι µνηµείο –επα-
ναλαµβάνω- κακής νοµοθέτησης. Βλέπετε άλλωστε και την αν-
ταπόκριση του Σώµατος, κύριε Υπουργέ, σε αυτή την υπόθεση.
Το επιτείνουµε επί τα χείρω. 

Σας λέω, λοιπόν, µήπως θα πρέπει να το δείτε ώστε µε πρό-
ταση δική σας ή προς στον Πρόεδρο της Βουλής να συντελούν-
ται ορισµένες νοµοθετικές διεργασίες µόνο στις επιτροπές, να
αποφασίζουν οι επιτροπές και να νοµοθετούν οι επιτροπές, να
αλλάξει ο Κανονισµός προκειµένου να ευρισκόµεθα προ αυτού
του φαινοµένου.

Υπάρχουν, λοιπόν, ζητήµατα όπως ρυθµίσεις για την ΕΥΠ, την
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, την Αστυνοµία, τη Δηµοτική
Αστυνοµία, ρυθµίσεις για θέµατα περιφερειών όπως αυτά µε τον
ΤΟΕΒ. Οι κατά τόπους ΤΟΕΒ, όπως ελέχθη προηγουµένως από
τον συνάδελφο κ. Τζελέπη, είναι αυτοί οι Οργανισµοί οι οποίοι
ρυθµίζουν τη διαχείριση των υδάτων, τα οποία συντελούν στην
αγροτική παραγωγή. Δεν µπορεί σήµερα εσείς, η Κυβέρνηση της
Ριζοσπαστικής Αριστεράς και της Οικολογίας, να φέρνετε εµβό-
λιµα µια τέτοιου είδους διάταξη, όταν θα µπορούσε να υπάρξει
αυτοτελές νοµοσχέδιο, το οποίο θα µπορούσε να ρυθµίσει την
παλαιότητα, την αρχαιότητα, το κακό δίκτυο των ΤΟΕΒ όλης της
χώρας. Ερχόσαστε σήµερα εµβόλιµα και φέρνετε αυτό για τον
ΤΟΕΒ. Ωραία!

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα για την ιθαγένεια, για ρυθµίσεις
καθαριότητας, για ζητήµατα πολεοδοµίας. Αυτό το νοµοσχέδιο
είναι η χαρά της τροπολογίας! Δεν έχει ξανασυµβεί. Όσο περνάει
ο καιρός -και το λέω σε εσάς, κύριε Υπουργέ, ο οποίος δεν δια-
κρίνεστε ούτε για τις ποµφόλυγες ούτε για πράγµατα τα οποία
δηµιουργούν έναντι άλλων συναδέλφων σας άσχηµη, αλγεινή ει-
κόνα- σας λέω µε πόνο ψυχής -είµαι αρκετά χρόνια σε αυτή την
Αίθουσα- ότι δεν µπορεί το Σώµα να νοµοθετήσει κατά αυτόν τον
τρόπο. Χρεώνονται οι εισηγητές νοµοσχέδια, έρχονται ηρωικά
και πατριωτικά να τα υπερασπίσουν, αλλά δυστυχώς αυτό δεν
γίνεται. Αν πουν σε µας, σε τόσους συναδέλφους, τι νοµοθετή-
θηκε χθες σε πολλά ζητήµατα, µπορεί να µην µπορούµε να απαν-
τήσουµε και αυτό είναι κρίσιµης σηµασίας ζήτηµα λειτουργίας
αυτής της Αίθουσας. Ελπίζω να µε ακούει και ο Πρόεδρος της
Βουλής για να υπάρξει σε µία Διάσκεψη των Προέδρων κάποια
σχετική, αν θέλετε, αντιµετώπιση. 

Χαρακτηριστική περίπτωση αποτελεί η ρύθµιση του άρθρου
30, στο οποίο προσδιορίζονται οι πηγές εσόδων της Αρχής Πο-
λιτικής Αεροπορίας και της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας. Η
συγκεκριµένη ρύθµιση δεν επιλύει το ζήτηµα το οποίο είχε δηµι-
ουργηθεί µε το άρθρο 65 του ν.4427/2016 -απουσιάζει ο αρµό-
διος Υπουργός, αλλά το λέω σε εσάς- το οποίο προέβλεπε ότι
το σύνολο των τελών διαδροµής που αποδίδονται από τον Ευ-
ρωπαϊκό Οργανισµό για την ασφάλεια πτήσεων, τον Εurocontrol,
όπως θα γνωρίζετε, θα πιστώνεται κατά 80% στην Υπηρεσία Πο-
λιτικής Αεροπορίας και κατά 20% στην Αρχή Πολιτικής Αεροπο-
ρίας. 

Είχε δεσµευθεί και ο κ. Καµµένος στην Επιτροπή Εξοπλιστικών
Προγραµµάτων –είστε µέλος και µπορεί να το είχατε ακούσει-
ότι η κατανοµή αυτών των ποσών θα πήγαινε και στην Πολεµική
Αεροπορία. Τίποτε από αυτά δεν έχει συµβεί και σε αυτή τη νο-
µοθετική ρύθµιση που φέρατε. Η κατανοµή αυτή εξαιρεί από την
απόδοση των τελών διαδροµής την Πολεµική Αεροπορία και την
Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία, κρίσιµους βραχίονες και για
την άµυνα της χώρας και για τη Μετεωρολογική Υπηρεσία.

Η Πολεµική Αεροπορία, όµως, διαθέτει και συντηρεί µέσα και
προσωπικό για την παροχή υπηρεσιών έρευνας και διάσωσης
κάθε µέρα εντός του ελληνικού χώρου, από ένα ναυάγιο µέχρι
οτιδήποτε άλλο. Είναι ένδειξη της κυριαρχίας στο Αιγαίο το να
µπορεί η Πολεµική Αεροπορία να ασκεί έρευνα και διάσωση -και
όχι οι γείτονές µας- για ένα ναυάγιο ή για οτιδήποτε άλλο. 

Παρ’ όλα αυτά, ο προϋπολογισµός της Πολεµικής Αεροπορίας

πρέπει να αποζηµιώνεται και µάλιστα απευθείας. Κάτι τέτοιο δεν
συµβαίνει. Εξίσου σηµαντικό είναι και το ζήτηµα της Μετεωρο-
λογικής Υπηρεσίας.

Ενδεικτική της προχειρότητας, µε την οποία η Κυβέρνηση και
στην προκείµενη περίπτωση η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας προσεγγίζουν τα θέµατα ευθύνης τους, είναι το
γεγονός ότι στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο κατατέθηκε ακόµη µια
τροπολογία, κύριε Υπουργέ, που αφορά θέµατα –δεν είδαµε και
µέλος του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας εδώ– που δηµιουργούν-
ται από τις ρυθµίσεις του ν.4407/2016, ενός νόµου τον οποίο ψη-
φίσαµε το καλοκαίρι. 

Τα ζητήµατα που ανακύπτουν στη συγκεκριµένη τροπολογία
είναι δύο: Πρώτον, είναι αξιοπρόσεκτο ότι η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου ανακάλυψε µετά την πάροδο τόσων µηνών από τη
νοµοθετική συγκρότηση της Υπηρεσίας Αξιοποίησης Ακίνητης
Περιουσίας, ΥΠΑΑΠΕΔ, αν θυµάστε, –συµφωνήσαµε ως Νέα Δη-
µοκρατία ότι πρέπει να συµβεί αυτό, πρέπει να αξιοποιηθεί η πε-
ριουσία των Ενόπλων Δυνάµεων– το ενδεχόµενο να υπάρξουν
σε µια δηµοπρασία εικονικές προσφορές και προσφορές χωρίς
αντίκρισµα, ίσως από την τραυµατική εµπειρία την οποία είχατε
µε τις τηλεοπτικές άδειες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Εν πάση περιπτώσει, βλέπουµε πώς γίνεται η νοµοθέτηση, κάτι
το οποίο σας είπα στην αρχή. Δεν µπορεί να είναι παρακολού-
θηµα ενός άλλου νοµοθετήµατος αυτό το οποίο συµβαίνει σε
άλλα νοµοθετήµατα. Αυτό έχει συµβεί µε τον ν.4407/2016 κατ’
επανάληψη. Όποιο νοµοσχέδιο έρχεται, κύριε Υπουργέ, φέρνει
διορθώσεις του ν.4407/2016 του κ. Καµµένου. Αυτό είναι γονα-
τογράφηµα! 

Επίσης, ένα άλλο ζήτηµα που ανακύπτει είναι αυτό που αφορά
διάφορες προβλέψεις του ν.4407/2016 για τους µονιµοποιηθέν-
τες εθελοντές του ν.4405/1974 και τις µονιµοποιηθείσες εθελόν-
τριες. 

Συγκεκριµένα, η εφαρµογή των όσων προβλέπονται στο τρο-
ποποιηµένο άρθρο 47, παράγραφος 11 και στο τροποποιηµένο
άρθρο 18, παράγραφος 2.6, έχει οδηγήσει σε διατάραξη της
οµαλής ιεραρχικής εξέλιξης στις Ένοπλες Δυνάµεις, προάγον-
τας εκτάκτως σε υψηλότερο βαθµό προσωπικό, το οποίο µέχρι
πρότινος εθεωρείτο ιεραρχικά νεότερο των οµοιόβαθµων ανθυ-
πασπιστών και µόνιµων υπαξιωµατικών, που απέκτησαν τον
βαθµό τους µέσα στο ίδιο ηµερολογιακό έτος. 

Δεν µε ακούει κανείς από την Κυβέρνηση. Δεν εννοώ εσάς,
κύριε Υπουργέ, γιατί δεν είναι θέµατα αρµοδιότητός σας, αλλά
τα λέω για να ζητηθούν τα Πρακτικά από την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, προκειµένου να επιληφθεί επ’
αυτού του θέµατος, γιατί είναι πολύ σηµαντικό και υπάρχει το αί-
σθηµα της αδικίας σε όλα τα στελέχη, τα οποία εµπίπτουν σε
αυτή την περίπτωση. 

Η προχειρότητα στη σύλληψη και η ανάγκη διορθώσεων προ-
ηγουµένων προβληµατικών νοµοθετικών πρωτοβουλιών είναι
αυτά τα οποία συνθέτουν το νοµοθετικό –θα έλεγα– αλλά και πο-
λιτικό προφίλ αυτής της Κυβέρνησης. 

Αισθάνοµαι την ανάγκη να πω ότι αυτό το οποίο συνετελέσθη
το πρωί µε τον κ. Τσακαλώτο και όλα αυτά τα οποία ανέφερε ο
κ. Σπίρτζης ότι εορτάζουµε µαζί µε την απελευθέρωση των Ιωαν-
νίνων, που ξεκίνησαν –άκουσον άκουσον– τον Α’ Παγκόσµιο Πό-
λεµο, που όλοι γνωρίζουµε ότι τα Γιάννενα ήταν η κορωνίδα του
πρώτου Βαλκανικού Πολέµου και όχι του Α’ Παγκοσµίου Πολέ-
µου, ο οποίος ξεκίνησε µετά από τρία χρόνια, έχουν τόση αλή-
θεια όση έχει αυτό που είπε ο κ. Σπίρτζης σχετικά µε τον Α’
Παγκόσµιο Πόλεµο και την απελευθέρωση των Ιωαννίνων! Το ότι
«η γλώσσα λανθάνουσα τ’ αληθή λέγει» είναι σηµαντικό και το
συνέδεσε ιστορικά µε την απελευθέρωσή µας από τα µνηµόνια
και όλα αυτά τα οποία συνθέτουν την αλγεινή εικόνα που βιώνει
σήµερα ο ελληνικός λαός. 

Πιστεύω ότι σύντοµα θα αλλάξει αυτή η εικόνα µε τη βούληση
του ελληνικού λαού, ο οποίος παρ’ ότι παρασύρθηκε από τις
υποσχέσεις σας, σήµερα έχει καταλάβει ότι οι υποσχέσεις δεν
οδηγούν πουθενά, αλλά άλλα πράγµατα µπορεί να µας οδηγή-
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σουν στην έξοδο από την κρίση. 
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει η κ. Αντωνίου από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια της Βουλής ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών,
στο οποίο δυστυχώς για ακόµα µια φορά διαπιστώνουµε ότι η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ ακολουθεί πιστά την πάγια κοινοβου-
λευτική πρακτική της αποσπασµατικής και ρουσφετολογικής νο-
µοθέτησης. «Τα ίδια Παντελάκη µου, τα ίδια Παντελή µου»! 

Το κάνετε, προφανώς, για να µην κουράζονται οι εισηγητές και
οι Κοινοβουλευτικοί σας Εκπρόσωποι που λένε ακριβώς τα ίδια
σε κάθε τους οµιλία στη Βουλή. Η συνάδελφος κ. Βάκη, αυτά
που είπε στο προηγούµενο νοµοσχέδιο, ακριβώς τα ίδια είπε και
τώρα, ότι πρέπει να δούµε τις κατεπείγουσες ανάγκες. Δύο χρό-
νια έχετε κατεπείγουσες ανάγκες. 

Την προηγούµενη µόλις εβδοµάδα στο νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων είχαµε έναν συρ-
φετό, επίσης, αποσπασµατικών, φωτογραφικών και ρουσφετολο-
γικών διατάξεων. Έτσι και στο σηµερινό νοµοσχέδιο, το µόνο
που σας ενδιαφέρει είναι το πώς θα ενισχύσετε τον κοµµατικό
σας στρατό, το πελατειακό κράτος, που τόσο έντονα, στα λόγια
φυσικά, κατακρίνατε πριν δύο χρόνια και λέγατε ότι «εµείς είµα-
στε το νέο». Τελικά έχετε γίνει πιο παλιό και από το παλιό. 

Φέρατε ένα νοµοσχέδιο µε άσχετες και αποσπασµατικές ρυθ-
µίσεις αρµοδιότητας τουλάχιστον τεσσάρων Υπουργείων, οι
οποίες για µία ακόµη φορά έχουν σαν στόχο τη διόρθωση δικών
σας προηγούµενων λαθών και την εξυπηρέτηση υµετέρων. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα –για να αναφερθώ και σε παρα-
δείγµατα- είναι το άρθρο 25, το οποίο αναφέρεται στο ζήτηµα
πληρωµής των συµβασιούχων καθαριότητας σε δηµόσιες υπη-
ρεσίες. Σας είχαµε επικρίνει εξαρχής για την τακτική σας σε αυτό
το ζήτηµα. Προχωρήσατε αρχικά σε συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου για την καθαριότητα και όταν αυτές έληξαν παρατείνατε τη
διάρκειά τους έως το τέλος του 2016 και στη συνέχεια έως το
τέλος του 2017 για τις συµβάσεις των ΟΤΑ. Φυσικά, επειδή το
Ελεγκτικό Συνέδριο έκρινε την παράταση των συµβάσεων παρά-
νοµη και αρνήθηκε να εγκρίνει τα εντάλµατα πληρωµής µισθο-
δοσίας, έρχεστε τώρα να νοµοθετήσετε και να νοµιµοποιήσετε
τις δαπάνες αυτές. «Τα ίδια Παντελάκη µου, τα ίδια Παντελή
µου»!

Εµείς τα λέγαµε, λοιπόν, αλλά δεν ακούτε κιόλας όταν σας τα
λέµε. Αν θεωρείτε ότι αυτό το προσωπικό καλύπτει µόνιµες ανάγ-
κες στην καθαριότητα, θα έπρεπε να προχωρήσετε σε µια κανο-
νική διαδικασία προσλήψεων και όχι να εµπαίζετε τους εργαζόµε-
νους µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Δεν το λέµε άλλωστε µό-
νο εµείς. Διαβάστε την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής. Τη διαβάσατε; Τι άλλο να προσθέσω; Σας τα λέει όλα η
Επιστηµονική Υπηρεσία. 

Πάµε τώρα στο άρθρο 38 και στη στελέχωση της Γενικής
Γραµµατείας Συντονισµού του κυβερνητικού έργου, αυτό για το
οποίο συνεχόµενα φέρνετε ρυθµίσεις επείγουσες. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, δεν σας φτάνουν οι σαράντα πέντε
υπάλληλοι που έχουν ήδη αποσπαστεί στη Γραµµατεία, δηλαδή
είκοσι παραπάνω από τους προβλεπόµενους στο οργανόγραµ-
µα; Ή δεν σας αρκεί η δυνατότητα να µετατάσσονται στη Γενική
Γραµµατεία µόνιµοι υπάλληλοι; Λέτε τώρα ότι δίνετε δυνατότητα
µετάταξης και στους υπαλλήλους αορίστου χρόνου. Θέλετε όλοι
οι υπάλληλοι να είναι της αρεσκείας σας. 

Πόσα, επιτέλους, ρουσφέτια θέλετε να κάνετε, κύριε Υπουργέ;
Πόσους ακόµη υµετέρους θέλετε να τακτοποιήσετε; Θα µας
πείτε; 

Τα ίδια κάνετε και στο επόµενο άρθρο, το άρθρο 39, για τις
µετατάξεις των δηµοσίων υπαλλήλων. Σύµφωνα, λέει, µε αυτό
δίνεται η δυνατότητα σε όσους δηµοσίους υπαλλήλους είναι
µέχρι τις 2 Δεκεµβρίου 2016 αποσπασµένοι να µπορούν µε αί-
τησή τους έως τις 15 Μαρτίου να µεταταχθούν στην υπηρεσία
που έχουν αποσπαστεί. Γι’ αυτούς, δηλαδή, τους οποίους εξυ-
πηρετήσατε µε αποσπάσεις και µόνο γι’ αυτούς –για κανέναν

άλλο υπάλληλο- αρκεί για τη µετάταξή τους η επιθυµία τους και
η σύµφωνη γνώµη της υπηρεσίας υποδοχής. Και ύστερα λέτε ότι
σας κατηγορούµε για ρουσφέτια. Σας φεύγουν αυτοί οι αποσπα-
σµένοι; Σας απειλούν; Έρχεστε, δηλαδή, να δέσετε το ρουσφέτι.
Αυτό µας λέτε.

Χωρίς καµµία οργάνωση, χωρίς να εξετάσετε πού και πώς πρέ-
πει να κατανεµηθεί το προσωπικό και ποιες είναι οι πραγµατικές
ανάγκες των υπηρεσιών, έρχεστε για ακόµη µια φορά και νοµο-
θετείτε για τους υµετέρους και όχι για τον ελληνικό λαό. Αυτό
κάνετε. Πόσα και πόσα ακόµη παραδείγµατα να αναφέρω; 

Με το άρθρο 40 παρατείνετε έως το τέλος του 2017 τις συµ-
βάσεις για την κάλυψη εκτάκτων και κατεπείγουσων αναγκών για
τις δοµές φιλοξενίας των προσφύγων. Έλεος! Έχουν περάσει
δυόµισι χρόνια. Ως πότε θα θεωρείτε αυτές τις ανάγκες έκτακτες
και κατεπείγουσες; Έως πότε θα εξαιρείτε τις συµβάσεις αυτές
από τη διαδικασία που προβλέπεται από τον τυπικό έλεγχο για
τις συµβάσεις δηµοσίου µόνο και µόνο για να κάνετε απευθείας
αναθέσεις; 

Δεν έχετε πουθενά ένα οργανωµένο σχέδιο. Εργαζόµενοι εξα-
φανίζονται, διαχειρίζονται πληµµελώς τα κονδύλια και επικρατεί
ένα µπάχαλο. Αλλά είπαµε, µάλλον το µπάχαλο σάς βολεύει.
Είναι, προφανώς, συνειδητή σας επιλογή. 

Κλείνω µε ένα σχόλιο για τη συµφωνία που λέτε ότι υπογρά-
ψατε στο τελευταίο Eurogroup, µια συµφωνία-ντροπή που δεν
έκλεισε την αξιολόγηση, δεν έφερε την ένταξη στην ποσοτική χα-
λάρωση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, δεν οδήγησε σε
µέτρα για την ελάφρυνση του χρέους, µια συµφωνία-ντροπή,
που έφερε ένα νέο τσεκούρι σε συντάξεις και µισθούς, οδήγησε
την ένταξη στην ποσοτική χαλάρωση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας στο άγνωστο µέλλον και τα µέτρα για την ελάφρυνση
του χρέους µετά το 2018 και βλέπουµε. 

Είναι µια συµφωνία που ένας µικρός πυρήνας γύρω από το
Μαξίµου προσπαθεί µε επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα να την πα-
ρουσιάσει ως επιτυχία, είτε µιλώντας για την εποχή της δήθεν
µετα-λιτότητας, όπως έκανε ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης,
είτε φτάνοντας ακόµα και στο σηµείο να την παροµοιάζουν –
άκουσον άκουσον- µε την απελευθέρωση των Ιωαννίνων, όπως
έκανε ο Υπουργός Υποδοµών κ. Σπίρτζης. Δυστυχώς γι’ αυτούς
και για τον ελληνικό λαό, το µέγεθος της πολιτικής απάτης µέρα
µε τη µέρα αποκαλύπτεται. 

Ο µόνος που δεν µίλησε και ήταν άφαντος ήταν ο αρµόδιος
Υπουργός Οικονοµικών που διαπραγµατεύτηκε τη συµφωνία, ο
οποίος βέβαια µετά από αίτηµα της Νέας Δηµοκρατίας είπε σή-
µερα ότι θα εµφανιστεί στην Επιτροπή Οικονοµικών της Βουλής.

Αν αληθεύει, κύριε Υπουργέ, το αφήγηµα του κ. Σπίρτζη, οι
σύντροφοι του ΣΥΡΙΖΑ επιφυλάσσουν στον κ. Τσακαλώτο µάλλον
τον ρόλο της κυρα-Φροσύνης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Πάλλης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µίλησε
νωρίτερα ο κ. Δένδιας και είπε σε σχέση µε το νοµοσχέδιο ότι
αναλύθηκαν διεξοδικά τα θέµατα από τους εισηγητές κλπ.. Έρ-
χεται, λοιπόν, η κ. Αντωνίου και επαναλαµβάνει την οµιλία του,
γιατί δεν αναλύθηκαν από ό,τι φαίνεται εκτενέστατα τα θέµατα.
Η ίδια οµιλία έγινε και από πολλούς συναδέλφους της Νέας Δη-
µοκρατίας µε χαρακτηρισµούς όπως «µνηµόνιο κακής νοµοθέ-
τησης». Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάµε για σχοινί! 

Δεν θα πούµε ότι δεν υπάρχουν ανάγκες και ότι δεν υπάρχουν
τροπολογίες διαφόρων νοµοσχεδίων, αλλά δεν σας παίρνει να
µιλάτε για κακή νοµοθέτηση. Το έχετε αποδείξει πολλά χρόνια
τώρα. 

Για την «ταµπακιέρα», όµως, η ουσία βρίσκεται αλλού. Πολλά
σχόλια Βουλευτών σας έγιναν. Γιατί να αλλάξουν οι επιτροπές
για την πολιτογράφηση, αυτές που δεν δίνουν ιθαγένεια σε αν-
θρώπους; Φοβάστε µη χαλάσει το συντηρητικό κράτος που οι-
κοδοµούσατε τόσα χρόνια και θέλατε να διατηρήσετε. Φοβάστε
την αποδόµηση του κράτους που δοµήσατε. Αυτό είναι το πρό-
βληµά σας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εµείς το οικοδοµήσαµε κι εσείς….
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Έχουµε διαφορετική αντίληψη εµείς. Δεν
θα συνεννοηθούµε σε κάποια θέµατα. Εµείς βλέπουµε τους αν-
θρώπους ως εργαζόµενους, ως κοινωνικούς λειτουργούς. Εσείς
τους βλέπετε ως εκλογικούς πελάτες. Έτσι έχετε µάθει να τους
βλέπετε και έτσι θα συνεχίσετε να τους βλέπετε. Γι’ αυτό βλέπετε
ρουσφέτια, γιατί αυτά κάνατε. Να είµαστε ξηγηµένοι σε αυτά τα
πράγµατα. 

Θα περάσω σε ένα θέµα που αφορά τον τόπο µου, τη Λέσβο
και την τροπολογία που έχει κατατεθεί για τις αποζηµιώσεις των
κατοίκων της Μόριας το 2015, αλλά θα κάνω κι ένα σχόλιο για
τις έκτακτες ανάγκες. 

Μια σοβαρή αντιπολίτευση όταν έρχεται εδώ και λέει ότι
«κακώς νοµοθετείτε για άλλο ένα χρονικό διάστηµα να λειτουρ-
γούν υπό συνθήκες έκτακτης ανάγκης για το προσφυγικό», θα
έπρεπε να γνωρίζει τις ανάγκες, να κάνει προτάσεις και να βάζει
στόχους. Ο στόχος από την πλευρά σας θα έπρεπε να ήταν το
πότε θα καταργηθεί το συντοµότερο και θα µπούµε σε µια κανο-
νική λειτουργία. Δεν µπορεί, όµως, ο κ. Μητσοτάκης δυο βδοµά-
δες πριν να λέει «δεν µπορώ να µπω εκεί µέσα» και να λέτε τώρα
ότι δεν υπάρχουν έκτακτες ανάγκες. Ισχύει ή το ένα ή το άλλο. 

Ο κ. Παπαθεοδώρου, όµως, µπήκε στη Μόρια και είδε τα πράγ-
µατα και αναγνώρισε σε έναν βαθµό ότι κάτι γίνεται και ότι βελ-
τιώνονται οι συνθήκες εκεί πέρα, αλλά µας είπε να αποσύρουµε
την τροπολογία, γιατί δεν είναι καλό να πληρωθούν οι άνθρωποι
αυτοί που από το καλοκαίρι του 2015 -Υπουργός ήταν η Προ-
εδρεύουσα, όταν έγιναν οι πρώτες ζηµιές µε τις µαζικές αφίξεις
που δεν είχατε αφήσει καµµία υποδοµή υποδοχής επί της ου-
σίας, ενώ γνωρίζατε τι θα µπορούσε να συµβεί- έπαιρναν τα ελαι-
όδιχτα για να φτιάξουν σκιές. 

Φάγατε τα εκατοµµύρια τότε για να φτιάξετε φυλακές µόνο.
Μόνο αυτό το κοµµάτι καλύψατε και καµµία υποδοµή υποδοχής. 

Ο κ. Παπαθεοδώρου, λοιπόν, που µπήκε µέσα στη Μόρια, δεν
έκανε το κεφάλι του γύρω-γύρω να δει τα χωράφια πώς είχαν
γίνει τότε. Και ο Υπουργός είπε ότι θα έλθει και άλλη τέτοια τρο-
πολογία.

Το µόνο που δέχοµαι είναι το κοµµάτι από πού παίρνονται τα
κονδύλια, που είναι όντως λάθος. Όµως, στην παρούσα φάση
και µετά από έναν χρόνο, στη Λέσβο και στην Ειδοµένη, όπου
ήταν µαζικές οι αφίξεις και οι αναχωρήσεις, πρέπει να αποκατα-
σταθούν οι ζηµιές που έχουν υποστεί αυτοί οι άνθρωποι.

Δεν ξέρω τι θα γίνει µε την τροπολογία αυτή. Ο κ. Παπαθεο-
δώρου εκφράστηκε. Προφανώς δεν θα την ψηφίσουν κιόλας. Η
Νέα Δηµοκρατία δεν έχει πάρει θέση και ο συνάδελφός µου από
τη Λέσβο ήταν γραµµένος σαν οµιλητής, αλλά δεν τον είδα να
έλθει να µιλήσει. Θα την ψηφίσετε την τροπολογία, ναι ή όχι; Να
το πείτε στον κόσµο.

Ο κ. Παπαθεοδώρου, επίσης, αναφέρθηκε σε άλλα πράγµατα.
Επισκέφθηκε τη Λέσβο.

Όµως, δεν γίνατε γνώστης της Λέσβου, κύριε Παπαθεοδώρου,
που δεν είστε στην Αίθουσα αυτή τη στιγµή, µε µια επίσκεψη. 

Όσον αφορά τις διχαστικές πολιτικές, θέλω να πω τα εξής:
Ποιες είναι οι διχαστικές πολιτικές; Ποιος βάζει ζήτηµα, «οι Μο-
ριανοί απέναντι σε όλους τους άλλους Λέσβιους»; Ο κ. Παπαθε-
οδώρου το έβαλε. Αυτές είναι οι διχαστικές πολιτικές.

Αναφέρθηκε και σε µένα προσωπικά. Εγώ θα πω το εξής και
θα κλείσω την οµιλία µου, πριν τελειώσει ο χρόνος µου: Οι πολί-
τες της Λέσβου τις προσπάθειες που κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ και αυτή η
Κυβέρνηση, για να στηρίξουν τον τόπο, τις γνωρίζουν και τις ανα-
γνωρίζουν. Οι πολίτες της Λέσβου γνωρίζουν πάρα πολύ καλά
και λένε -ό,τι κι αν ψηφίζουν- ότι αν µη τι άλλο τούτοι εδώ είναι
έντιµοι και τίµιοι, κάνουν δεν κάνουν λάθη, αργούν δεν αργούν.
Και για τη Μόρια µιλάµε για µια καθυστέρηση.

Θα πω, όµως, και κάτι ακόµη για τον κ. Παπαθεοδώρου και θα
κλείσω. Ο υποφαινόµενος Βουλευτής, κύριε Παπαθεοδώρου -
γιατί αναφέρθηκε σε µένα- είναι γνωστός στην τοπική κοινωνία
για τους αγώνες του, για τον αντιφασιστικό και αντιρατσιστικό
αγώνα που γίνεται στη Λέσβο εδώ και πολλά χρόνια. Δυστυχώς,
δίπλα στους δήθεν πατριώτες - ρατσιστές - φασίστες το προ-
ηγούµενο διάστηµα στελέχη του δικού σας κόµµατος ήταν χέρι-
χέρι και κραύγαζαν, όπως κραύγαζαν να δοθούν το συντοµότερο
δυνατόν οι αποζηµιώσεις που δεν ψηφίζετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης κ. Θεοχαρόπουλος έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
Μετά ακολουθεί η κ. Τριανταφύλλου.

Ορίστε, κύριε Θεοχαρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, είναι γνωστό ότι η συζήτηση νοµοσχεδίων δεν γίνεται ποτέ
σε συνθήκες εργαστηρίου. Επηρεάζεται από τα γεγονότα που
τρέχουν. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να µείνουµε ανεπηρέαστοι από
τις γενικότερες πολιτικές εξελίξεις και ειδικά στην αξιολόγηση,
για τις οποίες, όπως είδαµε και σήµερα, η Κυβέρνηση επιχαίρει.
Αναρωτιέται, βέβαια, κανείς γιατί.

Η αξιολόγηση δεν έχει κλείσει. Η διαπραγµάτευση, την οποία
κάνατε, οδήγησε και οδηγεί απ’ ό,τι φαίνεται σήµερα και µε την
παρουσία εδώ του Υπουργού Οικονοµικών, καθώς δεν διέψευσε
τίποτα απ’ αυτά, στην προληπτική νοµοθέτηση µέτρων, στη µεί-
ωση των συντάξεων και στη µείωση του αφορολόγητου ορίου,
σε ότι λέγατε, δηλαδή, ότι είχατε κόκκινες γραµµές µέχρι τώρα.

Ταυτοχρόνως έχουµε και τα αστειάκια του Υπουργού Οικονο-
µικών από το πρωί, ο οποίος δεν έδινε ουσιαστικές απαντήσεις
ούτε σήµερα. Όπως, όµως, είπε, ούτε την Τρίτη είναι έτοιµος να
δώσει ουσιαστικές απαντήσεις.

Εµείς σας έχουµε ξεκαθαρίσει -σας το είπαµε και σήµερα- ότι
θέλουµε να κλείσει η αξιολόγηση χωρίς νέα, απαράδεκτα µέτρα,
αυτό που σας λένε όλοι οι φορείς και το Γραφείο Προϋπολογι-
σµού της Βουλής ότι αν είχατε προχωρήσει εγκαίρως, το 2016,
στο κατάλληλο χρονικό σηµείο, χωρίς αυταπάτες, θα είχε κλείσει
και δεν θα ταλαιπωρείτο η ελληνική κοινωνία ούτε µε την αβεβαι-
ότητα αλλά ούτε και µε αυτά τα νέα µέτρα τα δυσβάσταχτα.

Ταυτοχρόνως η Κυβέρνησή σας έχει εγγενείς δυσκολίες στην
υλοποίηση µεταρρυθµίσεων. Τις αποφεύγει συστηµατικά όλο
αυτό το διάστηµα. Αν τις είχε προχωρήσει, τα πράγµατα θα ήταν
διαφορετικά.

Βεβαίως, βρισκόµαστε πάλι στο σηµείο µηδέν, πάλι µε την
πλάτη στον τοίχο -τα ζήσαµε ξανά το 2015- και πάλι µε έλλειµµα
εµπιστοσύνης απ’ όλους τους εταίρους, γιατί εξάλλου η υποτι-
µητική προληπτική νοµοθέτηση αυτό ακριβώς σηµαίνει.

Σε αυτό το κλίµα, λοιπόν, του προβληµατισµού συζητούµε σή-
µερα άλλο ένα νοµοσχέδιο, νοµοσχέδιο-σκούπα, το οποίο µόνο
σηµάδια µιας µεταρρυθµιστικής νοοτροπίας δεν δείχνει. Το ακρι-
βώς αντίθετο συµβαίνει.

Προφανώς και δεν πρόκειται για το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών που είχε δεσµευτεί ότι θα φέρει η Κυβέρνησή
σας εδώ και µεγάλο χρονικό διάστηµα για να ρυθµίσει όλα τα
ανοιχτά θέµατα της αυτοδιοίκησης. 

Από τα σαράντα οκτώ άρθρα του νοµοσχεδίου, λίγα µόνο αφο-
ρούν σε ζητήµατα αυτοδιοίκησης. Τα υπόλοιπα περιλαµβάνουν
διατάξεις άλλων Υπουργείων. Τι απέγιναν τα εκατόν σαράντα
τέσσερα άρθρα που είχαν δοθεί σε δηµόσια διαβούλευση; 

Θα περίµενε κανείς ένα -επιτέλους- άρτιο, σύννοµο και κοστο-
λογηµένο νοµοσχέδιο, ενώ βρίσκεται µπροστά σε µια προχειρο-
δουλειά. Δεν λύνει τα προβλήµατα. 

Για άλλη µια φορά, λοιπόν, διαψεύδονται οι ελπίδες για από-
δοση δικαιοσύνης, ισονοµίας, αξιοκρατίας. Εσείς τα υποστηρί-
ζατε προεκλογικά, γι’ αυτό τα αναφέρω. Δεν υπάρχουν όλα αυτά,
ενώ η επίκληση πλέον της απειρίας και των αυταπατών δεν µπο-
ρεί να υπάρξει, όχι τουλάχιστον µετά από δύο χρόνια στην εξου-
σία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αντιπαρέρχοµαι το πρώτο κεφά-
λαιο που αφορά στην ίδρυση ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων
και ιδρυµάτων, µε το οποίο σας είπαµε ότι συµφωνούµε, γιατί κα-
λύπτει ένα υφιστάµενο κενό. 

Προχωράµε µε την πολύπαθη δηµόσια διοίκηση. Ο ΣΥΡΙΖΑ
έλεγε ότι στρατηγικός στόχος ήταν η διασφάλισης πλήρους και
σταθερής εργασίας, στόχος δε των προτάσεών του ήταν η δια-
φάνεια στη δηµόσια διοίκηση. Παράλληλα, κατακεραύνωνε την
οµηρία σε συµβασιούχους ορισµένου χρόνου ή έργου σε δήµους
και άλλες υπηρεσίες του στενού ευρύτερου και ευρύτερου δη-
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µόσιου τοµέα. 
Πολύ ωραία µέχρι εδώ. Άλλωστε και εµείς υποστηρίζουµε ένα

κράτος επιτελικό, αποτελεσµατικό, που θα αποτελεί βασικό
µοχλό της προσπάθειας ανάταξης της χώρας, αποκέντρωση του
κράτους µε αναβάθµιση της τοπικής αυτοδιοίκησης και καθιέ-
ρωση νέων διαδικασιών µε διαφάνεια και αξιοκρατία.

Γίνεται κάτι από όλα αυτά; Απολύτως τίποτα. Το αντίθετο γί-
νεται. Το βλέπουµε δύο χρόνια τώρα: προχειρότητα, µε την
οποία αντιµετωπίζεται το κυβερνητικό έργο, προώθηση ρυθµί-
σεων, αλλάζοντας τις περισσότερες φορές το λεκτικό. Έχουµε
συνηθίσει σε αυτό το λεκτικό. Εξάλλου, µετονοµάσατε την τρόι-
κα σε θεσµούς, κουαρτέτο. Το ίδιο είναι. Κατανοούν οι πολίτες.
Έχουν και γνώση και κρίση. 

Αίφνης, λοιπόν, οι µονιµοποιήσεις από το παράθυρο γίνονται
αποκατάσταση και αποκάλυψη πραγµατικών εργασιακών σχέ-
σεων. Προχωράτε σε παρατάσεις συµβάσεων, πολλές φορές
κατά παράβαση του νόµου και του Συντάγµατος, εφευρίσκοντας
λύσεις αµφιβόλου συνταγµατικότητας, όπως η κατάργηση της
αρµοδιότητας του ελέγχου του Ελεγκτικού Συνεδρίου για την έκ-
δοση χρηµατικών ενταλµάτων των δαπανών του κράτους, γιατί
θα έπρεπε να προχωρήσει η πληρωµή των δεδουλευµένων των
συµβασιούχων, µε την οποία, βέβαια, εµείς δεν είµαστε αντίθε-
τοι. Το έχουµε ξεκαθαρίσει. Διαφωνούµε, όµως, µε τον τρόπο,
µε τον οποίο προχωρείτε. 

Επιπλέον, στρέφεστε κατά δηµάρχων, κατά επιτρόπων του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, ενώ παράλληλα δεν µπορείτε να µας δώ-
σετε ένα συγκεκριµένο νούµερο αυτών που θέλετε να µονιµοποι-
ήσετε µέσω των παρατάσεων, όπως δεν µας λέτε γιατί, εάν
καλύπτουν µόνιµες ανάγκες, δεν ακολουθείται η κανονική διαδι-
κασία. 

Και έρχεστε, µετά τον σάλο και την αντίδραση που προκλή-
θηκε, να µας πείτε ότι σκοπεύετε το αµέσως επόµενο διάστηµα
-που επίσης δεν γνωρίζουµε ποιο είναι- µε συστηµατικό τρόπο,
να καλέσετε τα κόµµατα, για να καταγραφούν όλες οι περιπτώ-
σεις συµβασιούχων, να αποκαλυφθούν οι πραγµατικές τους σχέ-
σεις και να προσδιοριστεί ένα συγκεκριµένο πλαίσιο. 

Γιατί δεν έγινε νωρίτερα; Τι σας εµπόδισε δύο χρόνια τώρα -
εννοώ την Κυβέρνησή σας, γιατί εσείς δεν ήσασταν Υπουργός
Εσωτερικών και τα δύο χρόνια- να καλέσετε τα κόµµατα και να
προσπαθήσουµε όλοι µαζί να βρούµε µια νόµιµη και µόνιµη λύ-
ση;

Δεν το εννοείτε αυτό που λέτε. Υπεκφεύγετε κάθε φορά για
να καλύψετε µια ανερµάτιστη και χωρίς κανέναν σοβαρό σχεδια-
σµό και προγραµµατισµό πολιτική για τη δηµόσια διοίκηση και
τη διοικητική µεταρρύθµιση του κράτους. 

Θυµόµαστε και παλαιότερες πολιτικές, όπως του 2007 - 2009,
που οδήγησαν σε ένα πλαίσιο κρίσης τη χώρα, γιατί η κρίση ήρθε
εκείνη τη στιγµή µε µια διόγκωση του δηµοσίου, η οποία έγινε
χωρίς σχέδιο. Δεν εννοούµε το να βρουν δουλειές οι άνθρωποι,
οι οποίοι πρέπει να βρουν µε ένα σχέδιο ανάταξης της ιδιωτικής
οικονοµίας αλλά και του δηµοσίου σε αρµονική συνύπαρξη ιδιω-
τικού µε τον δηµόσιο τοµέα. Αυτός είναι ο δικός µας ο στόχος.
Αλλά αντί γι’ αυτό και τότε, το 2007 - 2009, είχε γίνει ουσιαστικά
µια πρόσληψη, χωρίς κριτήριο, των πάντων. Επειδή, λοιπόν, βλέ-
πουµε ότι µε εκείνη την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας έχετε επι-
λεκτικές σχέσεις και συνεργασίες -όπως αναφέρεστε εξάλλου
και σε δηµόσιες δηλώσεις σας και εσείς προσωπικά- γι’ αυτό
ανησυχούµε. Και ανησυχούµε γιατί βλέπουµε ότι οι ίδιες πρακτι-
κές που µας έφεραν στην κρίση, είναι πιθανόν να επαναληφθούν
σήµερα. 

Επιχειρείτε, δε, να αντικαταστήσετε ή να τροποποιήσετε δια-
τάξεις που εσείς οι ίδιοι προωθήσατε. 

Αλήθεια, πιστεύετε ότι η αδυναµία ή η αναποτελεσµατικότητα
να διαπραγµατευτείτε θα καλυφθεί µε διορισµούς υπαλλήλων µε
κριτήρια που δεν είναι αξιοκρατικά και µε τη µη εφαρµογή νόµων,
ακόµα και δικών σας; 

Πιστεύετε πραγµατικά πως αυτά είναι τα ενδεδειγµένα βήµατα
που οδηγούν στην αξιοκρατία και τη διαφάνεια, που τόσο συχνά
επικαλείστε; Μήπως πιστεύετε ότι ακόµα και έτσι θα εξασφαλί-
σετε κατάλληλες και επαρκώς στελεχωµένες υπηρεσίες που θα
διασφαλίζουν το δηµόσιο συµφέρον; 

Κύριε Υπουργέ, πέρυσι ψηφίστηκε ο νόµος για το ενιαίο σύ-
στηµα κινητικότητας. Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο τον τρο-
ποποιείτε και εισάγετε ρυθµίσεις µεταβατικής ισχύος. Διευρύνε-
ται, δηλαδή, η δυνατότητα µετατάξεων και αποσπάσεων κατά το
µεταβατικό στάδιο που µεσολαβεί µέχρι την έναρξη εφαρµογής
του νέου συστήµατος κινητικότητας στο δηµόσιο. Προβάλλεται
δε ως αναγκαία η ρύθµιση, για να καλυφθούν άµεσες ανάγκες
σε δηµόσιες υπηρεσίες. 

Τι κάνει η Κυβέρνηση για να προχωρήσει το νέο σύστηµα κι-
νητικότητας; Διότι προφανώς οι κατ’ εξαίρεση και κατά παρέκ-
κλιση ρυθµίσεις, έστω και αν γίνονται για την κάλυψη άµεσων
αναγκών, δεν αποτελούν χρηστή διοίκηση και εν τοις πράγµασι
ακυρώνουν το νέο σύστηµα κινητικότητας. 

Επιπλέον, δεν είναι κατανοητό µε ποια κριτήρια έχει γίνει η αύ-
ξηση των εξαιρέσεων από το σύστηµα κινητικότητας. 

Δυστυχώς αποδεικνύεται καθηµερινά ότι το µόνο που ενδια-
φέρει είναι να ελέγξετε τώρα εσείς το κράτος. Πρόκειται για µια
αντίληψη που είναι το πρόβληµα, είναι η αρχή του προβλήµατος.
Το θέµα είναι να φτιάξουµε αξιοκρατικές δοµές, όχι να ελέγξετε
τώρα εσείς το κράτος. 

Το σύστηµα των πελατειακών σχέσεων και της αναξιοκρατίας
θα σταµατήσει, λοιπόν, µόνο όταν συµφωνηθούν γενναίες µεταρ-
ρυθµίσεις, ακόµα και αν αυτές συνεπάγονται πολιτικό κόστος. 

Και επειδή µιλάµε για µεταρρυθµίσεις, να σας πω ότι µιλάµε
για προοδευτικές µεταρρυθµίσεις, που έχουν σχέση µε τις θέ-
σεις της σοσιαλδηµοκρατίας και όχι τις δικές σας.

Και επειδή απορήσατε στην πρωτολογία σας για τις θέσεις της
σοσιαλδηµοκρατίας και αυτά που γίνονται στο εξωτερικό και τη
σχέση τη δική µας σε αυτό το πλαίσιο, να σας πούµε ότι ακριβώς
αυτές οι θέσεις είναι εκείνες που έχουµε στα προγράµµατά µας,
τις οποίες δεν τις έχετε εσείς. Τι δηλαδή; Την αρµονική συνύ-
παρξη του δηµόσιου µε τον ιδιωτικό τοµέα, τη δηµιουργία ενός
κράτους το οποίο θα είναι αναπτυξιακό, το οποίο θα δηµιουργεί,
θα έχει ποιοτικές δηµόσιες υπηρεσίες στους κρίσιµους τοµείς
παιδείας, υγείας, ασφάλειας, ένα αναπτυξιακό κράτος που θα
υπάρχει ταυτόχρονα µε µια ανταγωνιστική ιδιωτική οικονοµία
που θα παράγει θέσεις εργασίας. Δεν πιστεύουµε σε µια επιδο-
µατική πολιτική ανακύκλωσης της φτώχειας, στην οποία εσείς, η
Κυβέρνησή σας, προχωράει, η οποία δεν έχει καµµία σχέση µε
τη σύγχρονη σοσιαλδηµοκρατία σήµερα. 

Επίσης, προσπαθήσατε και πάλι µε µια τροπολογία που ήρθε
στο νοµοσχέδιό σας, αλλά ευτυχώς την αποσύρατε, να καταρ-
γήσετε τις διατάξεις -ένα άρθρο στο νοµοσχέδιό σας στις επι-
τροπές- για την απαγόρευση της διάθεσης φυτοφαρµάκων, των
οποίων έχει λήξει η ηµεροµηνία χρήσης τους, δηµιουργώντας
σοβαρά προβλήµατα για τη δηµόσια υγεία, τους αγρότες, αλλά
και το περιβάλλον. 

Πριν από έναν χρόνο προσπαθήσατε να κάνετε, αγαπητοί συ-
νάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, της κυβερνητικής πλειοψηφίας, ακριβώς
το ίδιο, να περάσετε µια παρόµοια διάταξη. Όµως, υπό την πίεση
τότε της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης την αποσύρατε. Και πάλι
την αποσύρατε µετά τη σφοδρή αντίδρασή µας. 

Πήγατε, επίσης, να καταργήσετε το Παρατηρητήριο Τιµών Γε-
ωργικών Φαρµάκων. Έχετε διαψεύσει όλες τις προεκλογικές σας
υποσχέσεις και στον αγροτικό τοµέα. Από εκεί που διατυµπανί-
ζατε, µεταξύ άλλων, το κοινωνικό δικαίωµα της πρόσβασης σε
υγιεινά τρόφιµα, την προστασία του περιβάλλοντος, φθάσατε
στο σηµείο να µεταφέρετε και να αλλάζετε, να καταργείτε την
ηµεροµηνία χρήσης των γεωργικών φαρµάκων. Αυτό ξεπερνάει
τη λέξη «προσαρµογή». Με όρους της γεωπονικής επιστήµης θα
µου επιτρέψετε να σας πω ότι είναι «µετάλλαξη». 

Τέλος, επειδή αναφέρθηκε ο προηγούµενος οµιλητής στο
προσφυγικό, θα ήθελα να σας πω το εξής: Η πολιτική της Κυβέρ-
νησής σας έχει αποτύχει στο προσφυγικό. Το έχουµε ξεκαθαρί-
σει. Σας το έχουµε πει. Νοµίζουµε ότι είναι ξεκάθαρο. Δεν υπάρ-
χει καµµία αµφιβολία ότι υπάρχουν ευθύνες και σε ευρωπαϊκό
και σε διεθνές επίπεδο. Αναγνωρίζουµε ότι η διαχείριση της κρί-
σης είναι δύσκολη. Δεν είναι, όµως, ανεκτό µετά από δύο χρόνια
να είµαστε σε αυτή την κατάσταση στη χώρα µας. 

Εµείς σας είπαµε για την τροπολογία, την οποία φέρατε -και ο
κ. Παπαθεοδώρου, στον οποίο αναφέρθηκε πολλές φορές ο προ-
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ηγούµενος οµιλητής του ΣΥΡΙΖΑ- ότι αυτό που ζητούµε είναι να
αποσύρετε την τροπολογία για το προσφυγικό, γιατί ο τρόπος
που πληρώνονται ουσιαστικά αυτοί οι άνθρωποι -οι οποίοι πρέπει
να πληρωθούν- δείχνει και υποκρισία και ρατσισµό. Και αυτό,
διότι δεν µπορείς να παίρνεις αυτά τα χρήµατα µε αυτό τον
τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Σε αυτό, εξάλλου, στο τέλος συµφωνήσατε και εσείς. Αυτό

είναι το πρόβληµά µας και γι’ αυτό σας είπαµε να βρείτε έναν νό-
µιµο τρόπο, ώστε να µη χρεώνουµε αυτά τα προβλήµατα στους
πρόσφυγες και στους µετανάστες. Αυτό πρέπει να πράξετε.
Αυτό δεν το πράττετε για άλλη µια φορά. 

Αγαπητοί Βουλευτές, η χώρα µας δεν θα βγει από την κρίση
µε αυτόν τον τρόπο. Εµείς στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη θεω-
ρούµε ότι µόνο µε εθνική συνεννόηση µπορούµε να βγούµε από
την κρίση. Εµείς σταθερά βάζουµε το εθνικό πάνω από το κοµ-
µατικό συµφέρον, γι’ αυτό ζητούµε αυτή την εθνική συνεννόηση.
Ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία συνεχίζουν να µην το πράττουν.
Συνεχίζουν να έχουν µία λογική στείρας πόλωσης, η οποία δεν
βγάζει από την κρίση. Είναι µακριά από τις ανάγκες του σήµερα. 

Επιτέλους πρέπει να υπάρξει µια πολιτική, µια άλλη λογική, η
οποία θα φέρει δουλειές και θα βγάλει τη χώρα από την κρίση.
Αυτό είναι το στοίχηµα από εδώ και στο εξής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συπρά-

ταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Τούµπας Θεσ-
σαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος για δώδεκα λεπτά. Είναι
ο τελευταίος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Πριν από δύο µέρες ο εισαγγελέας εφετών Γρηγόρης Πεπό-
νης -για όσους τον θυµούνται- άσκησε έφεση σε µία -κατά τη
γνώµη µου- προκλητική απόφαση, σύµφωνα µε την οποία από
τους δεκαεννέα υπεύθυνους της «ENERGA» και της «HELLAS
POWER» µόνο τρεις θα πήγαιναν φυλακή, ενώ για τους άλλους
υπήρχε ανασταλτικό αποτέλεσµα. 

Ασκήθηκε έφεση γι’ αυτή την κατά τη γνώµη µου σκανδαλώδη
απόφαση. Νοµίζω ότι και οι κρίνοντες κρίνονται. Μιλάµε για υπε-
ξαίρεση περίπου 250 εκατοµµυρίων από το χαράτσι που αφο-
ρούσε εκατοµµύρια Έλληνες. Αυτό σηµαίνει ότι κάτι αλλάζει στη
δικαιοσύνη.

Θέλω ακόµα να αναφερθώ -ξεκινάω λίγο ανορθόδοξα, αλλά
ακούστηκαν τόσα πολλά σε αυτή την Αίθουσα και πολλοί συνά-
δελφοι κουνάνε το δάκτυλο και µάλιστα µε µεγάλη επιµονή- στο
γεγονός ότι η Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου έστειλε το πόρι-
σµα για τα δάνεια των κοµµάτων και των ΜΜΕ -1,3 δισεκατοµµύ-
ρια για τα ΜΜΕ και 400 εκατοµµύρια για τα κόµµατα - στον
Εισαγγελέα Διαφθοράς κ. Αθανασίου. Οι στυλοβάτες του συστή-
µατος µέσα σε αυτή την Αίθουσα είχαν µεγαλουργήσει πάλι, «άν-
θρακες ο θησαυρός!» κ.λπ.! 

Θέλω ακόµα να θυµίσω ότι πολύ σύντοµα αρχίζει η δίκη της
«SIEMENS», µια λέξη που κάποιοι την αποφεύγουν. Δεν θέλουν
να την ακούνε καν.

Η γραµµατέας του κ. Χριστοφοράκου και ο ίδιος ο Χριστοφο-
ράκος -που είναι στο απυρόβλητο- έχουν κρατήσει όλα τα ονό-
µατα των ραντεβού. Κανένας δεν ανήκει στο σήµερα κυβερνητι-
κό κόµµα ούτε στους συνεργάτες του. Κανένας! Ουδείς!

Θέλω ακόµα να θυµίσω -θα πάω λίγο πιο παλιά, αλλά θα είµαι

πολύ σύντοµος- ότι κάποτε αλλάξαν χέρια στο χρηµατιστήριο και
δεν τιµωρήθηκε κανείς. Στην κυριολεξία άλλαξαν χέρια, µε την
υπαιτιότητα της τότε κυβέρνησης, που δεν θυµάται και δεν κάνει
αυτοκριτική.

Θέλω να πάω λίγο πιο µετά και να θυµίσω τι έγινε στους Ολυµ-
πιακούς Αγώνες που προγραµµατίστηκαν για 5 δισεκατοµµύρια
και έφτασαν στα 40 δισεκατοµµύρια. Ένα απίστευτο πάρτι!

Επίσης, θα ήθελα να θυµίσω τι γινόταν στην Αγροτική Τρά-
πεζα, όπου, στην κυριολεξία, όποιος ήθελε, όποιος ήταν φιλικά
προσκείµενος στη διοίκηση, πήγαινε και έπαιρνε δάνειο. Χίλια
τριακόσια ονόµατα µε διευθύνσεις. Η ίδια η τράπεζα αργότερα
πουλήθηκε κακήν κακώς έναντι 95 εκατοµµυρίων -γελάει κάθε
πικραµένος!- τη στιγµή που µόνο η αξία του κτηρίου της είναι 1
δισεκατοµµύριο ευρώ. Είναι στην οδό Εδουάρδου Λω. Να πάτε
να το δείτε.

Οι λέξεις «Υπουργείο Εθνικής Άµυνας» ήταν σχεδόν ταυτισµέ-
νες µε τις µίζες και οι συνειρµοί πήγαιναν σε µίζες. Άκουγες τις
λέξεις «Υπουργείο Εθνικής Άµυνας» και το µυαλό σου πήγαινε
αµέσως σε µίζες. Δεν θέλω τώρα να τα θυµίσω και να ξύνω πλη-
γές. Έπρεπε να έρθει αυτή η Κυβέρνηση για να ξεχαστεί και να
αφανιστεί αυτός ο συνειρµός. Δεκαεννέα υποθέσεις τρέχουν στη
δικαιοσύνη.

Δεν θέλω να θυµίσω το τι έγινε στο ΚΕΕΛΠΝΟ και το τι έγινε
µε το πάρτι στον χώρο της υγείας, όπου περάσανε αξιοπρεπέ-
στατοι Υπουργοί, οφείλω να οµολογήσω, αλλά δεν πήραν χαµ-
πάρι. Μάλλον δεν είδαν, δεν άκουσαν. Να θυµίσω µόνο ότι όταν
παρέλαβε αυτή η Κυβέρνηση, έναν χρόνο µετά είχε κοντά ένα δι-
σεκατοµµύριο έλλειµα. Μετά από µετωπική σύγκρουση µε τη δια-
πλοκή παρέδωσε 35 εκατοµµύρια πλεόνασµα. 

Να θυµίσω ότι ο ένας Υπουργός µετά τον άλλον που τολµού-
σαν να τα βάλουν µε τη διαπλοκή, γίνονταν στόχος. Ένας από
αυτούς είναι παρών εδώ, ο κ. Σκουρλέτης, ο οποίος έκανε το αυ-
τονόητο. Αντί να κοιτάξει τα συµφέροντα κάποιων, ασχολήθηκε
µε όλο τον νοµό. Ξέρετε, η Χαλκιδική έχει εκατό χιλιάδες και
πάνω. Η Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ το ξέρει πολύ καλά κι έχει δώσει
µεγάλους αγώνες και οφείλουµε όλοι να τη σεβόµαστε.

Ο Σπίρτζης ο οποίος παρέδωσε έργα τα οποία ήταν καθυστε-
ρηµένα για εικοσαετίες, για να µην πω για τριακονταετίες, παρα-
δίδει τον έναν κόµβο µετά τον άλλον. Πήγαινα στο χωριό µου µε
κίνδυνο να σκοτωθώ. Τώρα πια πηγαίνω ασφαλής. Στοχοποι-
ήθηκε και αυτός. Του ζήτησαν συγγνώµη. Το θέµα είναι ότι αυτοί
που τους στοχοποιούν, µετά από λίγο καιρό γονατιστοί πάνε και
ζητάνε συγγνώµη. Το είδαµε πολλές φορές. 

Ο Νίκος Παππάς, ο Κρέτσος και όλα τα παιδιά τόλµησαν να
συγκρουστούν µε τη «µιντιακή δικτατορία», αυτή που την πλη-
ρώνουµε 1.300.000.000 ευρώ και που οι στυλοβάτες του συστή-
µατος µέσα σε αυτή την Αίθουσα ακόµη την υπερασπίζονται.
Είναι, λέει, εβδοµήντα ενστάσεις και πρέπει να µη δοθούν οι
άδειες, ακόµη και µετά την ολοκλήρωση της απόφασης του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας που λέει, «Βρε παιδιά είστε παράνοµοι
πολλά χρόνια παράνοµοι». 

Να θυµίσω, ότι η Θεανώ Φωτίου -εγώ µιλάω µε ονόµατα- έχει
καταφέρει το ακατόρθωτο. Ανθρώπους που πήγαιναν στους κά-
δους των απορριµµάτων, ανθρώπους που σιτίζονται ακόµη από
τα συσσίτια της Εκκλησίας και των δήµων, τους φέρνει κοντά,
τους ξαναεντάσσει. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της χρηστής
διακυβέρνησης. Περίπου επτακόσιες χιλιάδες άτοµα θα ωφελη-
θούν από το κοινωνικό επίδοµα αλληλεγγύης. 

Να θυµίσω ακόµα, ότι αυτό το αίσχος όπου πέθαινες για να
πάρεις την σύνταξή σου -πέρναγαν τρία και τέσσερα χρόνια, το
έχω νιώσει σε γιατρούς του Εθνικού Συστήµατος Υγείας- έχει
σχεδόν ρυθµιστεί και το αργότερο σε τρεις µήνες -και πιστεύω
αργότερα και πιο σύντοµα- κάθε εργαζόµενος θα παίρνει τη σύν-
ταξή του.

Είναι ατέλειωτος ο κατάλογος του τι γίνεται σε αυτή την χώρα
αυτή τη στιγµή. Κι, όµως, ακούµε τα χίλια µύρια τις τελευταίες
ηµέρες. Γιατί; Θα το ξαναπώ. Το είπα και το πρωί στην οµιλία
µου, γιατί είχα προκληθεί. 

Κυκλοφόρησε το σενάριο και η κινδυνολογία, ότι τη Δευτέρα
-ξέρετε ότι η πολιτική δεν γίνεται σε αυτή την Αίθουσα, γίνεται
στα site, όπου πληρωµένοι κονδυλοφόροι µε ανύπαρκτα site δια-
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κινούν µία ψεύτικη είδηση- ο Πρωθυπουργός θα κάνει διάγγελµα.
Και η ακόµα πιο ψεύτικη είδηση ήταν ότι όλα τα ταµεία σαρώ-
νονται. Τα είδατε;

Θέλετε να σας θυµίσω µερικές ψεύτικες ειδήσεις και πώς λει-
τουργεί αυτή τη στιγµή ένα κοµµάτι του πολιτικού συστήµατος;
Επί έναν µήνα τρεις Υπουργοί ήταν εν ενεργεία δολοφόνοι.
Έπρεπε να περάσει ένας µήνας και να διασύρονται από εφηµε-
ρίδες, από Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

Να σας θυµίσω, ότι φτάσανε να λένε για το σπίτι του Πρωθυ-
πουργού ότι είναι σε πλειστηριασµό και ζήτησε συγγνώµη ο δη-
µοσιογράφος; Να θυµίσω, ότι ο Παππάς έβγαζε 50.000 ευρώ την
ηµέρα και ζήτησε γονατιστός συγγνώµη ο δηµοσιογράφος; Να
θυµίσω, ότι κάποια κυρία της δηµοσιογραφίας έλεγε, ότι ο
Υπουργός έχει κεφάλαια στο εξωτερικό και όταν της έκανε µή-
νυση, γονατιστή του ζήτησε συγγνώµη; 

Θα µπορούσα να σας πω τριάντα, σαράντα παραδείγµατα.
Αναφέρω σαν χειροπιαστή απόδειξη, ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει
κάνει λάθη, έχει πει υπερβολές. Είχαµε άγνοια κινδύνου, το πα-
ραδεχόµαστε. Όµως ένα πράγµα δεν κάναµε. Δεν βάλαµε το
χέρι στο µέλι. Έχω πει και το λέω ξανά –και το λένε όλοι οι Βου-
λευτές της Συµπολίτευσης εδώ µέσα- ότι δεν ήρθαµε εδώ για να
πλουτίσουµε. Όποιος βάλει το χέρι στο µέλι, να ξέρει ότι θα του
κοπεί, όπως κόπηκε στους δύο υπαλλήλους του ΑΔΜΗΕ. Δεν
έχω τίποτα µε τους ανθρώπους. Θα είναι ακαριαία, όπως έγινε
µε τις offshore, όπως έγινε πολλές φορές σ’ αυτή την Αίθουσα,
όταν εµείς οι ίδιοι τους καταγγέλλουµε.

Στο προκείµενο θέλω να θυµίσω τα εξής: Δεν µας αγάπησε κα-
νείς γι’ αυτό που έγινε. Ο Τραµπ είναι απρόβλεπτος. Τα ακροδε-
ξιά κινήµατα στην Ευρώπη πετάγονται σαν τα µανιτάρια.
Φοβούνται τη Λεπέν, τι θα γίνει στη Γαλλία. Ήδη ο Βίλντερς έρ-
χεται πρώτο κόµµα στην Ολλανδία. Χάνουν την πρωτοκαθεδρία.
Το τραπεζικό ιταλικό σύστηµα είναι αµφίρροπο, ετοιµόρροπο.
Δεν ξέρει κανείς τι θα συµβεί. 

Δεν µας αγάπησε κανείς. Και είδαµε σιγά-σιγά το ΔΝΤ, το
άτεγκτο ΔΝΤ που δεν υποχωρούσε ποτέ από τις θέσεις του –γιατί
φαίνεται ότι κάποιοι δεν ξέρουν να ερµηνεύουν και τα γεγονότα-
είδαµε την κ. Λαγκάρντ για πρώτη φορά µετά από χρόνια να λέει
«Εντάξει, βρε παιδιά, ας µην είναι και κούρεµα, θα δεχθώ επιµή-
κυνση», κ.λπ.. Είδαµε τον κ. Τόµσεν να µιλά για υπερβολές. Από
την άλλη πλευρά έχουµε έναν Ερντογάν ο οποίος είναι απελπι-
σµένος και γι’ αυτό απρόβλεπτος. Εγώ δεν πιστεύω ότι ο µεγά-
λος κίνδυνος είναι ο Ερντογάν, και καλά κάνει η Κυβέρνηση και
διατηρεί µία φοβερά ψύχραιµη στάση. 

Από την άλλη πλευρά έρχεται το πολιτικό σκηνικό στη Γερµα-
νία για πρώτη φορά µετά από µία δεκαετία επί Σρέντερ και µει-
ώνονται οι δώδεκα µονάδες διαφορά. Σώµα µε σώµα πηγαίνει ο
Σουλτς µε τη Μέρκελ. Δεν λέω ότι θα κερδίσει. Ξέρουν πάντως,
ότι µπορεί να µην είναι καν κυβέρνηση στις εκλογές του Σεπτεµ-
βρίου. 

Ξέρετε ο πολιτικός χρόνος είναι µικρός, πυκνός. Δέκα µέρες
πολιτικές µπορεί να είναι αιώνες. Μπορούν να γίνουν συγκλονι-
στικά πράγµατα. Αυτό το λέω, γιατί ακούω καθηµερινά «Και τι
έγινε;», κ.λπ.. 

Έγιναν, λοιπόν, τα εξής πράγµατα. Πρώτον, η σεβαστή Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση θα πρέπει να βρει άλλο σλόγκαν. Οι εκλο-
γές δεν της βγήκαν, γιατί δεν θα γίνουν. Δεύτερον, η λέξη
«Grexit» είναι κάτι σαν να εξορκίζουµε τον διάβολο. Δεν υπάρχει
και δεν θα υπάρξει. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτά είναι δεδοµένα: Έ-
χουµε κάποια διαπραγµατευτική δύναµη. Την έχουµε εξαντλήσει
τελείως; Όχι. Κάναµε υποχωρήσεις; Ναι. Σε µία διαπραγµάτευση
θα κάνεις και υποχωρήσεις. Ο ίδιος ο Υπουργός που παρίσταται
εδώ έχει πει «Ναι, παιδιά, σε κάποια διαπραγµάτευση θα γίνουν
και µερικές υποχωρήσεις». 

Θα σας πω κάτι. Μπορεί το «QE» να πάει έναν µήνα πίσω. Θα
βγει όµως. Αυτό σηµαίνει –και µη µε θεωρήσετε αιθεροβάµονα-
αµέσως 4 δισεκατοµµύρια ευρώ και τα 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
του Ιουλίου φεύγουν. Μετά έρχεται καλοκαίρι. Πιστεύω ακρά-
δαντα –ειλικρινά σας το λέω- ότι ο ίδιος ο Κλάους Ρέγκλινγκ
έκανε φοβερή διαφήµιση σε όλον τον πλανήτη. Ήταν το µεγαλύ-
τερο ISO που θα µπορούσαµε να πάρουµε. Είπε καθαρά, ότι τα
86 δισεκατοµµύρια ευρώ του τρίτου µνηµονίου δεν θα χρει-

αστούν. Ένας διψήφιος αριθµός δισεκατοµµυρίων ευρώ θα πε-
ρισσέψει. Αυτά δεν τα λέει ούτε «Η ΑΥΓΗ» ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε
οι ΑΝΕΛ. Ο ίδιος ο Ρέγκλινγκ µας επαίνεσε, γιατί επιστρέψαµε
τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ από τη Finansbank, κάτι που δείχνει
αξιοπιστία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ενάµισι λεπτό θα ήθελα, κυρία Πρόεδρε. Εξάλλου είµαι και ο
τελευταίος.

Μας είχαν για -0,3% ανάπτυξη και σε συνθήκες οικονοµικής
ασφυξίας βγάλαµε +0,3%. Όλοι οι οίκοι αξιολόγησης που δεν
ήταν ποτέ ευγενικοί µαζί µας, µας δίνουν πάνω από 2,5% τα επό-
µενα τέσσερα χρόνια. Τι σηµαίνει αυτό; Φουκαράδες είµαστε,
αλλά τα 617 εκατοµµύρια ευρώ δεν τα τσεπώσαµε. Τα µοιρά-
σαµε και είχαµε απίστευτες αντιδράσεις για το αυτονόητο. Πού
τα µοιράσαµε; Σε κανέναν πλούσιο; Τα µοιράσαµε σ’ αυτούς που
παίρνουν 800 ευρώ και κάτω και που συντηρούν άλλους έξι.

Πιστεύω ότι κάτι αλλάζει. Ήδη αυτή τη στιγµή όλοι πιστεύουν,
ότι η Ελλάδα έχει µπει σε τροχιά ανάπτυξης. Κάνουν αγώνα κά-
ποιοι σ’ αυτή την Αίθουσα, να µονοπωλούν ότι είναι υπέρ των
επενδύσεων. Όχι. Και εµείς είµαστε υπέρ των επενδύσεων, αλλά
µε κανόνες, µε όρους, όπως γινόταν στη Σουηδία, στη Δανία, σε
όλες αυτές τις χώρες. Όχι υπερβολικά κέρδη, όχι πέντε οικογέ-
νειες, που ακόµα και σήµερα ανερυθρίαστα αυτές τις οικογένειες
στηρίζουν. Γιατί άραγε;

Τέλος, θα µιλήσω για την αξιοπιστία. Αν χρωστάω ένα χιλιά-
ρικο σε κάποιον, ντρέποµαι να τον κοιτάξω στα µάτια και δεν
µπορώ να του κάνω καµµία υπόδειξη. Έτσι µε έµαθε η µάνα µου
και ο πατέρας µου. Θα γίνω εγώ συνήγορος των Βουλευτών του
ΣΥΡΙΖΑ. Το κόµµα τους κρατάει το 40%. Και ένα δάνειο 7,5 εκα-
τοµµυρίων ευρώ το αποπληρώνουν. Κάθε χρόνο δίνουν 420.000
ευρώ. Ρωτήστε να µάθετε. Κάντε και εσείς το ίδιο, για να έχει
αξιοπιστία ο λόγος σας. Χρωστάτε 400 εκατοµµύρια ευρώ. Οφεί-
λετε µια απάντηση. Πρέπει να τα δώσετε. Στηρίζετε σαν στυλο-
βάτες το 1.400.000.000 ευρώ. Αυτά τα 400.000.000 ευρώ σας
αφορούν. Τι αξιοπιστία έχετε; Πώς µε κοιτάτε εµένα στα µάτια,
όταν έχετε βουτήξει λεφτά από τους Έλληνες πολίτες; 

Τελειώνω και λέω το εξής. Αυτό το νοµοσχέδιο επιβαλλόταν.
Δεν αφορά ένα Υπουργείο. Αφορά πάνω από πέντε και το ξέρετε
όλοι. Αφορά το Υπουργείο Δικαιοσύνης, Εσωτερικών και άλλα,
να µην τα ξαναπώ. Έπρεπε να γίνει. Και έπρεπε να ρυθµιστούν
πολλά πράγµατα, πολλά από τα οποία είναι πάρα πολύ δίκαια.
Νοµίζω ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση και νοµίζω ότι θα υπερ-
ψηφιστεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

αρχίζει ο κύκλος των αγορητών. Να δούµε πόσοι και πόσες θα
λάβουν τον λόγο. Βλέπω δύο Βουλευτές, όπως και την κ. Μανω-
λάκου, τον κ. Γρηγοράκο και τον κ. Σαρίδη. Έχετε από τέσσερα
λεπτά. Να ακολουθήσουµε την κλασική σειρά. 

Ο κ. Τσόγκας έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

απάντησε στους επικριτές του και κατηγόρησε τους κατηγόρους
του µε έναν πολύ απλό τρόπο, τους ανάγκασε να αποδεχθούν
πολλά από τα άρθρα του. Σε πολλά από αυτά σύρθηκαν µε µια
υπαινικτική λογική και µια άσφαιρη κατηγορία, ουσιαστικά συνο-
δοιπόρησαν. Και σε τρία εξ αυτών που τα θεωρώ ίσως και ένα
πολύ µεγάλο κέρδος της όλης διαδικασίας, δηλαδή τα άρθρα
25, 32 και 40 της παλιάς ρύθµισης, νοµίζω ότι χάραξαν τις γραµ-
µές των οριζόντων µας, εµάς και της Νέας Δηµοκρατίας, εµάς
και της συντήρησης. 

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, τις διαχωριστικές γραµµές των δια-
φορών ιδεολογικών και πολιτικών στον όποιο βαθµό µπορούν να
εκφραστούν µέσα από το άρθρο 25, τις αναλύσατε και στην επι-
τροπή και εδώ µε έναν πολύ σωστό και γλαφυρό τρόπο, εύ-
γλωττο.

Προφανώς οι διαφορετικές αντιλήψεις εστιάζονται στην απάν-
τηση που είχε δώσει στην τελευταία επιτροπή ο εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος είπε ότι η λύση σε αυτή την ιστορία
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είναι τα δικαστήρια. Εµείς δεν είπαµε ότι η λύση είναι τα δικα-
στήρια, είπαµε ότι η λύση είναι µια συνολική απάντηση, από τη
συνολική προσπάθεια που πρέπει να προέλθει µέσα από µια κα-
θολική συνεννόηση των κοµµάτων, µια διακοµµατική συνεννόηση
να τεθεί τέρµα στην οµηρία των καθαριστριών. Αυτή ήταν η δικιά
µας απάντηση και καθόρισε κάποια ζητήµατα.

Στο άρθρο 32, επίσης, δόθηκε απάντηση ιδεολογικού και πο-
λιτικού χαρακτήρα, πέρα από τα υπόλοιπα τεχνικά χαρακτηρι-
στικά. Μάλιστα εκφράστηκε από τον Νίκο τον Παρασκευόπουλο,
ότι τελικά η κατεύθυνση προς τη δηµοσιοποίηση των υποθηκο-
φυλακείων υποδηλώνει και τις δυνατότητες του δηµόσιου τοµέα
στις δύσκολες συνθήκες, όπου η ιδιωτική πρωτοβουλία αποµα-
κρύνεται, να αναλάβει έργο.

Το δε άρθρο 40, αποτελεί κλασική διαφορά µεταξύ µας, κλα-
σική απόσταση ανάµεσα στην προσπάθεια που κατέβαλε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µέχρι τώρα για τη µετανάστευση, για τους πρόσφυγες να
δώσει ζητήµατα, να δώσει λύσεις, χωρίς να σταµατάει την προ-
σπάθεια, αλλά είναι µια διαρκής και αέναη προσπάθεια µέχρι την
ολοκληρωτική τελείωση του έργου αυτού. Είµαστε περήφανοι
για αυτό.

Θέλω να πω δύο πράγµατα, κυρία Πρόεδρε, ακόµη στο εξής
γεγονός. Δεν µπορώ να καταλάβω, τι σόι κοινοβουλευτικός ανα-
χρονισµός ήταν αυτός, σύµφωνα µε τον οποίο σχεδόν το σύνολο
της Αντιπολίτευσης, και ειδικότερα η Νέα Δηµοκρατία, είχε αν-
τιρρήσεις για τον σκελετό του νοµοσχεδίου, δηλαδή αν είχαµε
πρόλογο, κυρίως θέµα και επίλογο και αν αυτό δεν υπάρχει, είναι
ένα κακό νοµοσχέδιο και αν είναι ένα κακό νοµοσχέδιο, είναι
κακή η Κυβέρνηση. Από ένα νοµοσχέδιο, λοιπόν, το οποίο τε-
χνικά, σύµφωνα µε υποκειµενικές αντιλήψεις, δεν είναι ορθό,
τότε η Κυβέρνηση δεν πατάει καλά.

Και εγώ λέω ότι το προηγούµενο νοµοσχέδιο ήταν έτσι. Άρα
πατάει καλά; Άρα ποια είναι αυτή η τραγική αντίφαση που σας
κυνηγάει; Μου κάνει εντύπωση αυτό το γεγονός και κυρίως ότι
δεν αντελήφθησαν ή δεν θέλησαν να αντιληφθούν το γεγονός,
ότι το νοµοσχέδιο ήταν, πράγµατι, µέσα στις διατάξεις και τα πε-
ριθώρια του νόµου του άρθρου 95 του Κανονισµού, ο οποίος λέει
ότι στην κατ’ αρχήν συζήτηση, µας ενδιαφέρει ο σκοπός, ο στό-
χος, οι βασικές αρχές του νοµοσχεδίου. Αυτές εκφράστηκαν
µέσα από την έννοια της επιτάχυνσης του κυβερνητικού έργου. 

Κανένας δεν αντιστάθηκε ή δεν διαφώνησε ή δεν είπε, ότι αυτό
δεν συνάδει µε την επιτάχυνση. Απλώς µείναµε σε τεχνικά χαρα-
κτηριστικά. Αυτό κατά την άποψή µου υποδηλώνει, ότι ήταν η
αδυναµία έκφρασης ενός πολιτικού επιχειρήµατος, απέναντι σε
ένα άρτιο νοµοσχέδιο και προφανώς υποδήλωσε την πολιτική
απόγνωση του κάθε οµιλητή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Ήθελα να πω µόνο δύο ακόµα
πράγµατα. Ναι έγινε προσύµφωνο µε τους δανειστές, µε τους
πιστωτές, µε τους θεσµούς, έγινε αρραβώνας µε ποινικές ρή-
τρες, τις οποίες εµείς θα πούµε δηµοσιονοµικές ρήτρες. Ακόµα
και αν δεν τηρηθούν οι δηµοσιονοµικές ρήτρες που εµείς βάλαµε
–1 ευρώ µέτρο, 1 ευρώ αντίµετρο ή και αντιστρόφως µε ένα µη-
δενικό υπόλοιπο- δεν θα συµφωνήσουµε. Θα προσπαθήσουµε
να αντιστρέψουµε αυτό το γεγονός προς όφελος του συνόλου,
προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας. Αυτή είναι η θέση µας. 

Και, βέβαια, το πανηγύρι που είχε στηθεί κατέρρευσε, διότι
προφανώς έχουµε game over, διότι προφανώς είµαστε σε µια
νέα εποχή, όπου µέσα από αυτή τη διαδικασία η οποία ήδη ξεκί-
νησε, προσδοκούµε τη βελτίωση της ελληνικής οικονοµίας, της
ελληνικής κοινωνίας. 

Και κλείνω µε µια τελευταία παρατήρηση. Σε σχέση µε αυτό
που ειπώθηκε εναντίον του κ. Τσακαλώτου, σχετικά µε το ότι δεν
είπε ακριβώς την αλήθεια, ότι πράγµατι ακολουθεί τη δεύτερη
αξιολόγηση, τα QE, θα ήθελα να πω, ότι ο Υπουργός είπε ακρι-
βώς αυτό το οποίο εξεφράσθη µέσα από αυτό που είπε. Το γε-
γονός δηλαδή του πότε η χώρα θα ενταχθεί στην ποσοτική
χαλάρωση, δεν έχει να κάνει µε κάποιες ιδιαίτερες συµφωνίες
αλλά είναι ζήτηµα το οποίο απασχολεί την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα, η οποία θα το αρθρώσει, όταν οι συνθήκες κάτω από
τις οποίες εµείς κινούµαστε, θα είναι αυτές οι ιδιαίτερες συνθή-

κες που θα αναγκάσουν ή θα διευκολύνουν την τράπεζα να µπει
µέσα σε αυτή τη λογική. Αυτό ήταν και νοµίζω ότι παρεξηγήθηκε
η ερµηνεία του. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε τον κ. Τσόγκα. 
Ορίστε, κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, πρέπει να αναγνω-

ρίσω µια ιδεολογική και ουσιαστική συνέπεια σε κάποια ζητήµατα
µε τα οποία έχει ασχοληθεί το Υπουργείο σας και το Υπουργείο
Διοικητικής Μεταρρύθµισης, όπως είναι αυτό της καθαριότητας
των δηµοσίων κτηρίων στην Ελλάδα. 

Τι θα κάνετε πλέον χωρίς βαρβάρους; Διότι µέχρι το τέλος του
2017 επιχειρήσατε και απ’ ό,τι φαίνεται λύσατε το ζήτηµα. Έχετε
λύσει το ζήτηµα της πληρωµής, έχετε λύσει ζητήµατα νοµιµοποί-
ησης. Όµως πρέπει να ασχοληθείτε και µε άλλα ζητήµατα. Ξέ-
ρετε το Υπουργείο Εσωτερικών, το Υπουργείο Διοικητικής
Μεταρρύθµισης, το Υπουργείο Οικονοµικών, έχουν πάρα πολλά
ζητήµατα που αφορούν πολύ κόσµο, ο οποίος αναµένει να ασχο-
ληθείτε και µε αυτούς. 

Έχετε αναγάγει σε προνοµιούχο για εσάς -και νοµίζετε ότι
είναι ένα προνοµιούχο πεδίο για εσάς- το ζήτηµα των συµβασι-
ούχων, το οποίο προβλέπεται από το Σύνταγµα. Αν θέλετε, µέσα
στις προτάσεις που θα καταθέσετε για την Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος να έχουµε ένα πολύ ωραίο άρθρο -εγώ συµφωνώ από
τώρα σε αυτό- ώστε να µην υπάρχουν καθόλου συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου. Καταργούµε, λοιπόν, το άρθρο 103 του Συντάγ-
µατος που ξεχωρίζει αυτή την εργασιακή µορφή. Αυτό είναι το
Σύνταγµά µας. Δεν θα υπάρχουν, λοιπόν, καθόλου συµβάσεις
ορισµένου χρόνου και όπου το δηµόσιο χρειάζεται να καλύψει
µια πάγια και διαρκή ανάγκη του, να έχουµε µόνιµο προσωπικό.

Όµως το θέµα είναι τι θα γίνει µέχρι τότε, κύριε Υπουργέ,
µέχρι την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Διότι πρέπει να το
δούµε και αυτό να υπάρχει. Όµως ξέρετε δεν θα το προτείνετε,
γιατί θέλετε αυτό το θέµα να ανακυκλώνεται, να υπάρχουν πάντα
συµβάσεις ορισµένου χρόνου, να είναι όµηροι σε εσάς, να δηµι-
ουργούνται προσδοκίες και να έρχεστε να νοµιµοποιείτε. Θεωρώ
ότι αυτή είναι τελικά η πραγµατική πρόθεσή σας επ’ αυτού του
αντικειµένου.

Σε κάθε περίπτωση εγώ αναµένω και άλλες πρωτοβουλίες των
σχετικών αρµόδιων Υπουργείων επί πολλών άλλων ζητηµάτων
που απασχολούν και άλλους δηµοσίους υπαλλήλους, που απα-
σχολούν και ανθρώπους που είναι άνεργοι και ευελπιστούσαν να
εργαστούν -αλλά αυτή τη στιγµή τους στερείτε αυτή τη δυνατό-
τητα, καθώς έχουν κλείσει οι συγκεκριµένες θέσεις-, ανθρώπους
του ιδιωτικού τοµέα, ανθρώπους επαγγελµατίες και ανέργους.

Ελπίζω να έρθετε και να φέρετε και κάποιες θέσεις εργασίας
γι’ αυτούς, που, πραγµατικά, είναι άνεργοι στον ιδιωτικό τοµέα
και αναµένουν από αυτή την Κυβέρνηση να εκπληρώσει στο ελά-
χιστο τις υποσχέσεις της. 

Σε σχέση µε κάποιες τροπολογίες πρέπει να αιτιολογήσω τη
στάση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εν τάχει, στην υπουργική τροπολογία µε αριθµό 935 που
αφορά τις αποζηµιώσεις στη Μόρια της Λέσβου «ναι», έστω και
καθυστερηµένα, «ναι» έστω και µε αυτόν τον τρόπο. Αναγνωρί-
ζουµε την ανάγκη να αποκατασταθεί η βλάβη των ανθρώπων
αυτών, θέλουµε όµως να γίνεται πιο συντεταγµένα αυτό. Το κα-
λύτερο από όλα θα ήταν να µην υπάρχουν αυτές οι ζηµίες και
ένα ευνοµούµενο κράτος να προφυλάξει τους πολίτες του από
τέτοιες ζηµίες, οι οποίες αντιµετωπίζονται. Δεν είναι θεοµηνίες,
ξέρετε. Τις θεοµηνίες δεν µπορούµε να τις αντιµετωπίσουµε. Σε
κάθε περίπτωση υπάρχουν και άλλα σηµεία της Ελλάδας, στα
οποία υπήρχε µία τέτοια υπέρµετρη επιβάρυνση. Θέλω να πι-
στεύω ότι µε φειδώ αλλά και µε σοβαρότητα και µε υπευθυνό-
τητα θα αντιµετωπίσετε και αυτές τις περιπτώσεις.

Στην τροπολογία 936 θα δηλώσουµε «παρών», καθώς καταλα-
βαίνουµε την ανάγκη, οι δήµοι να µπορέσουν να πληρώσουν
ποσά που προέρχονται από τελεσίδικες δικαστικές αποφάσεις ή
από διαταγές πληρωµής, αλλά καλό θα ήταν να έχουµε και µία
εικόνα, για ποιον λόγο δεν πληρώθηκαν αυτές οι υποχρεώσεις.
Δηλαδή εάν είναι µία απλή αστική υποχρέωση, η οποία δεν πλη-

5432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρώθηκε, κατανοούµε να πληρωθεί. Όµως εάν εµπλέκονται και
ποινικά αδικήµατα, τα οποία έχουν µία παράλληλη διαδροµή µε
την όποια αστική υποχρέωση, την οποία δεν µπορούµε να τη
γνωρίζουµε και για το οποίο δεν µας ενηµέρωσε κανείς, δεν µπο-
ρούµε να είµαστε θετικοί, δεν είµαστε ούτε αρνητικοί, θα ψηφί-
σουµε «παρών».

Σε σχέση µε την τροπολογία 940 που ουσιαστικά έφερε ο κ.
Παππάς, θα ψηφίσουµε «ναι», αλλά µε την εξής επιφύλαξη: Δεν
διαφωνούµε περί της σκοπιµότητας της ρυθµίσεως αυτής, στην
οποία, πραγµατικά, πρέπει να δοθεί µια λύση στο ζήτηµα το
οποίο ανέκυψε, γιατί γίνονται µη λειτουργικές κάποιες ανεξάρ-
τητες αρχές, δεν µπορούν πλέον να υπηρετηθούν. Όµως από την
άλλη θεωρούµε, ότι είναι ατελέσφορη η διάταξη, έτσι όπως είναι
διατυπωµένη, έπρεπε να είναι καλύτερη η διατύπωσή της. Φοβό-
µαστε και ελπίζουµε να µην επανέλθετε. Αλλά έτσι όπως είναι
διατυπωµένη, φοβόµαστε ότι θα χρειαστεί να επανέλθετε. Σε
κάθε περίπτωση επειδή καταλαβαίνουµε τη χρησιµότητα και τη
σκοπιµότητά της, θα την υπερψηφίσουµε.

Και, επίσης, στην βουλευτική τροπολογία µε αριθµό 933 που
αφορά τους δηµοσίους υπαλλήλους των παραµεθορίων περιο-
χών και εκεί η στάση µας θα είναι «παρών», για τον εξής λόγο:
Πράγµατι σε κάποιες περιπτώσεις µπορεί να υπήρξαν αντικειµε-
νικές αδυναµίες χωρίς υπαιτιότητα του υπαλλήλου, οι οποίες να
οδήγησαν στην αδυναµία, του να εκπληρώσει την υποχρέωση
για το επίδοµα στέγασης. Αλλά όταν µιλάτε για άδεια ανατροφής
τέκνου, υπάρχουν δύο ειδών άδειες ανατροφής τέκνου: Αυτή
που παίρνεις άδεια άνευ αποδοχών, που µπορεί να είναι και δύο
και τρία και τέσσερα χρόνια ή αυτή η οποία παίρνεις η οποία
είναι, πραγµατικά, για ανατροφή τέκνου. Εάν ήταν µόνο για ανα-
τροφή τέκνου, εννεάµηνη, δεν ξέρω πόση είναι των λίγων µηνών,
θα το κατανοούσαµε, αλλά δεν διευκρινίζεται, όταν µιλάτε για
άδεια ανατροφής τέκνου τι ακριβώς εννοείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Και, βεβαίως, και στο θέµα των συνταξιοδοτήσεων, υπάρχουν

κάποια ζητήµατα.
Σε κάθε περίπτωση εµείς την σκοπιµότητα του άρθρου δεν

µπορούµε να την απαξιώσουµε, αλλά έπρεπε να είναι πιο αναλυ-
τικές και πιο στοιχειοθετηµένες οι προϋποθέσεις οι οποίες τίθεν-
ται, γι’ αυτό θα ψηφίσουµε «παρών».

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Γεωργαντά.
Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δεν έγινε δεκτή καµµία τροπολο-

γία του ΚΚΕ. Δεν µας εκπλήσσει. Όλες αφορούσαν εργαζόµε-
νους και αδικίες ενάντια τους είτε απολυµένοι από λίγους δη-
µάρχους, που αρνούνται να εφαρµόσουν τον νόµο για παράταση
της εργασίας τους είτε αφορούν άτοµα µε ειδικές ανάγκες, που
υπάρχει η δυνατότητα να εξασφαλιστεί η δουλειά γι’ αυτούς. Δεν
το κάνετε.

Κατά τα άλλα µπορείτε να εµφανιζόσαστε φιλεργατικοί, για να
κοροϊδεύετε και να καµουφλάρετε ότι και αυτή η Κυβέρνηση το
κεφάλαιο εξυπηρετεί και δουλεύει για τις ανάγκες του για µεγα-
λύτερη κερδοφορία.

Βέβαια δεν µπορώ να µη σχολιάσω και τη Νέα Δηµοκρατία,
που όταν ακούει για προσλήψεις, ακόµα και για κακοπληρωµένες
και περιορισµένου χρόνου θέσεις εργασίας, ανατριχιάζει. Υπάρ-
χει κόσµος που παλεύει για αξιοπρέπεια και για δικαίωµα στη
δουλειά και οφείλετε να το αναγνωρίζετε.

Για την τροπολογία 941. Είναι ένα βήµα για τη µεταφορά σο-
βαρών τοµέων που σχετίζονται µε τη λειτουργία του δηµόσιου
συστήµατος υγείας από το κράτος στην τοπική αυτοδιοίκηση,
µεταφέροντας και την ευθύνη της χρηµατοδότησης για την ανά-
πτυξη, λειτουργία, προµήθεια υγειονοµικού υλικού και µηχανη-
µάτων και υπηρεσιών από τον κρατικό προϋπολογισµό στην
τοπική αυτοδιοίκηση α’ και β’ βαθµού.

Δηλαδή η υλοποίηση αυτών θα εξαρτάται, από το αν έχουν οι
δήµοι και οι περιφέρειες χρήµατα. 

Συνεπώς µε τη ρύθµιση θα επιβαρυνθεί επιπλέον ο λαός µε

δηµοτικά τέλη και φορολογία προκειµένου να υλοποιηθούν αυτά
τα µέτρα, µε το επιχείρηµα ότι είναι σε όφελος της υγείας του
λαού και µε δεδοµένη την περικοπή της κρατικής χρηµατοδότη-
σης αλλά και της άσχηµης οικονοµικής κατάστασης δήµων και
περιφερειών λόγω υποχρηµατοδότησης από το κράτος. Είναι και
αυτές αναδιαρθρώσεις του κ. Τσακαλώτου, όπως και η µείωση
αφορολόγητου και πετσόκοµµα συντάξεων. Τελικά ό,τι έχει µεί-
νει στο δηµόσιο σύστηµα υγείας ξηλώνεται και συρρικνώνεται
στην κυριολεξία.

Για τα άρθρα για τα Σώµατα Ασφαλείας που αφορούν υπαρ-
κτά προβλήµατα, στα ζητήµατα του αστυνοµικού προσωπικού,
που προσπαθείτε να αµβλύνετε, -γιατί υπάρχει χρόνια τώρα δια-
µαρτυρία για προνοµιακή και ρουσφετολογική µεταχείριση αστυ-
νοµικών, που στελέχωσαν την υπηρεσία εσωτερικών υποθέσεων
µε µη διαφανή κριτήρια-, εµείς θεωρούµε ότι είναι αναγκαίες συ-
νολικότερες ρυθµίσεις, που να λύνουν τα προβλήµατα της εσω-
τερικής λειτουργίας της ΕΛΑΣ, γι’ αυτό εκφραζόµαστε µε το
«παρών».

Για τα άρθρα 43, 44, 45 που αφορούν κρίσεις, προαγωγές στο
Λιµενικό Σώµα, θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση παρεµβαίνει στα κρι-
τήρια µεταθέσεων µε αποσπασµατικό και επιλεκτικό τρόπο.
Είπαν αρκετά και οι συνδικαλιστικές ενώσεις µε τις σοβαρές επι-
φυλάξεις τους. Επίσης δεν έχουν υλοποιηθεί προσλήψεις ιατρι-
κού και νοσηλευτικού προσωπικού, ακόµα και αυτά που έχει
εγκρίνει η τρόικα. Εµείς εκφραζόµαστε µε το «λευκό».

Σε ό,τι αφορά τα υποθηκοφυλακεία, έχει αποσπασµατικό χα-
ρακτήρα. Είµαστε θετικοί στη µετατροπή όλων των υποθηκοφυ-
λακείων σε έµµισθα σαν δηµόσιες υπηρεσίες, µε την αντίστοιχη
µείωση του κόστους για τους συναλλασσόµενους. Όµως έχουµε
επιφυλάξεις για τον τρόπο που γίνεται. Φαίνεται να διατηρείται
η δυνατότητα συγχωνεύσεων µε τις οποίες διαφωνούµε, γιατί
πρέπει να υπάρχει εξυπηρέτηση των κατοίκων σε διάφορες πε-
ριοχές και όχι να είναι υποχρεωµένοι να διανύουν µεγάλες απο-
στάσεις και ειδικά για τα νησιά.

Στην τροπολογία 935 που αφορά τη Μόρια του Δήµου Λέσβου,
µε βαριά καρδιά το ψηφίζουµε, γιατί είναι ανάγκη να αποζηµιω-
θούν οι αγρότες, αλλά ο τρόπος και η προέλευση αυτών των χρη-
µάτων µάς βαραίνει. Δεν συµφωνούµε.

Θα ψηφίσουµε ορισµένα άρθρα και υπουργικές τροπολογίες,
που έστω και για λίγο δίνουν κάποιες λύσεις σε λαϊκά προβλή-
µατα. Σε άλλα άρθρα εκφραζόµαστε µε το «παρών» γιατί είναι
ηµίµετρα και καταψηφίζουµε ό,τι είναι ενάντια στα λαϊκά συµφέ-
ροντα.

Τέλος, για την απόφαση αθώωσης του Δηµάρχου Πάτρας, του
Κώστα Πελετίδη, είναι νίκη της λαϊκής κινητοποίησης, που εκ-
φράστηκε όλο το προηγούµενο διάστηµα, µε αφορµή την πολι-
τική στάση του δηµάρχου και του δηµοτικού συµβουλίου και
δείχνει ότι µπορεί να ακυρώνεται η δράση και οι ενέργειες της
ναζιστικής εγκληµατικής Χρυσής Αυγής, όπως η δικαστική δίωξη
που επιχειρήθηκε ενάντια στον δήµαρχο. Ταυτόχρονα η στάση
του κοµµουνιστή δηµάρχου αποτελεί παράδειγµα για τις περι-
φερειακές τοπικές αρχές και πάνω από όλα για τους µαζικούς
φορείς του λαού, έτσι ώστε να υπάρχει αποφασιστική αντιµετώ-
πιση και αποµόνωση της Χρυσής Αυγής, χωρίς καµµιά ανοχή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κυρία Μανωλάκου.
Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, έχουµε τοποθετηθεί και

επί της αρχής και επί των άρθρων στις επιτροπές. Δεν έχουµε
τοποθετηθεί όµως για τις τροπολογίες οι οποίες ήλθαν σήµερα
εδώ. Αυτό ακριβώς θα ήθελα να πω σήµερα, δηλαδή τη θέση της
Ένωσης Κεντρώων επί των τροπολογιών.

Όσον αφορά την τροπολογία 930, που αφορά ρύθµιση θεµά-
των αρµοδιότητας Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, κατανοούµε τον
λόγο για τον οποίο έρχεται η συγκεκριµένη τροπολογία και θα
την υπερψηφίσουµε. Είναι το άρθρο 47 όπως βλέπω, µόλις, στην
κατάσταση την οποία µας δόθηκε. 

Σχετικά µε την τροπολογία 931, τροποποίηση για τη συµπλή-
ρωση συγκεκριµένων διατάξεων του ν.4412 που αναφέρονται σε
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θέµατα λειτουργίας της αρχής εξέτασης προδικαστικών προ-
σφυγών, είναι απαραίτητες οι διορθώσεις όπως τις βλέπουµε
εµείς από τη δικιά µας την πλευρά σε ένα πολύ σηµαντικό θέµα.
Υπερψηφίζουµε, λοιπόν, ελπίζοντας στην οµαλή έναρξη των ερ-
γασιών της αρχής εξέτασης προδικαστικών διαφορών. 

Όσον αφορά την τροπολογία 932, ρύθµιση ζητηµάτων που
αφορούν τη λειτουργία των οργάνων διοίκησης του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας καθώς και της επιτροπής επιλο-
γής των µελών τους, θα συµφωνήσουµε και θα υπερψηφίσουµε.
Θα πούµε «ναι». Θα δυσκολευτείτε να βρείτε ανθρώπους, όµως,
που να πληρούν τις απαραίτητες προϋποθέσεις και αυτό διότι οι
ισορροπίες που πρέπει να διατηρηθούν στη διοίκηση του ταµείου
είναι παρά πολύ λεπτές και χρειάζεται γερό στοµάχι για να µπο-
ρέσουν να µην προσβάλλονται από τα πυρά, τα οποία θα δέχον-
ται καθηµερινά για τις αποφάσεις τις οποίες θα παίρνουν από τις
εµπλεκόµενες πλευρές. 

Τροπολογία µε αριθµό 935. Καταβολή αποζηµίωσης στα φυ-
σικά και νοµικά πρόσωπα του δηµοτικού διαµερίσµατος Μόριας
του Δήµου Λέσβου. Λέµε «ναι», κύριε Υπουργέ, και στη συγκε-
κριµένη τροπολογία, αλλά αυτό το οποίο, ουσιαστικά, πάτε να
νοµοθετήσετε και το κάνετε στη Μόρια, θα έπρεπε να το κάνετε
και σε άλλες περιοχές, οι οποίες ενδεχοµένως βρίσκονται ακρι-
βώς στην ίδια κατάσταση, όπως βρίσκεται και η περιοχή της Μό-
ριας. Θα στηρίξουµε, λοιπόν, τη συγκεκριµένη τροπολογία, για
να στείλουµε κι εµείς από τη δικιά µας την πλευρά το µήνυµα ότι
οι ακρίτες δεν είναι µόνοι τους. 

Αριθµός τροπολογίας 936. Ρύθµιση θεµάτων σχετικά µε την
εξόφληση υποχρεώσεων των δήµων από τελεσίδικες δικαστικές
αποφάσεις. «Ναι» θα πούµε κι εµείς σε αυτή την τροπολογία. Από
την άλλη δεν µας έχετε απαντήσει, κύριε Υπουργέ, τι εννοούσατε
στο άρθρο 16 για κάποιες αντίστοιχες, ουσιαστικά, υποχρεώσεις
που έπρεπε να εξοφληθούν στους δήµους. 

Τροπολογία 939. Ρύθµιση θεµάτων σχετικά µε τη συµµόρ-
φωση της δηµόσιας διοίκησης προς δικαστικές αποφάσεις, θα
πούµε «όχι», κύριε Υπουργέ. Υποχρεώνετε τους δηµάρχους να
συµµορφωθούν µε δικαστικές αποφάσεις. Δεν λύνονται έτσι τα
προβλήµατα, κύριε Υπουργέ. Ενισχύεται τις αδικίες και σπέρνετε
τη διχόνοια. Δεν θα στηρίξουµε από τη δικιά µας την πλευρά
αυτή την πορεία.

Στην τροπολογία µε αριθµό 940 θα πούµε «όχι». Θα χρειαστεί
να επανέλθετε, όπως έχει διατυπωθεί η συγκεκριµένη τροπολο-
γία.

Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 941, απαραίτητη η
διάταξη αλλά ακατανόητη η επιλογή του Υπουργείου. Εν τούτοις
αναγνωρίζουµε την ανάγκη να προχωρήσουµε και υπερψηφί-
ζουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Όσον αφορά τον αριθµό της τροπολογίας 942, είναι οι γνω-
στές παρατάσεις που δίνουµε συνέχεια για το Μέγαρο Μουσι-
κής. Δεν µπορούµε να αφήσουµε τους ανθρώπους απλήρωτους.
Δεν ξέρω, φυσικά, από την άλλη πλευρά µέχρι πότε θα συνεχι-
στεί αυτή η επιλογή της Κυβέρνησης µε την πρακτική των παρα-
τάσεων και των αναβολών. Κάποια στιγµή θα πρέπει να τελειώ-
σει. 

Η τροπολογία µε αριθµό 924, αφορά δωρεές για τις καταστρο-
φές από το σεισµό στην Κεφαλλονιά. Βεβαίως συµφωνούµε. Η
αλληλεγγύη και η προσφορά βοήθειας προς τους φίλους της Κε-
φαλλονιάς που υπέστησαν ζηµιές από τους σεισµούς, είναι δε-
δοµένη. 

Και τέλος, στην τροπολογία 934 θα πούµε «ναι». Δεν έχει τεκ-
µηριωθεί επαρκώς η σχετική ανάγκη ούτε πιστεύουµε πως λύνε-
ται το πρόβληµα. Εν τούτοις, από τη δική µας την πλευρά, θα
υπερψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε κι εµείς.
Τώρα θα δώσουµε τον λόγο στον κύριο Υπουργό.
Κύριε Υπουργέ, πόσο χρόνο θα χρειαστείτε; Τέσσερα λεπτά;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ναι είναι αρκετά. Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µίλησα σήµερα, σας είχα

υποσχεθεί ότι την Τρίτη θα απαντήσω σε ένα κουίζ το οποίο είχα

θέσει. Απ’ ό,τι βλέπω ολοκληρώνουµε σήµερα -και ευτυχώς- άρα
είµαι υποχρεωµένος, να σας πω ποιον Υπουργό αφορούσε
εκείνη η αναφορά. 

Ήταν στον ν.3758/2009 και έλεγε πως οι υπηρετούντες την 1η

Νοεµβρίου του 2008 στον αρχαιολογικό χώρο της Ακρόπολης
και στους υπόλοιπους αρχαιολογικούς χώρους και µουσεία, που
είχαν συµπληρώσει κατά την ηµεροµηνία εκείνη υπηρεσία είκοσι
τεσσάρων µηνών –επαναλαµβάνω, είκοσι τεσσάρων µηνών- ύσ-
τερα από την πρόσληψή τους από το Υπουργείο Πολιτισµού και
ενώ ήταν µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου, µπορούσαν
από την παραπάνω ηµεροµηνία να παραµείνουν στις ίδιες θέσεις
µε όµοια σύµβαση ετήσιας διάρκειας και δυνατότητας παράτα-
σης για ένα επιπλέον έτος. Ήταν ο κ. Σαµαράς. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Παναγιώτης

(Πάνος) Σκουρλέτης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής).

Επίσης θα ήθελα να αναφερθώ σε αποφάσεις του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, που αφορούσαν τη νοµιµοποίηση παρατάσεων για
συµβάσεις καθαριότητας. Είναι του 2010 και του 2009 από ερ-
γολαβικές εταιρείες, συµβάσεις οι οποίες παραταθήκαν κατά πα-
ρέκκλιση των διατάξεων. Τις καταθέτω και αυτές για τα Πρακτι-
κά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκουρ-
λέτης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Χαίροµαι, κύριε Γεωργαντά, που έστω την ύστατη στιγµή ανα-
γνωρίζετε ότι η τροπολογία για τους συµβασιούχους φέρνει απο-
τέλεσµα και λύνει το θέµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αυτό καταλάβατε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Αυτό είπατε. Είναι καταγεγραµµένο στα Πρακτικά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είπα ότι επιχειρήσατε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ειλικρινά χαίροµαι, διότι, πράγµατι, σήµερα δίνεται πλέον
µια λύση σε ένα ζήτηµα, το οποίο δεν θα έπρεπε να υπήρχε, έστω
σε εκείνες τις ελάχιστες των περιπτώσεων που αντίστοιχοι δή-
µαρχοι δεν παρατείναν τις συµβάσεις ή αρνηθήκαν να πληρώ-
σουν αυτούς τους ανθρώπους.

Βεβαίως µε πολύ ειλικρίνεια µιλήσατε για την δικιά σας αντί-
ληψη γύρω από το θέµα της διαχείρισης των απορριµµάτων και
του ρόλου που πρέπει να παίζει η αυτοδιοίκηση. Θεωρώ ότι, ου-
σιαστικά, ανταποκρίνεστε στην πρόσκληση της Κυβέρνησης, να
καθίσουµε να συζητήσουµε µε έναν συστηµατικό τρόπο το θέµα
των συµβασιούχων.

Φαντάζοµαι να παραδέχεστε, ότι την έννοια των συµβασιού-
χων και των συµβάσεων δεν την ανακαλύψαµε εµείς στο νέο ελ-
ληνικό κράτος. Φαντάζοµαι ότι σε αυτό συµφωνούµε. Ελπίζω,
λοιπόν, να φανείτε συνεπείς σε αυτό που είπατε πριν από λίγο,
δηλαδή να καθίσουµε και σε µια διακοµµατική πρωτοβουλία, µε
ένα συστηµατικό τρόπο να δούµε ποιες από τις περιπτώσεις....

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Μην παραποιείτε τα λεγόµενα µου.
Για συνταγµατική Αναθεώρηση µίλησα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Σας παρακαλώ, αν θέλετε να αναιρέσετε...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Για συνταγµατική Αναθεώρηση µί-
λησα πριν από δέκα λεπτά

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Υπάρχουν τα Πρακτικά. 

Εγώ χάρηκα. Αν θέλετε να µη χαρώ, δεν χαίροµαι. Τι να πω;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κάντε ό,τι θέλετε. Έτσι και αλλιώς

όλοι χαρούµενοι είστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Θεώρησα ότι κάτι είχατε καταλάβει µέσα από αυτή την συ-
ζήτηση.

Ειλικρινά, όµως, θέλω να σταθώ σε δύο - τρία σηµεία, τα οποία
µου έκαναν εντύπωση και αναφέροµαι στην τοποθέτηση του κ.
Παπαθεοδώρου. Θέλω να σταθώ στην τοποθέτηση του κ. Παπα-
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θεοδώρου, διότι δεν περίµενα ποτέ από τον συγκεκριµένο χώρο,
να πάρει αποστάσεις σε µια ρύθµιση που αφορά το θέµα της
απόδοσης ιθαγένειας. Θεωρούσα δεδοµένες κάποιες ευαισθη-
σίες και όταν ερχόµαστε εµείς σε κάποιες Επιτροπές στο πλαίσιο
της αποκεντρωµένης διοίκησης, χωρίς να τις υποκαθιστούµε, να
λέµε να συµµετέχει ένας εκπρόσωπος της δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης -και αντιλαµβάνεστε όλοι τον λόγο, διότι αυτή η υπό-
θεση εν πάση περιπτώσει δεν µπορεί να κρίνεται από ανθρώπους
που είναι έξω από την κοινωνία- έρχεστε και µας ασκείτε κριτική.
Ή δεν καταλάβατε ή ειλικρινά είναι ένα λάθος σήµα, που δίνεται
από τον δικό σας χώρο σε ένα τόσο κρίσιµο θέµα. 

Όσον αφορά την τροπολογία που κατέθεσε το ΚΚΕ για τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες, νοµίζω ότι βρίσκεται στη σωστή κα-
τεύθυνση. Επειδή όµως είχε διάφορα συγκεκριµένα νοµοτεχνικά
ζητήµατα, εµείς επιφυλασσόµαστε να την επαναφέρουµε στο
επόµενο διάστηµα, έτσι όπως το αντιλαµβανόµαστε εµείς, µε
έναν πιο ορθό τρόπο.

Τέλος, κυρία Μανωλάκου, ειλικρινά δεν καταλαβαίνω την το-
ποθέτησή σας σε σχέση µε την δυνατότητα για προγραµµατικές
συµβάσεις ανάµεσα στους ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού και τις δοµές
υγείας. Από πού και ως πού καταλάβατε ότι πάµε να υποκατα-
στήσουµε το δηµόσιο σύστηµα υγείας; Το να δοθεί αυτή τη
στιγµή αυτή η δυνατότητα στις δεδοµένες συνθήκες που υπάρ-
χουν να στηρίξουν και οι περιφέρειες κάποιες συγκεκριµένες
ανάγκες, σηµαίνει ότι αλλάζουµε τον χαρακτήρα του δηµόσιου
συστήµατος υγείας;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα χρηµατοδοτηθούν για αυτή
την αρµοδιότητα;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ειλικρινά το θεωρώ κακοπροαίρετο από την µεριά σας.
Θεωρώ, τελικά, ότι δεν είναι σωστή η στάση σας να µην το υπο-
στηρίξετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι ότι απορώ -και αναφέ-
ροµαι στον κ. Θεοχαρόπουλο- µε τα όσα διαδραµατίζονται στο
πλαίσιο της ευρωπαϊκής σοσιαλδηµοκρατίας. Απορώ µε την
στάση της εγχώριας εκδοχής, η οποία φαίνεται να µην αντιλαµ-
βάνεται τι γίνεται. 

Εν πάση περιπτώσει εγώ ήµουν πάρα πολύ σαφής. Ξεκαθαρί-
στε τις γραµµές σας, διότι δεν µπορεί να έχετε ανθρώπους οι
οποίοι είναι µεταλλαγµένοι σοσιαλδηµοκράτες, είναι κατ’ ουσίαν
νεοφιλελεύθεροι. Και αυτό φαίνεται, όχι µόνο γιατί υπερασπίζον-
ται τις αντίστοιχες επιλογές τους όταν ήταν στα πράγµατα, αλλά
για αυτά που λένε σήµερα. Και αυτό δεν βοηθά τον δικό σας
στρατηγικό προσδιορισµό.

Εµείς µιλάµε πάντοτε από το έδαφος της Αριστεράς, αλλά µας
ενδιαφέρει να δηµιουργούµε προϋποθέσεις για τη δηµιουργία
ενός πλειοψηφικού µπλοκ κοινωνικών και πολιτικών δυνάµεων,
το οποίο θα φέρει αλλαγές στην Ελλάδα και στην Ευρώπη. Αυτή
είναι η δικιά µας αντίληψη για κοινωνικές και πολιτικές συµµα-
χίες. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι ασφαλώς το θέµα της ανεργίας
είναι ένα από τα κορυφαία, είναι µια προτεραιότητα γι’ αυτή τη
Κυβέρνηση. Και στην κριτική που κάνατε για την απόφαση στο
τελευταίο Eurogroup, υποτιµήσατε τη µεγάλη εξαγγελία, τη µε-
γάλη είδηση για το δάνειο από την Παγκόσµια Τράπεζα των 3 δι-
σεκατοµµυρίων, το οποίο θα κατευθυνθεί στη δηµιουργία νέων
θέσεων εργασίας. 

Κι εµείς δεν διαχωρίζουµε τους εργαζόµενους σε αυτούς που
απασχολούνται στο δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα. Φοβάµαι
ότι αυτό το κάνετε εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Και το
κάνετε, ακριβώς, διότι είστε δέσµιοι διάφορων ιδεολογικών εµ-
µονών. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και εµείς τον κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Συµπληρωµατικά
Μέτρα εφαρµογής του Κανονισµού (ΕΕ, ΕΥΡΑΤΟΜ) 1141/2014
περί ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και ιδρυµάτων, µέτρα επι-

τάχυνσης του κυβερνητικού έργου αρµοδιότητας Υπουργείου
Εσωτερικών και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Συµπληρω-
µατικά Μέτρα εφαρµογής του Κανονισµού (ΕΕ, ΕΥΡΑΤΟΜ)
1141/2014 περί ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και ιδρυµάτων,
µέτρα επιτάχυνσης του κυβερνητικού έργου αρµοδιότητας
Υπουργείου Εσωτερικών και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό επί
της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 14 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 15 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 17 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 23 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 25 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 31 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 32 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 35 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 37 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 38 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 40 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 41 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 42 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

5438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 43 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 44 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 45 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 46 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το άρθρο 47 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει, το

οποίο αναφέρεται ως τροπολογία µε γενικό αριθµό 936;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το 48 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 931 και ειδικό 10 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 931 και ειδικό 10 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 932 και ειδικό 11 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 932 και ειδικό 11 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 935 και ειδικό 14 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 935 και ειδικό 14 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 939 και ειδικό 18 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 939 και ειδικό 18 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 940 και ειδικό 19 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 940 και ειδικό 19 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 941 και ειδικό 20 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 941 και ειδικό 20 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 942 και ειδικό 21 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 942 και ειδικό 21 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 923 και ειδικό 2 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 923 και ειδικό 2 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 924 και ειδικό 3 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 924 και ειδικό 3 έγινε δεκτή
ως έχει οµοφώνως και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 933 και ειδικό 12 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 933 και ειδικό 12 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 934 και ειδικό 13 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 934 και ειδικό 13 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του
νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το ακ-

ροτελεύτιο άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών: «Συµ-

πληρωµατικά Μέτρα εφαρµογής του Κανονισµού (ΕΕ, ΕΥΡΑ-
ΤΟΜ) 1141/2014 περί ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και
ιδρυµάτων, µέτρα επιτάχυνσης του κυβερνητικού έργου αρµο-
διότητας Υπουργείου Εσωτερικών και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό επί της αρχής, επί των άρθρων και επί των τροπολογιών.

Προχωρούµε στην ψήφιση στο σύνολο του νοµοσχεδίου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το νο-

µοσχέδιο έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών: «Συµ-

πληρωµατικά Μέτρα εφαρµογής του Κανονισµού (ΕΕ, ΕΥΡΑ-
ΤΟΜ) 1141/2014 περί ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και
ιδρυµάτων, µέτρα επιτάχυνσης του κυβερνητικού έργου αρµο-
διότητας Υπουργείου Εσωτερικών και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Συµπληρωµατικά Μέτρα εφαρµογής του Κανονισµού (ΕΕ,
ΕΥΡΑΤΟΜ) 1141/2014 περί ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων
και ιδρυµάτων, µέτρα επιτάχυνσης του κυβερνητικού έργου
αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΑ ΜΕΤΡΑ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ 

ΤΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ (ΕΕ, ΕΥΡΑΤΟΜ) 1141/2014
ΠΕΡΙ ΕΥΡΩΠΑΪΚΩΝ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΚΟΜΜΑΤΩΝ

ΚΑΙ ΙΔΡΥΜΑΤΩΝ

Άρθρο 1
Σκοπός

Με τις διατάξεις του παρόντος Κεφαλαίου θεσπίζονται τα ανα-
γκαία συµπληρωµατικά  µέτρα εφαρµογής του Κανονισµού (ΕΕ,
Ευρατόµ) αριθ. 1141/2014 (εφεξής «Κανονισµός») του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου σχετικά µε το καθεστώς
και τη χρηµατοδότηση των ευρωπαϊκών πολιτικών κοµµάτων και
των ευρωπαϊκών πολιτικών ιδρυµάτων (L 317).
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Άρθρο 2
Ορισµοί

1. Όπου στο παρόν Κεφάλαιο αναφέρεται ο όρος «πολιτικό
κόµµα» ή «ευρωπαϊκό πολιτικό κόµµα», αυτός νοείται σύµφωνα
µε τον αντίστοιχο ορισµό του Κανονισµού και δεν εµπίπτει στην
έννοια του εθνικού πολιτικού κόµµατος κατά το άρθρο 29 του
Συντάγµατος και το άρθρο 29 του ν. 3023/2002 (Α’ 146).

2. Όπου στο παρόν Κεφάλαιο αναφέρεται ο όρος «πολιτικό
ίδρυµα» ή «ευρωπαϊκό πολιτικό ίδρυµα», αυτός νοείται σύµφωνα
µε τον αντίστοιχο ορισµό του Κανονισµού και δεν εµπίπτει στην
έννοια του ιδρύµατος κατά το άρθρο 108 επ. του Αστικού Κώ-
δικα.

3. Όπου στο παρόν Κεφάλαιο  χρησιµοποιούνται οι όροι
«Αρχή» και «Μητρώο», αν δεν ορίζεται άλλως, νοούνται σύµφωνα
µε το άρθρο 6 και το άρθρο 2 του Κανονισµού, αντίστοιχα.

Άρθρο 3
Εθνικό σηµείο επαφής

1. Για την εφαρµογή των διατάξεων του Κανονισµού, τη συ-
νεργασία µε την Αρχή και τον διατάκτη του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου κατά το άρθρο 28 αυτού, καθώς και  το συντονισµό των
αρµόδιων αρχών για την εφαρµογή του παρόντος Κεφαλαίου
ορίζεται, ως εθνικό σηµείο επαφής κατά το άρθρο 2 περίπτωση
10 του Κανονισµού, η Διεύθυνση Εκλογών του Υπουργείου Εσω-
τερικών.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και του κατά περί-
πτωση συναρµόδιου Υπουργού, µπορεί να καθορίζονται και άλ-
λες αρµόδιες αρχές για την εφαρµογή του Κανονισµού και του
παρόντος Κεφαλαίου, καθώς  και οι αρµοδιότητές τους, σε πε-
ρίπτωση που κριθεί αναγκαίο.

Άρθρο 4
Γνωστοποίηση ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος 

µε έδρα την Ελλάδα

1. Κάθε πολιτικός συνασπισµός κατά την έννοια και το περιε-
χόµενο των άρθρων 2 και 3 του Κανονισµού που επιλέγει ως
έδρα του την Ελλάδα, προ πάσης άλλης ενέργειας γνωστοποιεί
εγγράφως δια του αρµόδιου, κατά το καταστατικό του, οργάνου
στον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου και στη Διεύθυνση Εκλογών
του Υπουργείου Εσωτερικών, την πρόθεσή του να υποβάλει αί-
τηση καταχώρισής του ως ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος κατά
το άρθρο 8 του Κανονισµού. 

2. Στις αρχές της παραγράφου 1 γνωστοποιούνται επίσης το
όνοµα, το έµβληµα, η διεύθυνση και τα λοιπά στοιχεία επικοινω-
νίας του πολιτικού συνασπισµού, ο προσωρινός εξουσιοδοτηµέ-
νος εκπρόσωπος (αντίκλητος) στην Ελλάδα µέχρι την κατα-
χώριση του πολιτικού συνασπισµού ως ευρωπαϊκό πολιτικό
κόµµα στην Αρχή και υποβάλλεται το καταστατικό του.

3. Με τη γνωστοποίηση, ο Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου εκ-
δίδει δήλωση κατά το άρθρο 15 παράγραφος 2 του Κανονισµού,
η οποία είναι απαραίτητο να προσκοµίζεται στην Αρχή προκειµέ-
νου να καταχωριστεί το ευρωπαϊκό πολιτικό κόµµα στο οικείο
Μητρώο.

4. Το παρόν άρθρο εφαρµόζεται αναλόγως και στην περί-
πτωση µεταφοράς στην Ελλάδα της έδρας υφιστάµενου ευρω-
παϊκού πολιτικού κόµµατος.

Άρθρο 5
Γνωστοποίηση ευρωπαϊκού πολιτικού ιδρύµατος

µε έδρα την Ελλάδα

1. Ευρωπαϊκό πολιτικό κόµµα που προτίθεται να καταθέσει,
κατά το άρθρο 8 παράγραφος 1 εδάφιο δεύτερο του Κανονι-
σµού, αίτηση καταχώρισης ευρωπαϊκού πολιτικού ιδρύµατος για
το οποίο επιλέγει ως έδρα του την Ελλάδα, προ πάσης άλλης
ενέργειας γνωστοποιεί εγγράφως στον Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου και στη Διεύθυνση Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών
την πρόθεσή του αυτή.

2. Οι παράγραφοι 2 και 3 του προηγούµενου άρθρου εφαρµό-
ζονται και στην περίπτωση των ευρωπαϊκών πολιτικών ιδρυµά-
των.

3. Το παρόν άρθρο εφαρµόζεται αναλόγως και στην περί-
πτωση µεταφοράς στην Ελλάδα της έδρας υφιστάµενου ευρω-
παϊκού πολιτικού ιδρύµατος.

Άρθρο 6
Διακίνηση εσόδων και δαπανών 

1. Το ευρωπαϊκό πολιτικό κόµµα γνωστοποιεί στην Επιτροπή
Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης του άρθρου 3Α
του ν. 3213/2003 (Α’ 309) και στη Διεύθυνση Εκλογών του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, όλους τους τραπεζικούς λογαριασµούς που
τηρεί, εντός δέκα (10)  ηµερών από το άνοιγµά τους. Σε περί-
πτωση καταχώρισης νέου ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος µε
έδρα την Ελλάδα, ο κατά το καταστατικό εκπρόσωπός του οφεί-
λει, εντός προθεσµίας δέκα (10) ηµερών από τη δηµοσίευση της
απόφασης της Αρχής περί καταχώρισης του αιτούντος κατά το
άρθρο 9 παράγραφος 2 του Κανονισµού, να γνωστοποιήσει στις
αρχές του προηγούµενου εδαφίου όλους τους τραπεζικούς λο-
γαριασµούς που τηρεί. Σε περίπτωση µεταφοράς στην Ελλάδα
της έδρας υφιστάµενου ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος, η προ-
θεσµία άρχεται από τη δηµοσίευση της τροποποίησης κατά το
άρθρο 9 παράγραφος 5 του Κανονισµού.

2. Τηρουµένων των προϋποθέσεων των παραγράφων 5 και 6
του άρθρου 20 του Κανονισµού, κατάθεση στους ανωτέρω λο-
γαριασµούς επιτρέπεται µόνο επώνυµα, µε ονοµαστικές καταθέ-
σεις και µε όποια άλλη µέθοδο επιτρέπει τη σύνδεση του προ-
σφερόµενου ποσού µε κάποιο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, το
οποίο µπορεί να ταυτοποιηθεί από το πιστωτικό ίδρυµα ή το ευ-
ρωπαϊκό πολιτικό κόµµα.

3. Οι δαπάνες του ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος αποδει-
κνύονται µε ταµειακές αποδείξεις, τιµολόγια, τραπεζικές επιτα-
γές, εµβάσµατα και κάθε άλλο πρόσφορο µέσο, ώστε να πιστο-
ποιείται εµφανώς το πρόσωπο που καταβάλει τη δαπάνη.

4. Οι διατάξεις των προηγούµενων παραγράφων εφαρµόζον-
ται αναλόγως και στα ευρωπαϊκά πολιτικά ιδρύµατα.

Άρθρο 7
Γνωστοποίηση υπεύθυνων 

για την οικονοµική  διαχείριση

Το ευρωπαϊκό πολιτικό κόµµα και το ευρωπαϊκό πολιτικό
ίδρυµα γνωστοποιούν στην Επιτροπή Ελέγχου Δηλώσεων Περι-
ουσιακής Κατάστασης του άρθρου 3Α του ν. 3213/2003 και στη
Διεύθυνση Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών, εντός δεκα-
πέντε (15) ηµερών από τη δηµοσίευση της απόφασης καταχώρι-
σης της Αρχής κατά το άρθρο 9 παράγραφος 4 του Κανονισµού,
το ονοµατεπώνυµο και τα στοιχεία επικοινωνίας των υπευθύνων
οικονοµικής εκπροσώπησης και οικονοµικής διαχείρισης, όπως
ειδικότερα προβλέπονται από το καταστατικό τους. 

Άρθρο 8 
Διαχείριση οικονοµικών – Έλεγχοι

1. Αρµόδια εθνική αρχή, για την παραλαβή και τον έλεγχο των
οικονοµικών στοιχείων της παραγράφου 1 του άρθρου 23 του
Κανονισµού του ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος και του ευρω-
παϊκού πολιτικού ιδρύµατος, κατά το µέρος που αφορά στις κεί-
µενες εθνικές διατάξεις, είναι η Επιτροπή Ελέγχου Δηλώσεων
Περιουσιακής Κατάστασης του άρθρου 3Α του ν. 3213/2003.

2. Το ευρωπαϊκό πολιτικό κόµµα τηρεί στην έδρα του λογιστικά
βιβλία Γ’ κατηγορίας, στα οποία καταχωρούνται και µηχανογρα-
φούνται πλήρως και υποχρεωτικά, κατά κατηγορίες και ξεχωρι-
στά για κάθε έτος, όλα τα έσοδα και οι δαπάνες τους. Επίσης,
καταχωρούνται χωριστά τα ποσά που συγκεντρώθηκαν κατά  το
χρονικό διάστηµα των έξι (6) µηνών πριν από τις εκλογές του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου, καθώς και οι εκλογικές του δαπάνες
που συνδέονται µε την προεκλογική εκστρατεία, σύµφωνα µε τα
όσα ορίζονται στα άρθρα 20 παράγραφος 3 και 21 παράγραφος
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2 του Κανονισµού.
3. Με βάση τα λογιστικά βιβλία της παραγράφου 2, το πολιτικό

κόµµα καταρτίζει ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, ο τρόπος
σύνταξης των οποίων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια, καθορίζεται µε απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και
Οικονοµικών, κατόπιν σχετικής εισήγησης της Επιτροπής Ελέγ-
χου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης του άρθρου 3Α του
ν. 3213/2003. Η απόφαση εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από
τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

4. Οι παράγραφοι 2 και 3 του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται
αναλόγως και στα ευρωπαϊκά πολιτικά ιδρύµατα.

5. Το ευρωπαϊκό πολιτικό κόµµα και το ευρωπαϊκό πολιτικό
ίδρυµα οφείλουν να τηρούν στην έδρα τους αναλυτικό αρχείο µε
τα στελέχη των παραστατικών και των αποδείξεων που αντιστοι-
χούν σε κάθε έσοδο και δαπάνη τους.

Άρθρο 9
Νοµική προσωπικότητα και διάλυση ευρωπαϊκού

πολιτικού κόµµατος και ευρωπαϊκού 
πολιτικού ιδρύµατος

1. Τα ευρωπαϊκά πολιτικά κόµµατα και ευρωπαϊκά πολιτικά
ιδρύµατα που επιλέγουν ως έδρα την Ελλάδα δεν αποκτούν
εθνική νοµική προσωπικότητα, διαθέτουν δε νοµική αναγνώριση
και δικαιοπρακτική ικανότητα βάσει της ευρωπαϊκής νοµικής
προσωπικότητας που αποκτούν κατά το άρθρο 15 του Κανονι-
σµού.

2. Σε περίπτωση διαγραφής ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος
ή ευρωπαϊκού πολιτικού ιδρύµατος από το Μητρώο και λύσης
της ευρωπαϊκής νοµικής προσωπικότητας σύµφωνα µε το άρθρο
16 του Κανονισµού, η Διεύθυνση Εκλογών του Υπουργείου Εσω-
τερικών ενηµερώνει κάθε άλλη αρµόδια αρχή ή φορέα σχετικά.

3. Μετά τη διαγραφή του ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος ή
ευρωπαϊκού πολιτικού ιδρύµατος από το Μητρώο και τη λύση
της ευρωπαϊκής νοµικής προσωπικότητάς τους, σύµφωνα µε το
άρθρο 16 του Κανονισµού, διενεργείται εκκαθάριση αυτού και
εφαρµόζονται οι διατάξεις του Αστικού Κώδικα περί αστικών
εταιρειών µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. 

Άρθρο 10
Εφαρµογή διατάξεων του ν. 3023/2002 (Α’ 146)

1. Για την προεκλογική εκστρατεία που διεξάγεται στην Ελ-
λάδα από ευρωπαϊκό πολιτικό κόµµα, ανεξαρτήτως της έδρας
αυτού, σύµφωνα µε το άρθρο 21 του Κανονισµού, εφαρµόζονται
αναλόγως οι διατάξεις των άρθρων 9 παράγραφοι 3, 11 και 30
παράγραφοι 1, 2 και 3 του ν. 3023/2002, όπως ισχύουν.  

2. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και του κατά περί-
πτωση συναρµόδιου Υπουργού, καθορίζεται κάθε αναγκαία λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 11
Κυρώσεις 

1. Σε περίπτωση που διαπιστωθεί παράβαση των διατάξεων
του άρθρου 6 σχετικά µε τη διακίνηση εσόδων και δαπανών,
καθώς και των παραγράφων 2, 4 και 5 του άρθρου 8 σχετικά µε
την υποχρέωση τήρησης λογιστικών βιβλίων και αρχείου εσόδων
και δαπανών, δύναται να επιβληθεί πρόστιµο στο ευρωπαϊκό πο-
λιτικό κόµµα ή ευρωπαϊκό πολιτικό ίδρυµα µέχρι του ποσού των
εκατό πενήντα χιλιάδων (150.000) ευρώ, ανάλογα µε τη φύση και
το µέγεθος της παράβασης, σύµφωνα µε τη διαδικασία που προ-
βλέπεται στην παράγραφο 3 του παρόντος. Στην περίπτωση
κατά την οποία ευρωπαϊκό πολιτικό κόµµα ή ευρωπαϊκό πολιτικό
ίδρυµα µε έδρα την Ελλάδα δεν γνωστοποιήσει, σύµφωνα µε το
άρθρο 7, τους υπεύθυνους για την οικονοµική διαχείριση και εκ-
προσώπησή του, δεν καταρτίζει ετήσιες οικονοµικές καταστά-
σεις σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 8 ή δεν κοινο-
ποιεί αυτές ή τις κοινοποιεί εκπρόθεσµα στην Επιτροπή Ελέγχου,
κατά παράβαση της παραγράφου 1 του άρθρου 8 του παρόντος
και της παραγράφου 1 του άρθρου 23 του Κανονισµού, η τελευ-

ταία οφείλει να ενηµερώσει την Αρχή προκειµένου να επιβάλει
τις κυρώσεις που προβλέπονται στο άρθρο 27 του Κανονισµού.

2. Οι διατάξεις του ν. 2472/1997 (Α’ 50) για την προστασία του
ατόµου από την επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, εφαρµόζονται και για τα
ευρωπαϊκά πολιτικά κόµµατα και τα ευρωπαϊκά πολιτικά ιδρύ-
µατα που έχουν έδρα τους την Ελλάδα.

3. Για την επιβολή των προστίµων του εδαφίου α’ της παρα-
γράφου 1 συντάσσεται έκθεση της Επιτροπής Ελέγχου, η οποία
κοινοποιείται µε δικαστικό επιµελητή στον υπεύθυνο οικονοµικής
διαχείρισης του άρθρου 7 ή, εάν αυτός δεν υπάρχει, στον κατά
το καταστατικό εκπρόσωπο του ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος
ή ιδρύµατος. Τα ανωτέρω όργανα υποβάλλουν εντός αποκλει-
στικής προθεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερών από την κοινοποίηση
της εκθέσεως, παρατηρήσεις για αντίκρουση του περιεχοµένου
της. Η Επιτροπή ελέγχου, αφού τις εξετάσει, υποβάλλει την τε-
λική της  Έκθεση στον Πρόεδρο της Βουλής. Τα πρόστιµα επι-
βάλλονται µε αιτιολογηµένη απόφαση του Προέδρου της Βου-
λής, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
Η  απόφαση αυτή εκδίδεται εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από
την υποβολή της τελικής έκθεσης της Επιτροπής Ελέγχου και
κοινοποιείται στον παραβάτη και στον Υπουργό Εσωτερικών. Τα
πρόστιµα αυτά εισπράττονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώ-
δικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε.). Η διάταξη της πα-
ραγράφου 5 του άρθρου 23 του ν. 3023/2002 εφαρµόζεται ανα-
λόγως και για τα ένδικα βοηθήµατα που ασκούνται από τα ευρω-
παϊκά πολιτικά κόµµατα και ιδρύµατα. 

4. Κυρώσεις που προβλέπονται από την εθνική φορολογική,
τελωνειακή, τραπεζική ή άλλη νοµοθεσία ισχύουν και για τα ευ-
ρωπαϊκά πολιτικά κόµµατα και ευρωπαϊκά πολιτικά ιδρύµατα και
επιβάλλονται κατά την εκάστοτε προβλεπόµενη διαδικασία και
από τις εκάστοτε αρµόδιες αρχές.

Άρθρο 12
Τελικές διατάξεις

1. Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος Κεφαλαίου,
η Διεύθυνση Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών, µπορεί να
αιτείται την παροχή πληροφόρησης και στοιχείων από κάθε άλλη
αρµόδια αρχή ή φορέα, σχετικά µε την τήρηση των υποχρεώ-
σεων του ευρωπαϊκού πολιτικού κόµµατος ή ευρωπαϊκού πολιτι-
κού ιδρύµατος στην Ελλάδα.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και των κατά περί-
πτωση αρµόδιων Υπουργών µπορεί να καθορίζεται κάθε ειδικό
θέµα και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια που δεν ρυθµίζεται ειδικά
στο παρόν Κεφάλαιο σχετικά µε την εφαρµογή του Κανονισµού
για τα ευρωπαϊκά πολιτικά κόµµατα και ευρωπαϊκά πολιτικά ιδρύ-
µατα µε έδρα την Ελλάδα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΜΕΤΡΑ ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗΣ ΤΟΥ ΚΥΒΕΡΝΗΤΙΚΟΥ ΕΡΓΟΥ ΑΡΜΟ-

ΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

Άρθρο 13
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών

1. Μετά το άρθρο 14 του ν. 3649/2008 «Εθνική Υπηρεσία Πλη-
ροφοριών και άλλες διατάξεις» (Α’ 39), προστίθεται άρθρο 14Α,
ως ακολούθως:

«Άρθρο 14Α
Νοµική Υπεράσπιση του Προσωπικού της Ε.Υ.Π.

1.α. Στο εν γένει προσωπικό της Εθνικής Υπηρεσίας Πληρο-
φοριών, κατά των οποίων ασκείται ποινική δίωξη για αδικήµατα
που τους αποδίδονται κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους,
παρέχεται η δυνατότητα υπεράσπισής τους ενώπιον των ποινι-
κών δικαστηρίων, από λειτουργούς του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους (Ν.Σ.Κ.), µε απόφαση του Προέδρου του Ν.Σ.Κ., µετά
από προηγούµενη έγκριση του αρµόδιου Υπουργού, εφόσον: α)
κατά τις κείµενες, κατά περίπτωση κατηγορίας υπαλλήλου, δια-
τάξεις περί πειθαρχικού ελέγχου, δεν διαπιστώνεται η διάπραξη
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πειθαρχικού παραπτώµατος σχετικού µε την πράξη, για την
οποία διώκονται και β) δεν θα εκπροσωπηθούν από δικηγόρο.

Ο υπάλληλος στερείται της νοµικής κάλυψης, στην περίπτωση
που η άσκηση ποινικής δίωξης εναντίον του αποτελεί συνέπεια
καταγγελίας εκ µέρους της Υπηρεσίας.

β. Στους µετακλητούς υπαλλήλους του άρθρου 9 του ν. 3649/
2008, εφόσον εξετάζονται ή διώκονται ή ενάγονται για αποδιδό-
µενες σε αυτούς πράξεις ή παραλείψεις, κατά την εκτέλεση των
καθηκόντων τους, παρέχεται η δυνατότητα εκπροσώπησης και
υπεράσπισής τους ενώπιον των ποινικών δικαστηρίων, από λει-
τουργούς του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους (Ν.Σ.Κ.), κατό-
πιν εγγράφου αιτήµατος του αρµόδιου Υπουργού προς το
Ν.Σ.Κ., στο οποίο βεβαιώνεται  ότι: α) ο διωκόµενος ή εναγόµε-
νος ενήργησε προς το δηµόσιο συµφέρον και β) ότι δεν θα εκ-
προσωπηθεί από δικηγόρο.

2. Στον προϋπολογισµό της Ε.Υ.Π. εγγράφονται πιστώσεις για
την κάλυψη των εξόδων:

α. Του προσωπικού της Ε.Υ.Π., που βρίσκεται είτε σε ενέργεια
είτε έχει αποχωρήσει από την Υπηρεσία, κατά του οποίου ασκεί-
ται ποινική δίωξη για αδικήµατα που του αποδίδονται κατά την
εκτέλεση των καθηκόντων του.

β. Του αναφερόµενου στο προηγούµενο εδάφιο προσωπικού
ή των µελών των οικογενειών του, στα οποία υποβάλλονται, όταν
παρίστανται, ενώπιον των Δικαστηρίων, ως πολιτικώς ενάγοντες
για τα αδικήµατα αυτά.

γ. Των µετακλητών υπαλλήλων του άρθρου 9 του ν. 3649/2008,
που βρίσκονται είτε σε ενέργεια είτε έχουν αποχωρήσει από την
Υπηρεσία, εφόσον εξετάζονται ή διώκονται ή ενάγονται για απο-
διδόµενες σε αυτούς πράξεις ή παραλείψεις, κατά την εκτέλεση
των καθηκόντων τους, ή των µελών των οικογενειών τους, στα
οποία υποβάλλονται, όταν παρίστανται, ενώπιον των Δικαστη-
ρίων, ως πολιτικώς ενάγοντες για τα αδικήµατα αυτά.

3.α. Στο προσωπικό της Ε.Υ.Π. που βρίσκεται σε ενέργεια δύ-
ναται να χορηγείται, από το Δηµόσιο, προκαταβολή των εξόδων
στα οποία υποβάλλεται προς υπεράσπισή του στο στάδιο της
προδικασίας και ενώπιον των Δικαστηρίων, εφόσον έχει ασκηθεί
σε βάρος του ποινική δίωξη για αδικήµατα που του αποδίδονται
κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του και µετά τη διενεργη-
θείσα προανάκριση/ανάκριση δεν διαπιστώνεται η διάπραξη πει-
θαρχικού παραπτώµατος σχετικού µε την πράξη για την οποία
διώκεται.

β. Στους µετακλητούς υπαλλήλους του άρθρου 9 του ν. 3649/
2008, που βρίσκονται σε ενέργεια, δύναται να χορηγείται από το
Δηµόσιο, προκαταβολή των εξόδων, στα οποία υποβάλλονται
προς υπεράσπισή τους στο στάδιο της προδικασίας και ενώπιον
των Δικαστηρίων, εφόσον έχει ασκηθεί σε βάρος τους ποινική
δίωξη για πράξεις ή παραλείψεις, που τους αποδίδονται κατά την
εκτέλεση των καθηκόντων τους, κατόπιν εγγράφου του αρµό-
διου Υπουργού, στο οποίο βεβαιώνεται ότι ο διωκόµενος ενήρ-
γησε προς το δηµόσιο συµφέρον.

4. Οι προϋποθέσεις, η διαδικασία, τα δικαιολογητικά χορήγη-
σης των αναφεροµένων στις παραγράφους 2 και 3 εξόδων, ο
υπολογισµός του ύψους του ποσού που καταβάλλεται και κάθε
σχετικό θέµα καθορίζονται µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται
ύστερα από πρόταση των Υπουργών Εσωτερικών, Διοικητικής
Ανασυγκρότησης και Οικονοµικών.

5. Μέχρι την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος της παρα-
γράφου 4 του παρόντος άρθρου, οι διατάξεις του π.δ. 15/2007
(Α’ 11) και του άρθρου 52Α του ν. 4249/2014 (Α’ 73) εφαρµόζον-
ται αναλόγως και για το προσωπικό της Ε.Υ.Π. και τους µετακλη-
τούς υπαλλήλους του άρθρου 9 του παρόντος νόµου.»

2. Στο άρθρο 20 του ν. 3649/2008 προστίθεται παράγραφος 3,
ως ακολούθως:

«3. Οι µισθώσεις για τη στέγαση των υπηρεσιών της Ε.Υ.Π. διε-
νεργούνται κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης
περί στεγάσεως των υπηρεσιών του Δηµοσίου, κατόπιν διαπραγ-
µατεύσεων, που πραγµατοποιούνται, κατά περίπτωση, από τους
προϊσταµένους των Διευθύνσεων ή των Περιφερειακών της Μο-
νάδων και εγκρίνονται από τον Διοικητή της Ε.Υ.Π..

Οι συµβάσεις των µισθώσεων υπογράφονται, κατά περίπτωση,
από τον προϊστάµενο Διεύθυνσης ή Περιφερειακής Μονάδας,

που εξουσιοδοτείται προς τούτο από τον Διοικητή της Ε.Υ.Π.. Η
χρήση από την Υπηρεσία ακινήτου, που µισθώθηκε για στέγαση
ή κάλυψη λειτουργικών αναγκών της, πέρα από το χρόνο λήξης
της µίσθωσης, θεωρείται ως σιωπηρή παράταση της µίσθωσης
και για τη χρήση αυτή καταβάλλεται µίσθωµα ίσο µε αυτό της µί-
σθωσης που έληξε, το οποίο αναπροσαρµόζεται σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα στη σύµβαση.»

Άρθρο 14
Τροποποίηση του ν. 2713/1999 «Υπηρεσία Εσωτερικών Υπο-

θέσεων της Ελληνικής Αστυνοµίας
και άλλες διατάξεις» (Α’ 89)

1. Η παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 2713/1999, όπως αντικατα-
στάθηκε  µε την παρ. 4 του άρθρου 44 του ν. 3731/2008 (Α’ 263)
και την παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 3938/2011 (Α’ 61), αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων, µε την επιφύλαξη της
παραγράφου 7, στελεχώνεται από µόνιµο αστυνοµικό προσω-
πικό, το οποίο επιλέγεται και µετατίθεται σε αυτή για τρία (3) έτη.
Η θητεία αυτή δύναται να ανανεωθεί µέχρι τρεις (3) φορές, για
ένα έτος κάθε φορά. Το αστυνοµικό προσωπικό µετατίθεται στη
Διεύθυνση Εσωτερικών Υποθέσεων ή στην Υποδιεύθυνση Εσω-
τερικών Υποθέσεων Βόρειας Ελλάδας, ανάλογα µε το αν η Υπη-
ρεσία από την οποία προέρχεται, εδρεύει εντός των γεωγρα-
φικών ορίων του Τοµέα Νοτίου ή Βορείου Ελλάδος, αντίστοιχα.
Το ως άνω προσωπικό, µετά τη συµπλήρωση τεσσάρων (4) ετών
από την αποχώρησή του από την Υπηρεσία αυτή, µπορεί να επα-
νεπιλέγεται για τη στελέχωσή της. Ως προϊστάµενος των Υπηρε-
σιών Εσωτερικών Υποθέσεων ορίζεται ανώτατος ή ανώτερος
αξιωµατικός της Ελληνικής Αστυνοµίας.»

2. Η περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 2713/1999
αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Να έχει συµπληρώσει τουλάχιστον έξι (6) έτη από την
έξοδό του από την οικεία Σχολή, να έχει αξιολογηθεί µε το γενικό
χαρακτηρισµό ΕΞΑΙΡΕΤΟΣ κατά τη διάρκεια των πέντε (5) τελευ-
ταίων ετών και να έχει κριθεί ευµενώς από τα αρµόδια Συµβούλια
Κρίσεων.

3. Οι περιπτώσεις ε’, στ’ και ζ’ της παρ. 4 του άρθρου 2 του ν.
2713/1999 αντικαθίστανται ως εξής:

«ε. Έχει υπηρετήσει κατά την προηγούµενη πενταετία ή υπη-
ρετεί µε οποιαδήποτε ιδιότητα, συµπεριλαµβανοµένου του προ-
σωπικού ασφαλείας, σε γραφεία µελών της Κυβέρνησης, Υφυ-
πουργών, Γενικών Γραµµατέων, Κοµµάτων και Βουλευτών.

στ. Έχει υπηρετήσει ή υπηρετεί στο γραφείο του εν ενεργεία
Αρχηγού ή Υπαρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας, των Γενικών
Επιθεωρητών Αστυνοµίας, του Προϊστάµενου Επιτελείου ή των
Προϊστάµενων Κλάδων του Αρχηγείου Ελληνικής Αστυνοµίας.   

ζ. Καταλαµβάνεται από το ανώτατο όριο ηλικίας παραµονής
του στο Σώµα µέσα στην επόµενη πενταετία από την ηµεροµηνία
επιλογής του.»

4. Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 2 του ν. 2713/1999, προ-
στίθεται περίπτωση η’ ως εξής:

«η. Είναι µέλος, µε οποιαδήποτε ιδιότητα, δηµοτικού ή περι-
φερειακού συµβουλίου της χώρας.»

5. Η περίπτωση α’ της παρ. 5 του άρθρου 2 του ν. 2713/1999
αντικαθίσταται ως εξής:

«α. Ο Διοικητής της Υπηρεσίας ορίζεται από τον Υπουργό
Εσωτερικών, µετά από πρόταση του Ανώτατου Συµβουλίου Κρί-
σεων της Ελληνικής Αστυνοµίας και γνώµη της Επιτροπής Θε-
σµών και Διαφάνειας της Βουλής, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στον Κανονισµό της Βουλής, για θητεία δύο (2) ετών. Επιτρέπε-
ται η µετάθεσή του και πριν τη λήξη της θητείας του, ύστερα από
αίτησή του ή µε απόφαση του αρµόδιου Υπουργού, εφόσον συν-
τρέχει κάποια από τις περιπτώσεις της παραγράφου 4, κατόπιν
αιτιολογηµένης εισήγησης του Ανώτατου Συµβουλίου Κρίσεων
της Ελληνικής Αστυνοµίας.»    

6.α. Η παρ. 6 του άρθρου 4 του ν. 2713/1999, όπως αντικατα-
στάθηκε µε την περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 14 του ν.
3686/2008 (Α’ 158), την παρ. 5 του άρθρου 5 του ν. 3938/2011
και την παρ. 3 του άρθρου 43 του ν. 4249/2014 (Α’ 73), αντικαθί-
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σταται ως εξής:
«6. Οι αστυνοµικοί της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων,

µετά τη λήξη της θητείας τους, µετατίθενται σε Υπηρεσίες της
περιοχής µετάθεσης από την οποία προήλθαν. Κατ’ εξαίρεση,
µετά τη λήξη της τριετούς ανανέωσης της θητείας τους, οι ως
άνω αστυνοµικοί δύνανται να µετατίθενται και σε Υπηρεσίες της
Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Αττικής ή Θεσσαλονίκης, ανά-
λογα µε το αν υπηρετούν στη Διεύθυνση Εσωτερικών Υποθέσεων
ή στην Υποδιεύθυνση Εσωτερικών Υποθέσεων Βόρειας Ελλάδας,
αντίστοιχα.» 

β. Η διάταξη της προηγούµενης περίπτωσης δεν καταλαµβάνει
τους αστυνοµικούς, που υπηρετούν στη Διεύθυνση Εσωτερικών
Υποθέσεων κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

7. Η παρ. 3 του άρθρου 14 του π.δ. 179/1999 (Α’ 169) καταρ-
γείται. 

Άρθρο 15
Παράταση προθεσµιών πράξεων ανατροπής

ανάληψης υποχρέωσης 

Οι προθεσµίες της έκδοσης των πράξεων ανατροπής ανάλη-
ψης υποχρέωσης (ανακλητικές πράξεις), για τις αναλήψεις που
έλαβαν χώρα στα οικονοµικά έτη 2015 και 2016, καθώς και της
ανάρτησής τους  στο Πρόγραµµα «Διαύγεια»  των Ο.Τ.Α. πρώτου
και δεύτερου βαθµού και των νοµικών προσώπων που υπάγονται
σε αυτούς, παρατείνονται από τη λήξη τους και έως τριάντα (30)
ηµέρες από  την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 16
Εκκαθάριση δαπανών Περιφερειών

Δαπάνες Περιφερειών των κάτωθι περιπτώσεων: 
α) για την καταβολή διατροφικού επιδόµατος των νεφροπαθών

και µεταµοσχευµένων, µηνών Νοεµβρίου - Δεκεµβρίου 2014, 
β) για την αποκατάσταση των ζηµιών που προέκυψαν από τους

σεισµούς στις 26.1.2014 και 3.2.2014 στο Νοµό Κεφαλληνίας,
εφόσον οι δαπάνες αυτές πραγµατοποιήθηκαν έως τις 15.6.2014
και ο οικείος Περιφερειάρχης έχει βεβαιώσει µε σχετική πράξη
του την πραγµατοποίηση και το ύψος τους, 

γ) για οδοιπορικά έξοδα υπαλλήλων και για καταβολή αποζη-
µιώσεων σε µετέχοντες σε συνεδριάσεις περιφερειακών συµβου-
λίων, εντός του έτους 2014, 

δ) οι οποίες  πραγµατοποιήθηκαν έως και το πρώτο τρίµηνο
του οικονοµικού έτους 2014 και πριν την καταχώρηση του προ-
ϋπολογισµού τους στο Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύστηµα
Δηµοσιονοµικής Πολιτικής (Ο.Π.Σ.Δ.Π.), 

ε) οι οποίες αφορούν σε δαπάνες υγρών καυσίµων κίνησης για
τα έτη 2012 και 2013, που πραγµατοποιήθηκαν σύµφωνα µε την
οικεία σύµβαση, 

στ) οι οποίες προέκυψαν από την εκτέλεση συµβάσεων µελε-
τών του ν. 3316/2005 (Α’ 42), που έχουν συναφθεί µέχρι
31.12.2014 στο πλαίσιο Προγραµµατικών Συµβάσεων που έχουν
συναφθεί κατά τα έτη 2013 και 2014, για τις οποίες δεν τηρήθη-
καν οι κείµενες διατάξεις περί διάθεσης πιστώσεων και αναλή-
ψεως υποχρεώσεων, µπορεί να πληρωθούν, εντελώς εξαιρετικά,
σε βάρος των πιστώσεων του προϋπολογισµού των οικείων Πε-
ριφερειών του τρέχοντος ή/και του επόµενου οικονοµικού έτους,
τηρουµένων των λοιπών προϋποθέσεων νοµιµότητας και κανο-
νικότητας των δαπανών αυτών.

Άρθρο 17
Ρυθµίσεις θεµάτων Διεύθυνσης Ιθαγένειας

1. Το άρθρο 13 του π.δ. 105/2014 (Α’ 172) αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«Άρθρο 13
Διάρθρωση - Αρµοδιότητες Γενικής Διεύθυνσης

Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Εκλογών

1. Η Γενική Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Εκλο-
γών έχει ως στρατηγικό σκοπό την αξιοποίηση των Τεχνολογιών

Πληροφορικής και Επικοινωνιών (ΤΠΕ) για την υποστήριξη της
λειτουργίας του Υπουργείου, το σχεδιασµό, συντονισµό και επο-
πτεία της αποδοτικής λειτουργίας των πληροφοριακών συστη-
µάτων εθνικής εµβέλειας που εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου, καθώς και εκείνων που τίθενται σε παραγωγική λει-
τουργία στις Αποκεντρωµένες Διοικήσεις και στους Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης πρώτου και δεύτερου βαθµού.
Επίσης, εισηγείται µέτρα και φροντίζει για την προπαρασκευή
και τη διενέργεια των εκλογών για το Εθνικό Κοινοβούλιο, το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο και την τοπική αυτοδιοίκηση, καθώς και για
τη µετάδοση των εκλογικών αποτελεσµάτων. Επίσης, έχει ως
στρατηγικό σκοπό το σχεδιασµό και την εφαρµογή δηµόσιων πο-
λιτικών για θέµατα που αφορούν την κτήση και απώλεια της ελ-
ληνικής ιθαγένειας.

2. Η Γενική Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Εκλο-
γών συγκροτείται από τις ακόλουθες οργανικές µονάδες:

α. Τη Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης
β. Τη Διεύθυνση Αστικής και Δηµοτικής Κατάστασης
γ. Τη Διεύθυνση Εκλογών
δ. Τη Διεύθυνση Ιθαγένειας.»
2. Στην περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 14 του π.δ.105/

2014 προστίθεται η υποπερίπτωση β.ια ως εξής:
«β.ια. Την ηλεκτρονική πιστοποίηση των χρηστών του πληρο-

φοριακού συστήµατος ιθαγένειας ως αυθεντικών, καθώς και την
παρακολούθηση της πορείας των ηλεκτρονικών παραβολών και
των διαδικασιών στα πληροφοριακά συστήµατα που υποστηρί-
ζουν την πολιτική ιθαγένειας.»

3. Καταργείται το άρθρο 19 του π.δ. 105/2014 και µετά το
άρθρο 16 αυτού προστίθεται άρθρο 16Α, ως εξής:

« Άρθρο 16Α
Διεύθυνση Ιθαγένειας

1. Η Διεύθυνση Ιθαγένειας έχει επιχειρησιακό στόχο το σχε-
διασµό και τη διαχείριση των θεµάτων που αφορούν στην κτήση,
αποβολή, απώλεια, αποποίηση και ανάκτηση της ελληνικής ιθα-
γένειας, καθώς και την παροχή οδηγιών προς τις συναρµόδιες
υπηρεσίες και τον έλεγχο της ορθής εφαρµογής από τις Αποκεν-
τρωµένες Διοικήσεις της χώρας της νοµοθεσίας που διέπει την
κτήση της ιθαγένειας.

2. Η Διεύθυνση Ιθαγένειας συγκροτείται από τα ακόλουθα
Τµήµατα:

α. Τµήµα Καθορισµού Ιθαγένειας,
β. Τµήµα Πολιτογράφησης Οµογενών Αλλοδαπών,
γ. Τµήµα Πολιτογράφησης Αλλογενών Αλλοδαπών,
δ. Τµήµα Γραµµατειακής Υποστήριξης και Αρχείου. 
3. Οι αρµοδιότητες των Τµηµάτων που υπάγονται στη Διεύ-

θυνση Ιθαγένειας κατανέµονται ως ακολούθως:
α. Το Τµήµα Καθορισµού Ιθαγένειας είναι αρµόδιο για:
αα. Τα ζητήµατα που άπτονται της αποβολής, απώλειας, απο-

ποίησης, ανάκτησης της ελληνικής ιθαγένειας, καθώς και επίλυ-
σης περιπτώσεων αµφισβητούµενης ιθαγένειας.

αβ. Την έκδοση αποφάσεων εκ νέου κτήσης της ελληνικής ιθα-
γένειας από υπηκόους του Ισραήλ, πρώην Έλληνες πολίτες, κατ’
εφαρµογή του άρθρου 13 του ν. 4018/2011, όπως κάθε φορά
ισχύει.

αγ. Τη µέριµνα για την ορθή εφαρµογή από τις Αποκεντρω-
µένες Διοικήσεις της νοµοθεσίας που διέπει την κτήση της ιθα-
γένειας, κατά λόγο αρµοδιότητας του Τµήµατος.

αδ. Το χειρισµό διοικητικά των δικαστικών υποθέσεων και προ-
σφυγών που εµπίπτουν στις αρµοδιότητες του Τµήµατος.

αε. Τη συγκέντρωση και επεξεργασία στατιστικών στοιχείων
αναφορικά µε τη χορήγηση της ελληνικής ιθαγένειας, κατά λόγο
αρµοδιότητας του Τµήµατος.

αστ. Τη διοικητική υποστήριξη της λειτουργίας του Συµβου-
λίου Ιθαγένειας.

β. Το Τµήµα Πολιτογράφησης Οµογενών Αλλοδαπών είναι αρ-
µόδιο για:

βα. Τη συγκέντρωση στοιχείων και εγγράφων από κρατικές
υπηρεσίες και τους ενδιαφερόµενους, ώστε να διαπιστωθεί η
συνδροµή ή µη των νόµιµων προϋποθέσεων για την πολιτογρά-
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φηση οµογενών που διαµένουν στην Ελλάδα ή στο εξωτερικό,
την εισήγηση προς την Επιτροπή Πολιτογράφησης περί αποδο-
χής ή απόρριψης του αιτήµατος πολιτογράφησης, εφόσον κρί-
νεται απαραίτητη η παραποµπή στην Επιτροπή αυτή, καθώς και
την κατάρτιση των σχετικών σχεδίων αποφάσεων.

ββ. Τη µέριµνα για την ορθή εφαρµογή από τις Αποκεντρωµέ-
νες Διοικήσεις της νοµοθεσίας που διέπει την κτήση της ιθαγέ-
νειας των οµογενών µε πολιτογράφηση.

βγ. Το χειρισµό διοικητικά των δικαστικών υποθέσεων και προ-
σφυγών που εµπίπτουν στις αρµοδιότητες του Τµήµατος.

βδ. Τη συγκέντρωση και επεξεργασία στατιστικών στοιχείων
αναφορικά µε τη χορήγηση της ελληνικής ιθαγένειας, κατά λόγο
αρµοδιότητας του Τµήµατος.

γ. To Τµήµα Πολιτογράφησης Αλλογενών Αλλοδαπών είναι αρ-
µόδιο για:

γα. Τη συγκέντρωση στοιχείων και εγγράφων από κρατικές
υπηρεσίες και τους ενδιαφερόµενους, προκειµένου να διαπιστω-
θεί η συνδροµή των νόµιµων προϋποθέσεων για την πολιτογρά-
φηση αλλοδαπών, την εισήγηση προς την Επιτροπή Πολιτογρά-
φησης περί αποδοχής ή απόρριψης του αιτήµατος πολιτογρά-
φησης, καθώς και την κατάρτιση των σχετικών σχεδίων αποφά-
σεων.

γβ. Τη συγκέντρωση στοιχείων και την εισήγηση στο Συµβού-
λιο Ιθαγένειας επί των αντιρρήσεων αλλοδαπών που υποβάλλον-
ται ενώπιον του Υπουργού, καθώς και των υποθέσεων που
παραπέµπονται από αυτόν στο Συµβούλιο.

γγ. Τη µέριµνα για την ορθή εφαρµογή από τις Αποκεντρωµέ-
νες Διοικήσεις της νοµοθεσίας που διέπει την κτήση από τους
αλλοδαπούς της ελληνικής ιθαγένειας µε τη διαδικασία της πο-
λιτογράφησης.

γδ. Το χειρισµό διοικητικά των δικαστικών υποθέσεων και προ-
σφυγών που εµπίπτουν στις αρµοδιότητες του Τµήµατος.

γε. Τη συγκέντρωση και επεξεργασία στατιστικών στοιχείων
αναφορικά µε τη χορήγηση της ελληνικής ιθαγένειας, κατά λόγο
αρµοδιότητας του Τµήµατος.

γστ. Τη διοικητική υποστήριξη της λειτουργίας της Επιτροπής
Πολιτογράφησης.

δ. Το Τµήµα Γραµµατειακής Υποστήριξης και Αρχείου είναι αρ-
µόδιο για τη γραµµατειακή υποστήριξη της Διεύθυνσης Ιθαγέ-
νειας, την τήρηση, οργάνωση, ταξινόµηση και εν γένει διαχείριση
του οικείου φυσικού και ηλεκτρονικού αρχείου, την παραλαβή,
διαχείριση και διακίνηση της αλληλογραφίας, τη βεβαίωση του
γνησίου της υπογραφής, καθώς και την ενηµέρωση και εν γένει
εξυπηρέτηση των συναλλασσόµενων µε τη Διεύθυνση πολιτών.»

4. Ρύθµιση θεµάτων προσωπικού του Τµήµατος Γραµµατει-
ακής Υποστήριξης και Αρχείου.

α. Για την στελέχωση του Τµήµατος Γραµµατειακής Υποστή-
ριξης και Αρχείου της Διεύθυνσης Ιθαγένειας του Υπουργείου
Εσωτερικών µεταφέρονται δώδεκα (12) οργανικές θέσεις υπαλ-
λήλων από το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής και ειδικό-
τερα από τη Γενική Γραµµατεία Μεταναστευτικής Πολιτικής, από
εκείνες που είχαν µεταφερθεί σε αυτό δυνάµει του εδαφίου α’
της παρ. 1 του άρθρου 3 του π.δ. 123/2016 (Α’ 208). 

β. Για την κάλυψη των θέσεων αυτών µεταφέρονται στο Υ-
πουργείο Εσωτερικών από το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής δώδεκα (12) υπάλληλοι του Τµήµατος Γραµµατειακής
Υποστήριξης της Γενικής Γραµµατείας Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής, οι οποίοι εξυπηρετούσαν γραµµατειακά τη Διεύθυνση Ιθα-
γένειας έως το χρόνο δηµοσίευσης του π.δ. 123/2016. 

γ. Ο προσδιορισµός των ανωτέρω υπαλλήλων γίνεται µε κοινή
υπουργική απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Μετανα-
στευτικής Πολιτικής, που εκδίδεται εντός αποκλειστικής προθε-
σµίας ενός µηνός από τη δηµοσίευση του παρόντος.

δ. Στο Τµήµα Γραµµατειακής Υποστήριξης και Αρχείου της Δι-
εύθυνσης Ιθαγένειας του Υπουργείου Εσωτερικών συνιστώνται,
επιπλέον των αναφεροµένων στο σηµείο 1 της παραγράφου IV
του παρόντος,  δώδεκα (12) οργανικές θέσεις υπαλλήλων, ως
ακολούθως: 

«α. Δέκα (10) θέσεις ΔΕ Διοικητικού Λογιστικού και
β. Δύο (2) θέσεις ΔΕ Προσωπικού Ηλεκτρονικών Υπολογιστών

ή ΔΕ Διοικητικών Γραµµατέων.»

ε. Στο Τµήµα Γραµµατειακής Υποστήριξης και Αρχείου της Δι-
εύθυνσης Ιθαγένειας του Υπουργείου Εσωτερικών προΐσταται
υπάλληλος κατηγορίας ΤΕ ή ΔΕ, ανεξαρτήτως κλάδου/ειδικότη-
τας.

5. Συλλογικά όργανα:
α. Η περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 28 του ν. 3284/2004,

όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 11 του ν. 3838/2010, αντι-
καθίσταται ως εξής: 

«β. τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Εσωτερικών, ανα-
πληρούµενο από τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης, στην
οποία υπάγεται η Διεύθυνση Ιθαγένειας.»

Στην παρ. 2 του άρθρου 28 του ν. 3284/2004, όπως αντικατα-
στάθηκε µε το άρθρο 11 του ν. 3838/2010, προστίθεται εδάφιο
στ’ ως εξής:

«στ. Έναν προϊστάµενο Γενικής Διεύθυνσης ή Διεύθυνσης που
υπάγονται στη Γενική Γραµµατεία Μεταναστευτικής Πολιτικής
του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής (άρθρο 25 του ν.
4375/2016, Α’51, άρθρο 3 του π.δ.  123/2016, Α’208).»

β. Οι περιπτώσεις αα’, αγ’ και αδ’  της παρ. 10 του άρθρου 142
του ν. 4251/2014 αντικαθίστανται ως εξής:

«αα. έναν προϊστάµενο Διεύθυνσης της Γενικής Διεύθυνσης
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Εκλογών του Υπουργείου Εσω-
τερικών ως Πρόεδρο,

[…]
αγ.  έναν προϊστάµενο Τµήµατος της Διεύθυνσης Ιθαγένειας

του Υπουργείου Εσωτερικών,
[…]
αδ. έναν Προϊστάµενο  Διεύθυνσης ή Τµήµατος που υπάγονται

στη Γενική Γραµµατεία Μεταναστευτικής Πολιτικής του Υπουρ-
γείου Μεταναστευτικής Πολιτικής (άρθρο 25 του ν. 4375/2016,
Α’51, άρθρο 3 του π.δ. 123/2016, Α’208).»

6. Μετονοµασία και Στελέχωση Τµήµατος Πληροφοριακών Συ-
στηµάτων Ιθαγένειας - Μετανάστευσης:

α. Το Τµήµα Πληροφοριακών Συστηµάτων Ιθαγένειας - Μετα-
νάστευσης, που συστήθηκε µε τις διατάξεις του άρθρου 30 του
ν. 4375/2016 (Α’ 51) και µεταφέρθηκε από το πρώην Υπουργείο
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης στο Υπουργείο Με-
ταναστευτικής Πολιτικής µε τις διατάξεις του άρθρου 3 του π.δ.
123/2016 (Α’ 208), µετονοµάζεται σε Τµήµα Πληροφοριακών Συ-
στηµάτων Μετανάστευσης.

β. Για τη στελέχωση του Τµήµατος Πληροφοριακών Συστηµά-
των Μετανάστευσης του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής µεταφέρεται µία (1) οργανική θέση υπαλλήλου από το
Υπουργείο Εσωτερικών και ειδικότερα από τη Διεύθυνση Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου αυτού. Για την κά-
λυψη της θέσης αυτής µεταφέρεται στο Υπουργείο Μετανα-
στευτικής Πολιτικής από το Υπουργείο Εσωτερικών ένας (1)
υπάλληλος της Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του
Υπουργείου Εσωτερικών, ο οποίος έχει ορισθεί αρµοδίως ως
µέλος των Οµάδων Εργασίας για την εγκατάσταση, λειτουργία
και διαχείριση του Ενιαίου Σηµείου Επαφής (Single Point of Con-
tact – SPOC) και της Αρχής Πιστοποίησης (Country Signing Cer-
tification Authority – CSCA) για την έκδοση ηλεκτρονικών
εγγράφων Αδειών Διαµονής πολιτών τρίτων χωρών.  Ο προσδιο-
ρισµός του ανωτέρω υπαλλήλου γίνεται µε κοινή υπουργική από-
φαση των Υπουργών Εσωτερικών και Μεταναστευτικής Πολι-
τικής, που εκδίδεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενός
µηνός από τη δηµοσίευση του παρόντος. Με την ίδια απόφαση
µεταφέρονται υποχρεωτικά από την Διεύθυνση Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης του Υπουργείου Εσωτερικών στο Τµήµα Πληρο-
φοριακών Συστηµάτων Μετανάστευσης του Υπουργείου Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής και υπάλληλοι που κατέχουν προσω-
ποπαγείς θέσεις στην ανωτέρω Διεύθυνση και έχουν ορισθεί αρ-
µοδίως ως µέλη των Οµάδων Εργασίας για την εγκατάσταση,
λειτουργία και διαχείριση του Ενιαίου Σηµείου Επαφής (Single
Point of Contact – SPOC) και της Αρχής Πιστοποίησης (Country
Signing Certification Authority – CSCA) για την έκδοση ηλεκτρο-
νικών εγγράφων Αδειών Διαµονής πολιτών τρίτων χωρών.

Άρθρο 18
Επιτροπές επίλυσης φορολογικών διαφορών
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Η  περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 32 του ν. 1080/1980
(Α’ 246) αντικαθίσταται ως εξής: 

«β. Προκειµένου για τους δήµους της τέως διοικήσεως πρω-
τευούσης,  η επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του οικείου δη-
µοτικού συµβουλίου και αποτελείται από έναν δηµοτικό
σύµβουλο και δύο υπαλλήλους (µόνιµους ή Ι.Δ.Α.Χ.), κατηγορίας
ΠΕ κλάδου Διοικητικού ή Διοικητικού-Οικονοµικού είτε κατηγο-
ρίας ΤΕ κλάδου Διοικητικού-Λογιστικού που ασκούν καθήκοντα
προϊσταµένου Διεύθυνσης ή Τµήµατος. Της επιτροπής προ-
εδρεύει το µέλος που προΐσταται Διεύθυνσης και επί οµοιοβάθ-
µων προϊσταµένων του ίδιου επιπέδου ο προϊστάµενος που έχει
ασκήσει για περισσότερο χρόνο καθήκοντα προϊσταµένου. Με
την ίδια απόφαση ορίζονται οι αναπληρωτές των µελών της Επι-
τροπής. Χρέη γραµµατέα της επιτροπής εκτελεί δηµοτικός υπάλ-
ληλος που ορίζεται µε τον αναπληρωτή του  µε απόφαση
δηµάρχου. Η επιτροπή βρίσκεται σε απαρτία  όταν είναι παρόντα
όλα τα µέλη ή οι αναπληρωτές τους.»

Άρθρο 19
Ρυθµίσεις θεµάτων περιουσίας των καταργηθεισών σχολών

δηµοτικής αστυνοµίας

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 71 του ν.
4257/2014 (Α’ 93) καταργείται.

2. Στο άρθρο 71 του ν. 4257/2014 οι παράγραφοι 2 και 3 ανα-
ριθµούνται σε 4 και 5, αντίστοιχα, και προστίθενται  παράγραφοι
2 και 3, ως εξής:

«2.α. Η περιουσία των καταργηθέντων νοµικών προσώπων µε
τις επωνυµίες « Σχολή  Δηµοτικής Αστυνοµίας Πτολεµαΐδας» και
«Σχολή Δηµοτικής Αστυνοµίας Κόνιτσας», ως σύνολο, στην οποία
περιλαµβάνονται και οι πάσης φύσεως υποχρεώσεις τους, πε-
ριέρχεται στους Δήµους Εορδαίας και Κόνιτσας, αντίστοιχα, οι
οποίοι καθίστανται καθολικοί διάδοχοί τους, σύµφωνα µε την πα-
ράγραφο 3 του παρόντος.

β. Η καταργηθείσα «Σχολή Δηµοτικής Αστυνοµίας Τσοτυλίου»,
ιδρυθείσα µε την υ.α. 146/2004 (Β’ 485) και σύµφωνα µε το π.δ.
410/1995, λειτούργησε ως αµιγής δηµοτική επιχείρηση και εκκα-
θαρίζεται σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις περί εκκαθάρισης
δηµοτικών επιχειρήσεων. Μετά την εκκαθάριση της επιχείρησης,
όσα περιουσιακά στοιχεία αποµένουν, περιέρχονται στο Δήµο
Βοΐου. Η απόφαση εκκαθάρισης, µε ευθύνη του εκκαθαριστή,
αποστέλλεται εντός προθεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερών στον
ασκούντα καθήκοντα Γενικού Γραµµατέα της οικείας Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης, ο οποίος εκδίδει διαπιστωτική πράξη µετα-
βίβασης των περιουσιακών στοιχείων της καταργούµενης επιχεί-
ρησης στον οικείο δήµο. Από την έκδοση της σχετικής πράξης,
ο Δήµος Βοΐου καθίσταται αυτοδικαίως καθολικός διάδοχος των
περιουσιακών στοιχείων αυτής και υπεισέρχεται σε όλα τα δι-
καιώµατα και υποχρεώσεις της, συµπεριλαµβανοµένων και των
τυχόν εκκρεµών δικών. 

3. Με απόφαση του ασκούντα καθήκοντα Γενικού Γραµµατέα
Αποκεντρωµένης Διοίκησης, εντός προθεσµίας ενός (1) µηνός
από τη δηµοσίευση του παρόντος, συστήνεται, για κάθε νοµικό
πρόσωπο της παραγράφου 2α του παρόντος, Επιτροπή Κατα-
γραφής  µε σκοπό την καταγραφή της περιουσίας του, η οποία
αποτελείται από έναν εκπρόσωπο της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης Ηπείρου-Δυτικής Μακεδονίας, τον τελευταίο διατελέσαντα
πρόεδρο εκάστου καταργηθέντος νοµικού προσώπου ή έναν δη-
µοτικό σύµβουλο που ορίζει µε απόφασή του το οικείο δηµοτικό
συµβούλιο και έναν εκπρόσωπο του οικείου δήµου, µαζί µε τους
αναπληρωτές τους. Η Επιτροπή ολοκληρώνει το έργο της κατα-
γραφής εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών από την ηµεροµηνία
συγκρότησής της και εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την ολο-
κλήρωση της καταγραφής και αποστέλλει τη σχετική έκθεση
στον ασκούντα καθήκοντα Γενικού Γραµµατέα της οικείας Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης, ο οποίος εκδίδει αµελλητί διαπιστωτική
πράξη µεταβίβασης της κινητής και ακίνητης περιουσίας που πε-
ριέρχεται στον οικείο δήµο. Από την έκδοση της απόφασης
αυτής, ο οικείος δήµος καθίσταται καθολικός διάδοχος του κα-
ταργηθέντος νοµικού προσώπου και υπεισέρχεται αυτοδικαίως
σε όλα τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις αυτού και διεξάγει ή

συνεχίζει δίκες που το αφορούν. Για την απόδοση των περιου-
σιακών στοιχείων συντάσσεται σχετικό πρωτόκολλο. Οι αποφά-
σεις που αφορούν ακίνητα µεταγράφονται ατελώς στα βιβλία
µεταγραφών του αρµόδιου Υποθηκοφυλακείου ή Κτηµατολογι-
κού Γραφείου. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου δεν θίγουν το
περιεχόµενο και τους όρους διαθηκών, κωδικέλλων ή δωρεών
ως προς τις διατάξεις τους.»

Άρθρο 20
Ερµηνευτική διάταξη της παρ. 2 του άρθρου 23 

του ν. 3756/2009 (Α’ 53)

Η αληθής έννοια του δεύτερου εδαφίου της παρ. 2 του άρ-
θρου 23 του ν. 3756/2009 (Α’ 53) συνίσταται στην εξαίρεση όχι
µόνο των επιχειρήσεων που λειτουργούν εντός καζίνο αλλά και
των ίδιων των επιχειρήσεων καζίνο από τη µείωση του συντελε-
στή των τελών της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 339/1976 (A’ 136).

Άρθρο 21

Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 10 της υπ' αριθµ. 129/
2534/20.1.2010 κοινής υπουργικής απόφασης (Β’108) των
Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης και Οικονοµικών, προστίθεται η φράση «και τα λεωφο-
ρεία της Δηµοτικής Συγκοινωνίας».

Τυχόν υπερκαταναλώσεις καυσίµων των λεωφορείων της Δη-
µοτικής Συγκοινωνίας που έχουν πραγµατοποιηθεί µέχρι τη δη-
µοσίευση του παρόντος και είναι σύµφωνες µε την παραπάνω
διάταξη, θεωρούνται νόµιµες.

Άρθρο 22
Άσκηση αρµοδιότητας από το Υπουργείο Εσωτερικών

Η αρµοδιότητα των θεµάτων στεγαστικής  αποκατάστασης πα-
λιννοστούντων οµογενών, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο
άρθρο 3 του ν. 2790/2000 (A’ 24), συνεχίζει να ασκείται από τις
καθ’ ύλην αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου  Εσωτερικών,
µετά την εφαρµογή του π.δ. 123/2016 (Α’ 208), και όπως αυτές
αποτυπώνονται ειδικότερα στον οικείο Οργανισµό αυτού.

Άρθρο 23
Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής 

του πρώην Υπουργείου Μακεδονίας - Θράκης

1. Η παρ. 3 του άρθρου 26 του ν. 4030/2011 (Α’ 249) αντικαθί-
σταται, ως ακολούθως: 

«3. Συστήνεται στο Υπουργείο Εσωτερικών (Τοµέας Μακεδο-
νίας-Θράκης) Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής Μακεδονίας -
Θράκης (ΚΕ.Σ.Α.ΜΑ.Θ.).»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 27 του ν. 4030/2011 αντικαθίσταται,
ως ακολούθως:

«3. Το Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής Μακεδονίας - Θρά-
κης έχει τις εξής αρµοδιότητες: 

α. εισηγείται και γνωµοδοτεί στον αρµόδιο για την άσκηση των
αρµοδιοτήτων του πρώην Υπουργείου Μακεδονίας - Θράκης
Υπουργό, για θέµατα που έχουν σχέση µε τον αρχιτεκτονικό σχε-
διασµό, αυτεπαγγέλτως ή ύστερα από σχετικό ερώτηµα του
ίδιου Υπουργού,

β. γνωµοδοτεί, σε ειδικές περιπτώσεις και ύστερα από εµπε-
ριστατωµένη αιτιολογία επί των αρχιτεκτονικών µελετών της πε-
ρίπτωσης ε’ του άρθρου 21 του ν. 4030/2011 (Α’249), καθώς και
στις περιπτώσεις του άρθρου 10 του ν. 4067/2012 (Α’ 79), που
διαβιβάζονται σε αυτό από τα Συµβούλια Αρχιτεκτονικής,

γ. αποφασίζει επί των ενστάσεων που υποβάλλονται κατά των
αποφάσεων των Συµβουλίων Αρχιτεκτονικής, στην περίπτωση ε’
του άρθρου 21 του ν. 4030/2011 (Α' 249) και στις περιπτώσεις
του άρθρου 10 του ν. 4067/2012 (Α’79).» 

3. Η παρ. 3 του άρθρου 28 του ν. 4030/2011 αντικαθίσταται,
ως ακολούθως:

«3.1. Το Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής Μακεδονίας και
Θράκης είναι επταµελές µε διετή θητεία και συγκροτείται ως
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ακολούθως:
α. Έναν (1) Νοµικό Σύµβουλο του Κράτους, ο οποίος υπηρετεί

στο Γραφείο Νοµικού Συµβούλου στο πρώην Υπουργείο Μακε-
δονίας - Θράκης, ο οποίος αναπληρώνεται από άλλο Νοµικό Σύµ-
βουλο ή Πάρεδρο που υπηρετεί στο ίδιο Γραφείο, ως πρόεδρο.

β. Δύο (2) Αρχιτέκτονες, Προϊστάµενους Διευθύνσεων ή Τµη-
µάτων ή υπαλλήλους Α’ βαθµού του πρώην Υπουργείου Μακε-
δονίας-Θράκης ή, αν δεν υπάρχουν, άλλης δηµόσιας υπηρεσίας
που εδρεύει και έχει χωρική αρµοδιότητα στη Μακεδονία και
Θράκη, µε τους αναπληρωτές τους αρχιτέκτονες. 

γ. Έναν (1) Αρχιτέκτονα του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού µε τον αναπληρωτή του.

δ. Έναν (1) Αρχιτέκτονα καθηγητή οποιασδήποτε βαθµίδας ή
υπηρετούντα λέκτορα πανεπιστηµίου µε τον αναπληρωτή του.

ε. Δύο (2) Αρχιτέκτονες εκπροσώπους του ΤΕΕ και ΣΑΔΑΣ-
ΠΕΑ, αντίστοιχα µε τους αναπληρωτές τους. Οι εκπρόσωποι του
ΤΕΕ και ΣΑΔΑΣ-ΠΕΑ επιλέγονται από καταλόγους που υποβάλ-
λουν και πρέπει να έχουν τα προσόντα του άρθρου 24 του ν.
4030/2011 και ειδίκευση ή εµπειρία σε θέµατα βιοκλιµατικής αρ-
χιτεκτονικής ή αρχιτεκτονικής κληρονοµιάς. Μέλος που έχει συµ-
πληρώσει µία (1) θητεία δεν µπορεί να επιλεγεί εκ νέου από
οποιονδήποτε εκ των καταλόγων κατά την αµέσως επόµενη θη-
τεία. Δεν έχει σηµασία για την ισχύ της απαγόρευσης εάν ο εκ-
πρόσωπος δεν ολοκλήρωσε για οποιονδήποτε λόγο πλήρη
θητεία.

2. Ο ορισµός των µελών  του Κεντρικού Συµβούλιου Αρχιτε-
κτονικής Μακεδονίας και Θράκης γίνεται µε απόφαση των Υ-
πουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και του αρµόδιου για την
άσκηση των αρµοδιοτήτων του πρώην Υπουργείου Μακεδονίας
- Θράκης Υπουργού.

3. Γραµµατέας του Συµβουλίου, καθώς και ο αναπληρωτής
του, ορίζεται µε την ως άνω απόφαση υπάλληλος του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών (Τοµέας Μακεδονίας-Θράκης).» 

Άρθρο 24
Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων 
και Αµφισβητήσεων του πρώην Υπουργείου 

Μακεδονίας – Θράκης

1. Η παρ. 3 του άρθρου 35 του ν. 4030/2011 (Α’ 249) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«3. Συστήνεται στο Υπουργείο Εσωτερικών (Τοµέας Μακεδο-
νίας Θράκης) Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και
Αµφισβητήσεων, Μακεδονίας - Θράκης (ΚΕ.ΣΥ.ΠΟ.Θ.Α. ΜΑ.Θ.).» 

2. Η παρ. 3 του άρθρου 36 του ν. 4030/2011 αντικαθίσταται,
ως εξής: 

«3. Το Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφι-
σβητήσεων Μακεδονίας - Θράκης ασκεί τις αρµοδιότητες του
Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλον-
τος, του άρθρου 2 της µε αριθµό 75724/1151/1983 κοινής από-
φασης των Υπουργών Προεδρίας της Κυβέρνησης και Χωρο-
ταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος (Β’767), για τις περιοχές αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών (Τοµέας Μακεδονίας
Θράκης,), καθώς και τις αρµοδιότητες της παρ. 9β του άρθρου
25 του ν. 2508/1997 και της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 4067/
2012.»

3. Η παρ. 3 του άρθρου 37 του ν. 4030/2011 αντικαθίσταται,
ως εξής:

«3.1. Το Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµ-
φισβητήσεων Μακεδονίας και Θράκης είναι πενταµελές µε διετή
θητεία και συγκροτείται ως ακολούθως:

α. Έναν (1) Νοµικό Σύµβουλο του Κράτους, ο οποίος υπηρετεί
στο Γραφείο Νοµικού Συµβούλου στο πρώην Υπουργείο Μακε-
δονίας και Θράκης, ο οποίος αναπληρώνεται από άλλο Νοµικό
Σύµβουλο ή Πάρεδρο, που υπηρετεί στο ίδιο Γραφείο, ως Πρό-
εδρο.

β. Δύο (2) Μηχανικούς, Προϊστάµενους Διευθύνσεων ή Τµη-
µάτων ή υπαλλήλους Α’ βαθµού του πρώην Υπουργείου Μακε-
δονίας-Θράκης, ή αν δεν υπάρχουν, άλλης δηµόσιας Υπηρεσίας,
που εδρεύει και έχει χωρική αρµοδιότητα στη Μακεδονία και
Θράκη, µε τους αναπληρωτές τους µηχανικούς. 

γ. Έναν (1) Μηχανικό, εκπρόσωπο του ΤΕΕ, µε εµπειρία σε θέ-
µατα χωροταξίας, πολεοδοµίας και περιφερειακής ανάπτυξης,
µε τον αναπληρωτή του. Μέλος που έχει συµπληρώσει µία (1)
θητεία δεν µπορεί να επιλεγεί εκ νέου  κατά την αµέσως επόµενη
θητεία. Δεν έχει σηµασία για την ισχύ της απαγόρευσης εάν ο
εκπρόσωπος δεν ολοκλήρωσε για οποιονδήποτε λόγο πλήρη θη-
τεία.

δ. Έναν (1) Μηχανικό, εκπρόσωπο της Ένωσης Περιφερειών
Ελλάδας, προερχόµενο από τις Περιφέρειες της Μακεδονίας και
Θράκης, µε τον αναπληρωτή του. 

2. Ο ορισµός των µελών του Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδο-
µικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων Μακεδονίας και Θράκης, γί-
νεται  µε απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και του αρµόδιου για την άσκηση των αρµοδιοτήτων του πρώην
Υπουργείου Μακεδονίας - Θράκης Υπουργού.

3. Ο Γραµµατέας του Συµβουλίου και ο αναπληρωτής του, ορί-
ζονται µε την ως άνω απόφαση, από υπαλλήλους του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών (Τοµέας Μακεδονίας Θράκης).»

Άρθρο 25
Διευθέτηση ζητηµάτων δαπανών καθαριότητας 

δηµοσίων υπηρεσιών και κτιρίων

1. Δαπάνες για την καθαριότητα των κτιρίων των δηµοσίων
υπηρεσιών, των ανεξάρτητων αρχών, των Ν.Π.Δ.Δ., των Ν.Π.Ι.Δ.
και των Ο.Τ.Α. και των νοµικών τους προσώπων, όπως επίσης και
για κάθε είδους ανταποδοτικές υπηρεσίες των Ο.Τ.Α., συνδέ-
σµων Ο.Τ.Α. ή των νοµικών τους προσώπων, σχετικές µε την κα-
θαριότητα, οι οποίες έχουν προκύψει από ατοµικές συµβάσεις,
οι οποίες παρατάθηκαν κατ’ εφαρµογή των διατάξεων του άρ-
θρου 49 του ν. 4325/2015 (Α’ 47), του άρθρου 50 του ν. 4351/
2015 (A’164), του άρθρου 12 της από 30.12.2015 Πράξης Νοµο-
θετικού Περιεχοµένου που κυρώθηκε µε το άρθρο δεύτερο του
ν. 4366/2016 (Α’18), του άρθρου 97 του ν. 4368/2016 (Α’ 21), του
άρθρου 72 του ν. 4369/2016 (Α’ 33), του άρθρου 44 του ν. 4403/
2016 (Α’ 125), του άρθρου 48 του ν. 4410/2016 (A’141),  του άρ-
θρου 81 του ν. 4413/2016 (Α’ 148), καθώς και του άρθρου 16 του
ν. 4429/2016 (Α’ 199), θεωρούνται σύννοµες και εκκαθαρίζονται
σε βάρος των πιστώσεων των προϋπολογισµών των οικείων φο-
ρέων. Οι δαπάνες των συµβάσεων που έχουν παραταθεί, κατ'
εφαρµογή των διατάξεων του προηγούµενου εδαφίου, θεωρούν-
ται σύννοµες και για υπηρεσίες που θα παρασχεθούν µέχρι την
31η.12.2017 και µπορούν να πληρώνονται µέχρι την ηµεροµηνία
αυτή.

2. Ειδικά για την περίπτωση των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, οι δαπάνες
της προηγούµενης παραγράφου που αφορούν σε ανταποδοτικές
υπηρεσίες εκκαθαρίζονται κατά προτεραιότητα από τα έσοδα
των ανταποδοτικών τελών καθαριότητας και, αν αυτά δεν επαρ-
κούν, από τα κάθε είδους, γενικά και µη προοριζόµενα για την
κάλυψη των δαπανών αυτών, έσοδά τους.

Άρθρο 26
Κατάταξη πρώην προσωπικού της δηµοτικής 

αστυνοµίας που έχει ενταχθεί στην ΕΛ.ΑΣ.

1.  Οι πρώην δηµοτικοί αστυνοµικοί που είχαν ενταχθεί στην
Ελληνική Αστυνοµία µε την υπ’ αριθµ. 6000/2/5250/8-π από
12.12.2014 απόφαση του Προϊσταµένου Κλάδου Διοικητικής
Υποστήριξης και Ανθρώπινου Δυναµικού/Α.Ε.Α. (Β’3595) και υπη-
ρετούν σε αυτή, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 1 του άρ-
θρου 19 του ν. 4325/2015 (Α’ 47), ως ιδιαίτερης κατηγορίας
ένστολο πολιτικό προσωπικό, κατατάσσονται ως ειδικοί φρουροί
ή ως µόνιµο πολιτικό προσωπικό, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα
στις επόµενες παραγράφους. Η κατάταξη των ως άνω υπαλλή-
λων στις δύο κατηγορίες προσωπικού γίνεται µε βάση τη σχετική
ανέκκλητη δήλωση προτίµησης που υπέβαλαν, σύµφωνα µε τη
διαδικασία της υπ’ αριθµ. 1647/16/2416113 από 5.12.2016 δια-
ταγής του Προϊσταµένου Κλάδου Διοικητικής Υποστήριξης και
Ανθρώπινου Δυναµικού/Α.Ε.Α..

2. Η κατάταξη στην κατηγορία των ειδικών φρουρών πραγµα-
τοποιείται µε διαπιστωτική πράξη του Προϊσταµένου Κλάδου Δι-
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οικητικής Υποστήριξης και Ανθρώπινου Δυναµικού/Α.Ε.Α., εφό-
σον οι δηλούντες δεν έχουν υπερβεί το 40ό έτος της ηλικίας τους
τις 31.12.2016, έχουν ανάστηµα τουλάχιστον ένα (1) µέτρο και
εβδοµήντα (70) εκατοστά χωρίς υποδήµατα, κριθούν ικανοί ότι
παρέχουν τα εχέγγυα για την ορθή χρήση όπλου από τις αρµό-
διες ειδικές επιτροπές ψυχοτεχνικών δοκιµασιών στις οποίες πα-
ραπέµπονται και ολοκληρώσουν επιτυχώς την εκπαίδευση που
προβλέπεται στην υπ’ αριθµ. 7002/12/1-στ/27.9.1999 κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Δηµόσιας Τάξης (Β’1845),
η οποία εφαρµόζεται αναλόγως.  Κατ’ εξαίρεση των οριζοµένων
στην προαναφερθείσα κοινή υπουργική απόφαση, η υλοποίηση
της εκπαίδευσης ανατίθεται στη Σχολή Μετεκπαίδευσης και Επι-
µόρφωσης της Ελληνικής Αστυνοµίας, η διάρκειά της ορίζεται
σε τέσσερις (4) µήνες, εκ των οποίων οι δύο (2) πρώτοι µήνες
αποτελούν στάδιο θεωρητικής και οι επόµενοι δύο (2) µήνες στά-
διο πρακτικής εκπαίδευσης. Κατά τη διάρκεια της θεωρητικής
εκπαίδευσης οι εκπαιδευόµενοι διαµένουν και σιτίζονται εκτός
των κέντρων εκπαίδευσης. Για τον υπολογισµό της ηλικίας των
ανωτέρω ως ηµεροµηνία γέννησης θεωρείται η 31η Δεκεµβρίου
του έτους γέννησης. Με απόφαση του Αρχηγού της Ελληνικής
Αστυνοµίας ρυθµίζονται ειδικότερα τα θέµατα που αφορούν στη
διαδικασία κατάταξης στην κατηγορία των ειδικών φρουρών.

3. Οι κατατασσόµενοι στην κατηγορία των ειδικών φρουρών
αποτελούν µόνιµο προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας και εν-
τάσσονται στο αστυνοµικό προσωπικό ως αστυφύλακες, µε τη
συµπλήρωση οκτώ (8) ετών υπηρεσίας ως ειδικοί φρουροί. Για
τη µισθολογική εξέλιξή τους, τη χορήγηση του επιδόµατος χρό-
νου υπηρεσίας, την ασφάλισή τους για παροχές υγειονοµικής
περίθαλψης, την ασφάλισή τους στα ταµεία επικουρικής ασφά-
λισης και πρόνοιας του αστυνοµικού προσωπικού και λοιπά θέ-
µατα που αφορούν στην εν γένει υπηρεσιακή τους κατάσταση
εφαρµόζονται οι διατάξεις που αφορούν στους ειδικούς φρου-
ρούς.

4. Η κατάταξη στο µόνιµο πολιτικό προσωπικό της Ελληνικής
Αστυνοµίας πραγµατοποιείται από τους κλάδους ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ
Ιδιαίτερης Κατηγορίας Ένστολου Πολιτικού Προσωπικού στους
κλάδους ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµικού, ΤΕ Διοικητικού-Λογιστικού
και ΔΕ Διοικητικού -Λογιστικού, αντίστοιχα. Για την κατάταξη εκ-
δίδεται διαπιστωτική πράξη του Υπουργού Εσωτερικών, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ενώ, κατά τα
λοιπά, ισχύουν οι διατάξεις του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν.
3528/2007, Α’26).

5. Το ιδιαίτερης κατηγορίας ένστολο πολιτικό προσωπικό της
παραγράφου 1 που δεν πληροί τις προϋποθέσεις της παραγρά-
φου 2 για κατάταξη στην κατηγορία των ειδικών φρουρών ή δεν
υπέβαλε την απαιτούµενη στην παράγραφο 1 δήλωση, κατατάσ-
σεται αυτοδικαίως στην κατηγορία του µόνιµου πολιτικού προ-
σωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας, σύµφωνα µε τη διαδικασία
που προβλέπεται στην προηγούµενη παράγραφο.

6. Με την ολοκλήρωση της διαδικασίας κατάταξης του ιδιαίτε-
ρης κατηγορίας ένστολου πολιτικού προσωπικού, σύµφωνα µε
τη διαδικασία των προηγούµενων παραγράφων, συνιστώνται
στην Ελληνική Αστυνοµία οργανικές θέσεις ειδικών φρουρών και
µόνιµου πολιτικού προσωπικού, ανάλογα µε την κατηγορία στην
οποία τελική επιτυγχάνεται η κατάταξη, οι οποίες θα κατανεµη-
θούν στις επιµέρους Υπηρεσίες µε απόφαση του Αρχηγού της
Ελληνικής Αστυνοµίας, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην παρ.
5 του άρθρου 18 του ν. 2800/2000 (Α’ 41). Ο αριθµός των θέσεων
ανά κατηγορία προσδιορίζεται µε διαπιστωτική πράξη του Προ-
ϊσταµένου Κλάδου Διοικητικής Υποστήριξης και Ανθρώπινου Δυ-
ναµικού/Α.Ε.Α. που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως. Με την έκδοση της πράξης αυτής, καταργούνται οι ορ-
γανικές θέσεις ιδιαίτερης κατηγορίας ένστολου πολιτικού προ-
σωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας και οι περιπτώσεις γ’ και δ’
της παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 4325/2015 (Α’47) παύουν να
ισχύουν.  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 27
Αναβολή εκλογών Επιµελητηρίων

1. Οι εκλογές για την ανάδειξη οργάνων διοίκησης των Επιµε-
λητηρίων του ν. 2081/1992 (Α’ 154) θα διεξαχθούν µεταξύ 5 Νο-
εµβρίου 2017 και 19 Νοεµβρίου 2017. Η θητεία των εκλεγµένων
οργάνων διοίκησης των Επιµελητηρίων παρατείνεται µέχρι τη
διεξαγωγή των εκλογών κατά το προηγούµενο εδάφιο.

2. Το δεύτερο, τρίτο, τέταρτο και πέµπτο εδάφιο της παρ. 5
του άρθρου 30 του ν. 3419/2005 (Α’ 297) καταργούνται.

3. Η υπ’ αριθµ. 44347/2016 απόφαση του Υπουργού Οικονο-
µίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού (Β’ 1220) καταργείται.

Άρθρο 28

Η παρ. 7 του άρθρου τρίτου του ν. 1942/1991 (Α’ 48), όπως
τροποποιήθηκε από το άρθρο 8 του ν. 2297/1995 (Α’50), αντικα-
θίσταται ως ακολούθως:

«7. Εγκρίνεται η συµµετοχή της Ελλάδας στο υπό σύσταση Ει-
δικό Ταµείο Τεχνικής Συνεργασίας της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης - Ε.Τ.Α.Α. (Ε.Β.R.D.). Η συµµε-
τοχή της Ελλάδας προς το εν λόγω Ταµείο, σκοπό έχει τη χρη-
µατοδότηση έργων τεχνικής βοήθειας, κατάρτισης και παροχής
συµβουλευτικών υπηρεσιών για την υλοποίηση των έργων που
χρηµατοδοτεί η EBRD στην Ελλάδα και για όσο χρόνο αυτή απο-
τελεί λήπτρια χώρα χρηµατοδοτήσεων  από την EBRD. 

Οι όροι και οι προϋποθέσεις χρηµατοδότησης των έργων,
καθώς και τα ζητήµατα διαχείρισης του Ταµείου καθορίζονται µε
την από 4 Απριλίου 1995 Συµφωνία Ίδρυσης του Ταµείου µεταξύ
Ελληνικής Δηµοκρατίας και EBRD, όπως τροποποιήθηκε και
ισχύει µε την από 22 Ιουλίου 2016 1η Τροποποίησή της. 

Η Ελληνική Δηµοκρατία, µε απόφαση των Υπουργών Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης και Οικονοµικών δύναται να συνεισφέρει στη
χρηµατοδότηση του Ταµείου έως το ποσόν των πεντακοσίων χι-
λιάδων (500.000) ευρώ  ετησίως για όσο χρόνο η Ελληνική Δη-
µοκρατία αποτελεί λήπτρια χώρα χρηµατοδοτήσεων από την
EBRD. Η σχετική δαπάνη βαρύνει τον τακτικό προϋπολογισµό
του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης.»

Άρθρο 29 
Διάταξη για ιδιώτες µέλη Επιτροπών του άρθρου 6 παρ. 6

του ν. 2286/1995 (Α’ 19)

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176)
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά, για τους ιδιώτες µέλη των συλλογικών οργάνων του
άρθρου 6 παρ. 6 του ν. 2286/1995 (Α’ 19), τα οποία εξακολου-
θούν να λειτουργούν δυνάµει του άρθρου 376 παρ. 3 του ν.
4412/2016 (Α’ 174), η απόφαση της παρούσας παραγράφου δύ-
ναται να εκδοθεί µε αναδροµική ισχύ έως και τεσσάρων (4)
ετών.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ

ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Άρθρο 30
Ρυθµίσεις Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας

και Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας

1. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 4427/2016 (Α’ 188)
προστίθεται τρίτο εδάφιο ως εξής: 

«Ο σκοπός και λειτουργία της Α.Π.Α. επιτυγχάνεται µέσα από:
α) επιχορηγήσεις, επιδοτήσεις, οικονοµικές ενισχύσεις, πιστώ-
σεις και χρηµατοδοτήσεις του Τακτικού Κρατικού Προϋπολογι-
σµού, του Προϋπολογισµού Δηµοσίων Επενδύσεων, των διαρ-
θρωτικών ταµείων της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή άλλων διεθνών ορ-
γανισµών, β) έσοδα που προέρχονται από τα τέλη διαδροµής και
τερµατικής περιοχής που αποδίδονται από τον Ευρωπαϊκό Ορ-
γανισµό για την Ασφάλεια των Πτήσεων (EUROCONTROL), γ)
έσοδα που προέρχονται από κάθε είδους επιβαλλόµενο τέλος,
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καταπτώσεις εγγυήσεων, παράβολο ή ειδική φορολογική επιβά-
ρυνση σύµφωνα µε τις αρµοδιότητες της Α.Π.Α., τα δίδακτρα ή
άλλα έσοδα από εκπαιδευτική δραστηριότητα, από παροχή τε-
χνογνωσίας ή συµβουλευτικής δραστηριότητας.»

2. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 26 του ν. 4427/2016 προ-
στίθεται τρίτο εδάφιο ως εξής: 

«Ο σκοπός και λειτουργία της Υ.Π.Α. επιτυγχάνεται µέσα από:
α) επιχορηγήσεις, επιδοτήσεις, οικονοµικές ενισχύσεις, πιστώ-
σεις και χρηµατοδοτήσεις του Τακτικού Κρατικού Προϋπολογι-
σµού, του Προϋπολογισµού Δηµοσίων Επενδύσεων, των διαρ-
θρωτικών ταµείων της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή άλλων διεθνών ορ-
γανισµών, β) έσοδα που προέρχονται από τα τέλη διαδροµής και
τερµατικής περιοχής που αποδίδονται από τον Ευρωπαϊκό Ορ-
γανισµό για την Ασφάλεια των Πτήσεων (EUROCONTROL), γ)
έσοδα που προέρχονται από κάθε είδους επιβαλλόµενο τέλος,
καταπτώσεις εγγυήσεων, παράβολο ή ειδική φορολογική επιβά-
ρυνση σύµφωνα µε τις αρµοδιότητες της Υ.Π.Α., τα δίδακτρα ή
άλλα έσοδα από εκπαιδευτική δραστηριότητα, από παροχή τε-
χνογνωσίας ή συµβουλευτικής δραστηριότητας, δ) έσοδα από
µισθώµατα κινητής και ακίνητης περιουσίας, τόκους από κεφά-
λαια, από την εκµίσθωση ή υποµίσθωση ή µίσθωση προς εκµε-
τάλλευση και κάθε είδους εκµετάλλευση χώρων αεροδροµίων
και υδατοδροµίων, εγκαταστάσεων, οικοπέδων, γηπέδων ή µέ-
ρους αυτών, ε) έσοδα από την παροχή κάθε είδους υπηρεσιών
τεχνικής εξυπηρέτησης ή διευκόλυνσης, στ) έσοδα από την πα-
ροχή υπηρεσιών διαχείρισης εγκαταστάσεων αεροδροµίων και
υδατοδροµίων, ζ) έσοδα από εκµετάλλευση, παραχώρηση και
εκποίηση περιουσιακών στοιχείων και δικαιωµάτων.»

3. Στο τέλος της υποπερίπτωσης ζ’ της περίπτωσης Β’ του άρ-
θρου 60 του ν. 4427/2016 προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Επίσης, την κατάρτιση προϋπολογισµού εσόδων από την πα-
ροχή τεχνογνωσίας ή συµβουλευτικής δραστηριότητας, από µι-
σθώµατα κινητής και ακίνητης περιουσίας,  από την παροχή κάθε
είδους υπηρεσιών τεχνικής εξυπηρέτησης ή διευκόλυνσης, από
εκµετάλλευση, παραχώρηση και εκποίηση περιουσιακών στοι-
χείων και δικαιωµάτων, από καταπτώσεις εγγυήσεων, από την εκ-
µίσθωση ή υποµίσθωση ή µίσθωση προς εκµετάλλευση ή κάθε
είδους εκµετάλλευση χώρων αεροδροµίων και υδατοδροµίων,
εγκαταστάσεων, οικοπέδων, γηπέδων ή µέρους αυτών.»

Άρθρο 31
Τροποποίηση του άρθρου 5 του ν. 3920/2011 (Α’ 33)

Στην παρ. 1 του άρθρου  5 του ν. 3920/2011, µετά την περί-
πτωση κθ’ προστίθεται  περίπτωση κι’ ως εξής:

«κι. Η σύναψη συµβάσεων µε την «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.», µε
αντικείµενο την παραχώρηση της εκµετάλλευσης των σταθµών
και άλλων περιουσιακών στοιχείων της ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.   που
αφορούν στη διαχείριση, στην προώθηση, στον έλεγχο και στην
εκτέλεση του συγκοινωνιακού έργου, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του νόµου αυτού. Τα καθαρά έσοδα από τη δραστηριότητα του
προηγούµενου εδαφίου εγγράφονται ως έσοδα στον προϋπολο-
γισµό της ΣΤΑΣΥ Α.Ε.. Αν τα καθαρά έσοδα κατ’ έτος υπερβαί-
νουν τα ποσά απολογισµού έτους 2016, εγγράφονται ως καθαρά
έσοδα του προϋπολογισµού της ΣΤΑΣΥ Α.Ε. κατ’ ελάχιστον τα
ποσά του απολογισµού έτους 2016.»  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ

ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ 
ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

Άρθρο 32
Υποθηκοφυλακεία

Τροποποίηση του ν.δ. 811 της 18/19.1.1971 
«Περί τροποποιήσεως και συµπληρώσεως ενίων

διατάξεων  του α.ν. 153/1967 «Περί τροποποιήσεως και συµ-
πληρώσεως του  από 19-23 Ιουλίου 1941 

Κανονιστικού Διατάγµατος «περί Οργανισµού 
Υποθηκοφυλακείων του Κράτους»» (Α’ 9)

1. Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 3 του ν.δ. 811 της 18/
19.1.1971 (Α’ 9), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 11 του άρθ-
ρου 8 του ν. 4205/2013 (Α’ 242) και µε το άρθρο 54 του ν. 4356/
2015 (Α’ 181) καταργείται η φράση «ή να µετατραπεί σε έµµι-
σθο».

2. Μετά το άρθρο 3 του ν.δ. 811 της 18/19.1.1971 προστίθεται
άρθρο 4 ως εξής:

«Άρθρο 4
Μετατροπή ειδικού άµισθου υποθηκοφυλακείου 

σε έµµισθο

1. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται έπειτα από πρόταση
των Υπουργών Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, Οικονοµικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και µετά
από γνωµοδότηση της Ολοµέλειας του οικείου Πρωτοδικείου,  η
οποία εκδίδεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας δέκα (10) ηµε-
ρών από την υποβολή του σχετικού ερωτήµατος από τον Υπουρ-
γό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων προς
τον Πρόεδρο της Ολοµέλειας, σε περίπτωση θανάτου ή για οποι-
ονδήποτε λόγο οριστικής αποχώρησης από την υπηρεσία ειδικού
άµισθου Υποθηκοφύλακα, το ειδικό άµισθο υποθηκοφυλακείο
δύναται να µετατραπεί σε έµµισθο. Με το ίδιο προεδρικό διά-
ταγµα ορίζεται η έδρα του υποθηκοφυλακείου, συνιστώνται οι
οργανικές θέσεις και καθορίζονται οι κατηγορίες και κλάδοι
στους οποίους αυτές κατανέµονται.

2. Υποθηκοφυλακείο που µετατρέπεται σε έµµισθο λειτουργεί
σε επίπεδο Τµήµατος, µε προϊστάµενο κατηγορίας ΠΕ, πτυχι-
ούχο νοµικής, για την επιλογή του οποίου εφαρµόζονται αναλό-
γως οι διατάξεις του άρθρου 72 του ν. 2812/2000 (Α’ 67). 

Μέχρι την επιλογή και τοποθέτηση προϊσταµένου σύµφωνα µε
το προηγούµενο εδάφιο, καθήκοντα προϊσταµένου υποθηκοφυ-
λακείου ασκεί ο υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ µε πτυχίο νοµικής και
µε τα περισσότερα έτη υπηρεσίας. Ελλείψει αυτού, καθήκοντα
προϊσταµένου ασκεί ο υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ ή ΔΕ µε
τα περισσότερα έτη υπηρεσίας. Για τον ορισµό υπαλλήλου στη
θέση προϊσταµένου, σύµφωνα µε τη διαδικασία των δύο προ-
ηγούµενων εδαφίων, εκδίδεται απόφαση του Υπουργού Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

Στην περίπτωση που καθήκοντα προϊσταµένου ασκεί υπάλλη-
λος που δεν ανήκει στην κατηγορία ΠΕ πτυχιούχος νοµικής, σύµ-
φωνα µε τα προβλεπόµενα στο τρίτο εδάφιο της παρούσας
παραγράφου, η καταχώριση πράξης ή απόφασης που έχει σχέση
µε τη σύσταση, µεταβίβαση ή κατάργηση εµπράγµατων δικαιω-
µάτων στα βιβλία µεταγραφών διενεργείται από Ειρηνοδίκη που
υπηρετεί εντός της ειρηνοδικειακής περιφέρειας στην οποία ανή-
κει το υποθηκοφυλακείο και ο οποίος ορίζεται µε πράξη του Δι-
ευθύνοντος το Ειρηνοδικείο.

3. Με απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης,  Διαφάνειας  και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης το προσωπικό του ειδικού άµισθου υποθηκοφυλακείου
που µετατρέπεται σε έµµισθο τοποθετείται  σε προσωποπαγείς
θέσεις που συνιστώνται µε την ίδια απόφαση, µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, µε ταυτόχρονη δέσµευση
κενών οργανικών θέσεων αντίστοιχης κατηγορίας των τυπικών
προσόντων των υπαλλήλων του έµµισθου υποθηκοφυλακείου.
Με την ίδια απόφαση το προσωπικό κατατάσσεται στους βαθ-
µούς της κατηγορίας στην οποία ανήκει, σύµφωνα µε τα άρθρα
20 και 66 του ν. 2812/2000 (A’ 67). 

4. Το προσωπικό της προηγούµενης παραγράφου υπάγεται
στις διατάξεις του ν. 2812/2000 και της παρ. 9 του άρθρου 9 του
ν. 2993/2002 (Α’ 58). 

5. Για το προσωπικό της παραγράφου 3 εφαρµογή έχουν τα
άρθρα 8 έως 29 του ν. 4354/2015 (Α’ 176) µε την επιφύλαξη των
αναφεροµένων  στα επόµενα δύο εδάφια της παρούσας. Η µι-
σθολογική κατάταξη του ανωτέρω προσωπικού στα µισθολογικά
κλιµάκια του άρθρου 9 του ν. 4354/2015 πραγµατοποιείται σύµ-
φωνα µε τα τυπικά προσόντα  των υπαλλήλων και το χρόνο υπη-
ρεσίας που διανύθηκε µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού
δικαίου αορίστου ή ορισµένου χρόνου από την πρόσληψή τους
στα άµισθα υποθηκοφυλακεία µέχρι την ανάληψη των καθηκόν-
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των τους στις υπηρεσίες των παραγράφων 3 και 4. Αν κατά τη
µισθολογική κατάταξη των υπαλλήλων σύµφωνα µε το προηγού-
µενο εδάφιο προκύπτει βασικός µισθός ή τακτικές µηνιαίες απο-
δοχές χαµηλότερες από αυτές που ελάµβανε ο υπάλληλος µέχρι
την ηµεροµηνία ένταξής του στο νέο µισθολογικό καθεστώς, η
διαφορά δεν διατηρείται ως προσωπική. 

6. Οι υπάλληλοι του ειδικού άµισθου υποθηκοφυλακείου που
µετατρέπεται σε έµµισθο, σύµφωνα µε τις διατάξεις τους παρόν-
τος άρθρου, οι οποίοι δεν επιθυµούν να τοποθετηθούν στις προ-
σωποπαγείς θέσεις της παραγράφου 3, υποχρεούνται να υπο-
βάλουν αίτηση στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων µέσα σε απο-
κλειστική προθεσµία  είκοσι (20) ηµερών από τη δηµοσίευση του
προεδρικού διατάγµατος της παραγράφου 1.  

7. Για τη στέγαση των υπηρεσιών υποθηκοφυλακείου που µε-
τατρέπεται σε έµµισθο εφαρµόζονται οι διατάξεις της παρ. 1 του
άρθρου 3 του ν. 3130/2003 (Α’ 76). Μέχρι την ολοκλήρωση του
δηµόσιου µειοδοτικού διαγωνισµού (δηµοπρασία), το Ελληνικό
Δηµόσιο µισθώνει το ακίνητο στο οποίο στεγάζεται το υποθηκο-
φυλακείο κατά τη δηµοσίευση του προεδρικού διατάγµατος της
παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, µε απόφαση του Υπουρ-
γού Οικονοµικών που εκδίδεται σύµφωνα µε την περίπτωση α’
της παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 3130/2003.

8. Στον προϊστάµενο του υποθηκοφυλακείου που ορίζεται σύµ-
φωνα µε το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 2, παραδίδονται
τα βιβλία, το αρχείο και ο εξοπλισµός που αποκτήθηκε σύµφωνα
µε την παρ. 5 του άρθρου 20 του ν. 2145/1993 (Α’ 88), και την πε-
ρίπτωση γ’ της παρ. 6 του άρθρου 23 του ν. 2664/1998 (Α’ 275)
παρουσία του αρµόδιου Εισαγγελέα Πρωτοδικών και συντάσσε-
ται έκθεση σύµφωνα µε το πρότυπο που παρέχεται από την αρ-
µόδια Διεύθυνση του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. Η έκθεση κοινοποιείται µέσα σε δέκα
(10) ηµέρες στον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων. 

9. Μέσα σε δέκα (10) ηµέρες  από  την  κοινοποίηση  της  έκ-
θεσης  παράδοσης -  παραλαβής στον Υπουργό Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, αποδίδονται στο Δη-
µόσιο τα οφειλόµενα σε αυτό δικαιώµατα από τον συµβολαι-
ογράφο στον οποίο έχει ανατεθεί η λειτουργία του υποθηκο-
φυλακείου σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 5 του Κα-
νονιστικού Διατάγµατος της 19/23 Ιουλίου 1941 «Περί  κωδικο-
ποιήσεως  εις  ενιαίον κείµενον  των διατάξεων των αναγκαστικών
νόµων 434/1937, 1933/1939, 2182/1940 και 2532/1940 «περί ορ-
γανισµού των Υποθηκοφυλακείων του Κράτους», όπως ισχύει».

10. Το Ελληνικό Δηµόσιο δεν ευθύνεται για τυχόν οφειλές που
δηµιουργήθηκαν από οποιαδήποτε αιτία κατά την υπηρεσία του
υποθηκοφύλακα ή του αναπληρωτή συµβολαιογράφου.»

3. Το άρθρο 4 του ν.δ. 811 της 18/19.1.1971 αναριθµείται σε
άρθρο 5.

Άρθρο 33
Τροποποιήσεις στον Κώδικα Δικαστικών Επιµελητών

1. Η περίπτωση γ’ του άρθρου 117 του Κώδικα Δικαστικών Επι-
µελητών που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 2318/1995 (Α’
126) αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) καθορίζει την ετήσια εισφορά των µελών προς τους συλ-
λόγους, η οποία είναι ενιαία για όλους. Η ετήσια εισφορά δεν
µπορεί να είναι κατώτερη του ισάξιου της αµοιβής έξι (6) επιδό-
σεων και ανώτερη του ισάξιου της αµοιβής είκοσι (20) επιδόσεων
και εγκρίνεται µε απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων που κοινοποιείται σε όλους
τους συλλόγους».

2. Οι παράγραφοι 2 και 4 του άρθρου 137 του Κώδικα Δικαστι-
κών Επιµελητών, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
2318/1995 (Α’126), αντικαθίστανται ως εξής:

«2. Κατ’ εξαίρεση ο πρόεδρος του συλλόγου, ο γενικός γραµ-
µατέας και ο ταµίας λαµβάνουν έξοδα παραστάσεως που καθο-
ρίζονται από το διοικητικό συµβούλιο και εγκρίνονται από τη
γενική συνέλευση. Τα έξοδα αυτά δεν µπορεί να υπολείπονται
κατ' έτος, αλλά ούτε και να υπερβαίνουν το διπλάσιο του ισάξιου

της αµοιβής των: 
α) εξήντα (60) επιδόσεων, για συλλόγους των οποίων ο αριθ-

µός των µελών δεν υπερβαίνει τα εκατό, 
β) εκατόν είκοσι (120) επιδόσεων, για συλλόγους των οποίων

ο αριθµός των µελών είναι µεγαλύτερος των εκατό και δεν υπερ-
βαίνει τα διακόσια, 

γ) διακοσίων πενήντα (250) επιδόσεων, για συλλόγους των
οποίων ο αριθµός των µελών είναι µεγαλύτερος των διακοσίων
και δεν υπερβαίνει τα τετρακόσια, 

δ) τετρακοσίων πενήντα (450) επιδόσεων, για συλλόγους των
οποίων ο αριθµός των µελών είναι µεγαλύτερος των τετρακοσίων
και δεν υπερβαίνει τα οκτακόσια και 

ε) επτακοσίων πενήντα (750) επιδόσεων για συλλόγους των
οποίων ο αριθµός των µελών είναι µεγαλύτερος των οκτακο-
σίων.» 

«4. Μέλος που µετακινείται στα πλαίσια εκτελέσεως εντολής
του συλλόγου ή της οµοσπονδίας λαµβάνει κάθε ποσό που δα-
πανά, µε βάση παραστατικά έγγραφα, καθώς και ηµερήσια απο-
ζηµίωση ίση τουλάχιστον προς το τριπλάσιο της αµοιβής µιας
επιδόσεως. Το σχετικό ποσό εγκρίνεται από το διοικητικό συµ-
βούλιο και την εκτελεστική γραµµατεία αντίστοιχα.»

Άρθρο 34
Τροποποίηση του ν. 4412/2016 «Δηµόσιες Συµβάσεις

Έργων, Προµηθειών και Υπηρεσιών» (Α’ 148)

1. Η παρ. 11  του άρθρου 379 του ν. 4412/2016 «Δηµόσιες Συµ-
βάσεις Έργων, Προµηθειών και Υπηρεσιών (προσαρµογή στις
Οδηγίες 2014/24/ΕΕ και 2014/25/ΕΕ)», αντικαθίσταται ως εξής: 

«11. Η ισχύς της περίπτωσης 27, της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 377 αρχίζει την 31η Μαρτίου 2017.»

2. Η προηγούµενη παράγραφος ισχύει αναδροµικά από την 1η
Ιανουαρίου 2017.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 35
Εξουσιοδοτική διάταξη ανακήρυξης «Παγκόσµιας

Ηµέρας Ελληνικής Γλώσσας»

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων και Εξωτερικών, η οποία δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ορίζεται «Παγκόσµια
Ηµέρα Ελληνικής Γλώσσας» και καθορίζεται το ακριβές περιεχό-
µενο αυτής, µε σκοπό την ανάδειξη και προώθηση ιδίως εθνικών,
κοινωνικών, φιλολογικών, πολιτιστικών ή άλλων θεµάτων. Με την
ως άνω απόφαση καθορίζεται η οργάνωση και το περιεχόµενο
των σχετικών εκδηλώσεων και ενεργειών, η προώθηση της διε-
θνούς καθιέρωσης, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο, τεχνικό ή
λεπτοµερειακό ζήτηµα που αφορά στις πραγµατοποιούµενες
κατά την «Παγκόσµια Ηµέρα Ελληνικής Γλώσσας» δράσεις.

Άρθρο 36
Χρηµατικά Εντάλµατα

Στο άρθρο 31 του ν. 4270/2014 (Α’ 143) µετά την υποπερί-
πτωση γγ’ της περίπτωσης α’ προστίθενται δυο νέες υποπερι-
πτώσεις ως εξής:

«δδ. Τα Χρηµατικά Εντάλµατα των δαπανών του κράτους δεν
υποβάλλονται για θεώρηση στην Υπηρεσία του Επιτρόπου του
Ελεγκτικού Συνεδρίου και η θεώρησή τους από τον εξωτερικό
ελεγκτή δεν αποτελεί προϋπόθεση της πληρωµής τους.

εε. Το Ελεγκτικό Συνέδριο, υπό την ιδιότητα του ανεξάρτητου
εξωτερικού ελεγκτή (άρθρο 169 παρ.1 ν. 4270/2014) δύναται να
διενεργεί στοχευµένους ελέγχους είτε σε συγκεκριµένους φο-
ρείς είτε σε συγκεκριµένες κατηγορίες δαπανών, σε οποιοδή-
ποτε στάδιο της διαδικασίας πραγµατοποίησης των δαπανών, µε
την επιφύλαξη των οριζόµενων στην προηγούµενη υποπαρά-
γραφο.»
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Άρθρο 37
Τροποποίηση του άρθρου 20 του ν. 4109/2013 (Α’ 16)

Το εδάφιο α’ της παρ. 8 του άρθρου 20 του ν. 4109/2013 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«Οι θέσεις του λοιπού προσωπικού καλύπτονται είτε µε µετά-
ταξη είτε µε απόσπαση µονίµων υπαλλήλων ή υπαλλήλων µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου φορέων της
Γενικής Κυβέρνησης. Υπάλληλοι µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, οι
οποίοι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος είναι αποσπασµένοι
στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού δύνανται µε αίτησή τους να
µεταταγούν.»

Άρθρο 38
Τροποποιήσεις στο ν. 4440/2016 (Α’ 224)

1. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 4440/2016 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Μέχρι τον ορισµό των Διοικητικών Γραµµατέων, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του ν. 4369/2016 (Α’ 33),  για τις περιπτώσεις δ’  και
ε’ της παραγράφου 2 του  παρόντος ορίζονται ως µέλη οι Γενικοί
Γραµµατείς του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης και
του Υπουργείου Εσωτερικών αντίστοιχα.»

2. Το άρθρο 18 του ν. 4440/2016 αντικαθίσταται ως ακολού-
θως:

«1. Μετατάξεις για τις οποίες είτε εκδόθηκε ανακοίνωση - πρό-
σκληση πριν από τις 15.3.2017 είτε υποβλήθηκε αίτηση του υπαλ-
λήλου πριν από την ίδια ηµεροµηνία, δύνανται να ολοκληρωθούν
σύµφωνα µε τις διατάξεις που ίσχυαν κατά τις 2.12.2016. 

Η κάλυψη των σχετικών δαπανών µισθοδοσίας των µετατά-
ξεων του προηγούµενου εδαφίου πραγµατοποιείται σύµφωνα µε
τις διατάξεις του άρθρου 15 του παρόντος.

2. Τακτικοί υπάλληλοι δηµοσίων υπηρεσιών, Ν.Π.Δ.Δ., ΟΤΑ α’
και β’ βαθµού και Ν.Π.Ι.Δ. που ανήκουν στη Γενική Κυβέρνηση,
οι οποίοι κατά τις 2.12.2016 είναι αποσπασµένοι µε γενικές ή ει-
δικές διατάξεις, σε άλλες δηµόσιες υπηρεσίες, Ν.Π.Δ.Δ., ΟΤΑ α’
και β’ βαθµού και Ν.Π.Ι.Δ., επιτρέπεται να µεταταχθούν µε αίτησή
τους στην υπηρεσία που είναι αποσπασµένοι, µετά από γνώµη
του υπηρεσιακού συµβουλίου της υπηρεσίας υποδοχής, εφόσον
αυτό υφίσταται. Η µετάταξη διενεργείται σε κενή θέση κλάδου
της ίδιας ή ανώτερης κατηγορίας και εάν δεν υπάρχει, µε µετα-
φορά της θέσης που κατέχει ο υπάλληλος, µε την ίδια σχέση ερ-
γασίας και διατήρηση της τυχόν προσωπικής διαφοράς στις
αποδοχές. Η αίτηση υποβάλλεται έως τις 15.3.2017 και η µετά-
ταξη γίνεται µε απόφαση των οικείων Υπουργών, σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στην παρ.1 του άρθρου 68 του ν. 4002/2011 (Α’ 180).
Σε περίπτωση που η απόσπαση του υπαλλήλου λήγει πριν από
τη δηµοσίευση της πράξης µετάταξης, η απόσπαση παρατείνεται
µέχρι την έκδοση της πράξης µετάταξης. Όσοι υπάλληλοι δεν
υποβάλλουν αίτηση ή δεν επιλεγούν προς µετάταξη επιστρέφουν
στην υπηρεσία στην οποία ανήκει η οργανική τους θέση µε τη
λήξη της απόσπασής τους και σε κάθε περίπτωση µέχρι τις
15.4.2018. 

3. Τακτικοί υπάλληλοι δηµοσίων υπηρεσιών, Ν.Π.Δ.Δ., ΟΤΑ α’
και β’ βαθµού και Ν.Π.Ι.Δ. που ανήκουν στη Γενική Κυβέρνηση
και αποσπώνται σε άλλες δηµόσιες υπηρεσίες, Ν.Π.Δ.Δ., ΟΤΑ α’
και β’ βαθµού και Ν.Π.Ι.Δ., κατόπιν ανακοίνωσης-πρόσκλησης
που εκδόθηκε πριν από τις 2.12.2016, δύνανται να µεταταχθούν
στην υπηρεσία που είναι αποσπασµένοι, µε αίτηση που υποβάλ-
λουν µέχρι τις 30.4.2017, µε τη διαδικασία, τους όρους και τις
προϋποθέσεις που ορίζονται στην προηγούµενη παράγραφο.

4. Αποσπάσεις εξακολουθούν να διενεργούνται µέχρι τις
15.4.2017, σύµφωνα µε τις ισχύουσες κατά τις 2.12.2016 διατά-
ξεις. Οι κατά τα ανωτέρω διενεργούµενες αποσπάσεις λήγουν
αυτοδικαίως στις 15.4.2018.

5. Αποσπάσεις τακτικών  υπαλλήλων δηµοσίων υπηρεσιών,
Ν.Π.Δ.Δ. και Ο.Τ.Α. α’  και β’ βαθµού, για λόγους συνυπηρέτησης,
σε άλλες δηµόσιες υπηρεσίες, Ν.Π.Δ.Δ., Ο.Τ.Α. α’ και β ‘βαθµού
και Ν.Π.Ι.Δ. δεν θίγονται µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου.
Σε περίπτωση που οι εν λόγω υπάλληλοι δεν υποβάλουν αίτηση

ή δεν επιλεγούν προς µετάταξη µε τις διατάξεις της παραγρά-
φου 3 του παρόντος άρθρου εξακολουθούν και είναι αποσπα-
σµένοι έως ότου εκλείψει ο λόγος συνυπηρέτησης.»

3. Η περίπτωση ι’της παρ.1 του άρθρου 19 του ν. 4440/2016
αντικαθίσταται ως εξής:

«ι) στην Ανώτατη Διοίκηση Ενώσεων Δηµοσίων Υπαλλήλων
(Α.Δ.Ε.Δ.Υ.), την Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος (Κ.Ε.Δ.Ε.), την
Ένωση Περιφερειών Ελλάδος (ΕΝ.Π.Ε.), την Ελληνική Εταιρεία
Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης (Ε.Ε.Τ.Α.Α.) και τις Περι-
φερειακές Ενώσεις Δήµων (Π.Ε.Δ.)».

4. Στην παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 4440/2016 προστίθενται
περιπτώσεις ιγ’, ιδ’, ιε’, ιστ’, ιζ’, ιη’, ιθ’ και κ’ ως εξής:

«ιγ) στο Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης
σε θέσεις Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού µέχρι την πλή-
ρωση θέσεων στο πλαίσιο του νέου οργανογράµµατος,

ιδ) σε Υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή των κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή άλλων χωρών, σε διεθνείς ορ-
γανισµούς και στις Αρχές της Εξωτερικής Υπηρεσίας του
Υπουργείου Εξωτερικών. Οι δαπάνες µετακίνησης, µισθοδοσίας
και επιδόµατος υπηρεσίας αλλοδαπής των αποσπώµενων υπαλ-
λήλων στις Αρχές της Εξωτερικής Υπηρεσίας του Υπουργείου
Εξωτερικών βαρύνουν αποκλειστικά την υπηρεσία προέλευσης,

ιε) στο Κέντρο Διαφύλαξης Αγιορείτικης Κληρονοµιάς,
ιστ) στη Διεύθυνση Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Κα-

ταστροφών της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών,
ιζ) στην Αττικό Μετρό Α.Ε.,
ιη) στις Ειδικές Υπηρεσίες Δηµοσίων Έργων (Ε.Υ.Δ.Ε.),
ιθ) στον Οργανισµό Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους (ΟΔΔΗΧ),
κ) στο Ελληνικό Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο.»
5. Η παρ. 3 του άρθρου 19 του ν. 4440/2016 αντικαθίσταται

από τότε που ίσχυσε ως ακολούθως:
«3. Με την επιφύλαξη του άρθρου 18, καταργούνται από την

ηµεροµηνία έναρξης εφαρµογής του Ενιαίου Συστήµατος Κινη-
τικότητας, στις 15.4.2017, οι διατάξεις της παρ.1 του άρθρου 68
του ν. 4002/2011 (Α’ 180), της παρ. 5 του άρθρου 35 του ν.
4024/2011 (Α’ 226), µε εξαίρεση τις περιπτώσεις µετάταξης σε
κλάδο/ειδικότητα της ίδιας ή ανώτερης κατηγορίας εντός του
ίδιου φορέα, της παρ. 16 του άρθρου ενάτου του ν. 4057/2012
(Α’ 54), του άρθρου 6 του ν. 3613/2007 (Α’ 263), της παρ. 10 του
άρθρου 2 του ν. 3051/2002 (Α’ 220), όπως προστέθηκε µε την
παρ. 4 του άρθρου 284 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), τα άρθρα 71,
72, 74 και 75 του Υπαλληλικού Κώδικα, τα άρθρα 73, 74, 78, 79,
181, 182 και 184 του ν. 3584/2007 (Κώδικας Κατάστασης Δηµο-
τικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, Α’143), τα άρθρα 246 και 247
του ν. 3852/2010 και το άρθρο 58 του ν. 3979/2011 (Α’ 138).»

Άρθρο 39

1. Το πέµπτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 14 του ν. 4332/
2015 (Α’ 76), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 19 του ν.
4375/2016 (Α’ 51), αντικαθίσταται ως εξής: 

«Μέχρι 31.12.2017 οι συµβάσεις αυτές θεωρούνται ότι καλύ-
πτουν την προϋπόθεση των σχετικών διατάξεων περί συνδροµής
έκτακτης και κατεπείγουσας ανάγκης οφειλόµενης σε γεγονότα
απρόβλεπτα για τις αναθέτουσες αρχές που δεν απορρέουν από
δική τους ευθύνη κατά παρέκκλιση της υποπερίπτωσης δδ’, πε-
ρίπτωση γ’, παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4013/2011 (Α’ 204).»

2. Η παρ.7 του άρθρου 72 του ν. 4375/2016 τροποποιείται ως
εξής:

«Οι διατάξεις των παραγράφων 3 έως 6 εφαρµόζονται µέχρι
τις 31.12.2017.»  

Άρθρο 40
Τροποποιήσεις στο ν. 4375/2016 (Α’ 51)

1. Τροποποιείται η περίπτωση η’ της παρ. 4 του άρθρου 1 του
ν. 4375/2016 ως εξής:

«η) Τµήµα Διαχείρισης και Εφαρµογής Προγραµµάτων: Δια-
χειρίζεται και υλοποιεί δράσεις µε χρηµατοδότηση από εθνικούς,
ευρωπαϊκούς ή άλλους πόρους και έχει την επιτελική ευθύνη
προγραµµατισµού, αξιολόγησης, παρακολούθησης, υλοποίησης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5451



και ελέγχου των προγραµµάτων αυτών. Το Τµήµα Διαχείρισης
και Εφαρµογής Προγραµµάτων διαρθρώνεται σε: αα) Γραφείο
Προγραµµατισµού και Αξιολόγησης, ββ) Γραφείο Παρακολούθη-
σης Δράσεων/Πράξεων και γγ) Γραφείο Υλοποίησης Δράσεων/
Πράξεων.»

2. Στο άρθρο 80 του ν. 4375/2016 προστίθεται παράγραφος
31 ως εξής:

«31. Μέχρι τη δηµοσίευση της απόφασης της παρ. 1 του άρ-
θρου 79, οι αρµοδιότητες που περιγράφονται στην υπ’ αριθµ.
12118/20.10.2015 (Β’ 2338) κοινή υπουργική απόφαση µεταφέ-
ρονται στα Γραφεία του Τµήµατος Διαχείρισης και Εφαρµογής
Προγραµµάτων ως εξής: Στο Γραφείο Προγραµµατισµού και
Αξιολόγησης οι αρµοδιότητες του άρθρου 2 πλην των αρµοδιο-
τήτων υπ’ αριθµ. 3, 5, 18, 19, 20, 22, 23, 24, 27 και 30, στο Γρα-
φείο Παρακολούθησης Δράσεων/Πράξεων οι αρµοδιότητες των
άρθρων 3 και 4, καθώς και των αρµοδιοτήτων υπ’ αριθµ. 3, 5, 18,
19, 20, 22, 23 και 24 του άρθρου 2 και στο Γραφείο Υλοποίησης
Δράσεων/Πράξεων οι αρµοδιότητες υπ’ αριθµ. 27 και 30 του άρ-
θρου 2. Κατά τα λοιπά η υπ’ αριθµ. 12118/20.10.2015 (Β’ 2338)
κοινή υπουργική απόφαση παραµένει σε ισχύ.» 

Άρθρο 41 
Τροποποίηση της παρ. 2β του άρθρου 1 

του ν. 4014/2011 (Α’ 209)

Η παρ. 2β του άρθρου 1 του ν. 4014/2011 (A’ 209) ,όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«2β. Με την επιφύλαξη της περίπτωσης έργου, το οποίο ενδέ-
χεται να έχει σηµαντικές επιπτώσεις στο περιβάλλον άλλου κρά-
τους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.) ή όταν ζητηθεί από
ένα κράτος- µέλος της Ε.Ε. που ενδέχεται να θίγεται σοβαρά,
µπορεί σε εξαιρετικές περιπτώσεις για την αντιµετώπιση έκτα-
κτων αναγκών πολιτικής προστασίας, όπως αυτή προσδιορίζεται
στην παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 3013/2002 (Α’102),  και εφόσον
έχει προηγηθεί η κήρυξη µιας περιοχής σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης µε απόφαση του εκάστοτε αρµοδίου οργάνου, κατά τις
διατάξεις του ν. 3013/2002 και του ν. 4249/2014 (Α’ 73),  να εξαι-
ρείται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
εν όλω ή εν µέρει ένα έργο, από τη διαδικασία περιβαλλοντικής
αδειοδότησης έργων και δραστηριοτήτων. Στην απόφαση του
προηγούµενου εδαφίου ορίζεται ρητά το χρονικό διάστηµα
ισχύος αυτής, το οποίο δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δύο (2) έτη.

Σε κάθε περίπτωση, κατά την εξαίρεση, θα πρέπει να τηρούν-
ται τα παρακάτω κριτήρια:

- επείγουσα και ουσιαστική απαίτηση για την υλοποίηση του
έργου,

- αδυναµία υλοποίησης του έργου σε προγενέστερο χρόνο και
- αδυναµία τήρησης του συνόλου των απαιτήσεων της διαδι-

κασίας περιβαλλοντικής αδειοδότησης έργων και δραστηριοτή-
των σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.

Στην περίπτωση αυτή, η αρµόδια Υπηρεσία για την περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας: 

α) εξετάζει αν ενδείκνυται άλλη µορφή εκτίµησης των επιπτώ-
σεων στο περιβάλλον,

β) θέτει στη διάθεση του ενδιαφερόµενου κοινού τις πληρο-
φορίες που έχουν αποκτηθεί στο πλαίσιο άλλων µορφών εκτίµη-
σης, που αναφέρονται στο στοιχείο α’, τις πληροφορίες σχετικά
µε την απόφαση εξαίρεσης και τους λόγους για τη χορήγησή
της,

γ) ενηµερώνει αµελλητί την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τους λό-
γους που δικαιολογούν την παρεχόµενη εξαίρεση, πριν από την
έκδοση της άδειας  λειτουργίας του έργου  και χορηγεί σε αυτήν
όλες τις διαθέσιµες, εάν είναι δυνατόν, πληροφορίες που έχει
στη διάθεση του δικού της ενδιαφερόµενου κοινού.»

Άρθρο 42
Τακτικές Κρίσεις Ανωτάτων Αξιωµατικών Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ.

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 3 του π.δ.
38/2012 (Α’ 75) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Εφόσον δεν ορίζεται διαφορετικά από ειδικότερες διατάξεις,
οι Αξιωµατικοί Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. κρίνονται κατ’ έτος, στις τακτικές κρί-
σεις ως ακολούθως:

α) Οι ανώτεροι και κατώτεροι Αξιωµατικοί Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ., οι
οποίοι συµπληρώνουν τα απαιτούµενα προς προαγωγή γενικά
τυπικά προσόντα µέχρι και την 31η Δεκεµβρίου του έτους, κατά
το οποίο διενεργούνται οι τακτικές κρίσεις.

β) Οι Ανώτατοι Αξιωµατικοί Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ., πλην του Αρχηγού
Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. για τον οποίο ισχύουν ειδικότερες διατάξεις.» 

Άρθρο 43
Προαγωγή Αξιωµατικών Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ.

1. Η παρ. 13 του άρθρου 11 του π.δ. 81/2012 (Α’ 39), όπως αν-
τικαταστάθηκε  µε την περίπτωση γ’ της παρ. 3 του άρθρου 33
του ν. 4256/2014 (Α’ 92) αντικαθίσταται ως εξής:

«13. Αξιωµατικοί Λ.Σ. - ΕΛ.ΑΚΤ. που δεν έχουν συµπληρώσει
τα ειδικά τυπικά προσόντα από υπαιτιότητά τους, κρίνονται στις
τακτικές κρίσεις µετά τη συµπλήρωση των προσόντων αυτών, και
εάν κριθούν προακτέοι προάγονται αναδροµικά από τότε που
συµπλήρωσαν αυτά.»

2. Η περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 33 του ν. 4256/2014
(Α’ 92) καταργείται. 

3. H παρ. 2 του άρθρου 10 του π.δ. 81/2012 (Α’139), όπως αυτή
αντικαταστάθηκε µε την περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 33
του ν. 4256/2014 αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Για την προαγωγή Αξιωµατικών Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. στο βαθµό του
Αρχιπλοιάρχου απαιτείται αυτοί  να έχουν συµπληρώσει από το
βαθµό του Πλωτάρχη και άνω, ένα τουλάχιστον έτος διοίκησης
ως Διευθυντές σε Διευθύνσεις των Κλάδων του Αρχηγείου Λ.Σ.-
ΕΛ.ΑΚΤ. ή της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής ή να έχουν τε-
λέσει προϊστάµενοι σε Υπηρεσίες υπαγόµενες στο Αρχηγείο Λ.Σ.-
ΕΛ.ΑΚΤ., πλην της Υπηρεσίας Υγειονοµικού και της Υπηρεσίας
Μουσικής, όπως αυτές καθορίζονται στην παρ. 7 του άρθρου 11
του π.δ. 103/2014 (Α’ 170), όπως ισχύει ή στην Υπηρεσία Εσωτε-
ρικών Υποθέσεων ή στη Διεύθυνση Παλλαϊκής Άµυνας-Πολιτικής
Σχεδίασης Έκτακτης Ανάγκης και Θαλασσίων Κρατικών Μετα-
φορών ή στο Επιτελικό Γραφείο του Αρχηγού Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. ή στη
Διεύθυνση Λιµενικών και Κτιριακών Υποδοµών ή στο Επιτελικό
Γραφείο του Υπουργού ή στο Γραφείο του Γενικού Γραµµατέα
του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής ή σε Περι-
φερειακές Υπηρεσίες του Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ., όπως αυτές καθορίζον-
ται στην περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 11 του π.δ.
103/2014, όπως ισχύει.

Από την ανωτέρω ρύθµιση εξαιρούνται οι Αξιωµατικοί Λ.Σ.-
ΕΛ.ΑΚΤ. µε ειδικότητα Υγειονοµικού ή Υγειονοµικού ειδικής κα-
τηγορίας ή Ιερέα.»

4. Η παρ. 3 του άρθρου 10 του π.δ. 81/2012, όπως αυτή ανα-
ριθµήθηκε µε την περίπτωση δ’ της παρ. 9 του άρθρου 56 του ν.
4150/2013 (Α’ 102), καταργείται και οι παράγραφοι 4 και 5 του
ιδίου άρθρου αναριθµούνται σε 3 και 4 αντίστοιχα.            

Άρθρο 44
Κατάταξη Επιλαχόντων

Στο άρθρο 33 του ν. 4256/2014 (Α’92), όπως ισχύει, προστίθε-
ται παράγραφος 13 ως εξής:

«13. Εφόσον, πριν την κατάταξη ή το αργότερο εντός τριάντα
(30) ηµερών από την ηµεροµηνία έναρξης των µαθηµάτων, οι κα-
ταταγέντες µε τη διαδικασία της προηγούµενης παραγράφου
παραιτηθούν ή διαπιστωθεί έλλειψη έστω και ενός προσόντος ή
δεν προσέλθουν αδικαιολόγητα για κατάταξη ή αποµακρυνθούν
ή απολυθούν ή αποχωρήσουν για οποιονδήποτε λόγο, κατατάσ-
σονται προς πλήρωση των κενών θέσεων που προκύπτουν οι
επόµενοι κατά σειρά επιλαχόντες της αντίστοιχης κατηγορίας µε
την ίδια διαδικασία και σύµφωνα µε τη σειρά επιτυχίας τους. Η
διαδικασία του προηγούµενου εδαφίου ολοκληρώνεται το αργό-
τερο µέσα σε ένα (1) µήνα από την ηµεροµηνία παραίτησης ή
διαπίστωσης της έλλειψης ή µη παρουσίασης ή αποµάκρυνσης
ή απόλυσης ή αποχώρησης του εισαγοµένου, τη θέση του
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οποίου καλούνται να καλύψουν.»

Άρθρο 45
Επιτάχυνση της υλοποίησης των συγχρηµατοδοτούµενων

πράξεων στα µέτρα του Προγράµµατος Αγροτικής 
Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2014-2020

1. Οι προκαταβολές που χορηγούνται βάσει του άρθρου 72
παρ. 1 περίπτωση δ’ και του άρθρου 150 του ν. 4412/2016
(Α’147), όπως κάθε φορά ισχύει, για συγχρηµατοδοτούµενες
πράξεις στα µέτρα του ΠΑΑ 2014-2020 θα αντιµετωπίζονται και
θα δηλώνονται στην Ε.Ε. σύµφωνα µε τον Εκτελεστικό Κανονι-
σµό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 2016/1813 της 7ης Οκτωβρίου
2016, όπως τροποποιούµενος ισχύει, ως µερική πληρωµή.

2. Η πληρωµή των µη επιλέξιµων σύµφωνα µε το άρθρο 33
παρ. 2 περιπτώσεις α’ έως και στ’ του ν. 4314/2014 (Α’265) για
συγχρηµατοδότηση δαπανών για την υλοποίηση συγχρηµατοδο-
τούµενών πράξεων του ΠΑΑ 2014-2020, οι οποίες εντάσσονται
στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, διενεργείται εφεξής από
τον Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε. µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων (Π.Δ.Ε.) µε την ίδια διαδικασία πληρωµής των επιλέξιµων
προς συγχρηµατοδότηση δαπανών.

3. Μετά το πρώτο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 65 του ν.
4389/2016 (Α’ 94) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η αµοιβή που καταβάλλεται στο πλαίσιο των πράξεων αυτών
δεν υπόκειται στην παρακράτηση φόρου της περίπτωσης δ’ της
παρ. 1 και της παρ. 2 του άρθρου 64 του ν. 4172/2013 (Α’ 167).»

Άρθρο 46
Ρυθµίσεις θεµάτων έργων και οργανισµών 

εγγείων βελτιώσεων

1.α) Η αριθµ. 15 αρµοδιότητα του β «Υποτοµέα Γεωργίας» του
τοµέα Β «Γεωργίας – Κτηνοτροφίας – Αλιείας» της παρ. ΙΙ του άρ-
θρου 186 του ν. 3852/2010 (Α’ 87) αντικαθίσταται ως εξής:

«15.α) Η αξιοποίηση των εγγειοβελτιωτικών έργων, µε κάθε
πρόσφορο µέσο, µε σκοπό την απόδοση της µέγιστης ωφελιµό-
τητας αυτών. 

β) Η άσκηση των αρµοδιοτήτων διοίκησης, λειτουργίας και
συντήρησης των εγγειοβελτιωτικών έργων Α’ και Β’ τάξης, που
κατασκευάζονται ή έχουν ήδη κατασκευαστεί από το Υπουργείο
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων και τις Περιφέρειες, εφόσον δεν έχουν
ήδη µεταβιβαστεί σε Οργανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων (ΟΕΒ)
ή δεν ασκούνται από δήµους και έως τη µεταβίβαση αυτών σε
ΟΕΒ ή δήµους. 

γ) Η σύσταση, η συγχώνευση και η κατάργηση των Τοπικών
Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων (ΤΟΕΒ).

δ) Η µέριµνα για την ορθή, εύρυθµη και βιώσιµη λειτουργία
των ΟΕB σύµφωνα µε το ν.δ. 3881/1958 (Α’ 181) και τις κανονι-
στικές πράξεις που έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδότηση αυτού. 

ε) Η εποπτεία, ήτοι ο διοικητικός, τεχνικός και διαχειριστικός-
οικονοµικός έλεγχος των αντικειµένων των Γενικών Οργανισµών
Εγγείων Βελτιώσεων (ΓΟΕΒ), των Τοπικών Οργανισµών Εγγείων
Βελτιώσεων (ΤΟΕΒ), των Προσωρινών Διοικουσών Επιτροπών
(ΠΔΕ), των Τοπικών Επιτροπών Αρδεύσεων (ΤΕΑ) και του Αρδευ-
τικού Οργανισµού Στυµφαλίας Ασωπού Κορινθίας (ΑΟΣΑΚ), σύµ-
φωνα µε το ν.δ. 3881/1958 και τις κανονιστικές πράξεις που
έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδότησή του.»

β) Το ν.δ. 3881/1958 (Α’ 181) τροποποιείται ως εξής:
αα) Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 12,

όπως προστέθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 414/1976
(Α’ 212), αντικαθίσταται ως εξής: «Οι ΟΕΒ αποτελούν οργανι-
σµούς κοινής ωφέλειας, µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα.»

ββ) Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 17 του
αντικαθίσταται ως εξής: 

«Τα µη αιρετά µέλη είναι δηµόσιοι υπάλληλοι.»
2.α) Για την πρόσληψη προσωπικού µε σύµβαση εργασίας

ιδιωτικού δικαίου, αορίστου ή ορισµένου χρόνου, στους Οργα-
νισµούς Εγγείων Βελτιώσεων (ΟΕΒ) και στον Αρδευτικό Οργανι-
σµό Στυµφαλίας Ασωπού Κορινθίας (ΑΟΣΑΚ), ακολουθείται η

εξής διαδικασία:
αα) Το αίτηµα πρόσληψης προσωπικού, υπογεγραµµένο από

τον Πρόεδρο του ΔΣ του Οργανισµού, υποβάλλεται στην οικεία
Περιφέρεια, συνοδευόµενο από εισηγητική έκθεση για την ανα-
γκαιότητα πρόσληψης του αιτούµενου προσωπικού.

ββ) Η Περιφέρεια µεριµνά για την έκδοση γνώµης από τον οι-
κείο νοµικό σύµβουλο σχετικά µε την αναγκαιότητα των προσλή-
ψεων, η οποία διαβιβάζεται µαζί µε το αίτηµα, εντός διµήνου από
την ηµεροµηνία παραλαβής τους, στον Συντονιστή της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης ή στον ασκούντα καθήκοντα Γενικού
Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης για την τελική έγκριση. 

γγ) Η τελική έγκριση εκδίδεται από τον Συντονιστή της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης ή από τον ασκούντα καθήκοντα Γε-
νικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης, εντός µηνός από
την ηµεροµηνία διαβίβασης του αιτήµατος από την Περιφέρεια.

β) Το προσωπικό που προσλαµβάνεται από τους ΟΕΒ και τον
ΑΟΣΑΚ µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου, για την κάλυψη εποχικών ή έκτακτων αναγκών τους, δεν εµ-
πίπτει στους περιορισµούς της παρ. 6 του άρθρου 11 του ν.
3833/2010 (Α’140), όπως ισχύει, και των άρθρων 5 και 6 του π.δ.
164/2004 (Α’134), όπως ισχύουν.

3.α) Οι Γενικοί Οργανισµοί Εγγείων Βελτιώσεων (ΓΟΕΒ) συνι-
στώνται, συγχωνεύονται και καταργούνται µε προεδρικά διατάγ-
µατα που εκδίδονται µε πρόταση του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µετά από σύµφωνη γνώµη του ΚΓΣΕΕ. 

β) Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων εξειδικεύονται οι αρµοδιότητες που
ασκούν οι Περιφέρειες για θέµατα εγγειοβελτιωτικών έργων και
ΟΕΒ, σύµφωνα µε την αριθµ. 15 αρµοδιότητα του β «Υποτοµέα
Γεωργίας» του τοµέα Β’ «Γεωργίας – Κτηνοτροφίας – Αλιείας»
της παρ. ΙΙ του άρθρου 186 του ν. 3852/2010 και καθορίζεται η
άσκηση των αρµοδιοτήτων αυτών. Με την ίδια απόφαση καθορί-
ζονται οι περιπτώσεις για τις οποίες γνωµοδοτούν τα Περιφερει-
ακά Γνωµοδοτικά Συµβούλια Εγγειοβελτιωτικών Έργων (ΠΓΣΕΕ)
της παρ. 2 του άρθρου 3 του ν.δ. 3881/ 1958.

γ) Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων καθορίζονται και εξειδικεύονται οι αρµο-
διότητες που ασκούν οι Περιφέρειες για την προώθηση της
εκµηχάνισης της γεωργίας και του αγροτικού εξηλεκτρισµού σε
εφαρµογή της αριθµ. 14 αρµοδιότητας του β «Υποτοµέα Γεωρ-
γίας» του τοµέα Β’ «Γεωργίας – Κτηνοτροφίας – Αλιείας» της
παρ. ΙΙ του άρθρου 186 του ν. 3852/2010. 

δ) Με αποφάσεις του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων καθορίζονται ενιαία υποδείγµατα του καταστατικού,
του Κανονισµού Εσωτερικής Υπηρεσίας (ΚΕΥ) και του κανονι-
σµού αρδεύσεως των ΟΕΒ.

4.α) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µετά από σύµφωνη γνώµη του Κεντρικού Γνωµοδοτι-
κού Συµβουλίου Εγγειοβελτιωτικών Έργων (ΚΓΣΕΕ) και του οι-
κείου Δηµοτικού Συµβουλίου, µπορεί να µεταβιβάζονται σε
δήµους, όταν δεν είναι δυνατή ή σκόπιµη η σύσταση ΟΕΒ, οι αρ-
µοδιότητες διοίκησης, λειτουργίας και συντήρησης των εγγει-
οβελτιωτικών έργων Α’ και Β’ τάξης που κατασκευάζονται ή
έχουν κατασκευαστεί από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων. Για την παρακολούθηση και εφαρµογή της διαδι-
κασίας µεταβίβασης συνιστάται στην οικεία Περιφέρεια, πεντα-
µελής επιτροπή, η οποία συγκροτείται από τους παρακάτω
υπαλλήλους µε τους αναπληρωτές τους: αα) Τρεις υπαλλήλους
της οικείας Περιφέρειας, εξειδικευµένους στα θέµατα εγγείων
βελτιώσεων. Κατά προτίµηση ορίζονται υπάλληλοι των κλάδων
ΠΕ Γεωπονικού, ΠΕ Γεωλόγων και ΠΕ Μηχανικών αντίστοιχα. ββ)
Έναν υπάλληλο ΠΕ της οικείας Περιφερειακής Ενότητας, κατά
προτίµηση του κλάδου ΠΕ Γεωπονικού και γγ) έναν υπάλληλο
του οικείου δήµου, κατά προτίµηση των κλάδων ΠΕ ή ΤΕ Μηχα-
νικών. Με την απόφαση ορισµού των µελών, που εκδίδει ο Περι-
φερειάρχης, ρυθµίζεται και κάθε θέµα σχετικό µε τη µεταβίβαση.

β) Με απόφαση του Συντονιστή της οικείας Αποκεντρωµένης
Διοίκησης ή του ασκούντα καθήκοντα Γενικού Γραµµατέα Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης, µετά από εισήγηση της οικείας Περιφέ-
ρειας, σύµφωνη γνώµη του οικείου ΠΓΣΕΕ και του οικείου
Δηµοτικού Συµβουλίου, µπορεί να µεταβιβάζονται σε δήµους,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017 5453



όταν δεν είναι δυνατή ή σκόπιµη η σύσταση ΟΕΒ, οι αρµοδιότη-
τες διοίκησης, λειτουργίας και συντήρησης των εγγειοβελτιωτι-
κών έργων Α’ και Β’ τάξης που κατασκευάζονται ή έχουν κατα-
σκευαστεί από τις Περιφέρειες. Με την ίδια απόφαση ρυθµίζεται
κάθε θέµα σχετικό µε τη µεταβίβαση. 

γ) Με απόφαση του Συντονιστή της οικείας Αποκεντρωµένης
Διοίκησης ή του ασκούντα καθήκοντα Γενικού Γραµµατέα Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης, µετά από πρόταση του οικείου Δηµοτι-
κού Συµβουλίου, σύµφωνη γνώµη του οικείου ΠΓΣΕΕ και
αποδοχή από τη Γενική Συνέλευση του Τοπικού Οργανισµού Εγ-
γείων Βελτιώσεων (ΤΟΕΒ) ή από το Διοικητικό Συµβούλιο του Γε-
νικού Οργανισµού Εγγείων Βελτιώσεων (ΓΟΕΒ) κατά περίπτωση,
µπορεί να µεταβιβάζονται σε ΟΕΒ, σύµφωνα µε το ν.δ. 3881/
1958, οι αρµοδιότητες διοίκησης, λειτουργίας και συντήρησης
των εγγειοβελτιωτικών έργων που ασκούνται από τους δήµους.
Ειδικά, για έργα της περίπτωσης α’ απαιτείται και η σύµφωνη
γνώµη του ΚΓΣΕΕ. Με την ίδια απόφαση ρυθµίζεται κάθε θέµα
σχετικό µε τη µεταβίβαση. Αν η έκδοση της απόφασης αυτής συ-
νεπάγεται την επέκταση της περιοχής δικαιοδοσίας του ΤΟΕΒ,
η επέκταση πραγµατοποιείται µε απόφαση του Περιφερειάρχη,
για το χρονικό διάστηµα της παραχώρησης των παραπάνω αρ-
µοδιοτήτων.

5. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος άρθρου καταργούνται:
α) Η αριθµ. 3 αρµοδιότητα του τοµέα υπό στοιχείο η’ «Αγρο-

τική Ανάπτυξη - Κτηνοτροφία - Αλιεία», της παρ. Ι του άρθρου 75
του ν. 3463/2006 (Α’ 114), όπως ο τοµέας αυτός προστέθηκε µε
την παρ. 5 του άρθρου 94 του ν. 3852/2010. 

β) Η παρ. 3α του άρθρου 6 του ν.δ. 3881/1958 (Α’ 181), όπως
αυτή προστέθηκε µε το άρθρο 9 του ν. 2332/1995 (Α’ 181). 

γ) Η περίπτωση στ’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 2190/1994
(Α’ 28), όπως ισχύει, και η περίπτωση στ’ της παρ. 1 του άρθρου
1 του ν. 3812/2009 (Α’ 234).

δ) Η παρ. 3 του άρθρου 2 του π.δ. 64/2014 (Α’ 106) και
ε) κάθε άλλη διάταξη, γενική ή ειδική, η οποία έρχεται σε αν-

τίθεση ή ρυθµίζει διαφορετικά τα θέµατα του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 47

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 11 του ν. 4407
/2016 (Α’134), αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι ενδιαφερόµενοι, προκειµένου να είναι έγκυρη η συµµετοχή
τους στο διαγωνισµό, πρέπει να καταθέτουν στην ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ.
µέχρι την προηγούµενη ηµέρα της έναρξης του ηλεκτρονικού
πλειοδοτικού διαγωνισµού, εγγύηση ίση µε ποσοστό 2% επί του
συνολικού προτεινόµενου ανταλλάγµατος, όπως αναφέρεται στη
διακήρυξη, η παροχή της οποίας εξασφαλίζεται µε την κατάθεση
εγγυητικής επιστολής που έχει εκδοθεί από αναγνωρισµένη στην
Ελλάδα Τράπεζα ή το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων ή από
οποιονδήποτε άλλο Οργανισµό, που έχει δικαίωµα από το νόµο
να παρέχει τέτοιου είδους εγγυητικές επιστολές ή µε την κατά-
θεση του ανωτέρω ποσού στον τηρούµενο σε Τραπεζικό Ίδρυµα
λογαριασµό της Υπηρεσίας.»

2. Η παρ.8 του άρθρου 91 του ν. 3883/2010 (Α’167), όπως αυτή
προστέθηκε µε την παρ.23 του άρθρου 18 του ν. 4407/2016
(Α’134), αντικαθίσταται ως εξής:

«8. Οι διατάξεις του άρθρου 12 του ν. 2439/1996 εφαρµόζονται
και για όσα στελέχη των ΕΔ συµπληρώνουν τον καθοριζόµενο
από το άρθρο 27 του παρόντος νόµου χρόνο προαγωγής στον
επόµενο βαθµό, εφόσον κρίνονται για προαγωγή στον ίδιο βαθµό
ανωτάτου Αξιωµατικού στις ίδιες τακτικές ή έκτακτες κρίσεις µε
στελέχη που µέχρι τις 31.12.2012 συµπλήρωσαν είκοσι πέντε (25)
έτη πραγµατικής στρατιωτικής υπηρεσίας.»

3. Στην παρ.1 του άρθρου 46 του ν. 4407/2016 (Α’134) προστί-
θεται περίπτωση στ’, ως εξής:

«στ) Τα προσόντα που πρέπει να έχουν οι υποψήφιοι σπουδα-
στές της Σχολής για τη συµµετοχή τους στον εκάστοτε προκη-
ρυσσόµενο σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία διαγωνισµό
επιλογής.»

Άρθρο 48

1.  Για την εξόφληση υποχρεώσεων των δήµων από δικαστικές
αποφάσεις και διαταγές πληρωµής που έχουν καταστεί τελεσί-
δικες έως τη δηµοσίευση του παρόντος, οι δήµοι επιχορηγούνται
από τα χρηµατικά διαθέσιµα του προγράµµατος «Αυτοδιοίκηση
- Κοινωνική Συνοχή - Ισόρροπη Ανάπτυξη (ΑΚΣΙΑ)», τα οποία µε-
ταφέρονται από το λογαριασµό που τηρείται στο Ταµείο Παρα-
καταθηκών και Δανείων µε τίτλο «Λογαριασµός Εξυγίανσης των
ΟΤΑ», στο λογαριασµό µε τίτλο «Κεντρικοί Αυτοτελείς Πόροι των
Δήµων» που τηρείται στο ίδιο Ταµείο. Για τον ίδιο σκοπό οι δήµοι
δύνανται να επιχορηγούνται από τον τακτικό προϋπολογισµό µε
επιπλέον πιστώσεις που θα εγγραφούν στον προϋπολογισµό
εξόδων του Υπουργείου Εσωτερικών.

2. Η κατανοµή των ανωτέρω χρηµατικών διαθεσίµων στους δι-
καιούχους γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών. Με
όµοια απόφαση καθορίζεται η διαδικασία, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό µε την εφαρµογή της προηγούµενης παραγράφου θέµα.

3. Τυχόν χρηµατικό υπόλοιπο µετά την εξόφληση των υποχρε-
ώσεων της παραγράφου 1 προστίθεται στους προς απόδοση
Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους των δήµων και κατανέµεται µε
απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών σε δήµους της χώρας, σύµ-
φωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 259 του ν. 3852/2010 (Α’87).

Άρθρο 49
Τροποποίηση του ν. 4412/2016 «Δηµόσιες Συµβάσεις

Έργων, Προµηθειών και Υπηρεσιών (Προσαρµογή στις Οδη-
γίες 2014/24/ΕΕ και 2014/25/ΕΕ)» (Α’147)

1. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 347
αντικαθίσταται ως εξής:

«Η έδρα της ΑΕΠΠ ορίζεται µε τον Κανονισµό Λειτουργίας του
άρθρου 355.»

2. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 348 προστίθεται δεύτερο
εδάφιο ως εξής:

«Σε περίπτωση κωλύµατος, ο Πρόεδρος ορίζει µε πράξη του
ένα από τα µέλη της Αρχής ως αναπληρωτή του».

3. Η παράγραφος 1 του άρθρου 362 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Η προδικαστική προσφυγή κατατίθεται ηλεκτρονικά στον

ηλεκτρονικό τόπο του διαγωνισµού. Σε περίπτωση που η διαγω-
νιστική διαδικασία δεν διενεργείται µέσω του ΕΣΗΔΗΣ, η προδι-
καστική προσφυγή κατατίθεται στην ΑΕΠΠ. Η προδικαστική
προσφυγή περιέχει τις νοµικές και πραγµατικές αιτιάσεις που δι-
καιολογούν το αίτηµά της.» 

4. Η παράγραφος 1 του άρθρου 365 αντικαθίσταται ως εξής: 
«1. Στις περιπτώσεις όπου η προδικαστική προσφυγή κατατί-

θεται ηλεκτρονικά στον ηλεκτρονικό τόπο του διαγωνισµού, σύµ-
φωνα µε το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 362,
η αναθέτουσα αρχή, σύµφωνα µε τα ειδικότερα οριζόµενα στον
Κανονισµό Εξέτασης Προδικαστικών Προσφυγών: (α) κοινοποιεί
την προσφυγή το αργότερο εντός πέντε (5) ηµερών σε κάθε εν-
διαφερόµενο τρίτο ο οποίος µπορεί να θίγεται από την αποδοχή
της προσφυγής, προκειµένου να ασκήσει το δικαίωµα παρέµβα-
σής του στη διαδικασία εξέτασης της προσφυγής, σύµφωνα µε
την παράγραφο 3 του άρθρου 362, και (β) διαβιβάζει στην ΑΕΠΠ,
το αργότερο εντός δέκα (10) ηµερών από την ηµέρα κατάθεσης,
τον πλήρη φάκελο της υπόθεσης, τις απόψεις της επί της προ-
σφυγής και τα αποδεικτικά κοινοποίησης της περίπτωσης α’ της
παραγράφου 1, στους ενδιαφερόµενους τρίτους. Η αναθέτουσα
αρχή µπορεί στις απόψεις της να παραθέσει αρχική ή συµπλη-
ρωµατική αιτιολογία της προσβαλλόµενης µε την προδικαστική
προσφυγή πράξης.

Στις περιπτώσεις όπου η προδικαστική προσφυγή κατατίθεται
στην ΑΕΠΠ, σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1
του άρθρου 362, η ΑΕΠΠ καταχωρίζει αυθηµερόν την προσφυγή.
Το αργότερο την επόµενη της καταχώρισης εργάσιµη ηµέρα, η
ΑΕΠΠ, σύµφωνα µε τα ειδικότερα οριζόµενα στον Κανονισµό
Εξέτασης Προδικαστικών Προσφυγών, κοινοποιεί την προσφυγή
στην αναθέτουσα αρχή και την καλεί: (α) να κοινοποιήσει την
προσφυγή το αργότερο εντός πέντε (5) ηµερών σε κάθε ενδια-
φερόµενο τρίτο ο οποίος µπορεί να θίγεται από αποδοχή της
προσφυγής, προκειµένου να ασκήσει το δικαίωµα παρέµβασής
του στη διαδικασία εξέτασης της προσφυγής, σύµφωνα µε την
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παράγραφο 3 του άρθρου 362, και (β) να διαβιβάσει στην ΑΕΠΠ,
το αργότερο εντός δέκα (10) ηµερών από την ηµέρα κοινοποί-
ησης, τον πλήρη φάκελο της υπόθεσης, τις απόψεις της επί της
προσφυγής και τα αποδεικτικά κοινοποίησης της περίπτωσης α’
της παραγράφου 1, στους ενδιαφεροµένους τρίτους. Η αναθέ-
τουσα αρχή µπορεί στις απόψεις της να παραθέσει αρχική ή συµ-
πληρωµατική αιτιολογία της προσβαλλόµενης µε την προδικα-
στική προσφυγή πράξης.

Η παράλειψη κοινοποίησης σύµφωνα µε τις προηγούµενες πα-
ραγράφους σε ενδιαφερόµενο τρίτο και η µη διαβίβαση προς την
ΑΕΠΠ του φακέλου της υπόθεσης και των απόψεων της αναθέ-
τουσας αρχής συνιστούν ιδιαίτερο πειθαρχικό αδίκηµα των αρ-
µόδιων για τις ενέργειες αυτές υπαλλήλων.»

5. Στην παράγραφο 4 του άρθρου 365 οι λέξεις «συζήτησης»
και «συζήτηση» αντικαθίστανται από τις λέξεις «εξέτασης» και
«εξέταση» αντίστοιχα.

6. Η φράση «την κλήση των µερών, την εκπροσώπησή τους
κατά την ενώπιον της ΑΕΠΠ διαδικασία» στην παράγραφο 7 του
άρθρου 365 διαγράφεται.

Άρθρο 50
Τροποποίηση των άρθρων 4 και 4Α του ν. 3864/2010

1. Η παρ. 5 του άρθρου 4 του ν. 3864/2010 (A’119) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«5. Τα µέλη του Γενικού Συµβουλίου και της Εκτελεστικής Επι-
τροπής διορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών,
σύµφωνα µε τη διαδικασία που περιγράφεται στο άρθρο 4Α. Η
θητεία τους είναι τριετής, µε δυνατότητα ανανέωσης και δεν
µπορεί να υπερβαίνει τη διάρκεια του Ταµείου, όπως αυτή προσ-
διορίζεται στην παράγραφο 6 του άρθρου 2 του παρόντος
νόµου. Σε περίπτωση κένωσης θέσεως µέλους του Γενικού Συµ-
βουλίου ή της Εκτελεστικής Επιτροπής, η θέση πληρούται εντός
προθεσµίας εξήντα (60) ηµερών, η οποία δύναται να παραταθεί
για ακόµα τριάντα (30) ηµέρες εφόσον τούτο κριθεί απαραίτητο,
δια του διορισµού νέου µέλους, σύµφωνα µε τη διαδικασία που
περιγράφεται στο άρθρο 4Α. Εξαιρουµένου του εκπροσώπου,
στο Γενικό Συµβούλιο, του Υπουργείου Οικονοµικών, καθώς και
του µέλους που έχει οριστεί από την Τράπεζα της Ελλάδος, για
το διορισµό και την ανανέωση της θητείας των µελών του Γενι-
κού Συµβουλίου και της Εκτελεστικής Επιτροπής, καθώς και για
την αµοιβή τους, απαιτείται η σύµφωνη γνώµη του Euro Working
Group. Σε περίπτωση που η διάρκεια της θητείας των µελών του
Γενικού Συµβουλίου και της Εκτελεστικής Επιτροπής λήγει πριν
τη λήξη της διάρκειας του Ταµείου, η θητεία των ανωτέρω µελών
ανανεώνεται αυτοδικαίως, σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της
παρούσης και µε την επιφύλαξη της παραγράφου 8 του παρόν-
τος άρθρου. Σε περίπτωση κένωσης θέσεως µέλους του Γενικού
Συµβουλίου και της Εκτελεστικής Επιτροπής ενώ αποµένει διά-
στηµα µικρότερο των τριών (3) µηνών για τη λήξη της διάρκειας
του Ταµείου, τα όργανα αυτά λειτουργούν νοµίµως και χωρίς την
πλήρωση της ως άνω θέσεως, εφόσον κατά τις συνεδριάσεις
τους τα υπόλοιπα µέλη επαρκούν ώστε να υπάρχει η προβλεπό-
µενη στις παραγράφους 16 και 17 απαρτία.»

2. Η παρ. 19 του άρθρου 4 του ν. 3864/2010 αντικαθίσταται ως
εξής:

«19. Όλες οι ενέργειες οποιουδήποτε µέλους του Γενικού Συµ-
βουλίου και της Εκτελεστικής Επιτροπής παραµένουν έγκυρες
παρά τη διαπίστωση ελαττώµατος αναφορικά µε το διορισµό,
την καταλληλότητα ή τα προσόντα του µέλους. Με την επιφύ-
λαξη των παραγράφων 16 και 17, καµία πράξη ή διαδικασία του
Γενικού Συµβουλίου ή της Εκτελεστικής Επιτροπής δεν καθίστα-
ται άκυρη λόγω της κένωσης θέσεως στην Εκτελεστική Επιτροπή
ή θέσεων στο Γενικό Συµβούλιο. Σε περίπτωση αδυναµίας διορι-
σµού µέλους του Γενικού Συµβουλίου ή της Εκτελεστικής Επι-
τροπής εντός της προβλεποµένης στην παράγραφο 5
προθεσµίας, τα όργανα αυτά συγκαλούνται και λειτουργούν νο-
µίµως µέχρι το διορισµό των νέων µελών, εφόσον κατά τις συνε-
δριάσεις τους διατηρείται η απαρτία των παραγράφων 16 και 17
του παρόντος άρθρου.»

3. Στο τέλος της παρ. 6 του άρθρου 4Α του ν. 3864/2010 προ-

στίθενται νέα εδάφια ως εξής:
«Η ως άνω λίστα ισχύει για έξι (6) µήνες από την υποβολή της.

Σε περίπτωση που η Επιτροπή Επιλογής αδυνατεί να επιλέξει
υποψηφίους, κατά τα ανωτέρω, εντός της προθεσµίας της πα-
ραγράφου 5 του άρθρου 4, υποβάλλει στον Υπουργό Οικονοµι-
κών σχετική έκθεση για τους λόγους της ως άνω αδυναµίας, η
οποία συνοδεύεται από δεσµευτικό για αυτήν χρονοδιάγραµµα
ολοκλήρωσης της διαδικασίας προεπιλογής εντός του απολύτως
αναγκαίου χρόνου.»

4. Στο τέλος της παρ. 7 του άρθρου 4Α του ν. 3864/2010 προ-
στίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Η Επιτροπή, µετά από την ως άνω αξιολόγηση, µπορεί να
προτείνει στον Υπουργό την ανανέωση της θητείας µελών, εφό-
σον αυτή λήγει σε λιγότερο από έξι (6) µήνες, σύµφωνα µε το
δεύτερο εδάφιο της παραγράφου  5 του άρθρου 4.»

Άρθρο 51

Ζηµίες που υπέστησαν περιουσίες φυσικών και νοµικών προ-
σώπων στην περιοχή του Δηµοτικού Διαµερίσµατος Μόριας του
Δήµου Λέσβου που οφείλονται σε πράξεις προσφύγων ή µετα-
ναστών και έχουν καταγραφεί και αποτιµηθεί στο από 20.1.2016
πρακτικό της επιτροπής που συστάθηκε µε την 2579/2015 από-
φαση του Δηµάρχου Λέσβου και εγκρίθηκε µε την 33/2017 από-
φαση του Δηµοτικού Συµβουλίου Δήµου Λέσβου, αποζηµιώ-
νονται από πιστώσεις του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής, το οποίο επιχορηγεί το Δήµο Λέσβου µε το αντίστοιχο ποσό
για την καταβολή του στους δικαιούχους. Οι εν λόγω πιστώσεις
προέρχονται από εισπραττόµενα έσοδα από τα παράβολα του
άρθρου 132 του ν. 4251/2014 (Α’80), όπως ισχύει.

Άρθρο 52

1. Στην παρ. 21 του άρθρου ένατου του ν. 4057/2012 (Α’54)
προστίθεται τελευταίο εδάφιο, ως εξής:

«Για τους διοριστέους σε εκτέλεση δικαστικών αποφάσεων, η
σχετική απόφαση κατανοµής έχει αποκλειστικά διαπιστωτικό χα-
ρακτήρα και η έλλειψή της δεν αναστέλλει την υποχρέωση συµ-
µόρφωσης στις οικείες δικαστικές αποφάσεις.»

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 21 του ν. 2738/1999 (Α’180) προ-
στίθεται τελευταίο εδάφιο, ως εξής:

«Η κατάταξη σε θέσεις εργασίας αορίστου χρόνου ΥΕ και ΔΕ,
η οποία πραγµατοποιείται σε συµµόρφωση µε δικαστικές απο-
φάσεις του άρθρου 1 του ν. 3068/2002, ολοκληρώνεται και χωρίς
τα προβλεπόµενα από τις οικείες διατάξεις για τη θέση τυπικά
και πρόσθετα προσόντα διορισµού.»

Άρθρο 53

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 13 του άρθρου 13 του ν. 2703/1999
(Α’ 72) αντικαθίσταται ως εξής:

«Στους συνταξιούχους που υπηρετούν σε θέσεις της Προ-
εδρίας της Δηµοκρατίας, µε οποιαδήποτε σχέση, καθώς και σε
θέσεις Προέδρου, Αντιπροέδρου και µελών των συνταγµατικά
κατοχυρωµένων Ανεξάρτητων Αρχών και της Κεντρικής Νοµοπα-
ρασκευαστικής Επιτροπής, δύναται να καταβάλλεται ειδική κατ’
αποκοπή µηνιαία αποζηµίωση λόγω των ιδιαίτερων απαιτήσεων
των θέσεων αυτών, για την κάλυψη πραγµατικών δαπανών στις
οποίες υποβάλλονται κατά την άσκηση του λειτουργήµατός
τους.»

Άρθρο 54
Προγραµµατικές συµβάσεις για την ανάπτυξη 

των Δηµόσιων Δοµών Υγείας

1. Για τη µελέτη και εκτέλεση έργων και προγραµµάτων ανά-
πτυξης των Δηµόσιων Δοµών Υγείας, για την παροχή υπηρεσιών,
καθώς και για την υλοποίηση προµηθειών, πλην αυτών που αφο-
ρούν δαπάνες για προµήθειες φαρµάκων, προς αυτές, οι δήµοι,
οι περιφέρειες, οι σύνδεσµοι δήµων, οι Περιφερειακές Ενώσεις
Δήµων, η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδας και η Ένωση Περι-
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φερειών, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τα οποία συνι-
στούν ή στα οποία συµµετέχουν οι προαναφερόµενοι φορείς,
καθώς και Ν.Π.Ι.Δ. στα οποία συµµετέχουν ή συνιστούν η Κεν-
τρική Ένωση Δήµων Ελλάδας, η Ένωση Περιφερειών Ελλάδας,
καθώς και οι επιχειρήσεις Ο.Τ.Α., σύµφωνα µε την κείµενη νοµο-
θεσία, µπορούν να συνάπτουν, µεµονωµένα ή από κοινού, προ-
γραµµατικές συµβάσεις µε Υγειονοµικές Περιφέρειες (Υ.ΠΕ.),
δηµόσια νοσοκοµεία, στρατιωτικά νοσοκοµεία, νοσηλευτικά
ιδρύµατα εποπτευόµενα και επιχορηγούµενα από το Υπουργείο
Υγείας, δηµόσιες Μονάδες Ψυχικής Υγείας, Μονάδες Πρωτοβάθ-
µιας Φροντίδας Υγείας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, καθώς
και νοσοκοµεία που εποπτεύονται και επιχορηγούνται από το
Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, τα οποία βρί-
σκονται εντός των διοικητικών ορίων της περιφέρειάς τους. Οι
όποιες δαπάνες διενεργούνται στα πλαίσια των ως άνω συµβά-
σεων θα πρέπει να είναι εντός των ορίων του προϋπολογισµού
κάθε οργανισµού τοπικής αυτοδιοίκησης. Οι ανωτέρω συµβάσεις
υπόκεινται στον προσυµβατικό έλεγχο νοµιµότητας του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου, σύµφωνα µε τη σχετική νοµοθεσία.

2. Κατά τα λοιπά ισχύουν και εφαρµόζονται αναλογικά τα ορι-
ζόµενα στις παραγράφους 2, 3 και 4 του άρθρου 100 του ν.
3852/2010 (Α’87).

Άρθρο 55

Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 55 του ν. 4438/2016 (Α’220), η
ηµεροµηνία «28.2.2017» αντικαθίσταται µε την ηµεροµηνία
«31.8.2017».

Άρθρο 56

Στο άρθρο 3 του v. 2518/1997, που αντικαταστάθηκε µε το
άρθρο 3 του ν. 3707/2008, στην παράγραφο 3 προστίθεται νέο
εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά, για το προσωπικό των ιδιωτικών επιχειρήσεων παρο-
χής υπηρεσιών ασφαλείας για τις δραστηριότητες της περίπτω-
σης i, αρκεί και η άδεια εργασίας Α’ κατηγορίας.»

Άρθρο 57

Επιτρέπεται η δωρεά χρηµάτων εξ ιδίων πόρων από Περιφέ-
ρεια της χώρας στην Περιφέρεια Ιονίων Νήσων υπέρ της Περι-
φερειακής Ενότητας Κεφαλληνίας, µε απόφαση του οικείου
Περιφερειακού Συµβουλίου, κατά παρέκκλιση των διατάξεων του
π.δ. 30/1996 και του π.δ. 242/1996, για την υλοποίηση έργων, µε-
λετών, προµηθειών και υπηρεσιών προκειµένου να αντιµετωπι-
στούν τα αποτελέσµατα και οι συνέπειες των σεισµών που
συνέβησαν στην Κεφαλονιά, στις 26.1.2014 και 3.2.2014.

Χρήµατα που δεν θα αξιοποιηθούν για τον ανωτέρω σκοπό
από την Περιφερειακή Ενότητα Κεφαλληνίας, εντός τεσσάρων
(4) ετών από την εκτέλεση της δωρεάς, όπως θα προκύπτει από
παραστατικά για δαπάνες που εκτελέστηκαν, επιστρέφονται στη
δωρήτρια Περιφέρεια.

Άρθρο 58

Κατά την αληθή έννοια της παρ. 4 του άρθρου 64 του ν.
1943/1991 (Α’50), όπως ίσχυσε µέχρι την κατάργησή της µε την
παρ. 2 του άρθρου 24 του ν. 4002/2011 (Α’180): 

α) Για τον υπολογισµό της δεκαετούς υποχρεωτικής παραµο-
νής του υπαλλήλου στην προβληµατική περιοχή συνυπολογίζεται
και ο χρόνος της αποχής του από την υπηρεσία, λόγω λήψης
άδειας ανατροφής ανήλικων τέκνων. Σε περίπτωση συνταξιοδό-
τησης του δικαιούχου της επιδότησης, η δήλωση παραµονής επί
µία δεκαετία αφορά το συνολικό χρόνο από την τοποθέτηση, µε-
τάθεση ή µετάταξή του στην ίδια προβληµατική περιοχή και δεν
λαµβάνεται υπόψη ο συνολικός χρόνος παραµονής από τη λήψη
της επιδότησης, εφόσον κατά την αποχώρηση του υπαλλήλου
αυτός έχει ήδη συµπληρωµένη την αθροιστικά υπολογιζόµενη
χρονική διάρκεια της δεκαετίας στην ίδια περιοχή και 

β) αν από υπαιτιότητα των υπαλλήλων δεν τηρηθεί η δέσµευση

της υποχρεωτικής παραµονής τους στην προβληµατική περιοχή
επί µία συνολική δεκαετία, όπως ορίζεται ανωτέρω, το ποσό της
επιδότησης καταλογίζεται, µε απόφαση του αρµόδιου διατάκτη,
και αναζητείται υποχρεωτικώς, ως αχρεωστήτως καταβληθέν
ποσόν, πλέον τόκων και εξόδων. Ως υπαιτιότητα νοείται η εκ
δόλου ή βαρείας αµέλειας του υπαλλήλου παράβαση των όρων
και προϋποθέσεων του νόµου ή η αποχώρηση από την υπηρεσία
για οποιονδήποτε λόγο ή εγκατάλειψη της υπηρεσίας, πριν από
τη συµπλήρωση του συνολικού χρόνου της δεκαετίας.

Άρθρο 59

Η περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 12 του ν. 3284/2004
αντικαθίσταται ως εξής:

«γ. Στέλεχος µίας εκ των οικείων Διευθύνσεων Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης που υποδεικνύεται µαζί µε τον αναπληρωτή
του από τον αρµόδιο ή τους συναρµόδιους κατά περίπτωση Πε-
ριφερειακούς Διευθυντές Εκπαίδευσης».

Άρθρο 60
Έναρξη ισχύος

Η έναρξη ισχύος του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά σε επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                                2017
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25. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 26. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ                             ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

27. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 28. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει
το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών
ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το Σώµα παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Δευτέρας 12 Δεκεµβρίου

2016, της Τετάρτης 14 Δεκεµβρίου 2016, της Πέµπτης 15 Δεκεµ-
βρίου 2016, της Παρασκευής 16 Δεκεµβρίου 2016, της Δευτέρας
19 Δεκεµβρίου 2016, της Τρίτης 20 Δεκεµβρίου 2016 και της Τε-
τάρτης 21 Δεκεµβρίου 2016 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυ-
ρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς τα Πρακτικά της Δευτέρας 12 Δεκεµβρίου 2016, της Τετάρ-
της 14 Δεκεµβρίου 2016, της Πέµπτης 15 Δεκεµβρίου 2016, της
Παρασκευής 16 Δεκεµβρίου 2016, της Δευτέρας 19 Δεκεµβρίου
2016, της Τρίτης 20 Δεκεµβρίου 2016 και της Τετάρτης 21 Δε-
κεµβρίου 2016 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή σύµφωνα µε το άρθρο
86 του Συντάγµατος και του ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των
Υπουργών», όπως ισχύει, στις 23-2-2017 ποινική δικογραφία που
αφορά στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιώτη Καµµένο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με τη

συναίνεση του Σώµατος και ώρα 21.19’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Παρασκευή και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν 8/7/2-2-2017
επίκαιρης επερώτησης σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη, που
έχει διανεµηθεί.
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